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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΒ'

Κυριακή 20 ∆εκεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 20 ∆εκεµβρίου 1998, ηµέρα Κυριακή και ώρα
10.34' συνήλθε στην Αίθουσα συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την Προεδρία του Β'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ.Γεώργιο Τσαφούλια,
Βουλευτή Αχαϊας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Κοινότητα Τρικερίου Μαγνησίας ζητεί έκτακτη
οικονοµική ενίσχυση για τη βελτίωση του υδρευτικού της δικτύου.
2) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επιτροπή Ιδιοκτητών
Αγροτικών και ∆ασικών εκτάσεων χωριών επαρχίας Θηβών
Βοιωτίας ζητεί να ενταχθεί η περιοχή της στο νέο σύστηµα
εκτίµησης στρεµµατικής αξίας αγροτικών και δασικών κτηµάτων.
3) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η 'Ενωση Αξιωµατικών Πυροσβεστικού Σώµατος
υποβάλλει προτάσεις που αποσκοπούν στην εύρυθµη λειτουργία
του Πυροσβεστικού Σώµατος και στη βελτίωση των συνθηκών
εργασίας των εργαζοµένων.
4) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Πέλλας ζητεί τη
χορήγηση στρεµµατικής επιδότησης στους ορυζοκαλλιεργητές της
περιφερείας της.
5) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το ∆ηµοτικό Σχολείο Σορωνής
Ρόδου ζητεί δύο ηλεκτρονικούς υπολογιστές και ένα φωτοτυπικό
µηχάνηµα.
6) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων 10/θέσιου
∆ηµοτικού Σχολείου Ζαγοράς Πηλίου ζητεί τον εξοπλισµό του νέου
κτιρίου του σχολείου µε παιδαγωγικό και εποπτικό υλικό.
7) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην επαπειλούµενη
αποδιοργάνωση των ελληνικών εξαγωγών.
8) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε την εφαρµογή του νόµου για τα
κίνητρα των νέων αγροτών.
9) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας για τη µείωση των επιδοτήσεων που
πλήττει τους 'Ελληνες παραγωγούς.
10) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας για τις απώλειες στην τιµή του
σκληρού σίτου.
11) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Τερψιθέας Ναυπακτίας του
Νοµού Αιτωλ/νίας ζητεί τη σύνταξη τεχνοοικονοµικής µελέτης του
κτιρίου του κοινοτικού ιατρείου της.
12) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το ∆ηµοτικό Σχολείο Τρικερίου Μαγνησίας
ζητεί να του χορηγηθεί εποπτικό και παιδαγωγικό υλικό.
13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρ. Βουλευτής Λασιθίου,
ζητεί την καταβολή οικονοµικής ενίσχυσης στην 'Ενωση Αγροτικών
Συνεταιρισµών Σητείας Κρήτης για ιδιωτική αποθεµατοποίηση
λαδιού εσοδείας 1997/98.
14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης πρ. Βουλευτής Λασιθίου,
ζητεί την ίδρυση αυτόνοµου ΙΕΚ στη Σητεία Κρήτης.
15) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Κορυδαλλού Πειραιά ζητεί την
αποµάκρυνση των φυλακών και την παραχώρηση των χώρων τους
στο ∆ήµο Κορυδαλλού.
B. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 748/4.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
50/23.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 748/4.8.98 που κατάθεσε στη Βουλή ο
Βουλευτής  κ.Αθανάσιος  Βαρίνος,  παρακαλούµε  να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σε θέµατα της αρµοδιότητάς
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µας και σύµφωνα µε τα στοιχεία της ∆/νσης Εγγειοβελτιωτικών
'Εργων (∆7) του ΥΠΕΧΩ∆Ε τα εξής:
Για την κατασκευή αντιπληµµυρικών έργων υπάρχει η δυνατότητα
χρηµατοδότησης ύψους 50.000.000 δραχµών για τον Ν. Χίου από
το ενάριθµο έργο 9572146/ΣΑΕ 072/1 του προγράµµατος ΤΚΑΣΕ.
Από ετών έχει ζητηθεί από τη ∆ΤΥΝΑ Χίου να σταλεί η πρόταση της
για κατασκευή αντιπληµµυρικών έργων προϋπολογισµού 50 εκατ.
δραχ., όµως ακόµη δεν έχει υποβληθεί.

Ο Υπουργός
Κ.ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

2. Στην µε αριθµό 2757/1.10.1998 ερώτηση δόθηκε µε το
υπ'αριθµ.36024/23.10.1998 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2757/1.10.98 του Βουλευτή
κ.Ευάγγελου Μπασιάκου που αφορά την ανέγερση ∆ιοικητηρίου
στη Λειβαδιά και κατόπιν του (2) σχετικού σας πληροφορούµε τα
παρακάτω:
'Υστερα από προκηρυχθέντα ∆ιεθνή ∆ηµόσιο ∆ιαγωνισµό
υπεγράφη σύµβαση για την ανέγερση του ∆ιοικητηρίου. Παράλληλα
έχει κηρυχθεί η απαλλοτρίωση του αναγκαιούντος χώρου για την
κατασκευή του έργου. Η απόφαση για τον καθορισµό προσωρινής
τιµής µονάδας αποζηµίωσης δηµοσιεύθηκε στις 16 Σεπτεµβρίου
1998 και όπως µας πληροφόρησε ο νοµάρχης Βοιωτίας η εκ
δραχµών 575.000.000 αποζηµίωση θα κατατεθεί εντός των
προσεχών ηµερών, για τη συντέλεση της απαλλοτρίωσης.
Η ανάδοχος κοινοπραξία οφείλει να αρχίσει τις εργασίες
κατασκευής του οικοδοµικού συγκροτήµατος αµέσως µετά την
παράδοση της απαλλοτριωθείσας έκτασης.

Ο Υφυπουργός
Λ.ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

3. Στην µε αριθµό 715/31.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το
υπ'αριθµ.47/23.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 715/31.7.98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ.∆ηµήτρης Πιπεργιάς, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή ότι το θέµα που θίγεται στην
ερώτηση είναι αρµοδιότητας της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
Εύβοιας και κατ'επέκταση του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης προς το οποίο κοινοποιείται η
ερώτηση.
Πέραν τούτου το ΥΠΕΧΩ∆Ε διέθεσε πίστωση 40 εκατ.δραχµών για
την εκτέλεση εργασιών αποκατάσταση ανατολικής προβλήτας για
το λιµάνι Καρύστου.

Ο Υπουργός
Κ.ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

4. Στην µε αριθµό 2770/1.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
86/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην 2770/1.10.98 ερώτηση των Βουλευτών κυρίων
Χαράλαµπου Αγγουράκη και Μήτσου Κωστόπουλου, σας
γνωρίζουµε τα εξής:
Πέραν των όσων έχω απαντήσε στην προηγούµενη 5779/24.3.98
ερώτηση των κυρίων Βουλευτών σχετικά µε το θερινό
κινηµατογράφο Α-Β, σηµειώνονται και τα ακόλουθα:
Το κτίριο της οδού Θεοτοκοπούλου 34 σύµφωνα µε οµόφωνη
γνωµοδότηση (1643/3927/21-98 ΥΑ) δεν χαρακτηρίζεται ως
ιστορικό διατηρητέο µνηµείο, γιατί έχει υποστεί αλλοιώσεις στο
εσωτερικό του, έχει φθορές στις όψεις του και βρίσκεται σε περιοχή
της Αθήνας, που δεν διασώζει την αρχική αρχιτεκτονική της
φυσιογνωµία. Προκειµένου λοιπόν να επανεξετασθεί το θέµα για το
χαρακτηρισµό από το ΚΣΝΜ, θα πρέπει να προσκοµισθούν
νεώτερα στοιχεία που να στοιχειοθετούν και να δικαιολογούν την

αναποµπή στο ΚΣΝΜ.
Η πρόβλεψη της ΥΑ σύµφωνα µε την οποία πριν από την
κατεδάφιση του κτιρίου θα πρέπει να κατατεθεί πλήρης
φωτογραφική και σχεδιαστική αποτύπωση, και να παραδοθούν τα
αξιόλογα αρχιτεκτονικά µέλη στο ΥΠ.ΠΟ. για το υπό ίδρυση
Μουσείο της Ιστορίας της Νεοελληνικής Αρχιτεκτονικής, υπάρχει
επειδή υφίστανται αξιόλογα επί µέρους αρχιτεκτονικά µέλη τα οποία
θεωρήθηκε ότι είναι σηµαντικά για τη µελέτη της Ιστορίας της
Αρχιτεκτονικής, και τα οποία από µόνα τους δεν προσδίδουν στο
κτίριο τα στοιχεία εκείνα που θα το καταστήσουν διατηρητέο.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

5. Στην µε αριθµό 2828/5.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το
υπ'αριθµ.36025/23.10.1998 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 2828/5.10.98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ.Ευάγγελος Πολύζος και µετά το σχετικό
έγγραφο της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Πιερίας σας
πληροφορούµε τα εξής:
α.Μετά την ολοκλήρωση του φακέλου του σφαγείου Κολινδρού την
27.8.98, η γνωµοδοτική Επιτροπή του Ν.11/75 συνήλθε την 4/9/98
και αποφάσισε οµόφωνα για τη χορήγηση άδειας σκοπιµότητας
ίδρυσης σφαγείου στο ∆ήµο Κολινδρού και ακολούθως η απόφαση
κατετέθη στο γραφείο του κ.Νοµάρχη για υπογραφή.
β.'Οπως είναι γνωστό την ίδια χρονική στιγµή ξεκίνησε η
προεκλογική περίοδος των Νοµαρχιακών-∆ηµοτικών εκλογών και ο
κ.Νοµάρχης κατά το χρόνο αυτό δεν υπέγραψε καµία απόφαση για
να µη επηρεάσει θετικά τη διάθεση των εκλογέων. Τελικά η
απόφαση υπεγράφη την 20/10/98.

Ο Υφυπουργός
Λ.ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

6. Στην µε αριθµό 2959/13.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
35822/22.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 2959/13.10.98 που
κατατέθηκε στη Βουλή των Ελλήνων, από το Βουλευτή
κ.Αν.Παπαληγούρα και αναφέρεται στο πιo πάνω θέµα, σας
πληροφορούµε ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία που µας δόθηκαν από
τη Νοµ.Αυτοδ/ση Κορινθίας γίνεται σταδιακά αντικατάσταση των
παλαιών αµιαντοτσιµεντοσωλήνων από πλαστικούς σωλήνες.

Ο Υφυπουργός
Λ.ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

7. Στην µε αριθµό 2771/1.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
35818/22.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 2771/1.10.98 που
κατατέθηκε στη Βουλή των Ελλήνων από τους Βουλευτές κυρίους
Απ.Τασούλα και Αχ.Κανταρτζή και αναφέρεται στο πιο πάνω θέµα,
σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
1.Τα προβλήµατα ύδρευσης-αποχέτευσης που αντιµετωπίζουν τα
∆ηµοτικά ∆ιαµερίσµατα των Νέων ∆ήµων, θα αντιµετωπισθούν από
το Ειδικό Πρόγραµµα Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΕΠΤΑ) σύµφωνα µε
το ν.2539/97, περί ανασυγκρότησης της Πρωτοβάθµιας Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. 'Ηδη έχει συνταχθεί το Προσχέδιο του
Προγράµµατος, βάσει των αναγκών σε υποδοµές, όπως αυτές
διατυπώθηκαν και καταγράφηκαν σε ειδικές συσκέψεις µε τους
Προέδρους όλων των Κοινοτήτων που συγκροτούν τους νέους
∆ήµους. Το οριστικό σχέδιο του "ΕΠΤΑ" θα συνταχθεί αφού
προηγουµένως διατυπώσουν τις απόψεις τους τα νέα αιρετά
∆ηµοτικά Συµβούλια.
2.Επίσης σας γνωρίζουµε ότι για τη συνολική αντιµετώπιση
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του προβλήµατος της αποχέτευσης των εν λόγω Κοινοτήτων, η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Πρέβεζας ενέταξε στο πρόγραµµα
ΣΑΝΑ/1 1998 "τη µελέτη Αποχέτευσης και Βιολογικού Καθαρισµού
των Κοιν.Λούρου-Ωρωπού-Στεφάνης" συνολικού προϋπολογισµού
27.000.000 δρχ., η διαδικασία ανάθεσης της οποίας βρίσκεται αυτή
τη στιγµή σε εξέλιξη.

Ο Υφυπουργός
Λ.ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

8. Στις µε αριθµό 2743/30.9.98 και 2831/5.10.98 ερωτήσεις δόθηκε
µε το υπ'αριθµ.35816/22.10.98 έγγραφο απο τον Υφυπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση των ανωτέρων ερωτήσεων µε αριθµούς 2743/30.9.98
και 2831/5.10.98 που κατατέθηκαν στη Βουλή των Ελλήνων από
τους Βουλευτές κυρίους Σ.Παναγιώτου και Μ.Μπόσκου και
αναφέρονται στο πιο πάνω θέµα, σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
Τα προβλήµατα 'Υδρευσης και Αποχέτευσης που αντιµετωπίζουν
τα ∆ηµοτικά ∆ιαµερίσµατα των Νέων ∆ήµων, θα αντιµετωπισθούν
από το Ειδικό Πρόγραµµα Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΕΠΤΑ),
σύµφωνα µε το ν.2539/97, περί ανασυγκρότησης της
Πρωτοβάθµιας Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
'Ηδη έχει συνταχθεί το Προσχέδιο του Προγράµµατος, βάσει των
αναγκών σε υποδοµές, όπως αυτές διατυπώθηκαν και
καταγράφηκαν σε ειδικές συσκέψεις, µε τους Προέδρους όλων των
Κοινοτήτων που συγκροτούν τους νέους ∆ήµους.
Το οριστικό σχέδιο του "ΕΠΤΑ" θα συνταχθεί, αφού προηγουµένως
διατυπώσουν τις απόψεις τους τα νέα ∆ηµοτικά Συµβούλια.

Ο Υφυπουργός
Λ.ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

9. Στην µε αριθµό 2811/5.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το
υπ'αριθµ.1653/22.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 2811/5.10.98 ερώτησης που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ.Παν.Ψωµιάδη, που αφορά
στη συµµετοχή απόφοιτων αθλητών Λυκείου που ενεγράφησαν σε
Εκκλησιαστικά Λύκεια, προκειµένου να επανακτήσουν τη µαθητική
ιδιότητα για να συµµετάσχουν στους Παγκόσµιους Σχολικούς
Αγώνες "ΓΥΜΝΑΣΙΑ∆Α 98", σας γνωρίζουµε ότι:
Η ∆/νση Φυσικής Αγωγής του ΥΠΕΠΘ µετά από ερώτηµα γονέων
που αναφερόταν στην κατηγορία αποφοίτων Λυκείων που είχαν την
προβλεπόµενη ηλικία από την προκήρυξη Αγώνων της
∆ιοργανώτριας χώρας (Κίνας), αν θα συµµετάσχουν στους αγώνες,
υπέβαλε έγγραφο ερώτηµα στο Νοµικό Σύµβουλο του ΥΠΕΠΘ.
Το γνωµοδοτικό έγγραφο του Νοµικού Συµβούλου ανέφερε εκτός
των άλλων ότι "εφ' όσον οι απόφοιτοι όλων των τύπων Λυκείων
εγγραφούν εις σχολάς ισοτίµου και αντιστοίχους του Ενιαίου
Λυκείου (που προβλέπει ο νέος ως άνω Νόµος (Ν.2525/97)
δύνανται να συµµετάσχουν στη "ΓΥΜΝΑΣΙΑ∆Α 98".
Βάσει της προκήρυξης του Παγκόσµιου Σχολικού Πρωταθλήµατος
"ΓΥΜΝΑΣΙΑ∆Α 98" οι συµµετέχοντες θα αποδείκνυαν τη µαθητική
τους ιδιότητα µε βεβαίωση εγγραφής τους κατά το σχολικό έτος
1998-99 από το σχολείο που φοιτούν.
Τέτοιες βεβαιώσεις ζητήθηκαν από όλους τους µαθητές-αθλητές

που θα συµµετάσχουν.
Βεβαιώσεις εγγραφής τους στη ∆'Τάξη του Εκκλησιαστικού Λυκείου
Νεαπόλεως Θεσσαλονίκης προσκόµισαν οι απόφοιτοι Λυκείου
Ιωάννης Βαλκούµας και Χρήστος Θεοδωρίδης ως και άλλοι δύο
απόφοιτοι Λυκείων Αθηνών σε Εκκλησιαστικά Λύκεια Αθηνών.
Με αφορµή τη διαµαρτυρία του µαθητή-αθλητή Ιωάννη
Παναγιωτόπουλου (επόµενου στην κατάταξη αγώνων µετά τον
Ιωάννη Βαλκούµα που είχε τις προϋποθέσεις συµµετοχής για τη
"ΓΥΜΝΑΣΙΑ∆Α 98") η ∆/νση Φυσικής Αγωγής υπέβαλε ερώτηµα
στη ∆/νση Εκκλησιαστικής Εκπ/σης για την εγκυρότητα της
εγγραφής των παραπάνω µαθητών.
Η απάντηση της ∆/νσης Εκκλησιαστικής Εκπ/σης του ΥΠΕΠΘ
ανέφερε ότι η ∆'Τάξη του Εκκλησιαστικού Λυκείου αποτελεί µία
πρόσθετη τάξη στην οποία παρέχεται εξειδικευµένη εκπαίδευση σε
όσους επιθυµούν να ασκήσουν το λειτούργηµα του κληρικού της
Ορθοδόξου Εκκλησίας.
Σε έκτακτη συνεδρίαση της Κεντρικής Οργανωτικής Επιτροπής
(Κ.Ο.Ε.) Αθλητικών ∆ραστηριοτήτων αποφασίστηκε οµόφωνα από
τα µέλη της η µη συµµετοχή των αποφοίτων Λυκείων που
ενεγράφησαν σε Εκκλησιαστικά Λύκεια.
Ακολούθησαν εξώδικες διαµαρτυρίες από τους τέσσερις (4) µαθητές
(εγγεγραµµένους σε Εκκλησιαστικά Λύκεια) που η Κ.Ο.Ε. εκ νέου
συνεδρίασε και απέρριψε τις συµµετοχές τους.
Ο αθλητής Ιωάννης Βαλκούµας επανήλθε µε νέα ένσταση -
υπόµνηση µετά την παραίτηση των τριών άλλων αθλητών
διεκδικώντας την 12η κενή θέση της οµάδας µαθητών κολύµβησης,
κενή κατόπιν απόφασης της Κ.Ο.Ε. που στηρίχθηκε στη
Γ4/2836/8.12.98 (ΦΕΚ 1045/20.12.95 τ.Β') απόφαση του ΥΠΕΠΘ.
Η Κ.Ο.Ε. συνεδρίασε εκ νέου και εµµένει στην πρωτέρα της
απόφαση µε το εξής σκεπτικό: Τη µαθητική ιδιότητα φέρει κάποιος
µέχρι να αποφοιτήσει από το Λύκειο. 'Εχουν θεσπιστεί για
περαιτέρω εξειδίκευση κάποια έτη όπως η ∆'Τάξη των
Εκκλησιαστικών Λυκείων που δεν παρέχουν Γενική Εκπαίδευση -
µόρφωση στους µαθητές, αλλα παιδεία επαγγελµατική της οποίας
δεν µπορεί κάποιος να κάνει χρήση για να ικανοποιήσει στόχους
πέραν των επαγγελµατικών.
Στην προκειµένη περίπτωση το πτυχίο από τη ∆'Τάξη
Εκκλησιαστικού Λυκείου σηµαίνει τίτλο επαγγελµατικό. Απολυτήριο
αντίστοιχο του τίτλου απόλυσης του Ενιαίου Λυκείου, παίρνουν οι
µαθητές των Εκκλησιαστικών Λυκείων µε την αποφοίτησή τους από
τη Γ'Τάξη.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

10. Στην µε αριθµό 2781/2.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
32739/22.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 2781/2.10.98 ερώτηση του Βουλευτή κ.Γεωργίου
Καρατζαφέρη που αναφέρεται σε ληστείες τραπεζών σας
γνωρίζουµε ότι αρµόδιο να απαντήσει είναι το Υπουργείο ∆ηµόσιας
Τάξης, το οποίο είναι συναποδέκτης της ερώτησης.

Ο Υπουργός
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ")
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Συνέχιση της συζήτησης επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου
Οικονοµικών:
α) Κύρωση του Γενικού Προϋπολογισµού του Κράτους και των
Προϋπολογισµών ορισµένων Ειδικών Ταµείων και Υπηρεσιών για
το οικονοµικό έτος 1999.
β) Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
γ) Κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
Ο κ. Θεοδώρου έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός του 1999, παρά τις ενδεχόµενες
διαφορετικές απόψεις και εκτιµήσεις που µπορεί να έχει κανείς σε
επί µέρους θέµατα, είναι σαφές ότι κινείται προς τη σωστή
κατεύθυνση. 'Εχει ρεαλιστικούς και αξιόπιστους στόχους.
∆ιαφυλάσσει την κοινωνική συνοχή και περιέχει τις προϋποθέσεις
για µία αναπτυξιακή διαδικασία.
Η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση αποτελεί το σηµαντικότερο εργαλείο στην
προσπάθεια της Κυβέρνησης για την υλοποίηση των στόχων του
Προϋπολογισµού. Είναι όµως κοινή η διαπίστωση ότι χωλαίνει και
µάλιστα σοβαρά από δεκαετίες. ∆εν θα συµµεριστώ την άποψη που
λέει ότι ελάχιστα βελτιώθηκε η κατάσταση τα τελευταία είκοσι
χρόνια. 'Εγιναν σηµαντικά βήµατα, καθιέρωση αξιοκρατικού
συστήµατος προσλήψεων µε το ν. 2190, το γνωστό νόµο Πεπονή, η
θέσπιση του δεύτερου βαθµού Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και
άλλα πολλά.
Είναι σηµαντικό και πρέπει να δοθεί µεγάλη βαρύτητα στον τρόπο
λειτουργίας του διοικητικού µηχανισµού. Τα πρώτα βήµατα άρχισαν
να γίνονται µε την εισαγωγή µεθόδων σύγχρονης διοίκησης και
οργάνωσης στο δηµόσιο τοµέα. Πρέπει να επιταχυνθούν και να
καλύψουν σύντοµα όσο το δυνατόν περισσότερους τοµείς.
Περαιτέρω είναι αναγκαία η ενίσχυση της διοίκησης µε νέες
τεχνολογίες και µε τον κατάλληλο εξοπλισµό.
Επίσης, η ενδυνάµωση της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και της
Περιφέρειας πρέπει να περιληφθούν στους άµεσους στόχους της
κυβερνητικής πολιτικής. Οι τοπικές κοινωνίες πρέπει και οφείλουν
να έχουν αποφασιστικό λόγο στα ζητήµατα που τους αφορούν.
Μοχλός της αναπτυξιακής προσπάθειας είναι οι παραγωγικές
επενδύσεις. Το ύψος των δηµοσίων επενδύσεων θα µπορούσε
κανείς να πει ότι είναι ικανοποιητικό. ∆εν µπορεί, όµως, κανείς να
είναι ικανοποιηµένος από την πρόβλεψη αυξήσεως των ιδιωτικών
επενδύσεων. Είναι γεγονός ότι το πρόβληµα της αύξησης των
ιδιωτικών επενδύσεων υφίσταται από εικοσαετίας και πλέον. Οι δε
επιδόσεις της τριετίας του ΠΑΣΟΚ είναι σηµαντικά βελτιωµένες,
ειδικά σε σχέση µε το 0,6 του 1994, που ήταν αποτέλεσµα της
πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω τώρα να αναφερθώ στο µεγάλο
και οξύ θέµα της ανεργίας. Η ανεργία είναι η σκληρότερη µορφή
κοινωνικής αδικίας. Ο άνεργος δεν διεκδικεί αυξήσεις αποδοχών ή
καλύτερες συνθήκες εργασίας. ∆ιεκδικεί το δικαίωµα στη ζωή και τη
στοιχειώδη κοινωνική επιβίωση. Η ανεργία στην Ελλάδα, αν και
είναι µικρότερη από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης,
συνεχίζει να κινείται σε υψηλά επίπεδα, γύρω στο 10%, και
ασφαλώς προκαλεί σοβαρά προβλήµατα µε µεγάλο µέρος του
εργατικού
δυναµικού και ιδιαίτερα στους νέους µας.
Η Εύβοια, για παράδειγµα, έχει ένα από τα µεγαλύτερα ποσοστά
ανεργίας και υπάρχουν περιοχές της, όπως η κεντρική και η βόρεια
Εύβοια, µε ποσοστά πάνω από 25%.
Εδώ όµως θέλω να τονίσω ότι αυτή η ανεργία κατά µεγάλο µέρος
οφείλεται στην περίοδο 1990-1993 µε τα αθρόα κλεισίµατα των
εργοστασίων, που είχε επιφέρει η νεοφιλελεύθερη πολιτική της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Η Νέα ∆ηµοκρατία σήµερα επαγγέλλεται ότι, αν
γίνει αύριο εξουσία, θα φέρει άνοιξη σ' αυτόν τον τόπο, ξεχνώντας
ότι πολύ πρόσφατα, όταν ξαναγύρισε στην εξουσία, όχι µόνο δεν

έφερε άνοιξη στον τόπο αλλά ο λαός την αποδοκίµασε µέσα σ' αυτά
τα τρία χρόνια, διότι κατάλαβαν οι 'Ελληνες πολίτες όπως θα
καταλάβουν και στις επερχόµενες εκλογές του 2000, όταν η
σηµερινή Κυβέρνηση θα έχει ολοκληρώσει το έργο της, ότι
πράγµατι η Νέα ∆ηµοκρατία το µόνο που επαγγέλλεται είναι "ΘΑ"
και τίποτα άλλο.
Θα πρέπει λοιπόν να γίνει µία συντονισµένη προσπάθεια από όλον
τον κρατικό µηχανισµό µε στόχο τη βελτίωση της κατάστασης.
Πρέπει να δηµιουργήσουµε όσο το δυνατόν περισσότερες θέσεις
εργασίας.
Η Ολυµπιάδα του 2004 και τα έργα που θα γίνουν προσφέρουν
πολλές δυνατότητες. Εδώ θέλω να πω για τις φανφάρες µε τις
οποίες η Νέα ∆ηµοκρατία διεκδίκησε την Ολυµπιάδα του 2000.
Γυρίσαµε όµως βρεγµένοι και κοιτάξαµε πώς θα χαθούµε στο
αεροδρόµιο, για να µην πούµε τι είχε γίνει. Σήµερα, που αυτή η
Κυβέρνηση πέτυχε να πάρει αυτήν την Ολυµπιάδα, το ξεχάσατε
αυτό. Η Ολυµπιάδα δεν είναι ένα κοινωνικό γεγονός. Είναι ένα
γεγονός που θα αναβαθµίσει την πορεία της Ελλάδας προς τον
εκσυγχρονισµό. ∆υστυχώς αυτό το έχουν ξεχάσει και πολλοί
Υπουργοί της σηµερινής Κυβέρνησης και δεν το τονίζουν. Η
επιτυχία είναι µεγάλη και τα αποτελέσµατα θα φανούν στο µέλλον.
H εισοδηµατική πολιτική πρέπει να γίνει περισσότερο κοινωνική.
Πρέπει να δοθούν πραγµατικές αυξήσεις αποδοχών στους
εργαζόµενους και συντάξεις στους απόµαχους. Η αύξηση του ΑΕΠ
πρέπει να περνάει και στα δύο σκέλη των κοινωνικών εταίρων και
όχι µόνο στο ένα, στους εργοδότες.
Για την κοινωνική ασφάλιση ήδη έχουν ληφθεί τα πρώτα µέτρα για
την µεταρρύθµιση του ισχύοντος καθεστώτος. Ο περιορισµός της
απασχόλησης των συνταξιούχων πρέπει να επικεντρωθεί στους
υψηλοσυνταξιούχους. Στις συγχωνεύσεις των ταµείων πρέπει να
ληφθεί υπόψη η περιουσία κάθε ταµείου, η σχέση ασφαλισµένων
προς συνταξιούχους, οι εισφορές και άλλα πολλά.
Τέλος, η διαχείριση των διαθεσίµων είναι πολύ λεπτή και
εξειδικευµένη δουλειά και απαιτεί εµπειρία, γνώσεις και
πληροφόρηση και δεν µπορεί να αφεθεί στον οποιονδήποτε
υπάλληλο. Χρειάζεται λοιπόν µεγάλη προσοχή, για να αποδώσουν
αυτά τα µέτρα.
Θα αναφέρω µερικά αριθµητικά στοιχεία, για να δούµε την
κατεύθυνση του νέου Προϋπολογισµού, πάντα στο σκέλος των
κοινωνικών δαπανών. Οι αυξήσεις που προβλέπονται για το 1999
κυµαίνονται λίγο πάνω από τα επίπεδα του αναµενόµενου
πληθωρισµού. Οι αυξήσεις είναι για τους πολύτεκνους 4%, για
µισθούς και συντάξεις δηµοσίων υπαλλήλων 3,7%, για τη γεωργία
4%, για υγεία και πρόνοια 6,2%, για κοινωνική ασφάλιση 3,2%, για
συντάξεις 4,8%.
Τα ποσοστά αυτά είναι θετικά και δείχνουν ότι ο Προϋπολογισµός
ως προς αυτό το σκέλος κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.
Οι λειτουργικές δαπάνες του δηµοσίου και των επιχορηγούµενων
οργανισµών είναι πολύ υψηλές σε σύγκριση µε την
παραγωγικότητα. Θα πρέπει να µειωθούν και να φθάσουν στα
επίπεδα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, χωρίς φυσικά να µειωθούν οι
µισθοί των δηµοσίων υπαλλήλων.
Ο στόχος της ένταξης στην ΟΝΕ είναι σωστός και
πραγµατοποιήσιµος. ∆εν πρέπει όµως ο στόχος αυτός να είναι
αυτοσκοπός. Πρέπει παράλληλα µε αυτόν να εξασφαλίζουµε και
ένα ανεκτό επίπεδο διαβίωσης για τα λαϊκά στρώµατα. Και για να
µιλήσουµε πολιτικά πρέπει να δείχνουµε στην πράξη το κοινωνικό
πρόσωπο του κράτους. Γιατί, ας µη γελιόµαστε, ο απλός πολίτης
αυτήν τη στιγµή αισθάνεται µόνο τις θυσίες που του ζητάµε, για να
πετύχουµε την ένταξη. Πρέπει να του δώσουµε να καταλάβει, να
τον πείσουµε και για τα οφέλη που προσδοκόνται από την ένταξη.
Και πρέπει σε αυτό να είµαστε πειστικοί. Γιατί µόνο έτσι ο
εργαζόµενος πολίτης, ο φορολογούµενος, θα βοηθήσει στην
υλοποίηση της πολιτικής, της εναρµόνισης και στην επίτευξη του
στόχου της ένταξης.
Αυτές τις δύο µέρες οι αρµόδιοι Υπουργοί άρχισαν,
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επιτέλους, να οµιλούν µε συγκεκριµένα παραδείγµατα για τα οφέλη,
που θα προκύψουν από την ένταξη στην ΟΝΕ για τις διάφορες
κατηγορίες των πολιτών.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να
πω ότι η επιτυχία των στόχων µας, εθνικών, οικονοµικών κλπ.,
προϋποθέτει την ύπαρξη µιας εύρωστης δυναµικά αναπτυσσόµενης
και ανταγωνιστικής διεθνώς οικονοµίας, που δεν θα στηρίζεται σε
πάσης φύσεως δεκανίκια, αλλά θα χαράσσει την πορεία της και θα
διαµορφώνει τη στρατηγική της λαµβάνοντας συνεχώς υπόψη τις
εξελίξεις στην παγκόσµια αγορά. Αυτή η οικονοµία θα λειτουργεί και
αποτρεπτικά, θα αποθαρρύνει τον όποιον έχει σκέψεις επιβολής
κατά της εδαφικής ακεραιότητας της χώρας µας.
Είναι προφανές ότι η αναγκαιότητα αυτή δεν πηγάζει καθαυτή από
τα κριτήρια του προγράµµατος σύγκλισης. Αποτελεί αδήριτη ανάγκη
για την επιβίωσή µας µέσα στον παγκόσµιο ανταγωνισµό των
οικονοµιών, η όξυνση του οποίου θα ενταθεί τα αµέσως επόµενα
χρόνια. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Ρεγκούζας έχει το
λόγο.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε
κανείς να χαρακτηρίσει πραγµατικά προσχηµατική και απόλυτα
τυπική τη σηµερινή συζήτηση για τον Προϋπολογισµό, αν δεν
προέκυπταν µέσα από τη µελέτη και επεξεργασία των στοιχείων
του Προϋπολογισµού οι αναδυόµενες πολιτικές, που βγαίνουν απ'
αυτόν, αλλά ταυτόχρονα και η προσπάθεια παραπλάνησης του
ελληνικού λαού µε συστηµατικές ωραιοποιήσεις, µε
πλαστογραφήσεις της πραγµατικότητας.
Μου θυµίζει στο σηµείο αυτό ότι η Κυβέρνηση µας έφερε τα πρώτα
βιβλία. Μας κρύπτει όµως τα δεύτερα βιβλία, αυτά που
αναζητούνται πάντα στη φοροδιαφυγή. Και εκείνο που έχει σηµασία
είναι ότι αυτή η συστηµατική παραπλάνηση έχει ένα στόχο. 'Εχει ως
στόχο να ωραιοποιήσει, όπως είπα στην αρχή, την κατάσταση και
να αποκρύψει ουσιαστικά αδυναµίες της πολιτικής πίσω από τον
εθνικό στόχο της ΟΝΕ, ο οποίος µετατρέπεται ουσιαστικά σε ένα
πολιτικό σύνθηµα χωρίς περιεχόµενο. Και αυτό είναι τραγικό για τον
τόπο, γιατί υπονοµεύεται µία τέτοια προοπτική και ταυτόχρονα
ακυρώνεται η προσπάθεια που θα έπρεπε να υπάρχει, µία
προσπάθεια συστράτευσης του ελληνικού λαού.
Η Κυβέρνηση όµως κάνει και κάτι άλλο. Προσπαθεί να
προετοιµάσει την κοινή γνώµη για προεκλογικά συνθήµατα του
τύπου "πετύχαµε για την ΟΝΕ", όµως παραλείπει να πει µία σκληρή
πραγµατικότητα, που βασανίζει αυτήν και τον ελληνικό λαό.
Λέει ότι ο Προϋπολογισµός είναι προϋπολογισµός ένταξης.
Αποκρύπτει όµως την αλήθεια, ότι η χώρα µας έπρεπε να είναι
µέσα στην ΟΝΕ, ότι θα έπρεπε ήδη να έχει ενταχθεί. Και για το ότι
δεν είναι ενταγµένη στην ΟΝΕ, αποκρύπτει να υπενθυµίσει ή να
ζητήσει συγγνώµη από τον ελληνικό λαό, για πολιτικές που
εφαρµόστηκαν και που οδήγησαν τη χώρα µας στα σηµερινά
αδιέξοδα.
Eίναι οι πολιτικές των συνεχών δανεισµών, των
πολυδιαφηµισµένων κοινωνικοποιήσεων -θα τα θυµάστε, ασφαλώς-
είναι του κράτους - επιχειρηµατία µε τη λογική που αναπτύσσουν οι
ενδιαιτούµενοι στα συνδικάτα. Βασικός µοχλός ανάπτυξης έλεγε
τότε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ότι είναι ο δηµόσιος τοµέας.
Βεβαίως, πληρώσαµε πραγµατικά τη λογική του άκρατου
κοµµατισµού που µαστίζει πραγµατικά αυτόν τον τόπο, τη
µετριοκρατία, που είναι πλέον θεσµός στο δηµόσιο βίο, την
προσπάθεια και την εµµονή της Κυβέρνησης στη διατήρηση και
στην τροφοδότηση της αδιαφάνειας και της διαφθοράς και βεβαίως
την καθυστέρηση της απορρόφησης των κοινοτικών πόρων, την
πολιτική της σκληρής δραχµής, που οδήγησε πανηγυρικά στην
υποτίµηση του εθνικού νοµίσµατος και έκανε φτωχότερους τους
'Ελληνες, την καθηµερινά διαπιστούµενη ανικανότητα πολλών

κυβερνητικών στελεχών να προχωρήσουν την ατµοµηχανή της
ανάπτυξης, την απανάπτυξη, ουσιαστικά, και την καταστροφή της
µικροµεσαίας επιχείρησης, τη µείωση των αποδοχών των
µισθωτών.
Είναι πραγµατικά τραγικό να βγαίνει η Κυβέρνηση διά του
Υπουργού, του κ. Παπαντωνίου, και να ισχυρίζεται ότι δεν έγιναν
µειώσεις των εισοδηµάτων, ότι υπάρχει περίσσευµα, υπάρχει
αύξηση του διαθεσίµου εισοδήµατος των µισθωτών αλλά και των
άλλων κοινωνικών οµάδων και να λέει ότι δεν υπάρχει φτώχεια, ενώ
ο λαός ζει καθηµερινά τα προβλήµατα και νιώθει στο πετσί του
αυτήν τη φτώχεια και, τέλος, να θέλει να µας πει η Κυβέρνηση ότι
δεν έβαλε φόρους ενώ µέσα από αυτόν τον Προϋπολογισµό, που
συζητάµε, προκύπτουν νέες πρόσθετες φορολογίες πεντακοσίων
ογδόντα δισεκατοµµυρίων (580.000.000.000) δραχµών και αυτό να
βαπτίζεται ότι είναι και ένα δώρο, ουσιαστικά, προς τους πολίτες.
Να µη λέει τίποτα και να µη νιώθει την ανάγκη να λογοδοτήσει
στους αγρότες, αδιαφορώντας για τις τιµές των προϊόντων,
αδιαφορώντας για το κόστος παραγωγής, αδιαφορώντας για την
έλλειψη των υποδοµών και την κατασπατάληση των κοινοτικών
πόρων τα προηγούµενα χρόνια, αδιαφορώντας για την πιστωτική
κάλυψη και την ασφαλιστική κάλυψη του ΕΛΓΑ, αδιαφορώντας για
την ισχυριζόµενη ανταποδοτικότητα του ΟΓΑ αλλά, ουσιαστικά, τη
χρεοκοπία, αδιαφορώντας και σιωπώντας να αποκαλύψει στους
αγρότες ότι µε δικές της ευθύνες έχει µετατρέψει την Αγροτική
Τράπεζα από πιστωτικό ίδρυµα σε δυνάστη των αγροτών χωρίς να
έχει την ευαισθησία δείχνοντας έναν ιδιότυπο ρατσισµό απέναντι
στους αγρότες µε τη µη θεσµοθέτηση ψήφιση ρυθµίσεων όπως έχει
κάνει για άλλες κοινωνικές οµάδες.
Τέλος, η Κυβέρνηση υποκρίνεται ότι τάχα κτύπησε τη φοροδιαφυγή
ενώ είναι γνωστό σε όλους µας ότι η φοροδιαφυγή και η
παραοικονοµία αυτή τη στιγµή φθάνουν στο εκπληκτικό ποσό των
πέντε τρισεκατοµµυρίων (5.000.000.000.000) δραχµών και
ταυτόχρονα να επαίρεται ταυτόχρονα η Κυβέρνηση ότι κτύπησε τη
φοροδιαφυγή µε ελέγχους του τύπου µικροαπόδειξη ενός
παντοπωλείου ή το δελτίο αποστολής των αγροτικών προϊόντων
προς τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και ταυτόχρονα να
καθυστερεί απαράδεκτα και να παραπλανεί ουσιαστικά τον ελληνικό
λαό για την εγκληµατική καθυστέρηση του συστήµατος TAXIS.
Προχθές γίναµε µάρτυρες, που ο κ. Παπαντωνίου πραγµατοποίησε
την εκατοστή φιέστα κάνοντας τάχα τα εγκαίνια της ∆.Ο.Υ. Αγίας
Παρασκευής, ότι εντάχθηκε στο σύστηµα και ότι είναι η εκατοστή
µονάδα, ενώ η πραγµατικότητα είναι ότι έχουν µπει µόνο σαράντα
έξι µονάδες στο σύστηµα TAXIS, µε τις επτά λειτουργίες από τις
δεκαεννέα που είναι ολοκληρωµένο το σύστηµα για να µπορέσει να
κάνει διασταυρώσεις στοιχείων. 'Οσον αφορά τις υπόλοιπες
πενήντα τέσσερις, επαίρεται η Κυβέρνηση που έκανε σύνδεση µε το
µητρώο και αυτό το λέει ότι είναι ένταξη στο TAXIS προσπαθώντας
να παραπλανήσει τον ελληνικό λαό και να καλύψει ουσιαστικά και
τις αδυναµίες τους. ∆ε λέει τίποτα για τα ελλείµµατα, που το 1980
ήταν ογδόντα δισεκατοµµύρια (80.000.000.000) δραχµές και
σήµερα µαζί µε το αφανές έλλειµµα του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα
ξεπερνούν τα πενήντα τρία τρισεκατοµµύρια (53.000.000.000.000)
δραχµές, δεν λέει τίποτα για το φιάσκο των αποκρατικοποιήσεων,
που έχει τεράστιες ευθύνες ειδικά ο κ. Παπαντωνίου ο οποίος
προσπάθησε στην τελευταία του οµιλία προχθές εδώ στη Βουλή να
παρουσιάσει ως επιτεύγµατα µία σειρά από παρεµβάσεις
νοµοθετικού χαρακτήρα, αλλά χωρίς ουσιαστικό αποτέλεσµα.
Εκείνο που έχει σηµασία, κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι ο ελληνικός
λαός βιώνει καθηµερινά τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει. 'Οσο κι
αν του λέµε εµείς ότι "ξέρεις δεν σε φορολογούµε, δεν βάζουµε
καινούριους φόρους", υπάρχουν τα αποκαλυπτικά στοιχεία. Για τη
διευκόλυνση των Πρακτικών θα καταθέσω µερικούς πίνακες.
Μισθωτός της τάξης των τριακοσίων χιλιάδων (300.000) δραχµών
το  µήνα,  µε  τιµή  αποπληθωριοποίησης  της  κλίµακας,  αλλά  και
το 2% της εισοδηµατικής πολιτικής, το 1999 θα χάσει
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το 35% των αποδοχών του. Και η Κυβέρνηση λέει ότι έχουµε
διαθέσιµο εισόδηµα στη φορολογία.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αδάµ Ρεγκούζας καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Θα καταθέσω έναν πίνακα, για του λόγου του αληθές, για έναν
ελεύθερο επαγγελµατία µε ένα κατάστηµα πενήντα τετραγωνικών
µέτρων µε τιµή ζώνης εκατόν τριάντα χιλιάδες (130.000) και µε
επαγγελµατική αµοιβή ασφαλώς, αυτή που λέει ο κ. ∆ρυς, ότι δεν
την αύξησε τάχα και ότι έκανε προσαρµογές στο ηµεροµίσθιο του
ανειδίκευτου εργάτη, που προκύπτει µια πρόσθετη επιβάρυνση της
τάξης του 35,94% για το 1999.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αδάµ Ρεγκούζας καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Και ισχυρίζεται ταυτόχρονα ότι, ναι, δεν εφαρµόζουµε τις ισχύουσες
τιµές των αντικειµενικών αξιών, που ισχύουν το 1998, αλλά του
1995. Και πέρσι έγινε αυτό, αλλά δεν είχε γίνει όµως η διαφορά του
725 στο 825, που το κάνει κατά απαράδεκτο τρόπο µέσα από το
νοµοσχέδιο που ήδη πέρασε από την επιτροπή και θα συζητηθεί
εδώ στην Ολοµέλεια τον επόµενο µήνα. Και από την άλλη πλευρά
ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι δεν υπάρχει φορολογικό νοµοσχέδιο.
Και κάνω και µια πρόβλεψη, κύριοι συνάδελφοι. Σε αυτό το
νοµοσχέδιο είµαι βέβαιος ότι θα γίνουµε µάρτυρες πρόσθετων
τροπολογιών, έξω από τη γνωµοδότηση της Επιστηµονικής
Επιτροπής της Βουλής και πέρα από τις προβλέψεις του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους.
Καταθέτω έναν τρίτο πίνακα για τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
γιατρούς κλπ., που η πρόσθετη επιβάρυνσή τους, µετά την αύξηση
των τεκµηρίων φορολόγησης, ξεκινάει από 10% και φθάνει στο
30%.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αδάµ Ρεγκούζας καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Ταυτόχρονα η Κυβέρνηση κάνει το άλλο εγκληµατικό. Συντηρεί
ουσιαστικά τη σπατάλη στο δηµόσιο τοµέα. Μόνο ένα ενδεικτικό
παράδειγµα µιας δαπάνης, η οποία δεν είναι µεγάλης ιδιαίτερα
αξίας, πενήντα δύο εκατοµµύρια το χρόνο (52.000.000) δραχµές για
επιτροπές και "επιτροπάτα", που συστηµατικά διατηρεί η
Κυβέρνηση, για να καλύψει τις ανάγκες των κοµµατικών της φίλων.
Σας µιλάω για µια επιτροπή καζίνο, η οποία δεν συνεδριάζει ούτε
µια φορά το χρόνο. Και τα µέλης αυτής της επιτροπής έχουν αµοιβή
πεντακόσιες χιλιάδες (500.000) δραχµές το µήνα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αδάµ Ρεγκούζας καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Και οι αγρότες, οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι, οι πολύτεκνοι, τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες, στενάζουν κάτω από το βάρος µιας
σκληρής πολιτικής.
Εκείνο που έχει σηµασία, τελειώνοντας, κύριοι συνάδελφοι, είναι το
γεγονός ότι οι πολίτες έχουν αντιληφθεί την Κυβέρνηση, την έχουν
πάρει είδηση, όπως λέει ο λαός µας. ∆εν χρειάζονται τέτοια
Κυβέρνηση και δεν χρειάζεται ο τόπος τέτοια Κυβέρνηση. Εκείνο
που έχει να κάνει, αν θέλει να προσφέρει µια τελευταία υπηρεσία
στον τόπο, είναι να φύγει το συντοµότερο.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ρεγκούζα.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο να κάνει µια παρέµβαση για τρια
λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριοι
συνάδελφοι, ακούγοντας τον µόλις κατελθόντα συνάδελφο της Νέας

∆ηµοκρατίας να τοποθετείται επί θεµάτων Προϋπολογισµού,
κατενόησα γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία θα παραµείνει για πολλά χρόνια
στη θέση της Αντιπόλιτευσης. Τίποτε δεν είπε για τα θέµατα που
συζητάµε σήµερα. Αναφέρθηκε σε θέµατα τα οποία έχουν
απαντηθεί επανειληµµένως. Και µάλιστα είπα στην Επιτροπή
Οικονοµικών Υποθέσεων ότι δεν χρειάζεται να αποδεικνύουν σε
τόσο µεγάλο βαθµό την άγνοια σηµαντικών θεµάτων, στα οποία
αναφέρονται. Είπα µάλιστα ότι το κόµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας
διακρίνεται από µια πληροφοριακή αγραµµατοσύνη.
Στην επιτροπή κατά τη συζήτηση του Προϋπολογισµού
παρεκάλεσα τη Νέα ∆ηµοκρατία να έρθει να διαπιστώσει τις εκατό
∆ΟΥ, οι οποίες έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα ΤΑΧΙS.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Στο µητρώο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ζήτησα, λοιπόν,
ποια µέρα επιθυµεί η Νέα ∆ηµοκρατία να συνεννοηθεί µαζί µου και
να στείλει µια επιτροπή ειδικών, που γνωρίζουν τι σηµαίνει
µηχανοργάνωση υπηρεσιών και πρόγραµµα TAXIS, έτσι ώστε να
διαπιστώσει η ίδια πόσες εφαρµογές λειτουργούν σε κάθε ∆ΟΥ και,
βεβαίως, να διαπιστώσει τον αριθµό εκατό. Προχθές ο κ.
Παπαντωνίου εγκαινίασε την εκατοστή ∆ΟΥ στην Αγία Παρασκευή.
Μέχρι το τέλος του χρόνου και τις αρχές του 1999 θα έχουν ανέβει
στο πρόγραµµα ΤΑΧΙS εκατόν δεκαεπτά ∆ΟΥ, από τις διακόσιες
δεκαεννέα που έχουµε υπογράψει σχετική σύµβαση. Και στο τέλος
του 1999, το σύνολο των ∆ΟΥ, θα έχει ήδη ενταχθεί στο
πρόγραµµα ΤΑΧΙS.
Μίλησε ο κύριος συνάδελφος για πλαστογραφήσεις στον
Προϋπολογισµό. Μα επίσης κατά τη συζήτηση του
Προϋπολογισµού, ζήτησα και εγώ και ο κ. Παπαντωνίου και ο κ.
Χριστοδουλάκης ένα παράδειγµα, στο οποίο να εντοπίζουν
παραποίηση των στοιχείων του Προϋπολογισµού. ∆εν υπήρξε
κανένα στοιχείο.
Κύριοι συνάδελφοι, επειδή δεν θέλω να παραβιάσω το χρόνο της
οµιλίας µου, θέλω να σας πω ότι µε τέτοιες γενικόλογες
τοποθετήσεις, µε έωλες αναφορές, µε κυριολεκτικά ψευδή στοιχεία,
δεν ανατρέπεται ένας προϋπολογισµός που είναι διαφανής,
κρυστάλλινος, αναπτυξιακός και οδηγεί τη χώρα στην τρίτη φάση
της ΟΝΕ.
Αυτά τα ξέρει και η Νέα ∆ηµοκρατία και ο ελληνικός λαός. Το µόνο
που σας απέµεινε είναι η παραποίηση των πραγµατικών στοιχείων
του Προϋπολογισµού. Αλλάξτε σελίδα, για να έχετε προοπτική, για
να είστε κόµµα Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Αλλιώς, λυπάµαι, γιατί
και αυτήν την ιδιότητα δεν την τιµάτε επαρκώς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα απαντήσουµε µετά στον
κύριο Υπουργό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Βεβαίως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.
Ο κ. Αργύρης έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητάµε αυτές τις ηµέρες τον Προϋπολογισµό που
κλείνει τον αιώνα µας, συζητάµε τον Προϋπολογισµό που ανοίγει τη
νέα χιλιετία και συζητάµε τον Προϋπολογισµό που εντάσσει τη
χώρα µας στην ΟΝΕ.
Πριν από ένα χρόνο, ακριβώς, εδώ σε αυτήν την Αίθουσα, είχαµε
χαρακτηρίσει τον Προϋπολογισµό του 1998, προϋπολογισµό
ανάγκης και υποχρέωσης. Τον Προϋπολογισµό του 1999 θα
µπορούσαµε να τον χαρακτηρίσουµε σαν τον προϋπολογισµό της
ελπίδας και της προοπτικής.
Σήµερα η χώρα µας βρίσκεται στο τελικό στάδιο για την επίτευξη
του µεγάλου πολιτικού και οικονοµικού της στόχου, της ισότιµης
ένταξης της χώρα µας στην ΟΝΕ.
Κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός Προϋπολογισµός, ή θα µας φέρει
κοντά και µέσα στην ΟΝΕ ή θα µας αποµακρύνει από αυτή. Η πιστή
εφαρµογή είναι ο σίγουρος δρόµος, είναι η προοπτική που οδηγεί
την Ελλάδα στη νέα ευρωπαϊκή πραγµατικότητα. Παράλληλα,
παρ'όλη τη δύσκολη συγκυρία, διασφαλίζει και επεκτείνει τις
κοινωνικές κατακτήσεις των εργαζοµένων.
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Η κοινωνική διάσταση του Προϋπολογισµού, αλλά και ο
ορθολογισµός του, θα αποδεικνυόταν ακόµα περισσότερο, αν
διευρυνόταν στις ευπαθείς οµάδες, και θα έλεγα πως είναι πολύ πιο
δίκαιο η Κυβέρνηση να δει την επέκταση του επιδόµατος κοινωνικής
αλληλεγγύης και στους χαµηλοσυνταξιούχους αγρότες των τριάντα
χιλιάδων (30.000) δραχµών.
Στο φετινό Προϋπολογισµό όχι µόνο δεν επιβάλλονται νέοι φόροι,
αλλά αντίθετα αυξάνονται τα κονδύλια στην υγεία, την απασχόληση
και την άµυνα. Ενισχύεται έτσι η κοινωνική µέριµνα, η εργασία, η
αποτρεπτική ικανότητα της χώρας µας, άξονες της στρατηγικής µας
για µία Ελλάδα ισχυρή και δηµιουργική, για µία Ελλάδα µε
ανθρώπινο πρόσωπο, για µία Ελλάδα αντάξια της πορείας της και
της ιστορίας της µέχρι σήµερα.
Εδώ και καιρό, τόσο η χώρα µας όσο και η Ευρωπαϊκή 'Ενωση,
έχουν µπει στην τροχιά µεγάλων εξελίξεων και αλλαγών. Εξελίξεις
και αλλαγές που επηρεάζονται από την ύπαρξη πολλών και
µεγάλης σηµασίας πολιτικών γεγονότων, που έχουν δηµιουργήσει
ένα πολύπλοκο, προκλητικό, αλλά και ανασφαλές περιβάλλον.
Επιτρέψτε µου, κύριοι συνάδελφοι, να υπενθυµίσω ότι σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα όταν κάναµε την ίδια ακριβώς συζήτηση για τον
προϋπολογισµό του 1997, είχαµε περιγράψει αυτό το περιβάλλον.
Από τη διάσκεψη του Κορκ, το Νοέµβριο του 1996, που είναι
ουσιαστικά το προοίµιο της "Ατζέντα 2000", διαφάνηκε η πρόθεση
της ευρωπαϊκής επιτροπής για το µέλλον της Ευρώπης και ιδιαίτερα
του αγροτικού τοµέα.
∆υστυχώς, εκείνα τα γεγονότα δεν αξιολογήθηκαν και δεν
υπολογίστηκαν όσο θα έπρεπε. Θα ήταν βέβαια χρήσιµο, αν και δεν
το επιτρέπει ο χρόνος, να απαριθµήσουµε αυτά τα πολιτικά
γεγονότα, διότι όλα είναι εν εξελίξει και τίποτε ακόµη δεν είναι
οριστικό:
Πρώτον, η πορεία και η υλοποίηση της συµφωνίας της GATT µετά
το γύρο της Ουρουγουάης. Σήµερα ζούµε τις συνέπειες αυτής της
συµφωνίας.
∆εύτερον, η συνολική αναθεώρηση των διµερών συµφωνιών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε τρίτες χώρες για τις συναλλαγές και το
εµπόριο των αγροτικών προϊόντων.
Τρίτον, η έναρξη των συνοµιλιών για τη µελλοντική διεύρυνση της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Τέταρτον, η θεσµική προσαρµογή της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που
ασφαλώς θα επηρεάσει και τον τρόπο των αποφάσεων που θα
λαµβάνονται σε κοινοτικό επίπεδο.
Πέµπτον, ο νέος γύρος των πολυµερών συµφωνιών για το εµπόριο
και ιδιαίτερα για τα αγροτικά προϊόντα, που θα ξαναβρεθούν πάλι
στο κεντρικό σηµείο τριβής.
'Εκτον, µια πρόκληση επιστηµονική των γενετικά µεταλλαγµένων
οργανισµών στην αγροτική παραγωγή, που µπορεί να οδηγήσει σε
πραγµατική επανάσταση.
Τέλος, η Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, ιστορικός σταθµός
στην πορεία της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, που σε εύρος και
σηµασία µπορεί να συγκριθεί µόνο µε το 1957, δηλαδή µε την ίδια
την ίδρυση της ΕΟΚ.
Ακόµη, τα προβλήµατα της ανεργίας και της απασχόλησης στην
Ευρώπη, της κοινής αµυντικής πολιτικής στην Ευρώπη, που από
µόνα τους είναι πολιτικά προβλήµατα και που θα επηρεάσουν
πολλές ευρωπαϊκές επιλογές και αλλαγές στο άµεσο µέλλον.
Σε αυτό το περιβάλλον είµαστε υποχρεωµένοι να αναλάβουµε όλα
τα µέτρα προσαρµογής της εθνικής µας οικονοµίας και ειδικότερα
της ελληνικής γεωργίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν και το µέλλον της εθνικής
µας οικονοµίας κρίνεται στον τοµέα της ανάπτυξης. Εκτιµήσεις
φέρνουν ότι το 1999 θα υπάρξει ανάπτυξη 3,7%, ενώ µετά το 1999
θα ξεπερνά το 4,5%. ∆εν αρκούν όµως οι υψηλοί ρυθµοί
ανάπτυξης, όταν αυτοί δεν φέρνουν νέες επενδύσεις.
Τα δοµικά προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας (χαµηλή
ανταγωνιστικότητα και το έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου),
αντιµετωπίζονται µόνο µε αναδιάρθρωση της παραγωγικής βάσης.
Με ενίσχυση των δοµών της αγροτικής παραγωγής και των

παραγωγών, µε στήριξη του κοινωνικού ιστού της υπαίθρου, η
συµµετοχή του γεωργικού τοµέα στη σύνθεση του συνολικού
προϊόντος της ελληνικής οικονοµίας και η στήριξή του από εθνικούς
πόρους, πρέπει να αυξάνεται τουλάχιστον στο βαθµό που
αυξάνονται οι ιδιωτικές επενδύσεις στον τοµέα. Με τον τρόπο
αυτόν, η σύγκλιση της χώρας µε την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή 'Ενωση
δεν θα είναι µόνο ονοµαστική, αλλά θα είναι και πραγµατική.
Εδώ όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, θα πρέπει να πούµε ότι πρέπει
να υπάρξει µεταφορά τεχνογνωσίας, δηµιουργία υποδοµών,
στήριξη των παραγωγών αλλά και ξεκάθαροι προσανατολισµοί,
που είναι αυτοί που αποτελούν τις βασικές συνιστώσες ενός
ολοκληρωµένου στρατηγικού σχεδίου, που έχει ανάγκη η ελληνική
γεωργία.
Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι αυτός ο σχεδιασµός θέλει και
εργαλεία υλοποίησης ενός τέτοιου στρατηγικού σχεδιασµού. Η
Αγροτική Τράπεζα και οι συνεταιρισµοί είναι σήµερα εργαλεία
κατώτερα των προσδοκιών και των µεγάλων αυτών αλλαγών που
θέλουµε να κάνουµε.
Χρόνια τώρα µιλάµε για την εξυγίανση της Αγροτικής Τράπεζας.
Καµία ένδειξη µέχρι σήµερα δεν υπάρχει, που να µας κάνει να
πιστεύουµε ότι είµαστε µπροστά στην εξυγίανση. Επίσης, µονίµως
µιλάµε εδώ και χρόνια για τη ρύθµιση των συνεταιριστικών χρεών,
λες και δεν υπάρχει τίποτε άλλο στον τοµέα αυτόν τον αγροτικό.
Θα ήθελα να κάνω δύο επισηµάνσεις.
Πρώτον, για την Αγροτική Τράπεζα. Θα µπορούσε πολύ εύκολα να
πει κάποιος, να προχωρήσουµε ακόµη και στην ιδιωτικοποίησή της.
Είναι σαν να λέµε ότι δίνουµε κάπου όλη την Ελλάδα, γιατί όλη η
Ελλάδα είναι υποθηκευµένη στην Αγροτική Τράπεζα. 'Αρα, η
εξυγίανσή της και ο ορθολογισµός της είναι άµεση και επιτακτική
ανάγκη.
∆εύτερον, οι συνεταιρισµοί. Πολύς λόγος γίνεται για τα εργαλεία
υπεράσπισης του εισοδήµατος των παραγωγών, που θα πρέπει να
είναι αυτοί. Πρέπει αυτήν τη στιγµή άµεσα να πούµε τι δεν είναι οι
συνεταιρισµοί. Και σίγουρα οι συνεταιρισµοί δεν είναι προέκταση
του κράτους. Σίγουρα οι συνεταιρισµοί δεν είναι γραφεία ευρέσεως
εργασίας. Είναι απλά επιχειρήσεις, που από τη δράση τους
µπορούν να υπερασπίσουν το εισόδηµα των συνεταιρισµών των
παραγωγών.
Και επειδή λέγονται πολλά για τα θεσµικά πλαίσια, θέλω να πω ότι
είναι το µόνο πλαίσιο που αλλάζει κάθε δύο, τρία χρόνια. Αφού,
λοιπόν, είναι επιχειρήσεις και διέπονται από το ιδιωτικό δίκαιο, θα
πρέπει να πούµε απλά ότι αυτές οι επιχειρήσεις διέπονται από τον
Κώδικα του Ιδιωτικού ∆ικαίου και τον Κώδικα του Eµπορικού
∆ικαίου και να τελειώσουµε εκεί. Να αφήσουµε, λοιπόν, τις
επιχειρήσεις αυτές να λειτουργήσουν µε γνώµονα τα συµφέροντα
των συνεταιρισµένων παραγωγών.
Το δεύτερο µεγάλο εργαλείο, είναι η Αγροτική Τράπεζα. Και αντί
σήµερα να είναι µία σύγχρονη τράπεζα, η οποία θα µπει στον
ανταγωνισµό, είναι γαλατάς, είναι τυροκόµος, είναι κοτοπουλάς,
είναι οτιδήποτε άλλο εκτός από ένα τραπεζικό ίδρυµα. 'Εχει πάψει
προ πολλού να είναι ο οργανισµός που θα βοηθήσει τον αγροτικό
τοµέα. Γι'αυτό θα πρέπει η πολιτεία άµεσα να ξεκαθαρίσει αυτούς
τους δύο µεγάλους ρόλους, διαφορετικά θα έχουµε τεράστιο
πρόβληµα και σε καµία περίπτωση δεν θα µπορούµε να µιλάµε για
την επέκταση του αγροτικού µας τοµέα και για τη διασφάλιση των
συµφερόντων του.
Θα έλεγε κανείς, υπάρχουν σήµερα οι πόροι και αν κάποιος άλλος
σχεδίαζε διαφορετικά τον Προϋπολογισµό, θα µπορούσε να
υπολογίσει καλύτερα τα πράγµατα και να υπάρξει αυτή η
δυνατότητα για τον αγροτικό τοµέα; Θα έλεγα πως όχι, όπως είναι
τα πράγµατα σήµερα.
'Οµως, αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει µία τελευταία ευκαιρία, είναι
το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και πρέπει να απορροφηθεί
από προγράµµατα πνοής και όχι από µέτρα εντυπωσιασµού.
Επίσης,  πρέπει  να  υπάρξει  µία  άµεση  συνεργασία,  µία
συνεργασία  που  θα  στοχεύει  στην  αειφορία  και  στην
εξισορρόπηση  των  οικονοµικών και κοινωνικών προβληµάτων
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και ταυτόχρονα στη διατήρηση και επέκταση του παραγωγικού και
κοινωνικού ιστού της υπαίθρου.
Για να µπορέσουν τα οράµατα να γίνουν προγράµµατα και να µη
µείνουν προγράµµατα αλλά να γίνουν έργα, θα πρέπει να υπάρξει
αυτή η δυνατότητα για να µπορέσουµε να κερδίσουµε το στοίχηµα
της εθνικής µας οικονοµίας, να κερδίσουµε το στοίχηµα της
αναπτυξιακής τροχιάς της χώρας. 'Ετσι πιστεύω ότι θα κερδίσουµε
και το στοίχηµα για ένα καλύτερο αύριο του τόπου µας.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αργύρη.
Ο κ. Τσαφούλιας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Η συζήτηση του Προϋπολογισµού
συµπίπτει, πράγµατι, µε τη δοκιµασία που υφίστανται οι αθώοι
πολίτες του Ιράκ. Και επειδή η έννοια της αρχής του δικαίου είναι
υπερτέρα πάσης άλλης έννοιας, γι' αυτό λέγω ότι η δήλωση του
κυρίου Πρωθυπουργού, ότι είναι αναγκαίο να σταµατήσουν οι
βοµβαρδισµοί και να γίνει πολιτική συζήτηση και πολιτική
συµφωνία, είναι δήλωση υπεκφυγής.
Μόνο η καταγγελία του αδίκου αποτελεί πραγµατική εικόνα
αντιµετώπισης του προβλήµατος. Να καταγγείλει το άδικο. Και ο
χωριάτικος τρόπος αντιµετωπίσεως του Κυπριακού προβλήµατος
ότι, ξέρετε, έχουµε το Κυπριακό, και αν κάνουµε µία ευθεία δήλωση,
θα αντιπαλέψουµε το φίλο µας, φονιά, δολοφόνο, φασίστα Μπλερ,
αποτελεί υποχώρηση στα έσχατα.
Ο Μπλερ είναι σοσιαλδηµοκράτης και τρίτος δρόµος; Είναι σκέτος
φασίστας ο Μπλερ και η συνοδοιπορία της φιλίας µε ένα σκέτο
φασίστα είναι στοιχείο, το οποίο το βλέπει ο ελληνικός λαός, των
αγώνων του ΠΑ.ΣΟ.Κ., της 3ης του Σεπτέµβρη και θα έρθει σαν
πέλεκυς η υπόθεση της ετυµηγορίας για τη στάση αυτή. Μα, δεν
είναι κουτορνίθι αυτός ο λαός!
Μπαίνουµε στην ΟΝΕ µε κοινωνική αδικία, µε λειτουργία
διαφθοράς, µε ανεργία, µε εγκληµατικότητα, µε ελλειµµατική
παιδεία. Και, ωραία, µπήκαµε. Γιατί δεν περιµένετε την καταδίκη
σας; 'Οταν µπαίνουµε µε κοινωνική αδικία στην ΟΝΕ, θα
καταψηστείτε.
Το 1945 έχασε ο Τσώρτσιλ, ο πατέρας της νίκης. 'Εχασε ο
Τρικούπης το 1889, που προσπάθησε να κάνει εκσυγχρονισµό του
κράτους, όχι σε τέτοιο βαθµό υποτέλειας της έννοιας του δικαίου,
αλλά σε πολύ ανώτερα επίπεδα και δεν θα χάσει ο Σηµίτης; Αφού
το βλέπετε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ξεχάσατε και το
Βενιζέλο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: 'Αφησε το Βενιζέλο. Ο Βενιζέλος είναι
µία άλλη ιστορία. Είναι ιστορία προϋποθέσεων και άλλων
στοιχείων, τα οποία προσδιορίζουν τη µεγάλη µορφή του πολιτικού
ηγέτη.
∆εν είναι διάδοχος κανενός κόµµατος -ούτε µε δηµοκρατικές
διαδικασίες ούτε µε τίποτα- είναι ο ιδρυτής της νεοτέρας Ελλάδος,
είναι ο ιδρυτής κόµµατος του οποίου οι αρχές κατισχύουν στον
ορίζοντα, όχι µόνο του εσωτερικού κράτους του ελληνικού, αλλά και
του διεθνούς ορίζοντα.
Εποµένως µην κάνεις ανόµοιες συγκρίσεις, κύριε Πρόεδρε της
Βουλής. Εάν βάλεις τον Ελευθέριο Βενιζέλο µε το Σηµίτη, είναι
δυνατόν πλέον να υπάρξει αντιµετώπιση γελοιοποίησης της αξίας
της έννοιας των εικόνων των µεγάλων πολιτικών ηγετών της
χώρας.
∆εν είναι διάδοχος κανενός, είναι ο ιδρυτής της νεοτέρας Ελλάδος.
Είναι εκείνος που µεγάλωσε την Ελλάδα. Είναι εκείνος του οποίου
οι δηλώσεις αποτελούν περιεχόµενο ιστορικής µνήµης και
προσδιορίζουν την πορεία του έθνους. Και εν ονόµατι αυτών των
αληθειών, δεν είναι δυνατόν σήµερα να µιλάµε για Προϋπολογισµό.
Εάν ο στόχος της ΟΝΕ καταργήσει το στόχο της κοινωνικής
δικαιοσύνης, εάν καταργήσει το στόχο της αποκατάστασης ενός
κράτους από τη συνεχιζόµενη διαφθορά, εάν αυξήσει την ανεργία
στο 20%, εάν µεγαλώσει την εγκληµατικότητα, εάν οδηγήσει την

παιδεία σε απαράδεκτα σηµεία, τότε καταργούνται όλοι οι στόχοι εν
ονόµατι του ενός στόχου.
Εποµένως ο στόχος αυτό εξανεµίζεται, καταργείται, αλλοιώνεται,
δεν υπάρχει εν ονόµατι της καταργήσεως των άλλων στόχων. Και
επειδή προσπαθείτε να καταργήσετε τους άλλους στόχους -και τους
καταργήσατε- που αποτελούν τη λειτουργία της ζωής των πολιτών
µε την εφαρµογή των νόµων που φέρνετε, πώς είναι δυνατόν να
πάρετε εξουσία; Επειδή θα πάτε µε το στόχο της ΟΝΕ και θα
συµπληρώσετε τα νούµερα; 'Οταν θα έχετε εισέλθει µέσα στην
ΟΝΕ, όταν η διαφθορά θα συνεχίζεται, όταν θα είναι ένα κράτος
διεφθαρµένο, ένα κράτος µε κοινωνική αδικία, όταν θα είναι ένα
κράτος µε επώδυνη ανεργία και εγκληµατικότητα, πώς είναι
δυνατόν να λειτουργήσετε και να πείτε ότι έχετε πλέον κερδίσει;
Αυτό τον κόσµο τον αγνοείτε σήµερα, αγνοείτε τον κόσµο, ο οποίος
µε την εφαρµογή των διατάξεων των νόµων για εκσυγχρονισµό
έρχεται αντίθετα προς εσάς, απουσιάζει από τη λειτουργία των
νόµων. 'Εχετε πει για διάλογο και αυτόν το διάλογο τον έχετε κάνει
µε τις διοικήσεις των συνδικαλιστικών οργανώσεων, οι οποίες είναι
διοικήσεις ΠΑΣΟΚικού σωλήνα, δεν είναι η βάση του λαού.
Κουβεντιάσατε µε τον Πολυζωγόπουλο; Κουβεντιάσατε µε τον
Κουτσούκο; Κουβεντιάσατε µε το Υπουργείο Παιδείας, µε τη βάση
του λαού, µε τα παιδιά; Κουβέντιασε ο Αρσένης µε τη βάση των
παιδιών, µε τις διοικήσεις των σχολείων; Επί ένα χρόνο έστελνε
φυλλάδια στις διοικήσεις των σχολείων, για να έρθει σε πνευµατική
επαφή µε τους ανθρώπους αυτούς, οι οποίοι σήµερα
διαµαρτύρονται και βρίσκονται στους δρόµους; Τον καιρό που
έκανε το νοµοσχέδιο, εγώ ήµουν εισηγητής. Το έφερε νύχτα,
καλοκαίρι, το έφερε εν αγνοία του ελληνικού λαού. Τα παιδιά και οι
καθηγητές δεν ήξεραν αν ψηφίστηκε νόµος. Τα παιδιά δεν ήξεραν
πώς θα λειτουργήσει, δεν ήξεραν τι είναι αυτό που λέγεται
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Και την ώρα που έρχεται η εφαρµογή
του νόµου, για να αντιληφθούν τα παιδιά τι είναι εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, έρχεται και υποχωρεί, έρχεται και συνδιαλέγεται,
είναι περιεχόµενο λειτουργίας νοµοθετικής εργασίας και εφαρµογής
των νόµων αυτό το κατάντηµα της λειτουργίας;
Είναι κατάντηµα αυτό του πνευµατικού και πολιτικού ηγέτη -του
Αρσένη αυτήν τη στιγµή- να συνδιαλέγεται στους διαδρόµους, να
υποχωρεί και να έρχεται στην τηλεόραση να µιλάει µε τα παιδιά, τα
οποία µέσα από την ψυχή τους, στην Ελλάδα και στην κοινωνία του
λαού, ήταν ανώτερα ακόµα από εκείνο το οποίο προσπαθούσε να
τους δώσει.
Εποµένως µε αυτούς τους συνδικαλιστές "του σωλήνα" ήρθατε
εσείς να φέρετε εκσυγχρονισµό στην Ελλάδα;
Μίλησε ο Υπουργός Μεταφορών για τις συγκοινωνίες και του είπα
ότι αν δεν λυθεί το κυκλοφοριακό πρόβληµα, για ποιες
συγκοινωνίες µιλάτε; ∆εν έχετε την τόλµη να πείτε, θα
καταδικασθούµε, αλλά θα φτιάξουµε νεότερη Ελλάδα και ότι δεν
θέλετε άλλη ψήφο. Τέσσερις λεωφορειόδροµους µέσα στην Αθήνα,
Σταδίου, Πανεπιστηµίου, Ακαδηµίας και Αλεξάνδρας. Εδώ θα
περνούν µόνο τα λεωφορεία και τα ταξί. Απαγορεύεται η κίνηση των
επιβατηγών αυτοκινήτων.
Ο Υπουργός απαντά ότι το κυκλοφοριακό δεν λύνεται. Αφού δεν
µπορείς να λύσεις το κυκλοφοριακό, διότι πιστεύεις στο πολιτικό
κόστος, ότι αν το κάνεις αυτό, θα χάσεις τις εκλογές, κατά ποίον
τρόπο προσδιορίζεις περιεχόµενο εκσυγχρονισµού;
Για το ρυθµιστικό -Οργανισµός της Αθήνας- τι έχετε κάνει; Παίρνει ο
Πετσάλνικος και δίνει εντολές φερ' ειπείν -λέω απλά πράγµατα, για
να αντιληφθούµε τον αναχρονισµό και όχι τον εκσυγχρονισµό του
κράτους, που προσπαθεί να κάνει µε τον Προϋπολογισµό- και λέει
ότι θα τους αφαιρεί τις άδειες είκοσι µέρες για την παράνοµη
στάθµευση.
Ωρέ,  έφτιαξες  κυκλοφοριακό,  έφτιαξες  όρους  λειτουργίας  του
κόσµου  µε  τα  αυτοκίνητα,  µε  τα  µοτοποδήλατα,  ώστε  αυτοί  οι
άνθρωποι  να  µην  αναγκάζονται  να  τοποθετούνται  από  'δω  και
από  'κει;  Εσύ  ο  εγκληµατίας  του  κράτους,  που  δεν  λύνεις  το
κυκλοφοριακό  και  δεν  φτιάχνεις  Ελλάδα  µε  το  κυκλοφοριακό,
έρχεσαι  να  εισπράξεις  από  τα  θύµατα,  να  εισπράξεις  από  το
µικρό  εισόδηµα  που  παίρνουν  και  τους  αφαιρείς  τις  άδειες
είκοσι  µέρες;  'Η  µεταθέτεις  τους  αστυνο-
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µικούς, για να πατάξεις το κράτος της διαφθοράς και δηµιουργείς
αντίσταση, δηµιουργείς µίσος, πάθος στα Σώµατα Ασφαλείας; Αυτή
είναι η εκκαθάριση, αυτός είναι ο εκσυγχρονισµός, αυτή είναι η
κάθαρση από τη διαφθορά;
Από αυτά τα απλά πράγµατα, αντιληφθήκατε ποτέ ότι δεν είναι
δυνατόν να κάνετε τίποτα;
Ακούσαµε από τον κ. Παπαντωνίου ότι στο τέλος του 1999 θα πέσει
ο πληθωρισµός στο 2%. Με τι θα τον κάνει 2% τον πληθωρισµό;
'Ολα τα οικονοµικά στοιχεία δείχνουν ότι θα υπάρξει κάµψη, ύφεση
στη διεθνή οικονοµία και το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν θα
υποχωρήσει κάτω από το 3,5%-3%. Αυτά είναι δεδοµένα.
Τα είπε ακόµα και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ότι εν όψει της
διεθνούς κρίσεως και διότι ακόµα δεν τελείωσε η κρίση της
οικονοµίας στη Ρωσία, διότι η Βραζιλία δεν ελειτούργησε, διότι αυτό,
διότι εκείνο, θα έχουµε κάµψη.
Εποµένως πώς θα φτάσει στο 2%; Θα φτάσει το 2%, να βρει τα
εφτακόσια δισεκατοµµύρια µε την αύξηση της ανεργίας, που φθάνει
στο 20%, µε τους µικροµεσαίους, µε τους "πεθαµένους"
συνταξιούχους, µε τους επαγγελµατίες; Για να πετύχει το 2%, θα
πεθάνει τον κόσµο. Με τη µείωση του Ακαθαρίστου Εθνικού
Προϊόντος και µε τη χρηµατιστηριακή και οικονοµική κρίση που
αναµένεται, θα φθάσει στο 2%, να εξασφαλίσει τα εφτακόσια
δισεκατοµµύρια; Και τα πεντακόσια ή τα εξακόσια ή τα εφτακόσια,
δισεκατοµµύρια, πού θα τα εξασφαλίσει ο κ. Παπαντωνίου;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Χρωστάνε οι αγρότες πεντακόσια δισεκατοµµύρια και είπε η
Αγροτική Τράπεζα να εισπραχθούν µε αναγκαστική εκτέλεση. Με
την επανεθνικοποίηση του 25% χάνει η Ελλάδα πεντακόσια
δισεκατοµµύρια.
Εποµένως γιατί κοροϊδεύει τον κόσµο ο κ. Παπαντωνίου, ότι θα
δώσει κοινωνικές παροχές, ότι θα δώσει αύξηση στους
συνταξιούχους, ότι θα υπάρξει παράδεισος, όταν έχει ανοιχτό το
θέµα της επανεθνικοποίησης, που είναι πεντακόσια
δισεκατοµµύρια, όταν χρωστούν στην Αγροτική Τράπεζα
πεντακόσια δισεκατοµµύρια, όταν πήγε σαν φτωχός συγγενής ο
κύριος Υπουργός Γεωργίας; Τον λυπάµαι τον Υπουργό Γεωργίας,
διότι είναι ήδη αποτυχηµένος. Απέτυχε ο Μωραϊτης, ο Τζουµάκας,
έρχεται τώρα κι αυτός. Ο άνθρωπος είναι άσχετος µε το πρόβληµα.
Εδώ θέλει ρηξικέλευθες τοµές, θέλει γεγονότα τα οποία να
προσδιορίσουν την πορεία της χώρας. Εδώ είµαστε το 7%,
συµµετέχουµε στο Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν και είµαστε το 21%
του πληθυσµού. Στην Ευρώπη είναι το 1% στο ακαθάριστο εθνικό
προϊόν και το 5% του κόσµου ασχολείται µε την αγροτική οικονοµία.
Και έρχεται µία προσαρµογή, να φθάσουµε στο 5%, στο 4% και στο
1%.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Μα, ποιον κοροϊδεύει ο κ. Παπαντωνίου και ο Υπουργός Γεωργίας,
όταν το πρόγραµµα της ΕΟΚ είναι να εξαφανιστεί ο αγροτικός
τοµέας; Γιατί δεν είπε χθες ο κύριος Υπουργός Γεωργίας για το ένα
τρισεκατοµµύριο οκτακόσια δισεκατοµµύρια των αγροτών που
χρωστάνε; Γιατί δεν τόλµησε να πει κάτι για τη ρύθµιση, όταν του
ζήτησαν εκεί να υπογράψει, να πει εγγράφως, ότι δεν δέχοµαι,
πράγµατι, να χαρίσουµε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Τσαφούλια,
τελειώστε, παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Υπάρχουν και τα δισεκατοµµύρια των
συνεταιριστικών βιοµηχανιών, που τα κρύβετε. Εποµένως είστε
καταδικασµένοι. ∆ιότι µε τα νούµερα δεν θα ψηφισθείτε. Ο λαός
στην εφαρµογή των νόµων φέρνει την αντίρρησή του και είστε ήδη
καταδικασµένοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Τσαφούλια, σας
ευχαριστούµε. Παρακαλώ, τελειώσατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Τα περί κεντροαριστεράς, λοιπόν, και τα
περί συνεργασιών, θα τα θυµηθεί ο λαός την ώρα που πρέπει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ∆Η.Κ.ΚΙ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Ο κ. Βούλγαρης έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό του 1999
συµπίπτει µε µία χρονική περίοδο που σηµειώνονται οι πιο θετικές
εξελίξεις στην ελληνική οικονοµία και η χώρα µας βρίσκεται σε
διαδικασία ένταξης στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Η πρόσφατη διεθνής οικονοµική κρίση απέδειξε τη µεγάλη σηµασία
υιοθέτησης του ΕΥΡΩ, δηλαδή ενός ισχυρού νοµίσµατος διεθνούς
εµβέλειας, ως µέσου προστασίας των εισοδηµάτων των µισθωτών
και συνταξιούχων, αλλά και ενός µέσου που εξασφαλίζει τις
συνθήκες σταθερότητας και ανάπτυξης της εθνικής οικονοµίας µέσα
από έναν κοινό δρόµο και κοινή δράση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Αναµφίβολα η εγκαθίδρυση του ενιαίου νοµίσµατος, του ΕΥΡΩ, η
διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε την Κύπρο και τις άλλες
χώρες της Ανατολικής Ευρώπης, καθώς και η εφαρµογή της νέας
συνθήκης του 'Αµστερνταµ, αποτελούν γεγονότα τα οποία θα
σηµατοδοτήσουν το µέλλον της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης τα επόµενα
χρόνια.
Τα γεγονότα αυτά, κύριοι συνάδελφοι, θα έχουν καθοριστικές
συνέπειες εθνικές, οικονοµικές, πολιτικές, κοινωνικές και θεσµικές.
Εµείς στη χώρα µας επιθυµούµε τα γεγονότα αυτά να συµβάλουν
σε µια ιστορική προοπτική, στην ανάδειξη δηλαδή της Ευρώπης ως
ενός ενιαίου χώρου δηµοκρατίας, κοινωνικής δικαιοσύνης,
σταθερότητας και αλληλεγγύης. Να συµβάλουν, δηλαδή, τα
γεγονότα αυτά στην εδραίωση της Ευρώπης των πολιτών και
ταυτόχρονα να ενισχύσουν το ρόλο της Ευρώπης ως παράγοντα
ειρήνης και σταθερότητας στο βαθύτατα αλληλοεξαρτώµενο διεθνές
σύστηµα, που η διεθνοποίηση της οικονοµίας έχει επιβάλει και στο
χώρο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Η πρόταση, κύριοι συνάδελφοι, των δώδεκα σοσιαλιστικών και
σοσιαλδηµοκρατικών χωρών της ενωµένης Ευρώπης για τα µεγάλα
προβλήµατα της απασχόλησης και της ανεργίας σηµατοδοτούν και
την επιθυµητή πορεία της ενωµένης Ευρώπης και ανοίγουν ένα
παράθυρο ελπίδας στην Ευρώπη της κοινωνίας των ανθρώπων.
Στη χώρα µας από την άλλη πλευρά ο ρυθµός ανάπτυξης, που για
δεκαπέντε συνεχή χρόνια ήταν περίπου στο 1% κατά µέσο όρο,
σήµερα κινείται στο 3,5% του ΑΕΠ και τροφοδοτείται στην πορεία
του προς τη σύγκλιση από πόρους του Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης, σε συνδυασµό βέβαια µε τις µεγάλες διαρθρωτικές
αλλαγές που πραγµατοποιούνται αυτήν τη χρονική περίοδο στη
χώρα µας.
Το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων µε αύξηση για το 1999 σε
σχέση µε το 1998 16,5% και εκτιµώµενο πληθωρισµό για το 1999
περίπου 2,5% συµβάλλει αποφασιστικά στην ολοκλήρωση των
έργων που χρηµατοδοτούνται από το Β' Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης.
Οι διαρθρωτικές αλλαγές σήµερα στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα
µετά και από την εµπειρία που υπάρχει, αλλά και τις παλαιότερες -
ας κάνουµε και µια αυτοκριτική για όλες τις παρατάξεις που
κυβέρνησαν αυτήν τη χώρα- αποτυχηµένες προσπάθειες, γίνονται
µε άξονες άµεσων παρεµβάσεων, την επιτάχυνση των
µετοχοποιήσεων, την εξυγίανση των ζηµιογόνων δηµοσίων
επιχειρήσεων, τη µεταρρύθµιση της κοινωνικής ασφάλισης και τη
µεγαλύτερη ευελιξία στην αγορά εργασίας.
Το ΠΑΣΟΚ, κύριοι συνάδελφοι, ήταν και θα είναι πάντα ένα κίνηµα
ανοικτό στην κοινωνία, µε πλούσια παράδοση δηµιουργικών
προσεγγίσεων στα θεµελιώδη ζητήµατα, που αναδεικνύει η
κοινωνική εξέλιξη, αλλά και τα κοινωνικά κινήµατα.
Στις συνθήκες που επικρατούν στη σηµερινή µας εποχή, η
αναγκαιότητα των διαρθρωτικών αλλαγών, καθορίζεται πλέον από
τις απαιτήσεις των πολιτών για καλύτερη ποιότητα των
παρεχόµενων υπηρεσιών και δυνατότητα υποστήριξης µιας νέας
αποτελεσµατικής και συλλογικής οργάνωσης της κοινω-
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νίας µας, καθώς και τη διαφύλαξη της κοινωνικής πολιτικής,
ταυτόχρονα µε την εισοδηµατική πολιτική.
Η πολιτική εξυγίανσης, που ακολουθεί η Κυβέρνηση, έχει στόχο τη
βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών, την αναβάθµιση της
ανταγωνιστικής λειτουργίας των επιχειρήσεων, τη µεγιστοποίηση
του αναπτυξιακού αποτελέσµατος των επενδύσεων, αλλά και την
ελάφρυνση του 'Ελληνα πολίτη από τα τεράστια ελλείµµατα.
'Ετσι, η Κυβέρνηση προχώρησε κατ'αρχάς στη λειτουργική
αναδιάρθρωση των επιχειρήσεων και την προσαρµογή της
οργανωτικής τους δοµής, ώστε να µπορούν να ανταποκρίνονται
στις σηµερινές απαιτήσεις της οικονοµίας, στην πραγµατική ζήτηση
και στον ανταγωνισµό, εφαρµόζοντας ταυτόχρονα µια
ολοκληρωµένη πολιτική προσωπικού, µε την εισαγωγή νέων
οργανισµών προσωπικού και κανονισµών εργασίας.
Το διαρθρωτικό πρόγραµµα εκτελέστηκε µε συνέπεια, όσον αφορά
τις ιδιωτικοποιήσεις και τις µετοχοποιήσεις χωρίς απολύσεις. Αυτήν
την προϋπόθεση, κύριοι συνάδελφοι, χωρίς απολύσεις, που
κατοχυρώθηκε και θεσµικά, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ πρέπει και
µπορεί να διαφυλάξει µέχρι τον τελευταίο εργαζόµενο στις δηµόσιες
επιχειρήσεις.
'Ετσι, το 1998 υλοποιήθηκε ένα µεγάλο µέρος του προγράµµατος
διαρθρωτικών αλλαγών, που είχε ανακοινώσει η Κυβέρνηση το
Μάρτιο του 1998, από τις οποίες έχουν ήδη υλοποιηθεί πάνω από
τις µισές µε ιδιωτικοποιήσεις τραπεζών, αλλά και µε νέα θεσµικά
πλαίσια λειτουργίας επιχειρήσεων του δηµόσιου τοµέα, όπως τα
Ελληνικά Ταχυδροµεία, οι αστικές συγκοινωνίες, ο Οργανισµός
Σιδηροδρόµων Ελλάδος.
Η διαδικασία ιδιωτικοποίησης, ή µε την αυστηρή τήρηση των
διαδικασιών πώλησης ή µέσα από το χρηµατιστήριο, αναδεικνύει
κρίσιµα ερωτήµατα σε σχέση µε το δηµόσιο συµφέρον, ιδιαίτερα για
τις υπηρεσίες κοινής ωφέλειας, οι οποίες αποτελούν µια σηµαντική
παράµετρο του ευρωπαϊκού µοντέλου, που ήταν όµως πάντοτε,
κύριοι συνάδελφοι, ο πυρήνας της πολιτικής του ΠΑΣΟΚ.
Οι επιταγές του ανταγωνισµού επιβάλλουν την παροχή αυτών των
υπηρεσιών µε βάση ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Αυτό άλλωστε
είναι και το αναγκαίο, για να µπορούν να είναι βιώσιµοι αυτοί οι
οργανισµοί και επιχειρήσεις, που παρέχουν αυτές τις υπηρεσίες
κοινής ωφέλειας, αλλά και για να ενισχύσουν την
αποτελεσµατικότητά τους, χωρίς φυσικά να επιδοτούνται από το
κράτος, κάτι που είναι πλέον αδύνατο. 'Οµως η κατοχύρωση της
πρόσβασης όλων των πολιτών σε υπηρεσίες υψηλής ποιότητας και
σε προσιτές τιµές πρέπει να αποτελεί αντικείµενο της εποπτικής
λειτουργίας του κράτους. Η Κυβέρνηση έκρινε ότι σ' αυτήν τη φάση,
για να διαφυλάξουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο το δηµόσιο
συµφέρον, πρέπει να διατηρήσουµε το πλειοψηφικό πακέτο
συµµετοχής στις επιχειρήσεις κοινής ωφέλειας. Και σ'αυτό το θέµα,
κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια ριζική διαφωνία µε την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, η οποία προτείνει την πλήρη ιδιωτικοποίηση όλων
των ∆ΕΚΟ. Και αυτή, κύριοι συνάδελφοι, είναι η βασική διαφορά της
προοδευτικής από τη συντηρητική αντίληψη για την οικονοµική και
κοινωνική πολιτική της χώρας µας.
'Ενα άλλο κοµµάτι που θα ήθελα να αναφερθώ, εκτός από τις
διαρθρωτικές αλλαγές στον Προϋπολογισµό -και που κρίνω
απαραίτητο -έχει σχέση µε τη σηµασία και το µέγεθος των δαπανών
του κοινωνικού κράτους και πώς απαντά σ'αυτό το θέµα ο
Προϋπολογισµός του 1999.
Η ανάπτυξη του κοινωνικού κράτους µε τη σηµερινή του µορφή, την
έκταση και τις διάφορες λειτουργίες, αποτελεί βασικό
χαρακτηριστικό, κύριοι συνάδελφοι, των προηγµένων χωρών.
Μέσω των δαπανών της κοινωνικής πολιτικής το κράτος
παρεµβαίνει στις οικονοµικές και κοινωνικές εξελίξεις µε σκοπό να
βελτιώσει την ευηµερία για το σύνολο της κοινωνίας και
απευθύνεται ιδιαίτερα σε άτοµα και κοινωνικές οµάδες µε κριτήρια,
τα οποία είναι τελείως διαφορετικά από τα κριτήρια που δίνουν οι
νόµοι της αγοράς.
Οι κοινωνικές δαπάνες, που περιλαµβάνουν την ασφάλιση, την

υγεία, την πρόνοια, την εκπαίδευση, τη στεγαστική πολιτική και την
προστασία από την ανεργία, ενισχύουν την κοινωνική συνοχή και
συντελούν στη διαµόρφωση µιας δικαιότερης κοινωνίας. Στη χώρα
µας, κύριοι συνάδελφοι, οι δαπάνες του κοινωνικού κράτους ως
ποσοστό του ΑΕΠ -που ακόµη βρισκόµαστε στην τελευταία θέση,
όσον αφορά το σύνολο των χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, -
παρουσιάζουν όµως µια δυναµική ανοδική πορεία τα τελευταία
χρόνια, τόσο σε κατηγορίες όσο και στο σύνολο.
Μεταξύ 1980 και 1995 αυξάνει θεαµατικά το ποσοστό του ΑΕΠ που
χρησιµοποιείται για την άσκηση κοινωνικής πολιτικής και
επιτυγχάνεται µια σηµαντικότατη κοινωνική σύγκλιση µε τις άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Συγκεκριµένα, η σχέση
κοινωνικές δαπάνες προς ΑΕΠ στην Ελλάδα, ως ποσοστό της
αντίστοιχης σχέσης στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, έχει εξελιχθεί ως
εξής. Το 1980 39,9%, το 1989 65,9%, το 1993 56,8% και το 1995
75,8%.
Τα πολιτικά συµπεράσµατα ως προς το ποιες κυβερνήσεις
δηµιούργησαν το κοινωνικό κράτος στην Ελλάδα, είναι προφανή,
κύριοι συνάδελφοι. Πρέπει να πω όµως ότι και µε τον
Προϋπολογισµό του 1999, οι δαπάνες του προϋπολογισµού
δηµοσίων επενδύσεων, στους τοµείς που συνθέτουν το κοινωνικό
κράτος, εµφανίζουν µια αυξητική εικόνα. Στην εκπαίδευση οι
δαπάνες από τις δηµόσιες επενδύσεις το 1999 σε σχέση µε το 1988
έχουν αύξηση 25,3% στην υγεία και στην πρόνοια 46,2%, στην
κοινωνική ασφάλιση 3,2% και στα προγράµµατα εργασίας 32,6%.
Πέρα όµως απ'αυτό, κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να
επισηµάνουµε ότι δεν είναι µόνο το µέγεθος των διατιθέµενων
πόρων, αλλά είναι και η αποτελεσµατική αξιοποίηση τους και
επίσης ότι χρειαζόµαστε µια σύγχρονη και αποτελεσµατική διοίκηση
και αυτοδιοίκηση και σ'αυτήν την κατεύθυνση η Κυβέρνηση πρέπει
να κινηθεί πιο µεθοδικά και µε µεγαλύτερη επιµονή στις δοµικές
αλλαγές στο υπάρχον σύστηµα.
Και στο σηµείο αυτό πρέπει να επισηµάνω, κύριοι συνάδελφοι, για
να διαλυθεί και ο µύθος της Νέας ∆ηµοκρατίας περί αυξήσεως των
φόρων ότι από τα πεντακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια
(580.000.000.000) δραχµές, που εµφανίζονται στον
Προϋπολογισµό, τα διακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια
(280.000.000.000) δραχµές προέρχονται από φοροκλοπή και τα
τριακόσια δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) δραχµές προέρχοναι
από φοροδιαφυγή. 'Ετσι, η Κυβέρνηση θα έχει τη δυνατότητα να
ενισχύσει ακόµη περισσότερο την κοινωνική πολιτική.
Τα αποτελέσµατα της προσπάθειας αυτής, που κάνει η Κυβέρνηση
τα τελευταία χρόνια, για να ανορθώσει την ελληνική οικονοµία και
να την καταστήσει ικανή, για να µπορέσει να συµβαδίσει µε τις
άλλες οικονοµικά εύρωστες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, είναι
ορατά και οφείλονται, κύριοι συνάδελφοι, αποκλειστικά στην ενεργό
στήριξη του ελληνικού λαού και ιδίως των εργαζοµένων. Γιατί οι
κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχουν βάλει σε αναπτυξιακή πορεία τη
χώρα µας και έχουν υπηρετήσει, κύριοι συνάδελφοι, µε συνέπεια
την προοδευτική αντίληψη για την κοινωνία στη χώρα µας.
Γι'αυτούς τους λόγους, κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζω τον
Προϋπολογισµό του 1999, γιατί επιτέλους η χώρα µας βγαίνει από
το τέλµα της οικονοµικής κρίσης και αστάθειας και έχει µέλλον και
προοπτική. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Βούλγαρη.
Ο κ. Σταύρος Παπαδόπουλος έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, από τα πολλά οράµατα των τελευταίων ετών, που
χρόνια τώρα ακούει ο ελληνικός λαός από την ηγεσία του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
έµεινε µόνο ένα, το όραµα λιτότητας του ελληνικού λαού, που
οδήγησε σε φτώχεια και µιζέρια, σε απόγνωση και φοβία, ωσάν να
µην υπήρχε άλλος δρόµος για τη σύγκλιση της οικονοµίας µας µε
τις οικονοµίες των άλλων χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και
επέκεινα την είσοδό µας στην ΟΝΕ.
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Tα οράµατα κοινωνικής δικαιοσύνης του κράτους πρόνοιας, του
κράτους δικαίου και αγάπης, του κράτους που υπόσχεται στους
πάντες τα πάντα διά της κοµµατικής νοµενκλατούρας του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
έγιναν εφιάλτες και όνειρα θερινής νυκτός και οδήγησαν στην
εξαθλίωση και τη φτώχεια τον ελληνικό λαό. Και έγιναν οράµατα
κοινωνικής απαξίωσης και αδικίας. Οδηγώντας σε ένα πασοκικό
κράτος ολιγωρίας, αδικίας και ρουσφετολογίας, σε ένα κράτος
κοινωνικά άδικο και φοροεισπραχτικό, σε ένα κράτος που έγινε ο
εχθρός του λαού, εξοντώνοντας τους µισθωτούς και τους
συνταξιούχους, τους µικροµεσαίους επαγγελµατίες, εµπόρους και
βιοτέχνες, που µαζί µε τους γεωργοκτηνοτρόφους είναι η
ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας. Αλλά και τους
αστυνοµικούς, τους στρατιωτικούς και πυροσβέστες, τους
ιερωµένους της Ορθοδοξίας και όχι µόνον αυτούς. Και ιδιαίτερα
τους συνταξιούχους του ΟΓΑ, µε τα ψίχουλα των τριάντα χιλιάδων
(30.000) δραχµών µηνιαίως, που αν δεν υπάρχει κάποιος άλλος
συγγενής για να τους φροντίζει και να τους συντηρεί, θα πρέπει να
ζητιανεύουν ή να πάνε στα σκουπίδια, για να βρουν την τροφή τους
για να ζήσουν.
Και όλα αυτά γίνονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον
Προϋπολογισµό του 1999, που για όλους αυτούς του λόγους, που
προανέφερα, είναι πλαστός ως προς τα στοιχεία, κοινωνικά άδικος
και ανάλγητος, που οδηγεί σε οικονοµικά αδιέξοδα, χωρίς
προοπτική ανάπτυξης, αναποτελεσµατικός, που κάνει τους
φτωχούς φτωχότερους, σκορπίζοντας απελπισία και δυστυχία.
Μπορώ να πω ότι είναι ένας Προϋπολογισµός που καταρτίστηκε
από τους µάγους του ΠΑ.ΣΟ.Κ., για να τιµωρήσουν των ελληνικό
λαό για τα αποτελέσµατα των δηµοτικών και νοµαρχιακών εκλογών,
παρά την καρτερικότητα και ανοχή που έδειξαν όλα αυτά τα χρόνια
οι 'Ελληνες απέναντι στις κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον παρόντα Προϋπολογισµό, το
ίδιο το ΠΑ.ΣΟ.Κ. οµολογεί τον καθαρά φοροεισπραχτικό χαρακτήρα
του, που στοχεύει στη µείωση του συνολικού ελλείµµατος κάτω από
το όριο του 3% του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος και του
δηµοσίου χρέους κάτω από το 60% του ΑΕΠ, για να πληρούµε έτσι
τους όρους που πρέπει µε τα κριτήρια του Μάαστριχτ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση και ο κ. Σηµίτης µε τον
παρόντα Προϋπολογισµό δεν ασχολείται µε το σκληρό πυρήνα του
οικονοµικού προβλήµατος. ∆εν επιχειρεί καµία διαρθρωτική αλλαγή
για ριζική λύση του δηµοσιονοµικού και φορολογικού προβλήµατος
και κατ'επέκταση του οικονοµικού προβλήµατος που αντιµετωπίζει
η χώρα µας και ο σκληρά δοκιµαζόµενος ελληνικός λαός.
Καµία αποκρατικοποίηση δεν προχωράει όπως πρέπει. Και καλείται
ο ελληνικός λαός να πληρώσει όλους αυτούς τους κρατικοδίαιτους
της κοµµατικής νοµενκλατούρας του ΠΑ.ΣΟ.Κ., όπως τους
Κολλάδες της Αθήνας, του ΟΣΕ, της Ολυµπιακής, µε τα ποσά που
αγγίζουν τα τρία τρισεκατοµµύρια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εισηγητές του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
αναφέρουν ότι η ασκούµενη οικονοµική πολιτική αποβλέπει στη
δικαιότερη κατανοµή των φορολογικών βαρών και στην εµπέδωση
του κλίµατος φορολογικής και κοινωνικής δικαιοσύνης.
Και ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Είναι φορολογική
δικαιοσύνη, όταν µένουν εκτός φορολογίας οι πραγµατικά έχοντες
και κατέχοντες, ήτοι οι έχοντες και κατέχοντες τα πολυτελή
αυτοκίνητα, τα κότερα και τις µεγάλες ΠΑΕ, τα λεγόµενα
διαπλεκόµενα συµφέροντα, προς τους οποίους χαρίζετε
τρισεκατοµµύρια και κλείνετε στις φυλακές φτωχούς, ανήµπορους
και πολύτεκνους, όταν οφείλουν λίγες εισφορές στο ΤΕΒΕ και στο
ΙΚΑ;
Είναι φορολογική και κοινωνική δικαιοσύνη, να χαρίζεις χρέη
συγγενών Υπουργών και άλλων φίλων Υπουργών, ως του κ.
Παπαδόπουλου από τη Θεσπρωτία, µε την αιτιολογία ότι είναι σε
παραµεθόριες περιοχές, σαν να µην υπάρχουν άλλες παραµεθόριες
περιοχές στην Ελλάδα, σαν να µην υπάρχουν νησιά απέναντι από
την Τουρκία, σαν να µην υπάρχει η Ξάνθη, η Φλώρινα, ο 'Εβρος, αν

θέλετε η ιδιαίτερη πατρίδα µου η ∆ράµα;
Είναι κοινωνική δικαιοισύνη να αφαιρείται από τους συνταξιούχους
του ΟΓΑ, που παίρνουν αυτήν τη στιγµή ψίχουλα, τριάντα χιλιάδες
(30.000) δραχµές το µήνα, το ποσόν των δυόµισι χιλιάδων (2.500)
δραχµών για περίθαλψη;
Είναι κοινωνική δικαιοσύνη και κράτος πρόνοιας και αγάπης να
δέρνετε µε γκλοµπς τους χαµηλόµισθους συνταξιούχους των
ογδόντα ετών στους δρόµους της Αθήνας, όταν ζητούν λίγο ψωµί
και αγάπη;
Στον αγροτικό τοµέα είναι γνωστό σε όλους µας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι οι γεωργοκτηνοτρόφοι στη χώρα µας βρίσκονται
σήµερα σε άθλια οικονοµική κατάσταση. Τα χρέη τους προς την
ΑΤΕ, που τα περισσότερα είναι πανωτόκια, ανέρχονται σε τέτοια
ποσά, που είναι αδύνατον να εξοφληθούν µε την αγροτική πολιτική
που ακολουθείτε, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύουν οι
γεωργοκτηνοτρόφοι της χώρας µας να χάσουν τα σπίτια τους από
κατασχέσεις και πλειστηριασµούς.
Ιδιαίτερα αυτό το χρονικό διάστηµα το χριστουγεννιάτικο τραπέζι
του αγρότη και του κτηνοτρόφου θα είναι αδειανό, εξαιτίας της
αδιαφορίας της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ και της µη έγκαιρης
καταβολής των επιδοτήσεων και αποζηµιώσεων των
γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων. 'Ηρθαν τα Χριστούγεννα και
ακόµη δεν πήραν τις εξισωτικές αποζηµιώσεις οι κτηνοτρόφοι και
ακόµη δεν πήραν τις αποζηµιώσεις από τις επιδοτήσεις και από τα
χαλάζια που έπεσαν και από τις ζηµιές από τις πληµµύρες που
έπαθαν οι αγρότες.
Στην περιοχή της ιδιαίτερης πατρίδας µου, τη ∆ράµα, και ιδιαίτερα
στις περιοχές Προσοτσάνης, Παρανεστίου και Κάτω Νευροκοπίου
∆ράµας, η οικονοµική κατάσταση των γεωργοκτηνοτρόφων είναι
απελπιστική και µπορώ να πω ότι αγγίζει τα όρια του τραγικού.
Στην περιοχή του Κάτω Νευροκοπίου ∆ράµας οι οκτώµισι χιλιάδες
άνθρωποι, που έµειναν εκεί από τους είκοσι τρεις χιλιάδες που ήταν
κάποτε, (ζουν εκεί και φυλάνε Θερµοπύλες) χρωστάνε στην ΑΤΕ
πάνω από επτά δισεκατοµµύρια (7.000.000.000) δραχµές, που µε
τους τόκους υπερηµερίας και τα πανωτόκια σε δύο χρόνια θα
υπερδιπλασιασθούν. Οι άνθρωποι αυτοί, κύριε Υπουργέ, όλη την
κινητή και ακίνητη περιουσία τους να πουλήσουν, δεν είναι δυνατόν
να εξοφλήσουν τα χρέη τους προς την ΑΤΕ.
Πέραν όµως αυτού, η ανεργία στη ∆ράµα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αλλά νοµίζω και σε όλες τις παραµεθόριες περιοχές
της Ελλάδας, ξεπερνά το 25%. Στη ∆ράµα τα τελευταία χρόνια
έκλεισε το 90% των βιοτεχνιών φασόν έτοιµοι ενδύµατος, µε
αποτέλεσµα έξι χιλιάδες εργαζόµενες να µείνουν άνεργες. 'Ενα
εργοστάσιο έµεινε στη ∆ράµα, η "SOFTEX", που είναι ο µόνος
οικονοµικός πνεύµονας, όπως παραδέχονται και τα στελέχη του
ΠΑΣΟΚ, όµως και αυτός ο οικονοµικός πνεύµονας έχει πάθει
πνευµονικό οίδηµα και αργοπεθαίνει εξαιτίας της ανεκδιήγητης και
αλλοπρόσαλλης πολιτικής σας, που εφαρµόσθηκε όλα αυτά τα
χρόνια. 'Ηθελαν να την εξυγιάνουν και τα δεκαεπτά δισεκατοµµύρια
(17.000.000.000) για την εξυγίανση έγιναν ογδόντα δισεκατοµµύρια
(80.000.000.000) δραχµές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα η ανεργία των νέων στη
∆ράµα αλλά και σε όλες τις παραµεθόριες περιοχές, που
προανέφερα, αποτελεί τον υπ' αριθµόν ένα κίνδυνο για τη χώρα
µας. Σε αυτές τις περιοχές δεν έµειναν πλέον άνθρωποι για να
φυλάνε Θερµοπύλες και έτσι έγιναν ξέφραγο αµπέλι για τους
λαθροµετανάστες.
Σε αυτό το οξύ πρόβληµα της ανεργίας, που παίρνει εκρηκτικές
διαστάσεις στον τόπο µας, µπορεί να βρεθεί λύση µόνο µε αγάπη
και αληθινή συναίνεση του ελληνικού λαού. Χρειάζεται αγάπη, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς τους µικροµεσαίους
επαγγελµατίες, βιοτέχνες και εµπόρους και εσείς µε τη
φοροεισπρακτική πολιτική σας τους προσφέρετε "χολήν άµα και
όξος" τους προσφέρετε προσβολή και µείωση της προσωπικότητάς
τους και τους έχετε υπό διαρκή διωγµό.
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Αυτήν τη στιγµή υπάρχουν στη χώρα µας πεντακόσιες χιλιάδες
ασφαλισµένοι του ΤΕΒΕ και διακόσιες πενήντα χιλιάδες
ασφαλισµένοι του ΤΑΕ. Αν είχατε σταµατήσει τους διωγµούς
εναντίον τους και αν είχατε προσφέρει αγάπη, καταργώντας τον
άδικο τρόπο της φορολόγησής τους µε τα αντικειµενικά κριτήρια και
το 35% της φορολόγησης των προσωπικών εταιριών, να είσθε
σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι αν όχι επτακόσιες πενήντα χιλιάδες
των ασφαλισµένων, οι τετρακόσιες χιλιάδες σίγουρα θα είχαν
προσλάβει από ένα άτοµο και έτσι θα είχαν συµβάλει τα µέγιστα
στη λύση του µεγάλου αυτού προβλήµατος της ανεργίας.
Για τα εθνικά µας θέµατα και τον πολιτισµό µας θα πρέπει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, να αγωνισθούµε, να ψάξουµε την Ελλάδα
εκτός Ελλάδος, στα κέντρα αποφάσεων, από όπου πλέον
καθορίζονται τα πάντα, είτε στον πολιτικό τοµέα είτε στον κοινωνικό
είτε στον πολιτισµικό χώρο. Θα πρέπει µε την οικουµενικότητα και
τη διαχρονικότητα του πολιτισµού µας να αλώσουµε τις ψυχές των
πολιτών των µεγάλων χωρών. Πρέπει να αλώσουµε τη διεθνή κοινή
γνώµη, που άλλοι λίγο, άλλοι πολύ, πολλά χρωστούν στον
πολιτισµό µας. Ο ελληνικός πολιτισµός έδωσε το έναυσµα και τη
σπίθα για τη δική τους την πορεία στον πολιτισµό, που όµως είναι
πολύ στενά δεµένος µε το δικό µας πολιτισµό.
Eµείς ξεχνούµε τον έξω κόσµο, που ιδιαίτερα µας εκτιµά για τον
πολιτισµό µας σε όλες του τις εκφάνσεις, είτε αυτό είναι θέατρο είτε
είναι εικαστικές τέχνες είτε είναι διάφορα αρχαιολογικά ευρήµατα,
που βρίσκονται σε αυτόν τον τόπο που λέγεται Ελλάδα.
Για τους αρχαιολογικούς µας χώρους και τα αρχαιολογικά µας
ευρήµατα χρειάζεται να συντονίσουµε καλύτερα τις υπάρχουσες
υπηρεσίες και να συνεργασθούµε µε τους αρχαιολόγους µας, που
τόσα πρόσφεραν µέχρι σήµερα κάτω από αντίξοες, πολλές φορές,
συνθήκες στην υπόθεση ερευνών, ανασκαφών και ανάδειξης των
αρχαιολογικών µας χώρων και ευρηµάτων, για τα οποία νοµίζω ότι
είµαστε όλοι υπερήφανοι.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου την ευκαιρία να πω λίγα λόγια για τον
πολιτισµό.
'Ελεγε γύρω από αυτόν το χώρο η µεγάλη ηθοποιός Μελίνα
Μερκούρη "ο πολιτισµός και το παρελθόν µας βρίσκονται κάτω από
τα πόδια µας". ∆υστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
πολιτισµός µας εξακολουθεί να βρίσκεται κάτω από τα πόδια µας
καλυπτόµενος από την ελληνική γη, που για να τον γνωρίσουµε και
για να τον εξάγουµε προς τα έξω χρειάζεται χειρουργική επέµβαση,
χρειάζεται καισαρική τοµή. ∆ιαφορετικά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κινδυνεύει να πεθάνει η µητέρα Ελλάδα µαζί µε
τα παιδιά της από ασφυξία.
Χρειάζεται, λοιπόν, τόλµη και αρετή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
και χρειάζεται µεγαλύτερο κοµµάτι από τον Προϋπολογισµό -
ψίχουλα δίνετε στον πολιτισµό, κύριε Υπουργέ- για να διασώσουµε
την πολιτιστική µας κληρονοµιά...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώστε µε µια
φράση, κύριε Παπαδόπουλε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: ... που θα είναι ο µεγαλύτερος
πρεσβευτής µας προς τον πολιτισµένο κόσµο για τα εθνικά µας
θέµατα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Λίγα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώστε µε µια
φράση, σας παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: Το είπα πολλές φορές, κύριε
Υπουργέ. Χρειάζεται να ξοδευτεί κάτι παραπάνω για τον πολιτισµό
µας, για να προωθήσουµε και τα εθνικά µας θέµατα. Καλέστε σε
συµπόσιο όλους τους καθηγητές ιστορίας από όλα τα γνωστά
πανεπιστήµια, καλέστε τους στους χώρους του ∆ίου και της
Βεργίνας, για να βάλουν οι ίδιοι το δάκτυλο επί τον τύπον των
ήλων, για να δουν το µεγαλείο της Ελλάδος να αναδύεται µέσα από
τα σπλάχνα της.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Παπαδόπουλε,
σας ευχαριστώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: Φωνάξτε όλους τους Αρχηγούς
κρατών, Υπουργούς Εξωτερικών και Πολιτισµού σε νέα ολυµπιάδα
του ελληνικού πνεύµατος, στους χώρους της Βεργίνας και όλους
τους αρχαιολογικούς χώρους...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Παπαδόπουλε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Παπαδόπουλε, µία φράση. Πείτε ότι δεν θα ψηφίσετε τον
Προϋπολογισµό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΥΛΟΣ: Κύριοι της Κυβέρνησης όλων των
Ελλήνων, δώστε κάτι παραπάνω στον Προϋπολογισµό για την
Ελλάδα, πριν είναι αργά. ∆ώστε κάτι παραπάνω, για να
προλάβουµε την Ελλάδα ζωντανή.
Φυσικά, καταψηφίζω τον Προϋπολογισµό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Αρσένη έχει το
λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΡΣΕΝΗ: Κύριοι συνάδελφοι, έχει δηλωθεί από όλους
σχεδόν τους οµιλητές του κυβερνώντος κόµµατος, που
προηγήθηκαν, ότι ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι
προϋπολογισµός ένταξης στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Φαίνεται ότι αυτή η διαπίστωση αποτελεί κοινό τόπο µέσα σε αυτήν
την Αίθουσα, αφού κανείς µα κανείς από τις άλλες πλευρές δεν
τόλµησε να αρθρώσει έστω κάποιες σηµαντικές αντιρρήσεις.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Αποδεχόµαστε, λοιπόν, όλοι, χωρίς να διακρίνεται κάποια
διαφοροποίηση, ότι ο στρατηγικός στόχος της Κυβέρνησης είναι
θέµα χρόνου για να επιτευχθεί, δεδοµένου ότι ο Προϋπολογισµός
περιλαµβάνει όλες τις απαραίτητες ασφαλιστικές δικλείδες, ώστε να
αντιµετωπιστεί κάθε απρόβλεπτη σήµερα κατάσταση, που θα
αφορά κάποιους εξωγενείς παράγοντες, που ίσως µπορούν να
επηρεάσουν αρνητικά την ελληνική οικονοµία.
Αυτή η βεβαιότητα φαίνεται άλλωστε και από την πρόσφατη στροφή
πολιτικής στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που πλέον
δεν αµφισβητεί το γεγονός της αναµενόµενης ένταξης, αλλά οµιλεί
για τα δυσάρεστα που θα επακολουθήσουν για την Ελλάδα, για τον
ελληνικό λαό, µετά την ένταξη, αφού η χώρα µας εντάσσεται, χωρίς
να έχει προηγηθεί, κατά τη γνώµη τους, η κατάλληλη προετοιµασία,
µε αποτέλεσµα να προβλέπουν µύρια όσα δεινά.
∆εν µας εκπλήσσει ιδιαίτερα ότι οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης έχουν θητεύσει µετά το 1993 µε µεγάλη συνέπεια
στο ρόλο της Κασσάνδρας. Τα πρώτα χρόνια µετά το 1993
προέβλεπαν µονότονα ότι κάθε προϋπολογισµός, που υποβάλλεται
προς έγκριση, δεν θα µπορούσε να εκτελεσθεί, αµφισβητώντας
παράλληλα ότι το σταθεροποιητικό πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ θα
οδηγούσε στην ένταξη της ΟΝΕ. Και βέβαια οι προϋπολογισµοί
γίνονταν στη συνέχεια απολογισµοί, που αποδείκνυαν τη συνέπεια
εφαρµογής τους, οι δείκτες της εθνικής οικονοµίας συνέχιζαν να
συγκλίνουν προς τους δείκτες του Μάαστριχτ και η Αντιπολίτευση
συνέχιζε τις ίδιες πάντοτε µονότονες εµµονές.
Από την πλευρά µας τους δείχναµε κάθε κατανόηση, διότι
καταλαβαίναµε ότι ήταν πολύ δύσκολο να δεχθούν ότι εκεί που οι
ίδιοι είχαν αποτύχει κατά τραγικό µάλιστα τρόπο και οδήγησαν την
εθνική οικονοµία στα γνωστά αδιέξοδα, θα µπορούσαν κάποιοι
άλλοι να πετύχουν.
'Ηταν  πραγµατικά  δύσκολο,  αν  όχι  αδύνατον,  να  πιστέψουν  ότι
από  14,2%  πληθωρισµό  το  1993  θα  µπορούσαµε  να
φθάσουµε  σήµερα  στο  4,1%  και  να  πετύχουµε  το  στόχο  µας
µέσα  στο  1999.  'Ηταν  πραγµατικά  αδύνατο  να  δεχθούν  ότι
από  έλλειµµα  14,2%  το  1993  θα  φθάναµε  ήδη  σε  έλλειµµα
µόλις  2,2%  στο  τέλος  του  1998  και  ήταν,  τέλος,  αδύνατο  να
φαντασθούν  ότι  από  ρυθµούς  µεταβολής  του  ΑΕΠ  1,6%  το
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1993 θα φθάναµε το 1998 σε 3,5%, το µεγαλύτερο σε όλη την
Ευρώπη των δεκαπέντε χωρών.
Ο παρών Προϋπολογισµός, πέρα του χαρακτηρισµού του ως
προϋπολογισµός σύγκλισης, διατηρεί κάποια ιδιαίτερη πρωτοτυπία,
αφού απαντά εµµέσως πλην σαφώς στο γνωστό ερώτηµα που
τίθεται διαρκώς έντεχνα από κάποιες άλλες πλευρές, τι ΠΑΣΟΚ, τι
Νέα ∆ηµοκρατία. Και υποκρύπτει την προσδοκία, βεβαίως, της
άγρας κάποιων ψήφων, από τη στιγµή που το ΠΑΣΟΚ θα ταυτιστεί
στη συνείδηση του ελληνικού λαού µε τη Νέα ∆ηµοκρατία. 'Αδικος
κόπος και άδικη προσπάθεια, αφού η απεικόνιση των καταστάσεων
δείχνει εντελώς το αντίθετο.
Επί εποχής της Νέας ∆ηµοκρατίας το κοινωνικό κράτος, που είχε
δοµήσει το ΠΑΣΟΚ κατά την περίοδο 1981-1989, έφθασε στα όρια
της κατάρρευσης. Μετά το 1994 κάτω από τις δυσχερέστατες
οικονοµικές συνθήκες που καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε, που
συνδυάζονταν µε την ανάγκη για την επίτευξη της ένταξης της
χώρας µας στην ΟΝΕ σε όλους τους προϋπολογισµούς, οι δαπάνες
για την υγεία, για την παιδεία και γενικά γι' αυτό που εννοούµε
κράτος-πρόνοιας, αυξάνουν συνεχώς ως ποσοστό του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος και εποµένως αυξάνανε σε
πραγµατικά µεγέθη.
Την ίδια περίοδο κράτη πολύ πιο εύρωστα οικονοµικά από τη χώρα
µας και που ήταν αναµενόµενη η ένταξή τους στην πρώτη φάση της
ΟΝΕ- προχωρούσαν σε µειώσεις δαπανών για το κράτος-πρόνοιας,
ενώ η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ συνέχιζε να τις αυξάνει σε απόλυτα
µεγέθη.
Ακόµα και το 1999, που είναι ο κρίσιµος χρόνος ένταξης, οι
δαπάνες αυτές προβλέπονται να αυξηθούν κατά δύο ποσοστιαίες
µονάδες του ΑΕΠ.
Θα πρέπει ακόµη, για να δώσουµε µία ολοκληρωµένη εικόνα, να
ανατρέξουµε στα κονδύλια που προβλέπει ο Προϋπολογισµός για
τις επενδύσεις στην παιδεία, ύψους εκατόν ενενήντα ενός
δισεκατοµµυρίων (191.000.000.000) δραχµών και για την υγεία,
ύψους εκατό δισεκατοµµυρίων (100.000.00.000) δραχµών.
Στη χώρα µας σήµερα, όπως τόνισε και ο αρµόδιος Υπουργός,
ανεγείρονται δεκατέσσερα νοσοκοµεία. Και αυτό αποτελεί κάτι το
πρωτόγνωρο σε όλη τη µεταπολεµική περίοδο.
Κοντά σ' αυτά έρχεται και η πρωτοφανής όσο και πολύπλευρη
προσπάθεια για τη µείωση της ανεργίας µε τα προγράµµατα του
Υπουργείου Εργασίας, την αύξηση των επενδύσεων στα δύο
τρισεκατοµµύρια διακόσια δισεκατοµµύρια (2.200.000.000.000)
δραχµές, µε το πρόγραµµα στήριξης των επιχειρήσεων από το
Υπουργείο Ανάπτυξης. Θα υπάρξουν βέβαια και πάλι οι γνωστές
ενστάσεις, ότι παρ' όλο αυτά παραµένουµε τελευταίοι σε παρόµοιες
δαπάνες στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Και είναι πραγµατικά µία
αληθινή διαπίστωση και δεν είναι βέβαια σηµερινή αυτή η
κατάσταση.
Γι' αυτό και το κρίσιµο είναι, αν συγκλίνουµε προς τις υπόλοιπες
χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στα θέµατα της κοινωνικής
πρόνοιας. Και είναι πασιφανές ότι σταδιακά, αργά, δύσκολα,
βασανιστικά αλλά σταθερά συνεχίζουµε να συγκλίνουµε.
Συγκλίνουµε στα εισοδήµατα, συγκλίνουµε στους πόρους που
διατίθενται για το κράτος πρόνοιας, συγκλίνουµε στις επενδύσεις
υποδοµών. Και, βεβαίως, εύλογα θα τεθεί το εξής ερώτηµα:
Εφόσον όλα αυτά είναι πραγµατικά, γιατί τότε οι ευρύτερες λαϊκές
µάζες συνεχίζουν να δυσανασχετούν και δικαίως δυσανασχετούν;
∆υσανασχετούν ιδιαίτερα οι άνθρωποι των ασθενέστερων
εισοδηµάτων, που δεν µπορούν άλλο µέσα στη µιζέρια που
βιώνουν να προτάξουν τους στρατηγικούς στόχους και τις υψηλές
προσδοκίες, αφού έχασαν το 12% της αγοραστικής αξίας του
εισοδήµατός τους µέσα στο σύντοµο χρονικό ορίζοντα του 1990-
1993. Μία απώλεια, που µόνο σήµερα, µετά από πέντε ολόκληρα
χρόνια προσπάθειας, µπορέσαµε να την αναπληρώσουµε µέσα
από πολύ δύσκολες συνθήκες, µέσα από τις δύσκολες συνθήκες
της σταθεροποίησης της ελληνικής οικονοµίας.
Θα θέλαµε, βεβαίως, οι ρυθµοί αποκατάστασης των εισοδηµάτων
να ήταν πολύ πιο γρήγοροι. Και σήµερα έχουµε υπερβεί σηµαντικά
την απώλεια του 12% της Νέας ∆ηµοκρατίας. Οι συνθήκες όµως και

τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε δεν το επέτρεψαν. 'Ολα αυτά
πιστοποιούν τις προσπάθειες και τις προθέσεις της σηµερινής
Κυβέρνησης, που έστω και κάτω από τις σηµερινές δύσκολες
συνθήκες πιστεύουµε ότι γίνονται κατανοητές από το σύνολο του
ελληνικού λαού.
Γι' αυτό και είµαστε σίγουροι ότι θα πέσει στο κενό κάθε
προσπάθεια ταύτισης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µε τη Νέα ∆ηµοκρατία. 'Οταν
συγκρίνουµε αυτούς τους δύο πολιτικούς χώρους, είναι
αποδεδειγµένο ότι µιλάµε για δύο αντιδιαµετρικά διαφορετικές
πολιτικές, για δύο εντελώς διαφορετικές αντιλήψεις, για δύο τελείως
διαφορετικούς κόσµους.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Αλογοσκούφης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
πάρω αφορµή από την τελευταία αποστροφή του λόγου της κ.
Αρσένη, για να πω ότι ποτέ δεν επιδιώξαµε και ποτέ δεν θελήσαµε
να ταυτιστούµε µε τις επιλογές του κυβερνώντος κόµµατος. Οι
θέσεις µας είναι εντελώς διαφορετικές.
Εσείς είστε, κύριοι της Κυβέρνησης, που επιδιώκετε τα τελευταία
χρόνια να ταυτιστείτε µε τις θέσεις µας και έχετε υιοθετήσει πολλά
σηµεία της πολιτικής µας, που διαχρονικά ακολουθούµε.
Αλλά παρ'όλα αυτά, όσα ποιήµατα κι αν απαγγελθούν σ'αυτήν την
Αίθουσα από τους κυβερνητικούς Βουλευτές, όσες ώρες κι αν µιλάει
ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας, όσες ώρες κι αν µιλήσει ο
Πρωθυπουργός, δεν µπορούν να κρυφθούν τρία πράγµατα: Η
αποτυχία στην οικονοµική πολιτική, που τη νιώθει στο πετσί του ο
ελληνικός λαός και η οποία οφείλεται στην αναποτελεσµατικότητα
της Κυβέρνησης και στην ανικανότητά της. ∆εν µπορούν να
κρυφθούν αυτά.
Θα σας απαριθµήσω γεγονότα που έγιναν µέσα στο 1998. Από πού
να ξεκινήσω; Από την υποτίµηση; Απ'αυτό το Βήµα ο
Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας πέρυσι µας
έλεγαν ότι η δραχµή είναι σκληρή και δεν πρόκειται να υποτιµηθεί.
Και αναγκάστηκαν, πριν ο αλέκτωρ λαλήσει τρις, µέσα σε τρεις
µήνες να υποτιµήσουν τη δραχµή. Και µήπως έκαναν µία
υποτίµηση που δηµιούργησε κάποιες συνθήκες ανάπτυξης για την
ελληνική οικονοµία; Υποτίµηση οπερέτα ήταν. ∆ιότι αφού έγινε η
υποτίµηση, µετά την πήραν εν µέρει πίσω, διότι κατάλαβαν ότι ο
πληθωρισµός θα ξέφευγε. Αυτό που τους είπαµε τότε, ότι ο
πληθωρισµός θα πήγαινε στο 7%. Και αναγκάστηκαν και τη
µάζεψαν µετά. 'Ηταν µία υποτίµηση οπερέτα.
Να πάω στη φορολογική επιδροµή, η οποία ήλθε µε τον περυσινό
προϋπολογισµό, που αυξήθηκαν οι φόροι κατά ένα
τρισεκατοµµύριο δραχµές και που τους πληρώνει ακόµη ο
ελληνικός λαός και θα τους πληρώνει για πολλά χρόνια ακόµη, γιατί
οι φόροι, όταν επιβάλλονται δεν βγαίνουν;
Να πάω στο θέµα της αποτυχίας µας να ενταχθεί η χώρα στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση; Απέτυχε η Κυβέρνηση να
εντάξει έγκαιρα τη χώρα στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση
και το πληρώνουµε σήµερα. Το πληρώνουµε µε τα εθνικά θέµατα,
που µας έχουν βάλει στη γωνία, το πληρώνουµε µε το γεγονός ότι
έχουµε πολύ υψηλά επιτόκια σε σχέση µε τους υπόλοιπους
Ευρωπαίους.
Να πάω στα θέµατα των αποκρατικοποιήσεων; Τι να
πρωτοθυµηθώ; Την Ιονική Τράπεζα, που η Κυβέρνηση την έκανε
κορωνίδα της πολιτικής της των αποκρατικοποιήσεων, για να
αναγκαστεί να υποστεί η χώρα ένα εθνικό φιάσκο; Να έλθουν εδώ
δύο καοµπόϋδες -από πού, δεν ξέρει κανείς- και να µας
κοροϊδεύουν µε τις προσφορές τους;
Να πάω στα θέµατα των Καταστηµάτων Αφορολογήτων Ειδών,
που στον Προϋπολογισµό τον οποίο συζητούµε εδώ είναι γραµµένο
ότι η Κυβέρνηση έχει εισπράξει ογδόντα τρία δισεκατοµµύρια
(83.000.000.000) και ξέρουµε όλοι τι έγινε; Μία
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γαλλική εταιρεία, αφερέγγυα, ήρθε και κορόιδευε την Κυβέρνηση και
η Κυβέρνηση προσπαθούσε να τους κάνει όλα τα χατίρια;
Τι να πρωτοθυµηθεί κανείς για την αποτυχία; Λέει τώρα η
Κυβέρνηση ότι εµείς έχουµε αλλάξει την πολιτική µας. Εµείς δεν
έχουµε αλλάξει την πολιτική µας. Η γραµµή µας ήταν ότι έπρεπε
από την αρχή η χώρα να είναι µέσα στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση. Προφανώς το να µπεις µετεξεταστέος, το να
µπεις το Σεπτέµβριο, µετά από δύο χρόνια, είναι σαν το φοιτητή
που απέτυχε στις εξετάσεις, διαβάζει όλο το καλοκαίρι και θα
περάσει το Σεπτέµβριο χαριστικώς µε το τεσσάρι που θα γίνει
πέντε.
Αυτός είναι ο στόχος για την Ελλάδα; Ο στόχος για την Ελλάδα είναι
να κοροϊδεύψουµε τους Ευρωπαίους και να µπούµε γυµνοί στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση; ∆ιότι η οικονοµική πολιτική,
κύριοι συνάδελφοι, είναι κουτσή, βασίζεται µόνο στον τοµέα της
µείωσης των ελλειµµάτων και του πληθωρισµού και ξεχνάει την
πραγµατική οικονοµία. ∆εν µπορείς να στηρίζεσαι µόνο στο ένα
πόδι. Αν στηρίζεσαι στο ένα πόδι, θα πέσεις κάποια στιγµή. ∆εν
µπορείς να στηριχθείς. Πρέπει να στηριχθείς γερά και στα δύο σου
πόδια. Και τα δύο πόδια είναι να νοικοκυρευτεί το κράτος, να πέσει
ο πληθωρισµός, αλλά και να υπάρξει ανάπτυξη στην οικονοµία.
Εδώ όµως ούτε και το νοικοκύρεµα του κράτους έχει γίνει. ∆ιότι ο
Προϋπολογισµός εµφανίζει ότι µειώνονται τα ελλείµµατα µε
λογιστικά τεχνάσµατα. Και ήρθε προχθές εδώ ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας -µίλησε επί µία ώρα και µας κορόϊδευε- και είπε ότι θα
εξοικονοµηθούν εξακόσια δισεκατοµµύρια από τη µείωση των
τόκων, για να γίνουν παροχές. Μα, δεν έχετε εξοικονοµήσει τα
εξακόσια δισεκατοµµύρια, γιατί η µείωση των ελλειµµάτων, που
έχετε εξασφαλίσει, είναι πλασµατική. Και τα περιθώρια για
εξοικονόµηση από τους τόκους δεν υπάρχουν. Αυτά τα λεφτά, που
θα εξοικονοµηθούν από τους τόκους, θα πρέπει να διατεθούν για να
οµαλοποιηθεί η δηµοσιονοµική διαχείριση, θα πρέπει να διατεθούν
για να σταµατήσουν να αυξάνονται τα κρυφά χρέη. Θα πρέπει να
καλύψουν αυτά τα λογιστικά τεχνάσµατα, που κατά κόρον
χρησιµοποιείτε τα τελευταία χρόνια. Αυτή είναι η πολιτική σας.
Ούτε ονοµαστική σύγκλιση έχει επιτευχθεί στην πραγµατικότητα.
Ακόµη και η πτώση του πληθωρισµού, που µέχρι πριν δύο-τρεις
µήνες φαινόταν ότι δεν επιτυγχανόταν, πάλι µε τεχνάσµατα γίνεται.
∆ιότι µειώνετε την έµµεση φορολογία µόνο και µόνο για να
εµφανίσετε για δώδεκα µήνες χαµηλότερο τον πληθωρισµό. Τι θα
γίνει µετά; ∆εν πέφτει πραγµατικά ο πληθωρισµός στα επίπεδα που
παρουσιάζετε σήµερα ή που θα δούµε στους επόµενους µήνες.
Είναι προσωρινή αυτή η πτώση. Λοιπόν, η ονοµαστική σύγκλιση
δεν έχει επιτευχθεί. Γιατί θα µπούµε στην ΟΝΕ; ∆ιότι οι Ευρωπαίοι
θα δείξουν πολιτική ανοχή και αυτήν την πολιτική ανοχή, που θα
δείξουν οι Ευρωπαίοι, την έχουµε πληρώσει ακριβά µε την
υποχωρητικότητά µας στα θέµατα της χρηµατοδότησης της
Τουρκίας, µε την υποχωρητικότητά µας στα θέµατα του Κυπριακού,
µε την υποχωρητικότητά µας στη διαπραγµάτευση που γίνεται τώρα
για το Πακέτο Σαντέρ, για το Γ' Κοινοτικό Πλαίσιο.
Λοιπόν, µην έρχεσθε εδώ να επαίρεσθε ότι πετύχατε κάτι. Πέντε
χρόνια στην Κυβέρνηση, µηδέν εις το πηλίκο.
Και η µεγαλύτερη βεβαίως αδυναµία είναι στο θέµα της ανάπτυξης.
Η χώρα µας, λέει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας,
αναπτύσσεται µε 3,5% το χρόνο. Πέραν του ότι υπάρχουν
αµφιβολίες και γι'αυτούς τους ρυθµούς, ας πούµε ότι είναι αλήθεια.
Με αυτούς τους ρυθµούς το χάσµα, που µας χωρίζει από την
Ευρώπη, ξέρετε πόσα χρόνια θα µας πάρει να το κλείσουµε; Να
φτάσουµε δηλαδή και εµείς -όχι να γίνουµε πλούσιοι- στο µέσο όρο
της Ευρώπης, το βιοτικό µας επίπεδο να είναι το µέσο ευρωπαϊκό;
Μισό αιώνα θα µας πάρει µε αυτούς τους ρυθµούς. Αυτούς τους
ρυθµούς ανάπτυξης έχει ανάγκη η χώρα µας, 3,5%, όταν η Ευρώπη
αυξάνεται µε 2,5% και όταν οι φτωχές χώρες σαν την Ιρλανδία
αυξάνονται µε 8% το χρόνο; Πρέπει να διπλασιάσουµε τους
ρυθµους ανάπτυξης και αυτό είναι το στοίχηµα για την οικονοµική
πολιτική, πώς θα διπλασιάσουµε τους ρυθµούς ανάπτυξης. ∆ιότι η

ανάπτυξη επιτρέπει να βελτιώσουµε το βιοτικό επίπεδο όλων των
Ελλήνων, είναι η καλύτερη λύση για την καταπολέµηση της
ανεργίας. Με την ανάπτυξη θα βρούµε χρήµατα για την παιδεία, την
υγεία και την κοινωνική προστασία. Από πού θα τα βρούµε τα
χρήµατα; Με καινούριες φορολογίες πάλι ή από τους τόκους που
έχουµε ήδη προεξοφλήσει το πού θα πάνε; Η ανάπτυξη είναι αυτό
που θα µας επιτρέψει να µειώσουµε τη φορολογία των πολιτών,
διότι είναι επιτακτική ανάγκη να µειώσουµε τη φορολογία των
πολιτών. Οι πολίτες, οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι πληρώνουν πολύ
παραπάνω απ' ό,τι πρέπει. Και πρέπει να καταλάβουµε τρία
πράγµατα. Το αναπτυξιακό χάσµα που µας χωρίζει από την
υπόλοιπη Ευρώπη είναι µεγάλο. Είµαστε στο 60% του µέσου όρου
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και πρέπει να φθάσουµε στο ορατό
µέλλον στο 80%, το 100%, να φθάσουµε στο µέσο όρο. Χρειάζεται
να διπλασιάσουµε τους ρυθµούς ανάπτυξης. Για να κλείσουµε αυτό
το χάσµα, δεν µπορούµε να το κάνουµε µε τους σηµερινούς
ρυθµούς. Και πρέπει να αξιοποιήσουµε και πολύ καλά τα χρήµατα
που µας έρχονται από την Ευρώπη, για όσο καιρό µας έρχονται.
∆ιότι µία ακόµη αποτυχία της Κυβέρνησης είναι ότι δεν έχει
καταφέρει αυτήν τη δουλειά. Αλλά για την ανάπτυξη χρειάζονται να
γίνουν ιδιωτικές επενδύσεις, χρειάζεται να γίνει η παιδεία η
ατµοµηχανή της ανάπτυξης, διότι η παιδεία είναι πολύ σηµαντικός
µηχανισµός. Και βλέπουµε τι γίνεται αυτές τις µέρες µε τις δήθεν
µεταρρυθµίσεις που πάνε να γίνουν στο τσάµπα, απλώς να
αλλάξουµε θεσµούς, χωρίς να µπουν καινούρια χρήµατα στην
παιδεία. ∆εν µπορεί η παιδεία να πάει καλά και να βοηθήσει τη
χώρα, να βοηθήσει τους 'Ελληνες πολίτες, εάν δεν βρεθούν και
παραπάνω χρήµατα για τον τοµέα αυτόν. Πρέπει να είναι η πρώτη
µας εθνική προτεραιότητα η παιδεία.
Και τι κάνει η Κυβέρνηση; Την έχει κάνει εθνική προτεραιότητα; Ο
κάθε Υπουργός, που πηγαίνει στο Υπουργείο Παιδείας, προσπαθεί
να κάνει τη δική του µεταρρύθµιση, δήθεν για να αφήσει το όνοµά
του στο µέλλον. Με αυτές τις µεταρρυθµίσεις, τελικά, ούτε το όνοµά
του αφήνει στο µέλλον και απλώς δηµιουργεί ένα κλίµα, το οποίο
είναι εξαιρετικά δυσάρεστο και εξαιρετικά άσχηµο για την οικονοµία
µας.
Τι πρέπει να γίνει στην οικονοµική πολιτική; Η πρώτη διαρθρωτική
αλλαγή, πράγµατι, πρέπει να είναι η παιδεία. Πρέπει το κράτος να
νοικοκυρευτεί πραγµατικά, πρέπει να προχωρήσει η
αποκρατικοποίηση. Και πρέπει να δηµιουργηθούν έτσι οι συνθήκες,
για να αναπτυχθεί η οικονοµία και για να υπάρξει φορολογική
µεταρρύθµιση. Στο πρόγραµµά µας έχουµε πλήρη ανάλυση του τι
πρέπει να γίνει µετά την ένταξη στην ΟΝΕ. Θα θέλαµε και µεις η
ένταξη στην ΟΝΕ να είχε επιτευχθεί µε καλύτερους όρους, αν
επιτευχθεί τελικά. Το πιθανότερο είναι ότι θα επιτευχθεί. Αλλά
επειδή δεν πραγµατοποιείται µε καλούς όρους, θα πρέπει για
αρκετά χρόνια ακόµα και η οικονοµική πολιτική να είναι
προσηλωµένη στο νοικοκύρεµα του κράτους, στην
αποκρατικοποίηση, στη βελτίωση της παιδείας, στην καλύτερη
χρήση των κοινοτικών πόρων. Μόνο έτσι, µόνο αν διπλασιάσουµε
τους ρυθµούς ανάπτυξης, θα µπορέσουµε σε δέκα-δεκαπέντε
χρόνια να πούµε ότι είµαστε Ευρωπαίοι και όχι ότι η Ελλάδα είναι
στην Ευρώπη. 'Οτι η Ελλάδα είναι Ευρώπη. Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να σας ανακοινώσω ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα δυτικά γενικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", εβδοµήντα επτά µαθητές και
δεκατρείς συνοδοί-καθηγητές τους από το 7ο Γυµνάσιο Καλαµαριάς
Θεσσαλονίκης.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Τελειώσατε τα χειροκροτήµατα, κύριε Σπυριούνη;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, Καλαµαριά είναι αυτή!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Μα, γι'αυτό σας ρώτησα.
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Ο κ. Λαµπαδάρης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µας κάνει την
τιµή κάποιος Υπουργός από το οικονοµικό επιτελείο της
Κυβέρνησης να παρευρίσκεται στην Αίθουσα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ξέρετε, κύριε Γκελεστάθη,
ότι η Κυβέρνηση είναι ενιαία. Εποµένως εκπροσωπείται.
Ορίστε, κύριε Λαµπαδάρη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΑΜΠΑ∆ΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
κάθε χρόνο αυτές τις µέρες παρατηρούµε το ίδιο φαινόµενο. Η
Κυβέρνηση µε τον υπό ψήφιση Προϋπολογισµό σχεδιάζει και
προτείνει για την επόµενη χρονιά για το µέλλον της χώρας και του
έθνους, ενώ η Αντιπολίτευση παρουσιάζεται εδώ χωρίς προτάσεις
αντιφάσκοντας και παρουσιάζοντας τα πάντα µαύρα και άραχνα.
Βλέπω πολλούς συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας σε µια
φιλολαϊκή προσπάθεια να το παίζουν και λίγο σοσιαλιστές.
Βεβαίως, οι φίλοι της Νέας ∆ηµοκρατίας πρέπει να ξέρουν ότι ο
λαός δεν ξεχνά, γιατί έχει ζήσει πλέον στο πετσί του τα
κατορθώµατα της πολιτικής της Νέας ∆ηµοκρατίας επί τόσα χρόνια.
Από την άλλη µεριά έχουµε τους φίλους µας του Κ.Κ.Ε., να µας
κατηγορούν για κεντροδεξιό κατήφορο, όταν το ίδιο πριν λίγους
µήνες συµµαχούσε µε τη δεξιά για το µοίρασµα της εξουσίας, τόσο
στην Τοπική όσο και στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Βέβαια αυτό
για µας είναι ένα σύνηθες φαινόµενο, που το ζούµε από το 1986 και
µετά.
Σήµερα ζούµε µια πραγµατικότητα. Μπαίνουµε πλέον στο έτος
ένταξης στην ΟΝΕ. Αυτός ο Προϋπολογισµός είναι
προϋπολογισµός ένταξης. Πίστευα και πιστεύω ότι θα πετύχουµε.
Χαίροµαι, όµως, διότι φέτος το θεωρούν όλοι δεδοµένο, ενώ πέρσι
τέτοια εποχή άλλα πράγµατα µας έλεγαν. Μιλούσαν για αποτυχία.
Φέτος, όµως, το περνάνε στο "ντούκου" και µας µιλάνε για το τι θα
γίνει µετά.
Το µετά µας απασχολεί όλους µας, γιατί θα πρέπει να δούµε πώς
θα αντιδράσει το δολάριο και πώς θα συµπεριφερθούν οι ισχυροί
της Ευρώπης. 'Οµως, πάνω απ'όλα το θέµα είναι τι θα κάνουµε
εµείς οι µικρές χώρες και κυρίως εµείς εδώ στην Ελλάδα. Πιστεύω
ότι θα πρέπει να δείξουµε κατανόηση σε µια σειρά από προβλήµατα
που απασχολούν τη χώρα µας και το λαό µας. Θα πρέπει να
δείξουµε υπευθυνότητα σε ορισµένους τοµείς, όπως είναι η άµυνα.
Εκεί γίνεται ένα µεγάλο έργο και χαίροµαι γι'αυτό, γιατί για µας τους
Θρακιώτες έχει ιδιαίτερη σηµασία η άµυνα της χώρας. Χαίροµαι,
διότι ο εκσυγχρονισµός στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις προχωρά. Χάρηκα
όταν άκουσα τον Υπουργό 'Αµυνας να µιλά και για Πανεπιστήµιο
Ενόπλων ∆υνάµεων. Αυτό σηµαίνει αναβάθµιση.
Θα πρέπει να παρακολουθούµε τις περιφερειακές εξελίξεις. Αυτό
σηµαίνει περιφερειακές συµµαχίες. Η Κυβέρνησή µας αθόρυβα
εργάζεται γι'αυτό, γιατί είναι αντίθετη προς το δόγµα της Νέας
∆ηµοκρατίας που µιλούσε για αποστρατικοποίηση της Θράκης και
για τη συνεκµετάλλευση του Αιγαίου.
Αυτή θα είναι η εξωτερική σας πολιτική; Τη ζήσαµε ιδίως στη Θράκη
και στα νησιά αυτήν την πολιτική, την οποία όµως αποδοκιµάζουµε.
Σήµερα ζούµε τις εξελίξεις στο Κουρδικό, στη Μέση Ανατολή. 'Αρα,
οι περιφερειακές συµµαχίες είναι αναγκαίες για µια χώρα όπως η
Ελλάδα. Και, βεβαίως, όπως είπα και πριν, το ευχάριστο είναι ότι η
Κυβέρνηση εργάζεται προς αυτήν την κατεύθυνση.
Θα πρέπει να δείξουµε κατανόηση και βαρύτητα στο θέµα της
παιδείας. Και πιστεύω -και σήµερα είµαι περισσότερο πεπεισµένος-
µετά απ' αυτά που άκουσα από τους φίλους µου της Νέας
∆ηµοκρατίας, ότι η µεταρρύθµιση είναι αναγκαία. Το κακό είναι ότι
δεν θα πιάσει εσάς, γιατί βλέπω ότι διαστρεβλώνετε τα πάντα. Αυτό
κάνατε και παλιά, όταν βγαίνατε στον ελληνικό λαό και λέγατε ότι
µηδέν συν µηδέν ίσον 14%. Αυτήν την παιδεία θέλετε να έχουµε κι
αυτήν την παιδεία να συνεχίσουµε; 'Ετσι θα µπούµε στην ΟΝΕ;
Βεβαίως, υπάρχει ένας µύθος, "δωρεάν παιδεία". Για ποιους
δωρεάν παιδεία; Για το 60% του ελληνικού λαού. Βέβαια γι' αυτούς
που κατοικούν στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη. Ρωτήσατε, όµως,
τους γονείς από την περιφέρεια, αν υπάρχει δωρεάν παιδεία; 'Οταν

το παιδί του µπει στο πανεπιστήµιο, θέλει να στέλνει κάθε µήνα
διακόσιες πενήντα χιλιάδες µε τριακόσιες χιλιάδες (250.000-
300.000) δραχµές. 'Αρα, δεν υπάρχει δωρεάν παιδεία για όλους
τους 'Ελληνες. Αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει να ολοκληρωθούν τα
περιφερειακά πανεπιστήµια, για να µπορούν και τα παιδιά της
περιφέρειας να έχουν δωρεάν παιδεία. Και βέβαια θα πρέπει να
δοθεί η δυνατότητα σε όλα τα Ελληνόπουλα, που τελειώνουν το
λύκειο, να έχουν πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Εάν
µορφώσουµε τους 'Ελληνες, τότε δεν έχουµε να φοβηθούµε τίποτα
στην Ενωµένη Ευρώπη. Και αυτό το αποδεικνύουν και οι
µετανάστες φοιτητές και εργάτες, που πήγαν ως βοηθοί εργάτες και
έγιναν διευθυντές εργοστασίων, ενώ στην πατρίδα τους ήταν
άχρηστοι.
Θα πρέπει να συνεχίσουµε το πρόγραµµα στην υγεία. Γίνεται ένα
τεράστιο έργο και, επιτέλους, αποκτούµε νοσοκοµεία. Θα πρέπει να
συνεχίσουµε µε γρήγορους ρυθµούς το πρόγραµµά µας.
'Εχουµε τώρα και την πρόνοια. Αλίµονό µας αν καταργήσουµε το
κράτος πρόνοιας. Υπάρχει βέβαια ένα µεγάλο φαινόµενο της
εποχής µας, που πρέπει να αντιµετωπίσουµε. Είναι η διαφθορά.
∆υστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, έξω απ' αυτήν την Αίθουσα η
διαφθορά έχει αποκτήσει διακοµµατικό χαρακτήρα και θα πρέπει
και εµείς διακοµµατικά να αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο.
Είναι η µεγάλη γάγγραινα που µαστίζει την ελληνική κοινωνία και αν
δεν το αντιµετωπίσουµε σήµερα, δεν ξέρω αν θα µπορούµε αύριο.
Εκεί, όµως, που θα πρέπει να δώσουµε µεγάλη βαρύτητα, είναι
στην περιφερειακή ανάπτυξη. Το τρίτο Πακέτο Σαντέρ είναι µια
ευκαιρία για την περιφέρεια, για τον αγροτικό τοµέα. Αν χάσουµε
αυτήν την ευκαιρία, τότε πλέον ούτε η περιφέρεια θα αναπτυχθεί,
όπως πρέπει, ούτε ο αγροτικός τοµέας. Αυτό σηµαίνει ότι οι
αρδευτικοί αναδασµοί θα πρέπει να είναι στην πρώτη
προτεραιότητα.
Αγαπητοί συνάδελφοι, από τη δεκαετία του 1950 µέχρι σήµερα
ζήσαµε το αθηναϊκό φαινόµενο, η πρωτεύουσα κάθε χρόνο να
διπλασιάζεται και φθάσαµε σε αυτό το αίσχος. ∆υστυχώς, όµως,
αυτό το φαινόµενο σήµερα το ζούµε και στην περιφέρεια. Ο
πληθυσµός των νοµών µειώνεται, αλλά ο πληθυσµός κάθε
πρωτεύουσας νοµού διπλασιάζεται και τριπλασιάζεται. 'Αρα ο
αθηναϊσµός έχει εισχωρήσει και στην περιφέρεια και πρέπει αυτό το
φαινόµενο να το αντιµετωπίσουµε. Γιατί το φαινόµενο τα χωριά µας
να ερηµώνονται θα το δούµε να συνεχίζεται και τότε πλέον η
καταστροφή θα είναι ολική.
Για µας είναι βέβαιο ότι θα συνεχίσουµε το έργο µας ψηφίζοντας τον
Προϋπολογισµό, γιατί πιστεύουµε ότι έτσι θα προσφέρουµε, τόσο
στη χώρα όσο και στο έθνος.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Αριστεράς και της Προόδου, κ. Κουβέλης έχει το
λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, επαίρεται η Κυβέρνηση
ότι ο Προϋπολογισµός υπηρετεί την ένταξη στην Ο.Ν.Ε, την οποία
θεωρεί βέβαιη. ∆εν θέλουµε να αµφισβητήσουµε τις προβλέψεις
της. 'Αλλωστε η λογιστική τακτοποίηση των οικονοµικών µεγεθών
είναι δυνατό να επιτρέψει την ένταξη στο χρόνο που υπόσχεται η
Κυβέρνηση.
Το ζήτηµα όµως, κύριοι συνάδελφοι, που τίθεται είναι ο τρόπος
κατανοµής του κόστους και των θυσιών της ελληνικής κοινωνίας γι'
αυτήν την ένταξη. Ποιοι και πόσο επιβαρύνθηκαν αυτό το κόστος;
Εκείνοι που δέχθηκαν τα µεγάλα βάρη είναι οι οικονοµικά
ασθενέστεροι αυτής της κοινωνίας, οι οποίοι σταθερά οδηγήθηκαν
από τις νεοφιλελεύθερες οικονοµικές πολιτικές στα όρια της
βιωσιµότητας και κάτω από τα όρια αυτά, εγγίζοντας τα όρια της
φτώχειας. Την ίδια πολιτική επαναλαµβάνει και ο Προϋπολογισµός
αυτός.
Κύριοι συνάδελφοι, το εισόδηµα των εργαζοµένων την
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τελευταία δεκαετία σηµείωσε απώλεια για µεν τους εργαζόµενους
στον ιδιωτικό τοµέα 20% και πλέον, για δε τους εργαζόµενους στο
δηµόσιο τοµέα 25% και πλέον. Σύµφωνα και µε τους πλέον
συντηρητικούς υπολογισµούς στη δεκαετία αυτή ο κάθε
συνταξιούχος είχε απώλεια ενός εκατοµµυρίου περίπου δραχµών.
Οι προβλεπόµενες για το 1999 µισθολογικές αυξήσεις δεν
καλύπτουν την άνοδο των τιµών και δεν εξασφαλίζουν τη
συµµετοχή των ανθρώπων της µισθωτής εργασίας στην αύξηση του
εθνικού εισοδήµατος και της παραγωγικότητας. Το δηµοκρατικό
ζητούµενο είναι η κατά το δυνατό δίκαιη κατανοµή του εθνικού
εισοδήµατος.
Ερωτώ, όµως, ποιο είναι το µερίδιο, η συµµετοχή της εργασίας σ'
αυτό; Βρίσκεται κάτω από τα επίπεδα των αρχών της δεκαετίας του
1990, σε δραµατική απόσταση από τα πραγµατοποιούµενα κέρδη.
Και αυτή η απόσταση διαρκώς µεγαλώνει.
Στη χώρα µας το κεφάλαιο κερδοφορεί, παρουσιάζει τη µεγαλύτερη
κερδοφορία µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Ανέρχεται σε ποσοστό 23%, ενώ ο µέσος όρος στις άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκης 'Ενωσης βρίσκεται στο 14%. Είναι φθηνή η
εργασία στην Ελλάδα. Το εργατικό κόστος ανά µονάδα παραγωγής
βρίσκεται στο 12%, ενώ το 1989 βρισκόταν στο 21,5%. Στις άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης αντιπροσωπεύει το 30%.
Ποιος ωφελείται και ποιος καρπώνεται αυτό το µειωµένο κόστος της
εργασίας; Είναι προφανές ότι το καρπώνεται το κεφάλαιο, που
συνεχώς κερδοφορεί.
Κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση συντηρεί ένα άδικο και
αντιδηµοκρατικό φορολογικό σύστηµα, που επιδεινώνει την
κατάσταση των ανθρώπων της µισθωτής εργασίας. Στο χρόνο που
φεύγει οι µισθωτοί κατέβαλαν 27,3% περισσότερο φόρο από το
1997 και η συµµετοχή τους στα φορολογικά βάρη αυξήθηκε από
41,2% σε 44,9%. ∆εν θέλησε η Κυβέρνηση, δέσµια της
συντηρητικής οικονοµικής της πολιτικής, να ελαφρύνει έστω και
κατ'ελάχιστο τους οικονοµικά ασθενέστερους της ελληνικής
κοινωνίας.
Ο Συνασπισµός, κύριοι συνάδελφοι, πρότεινε συγκεκριµένα άµεσα
µέτρα, που θα µπορούσαν να ανακουφίσουν κατά ένα βαθµό τα
χαµηλότερα κλιµάκια των µισθωτών και των συνταξιούχων.
Προτείναµε να µην υπάρξει κανένας φόρος κάτω από ένα
συγκεκριµένο όριο, που ζητήσαµε να καθοριστεί µετά από
συµφωνία, και το ονοµάσαµε όριο φτώχειας.
Προτείναµε να αυξηθεί το αφορολόγητο στο ποσό των δύο
εκατοµµυρίων (2.000.000) δραχµών για φέτος, µε αύξησή του στα
δύο εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες (2.800.000) δραχµές το έτος
2000.
Προτείναµε άµεση τιµαριθµοποίηση των τριών πρώτων
φορολογικών κλιµακίων το 1999 και γενικευµένη τιµαριθµοποίηση
της φορολογίας το έτος 2000 και εκ νέου ρύθµιση της φορολογικής
κλίµακας.
Προτείναµε, δηλαδή, µέτρα ρεαλιστικά, που η εφαρµογή τους ήταν
δυνατή και στο πλαίσιο της οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης.
Η Κυβέρνηση τα αρνήθηκε και ταυτόχρονα αρνήθηκε να
ανακουφίσει τους χαµηλόµισθους και τους χαµηλοσυνταξιούχους.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω πρόθεση να επαναλάβω τη
συνολικότερη πρόταση του Συνασπισµού για τη φορολογική
µεταρρύθµιση µε τα επί µέρους στοιχεία της, για τη µείωση της
φορολογίας των εισοδηµάτων από την εργασία, τη φορολόγηση
των νέων µορφών εισοδηµάτων και πλούτου, την καθιέρωση
ενιαίου συστήµατος φορολόγησης των κινητών αξιών, την
ουσιαστικοποίηση του φόρου της µεγάλης ακίνητης περιουσίας, την
προοδευτικότητα του φορολογικού συστήµατος, την απλούστευσή
του, καθώς και για τον εκσυγχρονισµό και την αποτελεσµατικότητα
του φορεισπρακτικού και φοροελεγκτικού µηχανισµού.
Αυτό που επαναλαµβάνουµε είναι το ερώτηµα εκείνων των
πολιτών, που βιώνουν µία σκληρή οικονοµική πραγµατικότητα και
αγωνίζονται να επιβιώσουν: Γιατί η Κυβέρνηση αρνείται να
υιοθετήσει µέτρα που θα ανακουφίσουν αυτούς τους πολίτες και
που, σε τελευταία ανάλυση, είναι δυνατόν να υπάρξουν στο πλαίσιο

της δικής της οικονοµικής πολιτικής;
Κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση υπόσχεται τον παράδεισο της
Ο.Ν.Ε. και καλεί τον ελληνικό λαό για άλλη µία φορά σε θυσίες. ∆εν
µπορούν οι εργαζόµενοι, οι άνθρωποι του τίµιου µόχθου, να
πιστέψουν στον παράδεισο αυτόν, όταν στο δρόµο προς την Ο.Ν.Ε.
βλέπουν να εξωθούνται συστηµατικά στο οικονοµικό περιθώριο.
Το ερώτηµα, κύριοι συνάδελφοι, δικαιολογηµένα εγείρεται: Και µετά
την ένταξη στην Ο.Ν.Ε., ποια θα είναι η πορεία της ελληνικής
οικονοµίας; Με ποιον παραγωγικό ιστό, µε ποια διοίκηση, µε ποιους
θεσµούς, µε ποιες υποδοµές και αναπτυξιακή πολιτική, που θα
έπρεπε από καιρό να είχε σχεδιαστεί και εφαρµοστεί, θα αντέξει η
χώρα τους ανταγωνισµούς, που θα ενταθούν στο περιβάλλον της
Ο.Ν.Ε., ανταγωνισµοί που είναι δυνατόν να ασκούν περαιτέρω
πιέσεις για µείωση των µισθών, αλλά και για απολύσεις;
Κύριοι συνάδελφοι, δεν εισηγούµαστε την αποµάκρυνση της χώρας
από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και δεν επιλέγουµε την
καταστροφολογία. Εκείνο που υποστηρίζουµε, όµως, µε σαφή τον
ευρωπαϊκό προσανατολισµό της πολιτικής µας είναι η διαµόρφωση
µιας αναπτυξιακής πολιτικής µε κοινωνική συνοχή και µε γενναία
από σήµερα ανακατανοµή του εισοδήµατος, µια πολιτική που θα
στηρίζει την απασχόληση, τη δηµιουργία κοινωνικών υποδοµών και
τη στήριξη του λαϊκού εισοδήµατος.
Η ευρωπαϊκή πραγµατικότητα του αµέσου µέλλοντος δεχτείτε,
κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν είναι δεδοµένη. Η συνοχή της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης θα εξαρτηθεί από τις οικονοµικές και
πολιτικές της επιλογές. Θα εξαρτηθεί από το κατά πόσο θα θελήσει
να ενισχύσει τα κοινωνικά της χαρακτηριστικά. Θα εξαρτηθεί από
την πολιτική στήριξης της απασχόλησης και την ισοµερή ανάπτυξή
της. Θα εξαρτηθεί από την ύπαρξη πολιτικών που θα προωθούν τη
διαµόρφωση της Ευρώπης των εργαζοµένων και όχι την Ευρώπη
του κεφαλαίου και της χρηµατιστηριακής λειτουργίας της, ερήµην
της πραγµατικής και ουσιαστικής οικονοµικής ανάπτυξης των µελών
της.
Οι εφησυχασµοί και οι βεβαιότητες του παρελθόντος για την πορεία
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης δεν υπάρχουν. Είναι έντονοι οι
προβληµατισµοί και για το σύµφωνο σταθερότητας και για τις
σχέσεις των πολιτικών οργάνων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και για το θεσµικό έλλειµµα
δηµοκρατίας, αλλά και για την αυτονόµηση της ΟΝΕ από
κοινωνικούς στόχους.
Η µεγάλη στρατιά, κύριοι συνάδελφοι, των εκατοµµυρίων ανέργων
Ευρωπαίων πολιτών αµφισβητεί την πορεία της οικονοµικής και
πολιτικής ολοκλήρωσης της Ευρώπης.
Με ποιον τρόπο και µε ποια πολιτική µετέχει η Κυβέρνηση στους
προβληµατισµούς αυτούς; Ποιες προτάσεις έχει και τι καταθέτει στα
θεσµικά όργανα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης; Είναι πολιτικά
απαράδεκτο η Κυβέρνηση να σιωπά, να µην ενηµερώνει το
ελληνικό Κοινοβούλιο και τον ελληνικό λαό για τα κρίσιµα ζητήµατα
που αφορούν το παρόν και το µέλλον της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και
της χώρας µας ως µέλους αυτής.
Με ποιο δηµοκρατικό δικαίωµα, κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
αρνείται να συζητήσει για όλα αυτά µε όλες τις πολιτικές δυνάµεις
του τόπου εδώ, στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Θεωρεί ότι έχει εν λευκώ
εξουσιοδότηση από το εκλογικό αποτέλεσµα του 1996, να
δεσµεύεται και να δεσµεύει τη χώρα για κρίσιµα ζητήµατα της
πολιτικής της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης; ∆εν αισθάνεται την ανάγκη να
επικοινωνήσει µε το σύνολο των απόψεων και των προτάσεων των
άλλων πολιτικών παρατάξεων;
Πρόκειται για έναν αλαζονικό µονόδροµο, ένα µονόδροµο της
Κυβέρνησης, που τη χρεώνει µε έλλειψη δηµοκρατικής
συµπεριφοράς όχι µόνο έναντι των άλλων πολιτικών δυνάµεων του
τόπου, αλλά κυρίως έναντι της σπουδαιότητας και της κρισιµότητας
των ζητηµάτων, που αυτάρεσκα θέλει µόνη αυτή και µόνο µε τις
δικές της αποφάσεις να διαχειρίζεται.
Κύριοι  συνάδελφοι,  η  Κυβέρνηση  όφειλε  να  αντιµετωπίσει  την
ΟΝΕ  ως  βασικό  κίνητρο  για  µεγάλες  αλλαγές  και
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µεταρρυθµιστικές τοµές που έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία. Η
Κυβέρνηση, όµως, φαίνεται να αντιλαµβάνεται την ΟΝΕ ως
αυτοσκοπό. Εγκλωβίστηκε στα ονοµαστικά της κριτήρια και
επέλεξε, για να τα υπηρετήσει, την περιοριστική εισοδηµατική
πολιτική και τις ιδιωτικοποιήσεις χωρίς κριτήρια και πολλές φορές
χωρίς οικονοµικό ρεαλισµό. Με ποια κοινωνική συνοχή διεκδικεί τη
συµµετοχή της χώρας µας στην ΟΝΕ, όταν η ανεργία και ιδιαίτερα η
ανεργία των νέων γυναικών και των νέων ανδρών της χώρας
αφυδατώνει την κοινωνία από µια δυναµική θέληση συµµετοχής
στην υπό διαµόρφωση ευρωπαϊκή πραγµατικότητα;
Βρισκόµαστε, κύριοι συνάδελφοι, ως χώρα σε σταυροδρόµι. Η
ευρωπαϊκή πραγµατικότητα -το γνωρίζετε- είναι σύνθετη και
διαρκώς επαναπροσδιορίζεται. Οφείλει η Κυβέρνηση να αντιληφθεί
ότι χρεώνεται µε επιλογές που υπερβαίνουν τη θεσµική εξουσία της
και έχει υποχρέωση να ακούσει την κοινωνία που πάλλεται, που
ανησυχεί και δεν συµφιλιώνεται µε τους αριθµούς του κρατικού
Προϋπολογισµού.
Η ελληνική κοινωνία διεκδικεί την αντιµετώπιση της ανεργίας και του
κοινωνικού αποκλεισµού. ∆ιεκδικεί την πάταξη του οργανωµένου
εγκλήµατος. ∆ιεκδικεί την αντιµετώπιση της αδιαφάνειας στη
διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος. ∆ιεκδικεί τη διαµόρφωση
θεσµών, που θα αποτρέπουν τη διαφθορά. ∆ιεκδικεί τη
διαµόρφωση και τη στήριξη µιας πολιτικής για την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, που θα επιτρέψει στην παιδεία να στέκεται όρθια και
ανταγωνιστικά στο ευρωπαϊκό και διεθνές περιβάλλον.
Ο Προϋπολογισµός, κύριοι συνάδελφοι, βρίσκεται στον αντίποδα
της δηµοκρατικής διεκδίκησης για πολιτική µε κοινωνικό πρόσωπο.
Γι' αυτό και εµείς τον καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κωστόπουλος έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, για
πολλοστή φορά έχουµε πει στην Κυβέρνηση να αλλάξει τον τρόπο
συζήτησης και του Απολογισµού και του Προϋπολογισµού.
∆υστυχώς, ακόµη δεν έχουµε αποτελέσµατα. Ελπίζουµε ότι στο
άµεσο µέλλον θα έχουµε τροποποίηση του Κανονισµού, για να
έχουµε ουσιαστική συζήτηση και του Απολογισµού και του
Προϋπολογισµού.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι προϋπολογισµός επανάληψης
των προηγούµενων προϋπολογισµών των κυβερνήσεων του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., χωρίς όραµα και προοπτική και µε µόνη προσπάθεια
αντιµετώπισης µόνο των τρεχόντων προβληµάτων.
Η Κυβέρνηση χαρακτήρισε τον Προϋπολογισµό ως προϋπολογισµό
ένταξης στην ΟΝΕ και όλη της η προσπάθεια κατευθύνεται προς
αυτόν το στόχο, στόχος βεβαίως εθνικά αναγκαίος για το µέλλον
του τόπου µας, αλλά που έπρεπε ήδη να έχει επιτευχθεί µε
προσπάθειες πολλών προηγούµενων ετών και µε εκσυγχρονισµό
και ανάπτυξη της οικονοµίας και όχι µε λιτότητα, φτώχεια, λύσεις
ανάγκης και λογιστικά τεχνάσµατα, που ωραιοποιούν βεβαίως τη
δηµοσιονοµική εικόνα, αλλά επιτυγχάνουν τη λογιστική και µόνο
ένταξη στην ΟΝΕ.
H ελληνική οικονοµία έχασε την ευκαιρία του εκσυγχρονισµού και
της ανάπτυξης της χώρας κατά την τελευταία πενταετία, διότι οι
κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ήταν αναποφάσιστες, επέµεναν στις
σοσιαλιστικές τους αντιλήψεις και δεν εφάρµοσαν ένα φιλελεύθερο
πρόγραµµα το οποίο, όπου εφαρµόστηκε, σε Ανατολή και ∆ύση,
επέτυχε και έδωσε λύσεις.
Για µένα ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι προϋπολογισµός
φτώχειας, αφού η εισοδηµατική πολιτική του 2% δεν προσδίδει
τίποτα ουσιαστικό, άλλωστε µειώνεται από τη φορολογία στα
ασφαλιστικά ταµεία και αν µένει και κάτι για µερικούς, µειώνεται ή
εξαφανίζεται από τον πληθωρισµό, ο οποίος θα είναι περίπου της
τάξεως του 3,5% κατά µέσο όρο.
Είναι επίσης κοινωνικά ανάλγητος, διότι µόνο στους µικρούς
συνταξιούχους έδωσε διακόσιες (200) δραχµές αύξηση την ηµέρα,
δηλαδή ένα γιαούρτι!
Και τέλος εξακολουθεί να είναι προϋπολογισµός ανεργίας, γιατί
καµία διαρθρωτική αλλαγή για λύση και απορρόφηση της ανεργίας

δεν έχει.
Τώρα θα ήθελα να κάνω κριτική στον κύριο Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας, ο οποίος κατ' επανάληψη µας λέει ορισµένα νούµερα
και ο οποίος, κυρίως, πάντα είναι αισιόδοξος και αποκρύβει και την
αλήθεια.
Μας είπατε, κύριε Υπουργέ Εθνικής Οικονοµίας, ότι οι επιχειρήσεις
το 1993 εδανειοδοτούντο µε 28%, αλλά ταυτόχρονα µας είπατε ότι ο
πληθωρισµός ήταν 14%, δηλαδή υπήρχε µία σχέση 2 προς 1.
∆εν µας είπατε όµως σήµερα, που ο πληθωρισµός είναι περίπου
4% -τουλάχιστον προς τα εκεί τείνει µε δικές σας αντίληψεις και
απόψεις- γιατί δανείζονται οι επιχειρήσεις µε τετραπλάσιο ποσοστό
και όχι µε διπλάσιο, διότι δανείζονται µε ποσοστό 15% και πάνω.
Μας είπατε ότι ο πληθωρισµός πλησιάζει το 4% και ότι τον
µειώσατε κατά τρεις φορές σε σχέση µε το 1993. ∆εν µας είπατε,
όµως, ότι ο πληθωρισµός είναι τρεισήµιση φορές µεγαλύτερος από
τον µέσο ευρωπαϊκό πληθωρισµό. Eπίσης, δεν µας είπατε ότι ο
πληθωρισµός αυτός ήταν στόχος της Κυβέρνησης στις 31.12.1996
και θα τον φτάσετε -αν τον φτάσετε- µετά από δύο χρόνια.
∆εν µας είπατε ακόµη ότι η µείωσή του είναι απόρροια της
λιτότητας, της µη αύξησης των τιµολογίων των ∆ΕΚΟ, που
υποκρύπτουν πληθωρισµό και επιφέρουν µείωση κερδών ή
περισσότερες ζηµιές, µε αποτέλεσµα να αυξάνει το δηµόσιο χρέος
τελικά.
Είναι απόρροια της µείωσης των ειδικών φόρων, η οποία είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση, αλλά δεν γίνεται µε προγραµµατισµό και µε
θεµελιωµένες αντιλήψεις για σκοπό ανάπτυξης και περαιτέρω
απαλλαγής του 'Ελληνα πολίτη από την επιβάρυνση στο φόρο,
αλλά γίνεται µόνο και µόνο µε στόχο τη µείωση του πληθωρισµού
και τέλος γίνεται µε ανατιµηµένη δραχµή και υψηλά επιτόκια, που
γνωρίζετε όλοι, κύριοι συνάδελφοι, τι σηµαίνει αυτό για τις
επενδύσεις και την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας.
Πρέπει να σηµειώσω εδώ ότι η σχέση εισαγωγών και εξαγωγών
είναι πέντε προς ένα.
Τώρα ας δούµε και τη σοβαρότητα, την αξιοπιστία και την ικανότητα
της Κυβέρνησης να πραγµατοποιεί αυτά τα οποία λέει. Στον
περσινό προϋπολογισµό η Κυβέρνηση µας είπε ότι θα κάνει
ορισµένα πράγµατα. Και πρώτος και βασικός της στόχος και
θεµέλιος λίθος ήταν η σκληρή δραχµή.
∆εν πέρασαν, όµως, τρεις µήνες και διαπιστώσαµε ότι η σκληρή
δραχµή απετέλεσε παρελθόν, ότι έγινε µια υποτίµηση της τάξεως
του 14%, Το µεγάλο πρόβληµα δεν είναι τόσο η υποτίµηση, που η
Κυβέρνηση την παρουσίασε ως µάννα εξ ουρανού και µάλιστα δεν
την είπε υποτίµηση, αλλά τη συνέδεσε µε το µηχανισµό
συναλλαγµατικών ισοτιµιών αλλά ότι φτάσαµε στην υποτίµηση, και
µπορεί η Κυβέρνηση να υποχρεώθηκε να πάει στην υποτίµηση,
χωρίς να είναι µελετηµένο το πρόβληµα. Γιατί; ∆ιότι την επόµενη
κιόλας ηµέρα της υποτιµήσεως άρχισε η προσπάθεια ανατίµησης.
Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είχατε υπολογίσει ποια υποτίµηση
χρειαζόταν στην Ελλάδα; Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είχατε
υπολογίσει αν θα µπορούσατε να βρείτε χρήµατα, για να ξοφλάτε
εκείνα τα οποία χρωστάτε και να εξυπηρετείτε το δηµόσιο χρέος;
Μας είπε ο ∆ιοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος προ ηµερών ότι
ήδη έχουµε ανατιµηµένη δραχµή σε σχέση µε το Μάιο κατά 7,6%
και µάλιστα σε ορισµένα νοµίσµατα, έχει απορροφηθεί ολόκληρη η
υποτίµηση, παραδείγµατος χάρη στο δολάριο. 'Αρα λοιπόν, ενώ
λουστήκαµε -ας µου επιτραπεί το ρήµα-όλα τα µειονεκτήµατα της
υποτίµησης, δεν κερδίσαµε τίποτε από την υποτίµηση, γιατί είναι
γνωστό ότι οι υποτιµήσεις έχουν και πλεονεκτήµατα.
Μας είχε πει η Κυβέρνηση και κυρίως ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας ότι δεν χρειάζεται να µπούµε στο µηχανισµό
συναλλαγµατικών ισοτιµιών. Θυµάµαι χαρακτηριστικά τη φράση:
Μπαίνεις σ' ένα χώρο που υπάρχουν κι άλλοι. Μόνοι µας θα
µπούµε σ' αυτόν το µηχανισµό;
Τι άλλαξε, κύριε Υπουργέ Εθνικής Οικονοµίας, και µπήκαµε
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και το πανηγυρίζουµε και λέµε ότι πετύχαµε µεγάλα βήµατα για την
οικονοµία και το µέλλον του τόπου;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Πάντοτε πανηγυρίζει ο κύριος
Υπουργός, είτε µπαίνει, είτε δεν µπαίνει!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Γι' αυτό τον είπα αισιόδοξο,
κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ σε κάτι άλλο. Πέρυσι το ∆εκέµβριο η Κυβέρνηση δεν
έκανε λόγο, κύριοι συνάδελφοι, για αποκρατικοποιήσεις. Καµιά
συζήτηση για τις αποκρατικοποιήσεις. Μιλούσε για µετοχοποιήσεις
και µόνο. Και διαπιστώσαµε ότι το Μάρτιο µε την υποτίµηση
ανεκαλύφθησαν και οι αποκρατικοποιήσεις. Μάλιστα, µε στόµφο
µας είπε ότι θα γίνεται µια αποκρατικοποίηση κάθε µήνα.
Αποτέλεσµα: µόνο τρεις µικρές τράπεζες αποκρατικοποιήθηκαν, οι
οποίες αντιπροσωπεύουν το 2,5% έως 3% των τραπεζικών
εργασιών.
Πέραν τούτου, είχαµε τη µετοχοποίηση του ΟΤΕ και πέραν τούτου,
ουσιαστικά, ουδέν. Ακούω τον κύριο Υπουργό να λέει ότι έκανε
κάποιες αλλαγές σχετικές µε κάτι οργανισµούς κλπ. ∆εν µπορώ να
διανοηθώ ότι κάποιες αλλαγές νόµων, τις οποίες έκανε, είναι
διαρθρωτικές αλλαγές.
Πέραν όµως τούτου και από αυτές τις αποκρατικοποιήσεις που
έπρεπε να κάνει, τις δύο µεγάλες, η µια ήταν για την Ιονική Τράπεζα
και η άλλη ήταν για τα ΚΑΕ, τι διαπιστώσαµε; 'Οχι µόνο δεν έγιναν
αποκρατικοποιήσεις, όχι µόνο δεν πέτυχε το πολυπόθητο το κράτος
να γίνει λιγότερο, να απελευθερωθούν παραγωγικές δυνάµεις και
να υπάρξει ανταγωνιστικότητα σ' αυτόν τον τόπο, αλλά
"ξεφτιλιστήκαµε" και χάσαµε και το κύρος µας διεθνώς, διότι
απεδείχθη η Κυβέρνηση ότι όχι µόνο πρόχειρη είναι και κάνει
ερασιτεχνισµούς, αλλά δεν έχει και κανένα νοµικό πλαίσιο
αποκρατικοποιήσεων, κανέναν προγραµµατισµό.
Τους συστήσαµε κατά κόρον να πάρουν διεθνή χρηµατοπιστωτικό
σύµβουλο. Αρνήθηκαν. Τους συστήσαµε να κάνουν αποτίµηση των
εταιρειών που θα πουλήσουν. Αρνήθηκαν. Τους συστήσαµε να
κάνουν εξ ορισµού έλεγχο και προέλεγχο των ανθρώπων που
συµµετέχουν, για να µην "ξεφτιλιζόµαστε" µε συµµετοχές
ανθρώπων, οι οποίοι είναι διεθνώς -πιθανόν- ηθικά ακατάλληλοι.
Και αντ' αυτών, η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν µας άκουσε, αλλά στα
ΚΑΕ, που επανέλαβε και το διαγωνισµό, έκανε τα ίδια λάθη. Και
γνωρίζετε όλοι σας ποια είναι η τύχη των ΚΑΕ.
Μας είπε πέρυσι η Κυβέρνηση για τη µετοχοποίηση του ΟΤΕ ότι
ήταν επιτυχής. Κατ' αρχήν υπάρχουν αµφιβολίες και το βλέπετε
γραµµένο στις εφηµερίδες και το λέω από το Βήµα της Βουλής, για
το αν οι τιµές που διετέθησαν οι µετοχές του ΟΤΕ στη WALL
STREET είναι αυτές που έπρεπε να διατεθούν. Υπάρχει ένα
ερωτηµατικό, το οποίο το λέω προς τον ελληνικό λαό µέσω της
Βουλής.
Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω και για τις εκατόν
εβδοµήντα εννέα δηµόσιες επιχειρήσεις ή οργανισµούς τις οποίες
µας είπε πέρυσι η Κυβέρνηση ότι θα συγχωνεύσει ή θα τις
καταργήσει. Αντ' αυτών µόνο έξι στα χαρτιά µέχρι σήµερα έχουν
καταργηθεί ή συγχωνευθεί και στο φετινό Προϋπολογισµό δεν
γίνεται καµιά άλλη αναφορά.
Θα πω και δύο κουβέντες για τις δηµόσιες επενδύσεις. Κάθε χρόνο
η Κυβέρνηση πανηγυρίζει, κύριοι συνάδελφοι, ότι αυξάνει τις
δηµόσιες επενδύσεις και είναι σωστό λογιστικά.
Στο τέλος του έτους, τι γίνεται; Πρώτον, ένα ποσοστό, που είναι
περίπου 30%, το καταργεί, το µειώνει, το αφαιρεί από τις
επενδύσεις, διότι λέει ότι πρέπει να µειώσουµε το έλλειµµα. Και αντί
να µειώσει τις καταναλωτικές δαπάνες, µειώνει τις επενδύσεις, τους
πνεύµονες της ανάπτυξης.
∆εύτερον, ένα µεγάλο τµήµα των επενδύσεων πάει για επιδοτήσεις
δηµόσιων οργανισµών, µόνο που αυτές οι επιδοτήσεις
παρουσιάζονται ως αύξηση κεφαλαίου.
Εκσυγχρονισµός αυτού του τόπου µε επενδύσεις αυτής της µορφής
και µε επενδύσεις, που δεν υπερβαίνουν το 25% του ΑΕΠ, δεν
πρόκειται να γίνει. 'Ετσι δεν πρόκειται τούτος ο τόπος να δει
καλύτερες µέρες και γι' αυτό είναι υπεύθυνες οι κυβερνήσεις του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Αντιπρόεδρος της
Βουλής κ.Παναγιώτης Σγουρίδης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ (Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του Προϋπολογισµού δεν
προσφέρεται για ρητορείες, δεν προσφέρεται για δηµαγωγία, αλλά
µόνο για πειστικά επιχειρήµατα και αυτό θα προσπαθήσω να κάνω.
Θα ξεκινήσω από ορισµένες επισηµάνσεις γύρω από το διεθνές
περιβάλλον στο οποίο κινείται η χώρα µας, πολιτικό και οικονοµικό.
Ζούµε σε µία εποχή όπου οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, κύριοι
συνάδελφοι, βοµβαρδίζουν το Ιράκ και το Συµβούλιο Ασφαλείας του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών έρχεται εκ των υστέρων να
συνεδριάσει µετά τους βοµβαρδισµούς, διότι το γράφουν στα παλιά
τους τα παπούτσια. Και αυτό είναι το πρώτο χαρακτηριστικό
παράδειγµα του κόσµου στον οποίο ζούµε.
Βιώνουµε µία παγκόσµια αγορά δίχως φραγµούς, που το µεγάλο
και εύκολο κέρδος δεν προέρχεται πια από την κλασική συνταγή
της οικονοµίας, που σηµαίνει παράγω, πουλώ, κερδίζω, επενδύω,
παράγω περισσότερα, αλλά από τον τζίρο των κεφαλαίων που
κινούνται µε ιλιγγιώδη ταχύτητα, αλλάζουν χέρια από κάθε γωνιά
της γης και κάθε αλλαγή τους αποφέρει κέρδος. Αυτός ο πλούτος
γεννιέται έξω από την παραγωγική διαδικασία. ∆εν χρειάζονται,
λοιπόν, εργατικά κέντρα για να παραχθεί αυτός ο πλούτος. Αυτή
είναι και η κύρια πηγή της ανεργίας.
Θα αναφέρω ότι η ηµερήσια ανάγκη που έχει η ανθρωπότητα από
υπηρεσίες και προϊόντα είναι είκοσι δισεκατοµµύρια δολάρια. Ο
ηµερήσιος τζίρος στα διεθνή χρηµατιστήρια είναι ένα
τρισεκατοµµύρια δολάρια. Και αυτό είναι το δεύτερο χαρακτηριστικό
παράδειγµα του κόσµου µέσα στον οποίο ζούµε.
Σύµφωνα µε τη θεωρία του Ρόµπερτ Μέντελ, τη θεωρία των
οικονοµικών ζωνών, αυτή την πραγµατικότητα µόνο µε υπερεθνικά
σχήµατα µπορούµε να την αντιµετωπίσουµε και ένα τέτοιο
υπερεθνικό σχήµα είναι η Ευρωπαϊκη 'Ενωση.
Η επίλυση των κρίσεων µέσα σε αυτές τις οικονοµικές ζώνες γίνεται
µε τη µεταφορά πόρων από τις πλούσιες προς τις φτωχές περιοχές
µε τη µεταφορά εργαζόµενων από τις φτωχές περιοχές προς τις
πλούσιες περιοχές και µε διαφορετική εισοδηµατική πολιτική από
περιοχή σε περιοχή. ∆ηλαδή, υπάρχει ένα σύστηµα αλληλεγγύης.
Προσέξτε όµως, κύριοι συνάδελφοι, το εξής: Η νέα κυβέρνηση της
Γερµανίας, που είναι η ατµοµηχανή της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, διά
στόµατος του καγκελαρίου Σρέντερ είπε ότι "δεν µπορεί πια να
αναπτύσσεται η Ευρώπη µε γερµανικές επιταγές", υπονοώντας ότι
το γερµανικό πλεόνασµα θα πηγαίνει προς το γερµανικό λαό,
δηλαδή για την ευηµερία του γερµανικού λαού. Τέρµα, λοιπόν, οι
κοινοτικές πολιτικές αλληλεγγύης. Και αυτό είναι το τρίτο
χαρακτηριστικό παράδειγµα το κόσµου µέσα στον οποίο ζούµε.
Αυτό, λοιπόν, είναι το περιβάλλον που κινείται η Ελλάδα και πρέπει
να γνωρίζουν οι 'Ελληνες πολίτες ποιο είναι αυτό.
Η Ελλάδα, λοιπόν, καλείται, για να µπορεί να επιβιώσει, να κινηθεί
σε τρεις άξονες και αυτούς τους άξονες τους περιέχει ο
Προϋπολογισµός του 1999.
Ο πρώτος άξονας είναι να µπούµε µέσα στην ΟΝΕ, να κάνουµε
πολιτική µέσα από την ΟΝΕ, όπως κάνουν και οι υπόλοιποι οι
οποίοι βρίσκονται µέσα.
Ο δεύτερος άξονας είναι να διατηρήσουµε την κοινωνική µας
συνοχή ως χώρα. Πρέπει να έχουµε και κοινωνική πολιτική.
Ο τρίτος άξονας είναι να διατηρήσουµε την εθνική µας ακεραιότητα.
∆υστυχώς, η πορεία της δικής µας χώρα µέσα στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση δεν είναι η ίδια µε την πορεία που έχουν και οι άλλες χώρες.
Εµείς  ως  χώρα  υφιστάµεθα  άµεση,  ευθεία,  υπαρκτή  απειλή
από  την  Τουρκία,  οπότε  αναγκαζόµαστε  να  ξοδεύουµε
υπερδιπλάσια  ποσά  από  το  Εθνικό  µας  Ακαθάριστο  Προϊόν
για  την  άµυνά  µας.  Το  κόστος  αυτό  το  πληρώνει  ο
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ελληνικός λαός.
Μας λένε οι Ευρωπαίοι, µας λένε οι Αµερικάνοι, µας λέει το ΝΑΤΟ,
µας λένε και κάποιοι µέσα εδώ στη χώρα, να προχωρήσουµε σε
µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης µε την Τουρκία, για να µειωθεί η
ένταση, να έχουµε προγράµµατα φιλίας. Σε αυτήν την περίπτωση,
όµως, η διαφορά είναι ότι η Ελλάδα καλείται να εγκαταλείψει
κυριαρχικά εθνικά της δικαιώµατα, ενώ αντίθετα η Τουρκία καλείται
να εγκαταλείψει νοµικά αβάσιµες επεκτατικές διεκδικήσεις. Η
απόφασή µας να µην υποκύψουµε σε µία τέτοια πολιτική, να µην
υποκύψουµε σε τέτοιους συµβιβασµούς, φυσικά πληρώνεται από
το υστέρηµα του ελληνικού λαού. Βλέπετε ενιαίο αµυντικό δόγµα,
βλέπετε αναχαιτήσεις στο Αιγαίο, εξοπλισµούς κλπ.
Παρ' όλα ταύτα, όµως, κύριοι συνάδελφοι, επιτύχαµε ένα ρυθµό
ανάπτυξης ως χώρα 3,5%, όταν ο παγκόσµιος ρυθµός ανάπτυξης
το 1997 από το 4,2%, που ήταν, έπεσε στο 2% το 1998. Επιτύχαµε
να ολοκληρώσουµε το δηµόσιό µας έλλειµµα στο 1,8% του Εθνικού
µας Ακαθάριστου Προϊόντος. Και αυτό είναι στα όρια ή κάτω από τα
όρια της Συνθήκης του Μάαστριχτ. Επιτύχαµε να εντάξουµε τη
δραχµή µας στο µηχανισµό συναλλαγµατικών ισοτιµιών που παρά
την υποτίµηση κατορθώσαµε να συγκρατήσουµε τον πληθωρισµό
στο 4,2% µε προοπτική να τον µειώσουµε στο τέλος του 1999 στο
2%, τόσο όσο λέει η Συνθήκη του Μάαστριχτ.
Και, επιτέλους, ας το παραδεχθούµε, κύριοι συνάδελφοι. Ο
ελληνικός λαός το καταλαβαίνει. ∆εν είναι τυχαίο. Μειώσαµε τα
καύσιµα και ειδικά το πετρέλαιο θέρµανσης. Μειώθηκαν πάρα πολύ
τα τραπεζικά επιτόκια. ∆εν είναι αυτό κάποια επιτυχία; Μειώσαµε τις
τιµές ή παγώσαµε τις τιµές καταναλωτικών προϊόντων, των
φαρµάκων και γιατί όχι και στα αυτοκίνητα και σε άλλα πολλά είδη;
Επίσης, πρέπει να παραδεχθούµε ότι γίνεται µία προσπάθεια, να
ενισχυθούν οι χαµηλοσυνταξιούχοι µε το επίδοµα κοινωνικής
αλληλεγγύης, το ΕΚΑΣ και θέλω, κύριε Υπουργέ Γεωργίας, όσον
αφορά αυτό -όπου θα έπρεπε να δίνετε µεγαλύτερη προσοχή- αν
είναι δυνατόν να προχωρήσουµε και στους χαµηλοσυνταξιούχους
αγρότες, να δώσουµε αυτό το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης και
παράλληλα να βοηθήσουµε τους µακροχρόνια άνεργους. Με
διάφορα προγράµµατα µέσα από τα ταµεία της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και µε δικά µας λεφτά µπορέσαµε να µειώσουµε κάπως
την ανεργία στους νέους. Φυσικά δεν µπορεί να είµαστε

ικανοποιηµένοι, κύριοι συνάδελφοι, από όσα θετικά βήµατα έγιναν;
Ο εχθρός του καλού είναι το καλύτερο και εµείς επιζητούµε το
καλύτερο, γι' αυτό, κύριε Υπουργέ, πρέπει να προχωρήσουµε όσο
το δυνατόν µε γρήγορα βήµατα και σε άλλες διαρθρωτικές αλλαγές.
Είπαν κάποιοι ότι δεν έγιναν διαρθρωτικές αλλαγές. Γιατί; Στην
αυτοδιοίκηση ο αιρετός νοµαρχής, ο "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ", δεν είναι
διαρθρωτική αλλαγή; Στην παιδεία δεν κάνουµε κάποια διαρθρωτική
αλλαγή; Και πρέπει να την προχωρήσουµε µε οποιοδήποτε
πολιτικό κόστος.
Κύριοι συνάδελφοι, οι βαθιές τοµές στην κοινωνία χρειάζονται και
καλλιεργηµένους σε βάθος πολίτες, γι' αυτό και χρειάζεται η
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Αυτή η µεταρρύθµιση βασίζεται στη
δουλειά και στην προσπάθεια που γίνεται µέσα στο σχολείο.
Εγώ καταλαβαίνω ότι είναι θεµιτό κάποιοι πολίτες να κρίνουν το
συµφέρον της πολιτείας σύµφωνα µε τα δικά τους συµφέροντα.
Είναι θεµιτό αυτό. 'Οµως, δεν µπορεί κάποιοι λίγοι φυγόπονοι να
εκµεταλλεύονται την αίσθηση των νέων, ότι ζουν σε µία χώρα, που
δεν τους βοηθάει να ανοίξουν τα φτερά τους, ότι ζουν σε µία χώρα,
που δεν τους βοηθάει να ονειρεύονται περισσότερο, να ελπίζουν
βασιµότερα και να τους ξεσηκώνουν γι' αυτό το πράγµα. 'Οµως, δεν
µπορεί και η Αντιπολίτευση από την άλλη µεριά να λέει συνεχώς ότι
δεν γίνεται διάλογος. ∆ιότι πρέπει να θυµίσω στην Αντιπολίτευση
ότι ο νόµος για τις εθνικές επιτροπές είναι ανενεργός, γιατί ποτέ δεν
έχει στείλει τους δικούς της εκπροσώπους, για να στελεχώσει αυτές
τις επιτροπές.
Η επόµενη διαρθρωτική αλλαγή, κύριοι Υπουργοί, πρέπει να είναι η
δηµιουργία ενός κράτους ευέλικτου, ενός κράτους που δεν θα είναι
γραφειοκρατικό, ενός σύγχρονου κράτους.
Κύριοι Υπουργοί, το σύγχρονο αυτό κράτος πρέπει να πατάξει την
παραοικονοµία. 'Εχουµε 35% παραοικονοµία και είµαστε η χώρα
που έχει την υψηλότερη παραοικονοµία µέσα στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση.
Καταθέτω πίνακα της Ευρωπαϊκή Επιτροπής, που αποδεικνύει του
λόγου µου του αληθές.
(Στο σηµείο αυτό ο Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Παναγιώτης
Σγουρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος έχει ως εξής:
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ (Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Επίσης πρέπει να φτιάξουµε ένα σύγχρονο φορολογικό σύστηµα.
Το παρόν φορολογικό σύστηµα πρέπει να ξέρετε ότι είναι πάρα
πολύ δαπανηρό, γιατί έχει µεγάλο διαχειριστικό κόστος. Για κάθε
εκατό (100) δραχµές φόρο που εισπράττουµε, ξοδεύουµε για να τον
εισπράξουµε, είκοσι πέντε (25) δραχµές.
Επίσης, είναι αναποτελεσµατικό, γι' αυτό υπάρχει µία µεγάλη
φοροδιαφυγή. Θα σας πω ένα παράδειγµα. Τέσσερα εκατοµµύρια
ελληνικά νοικοκυριά κάνουν φορολογική δήλωση. Μόνο τέσσερις
χιλιάδες τριακόσια νοικοκυριά δηλώνουν µηνιαίο εισόδηµα πάνω
από ένα εκατοµµύριο (1.000.000) δραχµές, σαράντα δύο χιλιάδες
νοικοκυριά δηλώνουν µηνιαίο εισόδηµα πάνω από εφτακόσιες
χιλιάδες (700.000) δραχµές και όλοι οι υπόλοιποι δηλώνουν κάτω
από πεντακόσιες χιλιάδες (500.000) δραχµές. Αυτό και µόνο

σηµαίνει ότι υπάρχει φοροδιαφυγή.
Είναι επίσης άδικο, γιατί άλλοι πληρώνουν πολλά και άλλοι δεν
πληρώνουν καθόλου, οπότε η χώρα στερείται πόρων για να κάνει
κοινωνική πολιτική. Πρέπει να πω ότι οι κοινωνικές δαπάνες µας
είναι οι χαµηλότερες στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Χρειαζόµαστε
πόρους για να κάνουµε τέτοια πολιτική.
Καταθέτω, οµοίως, το σχετικό πίνακα, για να αποδείξω του λόγου
µου το αληθές.
(Στο σηµείο αυτό ο Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Παναγιώτης
Σγουρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος έχει ως εξής:
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κ. Αντιπροέδρου)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ (Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μισό
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Στερείται όµως η χώρα πόρων για να βοηθήσει και τους αγρότες. Οι
αγρότες αυτήν τη στιγµή χειµάζονται. Πράγµατι, περνούν τις
δυσκολότερες ώρες τους. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT,
ο 'Ελληνας αγρότης έχει τη µεγαλύτερη µείωση του εισοδήµατός του
από τους υπόλοιπους Ευρωπαίους συναδέλφους του. Το εισόδηµά
του µειώθηκε κατά 16,4% και τα ελληνικά προϊόντα µειώθηκαν κατά
5,1% ως προς το θέµα των τιµών.
Η κατάσταση είναι απελπιστική και πρέπει να σταθούµε κοντά στον
αγρότη. Πρέπει να τον βοηθήσουµε και να του συµπαρασταθούµε.
Επίσης, πρέπει να συµπαρασταθούµε στις ακριτικές περιοχές,
όπως είναι η Θράκη και τα νησιά του ανατολικού Αιγαίου.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Πρέπει, κύριε Αντιπρόεδρε. Πρέπει!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ (Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Συµφωνούµε, κύριε Σπυριούνη.
Επειδή το παρελθόν της Κυβέρνησης απέδειξε ότι έκανε µεγάλα και
σταθερά βήµατα και εγγυάται το µέλλον, επειδή ο Προϋπολογισµός
του 1999 συνδυάζει το οικονοµικά ορθό και µε το κοινωνικά δίκαιο,
επειδή χειρίζεται το παρόν µε το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον,
εγώ θα τον υπερψηφίσω, κύριοι συνάδελφοι και καλώ και εσάς να
κάνετε το ίδιο. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Βουλευτής Καβάλας κ.
Γεώργιος Παναγιωτόπουλος έχει το λόγο.
Υπάρχει και δεύτερος οµιλητής µε το όνοµα Παναγιωτόπουλος και
ανέφερα την εκλογική περιφέρεια, για να γίνει η διάκριση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο σοσιαλιστής κ. Σρέντερ έκανε
κατά της Ελλάδος δυσµενή πολιτική εν αντιθέσει µε τον κ. Κολ, το
µη σοσιαλιστή, ο οποίος στήριξε τη χώρα µας σε όλα τα σηµεία
πάντοτε και ήταν υπέρ της βοηθείας προς τις νότιες χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, τις φτωχότερες κατά τεκµήριο.
Χθες ο κ. Παπαντωνίου δεν επεχείρησε να µας µεταφέρει σε έναν
οικονοµικό παράδεισο της Ελλάδος. Αυτό θα ήταν µια µελλοντική
υπόσχεση. Επιχείρησε να µας πείσει ότι ζούµε σε παράδεισο. Αυτό
για µένα είναι αδιανόητο. Αυτό δεν έχει καµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. Αυτό µου θυµίζει την εποχή που ήµουν δικηγόρος
και προσπαθούσαµε να εξηγήσουµε το νόµο περί τεντιµποϊσµού,
που έλεγε ότι για να υπαχθεί κάποιος στο νόµο αυτόν πρέπει να
διαπράξει κάποια πράξη µε ιδιαιτέρα θρασύτητα.
Υπάρχει εδώ ιδιαιτέρα θρασύτης. 'Ετσι εξηγείται και αυτό που λέει ο
Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο κ. Κώστας Καραµανλής, ότι ο
Πρωθυπουργός είναι εκτός πραγµατικότητος. ∆ιότι, αν την
οικονοµική πραγµατικότητα τη µεταφέρει ο κ. Παπαντωνίου στον
κύριο Πρωθυπουργό, ορθώς τότε ο κύριος Πρωθυπουργός είναι
εκτός πραγµατικότητος. Και µετά την οµιλία του κ. Παπαντωνίου
προχθές θα κοιµήθηκε ευτυχής, ότι οδηγεί την Ελλάδα στον
παράδεισο, που δεν βλέπουµε όµως.
Μίλησε για συναίνεση, είπε ότι προχωρεί στα µέτρα µε κοινωνική
συναίνεση. Φαίνεται ότι ο κ. Παπαντωνίου νοµίζει ότι όλοι αυτοί που
διαδηλώνουν, εργάτες, οικοδόµοι, δηµόσιοι υπάλληλοι, ιδιωτικοί
υπάλληλοι, υπάλληλοι διαφόρων εταιρειών κλπ., το κάνουν για να
υποστηρίξουν την Κυβέρνηση, ότι λένε δηλαδή διαδηλώνοντας,
"προχωρήστε, είµαστε µαζί σας".
∆εν νοµίζω ότι είναι αυτό. Νοµίζω ότι είναι µάλλον το αντίθετο και
νοµίζω ότι όλοι αυτοί αντιδρούν στην κυβερνητική πολιτική.
∆ιερωτάται κανείς γιατί διαµαρτυρόµεθα. ∆ιαµαρτυρόµεθα διότι
υπάρχουν συγκεκριµένες κακές πολιτικές. Πρώτα, πρώτα αυτό που
δεν θα µπορούσα να χαρακτηρίσω πολιτική απάτη, θα το
χαρακτηρίσω όµως πολιτικό παίγνιο, αυτή δηλαδή η σύγκριση, που
κάνει συνεχώς ο κ. Παπαντωνίου µεταξύ του 1993 επί Νέας

∆ηµοκρατίας και της σηµερινής οικονοµικής καταστάσεως, είναι
ορθή, είναι έντιµη; 'Οταν παρέλαβε ο κ. Μητσοτάκης τα ερείπια της
δεκαετίας του ΠΑ.ΣΟ.Κ., των παροχών άνευ αντικρίσµατος, των
παροχών µε δάνεια, όταν παρέλαβε όλους τους οικονοµικούς
δείκτες τόσο δυσµενείς, τι περιµένατε στα τρία χρόνια, να σώσει την
Ελλάδα; Να κάνει το θαύµα; ∆εν έγινε το θαύµα. Αν ήταν λοιπόν
έντιµος ο κ. Παπαντωνίου, θα έλεγε, συγκρίνω τα καλά σηµερινά
µας αποτελέσµατα µε τα αποτελέσµατα της δεκαετίας που εµείς
κυβερνήσαµε και οδηγήσαµε στο αδιέξοδο τη χώρα. ∆εν το κάνει
όµως αυτό. Αποσιωπάται η δεκαετία του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και οµιλούν για
την τριετία της Νέας ∆ηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον κ.
Μητσοτάκη.
Τι κάνατε µε τις τράπεζες; Σας επερωτήσαµε, επανειληµµένως
κάναµε σχέδια νόµου. Για την επιβάρυνση που υφίσταται ο πολίτης
από την τράπεζα κάνατε τίποτε, προκειµένου να τον ελαφρύνετε;
Οταν φέραµε το νόµο για την κατάργηση του ανατοκισµού ή για τον
περιορισµό του ανατοκισµού, δεν τολµήσατε, γιατί ήρθαν οι
τράπεζες και σας είπαν ότι δεν πρέπει να γίνει αυτό, διότι εµείς
έχουµε µπει στο διεθνή ανταγωνισµό. Τι γίνεται µε το διεθνή
ανταγωνισµό των τραπεζών.
Οι τράπεζες πλέον δεν είναι όργανο της κυβερνήσεως για την
άσκηση αναπτυξιακής πολιτικής. Είναι απλώς έµποροι χρήµατος
και προκειµένου να συγκρίνουν τα αποτελέσµατά τους µε τα
αποτελέσµατα των άλλων τραπεζών, επιπίπτουν κατά των
οφειλετών και τους καταστρέφουν, αρκεί να δείξουν στα χαρτιά τους
ότι πέτυχαν κάποιο οικονοµικό αποτέλεσµα. ∆εν είναι δυνατόν να
µην παρέµβει η Κυβέρνηση στον τρόπο που ασκεί τραπεζιτική
πολιτική η τράπεζα, είτε είναι κρατική είτε είναι ιδιωτική.
Θα σας πω ένα παράδειγµα, για να δείτε ότι πάµε σε κατήφορο που
δεν ξέρω πώς θα γυρίσουµε.
Τοµέας βιοµηχανίας λιπασµάτων. Η Ελλάδα έχει τρεις βιοµηχανίες
λιπασµάτων, έχει τα φωσφορικά λιπάσµατα της Καβάλας, έχει τη
βιοµηχανία της Θεσσαλονίκης και έχει και τη ∆ραπετσώνα. Οι
ανάγκες της χώρας είναι ενάµισι εκατοµµύριο τόνοι, από το οποίο
µάλιστα πρέπει να αφαιρέσουµε διακόσιες χιλιάδες τόνους που δεν
τα παράγουµε εδώ και πρέπει να εισαχθούν υποχρεωτικώς από το
εξωτερικό. Η παραγωγή των τριών βιοµηχανιών είναι δύο
εκατοµµύρια τόνοι. Ξέρουµε ότι η βιοµηχανία της Καβάλας είναι η
µόνη που διαθέτει προσόντα για να αντέξει στο διεθνή
ανταγωνισµό, διότι έχει λιµάνι δικό της και είναι γνωστό ότι το
µεταφορικό για το λίπασµα είναι τεράστιο στοιχείο κόστους. ∆εν έχει
µεν πρώτες ύλες η Ελλάδα, αλλά έχει λιµάνι η βιοµηχανία
φωσφορικών λιπασµάτων και µπορεί να αντέξει στον ανταγωνισµό.
Κρατάει τη ∆ραπετσώνα, η οποία έχει ελλείµµατα δισεκατοµµυρίων,
η ΣΥΝΕΛ χρωστάει στη βιοµηχανία της Καβάλας δύο
δισεκατοµµύρια και έχει να παίρνει από τη ∆ραπετσώνα δύο
δισεκατοµµύρια. Κρατάει µια βιοµηχανία που θα µπορούσε τώρα µε
τους Ολυµπιακούς Αγώνες να βρουν έναν τρόπο να αξιοποιήσουν
το χώρο αυτό και να τακτοποιήσουν και τους εργαζοµένους.
Εποµένως η ελευθέρα διακίνηση των λιπασµάτων θα µας βρει
αδύναµους να αντέξουµε. 'Ηδη πολυεθνικές εταιρείες από τη
Νορβηγία, που είναι πολύ ισχυρές, διότι διαθέτουν την πρώτη ύλη,
έχουν πάρει βιοµηχανίες. Πήραν µια βιοµηχανία λιπασµάτων από
τη Βουλγαρία µε ένα δολάριο, συµβολική τιµή αγοράς ένα δολάριο.
∆ιότι όφειλε πρώτες ύλες σ' αυτούς, συµψήφισαν τις πρώτες ύλες
και την πήραν µε ένα δολάριο.
Στην Ιταλία πήραν βιοµηχανίες. ∆ηµιουργούν ένα τεράστιο τραστ, το
οποίο θα είναι τόσο µονοπωλιακό, ώστε δεν θα µπορέσει να αντέξει
ο αγρότης. Θα είναι το θύµα αυτής της πολιτικής ο αγρότης, αν
εµείς δεν µπορέσουµε να στηρίξουµε την ελληνική βιοµηχανία. Και
την ελληνική βιοµηχανία την αφήνουµε στο έλεος, διότι δεν έχει η
Κυβέρνηση πολιτική. Στοιχειώδη πολιτική να είχε, αν κρατούσε τις
βιοµηχανίες της Καβάλας και της Θεσσαλονίκης, που είναι οι µόνες
βιώσιµες -κυρίως της Καβάλας, διότι η Θεσσαλονίκη όπως ξέρετε,
είναι µέσα σε αστική περιοχή και δεν έχει δυνατότητες αναπτύξεως,
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επεκτάσεως και µεταφοράς άνευ δαπανών των απορριµµάτων- τότε
θα µπορούσαµε να ελπίζουµε σε κάτι.
Εποµένως, κύριοι της Κυβερνήσεως, δεν σας κατηγορούµε
αορίστως. Αυτά τα "ο Προϋπολογισµός είναι αληθής και σωστός"
από τη µια µεριά, "ο Προϋπολογισµός είναι ψευδής και ανακριβής"
από την άλλη, ο κόσµος τα ακούσει µε περιφρόνηση. Θέλουµε να
σας πούµε συγκεκριµένα πράγµατα, σε συγκεκριµένους τοµείς,
στους οποίους κάνετε τεράστια λάθη. Σας απέδειξα µε διάφορα
παραδείγµατα του λόγου το αληθές. Θα αναφέρω και τη σχέση
τραπεζών µε Ι.Κ.Α. Εάν δεν έχεις ασφαλιστική ενηµερότητα, δεν
µπορείς να πας στην τράπεζα να πάρεις λεφτά. Χρωστάς δέκα
δραχµές στο Ι.Κ.Α. και θέλεις να πας στην τράπεζα, αλλά πρέπει να
σου δώσει ασφαλιστική ενηµερότητα το Ι.Κ.Α. για να πας να πάρεις
λεφτά από την τράπεζα. Σου λέει, λοιπόν, το Ι.Κ.Α., δεν σου δίνω
ασφαλιστική ενηµερότητα, δεν µπορείς να πάρεις χρήµατα,
εποµένως δεν µπορείς να πληρώσεις και το Ι.Κ.Α. Φαύλος κύκλος
λοιπόν. ∆εν µπορεί να βρεθεί ένας τρόπος, ώστε τα χρήµατα που
θα πάρεις από την τράπεζα, να τα δώσεις στο Ι.Κ.Α. µε µια
διαδικασία, ώστε να διακινηθεί το χρήµα; Είναι δυνατόν να κωλάµε
σε τέτοια σηµεία; Υπάρχουν τόσες και τόσες κατασχέσεις. Οι
µικροµεσαίοι έχουν καταστραφεί τελείως. ∆εν υπάρχουν
µικροµεσαίοι. Κάτι µε το Ι.Κ.Α., κάτι µε τις τράπεζες, κάτι µε τις
υποχρεώσεις και τις ελλείψεις συνθηκών ανταγωνισµού, έχουν
τελίως εξαφανιστεί. Πώς, λοιπόν, µ' αυτές τις προϋποθέσεις είναι
δυνατόν να µας οµιλείτε περί ανάπτυξης. Εάν αναπτύσσεται το
εθνικό εισόδηµα µε 3,5%, ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; 'Οταν είναι βέβαιο
ότι οι αγρότες έχουν χάσει από το εισόδηµά τους -όπως όλοι
παρεδέχθησαν ακόµη και οι δικοί σας Βουλευτές, και ο κ. Σγουρίδης
προηγουµένως- και το γενικό εισόδηµα αυξάνει, σηµαίνει ότι
µεγαλώνει το χάσµα. 'Οτι η διαφορά µεταξύ φτωχών και πλουσίων
γίνεται µεγαλύτερη. Αυτή είναι η σοσιαλιστική σας δικαιοσύνη! Σας
ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κατσιλιέρης έχει το
λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η συµµετοχή της χώρας µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
και η επιδίωξη της εισόδου της στην ΟΝΕ, αποτελεί µια αµετάθετη
εθνική επιλογή που εκφράζει την συντριπτική πλειοψήφια του
ελληνικού λαού. Αυτήν ακριβώς την αµετάθετη εθνική επιλογή
προώθησαν και κατόρθωσαν να πετύχουν σε µεγάλο βαθµό βήµα
προς βήµα οι πολιτικές των κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ. από τον
Οκτώβριο του 1993 µέχρι σήµερα. Αυτόν τον εθνικό στρατηγικό
στόχο εξυπηρέτησαν µε τη µεγαλύτερη δυνατή συνέπεια και
υπευθυνότητα οι προϋπολογισµοί που ψηφίστηκαν και επιτυχώς
εκτελέστηκαν τα τελευταία πέντε χρόνια. Αυτόν ακριβώς τον εθνικό
στρατηγικό στόχο υπηρετεί και ο φετινός Προϋπολογισµός, που
έρχεται µάλιστα προς συζήτηση σε ένα κρίσιµο χρονικά σηµείο για
την επίτευξη αυτής της πανεθνικής προσπάθειας.
Αναµφίβολα, στην πορεία για την ένταξη στην ΟΝΕ υπήρξαν
προβλήµατα και εµπόδια. Αναµφισβήτητα, οι προσπάθειες που
κατεβλήθησαν είχαν διάφορες παρενέργειες που προκάλεσαν, και
προκαλούν ακόµη, αντιδράσεις και αναταράξεις. 'Οµως, έναν
τέτοιου µεγέθους στόχο είναι χρήσιµο να τον συνεκτιµά κανείς
λαµβάνοντας υπόψη του το κόστος µη πραγµατοποίησής του. Και
στο σηµείο αυτό νοµίζω πως όλοι συνοµολογούµε πως µια Ελλάδα
αποκοµµένη από τις διεθνείς εξελίξεις, βυθισµένη σε έναν ιδιότυπο
εθνικό αυτισµό, θα ήταν µια Ελλάδα περιθοριωποιηµένη,
εκτεθειµένη σε µύριους κινδύνους και τελικά, µια Ελλάδα αδύναµη,
υπανάπτυκτη και καθυστερηµένη.
Τα όσα µέχρι σήµερα έχουν επιτευχθεί, χάρη στις προσπάθειες και
τις θυσίες ολόκληρου του ελληνικού λαού, αποτελούν το στέρεο
υπόβαθρο για να εκφράσει κανείς την πεποίθηση πως η είσοδός
µας στον 21ο αιώνα θα συνοδευτεί µε την ισότιµη συµµετοχή µας
στην ΟΝΕ.
Η µείωση του κρατικού ελλείµµατος κατά το 1998 στο 2,2% και η
πρόβλεψη πως κατά το 1999 θα φθάσει στο 1,9%, ενώ το σχετικό

κριτήριο για την ένταξη στην ΟΝΕ είναι στο 3%, αποτελεί ήδη ένα
µεγάλο κεκτηµένο. Η µείωση του δηµόσιου χρέους στο 105% του
ΑΕΠ αποτελεί ένα δεύτερο µεγάλο κεκτηµένο. Η αποκλιµάκωση του
πληθωρισµού στο 4% αποτελεί ήδη ένα σηµαντικό βήµα για την
ικανοποίηση του τρίτου σχετικού κριτηρίου ένταξης στην ΟΝΕ.
Τέλος, όλα τα στοιχεία δείχνουν ότι βρισκόµαστε πολύ κοντά στην
επίτευξη και του τέταρτου κριτηρίου για την ένταξη στην ΟΝΕ, που
είναι η αποκλιµάκωση στα επιτόκια των δεκαετών οµολόγων.
Αγαπητοί συνάδελφοι, µια συνεχώς επαναλαµβανόµενη, επίµονη,
αλλά και µονότονη αντιπολιτευτική καταστροφολογία επιχειρεί να
θέσει σε αµφισβήτηση την πραγµατικότητα αυτή, που χάρη στις
θυσίες του ελληνικού λαού γίνεται χειροπιαστή.
∆ιατείνονται κάποιοι, υποστηρικτές κατά τα άλλα της ένταξης της
χώρας µας στην ΟNΕ, πως η σύγκλιση της οικονοµίας µας προς τις
άλλες ευρωπαϊκές χώρες είναι ονοµαστική και όχι πραγµατική.
Προφανώς δεν λαµβάνουν υπόψη τους πως ταυτόχρονα µε την
επίτευξη των δηµοσιονοµικών επιδόσεων, που ανέφερα πριν, η
χώρα µας το 1998 παρουσίασε αύξηση του ρυθµού του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος κατά 3,5%, έναντι 2,7% του µέσου
όρου αύξησης του ΑΕΠ των άλλων χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, ενώ για το 1999 προβλέπεται αύξηση 3,7% για την
Ελλάδα, έναντι 3% του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Προφανώς, επίσης, δεν λαµβάνουν υπόψη τους, αλλά αντίθετα
αποκρύπτουν, ότι ο ρυθµός αύξησης των επενδύσεων στην Ελλάδα
το 1998 έφθασε στο 10% και είναι σταθερά αυξανόµενος από το
1995, όταν φέτος στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση ο µέσος όρος αύξησης
των επενδύσεων κινήθηκε γύρω στο 4,5%.
Αλήθεια, αυτά δεν είναι στοιχεία που πιστοποιούν πως ταυτόχρονα
µε την ονοµαστική σύγκλιση επιτυγχάνεται και η πραγµατική
σύγκλιση της ελληνικής οικονοµίας µε τις οικονοµίες των εταίρων
µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση; Γιατί θα πρέπει αυτή η
πραγµατικότητα να συσκοτιστεί λόγω αντιπολιτευτικών
µικροσκοπιµοτήτων; Γιατί θα πρέπει άραγε ο πειρασµός της
µικροπολιτικής να αποτελεί σύµβουλο για τυφλές αρνήσεις και
αβασάνιστες απορρίψεις;
Αγαπητοί συνάδελφοι, µε τα όσα προανέφερα, θέλησα να
περιγράψω µία πραγµατικότητα, όπως αυτή διαµορφώνεται µέσα
από τα υπάρχοντα οικονοµικά δεδοµένα. Αυτό βεβαίως δεν
σηµαίνει πως η κατάσταση της οικονοµίας µας είναι ρόδινη. Ούτε
πολύ περισσότερο πως δεν υπάρχουν προβλήµατα που έστω και
µέσα από την πραγµατικά επώδυνη προσπάθεια για την επίτευξη
των κριτηρίων για την ένταξη της Ελλάδας στην ΟΝΕ δεν θα πρέπει
να αντιµετωπιστούν. Σαφώς και υπάρχουν προβλήµατα σε
συγκεκριµένες πλευρές της οικονοµικής και κοινωνικής πολιτικής.
Ειδικότερα στον κοινωνικό τοµέα θα πρέπει να ενισχυθούν ακόµη
περισσότερο οι προσπάθειες για την ανάπτυξη του κοινωνικού
κράτους. Η αύξηση κατά 50% µέσα στο 1999 του επιδόµατος
κοινωνικής αλληλεγγύης, που δίνεται σε τριακόσιους χιλιάδες
χαµηλοσυνταξιούχους, πρέπει να συνεχιστεί και τα επόµενα χρόνια,
για να ουσιαστικοποιηθεί η ενίσχυση που τους οφείλουµε.
Θα πρέπει ακόµα να ουσιαστικοποιηθούν οι προσπάθειες για την
καταπολέµηση της ανεργίας και να εφαρµοστούν σύντοµα και µε
αρτιότητα τα σχετικά προγράµµατα που εξαγγέλλονται, για να είναι
αποτελεσµατικά. Τα διακόσια δισεκατοµµύρια (200.000.000.000)
δραχµές, που έχουν προϋπολογιστεί για επανένταξη, εκπαίδευση
και κατάρτιση νέων ανέργων, θα πρέπει άµεσα να αξιοποιηθούν, να
πιάσουν τόπο.
Θεωρώ επιπλέον αναγκαίο να επιταχυνθούν ακόµη περισσότερο
όλες οι ενέργειες, που θα θέσουν τέλος σε µία από τις χειρότερες
πηγές κοινωνικής αδικίας, στη φοροδιαφυγή, και ακόµα να
εξορθολογιστεί µε πιο γρήγορους ρυθµούς το φορολογικό µας
σύστηµα, ώστε να γίνει πραγµατικότητα η δίκαιη κατανοµή των
φορολογικών βαρών.
Με  ένα  τέτοιο  πλέγµα  µέτρων,  καθώς  και  µε  µία  σειρά
παρεµφερών  παρεµβάσεων,  θα  υλοποιηθεί  σε  όλες  του  τις
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πτυχές ο στρατηγικός στόχος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. για σταθεροποίηση,
ανάπτυξη και κοινωνική αλληλεγγύη. Στόχος που όλα δείχνουν ότι
θα αρχίσει να γίνεται απόλυτα ορατός από όλους από το 1999,
αφού από τη µεγάλη ανεµενόµενη µείωση των τραπεζικών
επιτοκίων στο 6% έως 7%, θα εξοικονοµηθούν πάνω από
οκτακόσια δισεκατοµµύρια (800.000.000.000) δραχµές,
προκειµένου να διατεθούν για την υγεία, την παιδεία, την πρόνοια,
την κοινωνική ασφάλιση αλλά και για τους άνεργους, τους
χαµηλοσυνταξιούχους, τους χαµηλόµισθους και τις ευπαθείς
οµάδες πληθυσµού.
Αγαπητοί συνάδελφοι, θεωρώ αναγκαίο να επισηµάνω πως είναι
εθνικά χρήσιµο να ληφθεί κάθε δυνατή µέριµνα, ώστε ο
Προϋπολογισµός, που αποτελεί θεµελιώδες εργαλείο άσκησης
πολιτικής, να στοχεύει σταθερά στην ισόρροπη περιφερειακή
ανάπτυξη και την αναζωογόνηση της υπαίθρου.
Για να γίνω κατανοητός, ας µου επιτραπεί να αναφέρω δύο
παραδείγµατα από την Περιφέρεια Πελοποννήσου. Παράδειγµα
πρώτο: η αναβάθµιση και διεύρυνση του ΤΕΙ Καλαµάτας µε τη
δηµιουργία τεσσάρων νέων τµηµάτων θα λειτουργούσε ως µοχλός
ανάπτυξης στο ευρύτερο γεωγραφικό πλαίσιο της Περιφέρειας
Πελοποννήσου, της οποίας αποτελεί το µοναδικό τριτοβάθµιο
εκπαιδευτικό ίδρυµα. Παράδειγµα δεύτερο: τα έργα ολοκλήρωσης
του εθνικού δρόµου Τρίπολης-Καλαµάτας θα ολοκλήρωναν το
διευρωπαϊκό οδικό άξονα, που ξεκινάει από το Γκντανσκ της
Πολωνίας, διέρχεται από δώδεκα χώρες και καταλήγει στην
Καλαµάτα, ενώνοντας τη Βαλτική µε τη Μεσόγειο.
Υπάρχει κανείς που να µην αντιλαµβάνεται τις ανυπολόγιστες
ωφέλειες που θα προκύψουν όχι µόνο για την κεντρική και νότια
Πελοπόννησο, αλλά και για την εθνική µας οικονοµία γενικότερα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Καλά το λέτε, αλλά το έργο αυτό
το σταµάτησε η Κυβέρνησή σας.
ΚΩΣΤΑΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): ∆εν το σταµάτησε
η Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση το προχωρά µε γοργούς ρυθµούς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εγώ θα ήθελα µε διπλούς
άξονες.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ: Είναι σε εξέλιξη, κύριε Πρόεδρε. Για την
ολοκλήρωση µιλάµε.
Στην αναζωογόνηση της υπαίθρου θα µπορούσε να συντελέσει
καθοριστικά η σχεδιασµένη προώθηση της αναδιάρθρωσης των
αγροτικών καλλιεργειών και του εκσυγχρονισµού της ελληνικής
αγροτικής παραγωγής, µε την αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών,
της βιοτεχνολογίας, καθώς και την υιοθέτηση όλων των σύγχρονων
µεθόδων καλλιέργειας. Παράλληλα θα πρέπει να ασκηθούν
πολιτικές στα πλαίσια της εκτέλεσης του Προϋπολογισµού, έτσι
ώστε να ενισχυθεί το εισόδηµα των αγροτών µέσα από την
εξυγίανση του εµπορικού κυκλώµατος και το κλείσιµο της ψαλίδας
ανάµεσα στις τιµές παραγωγού και καταναλωτή, καθώς και µέσα
από τη µείωση του κόστους παραγωγής.
Και όλα αυτά για να µην ερηµώσει ακόµα περισσότερο η ελληνική
ύπαιθρος και το κόστος της µη αγροτικής αναδιάρθρωσης
µεταβληθεί σε δυσβάσταχτο εθνικό κόστος.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός αυτός είναι ένας
προϋπολογισµός εθνικής προοπτικής. Η ψήφισή του αποτελεί
ψήφο εµπιστοσύνης στην Ελλάδα και στο αύριο του λαού µας. Ας
µην την αρνηθούµε. Ας απαντήσουµε καταφατικά στο στοίχηµα του
21ου αιώνα. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Τατούλης έχει το
λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συναδελφοι, ο
∆ιοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος στην τελευταία του έκθεση για
την ελληνική οικονοµία σηµειώνει: "Εάν κατά τη διάρκεια του 1998
αποδειχθεί ότι η δηµοσιονοµική και η διαρθρωτική πολιτική και οι
εξελίξεις της αγοράς εργασίας και αγαθών δεν συµβάλλουν στον
επιθυµητό βαθµό στην επιδιωκόµενη αποκλιµάκωση του
πληθωρισµού, η Τράπεζα της Ελλάδος θα είναι υποχρεωµένη να
ασκήσει αυστηρότερη νοµισµατική πολιτική, προκειµένου να

επιτευχθεί η επιβράδυνση του πληθωρισµού κάτω από το 2% έως
το τέλος του 1999".
Η προσπάθεια όµως αποκλιµάκωσης του πληθωρισµού, κυρίως µε
µέσα νοµισµατικής πολιτικής, θα έχει τουλάχιστον βραχυπρόθεσµα
δυσµενείς επιπτώσεις στην οικονοµική δραστηριότητα και τα
δηµόσια οικονοµικά, λόγω της αύξησης των επιτοκίων που θα
συνεπάγεται. Γι' αυτόν ακριβώς το λόγο έχει σηµασία η οικονοµική
πολιτική που εφαρµόζεται και η πολιτική τιµών και αµοιβών να είναι
συνεπείς µε την αντιπληθωριστική κατεύθυνση της νοµισµατικής
πολιτικής.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι επισηµάνσεις αυτές του κ.
Παπαδήµου επαναλαµβάνονται σταθερά τα τελευταία χρόνια σε
όλες τις εισηγητικές εκθέσεις. ∆υστυχώς, όµως, απευθύνεται "σε
ώτα µη ακουόντων" ή "µη ακουόντων, αλλά µη δυναµένων να
αντιδράσουν".
∆υστυχώς, η Κυβέρνηση, είτε δεν αντιλαµβάνεται ότι το
εφαρµοζόµενο µείγµα οικονοµικής πολιτικής είναι λανθασµένο είτε
το αντιλαµβάνεται αλλά αδυνατεί να το αλλάξει. Μάλλον συµβαίνουν
και τα δύο. Από τη µία πλευρά ορισµένα µέλη της Κυβέρνησης και
του κυβερνώντος κόµµατος κατανοούν την ανάγκη για διαρθρωτικές
µεταβολές, κατανοούν την ανάγκη για εφαρµογή µιας πραγµατικά
σταθεροποιητικής δηµοσιονοµικής και εισοδηµατικής πολιτικής,
αλλά δεν µπορούν να κάνουν κάτι, γιατί συναντούν εµπόδια, τόσο
µέσα στην Κυβέρνηση όσο και µέσα στο ίδιο τους το κόµµα.
Από την άλλη πλευρά υπάρχουν µέλη της Κυβέρνησης και του
κυβερνώντος κόµµατος µε αντιλήψεις περασµένων δεκαετιών, οι
οποίοι εκδηλώνουν πλήρη αδυναµία να αντιληφθούν τη σύγχρονη
πραγµατικότητα και την ανάγκη για συνεχείς δηµοσιονοµικές και
διαρθρωτικές προσαρµογές. Αποτέλεσµα αυτού του διχασµού
απόψεων και αντιλήψεων για το δέον γενέσθαι είναι οι βραδύτατοι
ρυθµοί του κυβερνητικού έργου σε όλα τα επίπεδα.
Οι διαρθρωτικές µεταβολές γίνονται µε το σταγονόµετρο και εφόσον
οι υπέρµαχοί τους υπερισχύσουν αυτών που τις πολεµούν.
Η όποια δηµοσιονοµική προσαρµογή γίνεται µε λογιστικά
τεχνάσµατα -βλέπε αποκτήσεις στοιχείων ενεργητικού,
εθνικολογιστικές προσαρµογές, λειτουργία ∆ΕΚΑ, µεταφορές τόκων
και άλλα- και µε ανελέητο φοροκυνηγηγό. Πολύ φοβούµαι ότι ο
∆ιοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος πολύ δύσκολα θα βρει
συµπαραστάτη στο εξαιρετικά δύσκολο έργο του, που έχει σαν
στόχο την τιθάσευση του πληθωρισµού.
Είναι σχεδόν βέβαιο ότι όσο υπάρχει αυτή η Κυβέρνηση, θα
συνεχίζει να επιδιώκει την ταυτόχρονη επίτευξη δύο στόχων
πολιτικής: Μείωση πληθωρισµού και συναλλαγµατική σταθερότητα
µε ένα µόνο µέσο πολιτικής στη διάθεσή της, τα επιτόκια. Μοιάζει µε
τον κυνηγό που προσπαθεί να πετύχει ταυτόχρονα δύο στόχους µε
ένα και µοναδικό όπλο που διαθέτει. Ο κίνδυνος της αποτυχίας
πάντοτε ελλοχεύει και αλίµονό µας αν πραγµατοποιηθεί.
Ας δούµε τώρα µε τη βοήθεια ορισµένων στοιχείων τις
σηµαντικότερες αδυναµίες του εφαρµοζόµενου µίγµατος της
οικονοµικής πολιτικής.
Η µείωση του πληθωρισµού τα τελευταία χρόνια στηρίχθηκε σχεδόν
αποκλειστικά στη σταθερή συναλλαγµατική ισοτιµία της δραχµής
και τα υψηλά ονοµαστικά και πραγµατικά επιτόκια. Οι υπόλοιπες
πολιτικές είχαν ελάχιστη ή και αρνητική συµβολή στην
αντιπληθωριστική προσπάθεια.
Συγκεκριµένα, η εισοδηµατική πολιτική είχε σαφώς πληθωριστικό
χαρακτήρα, αφού οι εισοδηµατικές αυξήσεις ξεπερνούν τον
αναµενόµενο ρυθµό πληθωρισµού προσαυξηµένο κατά το ποσοστό
αύξησης της παραγωγικότητας. Για παράδειγµα, το 1996, έτος
προεκλογικό, οι µισθοί των δηµοσίων υπαλλήλων αυξάνονται κατά
18,5%, ενώ το 1997 κατά 17,5% και το 1998 προβλέπεται αύξηση
κατά 7,3%.
'Οσον αφορά τις ∆ΕΚΟ, υπάρχει πλήρης απειθαρχία και η
κατάσταση είναι εντελώς ανεξέλεγκτη. Εξάλλου, η δηµοσιονοµική
πολιτική είχε ελάχιστα αντιπληθωριστικό χαρακτήρα, αφού τα
πραγµατικά, σε αντίθεση µε τα εµφανιζόµενα πρωτογενή,
πλεονάσµατα ήταν εξαιρετικά µικρά. Σύµφωνα µε
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την εισηγητική έκθεση του Προϋπολογισµού, το πραγµατικό
πρωτογενές πλεόνασµα του κρατικού προϋπολογισµού ήταν το
1997 λιγότερο από 1,9% του ΑΕΠ, ενώ το εµφανιζόµενο
πλασµατικό πρωτογενές πλεόνασµα ήταν 3,5% του ΑΕΠ. Το ίδιο
συµβαίνει και φέτος, όπου το πραγµατικό πρωτογενές πλεόνασµα
είναι λιγότερο από 2,9% του ΑΕΠ, ενώ το εµφανιζόµενο πλασµατικό
είναι 4,7% του ΑΕΠ. Υπολογίσαµε τα πραγµατικά πλεονάσµατα
από τα εµφανιζόµενα πλασµατικά, αφού αφαιρέσαµε τα κονδύλια
που αναφέρονται ως αποκτήσεις στοιχείων ενεργητικού και
εθνολογιστικές προσαρµογές. Τα πρώτα στην ουσία είναι
επιχορηγήσεις ζηµιογόνων ∆ΕΚΟ, που βαφτίστηκαν ως αποκτήσεις
στοιχείων ενεργητικού και έτσι δεν υπολογίζονται στις πρωτογενείς
δαπάνες. Τα δεύτερα είναι οι δαπάνες που γίνονται στην παρούσα
δηµοσιονοµική χρήση, αλλά µεταφέρονται σε κάποια παλαιότερη µε
το πρόσχηµα της εθνικολογιστικής προσαρµογής. Αν αφαιρούσαµε
από το εµφανιζόµενο πλασµατικό πρωτογενές πλεόνασµα και τις
δαπάνες του τακτικού προϋπολογισµού, που καλύπτει η ∆ΕΚΑ,
τότε το πρωτογενές πλεόνασµα θα ήταν ακόµα µικρότερο.
Κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, δεν µειώνονται έτσι οι κρατικές
δαπάνες. Η αλλαγή του λογιστικού τρόπου παρακολούθησης των
κρατικών δαπανών, όπως ισχυρίζεσθε, που υπαγορεύεται από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, δεν συνιστά πραγµατικά µείωση δαπανών. Οι
επιπτώσεις στη λειτουργία της οικονοµίας είναι οι ίδιες, ανεξάρτητα
από τον τρόπο λογιστικής παρακολούθησης των δαπανών.
Η αδυναµία περιορισµού των κρατικών δαπανών σας αναγκάζει,
επίσης, σε υπερφορολόγηση των συνεπών φορολογουµένων.
Συγκεκριµένα, τα φορολογικά έσοδα, από 21,5% στο ΑΕΠ το 1993,
αυξήθηκαν στο 24,2% το 1998.
Κύριε Υπουργέ, ο συνεπής φορολογούµενος δεν έχει σήµερα άλλη
καµιά φοροδοτική ικανότητα. Αν µπορείτε, πιάστε τους
φοροφυγάδες και τους φοροκλέφτες. 'Ετσι θα εξασφαλίσετε
περισσότερα έσοδα για το υπερτροφικό και αναποτελεσµατικό
κράτος και θα κάνετε κοινωνικά δικαιότερη την κατανοµή των
φορολογικών βαρών.
Ωστόσο, µην ξεχνάτε ότι η υπερβολική φορολόγηση ενισχύει όχι
µόνο τη φοροδιαφυγή αλλά και τη φοροαποφυγή. Σε λίγο θα
τρέχετε να συλλάβετε όχι µόνο τη φοροδιαφεύγουσα φορολογητέα
ύλη, αλλά και τον φοροαποφεύγοντα φορολογούµενο, που θα
σπεύσει να αποδηµήσει σε φορολογικούς παραδείσους. Και θα
πρέπει να γνωρίζετε ότι σήµερα ο φορολογικός ανταγωνισµός στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση αποτελεί µέγιστο πρόβληµα και έχει οξυνθεί
ιδιαιτέρως επικίνδυνα.
Ας ρίξουµε µια µατιά τώρα και στη διαρθρωτική σας πολιτική. Εδώ
η κατάσταση είναι εντελώς απογοητευτική. Σε ένα σύγχρονο κόσµο,
που τον χαρακτηρίζουν οι ταχύτατες τεχνολογικές εξελίξεις και η
παγκοσµιοποίηση των αγορών, οι διαρθρωτικές µεταβολές είναι
όρος επιβίωσης για µια οικονοµία. Εσάς φαίνεται να µη σας
αγγίζουν αυτά. Το κράτος εξακολουθεί να κατέχει ένα τεράστιο
µερίδιο στους παραγωγικούς πόρους της οικονοµίας. Μέχρι
πρόσφατα µιλούσατε για µετοχοποιήσεις, αλλά καµιά µετοχοποίηση
δεν κάνατε. Τώρα έχετε αρχίσει να µιλάτε ευθέως για
ιδιωτικοποιήσεις ή αποκρατικοποιήσεις και το µόνο που κάνετε είναι
ελάχιστες µετοχοποιήσεις.
Κατορθώσατε να πουλήσετε την Τράπεζα Κρήτης µετά από τρεις
διαγωνισµούς. Οι αποτυχίες µε την Ιονική Τράπεζα και τα ΚΑΕ
δείχνουν εναργέστατα τη διχογνωµία που επικρατεί, τόσο στη
Κυβέρνηση όσο και στο κυβερνών κόµµα και την οποία έθιξα στην
αρχή της οµιλίας µου. Κάποιοι προσπαθούν να προωθήσουν
κάποιες αποκρατικοποιήσεις και κάποιοι άλλοι µέσα στο ίδιο κόµµα,
µέσα στην ίδια τη Κυβέρνηση, τις εµποδίζουν
Το ίδιο συµβαίνει και µε τις περίφηµες καταργήσεις και
συγχωνεύσεις φορέων. Μέχρι σήµερα δεν έχουµε δει ούτε µια
κατάργηση ούτε µια συγχώνευση. Ο περιβόητος Οργανισµός
Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων ζει και βασιλεύει και έχει ακόµη
υπό τον έλεγχο του επιχειρήσεις που η φυσική τους θέση είναι
σαφώς στον ιδιωτικό τοµέα της οικονοµίας. Τρανό παράδειγµα η
"SOFTEX".

Ακούσαµε πριν από λίγες µέρες την Υπουργό Ανάπτυξης να
ξανααναγγέλει την κατάργηση του Οργανισµού Ανασυγκρότησης
µετά από δύο χρόνια. Αν θέλετε εδώ και τώρα πρέπει να
καταργήσετε τον Οργανισµό Ανασυγκρότησης, γιατί βαρύνει τα
µέγιστα την ελληνική οικονοµία, αποτελεί εµπόδιο και για την
πορεία µας για την ΟΝΕ, αλλά γενικότερα για την πορεία µας µετά
την ένταξή µας στην ΟΝΕ. Eκτός κι αν στοχεύει το Υπουργείο
Ανάπτυξης να ξαναχρησιµοποιήσει τον ΟΑΕ για καινούριες
µετοχοποιήσεις.
Είναι καιρός να τολµήσετε. Αν δεν µπορείτε, οµολογείστε την
αδυναµία σας και ο τόπος θα βρει σίγουρα το δρόµο του.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Βουλευτής Κοζάνης κ.
Βλαχόπουλος έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ίσως είναι
η πρώτη φορά που για τη συζήτηση στον Προϋπολογισµό η θέση
της Αντιπολίτευσης είναι τόσο αποδυναµωµένη, γιατί µόνο έτσι
εξηγείται η κριτική που ασκήθηκε κυρίως από τον εισηγητή και από
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
οι οποίοι απέφυγαν να αγγίξουν ό,τι έχει σχέση µε την προοπτική
ένταξης της χώρας µας στην Οικονοµική Νοµισµατική 'Ενωση,
δηλαδή µε την οικονοµική πολιτική που ασκήθηκε αυτά τα χρόνια.
Προτίµησαν και αναλώθηκαν σε αποσπασµατικές δηµαγωγικές
αναφορές, πελαγοδροµώντας στη θάλασσα της φθηνής
δηµαγωγίας και του ανεύθυνου λαϊκισµού. 'Ενα µόνο παράδειγµα
θα πω. Κατηγορήσατε την Κυβέρνηση, γιατί αύξησε τα έσοδα από
φόρους κατά πεντακόσια και χίλια δισεκατοµµύρια φέτος και
πέρυσι. ∆εν είπατε, όµως, ότι αυτά τα έσοδα προήλθαν από τον
περιορισµό της φοροδιαφυγής, από την αύξηση είσπραξης ΦΠΑ
κατά 14,5%, από τη φορολόγηση των κερδών των τραπεζών, από
τη φορολόγηση της µεγάλης ακίνητης περιουσίας, από τη
φορολόγηση των χρηµατιστηριακών προϊόντων. Κατηγορείτε
επίσης την Κυβέρνηση, γιατί δεν ολοκλήρωσε τη λειτουργία του
ΤΑΧΙS. Μα, αν είχε λειτουργήσει το σύστηµα αυτό, η αύξηση των
φορολογικών εσόδων, για την οποία κατηγορείτε την Κυβέρνηση,
θα ήταν ακόµη µεγαλύτερη.
Θέλετε, λοιπόν, το TAXIS ή δεν το θέλετε; Πάντως η Κυβέρνηση θα
το ολοκληρώσει πολύ σύντοµα.
Φυσικά, δεν θα επιθυµούσα να αναφερθώ στο πόσο συνέβαλε και
συµβάλλει στο οικογενειακό εισόδηµα, αλλά και στην εξασφάλιση
πόρων που θα είναι διαθέσιµοι για υγεία, παιδεία, ανάπτυξη, η
µείωση του πληθωρισµού, του ελλείµµατος των επιτοκίων και των
δανειακών υποχρεώσεων της χώρας, χωρίς φυσικά αυτό να
σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα σε µεγάλες κοινωνικές
οµάδες, όπως είναι οι αγρότες, οι συνταξιούχοι, οι χαµηλόµισθοι, οι
άνεργοι και κυρίως οι νέοι άνεργοι. Αυτά αναλύθηκαν και από τον
εισηγητή της Πλειοψηφίας και από τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και γνωρίζουν οι πολίτες ότι από δω και πέρα η
Κυβέρνηση θα έχει περισσότερες δυνατότητες για ενίσχυση των
χαµηλοσυνταξιούχων, των αγροτών, των ανέργων, κλπ.
Αυτό σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση θα µπορεί να αρχίσει ένα διάλογο
για ένα δικαιότερο φορολογικό σύστηµα, που θα αναδιανέµει τον
πλούτο σε βάρος του κεφαλαίου, αφού οι εργαζόµενοι πλήρωσαν
µε θυσίες για πολλά χρόνια τις προσπάθειες για εξυγίανση της
οικονοµίας. Ακόµη, µπορούµε να συζητήσουµε και την εφαρµογή
του τριανταπενταώρου, όπου είναι δυνατόν, για να συµβάλουµε και
µ'αυτόν τον τρόπο στην αντιµετώπιση της ανεργίας. Να
παρέµβουµε αποφασιστικά στη στήριξη της ελληνικής υπαίθρου για
αναπτυξιακούς και εθνικούς λόγους, γιατί η ύπαιθρος παράγει, η
ύπαιθρος γεννά, η ύπαιθρος δηµιουργεί πολιτισµό.
Πρέπει  ένα  µέρος  του  πλούτου,  που  µεταφέρθηκε  εδώ  και
πολλές  δεκαετίες  και  συσσωρεύτηκε  ιδιαίτερα  στο  Λεκανοπέδιο
Αττικής  από  δραστηριότητες  που  αξιοποιούσαν  και
εκµεταλλευόντουσαν  την  αγροτική  παραγωγή,  τις  τουριστικές
δυνατότητες  και  τον  ορυκτό  πλούτο  της  χώρας,  να  επιστραφεί
στην  ελληνική  περιφέρεια,  µε  δηµιουργία  υποδοµών,  µε
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καθιέρωση ισχυρών κινήτρων στους επενδυτές, µε ταχύτερη
αποκέντρωση υπηρεσιών και αρµοδιοτήτων, µε ίδρυση και
λειτουργία πανεπιστηµίων και όχι παραρτηµάτων κάποιων
πανεπιστηµίων, όπως επιχειρείται να γίνει στη δυτική Μακεδονία.
Ακόµη, µε στήριξη των τοπικών κρατικών και ιδιωτικών
επιχειρήσεων, γιατί παραδείγµατος χάριν, στο χώρο των
λιπασµάτων έκλεισε πρώτα η ΑΕΒΑΛ, ενώ έπρεπε να κλείσει η
∆ραπετσώνα πριν από δύο χρόνια. 'Ετσι ήταν αρχικά ο σχεδιασµός,
αλλά κάπου στο δρόµο στράβωσε.
Να στηριχθεί ο κλάδος της γούνας στην περιοχή µας, που είναι ένας
κρίσιµος κλάδος, που σήµερα διέρχεται κρίση και απασχολεί πάνω
από δεκαπέντε χιλιάδες εργαζόµενους και είναι η βαριά βιοµηχανία
της περιοχής µας. Να εφαρµοστούν άµεσα τα µέτρα για τους νέους
αγρότες. Να γίνει η επέκταση του επιδόµατος κοινωνικής
αλληλεγγύης και στους συνταξιούχους του ΟΓΑ.
Να ενεργοποιηθεί ο νόµος για την εταιρεία αξιοποίησης αγροτικής
γης, για να περάσει η γη στους πραγµατικούς αγρότες, γιατί η
µίσθωση αυτής της γης είναι ακόµα ένας τρόπος για να µεταφέρεται
εισόδηµα από την ύπαιθρο στις πόλεις.
Ακόµα, κύριε Υπουργέ της Γεωργίας, θα πρέπει να µειωθούν
δραστικά τα επιτόκια για τους αγρότες και να προχωρήσουµε σε
ρύθµιση των χρεών των αγροτών και όχι των συνεταιρισµών και να
ξαναδούµε το ρόλο της Αγροτικής Τράπεζας στον αγροτικό χώρο,
γιατί, δυστυχώς, το µεγαλύτερο µέρος της περιουσίας των αγροτών,
είναι υποθηκευµένο στην Αγροτική Τράπεζα.
Απευθυνόµενος και προς τον κύριο Πρωθυπουργό και προς την
Κυβέρνηση θα έλεγα ότι το δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο ήταν το
πλαίσιο στήριξης των µεγάλων έργων. Θα πρέπει το τρίτο Κοινοτικό
Πλαίσιο, το Πακέτο Σαντέρ, να είναι το πλαίσιο στήριξης της
ελληνικής υπαίθρου και της αγροτικής οικονοµίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και στην ΟΝΕ σε λίγο θα είµαστε
µέλη και θεσµικά και οικονοµικά θα µπορούµε να προετοιµαστούµε
για το νέο αυτό ξεκίνηµα των χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
στον 21ο αιώνα. 'Οµως, θα έχουµε χτίσει στην άµµο, αν δεν
προσέξουµε τη νέα γενιά, η οποία θα είναι αυτή που θα πάρει τη
σκυτάλη από εµάς, γιατί είναι αυτή που θα οδηγήσει τη χώρα µας
και το έθνος µας στην κοινή πορεία των ευρωπαϊκών λαών. Γιατί
είναι οι νέοι που θα ζήσουν και ταυτόχρονα θα διαχειριστούν όλες
αυτές τις µεγάλες αλλαγές, που ήδη συζητούνται, κάποιες
κυοφορούνται και κάποιες ήδη εφαρµόζονται.
Ούτε εµείς ούτε οι νέοι µας λοιπόν µπορούµε και πρέπει να
αγνοήσουµε όσα γεγονότα και προοπτικές εξελίσσονται µε
γρήγορους ρυθµούς, µε πρωτοφανείς µεθόδους στο χώρο της
Ευρώπης αλλά και παγκόσµια. ∆ύο είναι οι τοµείς του
ενδιαφέροντος που σήµερα είναι τοµείς αιχµής για τους νέους µας.
Είναι ο τοµέας της απασχόλησης και ο τοµέας της εκπαίδευσης.
Είναι δύο διαφορετικοί τοµείς, αλλά βαθιά αλληλεξαρτώµενοι και
αλληλοτροφοδοτούµενοι. 'Ηδη στις ευρωπαϊκές χώρες υπάρχει ένα
χάσµα, το οποίο διευρύνεται ανάµεσα στην εκπαίδευση που
χρειάζονται οι νέοι και στην εκπαίδευση που λαµβάνουν. Το
εκπαιδευτικό σύστηµα είναι εκείνη η διαδικασία που εφοδιάζει το
ανθρώπινο δυναµικό µε γνώσεις, µε εµπειρίες, µε δεξιοτεχνίες και
µε ικανότητες. 'Ηδη στην πατρίδα µας ξεκίνησε η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση σαν µια αναγκαιότητα, που θέλουµε και πρέπει να
απαντήσει θετικά σε µια εποχή ραγδαίων µεταβολών και
βαθύτερων αλλαγών που βρίσκονται σε εξέλιξη τα τελευταία χρόνια
και έχουν σαν επίκεντρο την επανάσταση της γνώσης.
Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, που σήµερα επιχειρείται στη χώρα
µας, εξασφαλίζει την ισότιµη πρόσβαση στα αγαθά της παιδείας, τη
δηµόσια δωρεάν εκπαίδευση, την ανθρωπιστική παιδεία και τη
γνώση της ιστορικής και πολιτισµικής παράδοσης του λαού µας.
Το άνοιγµα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε τα νέα τµήµατα, τα
προγράµµατα σπουδών επιλογής, το ελληνικό ανοικτό
πανεπιστήµιο, προϋποθέτουν αναβάθµιση του λυκείου και τη
µετεξέλιξή του στο ενιαίο λύκειο που επιχειρείται. 'Ενα ενιαίο λύκειο
που θα προετοιµάζει τους αυριανούς σπουδαστές και φοιτητές στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Αυτό το λύκειο χρειάζεται εκπαιδευτικό προσωπικό διαρκώς
επιµορφούµενο. Χρειάζεται νέο αίµα στα σχολεία µε προσλήψεις
εκπαιδευτικών και χρειάζεται αξιολόγηση του έργου του
εκπαιδευτικού. Ταυτόχρονα, όµως, χρειάζεται αξιοπρεπώς
αµειβόµενους εκπαιδευτικούς, γιατί η συµβολή του εκπαιδευτικού
στο αποτέλεσµα της εκπαιδευτικής διαδικασίας είναι καθοριστική,
γιατί η αποστολή του εκπαιδευτικού είναι περισσότερο υπεύθυνη
και γιατί απαιτείται κόπος και φιλότιµη προσπάθεια και µεράκι για
να ανταποκριθεί στις ανάγκες του µαθητή, της τάξης, του σχολείου.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Στο σηµείο αυτό οφείλουµε να παραδεχτούµε ότι µέσα σε κάθε
εκπαιδευτικό υπάρχει ακόµη και σήµερα "η συνείδηση του
δασκάλου", ανεξάρτητα από παραταξιακή και κοµµατική ένταξη. Ο
εκπαιδευτικός αισθάνεται πρώτα δάσκαλος, αισθάνεται λειτουργός
του πνεύµατος και πιστεύω σήµερα, που τα παιδιά είναι στους
δρόµους, οι εκπαιδευτικοί µας, οι δάσκαλοι των παιδών µας θα
λειτουργήσουν "ως πραγµατικοί δάσκαλοι".
Σ' αυτό το λύκειο, που προάγεται και καλλιεργείται η συνθετική
σκέψη και κρίση, η γενικότερη σφαιρική µόρφωση, η
προεπαγγελµατική εκπαίδευση, δεν έχει θέσει η "παπαγαλία".
Αυτός ο τρόπος και η µεθοδολογία διδασκαλίας διαµορφώνει έναν
άλλον τρόπο αξιολόγησης του µαθητή, που δυστυχώς πανικόβαλε
γονείς και µαθητές και τους έστειλε στα φροντιστήρια. Πιστεύω ότι
αυτό θα είναι προσωρινό και όταν όλοι κατανοήσουν τη σηµασία και
τη φιλοσοφία της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, θα επιστρέψουν και
πάλι στα σχολεία.
'Ισως η ελλιπής και αργοπορηµένη ενηµέρωση, ίσως η εσκεµµένη
παραπληροφόρηση από διάφορες πλευρές, ίσως κάποιες ασάφειες
του νόµου, διαµόρφωσαν ένα κλίµα δικαιολογηµένης ανασφάλειας
σε γονείς και παιδιά.
Σε αυτό το σηµείο, θέλοντας και εγώ να συµβάλω στον
προβληµατισµό και την ενηµέρωση, πρώτα των µαθητών και µετά
των γονιών, των εκπαιδευτικών και των κοµµάτων, θα ήθελα να
αναφερθώ στα τρία-τέσσερα σηµεία, που είναι σηµεία
αντιπαράθεσης.
Πόσο επηρεάζει ο προφορικός βαθµός κάθε µαθήµατος το σύνολο
των µορίων ενός µαθητή, που θα έγραφε από 13 έως 20 σε όλα τα
γραπτά µαθήµατα; Ξέρετε πόσο επηρεάζει; Μόνο κατά µισό µόριο.
Κατά µισό µόριο, κύριε Μπρατάκο, επηρεάζει και να βγείτε να το
πείτε στον ελληνικό λαό, γιατί δεν έχουν πληροφόρηση οι µαθητές...
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: ∆εν έχει σηµασία. Με µισό µόριο µπορεί
να έλθει ο άλλος στη θέση του.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: ... και να καθήσουµε να το υπολογίσουµε
και σας προκαλώ, να βγούµε εµείς οι δύο στην τηλεόραση, να
µιλήσουµε γι' αυτά τα θέµατα.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ:'Οποτε θέλετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε συνάδελφε, µη
διακόπτετε, ο χρόνος είναι περιορισµένος.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Το άλλο ερώτηµα είναι, πόσο θα
επηρεάσει ο τελικός βαθµός κάθε µαθήµατος, όχι ο προφορικός της
Β' λυκείου, στο συνολικό αριθµό µορίων. Αν ο τελικός βαθµός είναι
άριστα 20, τότε αυτό συµβάλλει στα 200 µόρια, που είναι το όριο
του αριστούχου µαθητή των 200 µορίων µε 3,2 µόρια. Με 3,2 µόρια
ο κάθε τελικός βαθµός της Β' λυκείου. ∆ηλαδή, αν σε όλα τα
µαθήµατα ένας µαθητής είναι άριστος, συγκεντρώνει 200 µόρια. Αν
σε δέκα από τα δεκατέσσερα µαθήµατα της Β' λυκείου έχει τελικό
βαθµό 10, τότε τα µόρια που θα συγκεντρώσει θα είναι 184. Θα
χάσει µόνο 16 µόρια, αν στα δέκα µαθήµατα έχει τελικό βαθµό 10.
Αυτοί είναι οι υπολογισµοί, αλλά δυστυχώς τα παιδιά δεν το
γνωρίζουν.
Συνεχείς  εξετάσεις.  Και  εδώ  πάλι  οι  εξετάσεις  είναι  λιγότερες
και  στη  Β'  και  στη  Γ'  λυκείου.  Πρέπει  να  πω  εδώ  ότι  κάτι
που  διδάσκεται  στο  πρώτο  τετράµηνο  της  Β'  λυκείου,  το
κατοχυρώνει  µέσα  από  τα  τεστ  µε  κάποιο  βαθµό.  Με  το  παλιό
σύστηµα  αυτά  που  µάθαινε  στο  πρώτο  τετράµηνο  της



2822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β' λυκείου, θα τα δώσει εξετάσεις µετά από δύο χρόνια και επειδή
τα ξεχνάει θα πρέπει να τα ξαναδιαβάσει και να τα επαναλαµβάνει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθυνόµενος προς τα κόµµατα και
µε την παραδοχή απ' όλους µας ότι το θέµα της παιδείας είναι
εθνικό θέµα και ακόµη µε την αποδοχή ότι τα σηµεία
αντιπαράθεσης Κυβέρνησης και µαθητών είναι τρία, ποια είναι η
θέση των κοµµάτων;
Να απαντήσετε: Να συµµετέχει ή να µη συµµετέχει ο βαθµός της Β'
λυκείου στο 30% από τα εκατόν πενήντα µόρια στο σύνολο
διακοσίων µορίων;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Βλαχόπουλε,
κάνετε καταχρηστική άσκηση του δικαιώµατος και καθυστερείτε το
ουσιαστικό και αναµφισβήτητο δικαίωµα των άλλων συναδέλφων!
Σας παρακαλώ! Είστε πεντηκοστός έκτος στη σειρά και είναι άλλοι
εκατόν έξι συνάδελφοι να µιλήσουν. Σας παρακαλώ!
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Πιστεύω ότι ο χρόνος των εορτών θα
είναι ένας χρόνος ψύχραιµης και λεπτοµερειακής ενηµέρωσης,
ώστε οι γονείς, οι µαθητές και ο κύριος Υπουργός, να ενηµερωθούν
για τις όποιες βελτιώσεις µπορούν να γίνουν, χωρίς να
µεταβάλλεται το περιεχόµενο της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Αλεξόπουλος,
Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας, έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι η πολλοστή φορά που επίσηµα προβάλλεται από
την Κυβέρνηση η λιτότητα ως κυρίαρχο χαρακτηριστικό του
συζητούµενου Προϋπολογισµού. Τώρα τίθεται σαν κύριος τελικός
στόχος η Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, να µπούµε στην
Ο.Ν.Ε. Αυτό είναι βασικό χαρακτηριστικό, που χρωµατίζει όλες τις
πλευρές του συζητούµενου Προϋπολογισµού.
∆εν διαφωνούµε για το στόχο. Αλλά το αδιέξοδο οφείλεται στην ίδια
την Κυβέρνηση. Μήπως όµως κολλήσαµε πάρα πολύ στους
αριθµούς, στους συντελεστές και τα κριτήρια του Μάαστριχτ και
ξεχάσαµε τον άνθρωπο; Μήπως στοχεύουµε στην πλασµατική
ευηµερία των αριθµών και ξεχάσαµε τον άνθρωπο; Μήπως παρά
τις διαφαινόµενες αναθεωρητικές τάσεις στους κόλπους της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης εµείς επιµένουµε να µη δίνουµε τη δέουσα
σηµασία στα υπάρχοντα προβλήµατα, που ταλανίζουν το σηµερινό
'Ελληνα, όπως είναι τα προβλήµατα απασχόλησης, τα προβλήµατα
κοινωνικής προστασίας και τα προβλήµατα υγείας;
∆εν έχω χρόνο να αναφερθώ σε όλες τις παρατηρήσεις που έχω
στο µυαλό µου, γι' αυτό θα περιορισθώ στον τοµέα υγείας,
πρόνοιας και σε µερικά θέµατα που αφορούν τους αγρότες, καθ' ότι
η εκλογική µου περιφέρεια, η Αιτωλοακαρνανία, είναι κατά µείζονα
λόγο αγροτική.
Αναλύοντας το συζητούµενο Προϋπολογισµό βλέπουµε ότι ο
τοµέας υγείας, πρόνοιας καλύπτεται µε µία αύξηση των πιστώσεων
κατά 4,6% σε σύγκριση µε το προηγούµενο έτος.
Ο τακτικός προϋπολογισµός, ύψους εννιακοσίων πενήντα
δισεκατοµµυρίων (950.000.000.000) δραχµών περίπου, θα υπερβεί
κατά σαράντα δύο περίπου δισεκατοµµύρια (42.000.000.000)
δραχµές το 1998, που υπολογίζεται να κλείσει στα εννιακόσια οκτώ
δισεκατοµµύρια (908.000.000.000) δραχµές έναντι εννιακοσίων
είκοσι δισεκατοµµυρίων (920.000.000.000) δραχµών που ήταν
αρχικά προγραµµατισµένα, ήτοι θα δαπανηθούν δώδεκα
δισεκατοµµύρια (12.000.000.000) δραχµές λιγότερα.
Να µιλήσει κανείς για περιορισµό δαπανών, ή για σχετική
ανεπάρκεια; Είναι άλλωστε γνωστή, ειδικά γι' αυτό το Υπουργείο, η
ανικανότητα απορρόφησης και αξιοποίησης των κοινοτικών
κονδυλίων!
'Οσον αφορά το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, ύψους εκατό
δισεκατοµµυρίων δραχµών περίπου από κοινοτικούς και εθνικούς
πόρους, παρουσιάζει αύξηση 46,2% συγκριτικά µε το 1998. Αυτό
κατανέµεται στον τοµέα υγείας κατά 84,4 δισεκατοµµύρια και στην

πρόνοια κατά 14,9 δισεκατοµµύρια δραχµές.
Με αυτές τις πιστώσεις πρέπει να καλυφθούν όλες οι ανάγκες
προσωπικού, εγκαταστάσεων, λειτουργίας και εκσυγχρονισµού του
τοµέα υγείας και πρόνοιας. 'Ετσι ο τοµέας υγείας και πρόνοιας
συνεχίζει να αποτελεί ντροπή για τον τόπο µας, γιατί αν
εξαιρέσουµε τον ιδιωτικό τοµέα, ο δηµόσιος τοµέας πάσχει
βαρύτατα. Τι να κάνει η αύξηση του 4,6% των κονδυλίων, που
προβλέπεται στον τακτικό προϋπολογισµό;
Ο τελευταίος νόµος για το ΕΣΥ, δηλαδή ο ν.2519/97, µένει
ανεφάρµοστος. Επιχειρήθηκε θεσµός του µάναντζερ, αλλά από ό,τι
φαίνεται οδηγείται στις καλένδες. Τα δίκτυα πρωτοβάθµιας
φροντίδας δεν συζητούνται, ούτε το κύριο στοιχείο τους που είναι ο
οικογενειακός γιατρός.
Εµείς το τονίσαµε και κατά τη συζήτηση του σχετικού νόµου, ότι για
να εφαρµοσθεί ο θεσµός αυτός, που δεν απορρίπτεται από
κανέναν, χρειάζονται ορισµένες προϋποθέσεις και η σπουδαιότερη
από αυτές είναι η ύπαρξη γενικών γιατρών. Γενικοί γιατροί, όµως,
δεν υπάρχουν. ∆εν σκέφθηκαν οι σοφοί του ΠΑ.ΣΟ.Κ. από το 1983
να εφαρµόσουν ένα πρόγραµµα ειδίκευσης στη γενική ιατρική, ώστε
να υπάρχουν σήµερα πέντε έως έξι χιλιάδες γενικοί γιατροί, για να
στελεχώσουν το εξωνοσοκοµειακό χώρο του ΕΣΥ.
Πολύς λόγος γίνεται για την υπερκατανάλωση φαρµάκων. Το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. εφάρµοσε την περιοριστική λίστα φαρµάκων, για να λύσει
το πρόβληµα. 'Εγινε το αντίθετο. Το εξάµηνο Απρίλιος-Σεπτέµβριος
του 1998 παρατηρήθηκε αύξηση πώλησης φαρµάκων κατά 2% µε
τάση αύξησης προς το 5%. Λάθος µέτρο λοιπόν! Ευνοϊκό
αποτέλεσµα µπορούσε να προκύψει µακροπρόθεσµα µέσω της
παιδείας και άµεσα από τη σωστή συνταγογραφία και το σωστό
τρόπο διακίνησης των φαρµάκων.
Πολύς λόγος έγινε και πέρυσι, γίνεται και στον παρόντα
Προϋπολογισµό για την περίθαλψη των δηµοσίων υπαλλήλων.
Είχα αναφερθεί στο θέµα και πέρσι. Με τρόµο βλέπω το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
και τους συνδικαλιστές να προχειρολογούν για την κατάργηση ενός
συστήµατος δήθεν σπατάλου, ενός συστήµατος που έχουν
υιοθετήσει πολλά παραγωγικά ταµεία, έχει δοκιµαστεί επί δεκαετίες,
πληροί τις βασικές αρχές της περίθαλψης και µπορεί να βελτιωθεί
µε απλές περαιτέρω πρακτικές.
Σχετικό είναι και το θέµα του µητρώου δηµοσίων υπαλλήλων και
συνταξιούχων. Το ξεκίνηµά του δείχνει το επίπεδο των χειριστών
και το βαθµό σεβασµού προς τον πολίτη.
Αυτήν τη στιγµή και από αυτό το Βήµα, κάνω έκκληση προς τον
αρµόδιο Υπουργό να ελέγξει πόσες µονάδες εντατικής θεραπείας
και πόσα ειδικά τµήµατα είναι κλειστά στα διάφορα κρατικά
νοσοκοµεία. Τι πανάκριβος εξοπλισµός, (ιατρικά µηχανήµατα και
υγειονοµικά αυτοκίνητα κλπ.), παραµένουν αχρησιµοποίητα και έτσι
αχρηστεύονται.'Ολα αυτά έχουν αγοραστεί µε τον ιδρώτα του
ελληνικού λαού και σίγουρα υπάρχουν ευθύνες γι'αυτήν την
κακοδιαχείριση και ακόµα µεγαλύτερες ευθύνες για επανάληψη
παροµοίων λαθών.
Συνοπτικά θα έλεγα ότι για τον τοµέα της υγείας απαιτούνται µεγάλα
κονδύλια, που δεν µπορεί να προσφέρει ο συζητούµενος
προϋπολογισµός. Υπάρχουν όµως ορισµένοι τοµείς δράσης
µεγάλης σηµασίας για την υγεία, που συστηµατικά αγνοούνται και
µε επένδυση µικρών κονδυλίων µπορούν να επιτευχθούν αξιόλογα
αποτελέσµατα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τη γεωργία είναι και αυτή
ένας τοµέας, όπου το ΠΑ.ΣΟ.Κ. θα ήθελε να δείξει το κοινωνικό του
πρόσωπο.'Ετσι το σύνολο των κονδυλίων, από κοινοτικούς και
εθνικούς πόρους, ξεπερνά το 1,7 τρισεκατοµµύριο δραχµές, που
αντιστοιχεί συνολική αύξηση 11,8%, σε σύγκριση µε το
προηγούµενο έτος. Από αυτά, τα 970,3 δισεκατοµµύρια δραχµές
προέρχονται από κοινοτικούς πόρους.
Επειδή  όµως  τα  προβλήµατα  στο  γεωργικό  τοµέα  είναι  µεγάλα
και  οι  ανάγκες  τεράστιες  και  πολλές  φορές  απρόβλεπτες,
χρειάζεται  πολύ  µεγάλη  προσοχή  και  σύνεση,  για  να
χρησιµοποιηθούν  τα  κονδύλια  αυτά  στους  επιµέρους  τοµείς,
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που επισηµαίνονται στην εισηγητική για τον προϋπολογισµό
έκθεση. Βέβαια, εκεί δίδεται µόνο το γενικό περίγραµµα, χωρίς να
καθορίζονται προτεραιότητες υλοποίησης.
Σε ένα χώρο, όπως η γεωργία, που τα πάντα ρει, δεν επιτρέπεται
να εφησυχάζουν οι αρµόδιοι φορείς και κατά την υλοποίηση του
Προϋπολογισµού θα πρέπει να ληφθούν υπόψη και τα παρακάτω
δεδοµένα, που δίνουν άλλες διαστάσεις στο ύψος των οικονοµικών
απαιτήσεων.
Ο γεωργικός πληθυσµός ελαττώνεται συνεχώς ως ποσοστό επί του
γενικού πληθυσµού. Το αγροτικό εισόδηµα µειώθηκε 2,5% την
τελευταία τριετία. Ο πληθυσµός γηράσκει. Το ποσοστό των νέων
στην ηλικία αγροτών και το αγροτικό επάγγελµα είναι µικρό.
Υπάρχει τάση αλλαγής επαγγέλµατος οριστική και όχι στο πλαίσιο
αναζήτησης δεύτερης δουλειάς. Απαιτείται έτσι η ενίσχυση των
νέων αγροτών και η παροχή κινήτρων για σχηµατισµό βιώσιµων
γεωργικών εκµεταλλεύσεων, για να αποτρέψουµε τη µεγάλη
ερήµωση της επαρχίας και την εξαφάνιση της αγροτιάς.
Η οργάνωση των αγροτών είναι υποβαθµισµένη και απαιτείται ο
εκσυγχρονισµός των συνεταιρισµών και η στήριξη του αγρότη,
(Υπουργείο Γεωργίας, Α.Τ.Ε., ΕΛΓΑ, κλπ.)
Να υλοποιηθεί το µητρώο αγροτών και να προωθηθεί το
Κτηµατολόγιο. Να επιδιωχθεί η µεγαλύτερη δυνατή άντληση
κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, να υποστηριχθούν τα
συµφέροντα της χώρας στις διαφαινόµενες αναθεωρήσεις των
κοινοτικών επιδοτήσεων και να γίνει πλήρης αξιοποίηση των
κοινοτικών πόρων, κυρίως σε έργα αγροτικής υποδοµής.
Οι αλλεπάλληλες διαρθρωτικές αλλαγές καλλιεργειών, τα πλαφόν
καλλιέργειας, που επιβάλλουν οι ντιρεκτίβες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης µαζί µε τις απρόβλεπτες καταστροφικές θεοµηνίες,
προστιθεµένης και της εκάστοτε κυβερνητικής αδιαφορίας, τόσο
στην Ελλάδα και πολύ περισσότερο στις Βρυξέλλες, έχουν
καταστήσει τον αγρότη έρµαιο της τύχης του.
Στην εκλογική µου περιφέρεια, την Αιτωλοακαρνανία, οι
καπνοκαλλιεργητές είναι υπό διωγµό πλήρους εξαφάνισης, καθ'ότι
η βασική καλλιέργεια το τσεµπέλι καταργείται.
Η παραγωγή εσπεριδοειδών είναι σε απελπισία, καθ'ότι η
παραγωγή τους έχει αφεθεί στην ελεεινή εκµετάλλευση των
εµπόρων και την απροθυµία στήριξης του προϊόντος από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Τα λεµόνια και τα πορτοκάλια σαπίζουν πάνω στα δέντρα και µαζί
µε την κυβερνητική αδιαφορία µεγαλώνει και παρατείνεται ο πόνος
του παραγωγού, βλέποντας τον ιδρώτα του να χάνεται.
Επιβάλλεται να στηριχθούν οι σηµαντικές καλλιέργειες βαµβάκι,
καπνός, σιτηρά, ελαιόλαδο, οπωροκηπευτικά και κτηνοτροφικά
προϊόντα. Να βελτιωθεί η χρηµατοδότηση από την Α.Τ.Ε. και να
ακολουθηθεί ηπιότερη πολιτική επί θεµάτων ληξιπροθέσµων
οφειλών.
Οι αγρότες ζουν µε την ανασφάλεια των καιρικών συνθηκών,
ξηρασία, πάγος, χαλάζι, πληµµύρες. Γι'αυτό χρειάζεται να είναι
πάντοτε εµφανής και πραγµατική η θέση του επίσηµου κράτους
δίπλα τους.
Η λειτουργία του νέου Ο.Γ.Α. δεν πρέπει να δηµιουργεί αµφιβολίες
ως προς την αποτελεσµατικότητα και την οικονοµική στήριξη από το
κράτος.
Οι καταγραφές του συζητούµενου Προϋπολογισµού έχουν αφήσει
ορισµένα ερωτηµατικά. 'Ετσι στους πίνακες 5 έως 24 "Οικονοµικές
ενισχύσεις για τη γεωργία", εγγράφεται για συντάξεις, αποζηµιώσεις
µέσω ΟΓΑ, ΕΛΓΑ, το ποσόν των τετρακοσίων πενήντα έξι
δισεκατοµµυρίων (456.000.000.000) δραχµών, µειωµένο κατά
είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) δραχµές έναντι του 1998
µε τη δικαιολογία ότι το 1998 κατεβλήθησαν, λόγω δυσµενών
καιρικών συνθηκών, µεγαλύτερες αποζηµιώσεις. Πώς άραγε
προεξοφλείτε ότι το 1999 θα είναι έτος νηνεµίας;
Επίσης στους πίνακες 5 έως 8 "Επιχορηγήσεις προς τα
ασφαλιστικά ταµεία", εγγράφεται για τον ΟΓΑ για το 1999 ποσό
τετρακοσίων τριάντα ενός δισεκατοµµυρίων (431.000.000.000) που
προφανώς δεν προορίζεται για τις συντάξεις του Οργανισµού.

Γενικά θα µπορούσα να πω πως βλέπω ευνοϊκά την πολιτική του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. που κινείται µέσα σε ένα νεοφιλελεύθερο πλαίσιο, που
όσο περνά ο καιρός έρχεται πιο κοντά στην πολιτική της Νέας
∆ηµοκρατίας.
Μα, δεν µπορώ να δεχθώ τον παρόντα Προϋπολογισµό, γιατί δεν
στοχεύει σε διακριτούς στόχους, η υλοποίηση των οποίων θα
µπορούσε να δώσει στις αναπτυξιακές και παραγωγικές δυνάµεις
του τόπου µια ώθηση προς τα εµπρός.
Επιπλέον, είναι ένας Προϋπολογισµός κοινωνικά άδικος, σκληρός
προς τους οικονοµικά αδύνατους και χωρίς ανθρωποκεντρική
φιλοσοφία. Γι' αυτό, τον καταψηφίζω στο σύνολό του.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Λάµπρος
Κανελλόπουλος Βουλευτής Αθηνών έχει το λόγο.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό σαν ένα κορυφαίο
και κρίσιµο πολιτικό γεγονός για την πορεία της χώρας, για άλλη µία
φορά µετατρέπεται σε ένα βήµα πολύ ρηχών, δηµαγωγικών και
ατεκµηρίωτων αντιπαραθέσεων. Απέχει πολύ αυτή η συζήτηση
σήµερα από την προσδοκία του ελληνικού λαού, που έχει την
απαίτηση από εµάς, την κοινοβουλευτική εκπροσώπησή του, να
του αναπτύξουµε µε τεκµηριωµένες προτάσεις την πραγµατική
κατάσταση που επικρατεί στη χώρα, να φωτίσουµε τα ερωτήµατα
και τις απορίες που έχει, αλλά και να δώσουµε απαντήσεις σε
κρίσιµα προβλήµατα, που αφορούν σήµερα και τον πολίτη, αλλά και
τη συνολικότερη πορεία µας.
Είναι λοιπόν η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό, κυρίες και κύριοι,
µια κρίσιµη στιγµή, που απαιτεί απ' όλους µας να επιστρατεύσουµε
την κοινωνική και την πολιτική µας ευθύνη και να αναδείξουµε, αν
θέλετε, τις πραγµατικές µας προτάσεις και όχι να έχουµε αποδυθεί
σ' ένα κυνήγι µαγισσών για τις προθέσεις της Κυβέρνησης, αλλά και
τους στόχους που θέτει σήµερα η οικονοµική µας πολιτική.
Αυτή η συζήτηση λοιπόν για τον Προϋπολογισµό σήµερα, πιστεύω,
έχει µία ιδιαίτερη πολιτική και ιστορική σηµασία. Είναι το
επιστέγασµα µιας µεγάλης εθνικής και κοινωνικής προσπάθειας,
που ξεκίνησε από την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. από το 1993 µε
στόχο την ουσιαστική και ισότιµη συµµετοχή της χώρας στη νέα
ευρωπαϊκή πραγµατικότητα που διαµορφώθηκε µέσα από τις
Συνθήκες του Μάαστριχτ και του 'Αµστερνταµ.
'Ετσι λοιπόν αυτός ο Προϋπολογισµός αποτελεί το καταληκτικό
σηµείο µιας πολιτικής, η οποία από το 1993 ως σήµερα
ακολουθήθηκε µε συνέπεια. Σχεδιάστηκε από τον Ανδρέα
Παπανδρέου και το Γιώργο Γεννηµατά, συνεχίστηκε αυτός ο
σχεδιασµός από τον Κώστα Σηµίτη και το σηµερινό κυβερνητικό
επιτελείο, πετυχαίνοντας µέσα από αυτό το διάβα των πέντε
χρόνων πολύ σηµαντικούς στόχους. Στην εκκίνηση αυτού του
σχεδιασµού για την υλοποίησή του, πολλά κόµµατα, πολλές
κοινωνικές οργανώσεις, πολλά οικονοµικά κέντρα, εντός και εκτός
της χώρας, αµφισβητούσαν, αν θα µπορούσαµε να φτάσουµε
σήµερα σ' αυτήν την επιτυχία.
Η είσοδος της χώρας µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και ιδιαίτερα
στον κεντρικό πυρήνα των προηγµένων ευρωπαϊκών κρατών,
διασφαλίζοντας τη σταθερότητα της οικονοµίας µας, αλλά και
θέτοντας σταθερές βάσεις ανάπτυξης της χώρας, αποτελεί πιστεύω
για τον ελληνικό λαό, για τη χώρα, για το 'Εθνος µια µεγάλη ιστορική
κατάκτηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός που συζητάµε
σήµερα δεν αποτελεί ένα ουδέτερο πολιτικό γεγονός µιας
συγκυρίας. ∆εν αποτελεί µια απλή καταγραφή οικονοµικών
µεγεθών. ∆εν αξιολογεί τα αποτελέσµατα οικονοµικών επιλογών της
συγκυρίας. ∆εν εντοπίζει αδυναµίες και καθυστερήσεις µόνο.
Απεικονίζει στο σύνολό του τη σηµερινή κοινωνική και οικονοµική
πραγµατικότητα, όπως επικρατεί στη χώρα µας. Προτείνει και
ιεραρχεί στόχους. Εκφράζει την πολιτική βούληση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να
ολοκληρώσει το εγχείρηµα της ευρωπαϊκής πορείας της χώρας
πάνω στο έδαφος µιας κρίσιµης και περίπλοκης πραγµατικό-
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τητας, µιας πραγµατικότητας που, κατ' εµέ, έχει δύο όψεις:
Η µία βρίσκεται µπροστά σε µία οικονοµική επιτυχία. Η µία όψη
είναι αυτή. Είναι µία οικονοµία η οποία έχει µπει σε µία τροχιά
εξυγίανσης, µία οικονοµία η οποία µπορεί πραγµατικά να δώσει ένα
σοβαρό και αποφασιστικό παρόν µέσα σ' ένα διεθνές περιβάλλον,
που κυριαρχείται από τους σκληρούς όρους ενός αµείλικτου
ανταγωνισµού, πρωτόγνωρους ακόµη για τον 20ο αιώνα.
Τα µεγέθη του Προϋπολογισµού, του ελλείµµατος και του δηµοσίου
χρέους πιστοποιούν αυτήν την επιτυχηµένη πορεία και απαντούν
σε όλες εκείνες τις προσπάθειες, που γίνονται το τελευταίο διήµερο,
για να υποβαθµιστεί η σηµασία τους, αλλά και για να απαξιωθεί η
συµβολή τους στη συνολική εθνική προσπάθεια που γίνεται
σήµερα.
Ακόµη παραπέρα, παραµορφώνεται η σχέση η οποία υπάρχει για
την επίτευξη αυτών των στόχων, µε τους στόχους και την
πραγµατική οικονοµική κατάσταση που επικρατεί σε µία σειρά από
άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
'Ολα αυτά καταδεικνύουν ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. αδιαπραγµάτευτα
προωθεί την ολοκλήρωση αυτού του εθνικού στόχου και
καταδεικνύει και κάτι άλλο, ότι τα στελέχη του ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχουµε µία
βαθιά επίγνωση του εθνικού ρόλου, που σήµερα διαδραµατίζουµε
στην ελληνική κοινωνία.
Η οικονοµική µας πολιτική από το 1993 δεν ήταν τυχαία, ούτε
αποσπασµατική. 'Εχει σχέδιο, έχει αρχές, έχει κριτήρια, έχει
προγραµµατικούς στόχους. Υπηρετεί συλλογικές αξίες. Αυτή η
οικονοµική πολιτική έχει οριστικά απαλλαγεί -και αυτό δεν τονίστηκε
παρά µόνο από τον εισηγητή µας τον κ. Σταυρακάκη- από τις
συντεχνιακές λογικές και επιρροές. ∆εν υπακούει πλέον σε
συγκυριακές και ευκαιριακές ανάγκες, ούτε σε επιδιώξεις
µικροκοµµατικών πιέσεων. Αντίθετα, προτάσσει το εθνικό κριτήριο
και την επίτευξη αυτών των βασικών στόχων, που σας
προανέφερα.
Αποδείξαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σήµερα µπορούµε. Η
σηµερινή κατάσταση αποτελεί για τη χώρα ένα µεγάλο ποιοτικό
βήµα προς τα εµπρός, αφού για πρώτη φορά από τη
Μεταπολίτευση η χώρα µας στέκεται αξιόπιστα στη διεθνή σκηνή,
έξω και πέρα από τις όποιες µέχρι σήµερα λειτουργίες, που
επηρέασαν αρνητικά τη διεθνή µας παρουσία και καταδεικνύεται
πλέον καθαρά µέσα από αυτόν τον Προϋπολογισµό, ότι η οικονοµία
µας αποµακρύνεται από την τροχιά της εξάρτησης, της
καθυστέρησης και της υποανάπτυξης, στοιχεία δηλαδή που
καθόριζαν τη φυσιογνωµία της χώρας, της κοινωνίας και της
οικονοµίας την προηγούµενη δεκαετία.
Είναι λοιπόν σήµερα, κυρίες και κύριοι, µία στιγµή µεγάλης ευθύνης.
Πρέπει να αξιολογήσουµε το σηµερινό αποτέλεσµα, να
αποτιµήσουµε τη συνεισφορά των κοινωνικών τάξεων σ' αυτήν την
προσπάθεια, να αναδείξουµε τις κρίσιµες κοινωνικές πτυχές, που
επιβάλλεται πλέον να επαναπροσεγγίσουµε.
Κυρίες και κύριοι, αν οι ιδεολογικές συγχύσεις, οι κοινωνικές
συγκρούσεις και αντιπαράθεσεις, αλλά και οι πολιτικές αντιφάσεις,
αποτελούν στεθερά στοιχεία της κοινωνικοπολιτικής µας σκηνής,
αυτά τα φαινόµενα δεν είναι µόνο ελληνικά.
Κυριαρχούν στις ευρωπαϊκές κοινωνίες, κυριαρχούν στο διεθνή
χώρο και αποτελούν απειλή για την κοινωνική συνοχή, αλλά και για
τη συνολικότερη στρατηγική προσπάθεια, που έχει σαν στόχο να
αναδείξει την ευρωπαϊκή οικονοµία στο σύνολό της σαν ένα ισχυρό
παγκόσµιο πόλο ικανό να τιθασεύσει εξελίξεις σε παγκόσµιο
επίπεδο.
Πιστεύω ότι σήµερα µε την ισχυρή πλειοψηφία, που διαµορφώνεται
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, των προοδευτικών σοσιαλδηµοκρατικών
δυνάµεων, έξω από τις χίµαιρες και τις αυταπάτες ενδεχόµενα,
µπορεί πραγµατικά να δοθεί απάντηση σε αυτό που σήµερα ο
πλανητικός πολίτης, ο πολίτης του κόσµου έχει ανάγκη, να
διασφαλίσει µε τις κοινωνικές του εγγυήσεις την εργασιακή του
υπόσταση, να διασφαλίσει την ανθρωπιά του.
Σε αυτήν τη µεγάλη -αν θέλετε- επιχείρηση που βρίσκεται µπροστά
µας, χρειάζεται για τη χώρα µας να λάβουµε υπόψη µας τις κρίσιµες

αυτές κοινωνικές πτυχές και να αναδιατυπώσουµε ένα νέο
κοινωνικό σχέδιο για την αντιµετώπιση αυτών των θεµάτων.
Ο στόχος της παρέµβασής µου, όµως, δεν είναι απλώς και µόνο να
καταδείξει αυτές τις δύο κρίσιµες όψεις της πραγµατικότητας.
Εξάλλου αυτά είναι κοινός τόπος για όσους θέλουν να
αντιµετωπίσουν ψύχραιµα και υπεύθυνα τα κοινωνικά προβλήµατα,
για όσους απορρίπτουν τόσο τις λαϊκίστικες και δηµαγωγικές
εξάρσεις, όσο και την εύκολη και βολική λογική του µονόδοµου.
Στόχος µου είναι να ενισχύσω την άποψη που υποστηρίζει ότι
σήµερα η χώρα µας µπαίνει σε µία νέα τροχιά, σήµερα που η
οικονοµική εξυγίανση γίνεται χειροπιαστή πραγµατικότητα, σήµερα
που οι εργαζόµενοι έχουν συνεισφέρει σηµαντικά από το υστέρηµά
τους στο µεγάλο στόχο της ισότιµης ευρωπαϊκής ένταξης.
Είναι ανάγκη να προχωρήσουµε σε µία γενναία ανασυγκρότηση του
σύγχρονου κοινωνικού κράτους, να κτίσουµε δηλαδή το νέο
κοινωνικό κράτος στην Ελλάδα. Και τα θεµέλια του µπαίνουν, τα
πρώτα δείγµατα γραφής τα τελευταία δύο χρόνια έχουν µπει σε µία
εφαρµογή. Είναι ένα κράτος το οποίο θα πρέπει να αποτελέσει ένα
ουσιαστικό µέσο ανακατανοµής του εθνικού εισοδήµατος, θα
αµβλύνει τις κοινωνικές ανισότητες και θα ενισχύσει την κοινωνική
συνοχή.
Ακόµη, θα διευρύνει την κοινωνική προστασία µε την εισαγωγή
νέων θεσµών στα κοινωνικά στρώµατα και σε ένα µέρος του
πληθυσµού, που αντικειµενικά υφίσταται τις συνέπειες αυτής της
πορείας προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.
Με τη συνεχή εφαρµογή αυτής της οικονοµικής πολιτικής, που
έφερε τα αποτελέσµατα που προανέφερα, εξακολουθεί ένα µεγάλο
τµήµα της ελληνικής κοινωνίας να βρίσκεται σε µια δυσµενή -αν
θέλετε δυσχερή- οικονοµική θέση. Βιωνει καθηµερινά στο πετσί του
την οικονοµική ανισότητα, αισθάνεται την πίεση της ανεργίας και το
φάσµα της ανέχειας, βλέπει το εισόδηµά του να περιορίζεται,
νοιώθει να αµφισβητούνται οι κατακτήσεις του και να
απορυθµίζονται οι κοινωνικές εγγυήσεις της εργασιακής του
υπόστασης, κάτω από το βάρος των µεγάλων ανακατατάξεων, των
µεγάλων αλλαγών, που συντελούνται σε διεθνές επίπεδο.
Είναι, λοιπόν, επιβεβληµένο να προχωρήσουµε σε µια σειρά από
βαθιές τοµές, σε µια σειρά από σηµαντικές ρυθµίσεις, ώστε να
αποτελέσουν ανάχωµα σε εκείνες τις εξελίξεις που λειτουργούν και
περιθωριοποιούν ευρύτερα στρώµατα του ελληνικού λαού.
Θα ήθελα, λοιπόν να τονίσω επιγραµµατικά ότι η αύξηση του
αφορολόγητου ορίου, που δεν κατάλαβα γιατί δεν µπορούσε να
µπει από φέτος σταδιακά σε µια εφαρµογή, η τιµαριθµοποίηση της
φορολογικής κλίµακας, αλλά και η σταθερότητα και η διεύρυνση του
φορολογικού συστήµατος µε τη διεύρυνση της φορολογικής βάσης
που να αµβλύνει κοινωνικές ανισότητες, που να έρχεται να κλείσει
αδικίες που επικρατούν, νοµίζω ότι µπορούν πραγµατικά να
συνεισφέρουν και στο τριανταπεντάωρο, για το οποίο άρχισε ήδη
συζήτηση.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Πιστεύω, ότι το τριανταπεντάωρο, έξω και πέρα από τη
σκοπιµότητα και τη φλυαρία που το συνόδευσε µέχρι σήµερα
σ'αυτόν τον τόπο, πρέπει να αποτελέσει τη βάση για τη συγκρότηση
ενός σύγχρονου κοινωνικού µοντέλου για την κοινωνική και
οικονοµική οργάνωση της χώρας.
Ολο  αυτό  το  πλέγµα  των  προτάσεων  που  θέτω  θα  µπορούσε
και  πρέπει  να  αποτελέσει  τη  βάση  ενός  νέου  διαλόγου,  ενός
διαλόγου  όπου  µε  ρεαλισµό,  µε  ευθύνη,  µε  συλλογικότητα,  θα
αναδείξουµε  την  αναγκαιότητα  µιας  εθνικής  συµφωνίας  που  θα
προετοιµάσει  τη  χώρα  για  τον  21ο  αιώνα,  µιας  συµφωνίας  η
οποία  πραγµατικά  να  µπορέσει  να  εγγυηθεί  και  την  κοινωνική
συνοχή  και  την  πολιτική  οµαλότητα  και  την  παραγωγική
αλληλεγγύη,  αλλά  πάνω  απ'όλα,  να  έρθει  να  δώσει  απάντηση
στο  κρίσιµο  πρόβληµα  που  απασχολεί  σήµερα  την  οικονοµία,
το  οποίο  είναι  η  σταθερότητά  της  στις  διεθνείς  αγορές.  Είναι
λοιπόν  µέσα  σε  αυτό  το  κλίµα,  µέσα  σε  αυτό  το  πλέγµα  των
νέων  εξελίξεων  και  των  νέων  προβληµάτων  που  µα  απα-
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σχολούν.
Πιστεύω, ότι η ηγεσία της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν στάθηκε στο ύψος
των περιστάσεων. ∆εν αναφέροµαι στο Κ.Κ.Ε. Είναι δέσµιο των
Λενιστικών του παραδόσεων, κινείται σε µια τροχιά έξω από το
ευρωπαϊκό πλαίσιο έτσι όπως αυτό έχει καθοριστεί. Ασφαλώς
µπορώ να κατανοώ, αλλά δεν συµµερίζοµαι ούτε την προβληµατική
του ούτε τις παρεµβάσεις του.
'Οµως, η Νέα ∆ηµοκρατία που δείχνει µια ανεύθυνη, κούφια και
δηµαγωγική στάση απέναντι σε κρίσιµα προβλήµατα που
απασχολούν τη χώρα, δεν παρουσιάζει, έξω από µια επίπεδη
κριτική αντιπαράθεση, οικεία εξάλλου σε αυτή, µε ένα λόγος ο
οποίος κυριαρχείται από έναν παραδοσιακό λαϊκισµό της παλιάς
δεξιάς και δεν καταθέτει ούτε πρόγραµµα ούτε σχέδια ευρωπαϊκής
πορείας ούτε πολύ περισσότερο κρίσιµες κοινωνικές όψεις των
πολιτικών που θα ασκήσει στη χώρα για το εισόδηµα, για τις
εργασιακές σχέσεις και συνολικότερα για την απασχόληση.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε, κύριε
Κανελλόπουλε.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν βλέπω να
κλείνετε, αλλά να παρεκκλίνετε.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά τα προβλήµατα λοιπόν, που
πρέπει να απασχολήσουν την πορεία µας, θεωρώ ότι βρίσκουν
απάντηση και διέξοδο µέσα από αυτήν τη συζήτηση.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα, ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα δυτικά θεωρεία, αφού
πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", σαράντα µαθητές και τέσσερις συνοδοί-καθηγητές
από το Μουσικό Σχολείο, (Γυµνάσιο-Λύκειο) της Λάρισας.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ'όλες τις πτέρυγες)
Ο κ.Προκόπης Παυλόπουλος Βουλευτής Επικρατείας έχει το λόγο
µόνο για δέκα λεπτά.
Να προχωρήσουµε, κύριοι συνάδελφοι, τη συζήτηση, ούτως ώστε
να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι Βουλευτές. Αυτός είναι ο
στόχος του Προεδρείου και κάνω έκκληση σε όλους να τηρούµε
αυστηρά το χρόνο. Ξέρουµε την καταπόνηση που έχει υπάρξει στο
Σώµα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Να δω όµως, πώς θα τιθασσεύσετε τον κ.Βενιζέλο που θα έρθει σε
λίγο!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Με βαρέα µέσα. Με
βαρέα όπλα!
(Χειροκροτήµατα απ'όλες τις πτέρυγες)
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις
τρεις µέρες που συζητείται ο Προϋπολογισµός έχω την αίσθηση, και
ιδίως από όσους παρίστανται από την Κυβέρνηση -δεν αξιολογώ το
αν παρίστανται κοινοβουλευτικώς ή δικονοµικώς σωστά, αλλά
αξιολογώ το πώς παρίστανται από πλευράς ουσίας- ότι κανείς τους
δεν ακούει τίποτα. Θυµίζουν στο σηµείο αυτό ή επιβεβαιώνουν τη
ρήση του µεγάλου τενόρου Τζουζέπε Ντι Στέφανο, που συνήθιζε να
λέει ότι "δεν έχει ανάγκη από συµβουλές για λάθη που µπορεί να
κάνει µόνος του".
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Αυτά τα λέτε, επειδή είναι εδώ το µουσικό
γυµνάσιο!
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι, δεν τα λέω επειδή είναι το
µουσικό γυµνάσιο. 'Εχω την εντύπωση, κύριε Τζανή, ότι εσείς έχετε
µουσικό αυτί!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δέκα λεπτά είναι πολύ λίγα για να
µπορέσει κανείς να ολοκληρώσει µια εικόνα του Προϋπολογισµού.

Είναι αρκετά όµως για να δώσει, σε όσο γίνεται πιο γενικές
γραµµές, τα χαρακτηριστικά του.
Ο Προϋπολογισµός αυτός είναι στην ουσία ένας αντικατοπτρισµός,
µία οφθαλµαπάτη στην άνυδρη έρηµο της εθνικής µας οικονοµίας.
Η Κυβέρνηση προσπαθεί να παρουσιάσει µία ωραιοποιηµένη
εικόνα της τραγικής πραγµατικότητας, την οποία αντιµετωπίζουµε.
Και νοµίζω -και αυτό πιστεύω ότι είναι συνείδηση και των
Βουλευτών της Συµπολίτευσης- ότι µέσα από αυτόν τον
Προϋπολογισµό φαίνεται το γεγονός πως η Κυβέρνηση προσπαθεί
να βάλει πάνω στην προκρούστεια κλίνη του σήµερα την προοπτική
του αύριο για την Χώρα. Στην ουσία, µε τα στοιχεία του
Προϋπολογισµού αλλοιώνεται η όλη εικόνα της οικονοµίας σε µία
προσπάθεια να θυσιαστεί το µέλλον του τόπου στο βωµό της
ονοµαστικής σύγκλισης και µόνο.
Εθνικός, βεβαίως, ο σκοπός της ένταξης της χώρας στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Είναι γεγονός ότι ο σκοπός αυτός πρέπει
οπωσδήποτε να επιτευχθεί. Και αν επιτευχθεί όµως, είναι βέβαιο ότι
τούτο θα έχει γίνει µε θυσίες, οι οποίες µπορούσαν να είχαν
αποφευχθεί. Και είναι βέβαιο επίσης, ότι και όταν θα µπούµε, θα
είµαστε εντελώς ανέτοιµοι για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε
τις προκλήσεις και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και του 21ου αιώνα.
Επιτρέψτε µου -δεν µπορώ να αναλύσω το σύνολο του
Προϋπολογισµού, ούτε θα ήµουν αρµόδιος άλλωστε- να αναφερθώ
µόνο σε τρία σηµεία: Στο θέµα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, στο θέµα
της δικαιοσύνης και στο θέµα της δηµόσιας τάξης.
Σε ό,τι αφορά τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Συµπολίτευσης, ακούσαµε, µπροστά στο τέλµα στο οποίο
βρίσκεται η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης να µας λένε
ότι χρειάζεται το ελληνικό κράτος επανίδρυση. ∆ηλαδή, αφού έγινε
πρώτα η κατεδάφιση, µε τα υλικά αυτά της κατεδάφισης,
προσπαθούµε να επανιδρύσουµε το ελληνικό κράτος και την
ελληνική ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.
Και δεν είναι µόνον αυτό. Η Κυβέρνηση, τον τελευταίο καιρό,
προσπάθησε να χρησιµοποιήσει, παραχαράσσοντας ακόµα και την
ιστορία, ονόµατα της ελληνικής ιστορίας προκειµένου να
χαρακτηρίσει τις "επαναστάσεις" που κάνουν οι εκάστοτε Υπουργοί.
Και παίρνω το χαρακτηριστικό παράδειγµα του Υπουργού
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
"Καποδίστρια", ψευδεπιγράφως, ονόµασε τον αντιδηµοκρατικό
νόµο για τις αναγκαστικές συνενώσεις, για τον οποίο η κυβερνώσα
παράταξη πήρε την απάντηση στις προηγούµενες εκλογές. Σήµερα
διαβάζω σε κυριακάτικη εφηµερίδα ότι προτίθεται να ονοµάσει
"Ιουστινιανό" το σχέδιο για τους οργανισµούς, αυτό το Γεφύρι της
'Αρτας που από το 1994 ως σήµερα χτίζεται και γκρεµίζεται.
Προτείνω στην Κυβέρνηση την επόµενη µεταρρύθµιση για την
κρατική µηχανή να την ονοµάσει "'Οµηρο" µόνο και µόνο για να
περιγράψει την Οδύσσεια της ελληνικής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Θα
είναι ίσως η µόνη πετυχηµένη ονοµασία, την οποία θα µπορούσε να
δώσει.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Και στην επόµενη τετραετία;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Στην επόµενη τετραετία, κύριε
Καλαφάτη, επειδή τουλάχιστον εµείς έχουµε συναίσθηση σε ό,τι
αφορά την ελληνική ιστορία -και τη σεβόµαστε- να είσθε βέβαιοι ότι
θα κάνουµε τις µεταρρυθµίσεις χωρίς να χρειάζεται να τους δίνουµε
ψευδεπίγραφα ονόµατα. Γιατί για µας έχει η ουσία νόηµα και όχι το
περιτύλιγµα.
'Ερχοµαι τώρα στα ουσιαστικά θέµατα και για να δούµε τι γίνεται
στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.
Σε  ό,τι  αφορά  την  κεντρική  διοίκηση,  κυρίες  και  κύριοι
συνάδελφοι,  παίρνω  ένα  παράδειγµα.  Ξέρετε  ότι  ένα  από  τα
µεγαλύτερα  ζητήµατα  που  έχουµε,  είναι  πώς  θα  λειτουργήσει
το  ΑΣΕΠ,  που  πράγµατι  και  εµείς  το  στηρίξαµε,  αλλά  -
προσέξτε-  έχουµε  ζητήσει  την  ενίσχυσή  του.  Τετρακόσια
εκατοµµύρια  (400.000.000)  παραπάνω  θα  πάρει  το  ΑΣΕΠ  για
να  µπορέσει  να  φέρει  σε  πέρας  όλες  τις  προσλήψεις.
Αντιλαµβάνεσθε  πώς  εννοεί  η  Κυβέρνηση  την  ενίσχυση  του
κατ'  εξοχήν  αρµόδιου  οργάνου  για  τις  προσλήψεις,  έρχεται
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επίσης και λέει, ούτε λίγο ούτε πολύ, ότι οι επενδύσεις των
δηµόσιων επιχειρήσεων του δηµόσιου τοµέα θα αυξηθούν κατά
23%, όταν µέσα από τον ίδιο τον Προϋπολογισµό φαίνεται, ότι οι
δανειοληπτικές τους ανάγκες αυξάνονται κατά 145%.
Αντιλαµβάνεσθε το µέγεθος της προόδου!!
Ας έλθουµε όµως στην αποκέντρωση και ιδίως στην περιφέρεια.
∆εν µπορεί να αγνοήσει η Κυβέρνηση ότι, σύµφωνα µε τους
πίνακες που έχουµε από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, η χώρα µας, από
πλευράς αποκέντρωσης -και εννοώ µεταφορά αρµοδιοτήτων από
το κέντρο στην περιφέρεια- βρίσκεται κάτω από το 1/3 του
ευρωπαϊκού µέσου όρου.
Απέναντι σ'αυτήν την πρόκληση της αποκέντρωσης, ποια είναι
σήµερα η στάση την οποία ακολουθεί η Κυβέρνηση; Οι
προβλεπόµενες πιστώσεις για τα λειτουργικά έξοδα της περιφέρειας
-η συµµετοχή, δηλαδή, του κρατικού Προϋπολογισµού- είναι
µειωµένες κατά 2,3%.
Σε ό,τι αφορά τα θέµατα των επενδύσεων και των έργων φαίνεται
να υπάρχει µία αύξηση. Αλλά ξέρετε γιατί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Επειδή στον Προϋπολογισµό του 1999
περιλαµβάνονται τα ανεκτέλεστα έργα του 1998. ∆ηλαδή
εµφανίζεται ως αύξηση των επενδύσεων το γεγονός ότι µέσα στον
Προϋπολογισµό περιλαµβάνονται τα κοινοτικά κονδύλια που δεν
απορροφήθηκαν.
Τέλος, η συµµετοχή του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης στις δηµόσιες επενδύσεις της
περιφέρειας είναι φέτος µειωµένη. 'Ηταν 9,2% το 1998 και πάει
8,6% το 1999.
Ας δούµε µερικά πράγµατα, πολύ γενικά, για την αυτοδιοίκηση
πρώτου και δεύτερου βαθµού. Μιλάµε για το περίφηµο ζήτηµα των
κεντρικών αυτοτελών πόρων.
Κεντρικοί αυτοτελείς πόροι, σε ό,τι αφορά την πρωτοβάθµια
αυτοδιοίκηση. Πρώτα, πρώτα ξέρετε πότε θεσπίστηκαν αυτοί οι
πόροι. 'Ηταν περίπου...
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Επί ΠΑΣΟΚ έγινε αυτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, επί ΠΑΣΟΚ. Γνωρίζετε όµως
παραδείγµατος χάρη ότι, σ' ό,τι αφορά µέχρι σήµερα την απόδοση
του ποσού που αναλογεί από τους τόκους των φόρων, πώς δεν έχει
δοθεί µια δραχµή; Και πως προβλέπεται τούτο να γίνει σε δύο
δόσεις το 1999 και το 2000; 'Οταν µάλιστα έχετε εξαναγκάσει
προηγουµένως τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης να
συµµετάσχουν στην κάλυψη της "µαύρης τρύπας" των ελλειµµάτων;
Είναι γνωστό παραδείγµατος χάρη επίσης, ότι δεν έχει κινηθεί
διόλου η διαδικασία προσδιορισµού των οκτώ κριτηρίων των
κεντρικών αυτοτελών πόρων.
Είναι επίσης γνωστό ότι σε ορισµένα σηµεία του Προϋπολογισµού
αναφέρεται αύξηση των εσόδων των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης παραδείγµατος χάρη, κατά 29% σε ό,τι αφορά τα
τέλη κυκλοφορίας, όταν σε άλλο σηµείο του Προϋπολογισµού
λέγεται ότι δεν θα υπάρξει καµιά αύξηση σ' ό,τι αφορά τα τέλη
κυκλοφορίας. Πώς δικαιολογείται αυτό το πράγµα;
Τέλος, στη σελίδα 226 έχουµε την αποθέωση του Προϋπολογισµού,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. ∆εν αναφέρονται, λέει, για τεχνικούς
λόγους τα έσοδα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Ποιοι
είναι αυτοί οι τεχνικοί λόγοι; Προχθές ήµασταν εδώ και
συζητούσαµε για τα οικονοµικά της αυτοδιοίκησης και τα είδατε
αυτά τα στοιχεία. Γιατί δεν µπήκαν µέσα στον προϋπολογισµό;
Σ' ό,τι αφορά το δεύτερο βαθµό Αυτοδιοίκησης κύριοι, πρέπει να
σας πω ότι προχθές ψηφίσατε νόµο και αφήσατε να περάσουν
τέσσερα χρόνια µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση δεύτερου βαθµού να
έχει διανύσει αυτά τα τέσσερα πρώτα κρίσιµα χρόνια χωρίς πόρους.
Και είπατε τότε ότι τα έσοδα από τους κεντρικούς αυτοτελείς
πόρους θα είναι εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια (105.000.000.000)
δραχµές. 'Οταν είναι γνωστό σήµερα ότι στον Προϋπολογισµό
εγγράφονται µόνο ενενήντα δισεκατοµµύρια (90.000.000.000)
δραχµές. Και ναι µεν, µε τροπολογία της τελευταίας στιγµής,
προσθέσατε άλλα δεκαπέντε δισεκατοµµύρια (15.000.000.000)
δραχµές, αφού τα βάλατε µέσω των δηµοσίων επενδύσεων ως

ενίσχυση. Αλλά ξεχάσατε, κύριε ∆ρυ, προηγουµένως στον
Προϋπολογισµό να πείτε, ότι τουλάχιστον αυτό το ποσοστό είναι
κατά 5% λιγότερο, από αυτό που συµφωνήσατε. ∆ηλαδή, όσον
αφορά τη συµµετοχή του κεντρικού κράτους στις δηµόσιες
επενδύσεις, ξεχάσατε να πείτε ότι είναι τουλάχιστον κατά 5%
λιγότερη, απ' ό,τι συµφωνήσατε µε την ΕΝΑΕ.
Θα αφήσω τα θέµατα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και θα έρθω στα
θέµατα της δικαιοσύνης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε κατάπληκτοι, αν και µε
θυµηδία αρκετοί, τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης να οµιλεί επί παντός
επισθητού σ' αυτήν την Αίθουσα, εκτός από τα θέµατα της
δικαιοσύνης. Μας βγήκε και δελφίνος, ενδεχοµένως, στη διαδοχή
του Κώστα Σηµίτη -αλλά αυτό είναι δικό σας θέµα, αφορά εσάς, δεν
είναι δικό µας θέµα- και ούτε λίγο ούτε πολύ παραπονέθηκε για τη
µεταχείριση, την οποία του επιφυλάσσουν τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης. Και δεν είπε ούτε µία λέξη για τη δικαιοσύνη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχετε παρά να δείτε τον
Προϋπολογισµό. Ξέρετε ότι τα έσοδα για τα δικαστήρια φέτος είναι
µειωµένα κατά τρία δισεκατοµµύρια (3.000.000.000) δραχµές; Πώς
θα λειτουργήσει η δικαιοσύνη µε µειωµένα τα έσοδα; Ξέρετε ότι όλο
το σωφρονιστικό σύστηµα θα πρέπει να ανανεωθεί µε αύξηση µόνο
κατά οκτακόσια εκατοµµύρια (800.000.000) δραχµές; Είναι δυνατόν
να µιλάµε για άνοδο του επιπέδου της δικαιοσύνης κάτω απ' αυτές
τις συνθήκες;
Ο επίσης βαρύγδουπος Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης, ο κατά
αναδόµηση νέος Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης, µας είπε ότι θα
αντιµετωπισθεί αποτελεσµατικά το θέµα της ∆ηµόσιας Τάξης και
της δασοπυρόσβεσης.
Ρίχτε µια µατιά στον Προϋπολογισµό. Είναι δυνατόν µε είκοσι έξι
δισεκατοµµύρια (26.000.000.000) δραχµές αύξηση να γίνει
αναµόρφωση της ΕΛΑΣ από πλευράς υποδοµής και αύξησης
µισθών, όταν, κατά τους µετριότατους υπολογισµούς, θέλει εκατό
δισεκατοµµύρια (100.000.000.000) δραχµές; Είναι δυνατόν να
αυξάνεται, σ' ό,τι αφορά τα θέµατα της πυρόσβεσης, το ποσό που
αναλογεί στο Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης κατά πέντε
δισεκατοµµύρια (5.000.000.000) δραχµές, όταν πρέπει να
ανανεωθεί το Πυροσβεστικό Σώµα σ' ό,τι αφορά την υποδοµή του,
γιατί έχει πάρει και τη δασοπυρόσβεση πάνω του; ∆ηλαδή πέντε
δισεκατοµµύρια (5.000.000.000) δραχµές για να ανανεωθεί ο
αεροπυροσβεστικός στόλος για να µην ξαναζήσουµε τα δράµατα τα
οποία ζήσαµε φέτος;
Αυτό το λέτε Προϋπολογισµό, ο οποίος θα δηµιουργήσει
προϋποθέσεις ανόδου της Χώρας;
Σας είπα από την αρχή ότι είναι µία προσπάθεια ωραιοποίησης των
πραγµάτων, είναι ένας απλός αντικατοπτρισµός. Το γνωρίζετε αυτό
το πράγµα. Ο λόγος για τον οποίο φαίνεται ότι αυτός ο
Προϋπολογισµός είναι ο τελευταίος που θα καταρτίσει η Κυβέρνηση
Σηµίτη, είναι ένας και µόνο. 'Εχετε χάσει την αίσθηση της
πραγµατικότητας. Προσπαθείτε να παραπλανήσετε τον Ελληνικό
Λαό µε αριθµούς. Για να επιβεβαιώσετε αυτό που έλεγε κάποτε
θυµόσοφα ο Γεώργιος Παπανδρέου: "'Οτι σ' αυτόν τον τόπο
ευηµερούν οι αριθµοί και δυστυχούν οι άνθρωποι.
∆εν θα µπορέσετε, δυστυχώς για την Κυβέρνηση και ευτυχώς για
τον τόπο, να επιτύχετε σ' αυτόν το στόχο. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός
Πολιτισµού κ. Ευάγγελος Βενιζέλος έχει το λόγο για είκοσι λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του Προϋπολογισµού δίνει την
ευκαιρία να τεθούν επί τάπητος όλα τα µεγάλα προβλήµατα που
απασχολούν  τον  ελληνικό  λαό,  την  κοινή  γνώµη.  'Ολα  τα
µεγάλα  προβλήµατα  που  είναι  αντικείµενο  της  κυβερνητικής
πολιτικής  και  κανονικά  θα  έπρεπε  να  είναι  και  αντικείµενο  της
πολιτικής  των  κοµµάτων  της  Αντιπολίτευσης  και  ιδίως  της
Αξιωµατικής  Αντιπολίτευσης.  Αλλά,  παρακολουθούµε  στη  χώρα
µας  το  παράδοξο  και  ενδιαφέρον  φαινόµενο,  η  Κυβέρνηση  να
έχει  πολιτικές  θέσεις,  να  συγκρούεται  µε
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προβλήµατα, να επιδιώκει να ανατρέψει καταστάσεις και η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Παραµυθάκια είναι αυτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε
Κεφαλογιάννη, θα σας µνηµονεύσω ευφήµως.
...να κάθεται σε απόσταση ασφαλείας να παρακολουθεί τα δρώµενα
και βεβαίως να µη λαµβάνει θέση για τίποτα. Να εφαρµόζει αυτό
που µπορούµε να ονοµάσουµε, µε την κακή έννοια του όρου,
"συνδικαλιστικοποίηση της πολιτικής", δηλαδή να επιδίδεται στην
άκριτη υιοθέτηση διαφόρων συγκρουοµένων κοινωνικών αιτηµάτων
και βεβαίως να εφαρµόζει την περισπούδαστη στρατηγική του
"ώριµου φρούτου".
Το µόνο που αναµένει η Αντιπολίτευση είναι, υποτίθεται, να φθαρεί
η Κυβέρνηση µέσα από την αντιπαράθεσή της µε συµφέροντα, µε
καταστάσεις, µε προβλήµατα χρόνια στον τόπο αυτό, προκειµένου
να υπάρξει στο εκλογικό ισοζύγιο ένα µελλοντικό όφελος. Μόνο που
αυτή είναι η πιο παρωχηµένη, η πιο παλαιοκοµµατική αντίληψη, µια
αντίληψη καταδικασµένη στη συνείδηση του ελληνικού λαού, ο
οποίος έχει πια πολύ πιο οξυµµένο, πολύ πιο ευαίσθητο
αισθητήριο. Και βεβαίως έχει αποδείξει ότι, όπως και κάθε λαός,
είναι ιδιαίτερα ευφυής και διεισδυτικός και µπορεί να κρίνει και τις
πολιτικές θέσεις και τις στάσεις προσώπων που βεβαίως είναι
εξίσου υπεύθυνα, γιατί χωρίς την πολιτική άποψη προσώπων δεν
συγκροτείται και µία πολιτική άποψη συλλογικών υποκειµένων,
όπως είναι τα κόµµατα.
Αυτό προκαλεί ως φαινόµενο µία παθολογία στην πολιτική µας
ζωής που βαραίνει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, βαραίνει όµως
και όλο το πολιτικό σύστηµα, γι'αυτό είµαστε υποχρεωµένοι να την
εντοπίσουµε, να τη στηλιτεύσουµε και να ζητήσουµε να αρθεί η
κατάσταση αυτή, να πάρει επιτέλους η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
µία σαφή και επώδυνη, αν χρειασθεί, θέση. Γιατί διαφορετικά
διαµορφώνονται θεσµικές ανισορροπίες µέσα στο πολιτικό µας
σύστηµα, που αποβαίνουν εις βάρος της πολιτικής ζωής, εις βάρος
της ίδιας της Αντιπολίτευσης, βεβαίως, µεσοπροθέσµως, αλλά
µακροπροθέσµως εις βάρος της αξιοπιστίας της πολιτικής ζωής.
Εάν η πολιτική και οι πολιτικοί θέλουµε να είµαστε αξιόπιστοι,
οφείλουµε να λαµβάνουµε θέση και όχι να τηρούµε αιδήµονα σιγή ή
να περιµένουµε απλώς τη φθορά του αντιπάλου µας, όταν ο
αντίπαλός µας συγκρούεται µε καταστάσεις, στη διαµόρφωση των
οποίων έχουµε συµβάλει εµείς οι ίδιοι.
Ξεκινώ λοιπόν τις παρατηρήσεις µου από τη µήτρα όλων των
θεµάτων που είναι η πολιτική απόφαση του τόπου και όχι της
Κυβέρνησης να επιδιωχθεί η ένταξη της χώρας στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση.
Η ένταξη της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και η συµµετοχή
της σε όλες τις µεγάλες στροφές που κάνει ιστορικά η πορεία προς
την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση οφειλόταν σε µία πολιτικού χαρακτήρα
απόφαση. Πολιτικού χαρακτήρα ήταν η απόφασή µας για τη
συµµετοχή στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, πολιτικού χαρακτήρα ήταν η
σύµπραξή µας σε όλες τις διευρύνσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης,
από δέκα σε δώδεκα µέλη, µετά από δώδεκα σε δεκαπέντε-
πολιτικού χαρακτήρα ήταν η συµµετοχή µας στη διαµόρφωση της
ενιαίας πράξης, στη συνέχεια στη διαµόρφωση της Συνθήκης του
Μάαστριχτ και τώρα στη διαµόρφωση της Συνθήκης του
'Αµστερνταµ.
Πρέπει, λοιπόν, µέσα σ'αυτό το πολιτικό πλαίσιο που πάντα ήταν το
βασικό πλαίσιο αναφοράς της χώρας και όχι του ενός ή του άλλου
κόµµατος, να απαντήσουµε σε ένα στερεότυπο, το οποίο έχει
κατασταλάξει στη συνείδηση πολλών πολιτών και οφείλουµε να το
οµολογήσουµε αυτό. Στο στερεότυπο που λέει, ότι η Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση είναι µία υπόθεση του χρηµατιστηριακού
κεφαλαίου, είναι µία υπόθεση των τραπεζών, είναι µία υπόθεση των
επιχειρήσεων, είναι µία υπόθεση που αφορά αριθµούς, που αφορά
εκείνους που σχετίζονται µε την κίνηση των βραχυπροθέσµων
κεφαλαίων, µε το εύκολο κέρδος, µε τη σπέκουλα. Πάντως κατά την
άποψη αυτή η υπόθεση της ΟΝΕ δεν αφορά την πλατιά κοινή

γνώµη, δεν αφορά τους ευρωπαϊκούς λαούς, δεν αφορά τις
ευρωπαϊκές κοινωνίες.
Είναι δε αλήθεια ότι όπως κάθε µεγάλος στόχος, όπως κάθε µεγάλη
στρατηγική, έτσι και η Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, το
µέλλον της Ευρώπης γενικότερα και το οικονοµικό, αλλά κυρίως το
πολιτικό, µπορεί να αντιµετωπιστεί και υπό τη µία και υπό την άλλη
εκδοχή, γιατί είναι ένα πεδίο πάνω στο οποίο συγκρούονται
κοινωνικά και οικονοµικά συµφέροντα, πολιτικές ιδεολογίες,
απόψεις. Η ΟΝΕ µπορεί να είναι και το ένα και το άλλο, εξαρτάται
δε η ιστορική τελική απάντηση από το ποιος συσχετισµός
δυνάµεων θα διαµορφωθεί. Γιατί η Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όπως
ξέρουµε όλοι πάρα πολύ καλά, είναι ένα πεδίο διαρκούς
διαπραγµάτευσης, ένας συσχετισµός δυνάµεων, που
διαµορφώνεται και αναδιαµορφώνεται συνεχώς. Και βεβαίως από
µας εξαρτάται αν θα έχουµε µία ενεργό συµµετοχή, µε
πρωτοβουλίες, απόψεις, εάν θα έχουµε συνείδηση της διακύµανσης
του συσχετισµού αυτού ή αν θα παρακολουθούµε αδιάφοροι και
µοιραίοι τα πράγµατα.
Πιστεύω, λοιπόν, ότι από εµάς -και εδώ σε εθνικό επίπεδο-
εξαρτάται αν θα αντιµετωπίσουµε την ΟΝΕ ως µια υπόθεση του
κεφαλαίου, των επιχειρήσεων, των τραπεζών, των χρηµατιστηρίων
ή αν θα αντιµετωπίσουµε τελικά την ΟΝΕ, όπως εγώ πιστεύω ότι
την αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση και έτσι πρέπει να γίνει ακόµα πιο
έντονα, ως µια µεγάλη λαϊκή υπόθεση, ως µια υπόθεση που
ενδιαφέρει πρωτίστως το λαό, τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, το
συντελεστή που λέγεται "εργασία" και όχι µόνο το συντελεστή που
λέγεται "κεφάλαιο".
Πρέπει δε εδώ εν παρενθέσει να θυµηθούµε ότι σε όλα τα
προγράµµατα σταθεροποίησης, που εφαρµόζονται τα τελευταία
χρόνια και τώρα κατά την πορεία της εφαρµογής του προγράµµατος
σύγκλισης, κατά την κατάστρωση και εκτέλεση των
προϋπολογισµών των τελευταίων ετών, που ήταν προϋπολογισµοί
σύγκλισης και τώρα πια φέτος είναι προϋπολογισµός ένταξης, ο
συντελεστής "εργασία" έχει σε πολύ µεγάλο βαθµό συµµορφωθεί
και πρέπει να δούµε ποια είναι η προοπτική της ΟΝΕ ως λαϊκής
υπόθεσης. Γιατί αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία για το εκλογικό
Σώµα, για το λαό, για την ελληνική κοινωνία, για όλα τα στρώµατά
της. Πρέπει λοιπόν να πούµε γιατί η ΟΝΕ είναι, µπορεί να είναι
χάρη στους χειρισµούς και τις αποφάσεις µας και την ευαισθησία
µας την ιδεολογική και κοινωνική, µια υπόθεση που εκφράζει το
γενικό συµφέρον, αλλά το εκφράζει από µία προοδευτική οπτική
γωνία. Μπορεί να το εκφράσει, µπορούµε να το πετύχουµε αυτό.
'Εχει ήδη ειπωθεί κατά κόρον, ότι µετά την επιτυχία µας στα δύο
από τα τέσσερα µεγάλα ονοµαστικά µέτωπα της ΟΝΕ, στα δύο από
τα τέσσερα κριτήρια, σ' αυτό της πτωτικής τάσης του δηµοσίου
χρέους και σ' αυτό του περιορισµού του δηµοσιονοµικού
ελλείµµατος, είναι ανοιχτό το µέτωπο του πληθωρισµού, βεβαίως
και το µέτωπο των επιτοκίων. Αλλά είναι επίσης προφανές, είναι
αυτονόητο, είναι αυτόµατο πως η πτώση του πληθωρισµού και
τελικά η πτώση των επιτοκίων οδηγεί σε απελευθέρωση πολύ
σηµαντικών πόρων, που τώρα διατίθενται για την εξαιρετικά
επώδυνη εξυπηρέτηση του δηµοσίου χρέους.
∆ιαµορφώνεται έτσι αυτόµατα, µέσα από τη λογική των αριθµών,
που είναι όµως και λογική των πραγµατικών καταστάσεων από ένα
σηµείο και µετά, ένα πολύ σηµαντικό πακέτο δηµοσιονοµικών
πόρων, που εκ των πραγµάτων µεταφέρονται -και αυτό πια είναι
επίκαιρο, δεν είναι ένας θεωρητικός, αόριστος και µακροπρόθεσµος
στόχος- σε άλλες πολιτικές, σε πολιτικές πρόνοιας, σε πολιτικές
κοινωνικές, σε πολιτικές εκπαιδευτικές, σε πολιτικές πολιτισµού. Εξ
ου και η προσδοκία της πολιτιστικής πολιτικής, γενικά του κόσµου
του πολιτισµού, αλλά και του Υπουργείου Πολιτισµού να
επωφεληθεί από αυτήν την πολιτική, που διασταυρώνεται µε την
προοπτική του τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, µια προοπτική
που αφορά ιδίως τις υποδοµές, αλλά όχι µόνο τις υποδοµές.
Αυτό δε, η ΟΝΕ δηλαδή ως λαϊκή υπόθεση, έχει πολύ µεγάλη
σηµασία, αν σκεφθούµε ότι η Ελλάδα κάνοντας τη θεµελιώδη
εκλογή να µην επιδιώξει τη συµµετοχή της στην
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ΟΝΕ µε το πρώτο κύµα χωρών, αλλά να επιδιώξει τη συµµετοχή
της µε το δεύτερο κύµα χωρών, σχεδίασε και εφάρµοσε την πιο
ήπια από όλες τις πολιτικές σύγκλισης και τελικά ένταξης στην
ΟΝΕ, που έχουν εφαρµοστεί στις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Και η επιλογή αυτή ήταν µια επιλογή συνειδητή, που συνδέεται µε
την απόφασή µας όχι µόνο να διαφυλάξουµε, αλλά και να
ενισχύσουµε τις εγγυήσεις, τις δοµές, τις λειτουργίες του κοινωνικού
κράτους.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Ε'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ)
∆εν θα αρκεστώ στο επιχείρηµα, τη θέση που έχουν οι κοινωνικές
δαπάνες σ' όλους τους Προϋπολογισµούς από το 1994 µέχρι το
1999. Ακόµα και µε την απλή προσέγγιση των αριθµών βλέπει
κανείς ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα που πορεύεται προς την ΟΝΕ
χωρίς να µειώνει τις κοινωνικές της δαπάνες. Αλλά κρισιµότερο
είναι το επιχείρηµα των λειτουργιών των θεσµών και των
εγγυήσεων του κοινωνικού κράτους. Ενώ σε πολλές ευρωπαϊκές
χώρες τέθηκαν εν αµφιβόλω δοµές και εγγυήσεις του κοινωνικού
κράτους -η δηµοσιονοµική κρίση του κοινωνικού κράτους που είναι
παµπάλαιο φαινόµενο έχει µετατραπεί πια σε διαρθρωτική, πολιτική
και ιδεολογική κρίση του κοινωνικού κράτους- εδώ στη χώρα µας
όχι µόνο δεν έχει θιγεί κάποια από τις βασικές, θεµελιώδεις
εγγυήσεις του κοινωνικού κράτους, αλλά επιπλέον έχουµε συνεχώς
εισαγωγή πολιτικών θεσµών και λειτουργιών που ολοκληρώνουν το
κοινωνικό κράτος. Και βεβαίως µε πόρους, µε δαπάνες δηµόσιες οι
οποίες βαίνουν αυξανόµενες και όχι µειούµενες.
Αυτή λοιπόν είναι η πιο ήπια εκδοχή σύγκλισης που υπακούει στο
τριπλό δόγµα που εξήγγειλε το ΠΑΣΟΚ το 1993 και το εφαρµόζει
απαρέγκλιτα µέχρι σήµερα, της σταθεροποίησης, της κοινωνικής
αλληλεγγύης και της ανάπτυξης, γιατί αυτά δεν είναι απλές
δηλώσεις για επικοινωνιακή κατανάλωση, αλλά είναι µια βαθιά
ιδεολογική και πολιτική πίστη που την εφαρµόζει το ΠΑΣΟΚ µε
πολύ κόπο και µε πολύ µεγάλη προσοχή όλα αυτά τα χρόνια.
Η ΟΝΕ είναι µια υπόθεση που αφορά τελικά την κοινωνία συνολικά.
∆εν µπορεί να αντιµετωπιστεί µόνο ως υπόθεση της Κυβέρνησης,
ως υπόθεση του κρατικού µηχανισµού, ως υπόθεση των
δηµοσιονοµικών µηχανισµών του κράτους. Και ακριβώς επειδή ο
συντελεστής "κεφάλαιο" έχει συµµορφωθεί σχετικά λιγότερο από το
συντελεστή "εργασία" σε όλη αυτήν τη µακροχρόνια πορεία και
επειδή υπάρχουν περιθώρια, η συµπεριφορά του να γίνει
περισσότερο πολιτική και µακροπρόθεσµα οικονοµική και
επιχειρηµατική, γι' αυτό πιστεύω ότι δεν πρέπει να αρκεστούµε
µόνο στις επιτυχηµένες και αποδοτικές συµφωνίες κυρίων µε
πρωτοβουλία της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου, του Υφυπουργού
Εµπορίου κ. Χρυσοχοίδη, που έχουν αποδώσει µέχρι τώρα
σηµαντικά αποτελέσµατα. Αλλά πρέπει πολιτικοποιώντας τον στόχο
αυτό να κινητοποιήσουµε όλες τις δυνάµεις της πολιτείας και βέβαια
όχι µόνο αυτούς που διαµορφώνουν το κόστος εργασίας ανά
µονάδα προϊόντος, αλλά και αυτούς που βαρύνονται µε τις
επενδύσεις κεφαλαιακών αγαθών, αυτούς που βαρύνονται µε την
παραγωγικότητα του κεφαλαίου, ώστε να αντιληφθούν ότι η
υπόθεση αυτή αφορά τους πάντες και άρα είναι ευθύνη πάντων και
όχι µόνο της Κυβέρνησης, όχι µόνο του κράτους ή για να το πω
γενικότερα, όχι µόνο των πολιτικών κοµµάτων. ∆εν είναι ένα
πολιτικό ζήτηµα στενά, θεσµικά, αλλά είναι ένα ζήτηµα που αφορά
τον τόπο στο σύνολο του. Και αυτή η πολιτική που αναδεικνύει την
ΟΝΕ ως λαϊκή υπόθεση και το στόχο της πτώσης του πληθωρισµού
και άρα της πτώσης των επιτοκίων ως µια υπόθεση κοινωνικής
ευθύνης, είναι πολιτική της Κυβέρνησης. Για να το πω και πιο απλά.
Εάν τα πλατιά λαϊκά στρώµατα έχουν την προσδοκία να
απελευθερωθούν πόροι, προκειµένου οι πόροι αυτοί να
χρηµατοδοτήσουν κοινωνικές πολιτικές και ο επιχειρηµατικός
κόσµος, έχει την προσδοκία µέσα από την πτώση του
πληθωρισµού και των επιτοκίων να φθάσει σε φθηνότερο χρήµα, σε
χαµηλό κόστος χρήµατος και άρα σε µια περαιτέρω διευκόλυνση
των ιδιωτικών επενδύσεων, επενδύσεων που συνδέονται µε τη
βιωσιµότητα των τοµέων και των κλάδων της οικονοµίας µας,

δηλαδή, ουσιαστικά µε τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και µε
την ανάδειξη των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων του τόπου µας.
Γιατί -το έχω ξαναπεί από το Βήµα αυτό, αλλά πρέπει να το
επαναλαµβάνουµε συνεχώς- η Ελλάδα ποτέ δεν µπόρεσε να
παρακολουθήσει πιστά και έγκαιρα το κλασικό βιοµηχανικό µοντέλο
ανάπτυξης, αλλά ευτυχώς για µας η ιστορία εξελίσσεται, έχουµε
µετακινηθεί προ πολλού από το βιοµηχανικό µοντέλο αναπτυξης σε
ένα µεταβιοµηχανικό µοντέλο, σ' ένα µοντέλο που αναδεικνύει
πλεονεκτήµατα όπως η ευελιξία, η εξειδίκευση και εδώ πια
φθάνουµε να µετατρέπουµε τα βασικά µας διαρθρωτικά
µειονεκτήµατα σε εν δυνάµει πλεονεκτήµατα µέσα σ' αυτό το νέο
κόσµο, τον µεταβιοµηχανικό, το µετανεωτερικό, τον κόσµο της
κοινωνίας, της πληροφορίας. Γιατί π.χ. µπορεί ο αγροτικός µας
τοµέας να καλύπτει το 20% του ενεργού πληθυσµού, αλλά αυτό µας
διευκολύνει πλέον να αντιµετωπίσουµε προβλήµατα
αποβιοµηχάνισης που αντιµετωπίζουν πάρα πολλές βιοµηχανικές
χώρες.
Και ο υψηλός αριθµός αυτοαπασχολουµένων που στην Ελλάδα
προσεγγίζει περίπου τον αριθµό των µισθωτών, µας βοηθάει να
αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα της απασχόλησης, το πρόβληµα της
εργασίας, να φτάσουµε σε ποσοστά τα οποία είναι κοντά στον
ευρωπαϊκό µέσο όρο και όχι σε ποσοστά εξοντωτικά και
απάνθρωπα, όπως το ισπανικό παράδειγµα. 'Αρα λοιπόν, τα
µειονεκτήµατά µας µπορούµε, επενδύοντας ευφυία, ιδέες, γιατί
µέσα από τις ιδέες παράγεται το τελικό υλικό αποτέλεσµα, να τα
µετατρέψουµε σε πλεονεκτήµατα.
'Αλλωστε, τίποτε δεν είναι πιο κρίσιµο για τον πολιτισµό απ'ό,τι δυο
πράγµατα. Η εργασία και η εθνική ταυτότητα. Πολλοί πιστεύουν ότι
ο πολιτισµός είναι το απλό άθροισµα της πολιτιστικής κληρονοµιάς,
των καλών τεχνών, της λογοτεχνίας και του λαϊκού πολιτισµού.
Πολλοί πιστεύουν ότι η οικονοµική πολιτική στον πολιτισµό είναι η
πολιτική επιδοτήσεων, οι επιχορηγήσεις. Μα, δεν είναι αυτό. Το
κρισιµότερο είναι να δούµε πώς συνδέεται ο πολιτισµός µε αυτό
που έχουµε ονοµάσει οικονοµία του χρόνου. ∆ηλαδή, πώς
συνδέεται µε τη σχέση ανάµεσα στο χρόνο εργασίας και τον
ελεύθερο χρόνο. Το πρόβληµα της εργασίας για δεκαετίες
ολόκληρες, το πρόβληµα της ανεργίας για να µιλήσω ακριβέστερα,
οδηγούσε σε πολιτικές καταπολέµησης της ανεργίας επιδοµατικού
χαρακτήρα. Επίδοµα ανεργίας.
Στη συνέχεια, τα τελευταία δέκα - δεκαπέντε χρόνια µετακινηθήκαµε
από τα επιδόµατα ανεργίας στις ενεργητικές πολιτικές
απασχόλησης: κατάρτιση επαναπροσανατολισµός κ.ο.κ.
Το επόµενο βήµα όµως είναι µια άλλη συνολική ιδεολογία για την
εργασία, για τη σχέση ανάµεσα στο χρόνο εργασίας και τον
ελεύθερο χρόνο, ανάµεσα στην εργασία, τον εθελοντισµό, τις
πολιτιστικές δραστηριότητες, τις εκπαιδευτικές δραστηριότητες που
αλλάζουν το κοινωνικό καθεστώς του εργαζόµενου και του µη
εργαζόµενου. Είναι ντροπή και απόγνωση να είναι κανείς άνεργος.
Γιατί πρέπει να είναι ντροπή και απόγνωση όταν µπορεί να επιδοθεί
σε εθελοντικές δραστηριότητες, σε κατάρτιση, να έχει ένα κοινωνικό
καθεστώς το οποίο να είναι αξιοπρεπές, ενεργητικό, θετικό.
'Ολα αυτά ξεπερνούν κατά πολύ τη συζήτηση που γίνεται χρόνια
τώρα σε άλλες χώρες για το τριανταπεντάωρο ή για τις τέσσερις
ηµέρες εργασίας. Γιατί ο πυρήνας του προβλήµατος είναι αυτός
που λέω τώρα, η σχέση ανάµεσα στο χρόνο εργασίας και τον
ελεύθερο χρόνο. Και αυτό είναι ο πυρήνας του πολιτισµού σε όλες
τις κοινωνίες.
Το δεύτερο θεµελιώδες στοιχείο είναι η εθνική ταυτότητα. Γιατί, η
εθνική ταυτότητα, πολιτιστική, ιδεολογική, ιστορική και οικονοµική
και αναπτυξιακή -γιατί αυτά πηγαίνουν µαζί- είναι τελικά ένα
συγκριτικό ευρωπαϊκό πλεονέκτηµα. Γιατί µια χώρα, µπορεί να
µετέχει  στο  ευρωπαϊκό  γίγνεσθαι  µόνον  όταν  έχει  εθνική
ταυτότητα.  Και  αυτό  δεν  αφορά  µόνο  τη  γλώσσα,  την
παράδοση,  την  ιστορία,  το  λαϊκό  πολιτισµό,  αφορά  και  τις
εξειδικεύσεις.  Αφορά  τα  οικονοµικά  και  αναπτυξιακά  συγκριτικά
πλεονεκτήµατα.  Και  ο  πολιτισµός  µαζί  µε  τα  οπτικοακουστικά
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µέσα στην κοινωνία της πληροφορίας είναι ένα πεδίο επενδύσεων,
ένα πεδίο στο οποίο µπορεί να έχει εξειδίκευση η Ελλάδα, γιατί δεν
χρειάζεται να περάσει από άλλες βιοµηχανικές φάσεις, µπορεί να
πάει κατευθείαν εκεί, όπως πήγαµε κατευθείαν στην ψηφιακή
δορυφορική τηλεόραση, χωρίς να περάσουµε από καλωδιακές ή
άλλες φάσεις. Και βεβαίως όλα αυτά αποδίδουν και οικονοµικό
αποτέλεσµα και αποτέλεσµα σε θέσεις εργασίας που είναι το
κρισιµότερο.
Το λέω δε αυτό, γιατί πρέπει κάποια στιγµή στην Αίθουσα αυτή να
πούµε, ότι στην µεταΟΝΕ εποχή, στην εποχή µετά την ένταξη στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, θα γίνει το εξής πάρα πολύ
κρίσιµο πράγµα. Ενώ τώρα, όλα κινούνται σ'ένα ονοµαστικό
επίπεδο και αφορούν τους τέσσερις δείκτες και ο αγώνας µας
γίνεται σ'ένα επίπεδο αριθµών και ονοµαστικών καταγραφών, από
τη στιγµή που θα µπούµε στην ΟΝΕ και θ'αναπτύξει πλήρως το
εύρος της και τις δυνατότητές της η ΟΝΕ, θα µετακινηθούµε
αναγκαστικά στο πεδίο της πραγµατικής οικονοµίας. ∆εν θα
µπορούµε πλέον σε εθνικό επίπεδο να ασχοληθούµε ούτε µε
συναλλαγµατική ούτε µε νοµισµατική πολιτική. Θα πρέπει να
ασχοληθούµε µε πολιτικές φορολογικές, εισοδηµατικές, τελικώς
αναπτυξιακές. ∆ηλαδή, να µιλήσουµε επιτέλους για το πραγµατικό
αντικείµενο της οικονοµίας και όχι για τους αριθµούς.
Να δώσουµε έµφαση στην πράξη, εκεί που µπορούν να
εκδηλωθούν και να δώσουν αποτελέσµατα τα συγκριτικά µας
πλεονεκτήµατα.
Αυτό είναι µία πολιτική συγκροτηµένη, µε αρχή, µέση και τέλος. Και
πλησιάζουµε στο τέλος. Η ΟΝΕ µπορεί να είναι µία πλήρης πολιτική
όταν τη δει κανείς έτσι, όταν τη δει δηλαδή ως µία λαϊκή υπόθεση
που έχει προοπτική και συγκεκριµένο οικονοµικό όφελος για τους
πάντες. Χρειάζεται, όµως, ευθύνη. Ευθύνη πολιτική και ευθύνη
κοινωνική. Και ευθύνη πολιτική όχι µόνο από την Κυβέρνηση, αλλά
και από την Αντιπολίτευση...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριε Υπουργέ,
σας παρακαλώ ολοκληρώστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): ...που πρέπει
να τοποθετηθεί και ευθύνη κοινωνική από όλους τους συντελεστές
της παραγωγής, της οικονοµίας. Και αυτό είναι µία πρόσκληση που
την απευθύνουµε από του Βήµατος αυτού και έχει το νόηµά της.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Η κ. Ροδούλα
Ζήση έχει το λόγο.
Θέλω να σας υπενθυµίσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι στις 15.30' θα
διακόψει η πρωινή συνεδρίαση και θα αρχίσουµε στις 18.00'.
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Στις 16.00' δεν είχαµε πει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Στις 15.30'
έχουµε πει.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αλήθειες που
αποτυπώνονται µε συγκεκριµένους αριθµούς, αλλά και µε
συγκεκριµένες πολιτικές και ορατούς στόχους στον Προϋπολογισµό
του 1999, δεν µπορούν να αµφισβητηθούν από τις όποιες φωνές
της Αντιπολίτευσης, ούτε από τις προσπάθειές της να αµβλύνει την
πραγµατική εικόνα βελτίωσης της οικονοµίας µας και της
αναπτυξιακής τροχιάς της χώρας µας.
Αυτές οι αλήθειες καθιστούν τον παρόντα Προϋπολογισµό και
ρεαλιστικό και ειλικρινή και συνεπή προς τις δεσµεύσεις της
Κυβέρνησης απέναντι στον ελληνικό λαό και στη χώρα µας, αλλά
κυρίως τον προσδιορίζουν ως πειστικό και εφικτό Προϋπολογισµό,
ως Προϋπολογισµό ένταξης στην ΟΝΕ, αφού τα κριτήρια σύγκλισης
σιγά-σιγά ικανοποιούνται και τώρα όλοι οι δείκτες και οι εκτιµήσεις
δείχνουν, ότι η χώρα µας µπαίνει στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση.
Το 1999 είναι ο χρόνος αξιολόγησης για την ένταξή µας και πρέπει
να κατανοήσουµε ότι για να ικανοποιηθούν τα κριτήρια ένταξης
οφείλουµε να επιδείξουµε υπεύθυνη και σοβαρή στάση για να

δικαιώσουµε τώρα, στην τελική ευθεία, την πενταετή επιτυχηµένη
προσπάθεια της Κυβέρνησης και του ελληνικού λαού.
Το 1999, όµως, πρέπει να είναι και ο χρόνος της φορολογικής
σταθερότητας, των χαµηλότερων επιτοκίων, των επενδύσεων και
της καλύτερης εξυπηρέτησης του πολίτη. Πρέπει να είναι το έτος
της απασχόλησης και όχι του κοινωνικού αποκλεισµού.
Για τη χώρα µας και την Ευρωπαϊκή 'Ενωση η ένταξή µας στην
ΟΝΕ πρέπει να δηµιουργήσει την κοινωνία της ανάπτυξης και της
εργασίας που οδηγεί στην πραγµατική κοινωνία των πολιτών.
Γι'αυτό και στο Πέρτσαχ και στη Βιέννη τα πορίσµατα της
συζήτησης είχαν ένα κοινό παρονοµαστή. 'Οτι Ευρωπαϊκή 'Ενωση
δεν είναι µόνο η ΟΝΕ, αλλά είναι µία διαδικασία ολοκλήρωσης που
προϋποθέτει και την ένταξη στην ΟΝΕ και τις διαρθρωτικές
αλλαγές, αλλά και τη σύγκλιση των υποδοµών και της ανάπτυξης,
την καταπολέµηση της ανεργίας και τις πρωτοβουλίες για
απασχόληση.
Ο Προϋπολογισµός είναι ενταξιακός και σαν τέτοιος αποτυπώνει
την ΟΝΕ ως ένα µονόδροµο που είναι, όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πολύ ευρύς ώστε να δίνει τη δυνατότητα µιας άνετης
κίνησης που δεν σου κόβει την ανάσα. ∆ηλαδή η χωρική του
ανάπτυξη περιλαµβάνει και οικονοµική και κοινωνική διάσταση σε
µία µηκοτοµή που ακουµπούν οι περιβαλλοντικές τάσεις, η
κινητικότητα για την απασχόληση, η ισόρροπη ανταγωνιστικότητα, η
ισότητα στην πρόσβαση, στη γνώση και στις υποδοµές, η
ορθολογική διαχείριση και ανάπτυξη των φυσικών και πολιτιστικών
µας πόρων.
Σε αυτήν την ευρεία ανάπτυξη της ένταξης συµφωνεί η χώρα µας,
σε αυτήν την πολυδιάστατη προσπάθεια συµβάλλει και η εκλογική
µου περιφέρεια, ο Νοµός Μαγνησίας, ένας Νοµός µε διαχρονική
συµβολή στη γεωργική, βιοµηχανική, βιοτεχνική και τουριστική
δραστηριότητα, µία περιοχή µε παραδοσιακή βιοµηχανική
ανάπτυξη, που έχασε την τελευταία περίοδο βιοµηχανικά
καταστήµατα ευρείας απασχόλησης και υψηλού επενδεδυµένου
κεφαλαίου, µε αποτέλεσµα το µεγάλο αριθµό των ανέργων. Και ο
Νοµός Μαγνησίας και όλη η χώρα περιµένουν την ένταξη στην ΟΝΕ
σαν ένα αναπτυξιακό µέσο, σαν ένα χρήσιµο εργαλείο για µία
ευέλικτη αγορά εργασίας, για ένα διευρυµένο επιχειρηµατικό
ορίζοντα, µέσα σε ένα πεδίο ανταγωνισµού µε σταθερούς όρους
λειτουργίας.
Το να εγείρονται από την αντιπολίτευση προβληµατισµοί για τους
ρυθµούς αποκλιµάκωσης του πληθωρισµού, θα ήταν θεµιτό και
εύλογο αν συνοδεύονταν από προτάσεις που προσδιορίζουν µέτρα
και διαρθρωτικές δράσεις, πέρα από τη µείωση των εµµέσων
φόρων, έτσι ώστε να εξουδετερώνεται η όποια αβεβαιότητα υπάρχει
και που πιθανώς µετατοπίζει στο χρόνο ένταξής µας στην ΟΝΕ τη
συζήτηση για τα πολύ σοβαρά ζητήµατα του πληθωρισµού, του
χρέους και των ελλειµµάτων.
Αντίθετα όµως και αυτήν τη φορά η Νέα ∆ηµοκρατία επιδόθηκε στη
στείρα αντιπολιτευτική της στάση που µόνιµα δηµιουργεί
αγκυλώσεις και καθυστέρηση στη σκέψη, στην παραγωγή και στην
πρόοδο.
Λυπάµαι κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, που ακόµη µια
φορά επιβεβαιώσατε τη συντηρητική σας αντίληψη για την
οικονοµία και την ανάπτυξη. Λυπάµαι που ενισχύσατε τη
συντηρητική σας φυσιογνωµία, παρ' ότι προσπαθήσατε να την
καλύψετε µε λαϊκίστικα στολίδια και παρωχηµένου τύπου κορώνες.
Η άκρατη επιθετικοτητά σας στον προϋπολογισµό, στις πολιτικές
και στους στόχους που αυτός συµπυκνώνει, δεν είναι επίθεση στην
κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Είναι άρνηση και επίθεση στον ελληνικό
λαό που καταβάλλει µια επίπονη προσπάθεια, υφίσταται θυσίες και
αντιµετωπίζει προβλήµατα προκειµένου να ξεπεραστούν οι
οικονοµικές και διαρθρωτικές αδυναµίες της χώρας µας και να
προχωρήσουµε δυναµικά µέσα από τη δηµοσιονοµική εξυγίανση
και χωρίς απώλειες βεβαίως στην κοινωνική µας συνοχή, στην
πλήρη και ουσιαστική συµµετοχή µας στην ευρωπαϊκή
ολοκλήρωση.
Επειδή όµως η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. αναγνωρίζει τις
προσπάθειες του ελληνικού λαού και την πολυπλοκότητα των
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προβληµάτων όλων των κοινωνικών στρωµάτων, απαντά µε
αίσθηµα ευθύνης, επάρκεια και προοδευτική κατεύθυνση στις
ανάγκες και απαιτήσεις της σύγχρονης ελληνικής κοινωνίας και της
χώρας µας. Απαντά µε συγκεκριµένο έργο, µε θετικό απολογισµό
στην προσπάθεια εξυγίανσης και αναδιάρθρωσης της οικονοµίας,
µε ενέργειες για µείωση των καταναλωτικών δαπανών του
δηµοσίου και για καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και της
παραοικονοµίας.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την ίδρυσή του
µέχρι και σήµερα αντιστέκεται στη συντηρητική αντίληψη και
πρακτική σε όλο το φάσµα των οικονοµικών, πολιτικών και
κοινωνικών δραστηριοτήτων.
'Ολες οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχουν στην ουσία και στην
αιχµή της πολιτικής τους, την κοινωνική ανάπτυξη και την κοινωνική
δηµοκρατία, γι' αυτό και είναι σαφής η διαχωριστική γραµµή από τις
θέσεις που στηρίζει η Νέα ∆ηµοκρατία, θέσεις στασιµότητας και
ειδικών εξαρτήσεων και συµφερόντων.
Για την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. συµφέρον είναι µόνο αυτό του
ελληνικού λαού, γι' αυτό και µε τον παρόντα Προϋπολογισµό µε
διαφάνεια και αποφασιστικότητα εντάσσει τη χώρα µας στην ΟΝΕ,
αναδεικνύοντας συγχρόνως την ανάπτυξη και την κοινωνική
αλληλεγγύη βασικούς άξονες της µακροοικονοµικής της πολιτικής.
Η αποκλιµάκωση του πληθωρισµού, η µείωση του ελλείµµατος, τα
κίνητρα για ιδιωτικές και δηµόσιες επενδύσεις,οι ευνοϊκές ρυθµίσεις
για ανάπτυξη και για ίσες ευκαιρίες, εγγυώνται µια ισχυρή
οικονοµικά και πολιτικά Ελλάδα στην Ευρώπη, αλλά εγγυώνται
συγχρόνως για τους Ελληνες εισοδήµατα που ισορροπούν µεταξύ
σταθεροποίησης, ανάπτυξης και κοινωνικής συνοχής.
Είναι εξαιρετικά θετικό ότι η δηµοσιονοµική, η αναπτυξιακή και
κοινωνική πολιτική της Κυβέρνησης επέτυχε οικονοµική ανάπτυξη
µε δικαιότερη κατανοµή του εθνικού εισοδήµατος και του εθνικού
πλούτου.
Και είναι βεβαίως απαραίτητο, κύριε Υπουργέ, να αυξηθούν οι
κοινωνικές δαπάνες που απευθύνονται σε ειδικές κατηγορίες
ατόµων και κοινωνικών οµάδων και αφορούν στην υγεία, στην
πρόνοια, στην ασφάλιση, στη στεγαστική στήριξη, στην προστασία
από την ανεργία.
Σ' αυτήν την προσπάθεια για µια κοινωνική στρατηγική για την
οικονοµία και την ανάπτυξη, πρέπει να συµβάλουµε όλοι µας. Και
αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να ζητηθεί, όχι µόνο και συνεχώς από τους
εργαζόµενους, αλλά και από τις βιοµηχανίες και τις τράπεζες και
όλους τους φορείς της οικονοµικής πολιτικής, να εµπλακούν
συντονισµένα και καθοριστικά και να συµβάλουν στη
σταθεροποίηση της οικονοµίας, στην ανάπτυξη, στην απασχόληση
και στην ποιότητα ζωής.
Η ένταξή µας στην ΟΝΕ, η ορθολογική διαχείριση των πόρων, η
δηµοσιονοµική µας προσαρµογή και όλα τα επιτεύγµατα της
προσπάθειάς µας έχουν ένα και µόνο στόχο: τη βελτίωση των
συνθηκών διαβίωσης του λαού µας, µέσα σε µια πραγµατικά
προοδευτική και ανεπτυγµένη ευρωπαϊκή οικογένεια, όπου η
αναβάθµιση του φυσικού, δοµηµένου και κοινωνικού περιβάλλοντος
θα απελευθερώνει τις δηµιουργικές δυνάµεις των πολιτών κύριε
Υπουργέ του Πολιτισµού, θα ενδυναµώνει τον κοινωνικό ιστό µε την
εµπέδωση της κοινωνικής αλληλεγγύης και συνοχής και θα ορίζει
την ποιότητα της ζωής µας.
Τα δηµόσια έργα που γίνονται στη χώρα µας, το Εθνικό
Κτηµατολόγιο, οι υποδοµές που πραγµατοποιούνται, όλο αυτό το
τεράστιο εργοτάξιο της προσπάθειας και της δηµιουργίας βρίσκεται
σε αυτήν την κατεύθυνση.
Μην πυροβολείτε λοιπόν, κύριοι Βουλευτές, κυρίως της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης τα βήµατα της προόδου, τα βήµατα για ανάπτυξη
και καλύτερη ποιότητα ζωής.
Η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. καταθέτει ένα νέο πρότυπο ανάπτυξης,
τη βιώσιµη ανάπτυξη που αξιοποιεί όλες τις δυνατότητες της
κοινωνικής προόδου και ολοκλήρωσης, τόσο στην τεχνολογία και
στις µορφές οικονοµικής δραστηριότητας, όσο και στον τρόπο ζωής
και τις ανθρώπινες αξίες.

Η πρόκληση για την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι η εναρµόνιση
και η δηµιουργική προώθηση των στόχων της ευρωπαϊκής
ολοκλήρωσης, µέσα σ' ένα ισόρροπο πλαίσιο ανάπτυξης, µε
κυρίαρχο ποιοτικό µέτρο το σεβασµό στο περιβάλλον, όπου θα
αναπτύσσονται δυναµικά οι τοµείς της γεωργίας, της βιοµηχανίας,
του τουρισµού και των υπηρεσιών, αλλά παράλληλα θα
αναπτύσσεται η παιδεία, ο πολιτισµός, η ισονοµία, η συµµετοχική
δηµοκρατία, το βιοτικό επίπεδο.
Η πρόκληση για τη Νέα ∆ηµοκρατία είναι αν στη θέση του
κυνισµού, της στείρας εθιµικής της άρνησης στον Προϋπολογισµό,
µπορεί να τοποθετήσει το ρεαλισµό, την ευαισθησία και την
υπευθυνότητα της πρότασης µιας πραγµατικής Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης.
Ο ελληνικός λαός ζητά από την Κυβέρνηση, από την Aντιπολίτευση,
ζητά απ' όλους µας να ανταποκριθούµε σε αυτές τις προκλήσεις.
Ζητά απ' όλους µας να δικαιώσουµε τους δικούς του αγώνες και τις
θυσίες του για ένα καλύτερο µέλλον.
Ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό γιατί ακριβώς στηρίζουµε την
πρόοδο και το καλύτερο µέλλον της χώρας µας και αυτού του
περήφανου ελληνικού λαού. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Το λόγο έχει η κ.
'Αννα Ψαρούδα- Μπενάκη για δέκα λεπτά.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα κύριοι
συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., εθαύµασα πραγµατικά τα ηχηρά
χειροκροτήµατα που ακολούθησαν την οµιλία του Υπουργού
Πολιτισµού κ. Βενιζέλου.
Ποιον χειροκροτήσατε, κύριοι συνάδελφοι; Τον όψιµο Ηρακλή του
στέµµατος του κ. Σηµίτη ή τον εν αναµονή αρχηγό του ΠΑ.ΣΟ.Κ.;
∆ιότι η πολιτεία του κ. Βενιζέλου τον τελευταίο καιρό και η εµφάνισή
του απ' αυτό το Βήµα αναδεικνύει σε όλο τους το µεγαλείο τις
εσωτερικές συγκρούσεις, διακυµάνσεις και διεργασίες που γίνονται
στα πλαίσια του κόµµµατός σας.
Εν πάση περιπτώσει όµως, παρακολουθήσαµε είκοσι ολόκληρα
λεπτά ένα χειµαρρώδες παραλήρηµα του κ. Βενιζέλου, από το
οποίο κύριοι συναδελφοι, δεν προέκυψε τίποτε.
Και σας παρακαλώ, εσείς οι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να σκεφθείτε
τώρα που κατέβηκε από το Βήµα και επεκράτησε κάποια ηρεµία, τι
προέκυψε από τα είκοσι λεπτά οµιλίας του κυρίου Υπουργού
Πολιτισµού, πέρα βέβαια από τη συνήθη δοκησισοφία, τη
λεξιλαγνεία και την ανεπιτυχή πράγµατι προσπάθεια, να µας
µεταχειριστεί όλους ως αφελείς και περιστασιακούς ψηφοφόρους.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Μονίµως τον αδικείτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Μην
ανησυχείτε τόσο πολύ.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Από το Υπουργείο Πολιτισµού
πάντως ο κ. Βενιζέλος δεν διδάχθηκε τίποτα ή µάλλον διδάχθηκε
µόνο ένα. ∆εν διδάχθηκε γιατί δεν προσπάθησε να κάνει τίποτα.
'Ενα όµως το διδάχθηκε φαίνεται. ∆ιδάχθηκε το θέατρο, κύριοι
συνάδελφοι, και ιδιαίτερα το θέατρο του παραλόγου. Γιατί οι
παραλογισµοί που παρακολουθήσαµε, όσους µπορέσαµε βέβαια
να παρακολουθήσουµε σ' αυτό το χειµαρρώδες παραλήρηµα, δεν
έχουν σύγκριση µε ό,τι έχουµε ακούσει µέχρι τώρα. Ακούστε.
Προσπάθησα εγώ να τα καταλάβω και αφήστε µε να σας τα πω.
Ο κ. Βενιζέλος ξεκίνησε από την ΟΝΕ. Μας είπε ότι η ΟΝΕ δεν είναι
απλά επιδίωξη του κόµµατος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και του κ. Σηµίτη
σήµερα, αλλά είναι µια µεγάλη λαϊκή υπόθεση, είναι ένα βασικό
πλαίσιο αναφοράς της χώρας που υπήρχε ανέκαθεν.
Από πότε κύριοι συνάδελφοι, γίνατε εσείς, το κόµµα σας και ο
αρχηγός σας, τέτοιος ένθερµος υποστηρικτής της ΟΝΕ, δηλαδή, της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και της πλήρους ένταξης της χώρας µας; Από
πότε κύριοι συνάδελφοι, γίνατε υποτίθεται ευρωπαϊκό κόµµα;
Αλλά  το  άκρον  άωτον  του  παραλογισµού  είναι  ότι  ο  κ.
Βενιζέλος  προσπάθησε  να  µας  πείσει  ότι  το  να  µείνουµε  έξω
από  την  ΟΝΕ  όπως  µείναµε,  υπήρξε  συνειδητή,  λέει,  επιλογή
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του κ. Σηµίτη και του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Για όνοµα του Θεού κύριοι
συνάδελφοι, υποτιµάτε τη νοηµοσύνη µας και τη νοηµοσύνη του
ελληνικού λαού!
Μείναµε έξω από την ΟΝΕ γιατί είµασταν ανίκανοι να ενταχθούµε,
γιατί η οικονοµίας µας χάρη στα τόσα χρόνια διακυβέρνησης από το
ΠΑ.ΣΟ.Κ., έχασε κάθε ικµάδα και δυνατότητα παρακολούθησης και
των δεικτών και της διαρθρωτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. Και έρχεται ο κ. Βενιζέλος να µας πει ότι η ΟΝΕ ήταν
ανέκαθεν λαϊκή υπόθεση και το ότι µείναµε έξω ήταν µία συνειδητή
επιλογή; 'Ελεος, κύριοι συνάδελφοι!
Αλλά ο κ. Βενιζέλος έκανε και κάτι άλλο. Προσπάθησε να δώσει
µαθήµατα αντιπολίτευσης στη Νέα ∆ηµοκρατία, να µας πει πώς θα
ασκήσουµε το θεσµικό µας ρόλο και µας είπε ότι δεν κάνουµε
εποικοδοµητική, δεν κάνουµε ουσιαστική αντιπολίτευση, αλλά
περιµένουµε απλώς να πέσει το ώριµο φρούτο.
Κύριοι συνάδελφοι, αυτό θα γίνει οπωσδήποτε, ούτε πολύ
χρειάζεται να περιµένουµε, ούτε ιδιαίτερη προσπάθεια χρειάζεται να
καταβάλουµε για να πέσει το ώριµο φρούτο του ΠΑ.ΣΟ.Κ., διότι έχει
αρχίσει να καταρρέει. Εκείνο όµως που πρέπει να κάνουµε και η
Νέα ∆ηµοκρατία το κάνει µε συνείδηση, είναι να ασκήσουµε
αντιπολίτευση που θα απεικονίζει την αυριανή µας κυβέρνηση.
Η Νέα ∆ηµοκρατία θα είναι αργά ή γρήγορα κυβέρνηση στις
επόµενες εκλογές. Και εκείνο που οφείλει να κάνει και το κάνει από
τώρα, είναι να δώσει µία πρόγευση στον ελληνικό λαό για το ποια
θα είναι η πολιτική την οποία θα ασκήσει. Και το κάνει υπεύθυνα και
µε σαφήνεια. Το έχουµε κάνει µε προτάσεις νόµων.'Οχι µε λόγια,
όχι µε πυροτεχνήµατα, αλλά µε συγκεκριµένες διατάξεις που έχουµε
καταθέσει στη Βουλή. ∆εν χρειάζεται να τις απαριθµήσω, φθάνει
µόνον την τελευταία να πω, την πρόταση νόµου για τον εθνικό
διάλογο για την παιδεία.
Αλλά κυρίως το κάνει µε τη συνεπή και πάντοτε συνεχή στάση της,
ειλικρινή και αδιαµφισβήτητη, σε όλα τα οξύτατα πολιτικά θέµατα
που εκάστοτε αναφύονται.
Καταλήψεις. Σήµερα ταλαιπωρούν την παιδεία οι καταλήψεις. Ποια
ήταν η στάση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. όταν ήταν αντιπολίτευση στο θέµα των
καταλήψεων;
Μπλόκα: Ταλαιπωρούνται οι πολίτες από τα µπλόκα των µαθητών,
από τα µπλόκα των αγροτών. Ποια ήταν η υπεύθυνη στάση του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. όταν ήταν αντιπολίτευση; Να υποδαυλίζει, να ενισχύει και
να προωθεί αυτά τα συστήµατα βίας για την έκφραση της
δηµοκρατικής διαµαρτυρίας.
Ποια είναι η στάση της Νέας ∆ηµοκρατίας σήµερα, κύριοι
συνάδελφοι; Ο ίδιος ο Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας καταδίκασε
τις καταλήψεις και ζήτησε από τους µαθητές να µην προσφεύγουν
στη βία. Ο ίδιος καταδίκασε τα µπλόκα και των αγροτών και των
µαθητών. Που είναι λοιπόν, η αντιπολίτευση για την Αντιπολίτευση;
Που είναι η επιπολαιότητα και η έλλειψη περιεχοµένου στην
Αντιπολίτευση;
Αυτό είναι το θέατρο του παραλόγου του κ. Βενιζέλου, κύριοι
συνάδελφοι, που το αντιληφθήκατε -το καταλαβαίνω πολύ καλά-
αλλά ευτυχώς το έχει αντιληφθεί ακόµα καλύτερα ο ελληνικός λαός.
Περιµέναµε να µας πει κάτι ο κ. Βενιζέλος για το Υπουργείο
Πολιτισµού. Περιµέναµε να µας πει κάτι για την παιδεία.'Εκανε δύο
αναφορές, κύριοι συνάδελφοι. Μίλησε για πολιτικές πολιτισµού και
για πολιτικές παιδείας σχετικά µε το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης. ∆ηλαδή, τι σκοπεύει το ΠΑ.ΣΟ.Κ.; Εάν βέβαια ονειρεύεται
κυβέρνηση. Αφού κατέστρεψε και άφησε να εξαφανιστεί το δεύτερο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, εποφθαλµιά και το τρίτο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης για να το καταστρέψει;
Τι µας είπε για τον πολιτισµό ο κ. Βενιζέλος; Κάτι που ξέφυγε εν τη
ερήµη του λόγου, βέβαια.'Οτι ο πολιτισµός δεν µπορεί να στηρίζεται
στις επιχορηγήσεις. Συµφωνούµε, το έχουµε πει και εµείς. Αλλά
που πρέπει να στηρίζεται, κύριε Βενιζέλο; ∆εν πρέπει τουλάχιστον
να στηρίζεται στην ιδιωτική πρωτοβουλία, στην ιδιωτική οικονοµία,
στις χορηγίες της οικονοµίας, δηλαδή στην προσέγγιση του
πολιτισµού όχι µε την οικονοµία του χρόνου, που µας είπατε πριν

κάνοντας κάποιο λογοπαίγνιο µε τους εργαζοµένους, αλλά µε την
πραγµατική οικονοµία. Τι έκανε όµως η Κυβέρνησή σας;
Ψήφισε το 1997 µέσα στη φοροµπηχτική πολιτική της το 20%
συντελεστή φορολόγησης των δωρεών και των χορηγιών. Θέλετε
να σας πω ποιο είναι το αποτέλεσµα για τον πολιτισµό;
Το 1996 πριν από το νόµο σας, το σύνολο των χορηγιών της
ιδιωτικής οικονοµίας για τον πολιτισµό, ήταν τρία δισεκατοµµύρια
εκατόν είκοσι εκατοµµύρια (3.120.000.000) δραχµές.
Στα µέσα του 1997 που ψηφίστηκε ο νόµος, ήταν τετρακόσια
ενενήντα ένα εκατοµµύρια (491.000.000) δραχµές. Ξέρετε πόσες
είναι οι ιδιωτικές χορηγίες για τον πολιτισµό στο πρώτο εξάµηνο του
1998; Σαράντα τέσσερα εκατοµµύρια (44.000.000) δραχµές, κύριοι
συνάδελφοι. 'Ενας ιστορικός όµιλος, ο ΟΜΕΠΟ ο Οµιλος για την
προσέγγιση του πολιτισµού και της οικονοµίας, που φέρνει κοντά
την οικονοµία και τον πολιτισµό, έκλεισε γιατί δεν έχει λόγο
υπάρξεως, γιατί η φοροµπηχτική πολιτική του Υπουργείου
Πολιτισµού και του Υπουργείου Οικονοµικών εξηφάνισε µία σίγουρη
πηγή χρηµατοδότησης του πολιτισµού.
Θέλετε να σας πω και κάτι αλλο σε σχέση µε τους εργάτες του
πνεύµατος και της τέχνης; Εκείνους στους οποίους απονέµεται
υποτίθεται τιµητική σύνταξη, καλλιτέχνες και συγγραφείς; Στις
13.2.98 το Υπουργείο Πολιτισµού µε µία επιτροπή απένειµε εκατό
τιµητικές συντάξεις σε µεγάλα ονόµατα της τέχνης και του
πολιτισµού. Και µέχρι σήµερα το Γενικο Λογιστήριο δεν έχει βγάλει
συντάξεις. Αυτή είναι η µέριµνα για τον πολιτισµό, κύριε συνάδελφε,
της Κυβέρνησής σας, αυτό είναι το κοινωνικό κράτος σας.
Και επειδή αναφέρθηκε ο κ. Βενιζέλος και στην παιδεία -ο χρόνος
δεν µε φθάνει, δεν έχω ακούσει αν ο κ. Αρσένης θα έρθει να µιλήσει
για την παιδεία, βέβαια όχι για να πει αυτά που µας είπε στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, διότι αυτά ούτε το θέµα της
παιδειας προάγουν, ούτε µας οδηγούν σε έξοδο από την κρίση
ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, τι γίνεται µε τον προϋπολογισµό για
την παιδεία. Υπαρχει αύξηση 5,7% και σε αυτό θα στηριχθεί ο κ.
Αρσένης αν έρθει να µιλήσει. Και ξέρετε που πάει αυτό το 5,7%
σύµφωνα µε την ίδια την εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού;
Στην κάλυψη της µισθοδοσίας των νεοπροσληφθένων
εκπαιδευτικών, στις δαπάνες λόγω της αύξησης του αριθµού των
εισαγοµένων και την ίδρυση νέων τµηµάτων και στην εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, αυτή που παραπαίει. Ούτε δραχµή για την
προαγωγή της υφιστάµενης κατάστασης στην παιδεία. Θα µείνουµε
µε τα ίδια σχολεία, µε τις ίδιες αίθουσες, µε την ίδια φτώχεια. Με
αυτήν τη φτώχεια θα έµενε η Ελλάδα αν έµενε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. στην
εξουσία. Αλλά ευτυχώς, κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µείνει.
(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριοι Βουλευτές,
το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κ.
Κοσµάς Σφυρίου.
Πριν πάρει το λόγο να σας πω ότι εξαιτίας των αναγκών και του ότι
ο κατάλογος παραµένει µεγάλος, θα τηρηθεί η απόφαση να
κλείσουµε την πρωϊνή συνεδρίαση στις 16.00'.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η Εθνική
Αντιπροσωπεία συζητεί αυτές τις ηµέρες στον τελικό προενταξιακό
Γενικό Κρατικό Προϋπολογισµό, µέσα σε κλίµα που χαρακτηρίζεται
από εντάσεις. Οι πιο χαρακτηριστικές στο διεθνή χώρο, η
καταδικαστέα πολεµική επιχείρηση Ηνωµένων Πολιτειών και
Ηνωµένου Βασιλειου στο Ιράκ, η οποία ανεστάλη χθες. Και στον
εσωτερικό χώρο, οι παράλογες µαθητικές κινητοποιήσεις κατά της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, οι οποίες παρατείνονται, τουλάχιστον
κάτω απο την πολιτική κάλυψη της Αντιπολίτευσης.
(Και βέβαια δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα αυτά τα οποία
ανέφερε πριν από λίγο η κ. Μπενάκη εκ µέρους της Νέας
∆ηµοκρατίας). Μιας Αντιπολίτευσης, µε δύο τουλάχιστον
παραδοσιακές πτέρυγες, την ∆εξιά και την παραδοσιακή Αριστερά
και τα κόµµατα διαµαρτυρίας, που όλοι προσπαθούν
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να διαµορφώσουν κλίµα ακατάσχετης δηµαγωγίας κατά την
πενθήµερη συζήτηση του Προϋπολογισµού του 1999. Κάθε κόµµα
της Αντιπολίτευσης επιµένει να κρίνει τον προϋπολογισµό µε την
ιδεατή, αλλά εξωπραγµατική δική του προσέγγιση, µε αντιφατικά
µεταξύ των πτερύγων της Αντιπολίτευσης επιχειρήµατα, διαµετρικά
αντίθετα µεταξύ τους, τα οποία σε όλες σχεδόν τις περιπτώσεις
περιέχουν γενικολογίες και αφορισµούς της ελληνικής οικονοµικής
πραγµατικότητας.
Κάθε κόµµα της Αντιπολίτευσης επικρίνει, µηδενιστικά, τα
αποτελέσµατα της πολιτικής που εφάρµοσαν από το 1994 και
εφαρµόζουν και σήµερα οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ,
παραγνωρίζοντας όµως ηθεληµένα συνειδητά την οικονοµική
πραγµατικότητα του 1993, επί της οποίας έπρεπε να εφαρµοστεί η
πολιτική αυτή και να αποδόσει καρπούς.
Οι 'Ελληνες πολίτες όµως πρέπει να γνωρίζουν και να µη ξεχνούν,
ότι στο τέλος του 1993 η διαφορά που χωριζε τόσο την ελληνική
οικονοµία, όσο και την κοινωνική θέση των Ελλήνων, από τα άλλα
κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, εθεωρείτο πρακτικά
αγεφύρωτη.
Εµείς κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουµε ακράδαντα ότι οι 'Ελληνες
πολίτες, που ασκούν την κριτική τους και εκφράζουν τα παράπονά
τους, έχουν το πολιτικό αισθητήριο να διακρίνουν το αναγκαίο και
εφικτό, αρκεί να είναι δίκαιο, από το επιθυµητό.
Εµείς πιστεύουµε, ότι οι 'Ελληνες πολίτες που εκφράζουν τη
δυσαρέσκειά τους για ορισµένες αντιδηµοτικές πολιτικές, για
παράδειγµα τη µη τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας, που
αναγκάζεται να εφαρµόσει η Κυβέρνηση έχουν το πολιτικό
αισθητήριο να διακρίνουν, ότι η υπευθυνότητα βρίσκεται εκεί που
εκφράζεται η αλήθεια, έστω και αν µερικές φορές είναι δυσάρεστη
και η ανευθυνότητα βρίσκεται εκεί που εκφράζεται η δηµαγωγία, για
να φαίνεται ευχάριστη και να αποδίδει ψηφοθηρικά.
'Οµως, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης εκείνο που δεν θα
αποφύγετε, όσο και αν δηµαγωγήσετε, είναι ότι οι 'Ελληνες πολίτες,
όταν το 2000 θα έρθει η ώρα των εθνικών εκλογών, θα
αποτιµήσουν πού ήταν η χώρα το 1993, που βρίσκεται τώρα και
πού θα φθάσει µετά την εφαρµογή του Προϋπολογισµού του έτους
1999.
Γιατί αγαπητοί συνάδελφοι, τα πέντε τελευταία χρόνια που πέρασαν
καλύψαµε κατά το µέγιστο δυνατό µερος την αγεφύρωτη διαφορά
που χώριζε την οικονοµία από το µέσο όρο των λοιπών κρατών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Πρώτον ο ρυθµός ανάπτυξης επί τοις εκατό
σαν ποσοστό µεταβολής του ΑΕΠ, το 1993 στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση των δεκαπέντε ήταν µείον 0,5%, στην Ελλάδα ήταν µείον
1,6%, αρνητικός ρυθµός. Η "ελεύθερη πτώση" που ανέφεραν
µερικοί συνάδελφοι.
Φθάσαµε στα µέσα του 1995 όπου ο ελληνικός ρυθµός ανάπτυξης
του εθνικού προϊόντος έφθασε αυτόν του ευρωπαϊκού µέσου όρου
και το τέλος του 1998 βρίσκει την Ελλάδα µε αύξηση του ΑΕΠ κατά
3,5%, όταν ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης των δεκαπέντε
είναι 2,7%. 'Ηδη από τα µέσα του 1995, δηλαδή τριάµισι συνεχή
χρόνια, η ελληνική οικονοµία ακολουθεί τροχιά πραγµατικής
σύγκλισης προς το µέσο ευρωπαϊκό επίπεδο, το οποίο το 1999 θα
το έχει προσεγγίσει πολύ ικανοποιητικά.
Ο µέσος πραγµατικός µισθός, οι αµοιβές και στον ιδιωτικό και το
δηµόσιο τοµέα, το 1993, που είχαµε στην Ελλάδα επί τοις εκατό
αύξηση του δείκτη τιµών καταναλωτή 12,3%, στην υπόλοιπη
Ευρωπαϊκή 'Ενωση ήταν 4,1% και τότε υπήρχε αύξηση του µέσου
µισθού στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, έστω και 0,1%, όταν στην Ελλάδα
είχαµε µείωση µείον τρεις ποσοστιαίες µονάδες. Στην περίοδο
1990-1993, κάθε χρόνο, κατά µέσο όρο µείωση κατά 3,6%.
Το 1998, ασφαλώς πολλές φορές παραπονιόνται οι πολίτες ότι δεν
είναι το επιθυµητό το ποσοστό αύξησης στους µισθούς, αλλά αν
λάβουµε υπόψη µας και το δηµόσιο τοµέα και τις συλλογικές
συµβάσεις εργασίας, όλου του ιδιωτικού τοµέα, καταλήγουµε ότι το
1998, που στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση των έντεκα -που έχουν ήδη
ενταχθεί στην πρώτη φάση- υπάρχει αύξηση του δείκτη τιµών του
καταναλωτή 1,7% και µόλις η αύξηση των µέσων µισθών κατά

0,9%.
Στην Ελλάδα που ο πληθωρισµός είναι της τάξεως του 4%, έχουµε
φέτος συν 1,5% αύξηση πραγµατικού διαθέσιµου µισθού. Την
πενταετία 94-98, η ετήσια µεταβολή του µέσου πραγµατικού µισθού
ήταν συν 1,7%, εάν αφαιρέσουµε τόσο τον πληθωρισµό όσο και τη
φορολογία. Και αυτό αποτιµήθηκε από όλα τα επίσηµα στοιχεία.
Αυτά τα επίσηµα στοιχεία, που άλλα βασίζονται στη EUROSTAΤ και
άλλα στην Εθνική Στατιστική Υπηρεσία, αποδεικνύουν ότι στην
Ελλάδα πραγµατοποιούνται ρυθµοί βελτίωσης του πραγµατικού -
δηλαδή µετά την αφαίρεση πληθωρισµού και φορολογίας-
διαθέσιµου εισοδήµατος, συγκριτικά υψηλότεροι από το µέσο όρο
των λοιπών κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όπου
υπάρχει σχεδόν στασιµότητα.
Σχετικά µε τη φορολογία: η επωδός µε την οποία επικρίνει η
Αντιπολίτευση την κυβερνητική πολιτική -η Νέα ∆ηµοκρατία µάλιστα
µε βαρείς χαρακτηρισµούς- είναι η επιβολή, λέγουν, δυσβάστακτης
φορολογίας. 'Οµως οι πολίτες δεν πρέπει να ξεχνούν ότι στα
πρόσφατα χρόνια που κυβέρνησε η Νέα ∆ηµοκρατία, το 1990-
1993, ο µέσος όρος ετήσιας αύξησης των εσόδων από εµµέσους
και αµέσους φόρους ήταν 19,2% το χρόνο και µάλιστα µε την πιο
άδικη µορφή. 'Ηταν το 70,9% έµµεσοι φόροι, που πληρώνονται από
τα ευρύτατα λαϊκά στρώµατα, και µόλις το 29,1% άµεσοι φόροι,
δηλαδή φόροι εισοδήµατος.
Το 1998 αυτή η σχέση έχει γίνει δικαιότερη, δηλαδή οι έµµεσοι
φόροι από το 70,9% έπεσαν στο 63,9%, έναντι 36,1% των φόρων
εισοδήµατος, από τους οποίους όµως µόνο το 14% είναι φόροι
εισοδήµατος φυσικών προσώπων. ∆ηλαδή, η αύξηση της
φορολογίας εισοδήµατος επεβλήθη κυρίως -και αυτό είναι
δικαιότερο- κατά των εταιρειών, κατά των εχόντων και κατεχόντων,
όπως τονίστηκε χαρακτηριστικά και όχι κατά του µέσου 'Ελληνα
φορολογούµενου και του µικρού εισοδήµατος.
Για τον Προϋπολογισµό του 1999 η Αντιπολίτευση δηµαγωγικά
επικρίνει την Κυβέρνηση για δήθεν νέα φορολογική λαίλαπα. Και
βέβαια είναι ψέµα, γιατί το 1999 δεν επιβάλλεται κανένας νέος
φόρος, δεν έρχεται κανένα φορολογικό νοµοσχέδιο στη Βουλή,
αντίθετα µειώνονται συντελεστές εµµέσων φόρων στα καύσιµα, στο
πετρέλαιο, στο ΦΠΑ του ηλεκτρικού ρεύµατος κλπ. και
ανακουφίζονται οι καταναλωτές κατά εκατόν εβδοµήντα
δισεκατοµµύρια δραχµές, περίπου. Τονίζω ότι είναι προτιµότερη
αυτή η ανακούφιση, γιατί συµβάλλει, µαζί µε άλλα µέτρα, στη
µείωση του πληθωρισµού στο 2%.
Κύριοι συνάδελφοι, πριν από µερικά χρόνια, το 1993, εθεωρείτο
ουτοπικό να φθάσουµε στο 2%, που είναι σήµερα ο κρισιµότερος
στόχος στο τέλος του 1999, για την ένταξη της χώρας µας στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Είναι, λοιπόν, προτιµότερο να υπάρξει η ανακούφιση µέσα από τη
µείωση της έµµεσης φορολογίας απ'ό,τι να εψηφίζετο η
τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας για ένα έτος. Κάτι
µάλιστα που θα επιδρούσε ανασταλτικά στη µείωση του σκληρού
πυρήνα του πληθωρισµού, ενώ συµβάλλει στη µείωση του
πληθωρισµού η µείωση της έµµεσης φορολογίας, κάτι που για το
φορολογικό µας σύστηµα είναι και επιδιωκόµενο και δικαιότερο.
Αυτή είναι η αλήθεια χωρίς δηµαγωγίες.
Μας απαντά η Αντιπολίτευση: µα πώς λέτε ότι δεν επιβάλλεται
κανένας νέος φόρος, αφού αυξάνονται τα φορολογικά έσοδα κατά
τετρακόσια ενενήντα οκτώ δισεκατοµµύρια (498.000.000.000)
δραχµές!
Την  απάντηση  τη  γνωρίζουν  οι  συνάδελφοι  και  ιδιαίτερα  της
Νέας  ∆ηµοκρατίας,  αλλά  και  των  άλλων  κοµµάτων,  αλλά
θέλουν  ασφαλώς  να  δηµιουργούν  εντυπώσεις  στους  πολίτες.
Γνωρίζουν  ότι  αυτά  τα  πεντακόσια  δισεκατοµµύρια
(500.000.000.000)  δραχµές  θα  προέλθουν  αποκλειστικά  από  τη
φυσιολογική  αύξηση  των  εσόδων  σαν  αποτέλεσµα  της
προβλεπόµενης  αύξησης  του  ονοµαστικού  Ακαθάριστου
Εθνικού  Προϊόντος  κατά  6,7%,  από  τις  ρυθµίσεις  βεβαιωµένων
οφειλών  παρελθόντων  ετών,  βάσει  του  σχετικού  νοµοσχεδίου
που  έχει  ήδη  ψηφιστεί  στην  Κοινοβουλευτική  Επιτροπή  και
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βέβαια από τον περιορισµό της φοροδιαφυγής, ιδιαίτερα του
Φ.Π.Α., αλλά και του λαθρεµπορίου µε την αναδιοργάνωση του
Υπουργείου Οικονοµικών -βλέπε τη λειτουργία του συστήµατος
TAXIS- και µε τους ελέγχους.
Τέλος -και αυτό θέλω να το υπογραµµίσω ιδιαίτερα- κύριοι
συνάδελφοι, και πρέπει να γνωρίζουν οι πολίτες, ότι µε τη
φορολογική πολιτική που ασκήθηκε µετά το 1994, τα συνολικά
έσοδα της ελληνικής γενικής κυβέρνησης έφθασαν σήµερα σαν
ποσοστό επί τοις εκατό του ΑΕΠ στο 85% του ευρωπαϊκού µέσου
όρου. Και είναι αυτό το µικρότερο ποσοστό εσόδων από όλα τα
µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, µετά την Ιρλανδία. Αυτά, για να
συγκρίνουµε ποια είναι η δική µας καταβολή φόρων σε σχέση µε
τους άλλους ευρωπαίους. Να µη θεωρούµε δηλαδή, ότι εµείς
πληρώνουµε -µέσα σε όλη την Ευρώπη- τους περισσότερους
φόρους.
Αυτό το οποίο επιβάλλεται να µειωθεί ακόµη περισσότερο, για να
γίνει δικαιότερο το φορολογικό µας σύστηµα, είναι η έµµεση
φορολογία, που επιβαρύνει τα ευρύτατα λαϊκά στρώµατα.
Σε ό,τι αφορά τις δαπάνες του κρατικού Προϋπολογισµού για το
1999:
Η Αντιπολίτευση επέκρινε τον Προϋπολογισµό -τα ακούσαµε και
σήµερα αυτά- ότι είναι αντιαναπτυξιακός, αντικοινωνικός και άλλα
παρόµοια. 'Οµως, ας κρίνουν οι 'Ελληνες πολίτες: Είναι
αντιαναπτυξιακός, όταν επιδιώκει αύξηση του ΑΕΠ κατά 3,7%, όταν
στην υπόλοιπη Ευρωπαϊκή 'Ενωση ο στόχος για το 1999 είναι µόλις
3%; Ταυτόχρονα αυξάνει τις δαπάνες για το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων µε αναπτυξιακό περιεχόµενο κατά 17,1%, για τη
γεωργία κατά 12,1%. Και βέβαια, µε έµφαση στο σχεδιασµό της
ανάπτυξης προς την περιφέρεια, κυρίως τις παραµεθόριες
περιοχές, τη νησιωτική Ελλάδα, τη Μακεδονία, τη Θράκη και άλλες
περιοχές, όπου εκεί επιδιώκονται ταχύτεροι ρυθµοί ανάπτυξης µε
βάση τον εθνικό σχεδιασµό.
Είναι αντικοινωνικός, όταν αυξάνει τις δαπάνες για την παιδεία κατά
8,2%; Η κ. Μπενάκη µας ανέφερε ότι τάχα είναι 5% περίπου και δεν
πρόκειται να γίνουν αίθουσες σχολείων κλπ. Σκοπίµως απέκρυψε
το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, που αφορά τον τοµέα της
παιδείας. Γιατί αν πάρουµε συνολικά τις δαπάνες -οι αίθουσες και
τα σχολεία δεν βγαίνουν από τον τακτικό Προϋπολογισµό, από το
πρόγραµµα επενδύσεων βγαίνουν- τότε η αύξηση φθάνει στο 8,2%.
Για την υγεία και πρόνοια στο 6,2%, όταν βέβαια έχουµε πρόβλεψη
για τον πληθωρισµό 2% το ∆εκέµβριο 1999.
Εκείνο που έχει ιδιαίτερη σηµασία -και αποτελεί δείγµα γραφής της
κοινωνικής διάστασης της πολιτικής- είναι ότι η Κυβέρνηση
παρεµβαίνει ακόµη µία φορά στα κατώτερα επίπεδα των
συντάξεων. ∆εν είναι µόνο ότι διεύρυνε πέρσι το ΕΚΑΣ, είναι ότι το
αυξάνει φέτος κατά 50%, µειώνει τη συµµετοχή στη συµβολή των
ασφαλισµένων στα φάρµακα από το 25% στο 10%.
Και βέβαια επιβάλλεται, κύριε Υπουργέ -αυτό είναι γενική απαίτηση
όλων των Βουλευτών της Πλειοψηφίας- να βρεθεί µία λύση σε ό,τι
αφορά τη βελτίωση και των κατωτάτων ορίων των συνταξιούχων
του ΟΓΑ ή το ίδιο ΕΚΑΣ ή ένα δικό τους ΕΚΑΣ, το οποίο να
µπορέσει να δώσει τελικά το δείγµα γραφής σε αυτήν τη µεγάλη
κατηγορία των συνταξιούχων µας.
Βέβαια εδώ θα πρέπει να υπογραµµίσουµε προς τους 'Ελληνες
πολίτες µία οδυνηρή αλήθεια -την υπογραµµίζω- που όσο και αν το
παραγνωρίζει η Αντιπολίτευση, για να κάνει ανέξοδη αντιπολίτευση,
δεν µπορεί να το αποφύγει. Μπορεί κατά το 1999 οι δαπάνες
εξυπηρέτησης του συσσωρευµένου δηµόσιου χρέους να έχουν
αποκλιµακωθεί, να έχουν µειωθεί σηµαντικά στο 25,3%. (Θυµίζω
ότι το 1993 ήταν 34%). 'Οµως, πληρώνει ακόµη -αυτή είναι η
οδυνηρή αλήθεια- ο ελληνικός λαός για την εξόφληση
ληξιπροθέσµων δόσεων του δηµοσίου χρέους τόσα, όσα για την
παιδεία, όσα για την υγεία, όσα για τη συµµετοχή του κρατικού
Προϋπολογισµού στην κοινωνική ασφάλιση, µαζί διότι το 9,9% του
Προϋπολογισµού είναι για την παιδεία, το 7,9% για την υγεία και
πρόνοια, το 8,9% για την κοινωνική ασφάλιση. ∆ηλαδή πληρώνει
για την εξυπηρέτηση του δηµόσιου χρέους τόσα, όσα για την υγεία,
για την παιδεία και την κοινωνική ασφάλιση µαζί. Και αυτή είναι µία

οδυνηρή αλήθεια.
Αν σ'αυτές τις δαπάνες εξυπηρέτησης του δηµόσιου χρέους
προσθέσει κανείς και το ογκώδες ύψος των αµυντικών δαπανών,
που δεν έχουν οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, τότε µπορεί να
συµπεράνει ο 'Ελληνας πολίτης γιατί η χώρα µας έχει µειωµένο
ύψος κοινωνικών δαπανών 20% του ΑΕΠ, έναντι 28% του µέσου
όρου της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Mας άσκησαν κριτική πολλοί. Αλλά όµως αυτήν την οδυνηρή
πραγµατικότητα, σε ό,τι αφορά την αποπληρωµή του δηµόσιου
χρέους την αποκρύπτουν ή τουλάχιστον τη διαστρέφουν. 'Οπως
δεν δίνουν και τη σηµασία που πρέπει, στην ανάγκη του ογκώδους
ποσού το οποίο καταβάλλει κάθε χρόνο ο γενικός κρατικός
Προϋπολογισµός για τις αµυντικές µας δαπάνες. Αυτά δεν τα έχουν
οι άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Βέβαια η Νέα ∆ηµοκρατία, κατά την προσφιλή τακτική της,
προσπάθησε να δηµιουργήσει χθες ψευδείς εντυπώσεις -και
προχθές το ίδιο έκανε- ότι το 1989 το ΠΑ.ΣΟ.Κ. -λέει- έφθασε το
δηµόσιο χρέος στα δεκαπέντε τρισεκατοµµύρια
(15.000.000.000.000) δραχµές. Είναι ψευδές το στοιχείο αυτό.
Καταθέτω τον πίνακα 5.1 της σελίδας 124 της εισηγητικής έκθεσης
του κ. Παλαιοκρασσά Υπουργού Οικονοµικών της Νέας
∆ηµοκρατίας, επί του προϋπολογισµού που κατέθεσε τότε,
σύµφωνα µε τον οποίο το σύνολο του δηµοσίου χρέους, εξωτερικού
και εσωτερικού, το 1989, ήταν 6,7 τρισεκατοµµύρια δραχµές, όχι
δεκαπέντε τρισεκατοµµύρια (15.000.000.000.000), που υποστήριξε,
ψευδώς βέβαια η Νέα ∆ηµοκρατία. Και έφθανε αυτό στο 61,5% του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κοσµάς Σφυρίου καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Στο τέλος του 1993 το ύψος του δηµόσιου χρέους έφθασε στο
112% του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. ∆ηλαδή, σε απόλυτους
αριθµούς 19,7 τρισεκατοµµύρια δραχµές, έφθασε το δηµόσιο χρέος.
Καταθέτω από την σελίδα 126, τον πίνακα 5.1 τη σχετική έκθεση
του τότε Υπουργού Οικονοµικών, του αείµνηστου Γιώργου
Γεννηµατά επί του προϋπολογισµού του έτους 1994.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κοσµάς Σφυρίου καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Βέβαια, φθάσαµε τώρα στην αποκλιµάκωση του δηµόσιου χρέους,
στο 105% περίπου του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος και θα
προχωρήσει ακόµη χαµηλότερα, µειώνοντας συνεχώς το
δυσβάσταχτο βάρος του ελληνικού λαού.
Και αξίζει ακόµη µια φορά να τονισθεί και να κατανοηθεί απ' όλους
τους 'Ελληνες πολίτες πως, αν το 1998 µε τη δραχµή και τα
αντίστοιχα επιτόκια στο 12%-13% -από το 30% που ήταν το 1993-
(έπρεπε να αφαιρεθεί προ πολλού αυτή η "αγχόνη" από τον
ιδιωτικό τοµέα, που επέβαλαν τα επιτόκια εκείνης της εποχής),
πληρώσαµε το 1998, κύριοι συνάδελφοι -και πρέπει να το γνωρίζει
ο ελληνικός λαός αυτό- έξι τρισεκατοµµύρια τριακόσια ενενήντα έξι
δισεκατοµµύρια (6.396.000.000.000) δραχµές για την εξυπηρέτηση
του δηµόσιου χρέους µε αυτά τα υψηλά επιτόκια.
Μετά το 2001 και το EURO, που τα αντίστοιχα χαµηλά επιτόκια θα
φθάσουν και κάτω από το 6%, θα χρειάζεται να πληρώνουµε
λιγότερα κατά επτακόσια δισεκατοµµύρια έως ένα τρισεκατοµµύριο
δραχµές το χρόνο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Να ολοκληρώσω τη πρότασή µου.
Και  µπορεί  η  χώρα  µας  να  διαθέτει  -πέραν  αυτών  που
δαπανά  σήµερα-  αυτό  το  ιδιαίτερα  σηµαντικό  ποσόν,  τόσο  για
την  άσκηση  κοινωνικής  πολιτικής,  όσο  και  για  την  άσκηση
αναπτυξιακής  πολιτικής.  Και  τότε  µπορεί  µε  ταχύτερους
ρυθµούς  να  περιοριστεί  δραστικά  την  ανεργία,  που  σήµερα
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µόλις αποκλιµακώνεται και προβλέπεται το 1999 -επιτέλους ύστερα
από αρκετά χρόνια- να πέσει κάτω από το 10%, (µε βάση τα
στοιχεία της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ολοκληρώστε,
κύριε Σφυρίου, παρακαλώ.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Ο επίλογος: Αυτή η µεγάλη προσπάθεια που
καταβάλλει ο ελληνικός λαός, κύριοι συνάδελφοι, στα πλαίσια της
πολιτικής που εφαρµόζει η Κυβέρνηση, πρέπει να στηριχθεί και
κατά το 1999 απ' όλους µας, για να αποδώσει τους
προσδοκώµενους καρπούς και να επιτύχει τους εθνικούς στόχους
που έχουν τεθεί. Ως εθνικούς στόχους -και το υπογραµµίζω αυτό-
είδαν οι πολιτικές και κοινωνικές δυνάµεις σε όλες τις χώρες του
ευρωπαϊκού Νότου και στην Πορτογαλία και στην Ισπανία και
έδωσαν µε υπευθυνότητα ευρύτατη συναίνεση για να πετύχουν την
ένταξη στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριε Σφυρίου,
τελειώνετε.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Τελειώνω. Είναι ο επίλογος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Πόσους
επιλόγους έχει ο λόγος σας;
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Αυτόν και να τον ολοκληρώσω, παρακαλώ.
Εµείς στην Ελλάδα έχουµε Αντιπολίτευση που προτιµά να
αναλίσκεται στη δηµαγωγία, που φαίνεται να της αποδίδει
ψηφοθηρικά. 'Οµως, το έλλειµµα υπευθυνότητας που εµφανίζει η
Αντιπολίτευση, πιστεύουµε ότι θα το αναπληρώσει ο ελληνικός λαός
και θα εµπιστευθεί µε πλειοψηφικό ρεύµα το ΠΑ.ΣΟ.Κ., τόσο για την
ευρωπαϊκή του πολιτική στις Ευρωεκλογές, όσο και για την
γενικότερη πολιτική του στις εθνικές εκλογές του 2000.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ. Ζιάγκας έχει
το λόγο για δέκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΑΓΚΑΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε
µία περίοδο όπου οι εξελίξεις στον κόσµο και στην Ευρώπη, καθώς
και τα προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας έχουν αναδείξει το
οικονοµικό στοιχείο σε κυρίαρχο πεδίο δραστηριότητας της
κυβερνητικής προσπάθειας.
Η πορεία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης προς την ΟΝΕ, σε συνδυασµό
µε τις σηµαντικές διακυµάνσεις της ελληνικής οικονοµίας στα
δηµοσιονοµικά, στον πληθωρισµό, στην ανταγωνιστικότητα, µαζί µε
τα προβλήµατα της ανεργίας, οδήγησαν την Κυβέρνηση να δώσει
ιδιαίτερη προτεραιότητα στην οικονοµική πολιτική.
Οι στόχοι, βεβαίως, αυτής της οικονοµικής πολιτικής ως γνωστόν
είναι η εξυγίανση των δηµοσιονοµικών σχέσεων µε τη µείωση των
ελλειµµάτων και του δηµοσίου χρέους, η καταπολέµηση των
µηχανισµών που γεννούν τον πληθωρισµό, η ενίσχυση των
επενδύσεων, της παραγωγής, της ανάπτυξης, η αναστροφή
διόγκωσης της ανεργίας, η αποκατάσταση πιο δίκαιων κοινωνικά,
πιο ισόρροπων, πιο ανθρώπινων σχέσεων στην κοινωνία µας, η
ισχυροποίηση συνολικά της οικονοµίας και της κοινωνίας.
Η ένταξη της χώρας στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση
προβάλλει στο διάστηµα αυτό ως µείζον ζητούµενο.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η ένταξη στην ΟΝΕ µέσα στις γνωστές
παγκόσµιες σηµερινές συνθήκες και αυτές που τείνουν να
δηµιουργηθούν στο µέλλον, θα αποτελέσει ασφαλώς ασπίδα
προστασίας στις έντονες διεθνείς νοµισµατικές αναταράξεις, θα
ενισχύσει την εµπιστοσύνη των επενδυτών στην εφαρµοζόµενη
οικονοµική πολιτική και θα βοηθήσει στην αξιοποίηση των οφελών
που προκύπτουν από τη συµµετοχή της χώρας σε µία από τις
µεγαλύτερες οικονοµικές αγορές του κόσµου, ενώ παράλληλα
φαίνεται να γίνεται ολοένα και περισσότερο η σηµαντικότερη
προϋπόθεση για να διασφαλιστούν τα εθνικά συµφέροντα.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, στα πλαίσια της αταλάντευτης θέσης
της Κυβέρνησης για την πορεία της χώρας µας προς την ΟΝΕ, µε
τον Προϋπολογισµό του 1998, έγινε η προσπάθεια ακόµα ενός
βήµατος, του καταληκτικού βήµατος, όπως χαρακτηριστικά είχε

αναφερθεί πέρσι, µε στόχο την επιτάχυνση της δηµοσιονοµικής
εξυγίανσης.
Η πορεία εκτέλεσης αυτού του Προϋπολογισµού, σύµφωνα µε τα
γνωστά στοιχεία, είναι όπως φαίνεται ιδιαίτερα ικανοποιητική. 'Ετσι
µε βάση τα τελευταία στοιχεία προκύπτει ότι το 1998
πραγµατοποιήθηκε ήδη η δηµοσιονοµική σύγκλιση της χώρας µας
προς τους όρους της ΟΝΕ, ενώ συνεχίζεται η σταδιακή
αποκλιµάκωση του πληθωρισµού και των µακροχρόνιων επιτοκίων,
παρά την υποτίµηση της δραχµής που δηµιούργησε για ένα χρονικό
διάστηµα ανασταλτικές τάσεις.
Πρέπει να σηµειώσουµε το γεγονός ότι όσον αφορά τους δύο
κεντρικούς στόχους, δηλαδή την πραγµατοποίηση ενός χαµηλού
ελλείµµατος και την αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους, η
Κυβέρνηση πέτυχε αποτελέσµατα αισθητά καλύτερα τόσο από τις
αρχικές προβλέψεις του προϋπολογισµού, όσο και του
προγράµµατος σύγκλισης, όταν το έλλειµµα θα είναι µόλις 2,2% του
ΑΕΠ, ενώ το δηµόσιο χρέος µειώθηκε δραστικά ως ποσοστό του
ΑΕΠ, κατά τέσσερις εκατοστιαίες µονάδες, όταν ο πληθωρισµός
έχει προοπτική το 4,1% στο τέλος του χρόνου, όταν το 1998 είναι το
τέταρτο συνεχιζόµενο έτος ισχυρής ανάπτυξης της ελληνικής
οικονοµίας, µε ρυθµό 3,5%, όταν αυτός ο ρυθµός ανάπτυξης
ξεπερνά για τρίτο συνεχιζόµενο έτος, το µέσο ρυθµό ανάπτυξης της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης κατά µία εκατοστιαία µονάδα, συµβάλλοντας
έτσι στην πραγµατική σύγκλιση προς το µέσο ευρωπαϊκό επίπεδο,
που είναι ασφαλώς ο ουσιαστικότερος στόχος αυτής της δύσκολης
πορείας για τη χώρα µας.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η δύσκολη αυτή πορεία της χώρας
µας για τη συµµετοχή της στη διαδικασία της ευρωπαϊκής
ολοκλήρωσης, ιδιαίτερα της διαχρονικής στόχευσης για την ισότιµη
συµµετοχή µας στην ΟΝΕ, ολοκληρώνεται µε τον Προϋπολογισµό
του 1999. Ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι πλέον
προϋπολογισµός ένταξης στην ΟΝΕ και επισφραγίζει τη σειρά των
προηγούµενων προϋπολογισµών σύγκλισης.
Ο υπό συζήτηση Προϋπολογισµός του 1999 χαρακτηρίζεται από
δύο κύρια στοιχεία: Το πρώτο προβλέπει µείωση του ελλείµµατος
της γενικής Κυβέρνησης στο 1,8% του ΑΕΠ, δηλαδή αισθητά
χαµηλότερο από το 3% που αποτελεί το αντίστοιχο κριτήριο. Το
δεύτερο στοιχείο είναι ότι µεταφέρει πόρους από την κατανάλωση
στις επενδύσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά την επιτυχία του
προϋπολογισµού του '98, η ελληνική οικονοµία πρέπει να συνεχίσει
την πορεία σταθεροποίησης και ανάπτυξης του 1999, προκειµένου
να καλύψει τα εναποµένοντα κριτήρια, δηλαδή των επιτοκίων και
του πληθωρισµού, για να εξασφαλιστεί η συµµετοχή στην ΟΝΕ την
1.1.2001.
Ο στόχος αυτός φαίνεται ότι τελικά θα υλοποιηθεί παρά τις αντίξοες
συγκυρίες και κλυδωνισµούς, που παρατηρούνται στις παγκόσµιες
χρηµαταγορές, οι οποίες ασφαλώς επηρεάζουν τη χώρα µας.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, ελέχθη κατά κόρον ότι ο
Προϋπολογισµός του 1999 είναι ο κρισιµότερος της τελευταίας
εικοσιπενταετίας, γιατί µέσα στο 1999 οφείλουµε όλοι, Κυβέρνηση
και πολίτες, να επιδοθούµε στη σοβαρή αυτή και επίπονη
προσπάθεια, προκειµένου να ενταχθεί η χώρα στην ΟΝΕ.
'Οµως, το πιο σηµαντικό που πρέπει µε ιδιαίτερη ευαισθησία επίσης
να λεχθεί, είναι ότι στο όνοµα αυτού του διακηρυγµένου στόχου, ας
µην το ξεχνάµε, ζητούνται νέες θυσίες από τον ελληνικό λαό,
ιδιαίτερα από τις ασθενέστερες οικονοµικά τάξεις.
Αυτό όµως προϋποθέτει ότι η πολιτεία πρέπει να εµπεδώσει στο
λαό το αίσθηµα µιας πιο δίκαιης κατανοµής των βαρών, αλλά και
της αποτελεσµατικότητας των θυσιών του, γιατί και αν ακόµη τα
βάρη είναι δυσβάστακτα για τους περισσότερους, όπως και είναι, η
δικαιότερη κατανοµή τους θα τα κάνει περισσότερο αποδεκτά από
την κοινωνία και γι' αυτό πιο αποτελεσµατικά.
Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  η  ένταξη  φαίνεται  να  είναι  κοντά
και  θα  έλεγα  ότι  είναι  µάλλον  σίγουρη.  'Οµως  τα  προβλήµατα
και  οι  κίνδυνοι  που  θα  αντιµετωπίσουµε  µετά  την
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ένταξη, είναι σαφέστατα ιδιαίτερα σοβαρά και ίσως πιο επικίνδυνα
απ' αυτά που αντιµετωπίσαµε και αντιµετωπίζουµε στη διάρκεια της
προσπάθειάς µας γι' αυτήν.
Προβλήµατα όπως της ανεργίας, του ανταγωνισµού, της
παραγωγικότητας, του συµφώνου σταθερότητας, της "Ατζέντας
2000", της µείωσης των κοινοτικών πόρων, της διεύρυνσης της
ΚΑΠ, των θεσµών αλλά και της παραοικονοµίας, της διοίκησης, της
αποκέντρωσης, της νοοτροπίας µας, των µεταρρυθµίσεων και των
αναδιαρθρώσεων, δεν έχουν την πολυτέλεια του χρόνου και της
αναµονής. Ο δρόµος της πραγµατικής σύγκλισης θα είναι µακρύς
και δύσκολος χωρίς αµφιβολία. Θα είναι γεµάτος δυσκολίες, όπως
λέει και ο ποιητής.
Το λέω καλόπιστα, κύριε Υπουργέ. 'Αµεσο καθήκον της πολιτείας
είναι µε θάρρος και ειλικρίνεια να ενηµερώσει και να ετοιµάσει τον
κόσµο για το καινούριο περιβάλλον, που θα προκύψει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κλείσω λέγοντας ότι οι
φωνές των απλών ανθρώπων σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης ολοένα και πληθαίνουν και το µήνυµα είναι πιο καθαρό: Η
πορεία των λαών προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση να γίνει
λιγότερο καταπιεστική, να γίνει πιο ανθρώπινη. Να ταιριάξουν οι
αριθµοί µε τους ανθρώπους και όχι οι άνθρωποι µε τους αριθµούς.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ. ∆ηµοσχάκης
έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς και εµείς µείναµε.
∆εν κλείνουµε σ' αυτό το σηµείο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριε Σπυριούνη,
τελειώνουµε σε λίγο.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ ∆ΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι, λιγοστοί εκλεκτοί
συνάδελφοι, συζητάµε επί τετραήµερο τον Προϋπολογισµό του
1999, τον τελευταίο προϋπολογισµό προ της ανατολής της τρίτης
χιλιετηρίδας του 21ου αιώνα.
Ακούµε από Υπουργούς και Βουλευτάς της κυβερνώσας παράταξης
ότι οδεύουµε νικητές και τροπαιούχοι προς την ΟΝΕ και φθάνοντας
στο 2001 λαός -όπως λέει µία λαϊκή παροιµία- και στρατός,
κυβερνώντες και κυβερνώµενοι, φτωχοί και πλούσιοι θα περνάµε
ζωή χαρισάµενη.
Πράγµατι ο ελληνικός λαός απορεί πως οι ίδιοι άνθρωποι
µεταµορφώνονται µε τόση ταχύτητα και µε τόση ευκολία από
αναθεµατιστές της ΕΟΚ που ήταν τη δεκαετία του '70 -"λάκκο των
λεόντων" την ονόµαζαν, "κλαµπ των πλουσίων" την χαρακτήριζαν-
να φθάνουν τη δεκαετία του '80 ως Κυβέρνηση πλέον δειλά-δειλά
να την ανακαλύπτουν. Βλέπετε, υπήρχαν τα οικονοµικά µεγάλα
συµφέροντα και τα πλούσια ευρωπαϊκά σαλόνια. Και σήµερα οι ίδιοι
άνθρωποι πλειοδοτούν της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και
παρουσιάζονται πιο Ευρωπαίοι από τους Ευρωπαίους. Τα
ξεχάσατε όλα αυτά, όπως ξεχάσατε και τον Ορτέγκα, ξεχάσατε τον
αδελφό Καντάφη, τον Σαντάµ Χουσείν, τον Οτσαλάν και τόσους
άλλους.
Αλήθεια τι θα διδάξετε τις επερχόµενες γενεές για τον τυχοδιωκτικό
αµοραλισµό σας; Γιατί αφήνετε τον πάλαι ποτέ σύντροφο Σαντάµ
Χουσείν να τον βοµβαρδίζουν ανηλεώς οι Αγγλοαµερικάνοι, ενώ
κάποτε -στρατηγέ, κύριε Σπυριούνη, τα γνωρίζετε αυτά- αδειάζατε
τα πυροµαχικά της Μαλακάσας για να ενισχύετε τον Σαντάµ
Χουσείν; Και τα πυροµαχικά αυτά είναι ακόµα απλήρωτα.
Εµείς δεν απορρούµε για την οβιδιακή σας µεταµόρφωση. Βέβαια,
το κάνατε αυτό πολύ αργά. Το πλήρωσε και θα το πληρώνει για
πολύ ο ελληνικός λαός. Και σήµερα, όπως γράφει ο έγκριτος
δηµοσιογράφος κ. Μαρίνος στον "ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΟ",
δεν πληρώνουµε την ΟΝΕ, αλλά πληρώνουµε τα λάθη της
δεκαετίας του '80.
Τότε µε δανεικά κάνατε κοινωνική πολιτική, κύριε Υπουργέ, κάνατε
κοινωνικοποιήσεις. Γεµίσατε τηλεφωνικώς µε διορισµούς
εκατοντάδων χιλιάδων το δηµόσιο και τον ευρύτερα δηµόσιο τοµέα,
χρεώσατε µε τρισεκατοµµύρια την πατρίδα και τη γεµίσατε µε
ακατάλληλο στελεχιακό διοικητικό δυναµικό. Να, πού πηγαίνουν τα

τρισεκατοµµύρια που ακούσαµε να λέει προηγουµένως ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Και αν τυχόν παρουσιάστηκαν επί
Παλαιοκρασσά έξι και τρισεκατοµµύρια, ήταν γιατί δεν είχαν πέσει
ακόµα οι εγγυήσεις του δηµοσίου και είχε δοθεί και περίοδο χάριτος
στα δάνεια που είχε συνάψει η Κυβέρνησή σας τη δεκαετία του '80.
Βέβαια ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας που µίλησε προχθές,
ωραιοποίησε την κατάσταση, όπως την ωραιοποίσησε και ο προ
ολίγου κατελθών του Βήµατος, κ. Βενιζέλος.
Τι έχει να µας πει όµως ο κ. Βενιζέλος στη συµπολίτισσα Γλύνια
από τη φτωχή Σαµοθράκη, που δεν έχει πληρωθεί ακόµα και που
της έχουν πάρει το οικόπεδο για να το απαλλοτιώσουν εδώ και τρία
χρόνια, ενώ έχει παραιτηθεί των ενδίκων µέσων; ∆εν µπορεί η
ελληνική πολιτεία, το Υπουργείο Πολιτισµού ή το Υπουργείο
Οικονοµικών να δώσει πεντέµισι εκατοµµύρια (5.500.000) δραχµές
σ' αυτήν που φυλάει Θερµοπύλες στη Σαµοθράκη;
'Οµως, και σε άλλο συντοπίτη µου Καρασµανάκη πήραν το χωράφι
εδώ και δύο χρόνια, του έκαναν απαλλοτρίωση, παραιτήθηκε των
ενδίκων µέσων και ακόµα δεν τον έχουν πληρώσει.
Εµείς, κύριε Υπουργέ, βλέπουµε την τραγική κατάσταση που
διέρχεται ο ελληνικός λαός. Θα σας πω µόνο τούτο. Αν
κυκλοφορήσει κανένας στους δρόµους Σταδίου, Πανεπιστηµίου και
Ακαδηµίας σε κάθε πέντε µέτρα θα βλέπει να υπάρχει ένας
δυστυχής ζητιάνος ή ένας ανάπηρο να ζητιανεύει.
Αν θα κυκλοφορήσει από τις επτά η ώρα το πρωί µέχρι τις πέντε η
ώρα το απόγευµα, θα δει αυτούς που το πάλαι ποτέ ήταν στο
Μοναστηράκι παπατζήδες, να παίζουν "εδώ παπάς, εκεί παπάς".
Αυτά βλέπουµε στην Αθήνα. Λες και η Αθήνα είναι Νέο ∆ελχί, Κάιρο
ή Καλκούτα.
Ας πάµε στην ξεχασµένη ύπαιθρο, κύριε Υπουργέ, µε τους
καρτερικούς κατοίκους της. ∆εν έµεινε ελπίδα για κανέναν αγρότη,
για καµιά αγρότισσα, για κανένα νέο. Περιµένουν ως µάνα εξ
ουρανού τις επιδοτήσεις, τις οποίες ετοιµάζεται να τις κατασπαράξει
προ των Χριστουγέννων, προ του χειµώνος, η Αγροτική Τράπεζα.
Οι αγρότες του ακριτικού 'Εβρου, τους οποίους έχω την τιµή να
εκπροσωπώ, επί µαταίω αναµένουν αποζηµιώσεις. Πληµµύρισε ο
ποταµός 'Εβρος το Μάιο του 1998 -είχε να πληµµυρίσει από το
1958- έµειναν τα χωράφια ακαλλιέργητα και αυτά που
καλλιεργήθηκαν έµειναν ασυγκόµιστα. Το 60% της παραγωγής
έµεινε στους αγρούς. Καλαµπόκια, τεύτλα, βαµβάκια έµειναν στους
αγρούς.
Και σαν να µην έφθανε αυτό, ζητά ο Υπουργός Οικονοµικών "πόθεν
έσχες" για τα αγροτικά µηχανήµατα και για τα αρδευτικά. Παίρνει
τρακτέρ ο άλλος, παίρνει θεριζοαλωνιστική µηχανή για να θερίσει,
να συγκοµίσει τα χωράφια του. Αν ήταν ξύπνιος, θα έπαιρνε
Μερσεντές, κύριε Υπουργέ, δεν θα έπαιρνε τρακτέρ. Εσείς όµως
του ζητάτε "πόθεν έσχες".
Θα µείνουµε όπως έµεινε η αγροτιά της Ουκρανίας, της Ρωσίας, της
Βουλγαρίας και της Γιουγκοσλαβίας, δίχως αγροτικά µηχανήµατα.
Στα τραγικά αυτά προβλήµατα των αγροτών µας, ο
Προϋπολογισµός σας, κύριε Υπουργέ, δεν δίνει λύση. Ασφαλώς δεν
δίνει λύση στους συνταξιούχους του ΟΓΑ, που παίρνουν σύνταξη
της πείνας των τριάντα δύο χιλιάδων (32.000) δραχµών. Μήπως
απαντά ο Προϋπολογισµός σας στα προβλήµατα της θωράκισης
του πληθυσµού της περιοχής εκεί, που πρέπει να είναι όντως ένας
ζωντανός πληθυσµός;
Βεβαίως, δε δίνει ούτε λύση ούτε ελπίδα στον ακρίτα της παρέβριας
περιοχής του Νοµού 'Εβρου.
Κόπτεται η Κυβέρνησή σας για τα µεγάλα έργα. Κάποτε, στη
δεκαετία του 1950-1960 επί του αείµνηστου Καραµανλή έγιναν τα
µεγάλα έργα υποδοµής, στα οποία ακόµα και σήµερα στηρίζεται η
πατρίδα µας, γιατί είχαν ποιότητα, είχαν µακρόχρονη πνοή,
άλλαξαν τη µοίρα της χώρας µας και το κυριότερο απ'όλα, δεν
υπερχρέωσαν την πατρίδα µας. ∆εν είχαµε ούτε πακέτα Ντελόρ,
ούτε Σαντέρ.
Σήµερα,  αφήσατε  τα  µεγάλα  έργα  στη  µοίρα  τους,  στις  ορέξεις
των  διαπλεκόµενων  και  της  αδιαφάνειας.  ∆εν  τελειώ-
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σατε κανένα -το είπε προχθές ο κ. Πάγκαλος στο Υπουργικό
Συµβούλιο στον κ. Λαλιώτη- και το 80% από αυτά είναι σκάρτα και
κακής ποιότητος και µόνο στις µακέττες. Το λένε οι επιθεωρητές της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, δεν το λέω εγώ, που επέβαλαν και µεγάλα
πρόστιµα.
Η απόδειξη είναι ότι ο 'Εβρος, όπως είπα και προηγούµενα,
πληµµύρισε εν σωτηρίω έτει, εν µέσω καλοκαιρίας το 1998. Είχε να
πληµµυρίσει από το 1958.
Αλήθεια, δέκα χρόνια τώρα ακούµε Εγνατία οδό και Εγνατία δε
βλέπουµε. Πότε θα αποπερατωθεί; Το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης
το ίδιο.
Ας πάµε και σε άλλα ευαγγέλια. Ας πάµε στην παιδεία.
Εκεί, κύριε Υπουργέ, δε χρειάζεται να σας πω τίποτα, ούτε για το
µικρό ποσοστό του ΑΕΠ. 'Αλλωστε, υπάρχουν πιο έγκριτοι
οικονοµολόγοι από µένα, για να σας πουν πόσο τοις εκατό του
ποσοστού του ΑΕΠ δίνετε για την παιδεία.
Θα σας πω µόνο τούτο. Μιλάτε για δωρεάν παιδεία, µιλάτε για
αναβάθµιση των πανεπιστηµίων και έχετε κόµπλεξ έναντι των
ιδιωτικών πανεπιστηµίων που θα λειτουργούν µε µη κερδοσκοπικό
χαρακτήρα.
Για ποια δωρεάν παιδεία µιλάµε, όταν σήµερα κάθε νέος, είτε πάει
στο Γυµνάσιο είτε πάει στο Λύκειο είτε πάει στο Πανεπιστήµιο
χρειάζεται η οικογένειά του εκατόν πενήντα χιλιάδες (150.000) µε
τριακόσιες χιλιάδες (300.000) δραχµές το µήνα;
Πηγαίνετε να νοικιάσετε ένα σπίτι στην Κοµοτηνή ή στην
Αλεξανδρούπολη. Μια γκαρσονιέρα έχει εκατόν είκοσι χιλιάδες
(120.000) δραχµές. Αν πάτε να σπουδάσετε στα ΤΕΙ, χρειάζεσθε
διακόσιες χιλιάδες (200.000) µε τριακόσιες χιλιάδες (300.000)
δραχµές.
Εσείς, αντί να επικροτήσετε και στην Αναθεώρηση του
Συντάγµατος, να προτείνετε να προβλέπεται η διάταξη για τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια, προτιµάτε να στέλνετε τους νέους της
Ελλάδος στη Βουλγαρία, στην Ουγγαρία, στη Ρουµανία, στη Σερβία
µέχρι και στην Αλβανία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Μόνο τώρα πάνε;
ΘΕΟΦΑΝΗΣ ∆ΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Τώρα µας δίνεται η χρυσή ευκαιρία,
στρατηγέ, να αναθεωρήσουµε το Σύνταγµα και να σπουδάζουν όλα
τα Ελληνόπουλα στα ντόπια πανεπιστήµια και αυτά να είναι πόλος
έλξης για όλη τη νεολαία του κόσµου. 'Οχι να σκορπάνε
εκατοντάδες δισεκατοµµύρια σε χώρες απ' όπου, όχι µόνο δε
φέρνουν επιστήµη, αλλά φέρνουν και τη νοοτροπία αυτών των
χωρών που καλώς ή κακώς διέρχονται µια δίνη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Και εγώ ψήφισα τη διάταξη.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ ∆ΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ας πάµε στην υγεία, κύριε Υπουργέ.
Εκεί τα πράγµατα είναι πιο τραγικά. Τη δεκαετία του 1980
κοινωνικοποιήσατε όλες τις κλινικές. Σήµερα, τα ιατρικά κέντρα
θεριεύουν.
'Ερχοµαι στις ιδιωτικές επενδύσεις. Σας έλεγα πέρσι τέτοια µέρα
ακριβώς ότι αντί να κυνηγάτε µαρίδες και σαρδέλες, στείλτε τις
Σ∆ΟΕ στην οργανική ζώνη Αλεξανδρούπολης, Κοµοτηνής και
Ξάνθης. Και ω του θαύµατος, είναι προς τιµήν του περιφερειάρχη
της περιοχής -δεν ανήκει στο δικό µου πολιτικό χώρο- και τον
χτυπούν οι διαπλεκόµενοι και του δικού σας πολιτικού χώρου που
διέταξε τις Σ∆ΟΕ και ανακάλυψαν λαυράκια µεγάλα. Υπάρχουν τα
Πρακτικά εδώ, θα τα καταθέσω. Υπάρχει η ερώτηση που έκανα στις
18 Ιουανουαρίου του 1998, αλλά και ο έλεγχος των Σ∆ΟΕ, που
αποδεικνύει πόσες εκατοντάδες εκατοµµύρια, γύρω στο ένα
δισεκατοµµύριο εννιακόσια εκατοµµύρια (1.900.000.000) δραχµές
φαγώθηκαν στον αέρα και άλλα τέσσερα ήταν έτοιµοι να
κατασπαράξουν οι καρχαρίες εξ Αθηνών ορµόµενοι. ∆ιότι τους
ντόπιους δηµιουργούς, όχι ότι τους αγκαλιάζουµε, αλλά είναι
σωστοί, παράγουν και απασχολούν κόσµο. Οι περισσότεροι που
έρχονται και γυροφέρνουν εδώ και κατοικοεδρεύουν εδώ
Καραγιώργη Σερβίας και Πλατεία Συντάγµατος, είναι αεριτζήδες και
κοµπιναδόροι.
∆είτε, κύριε Υπουργέ, τον Προϋπολογισµό σας, ο οποίος δεν δίνει
λύσεις στα προβλήµατα της νεολαίας. Ο 'Εβρος θέλει θωράκιση

από νεολαία. 'Ηρθατε εκεί κάποτε και είδατε. Το ίδιο συµβαίνει και
µε τους στρατιωτικούς µας, το ίδιο συµβαίνει και µε τους
αστυνοµικούς µας. Ως πότε οι αξιωµατικοί και οι αστυνοµικοί θα
φυλάνε Θερµοπύλες; 'Εχουν προβλήµατα οικονοµικής ύπαρξης,
όπως και η νεολαία µας. ∆εν έχω να πω τίποτε άλλο. Είναι ο
τελευταίος σας προϋπολογισµός. Η συντριπτική πλειοψηφία του
ελληνικού λαού θα δώσει σύντοµα τη διακυβέρνηση της χώρας εις
την Νέα ∆ηµοκρατία, εις τον Κώστα Καραµανλή. Εννοείται ότι έχω
εντολή του ακριτικού Νοµού 'Εβρου να καταψηφίσω τον
προϋπολογισµό σας. Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοφάνης ∆ηµοσχάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
(Χειροκροτήµατα από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ. Αγγουράκης
έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές,
ο φετινός Προϋπολογισµός είναι, κατά τη γνώµη µας, ο πιο
αντιλαϊκός, ο πιο αντιδραστικός, ο πιο αντιαναπτυξιακός, ο πιο
αντικοινωνικός και ο πιο αντιεκπαιδευτικός Προϋπολογισµός που
γνώρισε η χώρα στη Μεταπολίτευση.
Φυσικά είναι επόµενο να συµβαίνει αυτό, γιατί στόχος της
Κυβέρνησης και µε αυτόν τον Προϋπολογισµό, είναι η ένταξη της
χώρας στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, είναι η ένταξη σ'
έναν οικονοµικό, πολιτικό, στρατιωτικό και νοµισµατικό οργανισµό,
που επιφέρει πάρα πολλά δεινά, πάρα πολλά προβλήµατα και
πάρα πολλές απειλές και δυσκολίες πρώτα απ' όλα για τους
εργαζόµενους, αλλά και για τους λαούς της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
και γενικότερα της Ευρώπης, γιατί ακριβώς η ΟΝΕ είναι και
παραµένει το κατασκεύασµα, είναι και παραµένει το έργο, είναι και
παραµένει το οικοδόµηµα που έχουν υπαγορεύσει και ήθελαν οι
πολυεθνικές, που έχει υπαγορεύσει και ήθελε το µεγάλο κεφάλαιο,
είναι το οικοδόµηµα, το οποίο σε συνεργασία νεοσυντηρητικών και
σοσιαλδηµοκρατικών δυνάµεων και γενικά όλων εκείνων των
δυνάµεων του γνωστού τόξου του Μάαστριχτ, οικοδοµήθηκε πάνω
στις συµφωνίες του Μάαστριχτ και προωθήθηκε βεβαίως σε
αντιδραστική, αντιλαϊκή κατεύθυνση µε τις παραπέρα αποφάσεις,
όπως είναι οι αποφάσεις του 'Αµστερνταµ.
Ακούσαµε χθες τον κ. Παπαντωνίου να επαναλαµβάνει κάτι, που
είχε πει και ο Πρωθυπουργός στη διάρκεια της συνεδρίασης για την
ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή λίγο έως πολύ έκανε έκκληση στον
πατριωτισµό των Ελλήνων να έχουν υποµονή και εµπιστοσύνη οι
'Ελληνες, γιατί µόλις πετύχουµε την ένταξή µας στην ΟΝΕ, µε τη
µείωση των επιτοκίων θα υπάρχουν πόροι για επτακόσια
δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) δραχµές, όπως έκανε λόγο ο κ.
Παπαντωνίου χθες, τα οποία βεβαίως θα καλύψουν τις µεγάλες
κοινωνικές ανάγκες, που και οι ίδιοι αναγνωρίζουν. Το κάνουν αυτό
και το λένε συνειδητά, παραπλανώντας τον ελληνικό λαό. Και το
κάνουν αυτό, χρειάζεται η Κυβέρνηση αυτήν την παραπλάνηση,
γιατί φέτος υπάρχει και ένα άλλο, πολύ σηµαντικό στοιχείο,
αγαπητοί κύριοι Βουλευτές. Ποιο είναι αυτό: Με βάση την έρευνα
της ICAP, αλλά και µε βάση έρευνα του EURO βαρόµετρου, για
πρώτη φορά η πλειψηφία των Ελλήνων θεωρεί αρνητική την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αυτό είναι το πρόβληµα, που ανησυχεί την
Κυβέρνηση.
Μάλιστα µόνον 7% των νοικοκυριών σε τελευταία έρευνα της ΙCAP
που δηµοσιεύθηκε στο "ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ" θεωρούν την ΟΝΕ ως
πρώτη προτεραιότητα, 33% ζητάνε µέτρα ανακούφισης των
εργαζοµένων και ανακατανοµής του εισοδήµατος, 20% θέλουν
µέτρα ανάπτυξης.
Η  ίδια  η  έρευνα  της  ΙCAP  έδειξε  και  κάτι  άλλο  πάρα  πολύ
σηµαντικό.  'Οτι  η  αύξηση  των  κερδών  των  Ελλήνων
βιοµηχάνων  και  εµπορικών  επιχειρήσεων  το  1998  σε  σχέση  µε
το  1991  έφθασε  στο  αστρονοµικό  ποσό  3.500%  περισσότερο.
Πρέπει  να  το  φανταστούµε  τα  κέρδη  της  ελληνικής  βιοµηχανίας
και  των  τραπεζών  ήταν  35  φορές  παραπάνω  το  1998  σε
σχέση  µε  το  1991.  'Ετσι  εξηγείται  γιατί  97%  των  Ελλήνων
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βιοµηχάνων τάσσονται υπέρ της ΟΝΕ και ας µην κουράζεται ο
κύριος Υπουργός Πολιτισµού να µας µιλάει για την ανάγκη να
έχουµε µια φιλολαϊκή ΟΝΕ. Αυτή είναι η ΟΝΕ και δεν αλλάζει. Και
ούτε τα εφτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) θα
χρησιµοποιηθούν εάν υπάρξουν. Και αν υπάρξουν, θα υπάρξουν
πάλι από τους εργαζόµενους πολύ απλά γιατί υπάρχει το σύµφωνο
σταθερότητας, µετά την ένταξή µας στην ΟΝΕ. ∆εν θα υπάρξουν
διότι ήδη γίνεται λόγος και θα παρθούν -είναι βέβαιο- αποφάσεις,
για την δήθεν εθνικοποίηση της κοινής αγροτικής πολιτικής, δηλαδή
η Ελλάδα, η ελληνική κυβέρνηση θα πληρώσει ό,τι µπορεί και ό,τι
χρειάζεται στους αγρότες. ∆εν θα υπάρξει ακόµα τίποτα, έστω και
αν ο λαός καταβάλλει όλες αυτές τις αιµατηρές θυσίες. Γιατί εκτός
των άλλων, ήδη η κεντροαριστερή προοδευτική -πέστε την όπως
θέλετε- κυβέρνηση του κ.Σρέντερ και του Γιόσκα Φύσερ, µας λένε
ότι πολλά σας δώσαµε και εντός της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Πολλά
σας δώσαµε για να µπείτε στο ΝΑΤΟ, από δω και στο εξής, τέρµα
και τα Κοινοτικά Πλαίσια Στήριξης, τέρµα τα ταµεία συνοχής, τέρµα
αυτά που ξέρατε.
Κατά συνέπεια, γιατί παραπλανά η Κυβέρνηση τους εργαζόµενους
και το λαό µε τέτοιου είδους κορώνες; Μάλλον επειδή είναι οι
ευρωεκλογές µπροστά µας.
Υπάρχει και ένα άλλο πολύ σηµαντικό στοιχείο που είναι βεβαίως
το γεγονός ότι όπως έχει δείξει και το µεγάλο κίνηµα της Παιδείας
σήµερα, έχουµε πια να κάνουµε µ'ένα µέτωπο το οποίο είναι
αποφασισµένο, όχι απλώς να αντισταθεί, αλλά είναι αποφασισµένο
να κάνει ό,τι περνά από το χέρι του ν'ανατρέψει αυτήν την αντιλαϊκή
πολιτική.
Θα σταθώ λίγο στα ζητήµατα της παιδείας γιατί θεωρώ πραγµατικά
ότι ειδικά στο θέµα της παιδείας και ειδικά στον προϋπολογισµό,
φαίνεται ο βαθύτατα φιλοµονοπωλιακός χαρακτήρας της
εκπαιδευτικής πολιτικής που είναι εξάλλου γενικότερα απόρροια του
Προϋπολογισµού.
Εν πάση περιπτώσει, όσον αφορά το κίνηµα της παιδείας, να
πούµε ότι είναι για πρώτη φορά που υπάρχει ένα µέτωπο µαθητών,
εκπαιδευτικών, εργαζοµένων. Αυτό είναι που τροµάζει τον κύριο
Υπουργό Παιδείας, γι'αυτό επιστρατεύει και τον Αρχιεπίσκοπο, ο
οποίος Αρχιεπίσκοπος, όπως και οι προκάτοχοί του, που έδιωξαν
και είχαν αφορίσει αγωνιστές ιερείς της Εθνικής Αντίστασης ή ακόµα
και τον Καζαντζάκη, απειλεί τώρα εν ολίγοις να αφορίσει και όσους
συµµετέχουν στις εκπαιδευτικές καταλήψεις και στον αγώνα των
µαθητών. Την απάντηση όµως θα την πάρει από τους µαθητές.
'Εχουν δίκιο µαθητές, γονείς, εκπαιδευτικοί να διαµαρτύρονται και
έχουν δίκιο για τον πολύ απλό λόγο, ότι αντίθετα από τις κορώνες
για αναβάθµιση και υπεράσπιση της δηµόσιας και δωρεάν παιδείας,
τα στοιχεία του Προϋπολογισµού µας λένε ότι φέτος παραδείγµατος
χάρη το ύψος των δαπανών για τη δηµόσια παιδεία στις συνολικές
δαπάνες του Προϋπολογισµού από 7,96% που ήταν πέρσι,
πέφτουν στο 7,79%.
Τα ίδια τα στοιχεία του Προϋπολογισµού µας λένε ότι από το
4,09%, το πολύ χαµηλό ποσοστό στο ΑΕΠ της δηµόσιας
εκπαίδευσης στη χώρα µας, φέτος πάµε στο 3,91%. Θαυµάστε,
λοιπόν, συνέπεια και µέτρα για ενθάρρυνση και ενίσχυση του
δηµόσιου δωρεάν χαρακτήρα της εκπαίδευσης. Και να
σηµειώσουµε εδώ, κύριοι Βουλευτές, ότι τόσο χαµηλά ποσά έχουν
να σηµειωθούν σχεδόν από τη δεκαετία του 1960. ∆ηλαδή, στη
δεκαετία του '60 είχαµε εν πάση περιπτώσει µία συµµετοχή 9% στις
κρατικές δαπάνες, αργότερα είχε φτάσει στο 11%, σήµερα έχουµε
φτάσει στο 4%. Είµαστε οι τελευταίοι στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και
είµαστε στην 106η θέση στον κατάλογο των χωρών του ΟΗΕ, από
τις 145 που υπάρχουν εκεί. Και φυσικά, οι προοπτικές για φέτος
είναι ακόµη χειρότερες σε σχέση µε αυτές που υπήρχαν µέχρι
τώρα. ∆ηλαδή, θα οξυνθούν τα γνωστά προβλήµατα της
εκπαίδευσης.
Γιατί λέµε ότι θα είναι χειρότερες οι προοπτικές φέτος; Πρώτα απ'
όλα, γιατί φέτος µειώνεται ο αριθµός των εκπαιδευτικών και µάλιστα
των εκτάκτων που είναι και η µεγάλη πλειοψηφία των
αναπληρωτών εκπαιδευτικών. Λέµε ότι θα υπάρχουν µειώσεις
ακόµη πιο σηµαντικές φέτος γιατί το 80% µε 90% του
προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων θα πάει για τα µέτρα για τη
µεταρρύθµιση, περίπου εκατό δισεκατοµµύρια (100.000.000.000)
δραχµές για µέτρα που αποσκοπούν στην προώθηση της

εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης κοµµένης και ραµµένης στις επιλογές
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, άλλα είκοσι δισεκατοµµύρια
(20.000.000.000) δραχµές θα πάνε για συγχρηµατοδοτούµενα από
την Ευρωπαϊκή 'Ενωση προγράµµατα -τα εκατό δισεκατοµµύρια
(100.000.000.000) δραχµές είναι και αυτά συγχρηµατοδοτούµενα
από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και τελειώνουν το 2000- τα υπόλοιπα
πενήντα δισεκατοµµύρια (50.000.000.000) δραχµές θα πάνε για την
ιδιωτικοποίηση του ΟΣΚ -και πάλι εδώ η πολιτική της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης που θέλει συµπίεση των δηµόσιων δαπανών και συµπίεση
του κόστους εκπαίδευσης- και µένουν για την κάλυψη των αναγκών
µόνο είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) δραχµές.
Καταλαβαίνετε συνεπώς, ότι είναι αδύνατο να συµφωνήσει κανείς
µε έναν τέτοιο προϋπολογισµό. Γι'αυτό και εµείς πιστεύουµε ότι τη
λύση θα τη δώσουν οι κινητοποιήσεις και οι αγώνες των µαθητών
σε συνεργασία µε τους εκπαιδευτικούς και τους εργαζόµενους, γιατί
πραγµατικά χρειάζεται ανατροπή αυτή η πολιτική.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριοι
συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε για τις έξι η ώρα το
απόγευµα.

(∆ Ι Α Κ Ο Π Η)
(Μ Ε Τ Α Τ Η ∆ Ι Α Κ Ο Π Η)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Ο κ. Κίρκος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΙΡΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζούµε αυτές τις ηµέρες τη
διεθνή αταξία, την άδικη επίθεση, στο Ιράκ, όπου αναίτια άµαχος
πληθυσµός, υποδοµές µιας χώρας, νοσοκοµεία κλπ.,
βοµβαρδίζονται.
'Ισως κάποιοι στη χώρα µας να νόµισαν ότι µετά τον ακρωτηριασµό
της Κύπρου, δεν θα συνέβαινε ξανά άλλη τέτοια αταξία. ∆υστυχώς,
όµως, το ζήσαµε...
Από την άλλη µεριά, η παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας και η
ελεύθερη αγορά...
Μέσα σε αυτές τις συνθήκες συζητάµε σήµερα τον Προϋπολογισµό
της χώρας για το οικονοµικό έτος 1999.
Εµείς του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µε αίσθηµα εθνικής ευθύνης, η χώρα µας, η
κυβέρνησή της, δίνει τον αγώνα µε αυτόν τον Προϋπολογισµό, τον
Προϋπολογισµό ένταξης στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση,
µε την ελπίδα η ονοµαστική και πραγµατική σύγκλιση, να
αποτελέσει πραγµατικότητα. Γιατί αυτό θωρακίζει τη χώρα µας, δίνει
την ελπίδα όπως στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι να βρεθεί στο κέντρο
των εξελίξεων, αλλά και µε όσα συµβαίνουν παγκόσµια να
συµµετέχει.
Η πορεία αυτή, κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν δυνατόν να µην
προκαλέσει αναταράξεις. Αυτές, όµως, οι αναταράξεις ήταν ευθύνης
και αγωνίας για το καλύτερο µέλλον.
Με υπευθυνότητα, όµως, από την πλευρά των εργαζοµένων και µε
υψηλό αίσθηµα ευθύνης από την πλευρά της Κυβέρνησης, που
καταγράφει και διαπιστώνει τις ανάγκες, δίνεται αυτός ο αγώνας για
να µπορέσει η χώρα µας να σταθεί, όπως είπα και προηγούµενα,
στις νέες εξελίξεις.
∆ιότι εάν αυτήν τη µάχη µαζί µε τις άλλες κυβερνήσεις και τους
άλλους λαούς της Ευρώπης δεν τη δώσουµε, τότε αυτό που λέµε
ότι το ΕΥΡΩ και το δολάριο θα αποτελέσουν τα δύο ισχυρά
νοµίσµατα, δεν θα γίνει πραγµατικότητα.
Αυτές τις τρεις ηµέρες που συζητάµε στη Βουλή τον
Προϋπολογισµό πραγµατικά µε περισσή δηµαγωγία, µε καπηλεία
θα έλεγα, από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας, ακούστηκαν
πολλά και διάφορα για ζητήµατα που εµείς από τη µια µεριά
χαιρόµαστε να τα ακούµε, γιατί για παράδειγµα έµαθαν να
χρησιµοποιούν τον όρο "µικροµεσαίοι" ή να λένε ότι οι αγρότες
έχουν ανάγκες. Κυβέρνησαν πολλά χρόνια
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αυτόν τον τόπο και είδαµε µε πόση αναλγησία έδειχναν να µη
γνωρίζουν ότι οι αγρότες έχουν προβλήµατα και ότι η Ελλάδα δεν
αποτελείται µόνο από την Αθήνα, ότι υπάρχει και περιφέρεια, ότι
υπάρχει η επαρχία.
Οι Κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µε περισσή φροντίδα δίνουν τη µάχη
βήµα βήµα καθηµερινά για να µείνει ζωντανή η περιφέρεια, η
επαρχία. Και αυτό γιατί στον πυρήνα της σκέψης µας υπάρχει η
καταγραφή πως είναι εθνικό θέµα να µην αποδυναµωθεί η επαρχία.
Βεβαίως, κανείς µας δεν υποστηρίζει, γιατί εµείς κοιτάµε το λαό
κατάµατα και του λέµε την αλήθεια, ότι έχουν γίνει όλα. Υπάρχουν
παραλείψεις. 'Οµως η περιφέρεια βλέπει καθηµερινά τη φροντίδα
και το µόχθο της Κυβέρνησης για όλες τις ανάγκες που έχει, είτε σε
έργα υποδοµής είτε σε λειτουργίες είτε σε οποιαδήποτε
δραστηριότητά της.
Εµείς, ως Κόµµα, πιστεύουµε στην περιφερειακή ανάπτυξη της
χώρας, πιστεύουµε στην αποκέντρωση, πιστεύουµε στο
δηµοκρατικό προγραµµατισµό.
Οι αγρότες που περνάνε σήµερα πραγµατικά δύσκολες ώρες,
αισθάνονται τη φροντίδα του αρµόδιου Υπουργείου. Εκείνο που θα
είχα να πω, κύριοι Υπουργοί πάνω σ' αυτό το θέµα είναι, ότι τα
προβλήµατα των αγροτών πραγµατικά µπαίνουν σε µια άλλη
εποχή. Πρέπει και µε την υποστήριξη του κράτους να προχωρήσει
ο συνεργατισµός σε νέες στέρεες βάσεις. ∆εν µπορεί να
κατηγορηθεί για καµία κακοδαιµονία ο συνεργατισµός.
Σε αυτό το σηµείο θα έλεγα το εξής: ∆εν µπορεί να µην επαινέσει
κανείς την προσπάθεια της Κυβέρνησης για όλους τους
συνταξιούχους εργαζόµενους, δηλαδή την προσπάθεια που γίνεται
µε το ΕΚΑΣ. Από τη στιγµή που ο ΟΓΑ έγινε κλάδος κύριας
σύνταξης των αγροτών, είναι καιρός στους λίγους εναποµείναντες,
που παίρνουν την κατώτατη σύνταξη του ΟΓΑ, να υπάρξει µία
ανάλογη αναπροσαρµογή για την απαραίτητη ανακούφιση.
Στον τοµέα της υγείας µε την κοσµογονία που γίνεται σε επίπεδο
υποδοµών νοσοκοµείων θα πρέπει να προχωρήσουµε αυτήν τη
στιγµή µε ταχείς ρυθµούς για τη λειτουργικότητα των υπαρχόντων
νοσοκοµείων, αλλά και των κέντρων υγείας κυρίως. Γιατί η
πρωτοβάθµια, η δευτεροβάθµια και η τριτοβάθµια περίθαλψη στη
δηµόσια υγεία είναι αυτή που εµπιστεύεται ο ελληνικός λαός από
την ίδρυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, παρά τις όποιες βολές
και πλαγιοκοπήσεις δέχθηκε στα χρόνια της λειτουργίας του.
Ο Προϋπολογισµός αυτός έχει µέσα τη δυναµική της ανάπτυξης,
της οικονοµίας, έχει τη δυναµική για ένα κοινωνικό κράτος σε όλες
τις παραµέτρους που συναποτελούν το κοινωνικό κράτος. Πριν ένα
ή δύο προϋπολογισµούς µιλούσαµε για σταθεροποίηση. Βεβαίως,
µπορεί να υποστηρίξει κανείς σήµερα ότι εµπεριέχει και αυτός ο
Προϋπολογισµός στοιχεία άµυνας, σταθεροποίηση. Αλλά είναι
δεδοµένο και είναι ορατό ότι τα στοιχεία ανάπτυξης υπάρχουν,
καταγράφονται εναργέστατα µέσα στον Προϋπολογισµό και δίνεται
η δυνατότητα πλέον µετά από αυτό που είπε ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας για τα επτακόσια δισεκατοµµύρια που θα περισσέψουν,
εν όψει της σύγκλισης να χτυπηθεί η ανεργία και κυρίως στους
νέους. Ενώ υπάρχουν πολλά προγράµµατα σε εξέλιξη για την
ανεργία, παρ'όλα αυτά κύριοι συνάδελφοι, η ανεργία µεγαλώνει στη
χώρα µας. Είναι ένα θέµα που πρέπει η Κυβέρνηση να το δει, ίσως
µε διαφορετική οπτική γωνία και πιστεύω ότι θα το δει µέσα στον
επόµενο χρόνο.
Η µεταρρύθµιση στην παιδεία -θα αναφερθώ εντελώς
επιγραµµατικά γιατί τελειώνει ο χρόνος µου- είναι το µεγάλο
ζητούµενο για τη χώρα µας. Και από αυτήν τη θέση, από το Βήµα
της Βουλής, κάνω έκκληση στους µαθητές, τους καθηγητές, τους
γονείς να ανοίξουν τα σχολεία, γιατί τους µόνους που συµφέρει να
είναι κλειστά τα σχολεία είναι αυτούς που χτυπάνε την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Και πιστεύω ότι δεν υπάρχει κανένας πολίτης σε
αυτήν τη χώρα που να µη θέλει τη µεταρρύθµιση.
Εµείς του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µε εθνική ευθύνη για την πορεία της χώρας
προς τα εµπρός, λέµε µε ευθύτητα στον ελληνικό λαό πως ο
Προϋπολογισµός είναι για το παρόν, µε όρους, όµως, του αύριο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βερυβάκης έχει το

λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Το 1999 είναι αφ'εαυτού ιστορικό, όχι
µόνο γιατί κλείνει τη χιλιετία ή την εκατονταετία, τον αιώνα που
ζούµε. Είναι και για ένα άλλο λόγο. Γιατί ουσιαστικά συµπληρώνεται
η δεκαετία από τις επαναστατικές θεµελιακές αλλαγές του 1989, του
1990 και έτσι µπορεί να κριθεί το σύνολο της πορείας µε ένα άλλο
µάτι.
Η λογική που διέτρεξε αυτήν τη δεκαετία, µία σπονδυλωτή λογική
που διαπερνά τους αλληλοδιάδοχους προϋπολογισµούς, µπορεί να
µας επιτρέψει σήµερα να δούµε σε βάθος ποιες ήταν οι δυνάµεις
και ποιες οι αδυναµίες αυτής της πολιτικής, η οποία εφαρµόστηκε
από διάφορες κυβερνήσεις, αλλά είχε ένα το ζητούµενο: Με ποιο
τρόπο και η Ελλάς θα µπορέσει να πετύχει την ένταξη στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Η ΟΝΕ βρίσκεται αυτήν τη στιγµή σε ένα από τα τελευταία βήµατα
για να µπορέσει και η πατρίδα µας να περάσει στη χωρία εκείνων
των κρατών που συµµετέχουν στο ΕΥRO.
Το κοµπολόι των προϋπολογισµών σύγκλισης βρίσκεται στο τέρµα
του λίγο πολύ. Γι' αυτό µια δυο χάντρες που µένουν και
υπολείπονται για να κλείσει τη διαδροµή της αυτή η προσπάθεια,
δεν επιτρέπουν σε κανέναν να αρνηθεί τη συγκατάθεσή του, έστω
και αν όλα αυτά τα χρόνια αντιµετώπισε κριτικά πολλά απ' αυτά τα
οποία έγιναν.
Η απάντηση λοιπόν θα είναι "ναι" και από τη δική µας την πλευρά.
Αλλά όµως υπάρχουν ιστορικά, πολιτικά, κοινωνικά και πολιτικά
ερωτηµατικά, τα οποία είναι χρήσιµο να απαντηθούν αυτήν την
ώρα.
Ερώτηµα πρώτον και µύθος πρώτος: Η ΟΝΕ αποτελεί τάχα
διαδροµή επιβεβαίωσης του ευρωπαϊσµού µας; Αποτελεί δηλαδή το
"ναι" στην ΟΝΕ ή το "όχι" στην ΟΝΕ µία ταυτότητα ευρωπαϊκή; Η
επιλογή προς το παρόν της Αγγλίας, της ∆ανίας, της Σουηδίας
νοµίζω ότι αποστοµώνει οποιονδήποτε θελήσει να βάλει τέτοιου
είδους ερωτηµατικά στο συνολικό προβληµατισµό.
Ερώτηµα δεύτερον: Η επιλογή της Ελλάδας για την ΟΝΕ, για το
EURO, ήταν χρήσιµη και ωφέλιµη για τον τόπο και την Ευρώπη;
Πιστεύω πως ναι.
Ερώτηµα τρίτον: Η πορεία µας προς την ΟΝΕ και το EURO ήταν
µονόδροµος, όπως θέλει ένας άλλος µεγάλος µύθος της εξουσίας;
'Ηταν δηλαδή τα πάντα κίνηση force;
Οι προϋπολογισµοί της τελευταίας δεκαετίας είναι θεόδοτοι;
Αποτελούν τους βίβλους του Μωϋσέως; 'Η µήπως µπορούσαν να
υπάρξουν άλλες επιλογές και άλλα µίγµατα; Μήπως δηλαδή θα
µπορούσε η φτώχεια να κληθεί να συµβάλει λιγότερο και ο πλούτος
περισσότερο; Η απάντηση είναι ότι δεν υπήρξε ουσιαστικά
µονόδροµος.
Ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος έφερε εδώ το 1990 το µονόδροµο σ'
έναν από τους πρώτους προϋπολογισµούς του, δεν πιστεύω ότι
σήµερα -ή και όποιος άλλος αυτήν την ώρα αυτό υποστηρίζει-
µπορεί να υποστηρίξει µε την ίδια θέρµη αυτήν τη θεωρία του
µονοδρόµου.
Η γραµµή της σταθεροποίησης σύγκλισης που ακολουθήθηκε από
εκείνους τους προϋπολογισµούς ήταν µία γραµµή, η οποία, αν
θέλετε, είχε και ελαττώµατα και πλεονεκτήµατα, αλλά δεν ήταν η
µόνη.
Ο προϋπολογισµός του 1990 ήταν µεταβατικός. Οι προϋπολογισµοί
1990-1993 είχαν σκληρή σταθεροποίηση σύγκλισης. Οι
προϋπολογισµοί 1993-1996 είχαν επίσης σταθεροποίηση αλλά
ήπια. Οι προϋπολογισµοί 1996-1999 επανέρχονται, κατολισθαίνουν
θα µπορούσα να πω, σε σκληρή σταθεροποίηση σύγκλισης.
Βεβαίως, ισχυρίζονται ότι σταθεροποίηση και ανάπτυξη πάνε µαζί.
Αυτό είναι ένα ιστορικό ερωτηµατικό, στο οποίο ο καθένας µπορεί
να απαντήσει διαφορετικά.
Εµείς από παλιά πιστεύαµε ότι πρώτα η ανάπτυξη και η
απασχόληση είναι προϋπόθεση ίσως ακόµη και γι'αυτήν τη
σταθεροποίηση.
Ερώτηµα τέταρτον: Αυτόµατα προκύπτει η ένταξη στην ΟΝΕ
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µόνο και µόνο µε τη λογιστική; Είναι αποτέλεσµα δηλαδή,
οικονοµικών επιδόσεων; 'Η µήπως υπάρχει και πολιτική
διαπραγµάτευση;
Σε όλες τις περιπτώσεις των έντεκα χωρών πλην ίσως µιας, ήταν
βέβαιο ότι οι πολιτικές σκοπιµότητες και η δηµιουργική λογιστική
έκαναν το θαύµα τους. Εάν πάρετε τα συµβούλια κορυφής του 1997
και του 1998 και δείτε ότι το 1997 δεν συναπαρτιζόταν ο όµιλος,
αλλά το 1998 ξαφνικά όλως εξαίφνης ο όµιλος των έντεκα
δηµιουργήθηκε ακριβώς διότι τότε έµπαινε και το σύµφωνο
σταθεροποίησης, θα καταλάβετε πάρα πολύ καλά ότι ήταν πολιτική
στο βάθος διαπραγµάτευση. Οι Γερµανοί ζήτησαν το σύµφωνο
σταθεροποίησης. Οι Γάλλον ζήτησαν να µπουν οι µικροί. 'Ολοι µαζί
µπήκαν µέσα και είπαν ότι αυτό που θα κάνουν οι δείκτες τώρα,
ενώ είµαστε στον προθάλαµο, θα το κάνουν και µετά.
Συνεπώς, υπάρχει πολιτική διαπραγµάτευση και δεν µπορώ να
καταλάβω γιατί είναι δυνατόν να εξαιρεθεί η Ελλάς.
Ερώτηµα πέµπτο και µύθος πέµπτος: Υπάρχει όλο αυτό το
διάστηµα ένα είδος ιδεολογικής τροµοκρατίας, η οποία θέλει
αυτοµάτως µε όλες αυτές τις επιλογές το κράτος να χάνει τα πάντα
ακόµη και µέρος του ιµπέριουµ.
Υπάρχει η αντίληψη ότι οι διαρθρωτικές µεταβολές συνδέονται
ουσιαστικά µε την απογύµνωση του κράτους.
Πρέπει να πω ότι η τροµοκρατία ήρθε από εδώ.
(∆είχνει την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Κατεκάλυψε όµως τα πάντα και βέβαια δεν έχει αφήσει
ανεπηρέαστη ακόµη και την Κυβέρνηση. ∆εν λέω µε αυτό ότι δεν
χρειάζονται πολλά πράγµατα από το κράτος να πεταχθούν ως
περιττό έρµα. Λέω ότι δεν πρέπει µε αυτό να πάµε ουσιαστικά στην
απογύµνωση του έθνους κράτους. Οι τελευταίες εξελίξεις στην
Ευρώπη πρέπει να βάλουν νου σε όλους όσους βιάστηκαν να πουν
ξαφνικά ότι πάµε σε µια Ευρώπη η οποία θα αγκαλιάσει τους
πάντες και η οποία θα έχει µέριµνα για όλους.
Το έθνος κράτος ακόµη αποτελεί την εστία. Το γνωρίζουν όλοι ότι
δεν µπορεί να απαλλαγεί η Ευρώπη και η σηµερινή ανθρωπότης
από µια ζεστή εστία, µια ζεστή αγκαλιά η οποία τελικά ιδιαίτερα τους
αδύνατους θα τους περιθάλψει όταν αυτοί δεν έχουν τη δυνατότητα
που την κεφαλήν κλίναι.
Ερώτηµα έκτο, έστω η σκληρή κούρσα για την ΟΝΕ και το EURO
πρέπει να γίνει και θα γίνει και καλά έγινε όπως έγινε. Αλλά ποιος
πληρώνει, πόσο πληρώνει και γιατί πληρώνει ο καθένας, πληρώνει
ο λαός και δεν πληρώνει ο πλούτος. Και µήπως αυτός που
πληρώνει θα πρέπει να είναι αντίστροφα ο πλούτος και όχι ο λαός;
Ερώτηµα έβδοµο, µε την ΟΝΕ και το EURO ο απλός άνθρωπος
λύνει τα προβλήµατά του; Ασφαλώς και όχι. Η εξουσία αφήνει να
εννοείται "ναι" αλλά η απάντηση είναι όχι. ∆ιότι από εκεί και πέρα
αρχίζει µια δέσµη προβληµάτων η οποία πρέπει να απαντηθεί
αποτελεσµατικά για να µπορεί να ελπίσει ιδιαίτερα το φτωχό
κοµµάτι του λαού ότι µπορεί να έχει και καλύτερη µοίρα.
Τα δύο τελευταία χρόνια οι προϋπολογισµοί οι οποίοι
συνετάχθησαν έχουν ασφαλώς την τάση να φύγουν από την παλαιά
αντίληψη της σταθεροποίησης µόνο. Αλλά παρά ταύτα είναι και
αυτοί υπόλογοι ακόµη για όλα αυτά που σηµειώνονται το τελευταίο
διάστηµα και ουσιστικά στερούν τους φτωχούς από εκείνη την
ελπίδα που έπρεπε και πρέπει να δίδει το κράτος.
Τι µπορούµε να πούµε και να ευχηθούµε εν' όψει του γεγονότος ότι
βρισκόµαστε λίγο πολύ κοντά; Το πρώτο είναι πως δεν είναι εύκολη
η κατάσταση, υπάρχει σύµφωνο σταθεροποίησης, υπάρχει από εκεί
και πέρα το γεγονός ότι η ονοµαστική σύγκλιση δεν συµπίπτει µε
την ουσιαστική σύγκλιση. Ακόµη οι 'Ελληνες είναι στο 60% του
εισοδήµατος των Ευρωπαίων. Συνεπώς υπάρχει µεγάλος αγώνας.
Επίσης υπάρχει το δεδοµένο ότι η µητέρα Ευρώπη δεν φάνηκε
ακόµη. Μπορεί µάλιστα να πούµε ότι τώρα επιστρέφει σ' έναν
εθνοκεντρισµό ο οποίος αυτός καθ' εαυτός εγκαταλείπει και εµάς σε
εκείνες ιδιαίτερα τις τρυφερές πτυχές αβοήθητους. Ο βορράς
απευθύνεται στο νότο και του λέει "πάψτε να ελπίζετε ότι θα είµαι
και στο µέλλον η γαλακτοφόρος αγελάς". Οι µικροί λοιπόν που

σπρώχτηκαν να διαλύσουν την αντίληψη του έθνους-κράτους-
εστίας πρέπει να ανασυγκροτήσουν την ιδεολογία τους γιατί οι
µεγάλοι και πλούσιοι ξαναβρίσκουν τον δικό τους εθνοκεντρισµό.
Γιατί τέλος η κοινωνική συνοχή πολύ περισσότερο η κοινωνική
ευαισθησία έχουν εξαντλήσει τα περιθώριά τους. Πρόσθετα θα
πρέπει να καταλάβουν ότι η παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας και
των πολιτικών και οικονοµικών κέντρων της υφηλίου και η οικονοµία
της αγοράς δεν µπορούν να εγγυηθούν καµία µα καµία οικονοµική
πρόοδο. Ο Σόρος και ο Κίσσιγκερ προειδοποίησαν το τελευταίο
διάστηµα ότι τελικά αυτός ο τυπος της οικονοµίας έχει προβλήµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ
τελειώστε µε µια φράση.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης αν
µε ρωτούσατε ποια συµβουλή θα είχα να δώσω προς όλους µας
αλλά ιδιαίτερα προς τις κυβερνήσεις του παρόντος και του
µέλλοντος θα έλεγα προς τα έξω "Σπεύδε βραδέως, ουπω καιρός
επείγεσθαι". Προς τα µέσα, "Σπεύδε ταχέως, ουκέτι καιρός
καθεύδειν".
'Ετσι και µόνο έτσι ίσως διορθώσουµε µερικές από τις ζηµιές οι
οποίες έγιναν στο πρόσωπο της κοινωνίας µας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Πασσαλίδης έχει
το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΣΣΑΛΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
την τελευταία πενταετία ο ελληνικός λαός δέχεται µία συνεχή και
αδιάκοπη φορολογική επιβάρυνση. Η τακτική της Κυβέρνησης είναι
να αυξάνει τους παλαιούς φόρους και να επιβάλει νέους. Τις
συνέπειες αυτές των αυξήσεων των φόρων τις υπόκεινται οι
µισθωτοί, οι συνταξιούχοι, οι επαγγελµατίες, οι αγρότες. Τα
αυξανόµενα έσοδα του δηµοσίου η Κυβέρνηση δεν τα αξιοποιεί για
να περιορίσει τα ελλείµµατα και το δηµόσιο χρέος.
Με την εκτέλεση του κρατικού Προϋπολογισµού του 1998
παρατηρείται αύξηση των φορολογικών εσόδων. Οι δηµόσιες
δαπάνες αυξήθηκαν σε ποσοστό υπερδιπλάσιο του
προβλεπόµενου, απορροφώντας έτσι τα φορολογικά έσοδα.
Με το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων µειώνονται σταθερά οι
επενδύσεις στον αγροτικό τοµέα. Ο αγροτικός και κτηνοτροφικός
τοµέας περνούν σήµερα επικίνδυνη κρίση λόγω υψηλού κόστους
παραγωγής. Με την απελευθέρωση του διεθνούς εµπορίου και της
ελεύθερης διακίνησης των εµπορευµάτων υπόκειται η χώρα µας
στο σκληρό ανταγωνισµό των χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Το 1997 σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της Στατιστικής
Υπηρεσίας το έλλειµµα στο εµπορικό ισοζύγιο των αγροτικών
προϊόντων έφθασε στα µείον 295 δισεκατοµµύρια
(295.000.000.000) δραχµές σηµειώνοντας αύξηση ρεκόρ, ενώ στις
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης έφθασε σε µείον 385
δισεκατοµµύρια (385.000.000.000) δραχµές σπάζοντας κάθε
προηγούµενο ρεκόρ.
Το ίδιο έτος, το 1997, παρατηρείται µείωση στις εξαγωγές
αγροτικών προϊόντων κατά 5,7% σε αξία. Το µήνυµα που δίνουν τα
µεγέθη αυτά είναι όχι µόνο απαισιόδοξο αλλά και τραγικό µαζί,
όπου θα µπορούσαν τα ελληνικά αγροτικα προϊόντα να
κατακλύσουν τα τετρακόσια εκατοµµύρια των Ευρωπαίων
καταναλωτών. Η διαφορά των εισαγοµένων και εξαγωµένων
αγροτικών προϊόντων θα πρέπει να προβληµατίσει το Υπουργείο
Γεωργίας και την Κυβέρνηση.
Τα Χριστούγεννα έφθασαν και οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι δεν
έχουν πληρωθεί ακόµα από τις παραγωγές τους. Από τις περιοδείες
που έκανα στα χωριά του νοµού Κιλκίς διαπίστωσα από κοντά το
µεγάλο δράµα που περνούν οι γεωργοί εκεί, όπως φυσικά και οι
γεωργοί όλης της Ελλάδος. Βρίσκονται σε οικονοµική εξαθλίωση.
Ο  Υπουργός  Γεωργίας  και  η  Κυβέρνηση  δεν  συγκινούνται  από
το  οικονοµικό  αδιέξοδο  των  αγροτών.  Οι  αγρότες  δεν  µπορούν
να  πληρώσουν  τις  καθηµερινές  τους  υποχρεώσεις,  τη  ∆ΕΗ,  το
τηλέφωνο,  τα  έξοδα  των  παιδιών  τους  που



2840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

σπουδάζουν. ∆εν έχουν τη δυνατότητα να σπείρουν τα σιτηρά τους
ή άλλες καλλιέργειες και δανείζονται χρήµατα από την Αγροτική
Τράπεζα. Πολλοί δεν έχουν χρήµατα να πληρώσουν τις
υποχρεωτικές τους εισφορές µε το νέο σύστηµα της κύριας
ασφάλισης των αγροτών.
'Ετσι καταντήσατε τους γεωργούς. Οι αγρότες βρίσκονται στο
πρωτοφανές αυτό αδιέξοδο, γιατί δεν έχουν καταβληθεί σε αυτούς
οι στρεµµατικές αποζηµιώσεις για τα σκληρά σιτάρια. ∆εν
πληρώθηκαν ακόµη για τα σιτάρια που παρέδωσαν στις Ενώσεις
των Γεωργικών Συνεταιρισµών.
Επίσης, οι αγρότες δεν έχουν πάρει χρήµατα από την επιδότηση
του βαµβακιού. Οι περισσότεροι καπνοπαραγωγοί δεν έχουν πάρει
την προκαταβολή του 50% της επιδότησης που δικαιούνται. Οι
αγρότες έχουν να πληρωθούν απο τον Αύγουστο τη βιοµηχανική
ντοµάτα που παρέδωσαν. Οι κτηνοτρόφοι δεν έχουν ακόµα
εισπράξει τις εξισωτικές αποζηµιώσεις τους. Πολλές παραγωγές
των αγροτών έχουν πληγεί από θεοµηνίες και παγετούς και όταν
έρθει η ώρα της πληρωµής από τον ΕΛΓΑ ελαχιστοποιείται το
ποσοστό της αποζηµίωσης.
'Οταν στον Προϋπολογισµό του 1999 δεν προβλέπονται χρήµατα
στον ΕΛΓΑ, παρ'ότι πέρυσι το υποσχέθηκε ο κύριος
Πρωθυπουργός, πώς θα υπάρχει δυνατότητα πραγµατικής
αποζηµίωσης των αγροτών χωρίς καθυστέρηση, που αυτή δεν
ξεπερνά το 50% των ζηµιών; Οι αγρότες που έχουν ενταχθεί στο
πρόγραµµα της πρόωρης σύνταξης δεν πληρώνονται στην ώρα
τους, καθυστερεί η πληρωµή τους δυο και τρεις µήνες.
Ακούσαµε και το εξής παράδοξο από τον Υφυπουργό Γεωργίας
πριν από λίγες µέρες στη Βουλή όσον αφορά το θέµα, γιατί δεν
πληρώνονται οι βαµβακοπαραγωγοί και οι καπνοπαραγωγοί και
άλλα προϊόντα. Η απάντηση ήταν ότι η καθυστέρηση οφείλεται σε
βλάβη του νέου µηχανογραφικού συστήµατος που χρησιµοποεί το
Υπουργείο Γεωργίας. Είναι λόγος πειστικός προς στους Βουλευτές
και προς τους αγρότες;
'Ελληνες µετανάστες που εργάζονται στο εξωτερικό και διεκδικούν
χρήµατα και από τον ΟΓΑ για αγροτική σύνταξη χρειάζονται
δυόµιση και τρία χρόνια για να πάρουν σύνταξη. ∆ώδεκα υπάλληλοι
του ΟΓΑ αντιστοιχούν σε τέσσερις χιλιάδες ασφαλισµένους.
Υπάρχει έλλειψη προσωπικού. Ενισχύστε το, για να µην
αγανακτούν οι ασφαλισµένοι.
Ευθύνεται σήµερα η Κυβέρνηση γιατί δεν εξυγίανε τις δηµόσιες
επιχειρήσεις και τους οργανισµούς. Απέτυχε στον περιορισµό και
στην πάταξη της φοροδιαφυγής. Καθυστέρησε τα µεγάλα έργα και
δεν απορρόφησε τα κονδύλια από το δεύτερο Πακέτο Ντελόρ.
Ευθύνεται η Κυβέρνηση για τις τρεις υποτιµήσεις της δραχµής, το
1983, το 1985 και το 1998 µε τις δυσµενείς επιπτώσεις στην
ελληνική οικονοµία. Προσπαθεί να παρουσιάσει την υποτίµηση της
δραχµής σαν επιτυχία, τη στιγµή που αναµένονται αρνητικές
επιπτώσεις στην ελληνική οικονοµία και τον ελληνικό λαό.
Ευθύνεται η Κυβέρνηση για τους συνεχείς φόρους που επιβάλλει
στους 'Ελληνες πολίτες και κλώνισε τα εισοδήµατα των
ασθενέστερων κοινωνικών τάξεων. Οδήγησε µία µερίδα του
ελληνικού λαού στα όρια της φτώχειας και της απόγνωσης. Η
λιτότητα συνεχίζεται ιδιαίτερα σκληρή.
Ευθύνεται η Κυβέρνηση που έφθασε την ανεργία στους
πεντακόσιους εξήντα χιλιάδες 'Ελληνες. ∆εν υπάρχει οικογένεια που
να µην έχει στο σπίτι έναν, δύο ή και τρεις ανέργους.
Η Κυβέρνηση µε την τακτική της διογκώνει ακόµα περισσότερο το
πρόβληµα της ανεργίας. Το πρόβληµα της ανεργίας θα ενταθεί στα
επόµενα χρόνια, λόγω της προοδευτικής µείωσης της
απασχόλησης του αγροτικού και του κτηνοτροφικού τοµέα. Από το
23% µε 25% του αγροτικού πληθυσµού αναµένεται µείωση στο 8%
µε 10%. Επειδή ο αγροτικός πληθυσµός στην Ελλάδα είναι
γηρασµένος και αυτοί που θέλουν να απασχοληθούν σε
εξωγεωργικές ασχολίες είναι σχετικά µεγάλοι σε ηλικία, θα
αντιµετωπίσουν πρόβληµα απορρόφησης στον ιδιωτικό τοµέα.
Η Κυβέρνηση είναι εντελώς απούσα στο µεγάλο αυτό πρόβληµα
της ανεργίας, χωρίς να εφαρµόζει καµία µελέτη και στρατηγική που

θα αποτρέψει την πορεία προς αποβιοµηχάνηση και ανεργία.
Ευθύνεται η Κυβέρνηση που έκλεισαν χιλιάδες µικροµεσαίες
επιχειρήσεις. Για να ισχυροποιηθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και να στηρίζονται σε υγιείς βάσεις πρέπει να µειωθούν οι
φορολογικές επιβαρύνσεις.
Με τη φορολογική της πολιτική η Κυβέρνηση οδήγησε εκατοντάδες
επιχειρήσεις σε αφανισµό. Ο εµπορικός και επαγγελµατικός κόσµος
της χώρας περνά τη µεγαλύτερη κρίση των τελευταίων ετών µε την
εφαρµογή των αντικειµενικών κριτηρίων φορολόγησης. Καθηµερινά
τα λουκέτα αυξάνονται στα µαγαζιά. Κύριες αιτίες της µεγάλης
αύξησης των πτωχεύσεων είναι η πτώση της εµπορικής κίνησης
αλλά και τα φορολογικά µέτρα που τσάκισαν τους εµπόρους.
Ευθύνεται η Κυβέρνηση για το κύµα των λαθροµεταναστών στη
χώρα µας, που οδήγησε τον ελληνικό λαό σε κλίµα φοβίας και
ανασφάλειας από τα καθηµερινά και αλλεπάλληλα κρούσµατα
κλοπών, βιασµών, διαρρήξεις σπιτιών, δολοφονιών, διακίνησης
ναρκωτικών. Γίναµε πράγµατι ένα ξέφραγο αµπέλι! Τα σύνορα δεν
φυλάσσονται επαρκώς και οι λαθροµετανάστες αποθρασύνονται
καθηµερινά. Ο πανικός και η ανασφάλεια κυριαρχούν στις σκέψεις
των πολιτών.
Με τις χίλιες οργανικές επί θητεία θέσεις συνοριακών φυλάκων δεν
λύνεται το πρόβληµα των λαθροµεταναστών. Πρέπει να καλυφθεί
όλη η χερσαία έκταση από τα Γιάννενα µέχρι τον 'Εβρο και όλη η
θαλάσσια περιοχή των νησιών µας.
Ευθύνεται η Κυβέρνηση για το κατάντηµα της Ολυµπιακής
Αεροπορίας, που παλαιότερα εθεωρείτο µία από τις καλύτερες
εταιρείες και σήµερα έχει χρεωκοπήσει και κινδυνεύει να κλείσει.
Η εξυγίανση της Ολυµπιακής στοίχισε στους 'Ελληνες
φορολογούµενους επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000)
δραχµές, ενώ οι αστικές συγκοινωνίες των Αθηνών και ο ΟΣΕ θα
στοιχίσουν ενάµισι τρισεκατοµµύριο (1.500.000.000.000) δραχµές.
Είναι ένα παράδειγµα σπατάλης και κακοδιαχείρισης της
Κυβέρνησης!
Ευθύνεται η Κυβέρνηση που παρουσιάζει τώρα το κράτος δηµόσιο
χρέος σαράντα τρία δισεκατοµµύρια (43.000.000.000) δραχµές. Το
ΠΑ.ΣΟ.Κ παρέλαβε το δηµόσιο χρέος από τη Νέα ∆ηµοκρατία
εννιακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια (950.000.000.000) δραχµές το
1981.
Ευθύνεται η Κυβέρνηση, γιατί τώρα µέτρα µεγάλης οικονοµικής
σηµασίας λαµβάνονται υπό πίεση.
Αποτυχία της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ χαρακτηρίζεται που η
Ελλάδα δεν µπόρεσε να πετύχει τη συγκλιση µε τους εταίρους της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. 'Ο,τι δεν πέτυχε τα προηγούµενα χρόνια,
καλείται τώρα να εντείνει τις προσπάθειές της για να εξυγιάνει την
οικονοµία και να προχωρήσει µε γρήγορους ρυθµούς στις
ιδιωτικοποιήσεις.
'Ετσι υπό την πίεση του χρόνου η Κυβέρνηση βιάζεται να πάρει
µέτρα για να µπορέσει να ανταποκριθεί µε επιτυχία στην πρόκληση
του EURO. Τα λάθη και την κακοδιαχείριση των κυβερνήσεων του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. καλείται τους επόµενους µήνες να πληρώσει ο ελληνικός
λαός, να καλύψει το χαµένο έδαφος και να ανταποκριθεί στο
σκληρό ανταγωνισµό µε τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Ευθύνεται η Κυβέρνηση για την αυταρχική και αντιδηµοκρατική
συµπεριφορά που επέδειξε στις αναγκαστικές συνενώσεις των
κοινοτήτων σε δήµους µετά από ένα πρόχειρο και αδιαφανή
διάλογο που ούτε καν ετέθη στην ουσία το πρόβληµα.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ
τελειώστε, κύριε Πασσαλίδη, µε µία φράση.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΣΣΑΛΙ∆ΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τις  βαθιές  ιστορικές  ρίζες  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης
δυστυχώς  φαίνεται  ότι  αγνοεί  η  Κυβέρνηση  µε  το  πρόγραµµα
"ΙΩΑΝΝΗΣ  ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ".  Ευθύνεται  η  Κυβέρνηση  για  το
µεγάλο  αδιέξοδο  που  δηµιουργείται  στην  παιδεία.  Προχώρησε
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στη µεταρρύθµιση στα λύκεια χωρίς να κάνει διάλογο µε την
εκπαιδευτική κοινότητα. Το 48% των σχολείων της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης παραµένουν κλειστά. Ο Υπουργός Παιδείας µιλάει για
διάλογο τώρα, αλλά παράλληλα δηλώνει ότι δεν πρόκειται να κάνει
αλλαγές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Πασσαλίδη,
τελειώστε σας παρακαλώ!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΣΣΑΛΙ∆ΗΣ: Η σύγχυση και το αδιέξοδο
συνεχίζεται µε κίνδυνο να χαθεί η χρονιά. Προτιµότερο είναι να µην
ισχύσει η µεταρρύθµιση φέτος και να γίνει ο εθνικός διάλογος για
την παιδεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε
Πασσαλίδη.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΣΣΑΛΙ∆ΗΣ: Αρνούµαι να ψηφίσω τον παρόντα
Προϋπολογισµό.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Τσετινέ,
έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΕΤΙΝΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κάθε
χρόνο τέτοια εποχή γίνεται η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό του
επόµενου έτους ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Οι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης αποφαίνονται σχεδόν πάντα ότι ο
Προϋπολογισµός είναι ψεύτικος, ανεφάρµοστος, κοινωνικά άδικος,
ενώ αντιθέτως οι Βουλευτές της κυβερνητικής Πλειοψηφίας το
χαρακτηρίζουν αναπτυξιακό, δίκαιο, ρεαλιστικό.
Πέρα όµως από τους χαρακτηρισµούς και από την πολιτική ανάγκη
δηµιουργίας εντυπώσεων, ο κάθε προϋπολογισµός δεν παύει να
είναι ο προγραµµατισµός των εσόδων και εξόδων, η αναζήτηση του
σωστού δρόµου για το µέλλον της χώρας, ο προβληµατισµός µας
για το αύριο.
∆εν υπάρχει, λοιπόν, καµία αµφιβολία ότι αυτός ο Προϋπολογισµός
που συζητούµε σήµερα είναι Προϋπολογισµός ένταξης προς την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και το ενιαίο ευρωπαϊκό νόµισµα, το EURO.
Η Κυβέρνηση άλλωστε έχει πετύχει κάτι που το 1993 φαινόταν
ακατόρθωτο, δηλαδή τη συνεχή βελτίωση της θέσης της χώρας µας
στη διεθνή σκηνή, χωρίς µείωση κοινωνικών δαπανών και έχοντας
να αντιµετωπίσει κινδύνους και απειλές από την Τουρκία, που την
αναγκάζουν να προβεί σε πανάκριβες αγορές οπλικών συστηµάτων
που δυσχεραίνουν σε µεγάλο βαθµό -και αυτό πρέπει να τονιστεί-
τις προσπάθειες για σύγκλιση της οικονοµίας µας µε των άλλων
ευρωπαϊκών κρατών και περαιτέρω ανάπτυξη.
Κανένα ευρωπαϊκό κράτος δεν κινδυνεύει, κανένα δεν είναι
υποχρεωµένο να ξοδεύει τόσα σε εξοπλισµούς και ταυτόχρονα να
αναπτύσσεται, να προοδεύει. Η Ελλάδα, λοιπόν, αποτελεί την
εξαίρεση σε ολόκληρο τον ευρωπαϊκό χώρο. Παρά τα
προαναφερόµενα προβλήµατα, η βελτίωση των βασικών
οικονοµικών δεικτών και δεδοµένων την τελευταία πενταετία
επιβεβαιώνει ότι η χώρα µας έχει εισέλθει σε τροχιά προσέγγισης
του µέσου κοινοτικού όρου.
Η συνέχιση αυτής της πορείας και το επόµενο οικονοµικό έτος θα
έχει σαν καταλύτη την είσοδο στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση, την 1.1.2001. Αναµφίβολα αυτή η προοπτική
ενσωµάτωσης στην Ο.Ν.Ε. αποκτά ιδιαίτερη σηµασία σε αυτήν τη
δύσκολη περίοδο στην οποία εξ αιτίας της παγκοσµιοποίησης της
οικονοµίας, των συνεχών διακυµάνσεων των συναλλαγµατικών
ισοτιµιών και της γενικότερης οικονοµικής αστάθειας, η Ο.Ν.Ε. θα
επιτρέψει στη χώρα µας να εκµεταλλευτεί τα πλεονεκτήµατα της
ενωµένης ευρωπαϊκής αγοράς.
Είναι αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι, ότι στην πενταετία 1994-1998
πραγµατοποιήθηκαν µεγάλα βήµατα βελτίωσης των δεικτών της
οικονοµίας και της ανάπτυξης και ικανοποιήθηκαν τα περισσότερα
από τα κριτήρια σύγκλισης.
'Ηδη από το 1996 ο ρυθµός ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας
είναι µεγαλύτερος από το µέσο όρο της Ευρώπης και από τους
υψηλότερους στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Οι ιδιωτικές και δηµόσιες
επενδύσεις εµφανίζουν αξιοσηµείωτη ανάκαµψη, γιατί απλούστατα

ο παραγωγικός κόσµος περιβάλλει µε εµπιστοσύνη την οικονοµική
πολιτική που ακολουθεί η Κυβέρνηση και πιστεύει στις προοπτικές,
που αυτή η πολιτική διανοίγει.
Η είσοδος της δραχµής στο µηχανισµό συναλλαγµατικών ισοτιµιών
κατέστησε το εθνικό µας νόµισµα λιγότερο ευάλωτο και τεθειµένο
στις κερδοσκοπικές επιθέσεις και στις διεθνείς οικονοµικές
αναταράξεις. Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα την ανάπτυξη σε µεγάλο
βαθµό της ανταγωνιστικότητας από τις ελληνικές επιχειρήσεις.
Ο πληθωρισµός ο οποίος ανήρχετο το 1993 περίπου στο 13,4%,
έχει µειωθεί σήµερα στο 4,2%, µε προοπτική το δύσκολο αλλά όχι
ακατόρθωτο 2% για το 1999. Αν επιτευχθεί και αυτός ο στόχος -που
είµαι βέβαιος ότι θα επιτευχθεί-η είσοδός µας στην ΟΝΕ θα είναι µία
πραγµατικότητα.
Κανένας λοιπόν δεν µπορεί να αµφισβητήσει τις µεγάλες
προσπάθειες και τα επιτυχή αποτελέσµατα της Κυβέρνησης στον
τοµέα της εξυγίανσης της οικονοµίας, της ελαχιστοποίησης των
ελλειµµάτων, της ανάπτυξης και σε τελευταία ανάλυση της
πραγµατικής και ουσιαστικής σύγκλισης της ελληνικής οικονοµίας
µε τις οικονοµίες των υπολοίπων ανεπτυγµένων κρατών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Αυτός λοιπόν ο προϋπολογισµός είναι προϋπολογισµός ένταξης και
είναι η συνέχεια των προηγουµένων προϋπολογισµών σύγκλισης.
Η Κυβέρνηση, έχω την πεποίθηση, επεδίωξε τη δίκαιη κατανοµή
του βάρους και του κόστους της αναγκαίας προσαρµογής, χωρίς να
επιβάλει νέους φόρους, µειώνοντας τους ήδη υπάρχοντες
εµµέσους, στηρίζοντας τα εισοδήµατα των εργαζοµένων των
χαµηλόµισθων και των χαµηλοσυνταξιούχων.
Παρ' όλα όµως αυτά τα θετικά του νέου Προϋπολογισµού,
χρειάζεται να γίνει εντοπισµός των προβληµάτων και των
παραλείψεων, που παρατηρούνται στην περιφερειακή ανάπτυξη.
Πολλά τα λάθη. Πολλά και συχνά δικαιολογηµένα τα παράπονα των
ανθρώπων της περιφέρειας, της υπαίθρου, των ορεινών και
ακριτικών περιοχών, που βλέπουν ότι αντιµετωπίζονται άνισα και
άδικα από την κεντρική εξουσία.
Ειδικότερα η ακριτική Θράκη, µε τις γνωστές ιδιαιτερότητες και
δυσκολίες, (γεωγραφικές, πληθυσµιακές) και την υπανάπτυξη
δεκαετιών, πρέπει να βοηθηθεί και να προσεχθεί περισσότερο από
την Κυβέρνηση. Τα έργα που καθυστερούν πρέπει να
προχωρήσουν και να ολοκληρωθούν το συντοµότερο δυνατόν.
Αυτήν τη στιγµή όµως τα δεδοµένα είναι διαφορετικά.
Η Εγνατία Οδός, έργο υψίστης σηµασίας για την περιοχή,
καθυστερεί χαρακτηριστικά και στερεί από τη Θράκη τον
πρωταγωνιστικό ρόλο, που µπορεί να διαδραµατίσει στο εµπόριο,
στις εξαγωγές, στις οικονοµικές συναλλαγές µε τη βαλκανική
ενδοχώρα, αλλά και τις χώρες της Μαύρης Θάλασσας.
Το Πανθρακικό Στάδιο της Κοµοτηνής, ένα έργο που ξεκίνησε πριν
από δεκατέσσερα περίπου χρόνια, παραµένει ακόµα στάσιµο και
ηµιτελές.
Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ και στον αγροτικό
τοµέα, αφού ο Νοµός Ροδόπης τον οποίο έχω την τιµή να
εκπροσωπώ, είναι κατά βάση αγροτικός νοµός. 'Αλλωστε η
αγροτική οικονοµία απασχολεί περίπου το 22% του ενεργού
πληθυσµού και συµβάλλει σε ποσοστό πάνω από 20% στις
εξαγωγές της χώρας.
Επισηµαίνω, λοιπόν, ότι µέληµα της Κυβέρνησης για το άµεσο
µέλλον πρέπει να είναι η βοήθεια προς τον αγρότη, για να επιτύχει
την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, όπως επίσης και η περαιτέρω
ενίσχυση του νέου αγρότη, η µείωση των επιτοκίων της ΑΤΕ που
αυτήν τη στιγµή µόνο ληστρικά µπορούν να χαρακτηριστούν, ο
έλεγχος και η συγκράτηση των τιµών των λιπασµάτων και των
φυτοφαρµάκων.
Χρειάζεται  εξάλλου  ένας  διαρκής  έλεγχος  των  εισαγωγών
αγροτικών  προϊόντων,  για  να  µη  δηµιουργούνται  προβλήµατα
στην  απορρόφηση  των  δικών  µας  προϊόντων  στην  εσωτερική
αγορά.  Πρέπει  επίσης  να  ληφθούν  µέτρα  για  να  µειωθεί  το
κόστος  παραγωγής,  όπως  είναι  η  µείωση  της  τιµής  των
καυσίµων,  η  δηµιουργία  αγροτικής  υποδοµής,  όπως  (φράγµατα,
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κανάλια, αγροτική οδοποιία), επιτάχυνση των αναδασµών, που
καθυστερούν.
Ειδικότερα όµως πρέπει να στηριχθεί το εισόδηµα των παραγωγών
των παραµεθορίων περιοχών µε χαµηλότοκα δάνεια, φθηνότερα
καύσιµα, ειδικές ρυθµίσεις των χρεών τους, αυξηµένες επιδοτήσεις
για τα προϊόντα τους. Μόνο µ' αυτόν τον τρόπο µπορούµε να
κρατήσουµε τους νέους στα χωριά τους, στην ύπαιθρο, στα σύνορα
της πατρίδας µας, δίνοντάς τους απασχόληση και παρέχοντας τους
κίνητρα.
Μ' αυτές τις παρατηρήσεις και επισηµάνσεις, που πιστεύω ότι
πρέπει να ληφθούν σοβαρά υπόψη από τους ιθύνοντες, κλείνω την
οµιλία µου τονίζοντας ότι η Κυβέρνηση κέρδισε το στοίχηµα. Οδηγεί
τη χώρα στην αγκαλιά της Ενωµένης Ευρώπης µε τους λιγότερο
δυνατούς κλυδωνισµούς, µε διασφάλιση της κοινωνικής
δικαιοσύνης.
'Ολοι πρέπει να ταυτιστούµε µ' αυτόν τον αγώνα και να ψηφίσουµε
και αυτόν τον Προϋπολογισµό, που ανήκει στο πρόγραµµα της
ένταξης, δίνοντας για µια ακόµα φορά ψήφο εµπιστοσύνης στη
Κυβέρνηση, που έδειξε ότι διαθέτει αξιοπιστία, προοπτική, αλλά και
όραµα για τη χώρα µας και το λαό µας.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Και εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Τσετινέ.
Ο κ. Καρασµάνης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά
δεν ανέβηκα στο Βήµα για να αναπτύξω έναν αντιπολιτευτικό λόγο.
Η κριτική µου για τη σηµερινή Κυβέρνηση αρχίζει και τελειώνει στα
σηµεία, που αποδεικνύεται ασυνεπής στις υποσχέσεις και στις
δεσµεύσεις της προς το κοινωνικό σύνολο.
Ο κ. Σηµίτης ευαγγελίζεται την ένταξή µας στην ΟΝΕ. Ποιος δεν την
θέλει; ∆ική µας επαναστατική επιλογή ήταν, δικό µας όραµα επί
πολλές δεκαετίες ήταν η ισότιµη ένταξή µας στο κλάµπ των πιο
σύγχρονων ευρωπαϊκών κρατών. ∆εν θέλω να παρελθοντολογήσω
γιατί η Ελλάδα του αύριο, η Ελλάδα του 21ου αιώνα δεν φτιάχνεται
µε παλιές ξεπερασµένες ιδέες και αντιλήψεις.
Εκεί όµως που διαφωνούµε, είναι οι µέθοδοι που ακολουθεί για να
πετύχει ο κ. Σηµίτης, όπως ελπίζει, τους στόχους του. Ο στόχος της
σύγκλισης µπορεί και έπρεπε να επιτευχθεί µε τον περιορισµό του
αδηφάγου και σπάταλου δηµόσιου τοµέα µε τη δραστική περικοπή,
αν θέλετε, πέστε το νοικοκύρεµα, των κρατικών δαπανών, µε την
ορθολογικότερη κατανοµή και διαχείριση των δηµοσίων πόρων, µε
τη µείωση των ελλειµµάτων, µε την τόνωση της αγοράς και της
δυναµικής της κατανάλωσης.
Επέλεξε διαµετρικά αντίθετο δρόµο. Επέλεξε τη µέθοδο της
λιτότητας, φορτώνοντας το βάρος της σύγκλισης αποκλειστικά και
µόνο στις πλάτες των εργαζοµένων, των ελευθέρων
επαγγελµατιών, των συνταξιούχων, των αγροτών, δηλαδή των
χαµηλών λαϊκών στρωµάτων. Και επαίρεται σήµερα ότι έριξε τον
πληθωρισµό ο κ. Σηµίτης.
Είναι λάθος και το ξέρει, δεν έριξε τον πληθωρισµό, απλά
καταβαράθρωσε την αγοραστική και καταναλωτική δύναµη του
µέσου 'Ελληνα πολίτη. Και αυτό αποδεικνύεται περίτρανα από τη
δραµατική κάµψη της αγοράς, από την έκρηξη του φαινοµένου των
ακαλύπτων επιταγών και των διαµαρτυρηµένων γραµµατίων, από
τα καθηµερινά λουκέτα σε χιλιάδες µικρές, µικροµεσαίες
επιχειρήσεις και βιοτεχνίες.
Επαγγέλλεται ακόµη την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, αλλά τι σόι
εκσυγχρονισµός είναι αυτός που έχει ξεσηκώσει µαθητές,
σπουδαστές, εκπαιδευτικούς και γονείς; Στις σύγχρονες κοινωνίες,
στους προοδευτικούς λαούς, η παιδεία, η υγεία, αλλά και η
σύγχρονη µάστιγα της ανεργίας είναι σε άµεση προτεραιότητα.
Πάνω σ' αυτήν την προτεραιότητα προγραµµατίζουν όλες τις
δηµόσιες επενδύσεις αυτοί οι λαοί.
Εµείς όµως έχουµε πρόβληµα πάνω στους τοµείς αυτούς και
ιδιαίτερα στη παιδεία, που είναι και επίκαιρο θέµα.

'Εχουµε τον πιο µικρότερο συντελεστή ως προς το Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν σε σύγκριση µε τις ευρωπαϊκές χώρες. Ενώ το
σηµαντικότερο και το κυριότερο είναι ότι χάνουµε πάνω από εκατόν
ενενήντα δισεκατοµµύρια (190.000.000.000) δραχµές στην παιδεία,
από τη µη απορρόφηση των κοινοτικών κονδυλίων. Αντιλαµβάνεστε
ποια θα ήταν η υλικοτεχνική υποδοµή της παιδείας και ποιο θα ήταν
το προφίλ της παιδείας σήµερα εάν είχαµε αυτήν τη δυνατότητα της
απορρόφησης; Πώς µπορείς, λοιπόν, να πιστέψεις ότι είσαι στο
σωστό δρόµο, όταν απέναντί σου και σε κάθε σου βήµα έχεις τη
γενική κατακραυγή και την αντίδραση;
Εκεί όµως που η πολιτική της σηµερινής Κυβέρνησης είναι -
οµολογηµένο άλλωστε από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό-
καταστροφική είναι ο τοµέας της γεωργίας, ο σηµαντικότερος,
δηλαδή, κλάδος της οικονοµίας µας.
Τι χρεία έχουµε µαρτύρων και αποδείξεων, όταν ο ίδιος ο κ. Σηµίτης
αποπέµπει εν µία νυκτί ολόκληρη, συλλήβδην την ηγεσία του
Υπουργείου Γεωργίας παραδεχόµενος έτσι, ότι επί δύο και πλέον
έτη η πολιτική που ακολούθησε η Κυβέρνηση στο νευραλγικό αυτόν
τοµέα, υπήρξε, αν όχι ολέθρια, τουλάχιστον αναποτελεσµατική;
∆εν είναι τυχαίο το γεγονός ότι την τελευταία τριετία έχουν γίνει
τόσες πολλές και δυναµικές κινητοποιήσεις στον αγροτικό τοµέα,
όσες δεν έγιναν στις προηγούµενες δεκαετίες. Είναι το ξέσπασµα
από τη καταβαράθρωση του κόστους παραγωγής, από την
καταβαράθρωση των πιο νευραλγικών τοµέων της ελληνικής
γεωργίας, όπως είναι η δενδροκαλλιέργεια, τα οπωροκηπευτικά.
∆εν έχω το χρόνο να αναλύσω τον Κανονισµό, ο οποίος υπεγράφη
φαρδιά-πλατιά από την Κυβέρνηση και ο οποίος κανονισµός
καταδικάζει τα οπωροκηπευτικά και την καλλιέργεια.
∆εν είναι τυχαίο το γεγονός ότι η καπνοκαλλιέργεια µε κανονισµό
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, βάζει ταφόπλακα σε όλα τα
καπνοχώραφα της Ελλάδος.
Να θυµίσω την κτηνοτροφία; Είµαστε η µοναδική χώρα που έχουµε
εξαψήφιο αριθµό ποσόστωσης γάλακτος, όταν όλες οι άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, ακόµα και αυτές οι οποίες έχουν µικρό
πληθυσµό και µικρότερη έκταση έχουν διπλάσια ποσόστωση.
Να θυµίσω τον κανονισµό 2072, ο οποίος φτιάχτηκε για την
ορυζοκαλλιέργεια που χώρισε την Ελλάδα σε δύο ζώνες, στην Α'
και στην Β' ζώνη, χωρίς καν να προνοήσουν τη ρήτρα, όταν
περισσεύουν κάποια στρέµµατα από την Α' ζώνη να µπορούν να
µεταπηδήσουν στη Β' ζώνη; 'Ετσι ο ορυζοκαλλιεργητής της Β'
ζώνης χάνει σήµερα επιδότηση εννέα χιλιάδες (9.000) δραχµές το
στρέµµα.
Να θυµίσω ότι στον Προϋπολογισµό του 1999 δεν έχει προβλεφθεί
κονδύλι για το ταµείο κύριας ασφάλισης για το οποίο επαίρεται και
κοµπορρηµονεί η Κυβέρνηση; ∆εν δίνει τα εκατόν ενενήντα τρία
δισεκατοµµύρια (193.000.000.000) δραχµές που χρωστάει η
Κυβέρνηση σε αυτό το ταµείο, παρά µόνο υπάρχει µία
υποσηµείωση στην εισηγητική έκθεση µε εξήντα δισεκατοµµύρια
(60.000.000.000) δραχµές υπό τη µορφή τίτλων αγνώστου
προελεύσεως και διάρκειας. Ενώ από την άλλη µεριά, ζητάει από
τους 'Ελληνες αγρότες µέχρι 31 ∆εκεµβρίου να καταθέσουν
σαράντα επτάµισι δισεκατοµµύρια (47.500.000.000) δραχµές, όταν
γνωρίζει η Κυβέρνηση ότι ακόµα δεν έχει πληρώσει τις επιδοτήσεις
και τις αποζηµιώσεις. Είναι δηλαδή αγρότες θύµατα και αυτοί της
αντιπληθωριστικής πολιτικής.
Αυτό, λοιπόν, το ταµείο είναι έωλο, είναι οικονοµικά στον αέρα από
το ξεκίνηµά του...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Ηταν από την αρχή απάτη,
κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: 'Ηταν ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, απάτη
από την πρώτη στιγµή.
Από την άλλη πλευρά, εάν ο αγρότης δεν πληρώσει την εισφορά
του, κινδυνεύει από 1.1.1999 να µην έχει βιβλιάριο
ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης, να µην µπορεί να πάρει δάνεια,
επιδοτήσεις.
Να µιλήσω για τον ΕΛΓΑ; Είναι γνωστό ότι και στον
Προϋπολογισµό του 1999 δεν έχει προβλεφθεί ούτε µία
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δραχµή, ενώ ο ΕΛΓΑ χρωστάει σαράντα δισεκατοµµύρια
(40.000.000.000) δραχµές από τις θεοµηνίες του 1998.
Να θυµίσω την υπόσχεση του κ. Σηµίτη πέρσι, που είπε ότι θα
δώσει είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) δραχµές στο ταµείο
αυτό; Ακόµα να τα δώσει! Πώς, λοιπόν, θα πληρωθούν οι
δενδροκαλλιεργητές της κεντρικής Μακεδονίας; Προβλέπω, λοιπόν,
ότι θα περάσουν µαύρα Χριστούγεννα, µαύρη Πρωτοχρονιά, διότι
αυτές οι αποζηµιώσεις είναι η µοναδική ελπίδα γι' αυτό το λαό για
να µπορέσει να ζήσει την οικογένειά του, να προγραµµατίσει τις
νέες καλλιέργειες, αλλά συγχρόνως να αντιµετωπίσει και τα
δυσβάσταχτα χρέη στην Αγροτική Τράπεζα.
Να θυµίσω ότι στον Προϋπολογισµό το κονδύλι, το οποίο
προβλέπεται για τα καύσιµα, είναι µηδαµινό; Από το 1995 είχε
υποσχεθεί η Κυβέρνηση για φτηνά καύσιµα και από ό,τι φαίνεται και
το 1999 πάει στις καλένδες και αυτή η υπόθεση.
Να θυµίσω τις επαγγελίες και τις υποσχέσεις του κ. Παπαντωνίου
για την υποτίµηση; Την παρουσιάσαν ως θείο δώρο. Εκατόν
πενήντα δισεκατοµµύρια (150.000.000.000) δραχµές έλεγαν
Υπουργοί και Κυβέρνηση, ότι θα κερδίσει ο αγροτικός τοµέας
ξεχνώντας ότι η ανταγωνιστικότητα και η αύξηση των εξαγωγών δεν
εξαρτάται από τη µείωση της αρχικής τιµής των προϊόντων, αλλά
από µία εξαγωγική πολιτική, η οποία ήταν ανύπαρκτη όλα αυτά τα
χρόνια.
Να θυµίσω την υπόσχεση απ' αυτό το Βήµα, του κ. Παπαντωνίου, ο
οποίος έλεγε ότι θα πάρει αποφάσεις για να καταργήσει τα
πανωτόκια τα οποία, όπως τα ονόµασε, ήταν παράνοµα, δίνοντας
εντολές σε όλες τις διοικήσεις των τραπεζών για κατάργηση των
πανωτοκίων και ειδικότερα για την Αγροτική Τράπεζα, που είπε ότι
υπερχρέωσε βάρβαρα µε τα πανωτόκια αυτά, ότι θα τα καταργήσει
και όχι µόνο αυτό. Αλλά ότι θα έδινε εντολή να σβήσει και ένα
σηµαντικό κοµµάτι από το κεφάλαιο.
Πού είναι λοιπόν αυτή η υπόσχεση; Τι απέγινε; Ερωτώ ειλικρινά και
καλόπιστα γιατί πρέπει κάποτε να µετράµε την αξιοπιστία της
κυβερνητικής πολιτικής. Πρέπει κάποτε να ξέρουµε πόσο να
υπολογίζουµε τις πρωθυπουργικές και τις υπουργικές δεσµεύσεις
και εµείς και οι άµεσα ενδιαφερόµενοι αγρότες και κτηνοτρόφοι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνούµε µε τον κ. Ανωµερίτη, ο
οποίος µας διάβασε την οµιλία του σαν έκθεση ιδεών, σε ένα µόνο
σηµείο. 'Οτι η Ελλάδα στηρίζεται στην ύπαιθρο, δηλαδή στον
αγρότη. Θα πρέπει όµως να ξέρει ο κ.Ανωµερίτης ότι χωρίς στοργή
στον αγρότη, χωρίς µια σωστή αγροτική πολιτική δεν µπορεί η
οικονοµία να ανακάµψει, ούτε ο τόπος να πάει µπροστά. ∆ιότι ο
αγρότης δεν είναι µόνο το µεγαλύτερο κοµµάτι, δεν είναι µόνο το
εκλεκτότερο κοµµάτι, είναι η ραχοκοκκαλιά της ελληνικής κοινωνίας.
Είναι γεγονός ότι όταν φεύγει ο 'Ελληνας αγρότης, ερηµώνει η
ύπαιθρος, διότι η αγροτική ύπαιθρος έχει τη δική της πολιτιστική
ταυτότητα, η οποία είναι ο θεµατοφύλακας όλων των αξιών του
έθνους.
Το αγροτικό θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι θέµα
πολιτικό ούτε καν οικονοµικό. Είναι θέµα εθνικό. Πρέπει ο 'Ελληνας
αγρότης να παραµείνει στην ύπαιθρο.
∆υστυχώς ο Προϋπολογισµός του 1999 αποπνέει µιζέρια, φτώχεια,
λιτότητα. ∆εν δίνει προοπτική ανάπτυξης, γι'αυτό και εγώ δίνω
αρνητική ψήφο.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καρασµάνη.
Ο κ. Χριστοδουλάκης έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο για ένα λεπτό να σας εξηγήσω.
∆εν µπορεί να επαναληφθεί αυτή η κατάσταση. 'Η έχουµε
δηµοκρατία ή την καταργείτε, όχι µόνο τυπικά, αλλά και ουσιαστικά.
Πριν από δύο µέρες ζήτησα µε βάση το άρθρο 97 του Κανονισµού
της Βουλής, το οποίο λέει ότι οι Αρχηγοί των Κοµµάτων, που είναι
Κόµµατα κατά τον Κανονισµό, όπως είναι και το ∆Η.Κ.ΚΙ.,
δικαιούνται οποτεδήποτε -καθορίζοντας οι Πρόεδροι, οι Αρχηγοί

των Κοµµάτων, το πότε θα µιλήσουν- να ζητήσουν και υποχρεούται
το Προεδρείο να τους δώσει το λόγο να κάνουν πεντάλεπτες
παρεµβάσεις και όσες φορές θέλουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αν θέλετε πεντάλεπτες
παρεµβάσεις...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Σας
παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Τσοβόλα, εγώ. ∆εν ζητήσατε πεντάλεπτη παρέµβαση. Ζητήσατε
πεντάλεπτη παρέµβαση;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Οχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ζητήσατε να πάρετε το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, ήρθα πριν από λίγο προσωπικά -που δεν έχει ξαναγίνει
µε Αρχηγό Κόµµατος, γιατί κάνετε πως δεν βλέπετε προς τα κάτω,
όταν είναι να ζητήσει το λόγο ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.- και σας
είπα -φαντάζοµαι η τηλεόραση µπορεί να µε πήρε και µάρτυρες οι
γραµµατείς σας- ότι ως Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ., Κόµµατος
ανεγνωρισµένο στη Βουλή, εκλεγµένο από το λαό, θέλω να µιλήσω
κανονικά, αµέσως µετά τον κατελθόντα του Βήµατος Βουλευτή.
Ζητάω επίσηµα και πάλι για δεύτερη φορά, όπως επιβάλλει ο
Κανονισµός της Βουλής, ως Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ., το λόγο. Εκτός
αν καταργείτε τα Κόµµατα, εκτός αν καταργείτε την ψήφο του
ελληνικού λαού. Να κάνετε µετά διάλογο ή µονόλογο η Κυβέρνηση
µε τη Νέα ∆ηµοκρατία.
Υποβάλλω και πάλι, εκφράζοντας πραγµατικά έντονη διαµαρτυρία
για την αντικανονική λειτουργία και προχθές του Προεδρείου και
σήµερα, το αίτηµα να µιλήσω εγώ ως Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Εχει δίκιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Τσοβόλα,
κατ'αρχήν θα πρέπει να ξέρετε ότι σύµφωνα µε τον Κανονισµό όσοι
από τους Υπουργούς, τους Αρχηγούς Κοµµάτων και τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ζητήσουν το λόγο, τότε τους
δίδεται. Τους δίδεται όµως µε τη σειρά που το ζητούν.
'Οταν ήρθατε πάνω στην 'Εδρα και ζητήσατε προσωπικά, όντως, να
πάρετε το λόγο, σας εξήγησα ότι πριν από εσάς, είχε ζητήσει ο
κ.Χριστοδουλάκης το λόγο, εδώ και µισή ώρα.
'Αρα, λοιπόν, προηγείται ο κ.Χριστοδουλάκης και αµέσως µετά τον
κ.Χριστοδουλάκη, θα πάρετε το λόγο εσείς, εφόσον το ζητήσατε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός ήλθε πριν
πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Οχι, κάνετε λάθος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Εδώ ήµουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κάνετε λάθος και
πρώτον, αδικείτε την Αίθουσα και δεύτερον, αδικείτε τον εαυτό σας,
γιατί λέτε πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Εδώ ήµουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Χριστοδουλάκης
ζήτησε το λόγο πολύ πιο µπροστά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Προ πέντε λεπτών ήρθε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Εντάξει,
κύριε Πρόεδρε, θα πάρω το λόγο µετά τον κύριο Υπουργό...
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ∆Η.Κ.ΚΙ.)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής Κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, παρακαλώ!
Τι συµβαίνει, κύριε Τσοβόλα; Τι εικόνα είναι αυτή που δίνετε εδώ
στην Αίθουσα;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Είναι ντροπή
σας!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Τι συµβαίνει; Πείτε µου τι
συµβαίνει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Είναι
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ντροπή σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Ο κ. Χριστοδουλάκης ήρθε προ πέντε
λεπτών.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Τι συµβαίνει; Εσείς είσθε
δικηγόρος του κ. Τσοβόλα;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Είµαι Βουλευτής.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καθίστε κάτω λοιπόν.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: ∆εν θα µας καταργήσετε, κύριε Πρόεδρε ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καθίστε κάτω. Καθίστε
κάτω!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: 'Οχι, δεν κάθοµαι. Καταργείτε τον
Κανονισµό. Καταργείτε το Κοινοβούλιο. ∆ικτατορία είναι εδώ;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, καθίστε
κάτω! Θα σας ανακαλέσω στην τάξη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Να µε ανακαλέσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Α, έτσι λοιπόν!
Τραµπουκισµό θα κάνετε εδώ;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Είναι δικτατορία, την καταγγέλλουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Λυπούµαι πολύ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Και εγώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σ' αυτήν την Αίθουσα δεν
είναι οι κραυγές των λόγων, αλλά τα επιχειρήµατα που κατισχύουν.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Να δώσετε το λόγο στον κ. Τσοβόλα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αν δεν έχετε να πείτε
τίποτα, µπορείτε να κραυγάζετε. Αλλά δεν είναι σοβαρή εικόνα
αυτή.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Μας καταργείτε, είσθε απαράδεκτοι.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆ηλαδή,
κύριε Πρόεδρε, εσείς µας αφαιρείτε το λόγο...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε,
παρακαλώ! Παρακαλώ!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.):... κατά
παράβαση του Κανονισµού. Είναι η δεύτερη φορά. Αποχωρούµε
για πέντε λεπτά από την Αίθουσα εις ένδειξη διαµαρτυρίας για την
αντιδηµοκρατική και αντικανονική λειτουργία σας, σε βάρος µόνο
του ∆Η.Κ.ΚΙ και του Προέδρου του ∆Η.Κ.ΚΙ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Τσοβόλα, σας
παρακολουθούν από τις τηλεοράσεις. Εγώ µόλις ανέβηκα στο
Βήµα. Εκτός αν φοβάσθε να µιλήσετε τώρα.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος και οι Βουλευτές του ∆Η.Κ.ΚΙ.
αποχωρούν από την Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να καταδικάσω αυτο το φαινόµενο.
'Ερχοµαι στην 'Εδρα για να διαπιστώσω περί τίνος πρόκειται και ο
κ. Τσοβόλας θορυβών και κραυγάζων απέρχεται της Αιθούσης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Το καταδικάζουµε όλοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Οµιλεί περί
καταργήσεως των κοµµάτων και διάφορα άλλα, τα οποία άκουγα
καθ' οδόν, ερχόµενος στην Αίθουσα και δεν καταλαβαίνω τι
εξυπηρετούν αυτές οι κραυγές. Λυπούµαι πάρα πολύ.
Κατ' αρχήν, νοµίζω -δεν θέλω να κάνω οποιαδήποτε σύσταση στον
κ. Αντιπρόεδρο, τον κ. Σγουρίδη, έκανε το καθήκον του όπως το
αντιλαµβάνετο- ότι όταν δίδεται ο λόγος σε κάποιον, οποιοδήποτε
µέλος του Κοινοβουλίου, ή οποιοδήποτε µέλος της Κυβερνήσεως,
δεν µπορεί να λαµβάνει το λόγο αυθαιρέτως οποιοσδήποτε άλλος
και να καταργεί τον επί του Βήµατος. Αυτό συνέβη αυτήν τη στιγµή.
∆όθηκε ο λόγος στον κ. Χριστοδουλάκη και µε τη δύναµη των
κραυγών εµποδίζει ο κ. Τσοβόλας τον κ. Χριστοδουλάκη να µιλήσει.
Αυτό δεν λέγεται δηµοκρατία.
Ο κ. Χριστοδουλάκης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την ολοκλήρωση της
εφαρµογής του φετινού Προϋπολογισµού και µε την προοπτική που

θέτει ο κατατεθειµένος Προϋπολογισµός για το 1999,
επιτυγχάνονται ορισµένοι στόχοι, οι οποίοι αποτελούσαν από
µακρού χρόνου επιδίωξη της ελληνικής οικονοµίας και φιλοδοξία
πολλών κυβερνήσεων.
Από το 1998 η Ελλάδα δεν είναι πλέον ο δηµοσιονοµικός και
αναπτυξιακός ουραγός της κοινότητας, όπως υπήρξε επί πάρα
πολλά χρόνια στο παρελθόν. Από φέτος -και αυτό θα συνεχίσει- η
Ελλάδα δεν έχει πλέον τα υψηλότερα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα,
δεν έχει πλέον το υψηλότερο δηµόσιο χρέος, αλλά αντίθετα έχει
αρχίσει να έχει από τους υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης.
Αυτό οφείλεται στο ότι η πολιτική την οποία ακολουθούµε
συστηµατικά τα τελευταία χρόνια δεν βασίζεται µόνο στη
δηµοσιονοµική εξυγίανση, αλλά βασίζεται σε µια ταυτόχρονη
εφαρµογή αναπτυξιακών πολιτικών και διαρθρωτικών αλλαγών.
Εµείς δεν βλέπουµε τη δηµοσιονοµική εξυγίανση σαν πρώτη φάση,
έπειτα από την οποία θα έλθει η ανάπτυξη, έπειτα απο την οποία
θα έρθουν οι διαρθρωτικές αλλαγές.
Η Κυβέρνηση έχει σχεδιάσει και εφαρµόζει ένα συνολικό πακέτο
µέτρων, έτσι ώστε να αλληλοενισχύονται και να επιτυγχάνονται
ταυτόχρονα αυτοί οι στόχοι. Σ' αυτό το πλαίσιο, το καθήκον του
προϋπολογισµού είναι να προχωρεί σε βάθος τη δηµοσιονοµική
εξυγίανση, να διαµορφώνει τους καλύτερους δυνατούς όρους, έτσι
ώστε να αποτελέσει µοχλό στην ανάπτυξη και στις διαρθρωτικές
αλλαγές.
Και πιστεύω ότι σ'αυτό το σκοπό ο Προϋπολογισµός επέτυχε
απολύτως. Επέτυχε κατ'αρχήν η εφαρµογή της οικονοµικής
πολιτικής το 1998 να διαµορφώσει νέα όρια µεταξύ κράτους και
οικονοµίας. Προχωρήσαµε την αποκρατικοποίηση µε σκοπό την
ανάπτυξη και τη µείωση του δηµόσιου χρέους. ∆ιότι µόνο έτσι
πιστεύουµε ότι θα µπορέσουµε να απαλλαγούµε ως κράτος από
εκείνο το µέρος της οικονοµικής δραστηριότητας το οποίο δεν έχει
στρατηγική αξία για το κοινωνικό σύνολο, να απαλλαγούµε από
εκείνο το µέρος του κράτους το οποίο επιτελεί ένα έργο που όµως
µπορεί να επιτελέσει καλύτερα ο ιδιωτικός τοµέας. Αλλά το κάνουµε
αυτό µε ορισµένα σαφή κριτήρια. Οι αποκρατικοποιήσεις για µας
δεν γίνονται ούτε για να εκδικηθούµε τους εργαζοµένους ούτε για να
ξεχαρβαλώσουµε τις επιχειρήσεις. Αλλά γίνεται για να
προωθήσουµε την ανάπτυξη ολόκληρης της οικονοµίας. Η
πρόσοδος των αποκρατικοποιήσεων και των µετοχοποιήσεων,
χρησιµοποιήθηκε προς δυο κατευθύνσεις. Κατ'αρχήν,
χρησιµοποιήθηκε για να χρηµατοδοτήσει µεγάλες επενδύσεις στις
ίδιες τις δηµόσιες επιχειρήσεις οι οποίες διαφορετικά δεν θα είχαν
καµµία ελπίδα χρηµατοδότησης από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Με τον τρόπο αυτό, δίνουµε µια νέα δυναµική και στις επιχειρήσεις
και στο σύνολο της οικονοµίας. Ταυτόχρονα, ένα άλλο µέρος της
προσόδου των ιδιωτικοποιήσεων χρησιµοποιήθηκε για να µειώσει
το δηµόσιο χρέος. Τίθεται έτσι σε κίνηση και ένας άλλος µηχανισµός
ανάπτυξης που προέρχεται από τη µείωση των δαπανών για
τόκους και από τη µείωση των επιτοκίων, ενισχύοντας τον
αναπτυξιακό κύκλο της οικονοµίας. 'Αρα, για µας το πρόγραµµα
αποκρατικοποιήσεων που εφαρµόσαµε και θα συνεχίσουµε να
εφαρµόζουµε, έχει ένα τριπλό αναπτυξιακό όφελος. Για τις ίδιες τις
δηµόσιες επιχειρήσεις µέσω των επενδύσεων που γίνονται γι'αυτές.
Για τις κρατικές δαπάνες µέσω της µείωσης του δηµόσιου χρέους
και των δαπανών για τόκους. Για όλην την οικονοµία, µέσω της
µείωσης των επιτοκίων δανεισµού.
Ταυτόχρονα φροντίσαµε στις µετοχοποιήσεις των δηµοσίων
επιχειρήσεων να υπάρξει η µέγιστη δυνατή διασπορά τόσο σε
θεσµικούς επενδυτές, όσο και σε αποταµιευτές και µικροεπενδυτές,
έτσι ώστε να διευρυνθεί η λαϊκή βάση των µετοχοποιήσεων. Να
διανεµηθεί δηλαδή πρακτικά όσο το δυνατόν ευρύτερα το υψηλό
µέρισµα, τόσο των κερδοφόρων δηµοσίων επιχειρήσεων, όσο και
των τίτλων του ελληνικού δηµοσίου, σε όσο το δυνατόν µεγαλύτερο
αριθµό Ελλήνων επενδυτών και αποταµιευτών.
Η προοπτική αυτή των µετοχοποιήσεων και των ιδιωτικοποιήσεων,
αλλά  ταυτόχρονα  και  ο  στόχος  της  ευρείας  λαϊκής  διασποράς,
ενισχύθηκε  και  µε  την  έκδοση  των  προµετόχων  που  κάναµε,
των τίτλων δηλαδή οι οποίοι θα δίνουν από το
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νέο έτος το προνόµιο στους κατόχους τους να τους ανταλλάσσουν
σε ειδική τιµή και µε ειδική προτεραιότητα µε µετοχές των ελληνικών
επιχειρήσεων οι οποίες οδεύουν στο Χρηµατιστήριο.
'Ενα σηµαντικό ρόλο σ'αυτήν την προσπάθεια, διαδραµάτισε και η
πρωτοβουλία του ελληνικού δηµοσίου, να συστήσει επιτέλους και
στη δική µας χώρα µια εταιρεία κρατικού χαρτοφυλακίου, τη ∆ΕΚΑ,
µέσω της οποίας επέτυχε να διαχειριστεί πολύ πιο αποτελεσµατικά
τη διάθεση των µετοχών στο Χρηµατιστήριο από τις δηµόσιες
επιχειρήσεις. Και έχει πραγµατοποιήσει µέχρι σήµερα, πριν δηλαδή
τη λήξη της ετήσιας δραστηριότητάς της εβδοµήντα δισεκατοµµύρια
(70.000.000.000) δραχµές σε κέρδη, τα οποία φυσικά δεν είναι
τίποτε άλλο, παρά το όφελος αποτελεσµατικότητας και επιτυχίας µε
την οποία η εταιρεία αυτή διαχειρίστηκε τις µετοχές των δηµοσίων
επιχειρήσεων.
'Ερχοµαι στο θέµα της αποκλιµάκωσης του χρέους που αποτελεί
µια µεγάλη επιτυχία του φετινού Προϋπολογισµού. Για δεύτερη
συνεχή χρονιά το δηµόσιο χρέος µειώνεται. Φέτος µειώθηκε κατά
τέσσερις µονάδες του εθνικού εισοδήµατος. Μια από τις
µεγαλύτερες µειώσεις που σηµειώθηκε στην Ευρώπη παρά τη
δραχµική επιβάρυνση την οποία υπέστη το εξωτερικό χρέος λόγω
της υποτίµησης.
Η εξέλιξη του δηµόσιου χρέους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
αποτελεί σταδιακά τον κυριότερο παράγοντα, όπου θα δίνει έµφαση
η δηµοσιονοµική πολιτική.
'Οπως είναι γνωστό σε όλους, στις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
αλλά και ευρύτερα, υπάρχει µια τάση σύγκλισης όλων των βασικών
µακροοικονοµικών µεγεθών. Τα ελλείµµατα είναι περίπου τα ίδια. Ο
πληθωρισµός είναι περίπου ο ίδιος. Σιγά-σιγά οι επενδύσεις, ακόµα
και οι ρυθµοί ανάπτυξης θα είναι οι ίδιοι.
Aυτό στο οποίο θα συνεχίσουν για πολλά χρόνια ακόµα να
διαφέρουν οι οικονοµίες, είναι το ύψος του δηµόσιου χρέους. Και γι'
αυτό η µείωση του δηµόσιου χρέους θα αποτελέσει ένα βασικό
πυλώνα άσκησης της δηµοσιονοµικής πολιτικής στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση και στη χώρα µας, διότι µέσω αυτού του µηχανισµού θα
έρχονται πλέον οι επιτυχίες και οι διαφοροποιήσεις της
δηµιοσιονοµικής πολιτικής της κάθε χώρας.
Για να πετύχουµε το στόχο της διαρκούς αποκλιµάκωσης, πρέπει
να αποµονώσουµε και να αντιµετωπίσουµε ριζικά όλους τους
παράγοντες που συντελούν στην εξέλιξή του.
Πρώτα απ' όλα τα πρωτογενή πλεονάσµατα. Θα πρέπει τα έσοδα
να υπερβαίνουν σταθερά τις πρωτογενείς δαπάνες του
Προϋπολογισµού. Αυτό πιστεύω ότι το έχει πετύχει σε πολύ µεγάλο
βαθµό η Κυβέρνηση. Πριν από πέντε χρόνια το πρωτογενές
πλεόνασµα ήταν έλλειµµα, µείον 1% του εισοδήµατος, έτσι ώστε
οδηγούσε στη διόγκωση του δηµόσιου χρέους. Πριν από δύο
χρόνια το πρωτογενές πλεόνασµα είχε ανέλθει στο 4,5% του
εθνικού εισοδήµατος. Φέτος, και θα συνεχίσει και στο µέλλον, έχει
ξεπεράσει το 6,5% και αυτό πιστεύω ότι αποτελεί και την πιο απτή
απόδειξη της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης, την οποία έχει επιτελέσει
η Κυβέρνηση.
Το άλλο κρίσιµο µέγεθος είναι οι δαπάνες που δίνουµε για τόκους,
διότι αυτός είναι ο µηχανισµός ο οποίος τροφοδοτεί το φαύλο κύκλο
δανεισµού και υπερχρέωσης. Ακόµα και να µην έχει κανείς
ελλείµµατα, το χρέος αυξάνεται από τις πληρωµές των τόκων.
Πριν από πέντε χρόνια πληρώναµε το 13% του εθνικού
εισοδήµατος σε τόκους. Πριν από δύο χρόνια είχε µειωθεί αυτό στο
12% και φέτος έχει πέσει στο 9%, µε προοπτική περαιτέρω µείωσης
του χρόνου. Μόνο σε δύο χρόνια καταφέραµε να µειώσουµε τις
δαπάνες τόκων σχεδόν κατά 3 µονάδες του εθνικού εισοδήµατος,
πράγµα το οποίο αποτελεί τη µεγαλύτερη µείωση δαπανών τόκων
σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και είναι τρεις φορές
µεγαλύτερη από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Υπάρχει ένα άλλο θέµα, ένας άλλος παράγων, λιγότερο γνωστός, ο
οποίος έρχεται κάθε χρόνο για συζήτηση στη Βουλή και αφορά το
λεγόµενο αφανές έλλειµµα, το αφανές χρέος. Και πράγµατι αυτού
του είδους τα ελλείµµατα και αυτού του είδους το χρέος αποτελούν

έναν παράγοντα, τον οποίο αν δεν χαλιναγωγήσουµε ριζικά, θα
εξακολουθεί να απειλεί το δηµοσιονοµικό µας µέλλον. Παράγεται
από τις εγγυήσεις που δίνει το ελληνικό δηµόσιο σε οργανισµούς, οι
οποίες αργότερα καταπίπτουν και εγγράφονται στο χρέος της
Κυβέρνησης.
∆είτε όµως πόσο σηµαντική πρόοδο έχει επιτελέσει η Κυβέρνηση σ'
αυτόν τον τοµέα. Πριν από πέντε χρόνια οι καταπτώσεις των
εγγυήσεων, οι οποίες επιβάρυναν αµέσως το χρέος του δηµοσίου,
ήταν 1,6% του εθνικού εισοδήµατος. Φέτος είναι στο 0,3%, έχουν
δηλαδή µειωθεί παραπάνω από πέντε φορές. Το 1996, µόλις πριν
από δύο χρόνια, δόθηκαν εγγυήσεις, οι οποίες σταδιακά θα
καταπέσουν ή κατέπεσαν, ύψους 1,2% του εθνικού εισοδήµατος.
Φέτος δόθηκαν ίσες µε το 0,6%, δηλαδή µειώθηκαν και οι νέες
εγγυήσεις που δίδονται στο µισό µ' αυτό που ίσχυε µόλις προ
διετίας. Το σηµαντικότερο όµως που ενδιαφέρει την Εθνική
Αντιπροσωπεία να γνωρίζει είναι τι αποµένει να ξεχρεώσουµε από
υποχρεώσεις που έχουµε αναλάβει στο παρελθόν.
Πριν από πέντε χρόνια απέµεινε προς εξόφληση το 11% του
εθνικού εισοδήµατος. Σήµερα είναι λιγότερο από το µισό, είναι
λιγότερο από το 6% του εθνικού εισοδήµατος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ο Προϋπολογισµός όµως δεν
λέει γι' αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ταυτόχρονα όµως µε τη µείωση όλων των παραγόντων, οι οποίοι
επηρεάζουν και τροφοδοτούν το δηµόσιο χρέος, η Κυβέρνηση δεν
σταµάτησε σ' αυτό, αλλά ταυτόχρονα πήρε και µια σειρά από
θεσµικές πρωτοβουλίες, έτσι ώστε να διευκολυνθεί η διαχείριση του
δηµόσιου χρέους και να γίνει πιο αποτελεσµατική. Καθιερώθηκαν οι
δηµοπρασίες, έτσι ώστε όλος ο δανεισµός του ελληνικού δηµοσίου
να βασίζεται πλέον στις εξελίξεις της αγοράς. Επίσης,
διαµορφώσαµε ένα χαρτοφυλάκιο τίτλων του ελληνικού δηµοσίου,
το οποίο δεν έχει σε τίποτα να ζηλέψει από τα χαρτοφυλάκια των
πιο εξελιγµένων ευρωπαϊκών χωρών, δίνοντας την ευκαιρία σε
επενδυτές, 'Ελληνες και ξένους, να επενδύουν σε όσο θέλουν
µακροχρόνια χαρτιά του ελληνικού δηµοσίου.
Αναπτύχθηκε η αγορά οµολόγων. Αξιοποιώντας τις δυνατότητες
που δίνει αυτή η δευτερογενής αγορά οµολόγων σε συνεργασία µε
την Τράπεζα της Ελλάδος, µπορέσαµε τον Αύγουστο, όταν
ξέσπασε η ρωσική κρίση, να αµυνθούµε πάρα πολύ
αποτελεσµατικά µε συνέπεια οι διακυµάνσεις της αγοράς οµολόγων
να είναι περιορισµένες σε ένα βαθµό παρόµοιο µε αυτόν που
παρατηρήθηκε σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Η ευρωστία µιας οικονοµίας φαίνεται στο πώς αντιδρά και στο πόσο
αποτελεσµατικά αντιδρά σε µία κρίση, διότι οι κρίσεις υπάρχουν και
θα υπάρχουν. Και η πρόσφατη κρίση, η νοµισµατική, απέδειξε ότι
µε τον τρόπο µε τον οποίο αντέδρασε η ελληνική οικονοµία έχει
πάψει πλέον να είναι στην κατηγορία των αναδυοµένων αγορών και
έχει εξελιχθεί σε µία σύγχρονη ευρωπαϊκή αγορά.
Ταυτόχρονα, για να διευκολύνουµε την αγορά οµολόγων,
προχωρήσαµε στην κατάργηση της φορολογίας των repos, διότι το
µέτρο το οποίο έχει ληφθεί για τη φορολόγησή τους δεν απέδωσε τα
αναµενόµενα έσοδα και είχε σαν µοναδικό αποτέλεσµα να
µεταναστεύσει η φορολογική ύλη σε άλλες χώρες.
Μία από τις σταθερές προσπάθειες της ελληνικής Κυβέρνησης είναι
το πώς θα κατευθύνει και θα επεκτείνει τις επενδυτικές ευκαιρίες
προς το ευρύτερο ελληνικό κοινό.
Είναι  γνωστό  ότι  σήµερα  οι  τίτλοι  του  ελληνικού  δηµοσίου
αποτελούν  ένα  από  τα  πιο  περιζήτητα  χαρτιά  διεθνώς.  Και
αυτό  γιατί  η  ελληνική  οικονοµία  κατά  τους  διεθνείς  επενδυτές
αποτελεί  σήµερα  πλέον  το  "ασφαλές  στοίχηµα  της  σύγκλισης"
προς  την  Οικονοµική  και  Νοµισµατική  'Ενωση.  Αυτό  πρακτικά
σηµαίνει  ότι  όσοι  επενδύουν  από  σήµερα  σε  τίτλους  του
ελληνικού  δηµοσίου  θα  πραγµατοποιήσουν  σηµαντικά  κέρδη  και
οφέλη  όταν  ενταχθεί  η  χώρα  µας  στην  ΟΝΕ.  'Αρα,  αυτό  το
συµφέρον  θα  πρέπει  να  το  κατανείµουµε  και  στους  'Ελληνες
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µικροαποταµιευτές και µικροεπενδυτές και όχι µόνο στις τράπεζες ή
στους επενδυτές του εξωτερικού.
Για το σκοπό αυτό και µε αρκετή επιτυχία µέχρι σήµερα, έχουµε
εκδώσει τα διετή αφορολόγητα οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου,
που γνωρίζουν πολύ µεγάλη ζήτηση από µικροαποταµιευτές, ενώ
φροντίζουµε σε συνεργασία µε τους θεσµικούς επενδυτές, τα
αµοιβαία κεφάλαια και τις ασφαλιστικές εταιρείες να διευρυνθεί και
να εµπλουτιστεί το χαρτοφυλάκιό τους µε µακροχρόνια οµόλογα,
όπως ακριβώς κάνουν και οι αντίστοιχοι οργανισµοί στο εξωτερικό.
'Ετσι, δεν θα διευκολυνθεί µόνο η ελληνική αγορά οµολόγων, αλλά
θα δηµιουργηθούν προοπτικές κερδοφορίας και οικονοµικής
ευρωστίας και στους οργανισµούς αυτούς.
Με όλα αυτά τα µέτρα η ελληνική αγορά τίτλων θα αποτελεί σε λίγο
µία αγορά ίσης αξιοπιστίας και ενδιαφέροντος, όπως οι αγορές των
γερµανικών, των γαλλικών και των ιταλικών οµολόγων. Πιστεύω ότι
αυτό είναι ένα από τα µεγάλα επιτεύγµατα που θα κληρονοµήσει η
Κυβέρνηση στις επόµενες γενιές.
Αυτά, κυρίες και κύριοι, ήταν τα βασικότερα σηµεία και οι βελτιώσεις
στη διαχείριση και στην προσπάθεια αποκλιµάκωσης του δηµόσιου
χρέους. Πάνω απ' όλα, όµως, ο Προϋπολογισµός πρέπει να
αξιοποιεί κατάλληλα τις δαπάνες, να µπορεί να δίνει λογαριασµό και
να λογοδοτεί στο φορολογούµενο πολίτη για το πού πάνε τα
χρήµατά του, πώς αξιοποιούνται για την επιτάχυνση της ανάπτυξης
και τη βελτίωση της κοινωνικής δικαιοσύνης.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 κάνει σηµαντικές καινοτοµίες προς
την κατεύθυνση αυτή. Εισάγει την αξιολόγηση δαπανών σε πολλές
κατηγορίες επιχορηγούµενων φορέων, ενώ έχει συσταθεί και
λειτουργεί ένα πλήρες σύστηµα παρακολούθησης της οικονοµικής
τους λειτουργίας. Υποβάλλουν προϋπολογισµούς, αξιολογούνται. Ο
κάθε φορέας, ο οποίος χρηµατοδοτείται από το κράτος, λογοδοτεί
και αναφέρει για το πόσο αποτελεσµατικά αξιοποιεί και κατευθύνει
τους πόρους.
Ταυτόχρονα κάναµε -και θα συνεχίσουµε να κάνουµε- µία σειρά
διαρθρωτικών παρεµβάσεων στις δαπάνες. Στο χώρο της
περίθαλψης, για παράδειγµα, πραγµατοποιήσαµε σε συνεργασία µε
το Υπουργείο Υγείας πολύ σηµαντικές τοµές, µε αποτέλεσµα να
ελέγξουµε και να µειώσουµε έναν τοµέα δαπάνης, όπου υπήρχε
εκρηκτική αύξηση τα προηγούµενα χρόνια, χωρίς αυτή η έκρηξη να
οφείλεται σε επέκταση των παρεχοµένων υπηρεσιών.
Για δεύτερη συνεχή χρονιά περιορίστηκε η σπατάλη της δηµόσιας
περίθαλψης, ενώ ταυτόχρονα αναβαθµίστηκε και βελτιώθηκε το
επίπεδο των πραγµατικά παρεχοµένων υπηρεσιών και αυτό θα
αποτελέσει υπόδειγµα διαρθρωτικής παρέµβασης και σε άλλες
κατηγορίες δαπανών.
Μία άλλη δραστηριότητα την οποία επιτελέσαµε είναι το
ξεκαθάρισµα ενός ελληνικού φαινοµένου, αυτού της
αλληλοχρέωσης µεταξύ διαφόρων και ποικίλων οργανισµών του
δηµοσίου µεταξύ τους, µε αποτέλεσµα να επέρχεται µία έλλειψη
διαφάνειας και µία υπερβολική γραφειοκρατική δραστηριότητα,
χωρίς αποτέλεσµα.
Σε αυτό το πνεύµα ο Προϋπολογισµός έχει τακτοποιήσει ήδη µια
σειρά από χρεώσεις προς τους ασφαλιστικούς φορείς. 'Εχουν
καταβληθεί ή έχουν ρυθµιστεί ογδόντα έξι δισεκατοµµύρια
(86.000.000.000) δραχµών που αποτελούσαν οφειλές του δηµοσίου
προς τους ασφαλιστικούς φορείς ή άλλων φορέων προς τους
ασφαλιστικούς φορείς και µε τον τρόπο αυτό ενισχύθηκε και το
ασφαλιστικό σύστηµα.
Με νοµοθετικές ρυθµίσεις τις οποίες κάναµε επιφέραµε µία
λογιστική απλοποίηση σε πάρα πολλούς λογαριασµούς των ∆ΕΚΟ,
έτσι ώστε η κρατική επιχορήγηση πλέον να αποτελεί µία
αντιστάθµιση των πραγµατικά παρεχόµενων υπηρεσιών και όχι µία
αδιαφανή χρηµατοδότηση προβληµατικών επιχειρήσεων.
Κυρίες και κύριοι, έρχοµαι σε έναν άλλο τοµέα, την αποκέντρωση.
Ιδιαίτερη σηµασία για την Κυβέρνηση δεν έχει µόνο η
δηµοσιονοµική πορεία της κεντρικής κυβέρνησης, αλλά επίσης η

δηµοσιονοµική πορεία των άλλων δύο βαθµών εξουσιών, της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης και της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 επισφραγίζει αυτήν την πορεία και
δηµιουργεί νέα δεδοµένα και µία νέα αναπτυξιακή προοπτική για
την Τοπική Αυτοδιοίκηση και τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
'Οσον αφορά τους ΟΤΑ, αναφέρω χαρακτηριστικά, ότι από το 1995
µέχρι το 1999, οι δαπάνες του κεντρικού κράτους, έτσι όπως
καταγράφονται στην έκθεση του Προϋπολογισµού, θα έχουν
αυξηθεί κατά 40%, ενώ οι δαπάνες της Τοπικής Αυτοδιοίκησης θα
έχουν αυξηθεί κατά 80%, πράγµα το οποίο αποδεικνύει ότι το
κράτος µεριµνά πολύ περισσότερο για τους πόρους τους οποίους
θα έχουν στη διάθεσή τους οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
παρά για τις δικές του δαπάνες.
Αντίστοιχη µέριµνα υπάρχει και για τις νοµαρχίες. 'Ηδη έχει ψηφιστεί
το νοµοσχέδιο για τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους των
νοµαρχιών, σύµφωνα µε το οποίο οι πόροι το 1999 θα ξεπεράσουν
αισθητά τα εκατό δισεκατοµµύρια (100.000.000.000) δραχµές, ενώ
ταυτόχρονα θα υπάρχει και η προοπτική σχηµατισµού ενός
αναπτυξιακού κεφαλαίου, από το οποίο η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση θα τροφοδοτεί έργα υποδοµής και ανάπτυξης.
Αυτά είναι, κυρίες και κύριοι, τα βασικά σηµεία τα οποία έχουν
σηµειώσει σηµαντική επιτυχία και κατά την εκτέλεση του
Προϋπολογισµού, αλλά θα σηµειώσουν την ίδια επιτυχία και µε τον
Προϋπολογισµό του 1999.
Για όλους αυτούς τους λόγους, ο Προϋπολογισµός του 1999 δεν θα
είναι µόνο το εισιτήριο της χώρας µας προς την ΟΝΕ, αλλά
ταυτόχρονα αποτελεί και µία εθνική δηµοσιονοµική επένδυση, έτσι
ώστε η ελληνική οικονοµία µέσα στο EYRO να συνεχίσει την πορεία
της σταθερότητας και της ανάπτυξης, την οποία µε επιτυχία έχει
θεµελιώσει µέχρι τώρα.
Η συστηµατική και παγιωµένη πλέον επιτυχία του προγράµµατος
σύγκλισης εµπέδωσε για πρώτη φορά στη χώρα µας έπειτα από
πάρα πολλά χρόνια την αίσθηση ότι µεγάλοι σχεδιασµοί µπορούν
να πετύχουν και να ολοκληρωθούν χωρίς να ανατραπούν µε τις
πρώτες αντιδράσεις.
Συνετέλεσε και αυτή η δηµοσιονοµική επιτυχία µαζί µε άλλες
προσπάθειες ανασύνταξης και εκσυγχρονισµού στο να αποκτήσει η
Ελλάδα, όχι µόνο ισχυρή οικονοµία, αλλά και ισχυρή
αυτοπεποίθηση στις δυνάµεις της. Και µε αυτήν την αυτοπεποίθηση
µπορεί να δώσει νέα πνοή και νέα δυναµική στο κοινωνικό κράτος.
Να διαµορφώσει καλύτερους όρους για την κοινωνία της
συµµετοχής, της αλληλεγγύης και της προόδου.
'Οπως µία καταχρεωµένη οικογένεια, δεν µπορεί ούτε τους
υπερήλικες συγγενείς της να φροντίσει ούτε το µέλλον των παιδιών
της να εξασφαλίσει, έτσι και ένα υπερχρεωµένο κράτος δεν µπορεί
να εφαρµόσει µία σύγχρονη κοινωνική πολιτική και δεν µπορεί να
επενδύσει στο µέλλον της νέας γενιάς. Με αυτήν την έννοια η
δηµοσιονοµική εξυγίανση την οποία έκανε η Κυβέρνηση, αποτελεί
την καλύτερη και ασφαλέστερη προϋπόθεση για να οικοδοµήσουµε
ένα σύγχρονο κοινωνικό κράτος.
'Ενα σύγχρονο κοινωνικό κράτος το οποίο θα έχει πρώτιστο µέληµα
τις ευκαιρίες και τη διανοµή και τη συµµετοχή σ' αυτές τις ευκαιρίες
όλου του πληθυσµού. Οι ευκαιρίες αυτές ξεδιπλώνονται σιγά σιγά
καθώς η χώρα µας πηγαίνει στην ΟΝΕ. Αλλά είναι ορατές,
υπαρκτές και αξιοποιήσιµες από σήµερα.
Κατ' αρχήν υπάρχουν πολλές σηµαντικές ευκαιρίες για όλους. Για
την οικογένεια έχουν µειωθεί σηµαντικά τα στεγαστικά δάνεια. Μία
οικογένεια η οποία µόλις πριν από δύο χρόνια είχε συνάψει ένα
στεγαστικό δάνειο δέκα εκατοµµυρίων (10.000.000) δραχµών,
έπρεπε να πληρώνει εκατόν σαράντα επτά χιλιάδες (147.000) το
µήνα για την εξόφλησή του. Σήµερα και εξαιτίας των όρων που έχει
διαµορφώσει στην οικονοµία η Κυβέρνηση, χρειάζεται να πληρώνει
ενενήντα τρεις χιλιάδες (93.000). Οι πενήντα τέσσερις χιλιάδες
(54.000) είναι µηνιαίο όφελος γι' αυτήν την οικογένεια και οφείλεται
στην επιτυχία της οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης.
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Η επιχείρηση µπορεί να δανείζεται τα κεφάλαια κίνησης από 18%
που ήταν µόλις πριν από δύο χρόνια στο 13,5% σήµερα, έχοντας
ένα ετήσιο όφελος που ξεπερνά τις εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδες
(155.000) δραχµές για κάθε δέκα εκατοµµύρια (10.000.000)
δραχµές δανείου.
Οι εργαζόµενοι µπορούν να απολαµβάνουν την αγοραστική αξία
του εισοδήµατός τους χωρίς το φόβο διάβρωσης από τον
πληθωρισµό. Ο πληθωρισµός που είχε αποτελέσει για πάρα
πολλές δεκαετίες στο παρελθόν το µεγαλύτερο υπονοµευτή του
εργατικού εισοδήµατος, έχει επιτέλους χαλιναγωγηθεί. Και η
Κυβέρνηση φρόντισε, αφού διαµόρφωσε µισθολόγια πραγµατικών
αυξήσεων, αφού διαµόρφωσε συντάξεις πραγµατικών αυξήσεων,
να κατοχυρώσει εν συνεχεία την αγοραστική τους δύναµη ρίχνοντας
όλες τις δυνάµεις στον περιορισµό και στην τιθάσευση του
πληθωρισµού. ∆εν πρέπει να ξεχνάµε ότι ο πληθωρισµός είχε
αποτελέσει, όπως είπα και πριν, το µεγάλο υπονοµευτή των
εργατικών εισοδηµάτων. Για κάθε µία µονάδα πληθωρισµού που
καταφέρνει να µειώσει η Κυβέρνηση, για ένα µεσαίο εισόδηµα της
τάξεως των τεσσάρων εκατοµµυρίων (4.000.000) εξασφαλίζει
σαράντα χιλιάδες (40.000) δραχµές το χρόνο αυξηµένη αγοραστική
δύναµη.
'Ολα αυτά τα δεδοµένα δεν οφείλονται πουθενά αλλού παρά στην
προσεκτική πολιτική που ακολουθούµε. Πρέπει όµως να είµαστε
επίσης εξαιρετικά προσεκτικοί στο πώς και πότε αξιοποιούνται
αυτές οι δυνατότητες. Στο πώς και πότε αξιοποιούνται αυτές οι
δηµοσιονοµικές ευκαιρίες που προέρχονται ολοένα και περισσότερο
εµφανώς από την ασφαλή συµµετοχή µας στο EURO. Η ένταξή µας
στο EURO είναι µεν ασφαλής, αλλά δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα.
Για το λόγο αυτό το 1999 πρέπει να εξακολουθήσει να
χαρακτηρίζεται από µία αυστηρή δηµοσιονοµική συµπεριφορά.
∆ιαφορετικά θα κινδυνεύσουµε να υποστούµε τις ίδιες συνέπειες
που προκαλεί η πρόωρη γιορτή πριν από µία κρίσιµη µάχη.
Τα οφέλη της ένταξης πρέπει να αξιοποιούνται µόνο στο βαθµό που
ενισχύεται η δηµοσιονοµική εξυγίανση. ∆ιαφορετικά θα
εξανεµισθούν αµέσως και θα πάνε χαµένες οι προσπάθειες πολλών
ετών. 'Αλλωστε πρέπει να γνωρίζουµε ότι το κοινωνικό κράτος του
2000 δεν θα κριθεί κυρίως από το ύψος των επιδοµάτων και των
δαπανών για όσους δεν µπορούν να συµµετάσχουν στη νέα
προοπτική ευηµερίας και θα αποζηµιώνονται έτσι που θα
παραµένουν εκτός των τειχών.
Η κοινωνική πολιτική του 2000 θα κριθεί από το εύρος των
ευκαιριών για τον άνεργο, το φτωχό, τον περιθωριοποιηµένο, τον
αναλφάβητο για να εξέλθει από τον αποκλεισµό και να συµµετάσχει
ισότιµα και δηµιουργικά στη νέα διαδικασία ανάπτυξης.
Και αυτήν τη διαδικασία ανάπτυξης πιστεύω ότι συνεχίζει και ο
συζητούµενος Προϋπολογισµός του 1999 και γι' αυτό είµαι βέβαιος
ότι θα τύχει της υπερψήφισής σας.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ως Πρόεδρος του Σώµατος µε τη συνεργασία των
άλλων µελών του Προεδρείου το οποίο, όπως γνωρίζετε, είναι
διακοµµατικό, προσπαθούµε στο µέτρο του ανθρωπίνως δυνατού,
γιατί ασφαλώς δεν είµεθα και αλάθητοι, να βοηθήσουµε στην
καλύτερη λειτουργία των εργασιών του Κοινοβουλίου. Αυτό όµως
καθίσταται αδύνατο εάν δεν θα έχουµε την ενεργό και καλόπιστη
συµµετοχή όλων σας.
Εάν στην Αίθουσα αυτή µε οποιαδήποτε αφορµή θα
δηµιουργούνται εντυπώσεις και µάλιστα σε συνεδριάσεις οι οποίες
µεταδίδονται από την τηλεόραση και παρακολουθούνται από το
πανελλήνιο, αντιλαµβάνεσθε ότι το Προεδρείο δεν µπορεί να
ανταποκριθεί στο έργο του.
'Ηρθα στην Αίθουσα όταν άκουσα στο γραφείο ότι υπάρχει κάποιο
πρόβληµα µεταξύ του Προεδρεύοντος την ώρα εκείνη, κ. Σγουρίδη
και του Προέδρου του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Τσοβόλα. ∆υστυχώς, δεν µου
εδόθηκε η δυνατότητα ούτε να ακούσω ούτε να απαντήσω και να
δώσω λύση στο πρόβληµα. Ο κ. Τσοβόλας ο Πρόεδρος του

∆Η.Κ.ΚΙ. απεχώρησε.
∆εν είµαι σε θέση να σας πω, να σας υπενθυµίσω τον αριθµό των
αποχωρήσεων του κ. Τσοβόλα από τη Βουλή. Ενθυµούµαι από
νέος -όχι µόνο είκοσι πέντε χρόνια ως Βουλευτής, αλλά από νέος-
ότι η αποχώρηση ενός Κόµµατος από τη Βουλή είναι µέτρο, το
οποίο ασκείται µε εξαιρετική φειδώ. Και όπως θα ενθυµείσθε, και
στην παρούσα περίοδο και στην προηγουµένη -δεν θυµούµαι
ακριβώς παλαιότερα- σπανιότατα υπήρξε ένα τέτοιο µέτρο.
Ο ελληνικός λαός όµως που παρακολουθεί από τις τηλεοράσεις,
ασφαλώς θα θεωρεί ότι συµβαίνει κάτι πάρα πολύ σοβαρό,
ιδιαίτερα όταν καταγγέλλεται το Προεδρείο ότι φιµώνει ένα Κόµµα.
Αυτό πράγµατι είναι πρόβληµα για τη δηµοκρατία, εάν συµβαίνει.
Για να µην αναφερθώ στο παρελθόν, οι δύο πρόσφατες
αποχωρήσεις, η σηµερινή και η προχθεσινή του κ. Τσοβόλα
οφείλονται στο εξής: Προχθές µιλούσε ο κ. Παπαντωνίου, ο
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας. Ζήτησε το λόγο ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ. Σιούφας. Το Προεδρείο
δεν έχει καµία διάθεση να κάνει χάρη είτε στη Νέα ∆ηµοκρατία είτε
στο Κοµµουνιστικό Κόµµα είτε στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. είτε σε οποιονδήποτε
άλλο, διότι τότε δεν θα είναι Προεδρείο.
'Ωφειλε, λοιπόν, να δώσει το λόγο στον κ. Σιούφα. Στην 'Εδρα
ευρίσκετο ο κ. Κρητικός ο οποίος όπως µε βεβαίωσε και τώρα -
ήθελα να µου επιβεβαιώσει και τηλεφωνικώς τι ακριβώς συνέβη,
διότι µου παρεπονέθη προχθές για τη µεταχείριση την οποία είχε
από τον κ. Τσοβόλα- εδέχθη µια φραστική επίθεση του κ. Τσοβόλα,
διότι έδωσε το λόγο στον κ. Σιούφα, ενώ είχε ήδη δοθεί ο λόγος και
ο κ. Σιούφας ήταν επί του Βήµατος και µιλούσε. Και βεβαίως, ο κ.
Κρητικός -και καλά έκανε- του είπε να περιµένει να µιλήσει µετά τον
κ. Σιούφα. Το ίδιο συνέβη σήµερα µε τον κ. Σγουρίδη.
Τρέφουµε φιλικότατα και συναδελφικά αισθήµατα απέναντι στον κ.
Τσοβόλα και απέναντι σε όλους σας, αλλά είµαστε υποχρεωµένοι
να τηρούµε κάποιους κανόνες. Εφόσον εζήτησε το λόγο ο
παριστάµενος εδώ κ. Χριστοδουλάκης, ώφειλε ο κ. Σγουρίδης να
δώσει το λόγο στον κ. Χριστοδουλάκη. Και κατά τη γνώµη µου,
αρκετά ανεκτικός εδέχθη να παραµένει επί αρκετό χρόνο στο Βήµα
ο κ. Χριστοδουλάκης και να παρεµποδίζεται να µιλήσει και από τον
κ. Τσοβόλα τον Πρόεδρο του ∆Η.Κ.ΚΙ. και από Βουλευτές του
Κόµµατός του.
'Ηρθα στην 'Εδρα και θέλησα να πληροφορηθώ για το τι συµβαίνει.
Θέλω δε κλείνοντας να πω και στον κ. Τσοβόλα και σε όλους σας το
εξής: Υπάρχουν τέσσερις Αρχηγοί των Κοµµάτων της
Αντιπολιτεύσεως. Ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας µου ζήτησε
να µιλήσει απόψε και µου είπε περίπου και ποια ώρα, ώστε να το
έχω υπόψη µου να ρυθµίσω τον ακριβή χρόνο.
Ο Πρόεδρος του Συνασπισµού µου ζήτησε να µιλήσει αύριο. Μου
είπε ποια ώρα περίπου θέλει, ώστε να µπορέσω να ρυθµίσω το
χρόνο µε τους άλλους οµιλητές. Το ίδιο έκανε και η κ. Παπαρήγα.
Μπορούσε και ο κ. Τσοβόλας να µε ειδοποιήσει και για προχθές και
για σήµερα, όπως µπορούσε σύµφωνα µε τον Κανονισµό να κάνει
µια παρέµβαση. Τον ρώτησε ο κ. Σγουρίδης εάν θέλει να παρέµβει
για πέντε λεπτά όπως ορίζει ο Κανονισµός ή αν θέλει να µιλήσει.
Και είπε ο κ. Τσοβόλας, "όχι θέλω να µιλήσω". 'Ετσι έχουν τα
πράγµατα.
Θα παρακαλέσω τον αγαπητό συνάδελφο κ. Τσοβόλα σ' αυτά τα
οποία είπα εάν έχει κάτι να αντιλέξει, να πάρει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας βλέπω, κύριε
Τσοβόλα.
Παρακαλώ όµως τον Πρόεδρο του ∆Η.Κ.ΚΙ. τον κ.Τσοβόλα,
θερµότατα να εκφράζεται µε ηρεµία, διότι και το Προεδρείο δεν
µπορεί να αντιπαρατίθεται σε κραυγές.
Πέστε µου ποιο είναι το πρόβληµα. 'Αλλωστε τώρα, µετά τον κ.
Χριστοδουλάκη, τον δικαιούστε και θα έρθετε στο Βήµα. Να µη
θεωρήσουν, όµως, όσοι παρακολουθούν την τηλεόραση
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ότι έρχεστε στο Βήµα διότι προηγήθηκε το επεισόδιο. 'Ερχεστε
κανονικά διότι δικαιούστε τώρα να έρθετε.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. Για να µη σας πάρω χρόνο από την
οµιλία σας επί του Προϋπολογισµού, αν έχετε επ' αυτών που είπα
κάτι να παρατηρήσετε, ευχαρίστως, ώστε να κλείσουµε το θέµα
αυτό και εν συνεχεία να µπείτε στο θέµα που θέλετε να µιλήσετε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, ο Κανονισµός της Βουλής δεν µου επιβάλλει να δέχοµαι
µαθήµατα από τον εκάστοτε Πρόεδρο της Βουλής, παρά µόνο από
τη συνείδησή µου και από την εντολή που µου έχει δώσει ο
ελληνικός λαός ως Προέδρου ενός κόµµατος.
Μου δώσατε το λόγο και θα πάρω το λόγο κανονικά πλέον.
Γιατί έγινε µια προσπάθεια αυτήν τη στιγµή εκ µέρους του κυρίου
Προέδρου της Βουλής, να παραπληροφορήσει σε σχέση µε τα
γεγονότα και τα προχθεσινά και τα σηµερινά, τον ελληνικό λαό µια
και υπάρχει η τηλεόραση, την οποία βέβαια τόσο πολύ µπορεί και
τη χρησιµοποιεί όποτε θέλει το ΠΑ.ΣΟ.Κ., δεν µπορεί, όµως, να τη
χρησιµοποιήσει...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είµαι ο Πρόεδρος της
Βουλής, κύριε Τσοβόλα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Παρακαλώ
πάρα πολύ!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Τσοβόλα, είµαι ο
Πρόεδρος της Βουλής. ∆εν θα τα ισοπεδώσετε όλα εδώ µέσα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆ικαιούµαι
να µιλήσω και δεν έχετε το δικαίωµα να µε διακόψετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είµαι ο Πρόεδρος της
Βουλής και οφείλετε να µε σεβαστείτε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Εγώ δεν σας
διέκοψα. Ο Κανονισµός λέει ότι δεν µπορείτε από την ώρα που
δώσατε το λόγο σε έναν Πρόεδρο κόµµατος, είτε τον συµπαθείτε
είτε όχι -και είναι χαρά για µας να µη µας συµπαθείτε- να τον
διακόψετε. Αυτό λέει ο Κανονισµός της Βουλής.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θλίβοµαι βαθύτατα γι'
αυτά που ακούω.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Σας
παρακαλώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Υποτιµάτε όµως και τη
νοηµοσύνη και των εκτός της Αιθούσης που σας ακούνε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Εσείς
υποτιµάτε τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού µ' αυτά που είπατε.
Γιατί σήµερα και προχθές έζησε τα γεγονότα ο ελληνικός λαός. Και
θα ξεκινήσω από προχθές.
Είπατε ανακρίβειες για τα προχθεσινά γεγονότα. Θέλω να πιστεύω
ότι δεν τις είπατε από πρόθεση. Είπατε ότι δεν µου δόθηκε ο λόγος
για πεντάλεπτη παρέµβαση που προβλέπεται...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Θα µε
αφήσετε να µιλήσω; Αλλιώς να κατέβω κάτω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σήµερα, όχι προχθές.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Μετά
διαµαρτύρεσθε γιατί ακριβώς ασκώ τα δικαιώµατά µου. Εγώ σας
διέκοψα;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Πάντα έτσι
κάνετε, όχι µόνο µε µένα αλλά µε όλους. Θέλετε πάντα εσείς να
επιβάλετε αυτό που θέλετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Οπως
ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το άρθρο 97 του Κανονισµού
της Βουλής προβλέπει ρητά και κατηγορηµατικά ότι οι Αρχηγοί των
κοµµάτων, είτε αρέσει είτε δεν αρέσει στο Προεδρείο ή στον
εκάστοτε Προεδρεύοντα, έχουν δικαίωµα να ζητήσουν να µιλήσουν
κάνοντας παρέµβαση πέντε λεπτών, οποτεδήποτε και όσες φορές

θέλουν -για να το καταλάβουµε- και πέντε και δέκα και είκοσι φορές
µέσα σε µία συνεδρίαση. Αυτό λέει ο Κανονισµός µέχρι να τον
αλλάξουµε και να περιορίσουµε ακόµη και αυτό το δικαίωµα στους
Αρχηγούς των κοµµάτων.
Με βάση αυτό, λοιπόν, το δικαίωµα που µου παρέχει ο Κανονισµός,
όταν µίλησε επί µία περίπου ώρα από αυτό εδώ το Βήµα επί του
Προϋπολογισµού ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και βλέποντας αυτές τις ανακρίβειες που έλεγε εκείνην τη στιγµή -τη
στιγµή που παρακολουθεί ο ελληνικός λαός διαζώσης από την
τηλεόραση το τι λέει ο καθένας- ζήτησα να ασκήσω το δικαίωµα της
παρέµβασης των πέντε λεπτών.
∆εν ζήτησα να ασκήσω αυτό το δικαίωµα όταν φώναξε τον κ.
Σιούφα ο Προεδρεύων ο κ. Κρητικός. Και λυπάµαι για τον κ.
Κρητικό. Τον ζήτησα αρκετή ώρα πριν και µάλιστα πριν τελειώσει ο
Βουλευτής που µιλούσε προηγουµένως. Και µάλιστα η ∆ιευθύντρια
του Νοµοθετικού 'Εργου που κάθεται δίπλα στον κύριο Πρόεδρο -
όχι σήµερα- πριν τελειώσει πάλι ο οµιλητής Βουλευτής, ήρθε κάτω
στο έδρανό µου και επιβεβαίωσε ότι θέλω να µιλήσω µετά και µου
είπε, εντάξει. Και βλέπω να γίνεται τηλεφώνηµα από πάνω -δεν
ξέρω µε ποιον- και αµέσως για να µη µου δώσει το λόγο ο κ.
Κρητικός, εκφωνεί τον κ. Σιούφα.
Αυτή είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το
διαπιστώσατε όσοι ήσασταν στην Αίθουσα. Αυτό είναι σαφώς
φαλκίδευση του δικαιώµατός µου ως Προέδρου του κόµµατος
εκλεγµένου από το λαό, να παρέµβω εκείνην τη στιγµή στην οµιλία
του κατ'εξοχήν αρµοδίου Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών. Τι άλλο είναι αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από
φίµωση, γιατί δεν αρέσουµε, γιατί δεν ακολουθούµε τη λογική της
Κυβέρνησης, γιατί ακριβώς λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους; Και
αυτό γιατί ακριβώς εδώ παίζεται το παιχνίδι µε τράπουλα
σηµαδεµένη.
∆εύτερον, σήµερα πριν τελειώσει ο οµιλητής Βουλευτής -ήταν
περίπου στο µέσον της οµιλίας του- ανέβηκα µόνος µου γιατί
ακριβώς από το προχθεσινό πλέον δεν είχα εµπιστοσύνη. Γιατί
πολλές φορές κάνει το Προεδρείο ότι δεν µε βλέπει όταν ζητάω το
λόγο. Κοιτάζει αλλού. Αναγκάστηκα να ανέβω στο Προεδρειο για να
µε δείτε εσείς. Φθάσαµε σε τέτοιο σηµείο! Πρόεδρος κόµµατος και
ανέβηκα επάνω και ζήτησα πέντε λεπτά πριν τελειώσει ο οµιλητής
Βουλευτής, να µιλήσω µετά απ'αυτόν.
Καλώ τους Αρχηγούς των κοµµάτων, καλώ επίσης τους πρώην
Αρχηγούς των κοµµάτων: Λύστε τη γλώσσα σας, κύριοι! Θα βάλουν
σε όλους µας δεσµά. Αν έχετε δει ποτέ να ζητάει Αρχηγός κόµµατος
το λόγο και να µην του τον δίνουν για να µιλήσει για παρέµβαση
πέντε λεπτών. Εγώ τουλάχιστον δεκαοκτώ χρόνια, που έχω εδώ,
δεν έχω ζήσει ποτέ αυτό το φαινόµενο. Μόνο µε τον υποφαινόµενο
συµβαίνει. Απλά για να τελειώνω µε αυτά, για να δούµε τελικά...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, για να
έρθετε και στον Προϋπολογισµό, µου επιτρέπετε τώρα µία
ολιγόλογη απάντηση επ'αυτών;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Οχι, κύριε
Πρόεδρε. Μετά, όταν τελειώσω. 'Οπως σας άφησα και εγώ να
τελειώσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Με συγχωρείτε, πριν σας
δώσω το λόγο επί του Προϋπολογισµού...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κάνω την
οµιλία µου την κανονική.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κάνω την
οµιλία µου την κανονική.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Πρόεδρε...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Οχι, δεν
επιτρέπω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα σας απαντήσω.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Θα µε
αφήσετε να µιλήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε...
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∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Οχι, δεν θα
µε αφήσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε! Θα
µιλήσετε επί του Προϋπολογισµού. Αλλά τώρα είπατε κάποια
πράγµατα...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Είναι
ενταγµένα αυτά που είπα στην οµιλία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ..... που χρειάζονται
απάντηση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Είναι
ενταγµένα στην οµιλία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, είπατε
ανακρίβειες...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Να µου
απαντήσετε µετά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είπατε ανακρίβειες και
λυπάµαι πάρα πολύ για την έλλειψη σεβασµού εκ µέρους σας...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Και σεις
οφείλετε σεβασµό προς τους Αρχηγούς των κοµµάτων και τους
Βουλευτές.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ..... προς τους ακροατές
σας. Γιατί όποιος ψεύδεται προς τους ακροατές του, λυπάµαι πάρα
πολύ, δεν σέβεται ούτε Κανονισµό ούτε τίποτα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Και εγώ
λυπάµαι για την παράβαση του Κανονισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Και είπατε ψεύδη.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ..... και για
την προσπάθεια που κάνετε και αυτήν τη στιγµή να αλλοιώσετε την
αλήθεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είπατε ψεύδη. Είπατε
ψεύδη.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Εσείς είπατε
ανακρίβειες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μην κάνετε αυτό το
λάθος.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆εν
χρησιµοποιώ τη λέξη "ψεύδος".
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αδικείτε, κύριε Πρόεδρε,
και τον εαυτό σας...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Εσείς
αδικείτε και τον εαυτό σας και τη διαδικασία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ακούτε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Εσείς
αδικείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κρητικός σας είπε
ότι ο κ. Σιούφας...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, µου δώσατε το λόγο και δεν έχετε δικαίωµα να µε
διακόπτετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Τσοβόλα ...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆εν έχετε
δικαίωµα να µε διακόπτετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κάνετε κατάχρηση αυτήν
τη στιγµή και το ξέρετε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Παρακαλώ,
εσείς κάνετε κατάχρηση του δικαιώµατός σας και της ιδιότητάς σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα σας απαντήσω µετά
είκοσι λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Σας
παρακαλώ. Στο τέλος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κάνετε λάθος...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Οχι, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κάνετε λάθος αν νοµίζετε
ότι θα υποταχθούµε σε ορισµένες µεθοδεύσεις σας. Κάνετε λάθος!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Ούτε εγώ θα

υποταχθώ. Εσείς κάνετε λάθος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εγώ είµαι για άλλο
σκοπό εδώ...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆υστυχώς
λειτουργείτε ως κοµµατάρχης και όχι ως Πρόεδρος Βουλής.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ...... για να βοηθήσω
στην αναβάθµιση του Κοινοβουλίου.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Λειτουργείτε
ως κοµµατάρχης και όχι ως Πρόεδρος της Βουλής!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Τσοβόλα!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Το
αποδείξατε κατ'επανάληψη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Γνωριζόµαστε πάρα
πολύ καλά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Σας ξέρω
πάρα πολύ καλά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κάνετε λάθος στην
Αίθουσα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Σας ξέρω
πολύ καλά πράγµατι και σας ξέρω σε άλλες στιγµές πώς φερθήκατε
σε εµένα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεχίστε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆εν µου
συγχωρείτε το ότι σας πήρα την πρωτιά το 1989. Το ξέρω πολύ
καλά! Αφού τα θέλετε έτσι και καθαρά. Αφού τα θέλετε, να τα
πούµε.
(Θόρυβος, γέλια στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είναι κρίµα...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Πράγµατι
είναι κρίµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ..... γιατί ευθυµεί η
Αίθουσα εις βάρος σας και λυπάµαι διπλά γι'αυτό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Είναι κρίµα,
κύριε Πρόεδρε. Είναι κρίµα, κύριε Πρόεδρε, πράγµατι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεχίστε, παρακαλώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Είναι κρίµα,
γιατί προσπαθείτε απ'αυτήν την 'Εδρα να αλλοιώσετε την ιστορία
και να αλλοιώσετε τα γεγονότα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν φταίτε εσείς. 'Αλλος
φταίει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.):
Προσπαθείτε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν φταίτε εσείς, άλλος
φταίει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Για να
κλείσω αυτό, ξέρετε πολύ καλά αν ο υποφαινόµενος από τον
Οκτώβριο του 1996 -αν έχετε την απαιτούµενη, που πιστεύω ότι την
έχετε, τόλµη, θα το οµολογήσετε αυτό που είπα, δηµόσια όµως, όχι
κατ'ιδίαν που το κάνετε- βρίσκεται συνέχεια εδώ.
Ξέρετε πολύ καλά όλοι ότι από τον Οκτώβριο του 1996, που το
∆Η.Κ.ΚΙ. έγινε κόµµα της Βουλής -τόσο οι Βουλευτές του ∆Η.Κ.ΚΙ.,
όσο κι εγώ- κατά τρόπο πρωτόγνωρο για τα κοινοβουλευτικά
χρονικά, είµαι καθηµερινά, ακόµα και σε ερωτήσεις πολλές φορές,
παρών σε όλα τα νοµοθετήµατα, µε ενεργό συµµετοχή. Αυτό είναι
σε αντίθεση µε αυτά που είπατε πριν, κύριε Πρόεδρε. Μου το έχετε
αναγνωρίσει, αλλά κατ' ιδίαν. Μήπως ήρθε η ώρα να το
αναγνωρίσετε και δηµοσίως; Το έκανα αυτό και το κάνω, για να
αναβαθµίσω στην πράξη και όχι στα λόγια τη λειτουργία του
Κοινοβουλίου, για να συµβάλλω ουσιαστικά και όχι τυπικά στο να
έρχονται οι Βουλευτές -όχι του ∆Η.Κ.ΚΙ. που έρχονται- των άλλων
κοµµάτων στο Κοινοβούλιο. Γιατί όταν βλέπουν τους Αρχηγούς των
κοµµάτων να είναι εδώ, ασφαλώς δεν είναι εύκολο να λείπουν.
Ξέρετε πολύ καλά ότι µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα σε όλες τις
διαδικασίες των νοµοθετηµάτων συµµετέχω τόσο στη συζήτηση επί
της αρχής, όσο και στη συζήτηση επί των άρθρων και δίνω µάχες
µε βάση την εντολή που µας έδωσε ο ελληνικός
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λαός. 'Ετσι ασκώ τα καθήκοντά µου ως Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. και
δεν θα βρείτε ούτε µία απουσία µου, όχι µόνο καθηµερινή, αλλά και
κατά τη διεξαγωγή όλων των ψηφοφοριών, που έγιναν επί δύο
χρόνια.
Αυτό δεν µπορεί να το ανατρέψει κανένας µε παραποίηση της
αλήθειας, γιατί εγώ πίστευα πάντα και πιστεύω -όπως πιστεύει και
το ∆Η.Κ.ΚΙ.- ότι η αναβάθµιση θεσµών, όπως είναι το Κοινοβούλιο,
δεν γίνεται ούτε µε παρουσίες στα χαρτιά ούτε µε διοικητικά µέτρα,
αλλά γίνεται µέσα από την αναβάθµιση του ουσιαστικού διαλόγου
µέσα στη Βουλή. 'Οµως αυτός ο διάλογος δυστυχώς κάθε µέρα µε
διάφορα προσχήµατα και δικαιολογίες υποβαθµίζεται και έτσι
υποβαθµίζεται συνολικά και το κύρος του Κοινοβουλίου. Είναι
γνωστή η άποψη, που υπάρχει στην πλειοψηφία του ελληνικού
λαού για τον τρόπο λειτουργίας του Κοινοβουλίου. Αυτά τα ξέρει ο
ελληνικός λαός και απλώς τα υπενθυµίζω, για να µην
προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε ψευδαισθήσεις, γιατί η
αποχώρηση του ∆Η.Κ.ΚΙ. έγινε ελάχιστες φορές, που µετριούνται
στα δάχτυλα του ενός χεριού, αλλά για συγκεκριµένους και
αποχρώντες λόγους, διότι µας αφαιρέθηκαν δικαιώµατα που είχαµε
ή για να δηλώσουµε την έντονη αντίθεσή µας σε κορυφαίας
σηµασίας για την οικονοµία και για τον απλό 'Ελληνα πολίτη
ζητήµατα.
'Ερχοµαι τώρα στον Προϋπολογισµό. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακούσαµε προχθές τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και πριν από λίγο τον Υφυπουργό Οικονοµικών,
αρµόδιο για θέµατα σύνταξης και εκτέλεσης του κρατικού
Πρϋπολογισµού. Ακούσαµε αυτούς τους δύο και γενικά την
Κυβέρνηση του νέου ΠΑΣΟΚ να προσπαθεί να παρουσιάσει
ωραιοποιηµένα τα πράγµατα. Ακούσαµε σωρεία αριθµών, τους
οποίους χρησιµοποίησαν κατά το δοκούν και όχι κατά τρόπο
αντικειµενικό, που να απεικονίζει την πραγµατική κατάσταση της
ελληνικής οικονοµίας, για να µας πουν ότι δήθεν πέτυχε αυτή η
οικονοµική πολιτική και ότι δήθεν µετά από ένα χρόνο θα αρχίσει ο
παράδεισος των φορολογικών απαλλαγών ή εισοδηµατικών ή
κοινωνικών παροχών.
Βέβαια δεν ακούσαµε από κανέναν απ' αυτούς τους δύο αρµόδιους
Υπουργούς να µας λέει τίποτα για τους κοινωνικούς δείκτες, ούτε
για τη µεγάλη ανεργία ούτε για την εξαθλίωση των αγροτών ούτε για
την κατάσταση στην οποία έχουν περιέλθει λόγω αυτής της
αδιέξοδης οικονοµικής πολιτικής οι µικρές και οι µεσαίες αγροτικές
και αστικές επιχειρήσεις. ∆εν ακούσαµε να µας λένε τίποτα για την
αύξηση της εγκληµατικότητας, που είναι αποτέλεσµα αυτής της
απάνθρωπης και αδιέξοδης οικονοµικής πολιτικής.
∆εν ακούσαµε να µας λένε τίποτε για τα δεκάδες άτοµα που
πεθαίνουν το µήνα από τη χρήση των ναρκωτικών! ∆εν ακούσαµε
να µας λένε τίποτε για τους δεκάδες πολίτες σε κάθε πόλη που τους
βλέπουµε να επαιτούν στα φανάρια! ∆εν ακούσαµε να µας λένε
τίποτε για τη µιζέρια και τη φτώχεια ενός µεγάλου τµήµατος του
ελληνικού πληθυσµού!
Είπαν, λοιπόν, ότι οι αριθµοί πάνε καλά και επικαλέστηκαν ότι οι
αριθµοί πάνε καλά και επικαλέστηκαν µεταξύ των αριθµών ότι
δήθεν µείωσαν το δηµόσιο χρέος.
'Οπως µε ξέρετε, δεν µιλάω ποτέ πάνω σε τέτοια ζητήµατα από το
κεφάλι µου. Μιλάω µε στοιχεία επίσηµα και τις περισσότερες φορές
στοιχεία της ίδιας της Κυβέρνησης.
'Εχω εδώ µπροστά µου για να καταθέσω στα Πρακτικά τις
αντίστοιχες σελίδες της έκθεσης του Προϋπολογισµού που
συζητάµε, του 1999, που έχει και τον Απολογισµό του 1998.
'Εχω επίσης µαζί µου και την έκθεση του προϋπολογισµού του
1997, που εκεί αναφερόταν πόσο θα πήγαινε δήθεν το δηµόσιο
χρέος στο τέλος του 1996.
Ακούστε τι προκύπτει από την έκθεση του Προϋπολογισµού, που

υπογράφει ο σηµερινός Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών:
Στη σελίδα 164 έχει τον πίνακα 7.1, δηλαδή την εξέλιξη του χρέους
της Κεντρικής Κυβέρνησης σε δισεκατοµµύρια δραχµές από το έτος
1988 µέχρι το έτος 1999 που περιλαµβάνεται στο συζητούµενο
σήµερα Προϋπολογισµό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστε: Το δηµόσιο χρέος της
κεντρικής κυβέρνησης στις 31.12.1988 ήταν µόνο πέντε
τρισεκατοµµύρια τριακόσια ογδόντα τρία δισεκατοµµύρια
(5.383.000.000.000) δραχµές! Το 1999 -πάντα κατά την έκθεση που
υπογράφει ο κ. Παπαντωνίου- είναι σαράντα ένα τρισεκατοµµύρια
διακόσια σαράντα ένα δισεκατοµµύρια (41.241.000.000.000)
δραχµές, δηλαδή είναι περίπου οκτώ φορές πάνω απ' ό,τι ήταν το
1988.
Θα σας πω και ένα δεύτερο που βγαίνει απ' αυτόν τον πίνακα, για
να σας πω πόσο ψεύτικα και ανακριβή είναι τα στοιχεία που
έρχονται πάντα από τον κύριο Υπουργό, εν όψει του νέου
Προϋπολογισµού µε τους συνειδητά ανακριβείς προϋπολογισµούς
που κάνει για το χρόνο που περνά, γιατί υπολογίζουν ότι δεν τα
υπολογίζουν οι Βουλευτές τα κείµενα της εκτέλεσης των
προϋπολογισµών.
Τι προκύπτει από αυτό το νούµερο για το 1989: Η ίδια η Κυβέρνηση
-αν το υποθέσουµε ότι είναι αληθές- λέει εδώ παρακάτω στον
πίνακα, ότι το δηµόσιο χρέος της κεντρικής κυβέρνησης ανέρχεται
στο 116,1% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος.
∆ηλαδή -για να το καταλάβετε όλοι και ο ελληνικός λαός- η
Κυβέρνηση που λέει ότι τα πήγε καλά, που λέει ότι δήθεν θα δώσει
χρήµατα αν ενταχθούµε στην Ο.Ν.Ε, για να κάνει δήθεν φορολογική
µεταρρύθµιση -σαν την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση- που θα δώσει
δήθεν παροχές, οδήγησε µε την οικονοµία που έκανε, που στόχευε
στη βελτίωση των αριθµών που δεν την πέτυχε ούτε και αυτή, στο
να παράγεται σήµερα εθνικό εισόδηµα εκατό (100) δραχµές και αν
πούµε ότι αυτήν τη στιγµή θέλουµε να ξεχρεώσουµε όλα τα χρέη να
χρειάζεται να δώσουµε και τις εκατό (100) δραχµές που βγάζουµε
ως εισόδηµα στη χώρα και να χρειαζόµαστε και άλλες 16,1 δραχµές
να χρεωθούµε πέρα από το εθνικό εισόδηµα, πέρα από το εθνικό
προϊόν που έχουµε.
Να τη χαίρεστε αυτήν την πετυχηµένη οικονοµική πολιτική!
Υποθηκεύσατε το µέλλον της Ελλάδος, το µέλλον του ελληνικού
λαού, το µέλλον της ελληνικής νεολαίας!
'Ενα άλλο πάνω σ' αυτό που βγαίνει από τον πίνακα, για να
καταλάβετε πόσο ανακριβή είναι τα στοιχεία που φέρνει εδώ η
Κυβέρνηση.
Τι µας έλεγε -για να καταλάβετε πόσο ανακριβή είναι τα στοιχεία
που φέρνει εδώ η Κυβέρνηση- στον προϋπολογισµό του 1997 για
το έτος 1996 που υπήρχαν και υπάρχουν πάντα τα στοιχεία µόνο
του εννεαµήνου; Μας έλεγε ότι δήθεν το 1996 το δηµόσιο χρέος θα
έφθανε στο ποσόν των τριάντα πέντε τρισεκατοµµυρίων εξακοσίων
πενήντα δισεκατοµµυρίων (35.650.000.000.000) δραχµών. Ξέρετε
τι λέει τώρα που είναι απολογιστικά τα στοιχεία στο φετινό
Προϋπολογισµό; 'Οτι δεν ήταν τριάντα πέντε τρισεκατοµµύρια
εξακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια (35.650.000.000.000), ότι ήταν
τριάντα έξι τρισεκατοµµύρια διακόσια δισεκατοµµύρια
(36.200.000.000.000). 'Αρα, µας είπε ανακρίβειες εν γνώσει κατά
εξακόσια δισεκατοµµύρια (600.000.000.000) δραχµές. 'Ετσι θα γίνει
και φέτος. Τα σαράντα ένα τρισεκατοµµύρια τριακόσια πενήντα
δισεκατοµµύρια (41.350.000.000.000) θα φθάσουν τα σαράντα τρία
τρισεκατοµµύρια (43.000.000.000.000). Αυτό σαν ένα στοιχείο.
Καταθέτω για τα Πρακτικά τα σχετικά στοιχεία.
(Στο σηµείο αυτό, ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ, κ. ∆ηµήτριος
Τσοβόλας, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία
τα οποία έχουν ως εξής:
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∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆εύτερον,
µας είπαν ότι εάν θα µπούµε στο Ευρώ µ'αυτήν την πολιτική που
έκαναν, από την επόµενη µέρα δήθεν να περιµένει ο ελληνικός
λαός, που επί δώδεκα-δεκατρία χρόνια από το 1989 µέχρι σήµερα
υφίσταται τις συνέπειες της απώλειας του εισοδήµατός του -όλα τα
λαϊκά στρώµατα- στο όνοµα της ένταξης στο Ευρώ ότι θα έχει
παροχές. Είναι και αυτό ανακρίβεια, εν γνώσει της Κυβέρνησης, εν
γνώσει του κυρίου Πρωθυπουργού, εν γνώσει του Υπουργού
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών.
Θυµάστε όταν έγινε η συζήτηση πριν λίγες µέρες για την πρόταση
ψήφου εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση. 'Ηταν εδώ ο κύριος
Πρωθυπουργός ο οποίος λείπει σήµερα. ∆ικαίωµά του. ∆ίνει
εξετάσεις στο λαό για το πόσο πιστεύει στους θεσµούς, στη
δηµοκρατία και στο Κοινοβούλιο. Τόσο πολύ υποτιµούν το λαό,
τόσο τον θεωρούν ότι δεν παίζει κανένα ρόλο, αρκεί να έχουν τα
µέσα ενηµέρωσης µε τις γνωστές συναλλαγές στο παρασκήνιο που
θα µιλήσω γι'αυτές παρακάτω. Του είχα πει "κύριε Πρωθυπουργέ,
υπογράψατε ναι ή όχι; Εδώ και τώρα να µε διακόψετε και να µου
απαντήσετε". ∆εν µε διέκοψε. "Υπογράψατε στις 2 Μαϊου αλλά και
πριν το σύµφωνο σταθερότητας µε το οποίο δεσµευθήκατε και εσείς
ως Αρχηγός κόµµατος όπως και οι Αρχηγοί των άλλων κοµµάτων
των δεκαπέντε χωρών ότι ακόµα και αν πιαστούν οι ονοµαστικοί
δείκτες, ακόµη και αν πιαστούν οι δείκτες οι δηµοσιονοµικοί, ότι
υποχρεούσθε κατά ρητή διάταξη που περιλαµβάνεται στο Σύµφωνο
Κορυφής της 2 Μαϊου 1998 που υπογράφτηκε στην Ευρώπη ότι θα
συνεχίσετε αυτήν τη σκληρή πολιτική δηµοσιονοµικής πειθαρχίας
για να φθάσετε να ισοσκελίσετε και να κάνετε πλεονασµατικό τον

Προϋπολογισµό όπως τελικά λέει η σχετική παράγραφος"; ∆εν µου
απάντησε γιατί ήξερε ότι εγώ δεν µιλάω έτσι στον αέρα. 'Εχω χαρτιά
και είναι τα χαρτιά που µας έδωσε ο ίδιος όταν µας κάλεσε για τα
µάτια του κόσµου όλους τους Αρχηγούς των κοµµάτων για να µας
ενηµερώσει µετά τις συµφωνίες που είχαν κάνει στο Λουξεµβούργο.
Και πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω εδώ και θα
καταθέσω στα Πρακτικά την παράγραφο αυτή της συµφωνίας που
είναι δεσµευτική, είναι υποχρέωση. Λέει τα εξής για να σταµατήσουν
επιτέλους αυτές οι ανακρίβειες:
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Είναι για όλα τα κράτη-µέλη.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Ασφαλώς.
'Αρα, όταν λέει αυτό, είναι ανακρίβεια. Είναι απατηλό απέναντι στη
Βουλή και στον ελληνικό λαό και θα εξηγήσουµε παρακάτω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Ο Προϋπολογισµός το γράφει...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε, σας
παρακαλώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Λέει ακριβώς
ότι εάν οι οικονοµικές συνθήκες εξελιχθούν καλύτερα απ' ό,τι
προβλέπεται, υποχρεούνται τα κράτη-µέλη να συνεχίσουν αυτήν
την πολιτική της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας για να φθάσουν σε
ισοσκελισµένο και πλεονασµατικό Προϋπολογισµό.
(Στο σηµείο αυτό, ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ, κ. ∆ηµήτριος
Τσοβόλας, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το
οποίο έχει ως εξής:
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∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Ξέρετε τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι το έλλειµµα προβλέπεται δύο
τρισεκατοµµύρια και παραπάνω. Σηµαίνει ότι πρέπει αυτά να βγουν
από τον κόσµο. 'Οχι να τους δώσουν εποµένως, να τους πάρουν
περισσότερα ακόµη από την επόµενη µέρα της ένταξης στο Ευρώ
από τα λαϊκά στρώµατα, από αυτά που τους πήραν επί δέκα µήνες.
Επίσης, σ' αυτήν τη σελίδα λέγεται παρακάτω, σε άλλη παράγραφο
ότι δεν εγγυάται η Ενωµένη Ευρώπη καθόλου την επιτυχία των
στόχων των ονοµαστικών οικονοµικών δεικτών.
Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και αν θέλετε επί λέξει-
αναφέρονται ως εξής: "Αν οι οικονοµικές συνθήκες εξελιχθούν
καλύτερα από όσο αναµένεται, τα κράτη-µέλη θα εκµεταλλευτούν
την ευκαιρία για να ενισχύσουν τη δηµοσιονοµική εξυγίανση, ούτως
ώστε να επιτύχουν το µεσοπρόθεσµο στόχο της επίτευξης σχεδόν
τελείως ισοσκελισµένων και πλεονασµατικών δηµοσίων
οικονοµικών, όπως ορίζεται στις δεσµεύσεις του συµφώνου της
σταθερότητας και ανάπτυξης".
Και συνεχίζει παρακάτω: "'Οσο καλύτερος είναι ο λόγος του
δηµόσιου χρέους κάθε συγκεκριµένου κράτους-µέλους προς το
ΑΕΠ, τόσο εντονότερες προσπάθειες οφείλει να καταβάλει για να το
µειώσει συνολικά". Και προχωράει σε αυτά που είπα
προηγουµένως.
Εποµένως, όλα αυτά είναι εκτός πραγµατικότητας και απλά έχουν
ένα και µοναδικό στόχο: Να πετύχουν τον αποπροσανατολισµό του
λαού, ο οποίος σήµερα κάτω απ'αυτήν την κατάσταση βρίσκεται σε
µία απογοήτευση, σε µία αγανάκτηση, γιατί ένα µεγάλο τµήµα του
ελληνικού λαού δεν µπορεί να ανταποκριθεί στα απολύτως
αναγκαία για να ζήσει.
Ο Προϋπολογισµός, λέει, είναι ενταξιακός. Εγώ θα έλεγα ειλικρινά,
έχοντας την εµπειρία οκτώ προϋπολογισµών που είχα συντάξει και
εκτελέσει και πολλών άλλων προϋπολογισµών που διάβασα και
µετά ως Αντιπολίτευση, ότι αυτόν τον Προϋπολογισµό τον διάβασα
και δεν µου έκανε όρεξη ούτε σήµερα να µιλήσω.
Είναι ένας Προϋπολογισµός, ο χειρότερος απ'αυτούς που έχω δει,
από το 1977 που είµαι σε αυτήν εδώ τη Βουλή.
Είναι ένας Προϋπολογισµός άχρωµος, άγευστος, που έχει ως
µοναδικό λόγο, µε διάφορες αλχηµείες, συγκεκαλυµµένα να
αφαιρέσει ακόµη µεγαλύτερο, από ό,τι τα προηγούµενα εννέα
χρόνια, εισόδηµα από τα λαϊκά στρώµατα. Να αφαιρέσει ακόµη
µεγαλύτερο τµήµα από τις κοινωνικές δαπάνες, τις κοινωνικές
πιστώσεις, για να µειώσει περαιτέρω τον κοινωνικό µισθό, για να
µειώσει περαιτέρω το κράτος-πρόνοιας.
Είναι ενταξιακός, λέει, ο Προϋπολογισµός για να πετύχουµε τους
ονοµαστικούς δείκτες.
Θα επαναλάβω την πάγια θέση του ∆Η.Κ.ΚΙ., που διατυπώνεται επί
δύο χρόνια σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Κύριε Υπουργέ της Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, δεν πρόκειται να πιάσετε τους
οικονοµικούς δείκτες του Μάαστριχτ. ∆εν πρόκειται να σας εντάξουν
µε οικονοµικά κριτήρια. Θα σας εντάξουν κατά µεγάλη πιθανότητα,
αλλά µε πολιτικά κριτήρια. Γι'αυτό και έχετε αλλάξει από το Γενάρη
του 1996 συνολικά, άρδην την εξωτερική πολιτική. Γι'αυτό έχετε
αλλάξει την πολιτική σε σχέση µε το Κυπριακό, το Αιγαίο και το

Σκοπιανό, για να σας θεωρήσουν "καλό παιδί", ώστε µε πολιτικά
κριτήρια να µας βάλουν, αλλά µε εξουθενωµένο ένα µεγάλο τµήµα
του ελληνικού πληθυσµού και πρώτους τους αγρότες, τους
µισθωτούς, τους συνταξιούχους, τους νέους και τους
µικροµεσαίους. Γι'αυτόν άλλωστε το λόγο πάτε σε άκριτες
ιδιωτικοποιήσεις, κερδοφόρες, στρατηγικής σηµασίας για την
οικονοµία και την κοινωνία, επιχειρήσεων, µεταφέροντας εθνικό
πλούτο σε κάποιους συγκεκριµένους και µάλιστα, µε αδιαφανείς
διαδικασίες.
∆εν ξέρω αν είναι αλήθεια -υποψιάζοµαι ότι είναι αλήθεια, αυτό που
γράφεται σήµερα- ότι πάτε να ιδιωτικοποιήσετε ακόµη και µέρος της
Εµπορικής, ακόµη και την Ολυµπιακή και µία σειρά άλλες
επιχειρήσεις απ'αυτές που µέχρι τώρα επίσηµα έχετε ανακοινώσει.
Η άποψή µας, λοιπόν, είναι ότι είναι λάθος πέρα για πέρα αυτή η
πολιτική. 'Οταν αποδιοργανώνεις συνεχώς την παραγωγική βάση
της χώρας, θέτεις στο περιθώριο µικρές και µεσαίες, αγροτικές και
αστικές επιχειρήσεις, διασπάς τον κοινωνικό ιστό της χώρας για να
µπεις το 2001 στην ΟΝΕ µε ηµιθανή την ελληνική οικονοµία και
ηµιθανές ένα µεγάλο τµήµα του ελληνικού πληθυσµού, τι να την
κάνεις αυτή την Ενωµένη Ευρώπη, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι
της Κυβέρνησης του νέου ΠΑ.ΣΟ.Κ.;
Η Ενωµένη Ευρώπη χρειάζεται για να προωθηθεί η σύγκλιση των
πραγµατικών επιπέδων ανάπτυξης και ευηµερίας των λαών και όχι
για να εξαθλιώνετε τους λαούς.
Ακόµη όµως και στη δική σας λογική, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριε
Υπουργέ της Εθνικής Οικονοµίας, όπου σας βολεύει µιλάτε για
προσαρµογή της ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας στα
ευρωπαϊκά δεδοµένα και εκεί που δεν σας βολεύει, καταπίνετε τη
γλώσσα σας.
Εδώ θα καταθέσω πάλι έναν πίνακα που αποτελεί επίσηµο
στοιχείο, από την επίσηµη εφηµερίδα της Ενωµένης Ευρώπης. Τι
προκύπτει από αυτόν τον πίνακα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
'Ελληνες και Ελληνίδες πολίτες; Προκύπτει ότι ο µέσος µηνιαίος
µισθός στην Ελλάδα ανέρχεται στις τριακόσιες δύο χιλιάδες
(302.000) δραχµές, ενώ στην Ευρώπη -που λέτε ότι θα µας πάτε µε
αυτούς τους όρους- ο µέσος µισθός είναι επτακόσιες ενενήντα τρεις
χιλιάδες (793.000) δραχµές. ∆ηλαδή είναι τριπλάσιος περίπου σε
σχέση µε το µισθό πείνας των µισθωτών της Ελλάδας.
Θέλετε να σας τα πω σε ECU, επειδή ο κύριος Πρωθυπουργός µας
έλεγε ότι το µεγάλο πλεονέκτηµα είναι πως θα πληρώνεται σε ECU
o 'Ελληνας εργάτης ή ο άνεργος ή ο µισθωτός; Τα έχω τα στοιχεία
και σε ECU να σας τα πω.
Πάλι η επίσηµη εφηµερίδα της Ενωµένης Ευρώπης αναφέρει ότι
στην Ελλάδα o µέσος µισθός είναι 996 ECU. Ξέρετε πόσο είναι στη
∆ανία; Είναι 2.884 ECU. Ξέρετε πόσο είναι στη Γερµανία; Είναι
1.886 ECU. Είµαστε οι πολύ χαµηλότεροι από όλες τις άλλες χώρες
και σε ECU και σε δραχµές. Οι συνταξιούχοι είναι σε τραγική
κατάσταση.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ., κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας
καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι
έχουν ως εξής:
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∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Η θέση του
∆Η.Κ.ΚΙ. είναι ξεκάθαρη. Λέµε ναι στην Ευρώπη της κοινωνικής
αλληλεγγύης. Λέµε ναι στην Ενωµένη Ευρώπη που θα στοχεύει στη
σύγκλιση των επιπέδων πραγµατικής ανάπτυξης και στο κοινωνικό
επίπεδο των λαών. Λέµε όχι στην Ενωµένη Ευρώπη των
τραπεζιτών, των τεχνοκρατών, που εξαθλιώνει τους ανθρώπους σε
όλην την Ευρώπη και όχι µόνο στην Ελλάδα.
Λέµε επίσης ότι είναι έγκληµα. ∆εν το έχετε καταλάβει ακόµη, κύριοι
της Κυβέρνησης; Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν το καταλάβατε ή κάνετε
ότι δεν το καταλαβαίνετε µετά και από τα πρόσφατα γεγονότα στο
Ιράκ;
Αλήθεια, κύριε Πρωθυπουργέ, η Μεγάλη Βρετανία δεν είναι πλήρες
µέλος της Ενωµένης Ευρώπης; Σας ρώτησε καθόλου που µαζί µε
τους Αµερικάνους έκανε τις απαράδεκτες, τις απάνθρωπες
επιδροµές, που είναι ντροπή για τους διεθνείς οργανισµούς και την
ανθρωπότητα, στο Ιράκ; Ασφαλώς όχι.
Τα αναφέρω αυτά για να δικαιωθεί απόλυτα η ανάλυση που έκανε ο
οµιλών και το ∆Η.Κ.ΚΙ., στις 2 Ιουνίου όταν συζητήσαµε για την
πορεία στην ΟΝΕ και πέρυσι µε τον προϋπολογισµό.
Είναι έγκληµα για την Ελλάδα αυτήν τη στιγµή που στην Ευρώπη
δεν έχει κριθεί τίποτα για το µέλλον της, αυτήν τη στιγµή που στην
Ευρώπη το κάθε κράτος κοιτάζει για τον εαυτό του και όχι για την
πορεία της Ενωµένης Ευρώπης. Ο Γάλλος είναι πρώτα Γάλλος, ο
Βρετανός είναι πρώτα Βρετανός, ο Γερµανός είναι πρώτα
Γερµανός. Εσείς θα κάνετε τον περισσότερο Γερµανό, τον
περισσότερο Βρετανό και καθόλου τον 'Ελληνα;
∆εν είναι έγκληµα όταν αυτήν τη στιγµή στην Ευρώπη υπάρχουν
σαφώς -και αποδείχθηκε προχθές µε αυτά που είπα- δύο
στρατηγικές εκ διαµέτρου αντίθετες µεταξύ τους, µία υπό τη Μεγάλη
Βρετανία και µία υπό τη Γερµανία; ∆εν είναι έγκληµα που η Μεγάλη
Βρετανία θέλει να επιβάλει στην Ευρώπη την αµερικανοποίηση,
ενώ η Γερµανία τη γερµανοποίηση της Ευρώπης; Και πάτε να τα
δώσετε όλα και σε εθνικό και σε οικονοµικό και σε κοινωνικό
επίπεδο, ξεπουλώντας τα πάντα;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο 'Ελληνας αγρότης είναι σε
απελπιστική κατάσταση. Οι τιµές των περισσοτέρων προϊόντων,
είναι γνωστές σε όλους. Οι ονοµαστικές τιµές τα τελευταία χρόνια
είναι µικρότερες από τα προηγούµενα χρόνια, ενώ το κόστος
παραγωγής έχει πολλαπλασιασθεί. Αυτά σε συνδυασµό µε τους
δυσβάστακτους τόκους από το 1991 µέχρι σήµερα, έχουν φέρει σε
απόγνωση, σε απελπισία την πλειοψηφία των Ελλήνων αγροτών
και δεν έφθασε µόνο αυτό.
Η κοινωνική ανάλγητη Κυβέρνηση τον τελευταίο καιρό µέσω της
Αγροτικής Τράπεζας στέλνει -και µου καταγγέλθηκαν πολλές
περιπτώσεις- σε διάφορους νοµούς της χώρας κατασχετήρια στα
χωράφια ή στα σπίτια των αγροτών.
∆εν αντιλαµβάνεσθε ότι αυτή η πολιτική είναι καταστροφική για την
ελληνική οικονοµία, για την ελληνική κοινωνία και για την Ελλάδα;
∆εν βλέπετε επίσης ότι και αυτές ακόµη τις ηµέρες, που συνήθως τα
µαγαζιά στην Αθήνα και στην περιφέρεια είχαν κάποια δουλίτσα,
τελικά υπάρχει νέκρα και σ' αυτά και σε χιλιάδες µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, που θα βγουν και πάλι να βάλουν λουκέτα;
Πού πάτε; Να συνεχίσετε αυτό που είπε η MRΒ προχθές, το οποίο
δηµοσιεύθηκε, αλλά και άλλες αναλύσεις που έγιναν πριν από λίγες
µέρες, ότι όλα αυτά τα χρόνια, µ' αυτήν την πολιτική σας τελικά οι
πολύ µεγάλες βιοµηχανίες αύξησαν κατά 66% τα κέρδη; Οι
τράπεζες αύξησαν µέχρι και 80% τα κέρδη τους το πρώτο
εννιάµηνο, ενώ ο συνταξιούχος, ο µισθωτός, ο αγρότης και ο
µικροµεσαίος κάθε χρόνο, µε τα νέα φορολογικά βάρη, µε τις νέες
φορολογικές επιβαρύνσεις και µε τις συνεχείς περιοριστικές
πολιτικές, έχει φθάσει στο απροχώρητο.
Και έφτασε στο σηµείο να µην ορρωδεί ο κύριος Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και να συνεχίζει να εµπαίζει τον
'Ελληνα πολίτη, λέγοντας προχθές ότι δήθεν δεν επέρχονται
αυξήσεις στους υπάρχοντες φόρους.
Μα, σοβαρά µιλάτε; Μα, σας έµεινε ίχνος σοβαρότητας; Σας έµεινε

ίχνος ντροπής; 'Οταν δεν κάνατε καθόλου για το 1999
τιµαριθµοποίηση των αφορολογήτων ποσών και των φορολογικών
κλιµακίων, αυτό τι σηµαίνει; ∆εν σηµαίνει νέα φορολογική
επιβάρυνση; ∆εν σηµαίνει δηµοσιονοµική απορρόφηση, που θα
πάρετε ακόµη και από το 1 συν 1 τις ονοµαστικές αυξήσεις, που
είναι πολύ κάτω από τον αναµενόµενο πληθωρισµό; Θα πάρετε
τµήµα µε το χέρι της φορολογίας, θα του κάνετε µε άλλα λόγια,
όπως λέµε στα οικονοµικά, δηµοσιονοµική απορρόφηση ή
αφαίµαξη;
Νοµίζετε ότι ξεγελάτε τον 'Ελληνα πολίτη. Νοµίζετε ότι ξεγελάτε τον
ελληνικό λαό. Κάνετε ένα µεγάλο λάθος. ∆εν προβληµατιστήκατε
καθόλου, δεν λάβατε καθόλου το µήνυµα, που σας έστειλε ο λαός
στις πρόσφατες δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές. Θα πάρετε
µεγαλύτερο, γιατί συνεχίζετε να τον περιφρονείτε, σε λίγους µήνες
στις ευρωεκλογές. Και αν παράλληλα θελήσετε να κάνετε -ιδού η
Ρόδος, ιδού και το πήδηµα- και παράλληλες εθνικές εκλογές, θα
πάρετε ακόµη µεγαλύτερο µήνυµα.
Τέλος, πρέπει να καταγγείλω, επειδή συζητάµε τον Προϋπολογισµό
και τα κονδύλια για την εξωτερική πολιτική. Πέρα από το ότι είναι
ανεπαρκής, θα έλεγα ότι είναι απαράδεκτη η στάση, που τήρησε η
Κυβέρνηση στην επίθεση, που έκαναν οι Αµερικανοί και οι
Βρετανοί. Αποδεικνύει για πολλοστή φορά µε τις δηλώσεις του
Κυβερνητικού Εκπροσώπου την πρώτη µέρα η Κυβέρνηση ότι δεν
έχει καµία σχέση µε το πατριωτικό, µε το κοινωνικό ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Από κίνηµα της αλλαγής µετεξελίχθηκε συνειδητά, µε ευθύνη της
ηγεσίας του της συλλογικής, σε κίνηµα πολιτικής συναλλαγής, γι'
αυτό και έπαψε να εκφράζει τον απλό 'Ελληνα πολίτη. 'Επαψε να
εκφράζει τα µεσαία στελέχη του ΠΑ.ΣΟ.Κ., έπαψε να εκφράζει τα
απλά µέλη και τους φίλους του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και µπροστά σ' αυτήν την
πραγµατικότητα, που τη ζει καθηµερινά, αλλά δεν µπορεί να κάνει
διαφορετικά, γιατί είναι δέσµιο εξαρτήσεων από εξωθεσµικούς
παράγοντες, αντιµετωπίζει µε τον τρόπο που ανέφερα πριν και
είδατε κι αυτές τις µέρες το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα.
'Οσο µας µεταχειρίζεσθε έτσι, τόσο θα αποδεικνύετε τον
αντιδηµοκρατικό πραγµατικό εαυτό σας. 'Οσο συνεχίζετε επίσης να
εµπαίζετε τον ελληνικό λαό, τόσο περισσότερο θα αποδεικνύετε ότι
δεν έχετε καµία σχέση µ' αυτόν.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ., σήµερα που µίλησα, έχει γενέθλια. Συµπληρώνει τρία
χρόνια από την ίδρυσή του, γιατί ιδρύθηκε στις 20 ∆εκεµβρίου 1995
µε ιδρυτική διακήρυξη, που κάναµε στη Θεσσαλονίκη. 'Ηταν τρία
χρόνια δύσκολου αγώνα, µετ' εµποδίων. Οι µηχανισµοί άλλωστε
δεν µπορούσαν να χαρίσουν λεωφόρους σε καθαρές φωνές, σε
καθαρά πολιτικά κόµµατα, που δεν συµβιβάζονται µε τη λογική του
ψευτοεκσυγχρονισµού, που στην ουσία είναι λογική συµβιβασµών,
υποτέλειας, εξάρτησης, είναι λογική προδοσίας ιδεών και αρχών,
είναι λογική εγκατάλειψης των απλών Ελλήνων πολιτών.
Με τη συµπλήρωση των τριών ετών, εµείς υποσχόµαστε στον
ελληνικό λαό και δεσµευόµαστε απέναντι σε αυτόν ότι θα
συνεχίσουµε ανυποχώρητα, έξω από λογικές και µηχανισµούς
εξάρτησης, τον αγώνα µαζί µε αυτόν, αλλά µόνο γι' αυτόν και όχι για
τους µεγαλοεπιχειρηµατίες και τους µεγαλοεκδότες.
Και για να τελειώσω θα επαναλάβω το ερώτηµα ελπίζοντας ότι
αυτήν τη φορά θα πάρω την απάντηση που δεν την πήρα από τον
κύριο Πρωθυπουργό, όταν µίλησα στην πρόταση για την παροχή
ψήφου εµπιστοσύνης.
Κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών και κύριε Υπουργέ των
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι ο ΑΝΤΕΝΝΑ -
εγώ µιλάω µε συγκεκριµένα στοιχεία- χρωστάει δεκάδες
δισεκατοµµύρια στο δηµόσιο τοµέα από ΦΠΑ, αγγελιόσηµα, ΟΤΕ
και σε τράπεζες; Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι συµβαίνει το ίδιο µε το
MEGA και µε τα άλλα κανάλια;
∆εν  µπορείτε  ηθικά,  πολιτικά  να  ζητάτε  από  το  συνταξιούχο,
να  ζητάτε  από  τον  αγρότη  που  τον  φέρατε  σ'  αυτήν  τη  δεινή
κατάσταση  -και  µε  κατασχέσεις  µάλιστα-  να  σας  πληρώσει  το
χρέος  των  διακοσίων,  των  τριακοσίων,  των  πεντακοσίων
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χιλιάδων ή του ενός εκατοµµυρίου και των µηχανισµών των
µεγαλοοικονοµικών παραγόντων και ούτε να καταδέχεστε να
δώσετε απάντηση στο ναό της δηµοκρατίας, στη Βουλή και µέσω
της Βουλής στον ελληνικό λαό.
Είναι αλήθεια ναι ή όχι, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών και της
Εθνικής Οικονοµίας, ότι δόθηκαν και από την Εθνική και από άλλες
τράπεζες του δηµοσίου, δάνεια σε εκδοτικές επιχειρήσεις; Είναι
αλήθεια ναι ή όχι;
Γιατί εµείς πήραµε τη µεγάλη απόφαση ως ∆Η.Κ.ΚΙ. και εγώ
προσωπικά από τότε που µπήκα στην πολιτική, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να µην είµαι στην πολιτική για να χαϊδεύω αυτούς τους
κυρίους. Να µην είµαι στην πολιτική για να καταπίνω τη γλώσσα
µου µπροστά στην αδικία, µπροστά στην ανισότητα µε την οποία
αντιµετωπίζονται οι ισχυροί σε σχέση µε τους απλούς ανθρώπους,
όποιο και αν ήταν το κόστος και το έζησα προσωπικά και ξέρω τι
σηµαίνει αυτού του είδους η πολιτική.
Αλλά πιστεύουµε στο ∆Η.Κ.ΚΙ. και εγώ προσωπικά ότι είναι η µόνη
πολιτική και ο µόνος δρόµος -επίπονος ναι, µε τεράστια εµπόδια-
που µπορεί να δηµιουργήσει µια ελπίδα για έξοδο απ' αυτά τα
µεγάλα αδιέξοδα, τα οικονοµικά και τα κοινωνικά και γι' αυτήν την
πολιτική διαφθορά και την πολιτική παρακµή.
'Εχετε την εντύπωση, κύριοι συνάδελφοι και κύριοι της Κυβέρνησης,
ότι παρακολουθεί αυτές τις µέρες τη συζήτηση ο λαός; Κάνετε
λάθος. Κανένας µα κανένας δεν παρακολουθεί. Και αυτό πρέπει να
το δούµε, πρέπει να το καταλάβουµε όλοι, ώστε πραγµατικά οι
πολιτικές αποφάσεις να παίρνονται εδώ µέσα και όχι έξω από εδώ,
γιατί τότε ισχύει αυτό που λέει και το τραγούδι ότι φοβούµαι αυτούς
που κάνουν για µας χωρίς εµάς, που αποφασίζουν για µας χωρίς
εµάς. Και αυτό το έχει καταλάβει πολύ καλά ο ελληνικός λαός. Και
ασφαλώς οι ιδιοκτήτες των µεγάλων καναλιών µπορεί µεν να
κάνουν τις διαπλοκές τους µε ηγεσίες κοµµάτων και κυβερνήσεων
για να ικανοποιήσουν τις απληστίες τους, τα οικονοµικά τους
συµφέροντα, αλλά πρέπει να ξέρουν ότι είναι φοβερά συνένοχοι
αυτού που γίνεται σήµερα και στο εθνικό και στο οικονοµικό και στο
κοινωνικό επίπεδο και θα λογοδοτήσουν και αυτοί µαζί µε την
Κυβέρνηση γι' αυτόν το κατάντηµα, γι' αυτόν τον κατήφορο. Γιατί
δεν βλάπτει, κύριοι ιδιοκτήτες των µεγάλων καναλιών και
µεγαλοεπιχειρηµατίες και λίγος πατριωτισµός.
Σκεφθείτε, επιτέλους, ότι είστε σε αυτήν τη χώρα και ότι πρέπει να
δείτε και λίγο και αυτούς τους απλούς ανθρώπους. Και ασφαλώς οι
πολιτικές ηγεσίες και τα πολιτικά κόµµατα πρέπει να αντιληφθούν τη
µεγάλη τους ευθύνη να σηκώσουν το ανάστηµα απέναντι σε αυτές
τις λογικές, απέναντι στις προσπάθειες συνδιαλλαγής και πολιτικής
συναλλαγής, αν θέλουν πραγµατικά και όχι στα λόγια, να
αναβαθµίσουν τους θεσµούς να φέρουµε και πάλι τη νεολαία και το
λαό κοντά µας, να τον φέρουµε µε τον ειλικρινή λόγο και όχι µε το
εκάστοτε συµφέρον.
Εµείς σας δηλώνουµε, όποιο και αν είναι το κόστος ότι θα
συνεχίσουµε. Να σας πω και κάτι; Και ποτέ να µην ξαναµπούµε στη
Βουλή, αν το θελήσει ο ελληνικός λαός. Να χαίρεται τους
εκσυγχρονιστές του, να χαίρεται τους εκφραστές του. ∆εν είδαµε
ποτέ την πολιτική ως επάγγελµα. Το απέδειξα στην πράξη και όχι
στα λόγια. Θέλουν να κάνουν και αυτοί την επανάσταση που
κάναµε και εµείς και κάνουµε καθηµερινά; Ας το αποφασίσουν. ∆εν
θέλουν; Ας αναλάβουν και τις δικές τους προσωπικές ευθύνες. Ο
κάθε πολίτης πλέον διατηρώντας αυτήν την κατάσταση γίνεται
συνένοχος και συνυπεύθυνος.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν θα δώσω συνέχεια στο θέαµα που
παρακολούθησε ο ελληνικός λαός πιο πριν. Επειδή, όµως,
ελέχθησαν λόγια προσβλητικά από τον κ. Τσοβόλα, δεν µου
επέτρεψε να του απαντήσω, αλλά πρέπει να πω τώρα, πως δεν
αισθάνοµαι κοµµατάρχης, όταν βρίσκοµαι σε αυτήν εδώ τη θέση. Το
γνωρίζετε, νοµίζω, άριστα όλοι οι συνάδελφοι, όλων των κοµµάτων.
Και δεύτερον, όταν για λόγους τους οποίους εκείνος γνωρίζει,
εζήτησε να έλθει από την περιφέρεια της 'Αρτας, στη δεύτερη
περιφέρεια της Αθήνας, όλοι οι συνάδελφοι υποψήφιοι του

ψηφοδελτίου του ΠΑ.ΣΟ.Κ., τον δεχθήκαµε πραγµατικά µε καλή
διάθεση και θελήσαµε όλοι να τον τιµήσει ο λαός της περιφέρειάς
µας.
Τίποτε άλλο, κύριοι συνάδελφοι, και προχωρούµε.
Ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει το λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ της
Παιδείας, είχε ζητήσει πριν από σας το λόγο ο κ. Καραµανλής, ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
συζήτηση για τον Προϋπολογισµό του 1999 βρίσκει τη χώρα σε
περίοδο παρατεταµένης παρακµής. Παρακµής κοινωνικής,
παρακµής οικονοµικής, που προκαλούν όµως και πολιτική
παρακµή, η οποία µετουσιώνεται αφενός µεν σε κρίση
εµπιστοσύνης των πολιτών προς εκείνους που διαχειρίζονται
ανεπιτυχώς τις τύχες της χώρας και αφετέρου σε πολιτική αστάθεια,
όπως δείχνουν τα πράγµατα.
∆εν είναι µόνο ότι η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών
αποδοκιµάζει τις κυβερνητικές επιλογές. ∆εν είναι απλώς ότι η
εκλογική βάση του κυβερνώντος κόµµατος συρρικνώνεται
δραµατικά. Είναι κυρίως ότι το χάσµα ανάµεσα στην Κυβέρνηση και
στην κοινωνία διευρύνεται όλο και περισσότερο. 'Εχει γίνει πλέον
αγεφύρωτο.
Ο τόπος πορεύεται µε µία Κυβέρνηση και έναν Πρωθυπουργό, που
είναι απολύτως αποκοµµένοι από την κοινωνία και τη ζώσα
πραγµατικότητα. Και το χειρότερο είναι πως η Κυβέρνηση και ο
Πρωθυπουργός αρνούνται να το καταλάβουν, µε αποτέλεσµα το
χάσµα να διευρύνεται ακόµα περισσότερο και η πολιτική κρίση να
βαθαίνει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέντε είναι τα κυρίαρχα στοιχεία του
πολιτικού τοπίου, όπως διαµορφώνεται εν όψει του 1999.
Πρώτον, είναι βέβαιο ότι οι οικονοµικές και κοινωνικές επιλογές της
Κυβέρνησης έχουν οδηγηθεί σε αδιέξοδο. Το αδιέξοδο αυτό δεν
συγκαλύπτεται ούτε µπορεί να συγκαλυφθεί από την ατελείωτη
δεικτολογία του κ. Σηµίτη και της Κυβέρνησης. Η ίδια δεικτολογία
έχει επιστρατευτεί και σ' αυτήν τη συζήτηση. Μία δεικτολογία όµως,
που δεν έχει καµία σχέση µε την πραγµατικότητα που βιώνουν
καθηµερινά οι Ελληνίδες και οι 'Ελληνες. Και εδώ προκύπτει ένα
µεγάλο ερώτηµα: ποιο είναι το ουσιώδες; Οι δείκτες ή η πραγµατική
οικονοµία; Οι δείκτες ή το βιοτικό επίπεδο του πολίτη; Οι δείκτες ή η
αθλιότητα του τριτοκοσµικού κράτους; Οι δείκτες ή η αγωνία του
πολίτη για το αύριο, για την ανεργία που κτυπάει την πόρτα του, για
το άδηλο µέλλον των παιδιών του, για την ανασφάλεια που τον
καταδιώκει σε κάθε του βήµα; Με δύο λόγια: ποιο είναι το ουσιώδες;
Οι δείκτες ή η οικονοµική και κοινωνική πραγµατικότητα που
βιώνουµε όλοι, µία πραγµατικότητα µιζέριας και παρακµής;
Μπορεί ο Πρωθυπουργός να αισθάνεται ευτυχής µε τους δείκτες
του. 'Οµως είναι σαφές ότι οι Ελληνίδες και οι 'Ελληνες αισθάνονται
δυστυχείς για την πραγµατικότητα, που τους έχει επιφυλάξει ο κ.
Σηµίτης. Αυτή η οργή, η δυσφορία, η αποδοκιµασία κατά της
Κυβέρνησης καταγράφεται παντού και παίρνει ήδη τη µορφή
χιονοστιβάδας.
Η µόνη που είναι ευτυχής µε τις επιλογές της είναι η Κυβέρνηση,
την ίδια ώρα που η κοινωνία αποδοκιµάζει ολοένα και πιο έντονα
αυτές τις επιλογές της.
Το  δεύτερο  πολιτικό  δεδοµένο  είναι  πως  ο  τόπος  πλέον  έχει
εξαιρετικά  αποδυναµωµένη  Κυβέρνηση,  έναν  αποδυναµωµένο
Πρωθυπουργό.  Αυτή  η  αδύναµη  Κυβέρνηση  δεν  µπορεί  να
κάνει  τις  αναγκαίες  διαρθρωτικές  αλλαγές  τις  τοµές,  τις
θαρραλέες  µεταρρυθµίσεις  που  χρειάζεται  η  χώρα  και  κυρίως
το  κράτος  της  ντροπής.  Η  Κυβέρνηση,  αδύναµη,  άτολµη  και
χωρίς  πυξίδα,  δίνει  µάχες  οπισθοφυλακών  µε  πρόχειρα
ηµίµετρα,  αναπαράγοντας  όµως  τη  µιζέρια  και  τη  µετριότητα.  Η
Κυβέρνηση  Σηµίτη  καθηµερινά  φθείρεται  και  γίνεται  όλο  και
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πιο αδύναµη, ενώ σε κάθε βήµα της η λαϊκή δυσφορία διογκώνεται.
Και µια τέτοια Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε λύνει
ούτε µπορεί να λύσει προβλήµατα. Απλώς µε την παράταση του
βίου της τα επιδεινώνει. Αυτό είναι κανόνας και ισχύει για όλες
ιστορικά τις αδύνατες κυβερνήσεις και για όλους τους αδύναµους
Πρωθυπουργούς.
Το τρίτο στοιχείο της πολιτικής δυναµικής αφορά στα εκρηκτικά
εσωκοµµατικά προβλήµατα του κυβερνώντος κόµµατος. Είναι
σαφές ότι το κυβερνών κόµµα είναι βαθύτατα διχασµένο. Και αυτό,
θέλω να πω, δεν µας αφορά. Τυχαίνει όµως το συγκεκριµένο κόµµα
να κυβερνά τη χώρα, να έχει τις τύχες της διακυβέρνησης της
χώρας και έτσι, µοιραία, η εσωτερική του κατάσταση αφορά σ'
ολόκληρη την ελληνική κοινωνία, γιατί αγαπητοί συνάδελφοι,
διχασµένα κόµµατα αδυνατούν να κυβερνήσουν. Ασχολούνται µε τα
µικροκοµµατικά τους προβλήµατα και όχι µε τα προβλήµατα των
πολιτών. Είναι τόσο έντονα τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κ.
Σηµίτης στο εσωτερικό του κόµµατός του, ώστε δεν διστάζει να
παίζει ακόµα και µε τους θεσµούς. Προκάλεσε τη συζήτηση για την
ψήφο εµπιστοσύνης, µεταφέροντας στο Κοινοβούλιο τον
εσωκοµµατικό µικρόκοσµό του και µέσω του Κοινοβουλίου
επεχείρησε να ασκήσει τον εκβιασµό στο κόµµα του. Και πρόσφατα,
έστω και σε φραστικό ακόµα επίπεδο, άρχισε να παίζει ακόµα και
µε τον κορυφαίο πολιτειακό θεσµό, µε τον Πρόεδρο της
∆ηµοκρατίας.
Και το ερώτηµα είναι: 'Ετσι θα επιχειρήσετε να κυβερνήσετε από
εδώ και πέρα; Με την προσοχή στραµµένη στο εσωτερικό του
κόµµατος, ενός κόµµατος που εµπιστεύεται ολοένα και πιο λίγο τις
επιλογές της Κυβέρνησης; Και είναι βέβαιο ότι, όσο θα φθείρεται η
Κυβέρνηση, τόσο θα πολλαπλασιάζονται και τα εσωκοµµατικά
προβλήµατα του κυβερνώντος κόµµατος. Και όσο
πολλαπλασιάζονται αυτά τα προβλήµατα, τόσο λιγότερο θα
κυβερνάει ο Πρωθυπουργός. Αντί δηλαδή της υπερήµερης και
αναγκαίας παρουσίας ενός Πρωθυπουργού, που θα έπαιρνε
πρωτοβουλίες δράσης, αποτελεσµατικότητας, τοµών, ο
Πρωθυπουργός γίνεται ολοένα και περισσότερο Πρωθυπουργός
παρατηρητής, παρατηρητής της αποσύνθεσης και παρακµής.
Το τέταρτο στοιχείο της πολιτικής δυναµικής αφορά στην ογκούµενη
δυσφορία των κοινωνικών εκείνων στρωµάτων, που είναι και τα
περισσότερο ευάλωτα στην οικονοµική και κοινωνική κρίση. Οι
οικονοµικά ασθενέστεροι είναι αυτοί που πλήττονται κατά µείζονα
λόγο από την ανεργία, που εγκαταλείπονται από το κράτος στη
µοίρα τους, απροστάτευτοι από την εγκληµατικότητα, τη διαρκώς
αυξανόµενη εγκληµατικότητα. Θύµατα της κρατικής γραφειοκρατίας
και αυθαιρεσίας, θύµατα υποβαθµισµένης παιδείας και υγείας είναι
οι οικονοµικά ευάλωτοι, αυτοί που κυρίως έχουν πάρει στην πλάτη
τους τις επαναλαµβανόµενες φορολογικές επιδροµές της
Κυβέρνησης. Και αυτή η εξέλιξη είναι ανησυχητική. Μπορεί να µην
απασχολεί έναν απόµακρο Πρωθυπουργό, µπορεί να µην
προβληµατίζει µια παγερή Κυβέρνηση, όµως οδηγεί µεγάλα
τµήµατα του ελληνικού λαού σε κοινωνική περιθωριοποίηση και
τελικά υπονοµεύει και την κοινωνική συνοχή, αφού οδηγεί σε
κοινωνικές συγκρούσεις και σε κοινωνικό διχασµό. Και ειδικά αυτήν
την ώρα, που είναι η ώρα των µεγάλων τοµών και των µεγάλων
ρήξεων µε όλες τις αγκυλώσεις, µε όλα τα συµπτώµατα παρακµής,
που χαρακτηρίζουν τα τελευταία χρόνια την Ελλάδα, επιβάλλεται
πάνω απ' όλα η διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής και η
προσπάθεια εξασφάλισης όρων κοινωνικής συνεννόησης, ακριβώς
για να είναι εφικτά τα άλµατα αυτά, οι τοµές αυτές.
Το πέµπτο στοιχείο της πολιτικής δυναµικής, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι ορατό δια γυµνού οφθαλµού. Η ανερχόµενη
πολιτική δύναµη στη χώρα µας είναι η Νέα ∆ηµοκρατία. Το
επιβεβαίωσαν οι εκλογές για την Τοπική Αυτοδιοίκηση, το
επιβεβαιώνουν καθηµερινά οι σφυγµοµετρήσεις, θα το
επιβεβαιώσουν οι ευρωεκλογές και, βεβαίως, θα το σφραγίσουν οι
εθνικές εκλογές ...
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
... όποτε και να γίνουν αυτές, είτε πιο νωρίς, αν το τολµήσετε, είτε
πιο αργά, αν προσπαθήσετε να κερδίσετε χρόνο.

Απλώς θέλω να σηµειώσω ότι χρόνο µπορείτε να κερδίσετε,
εκλογές δεν µπορείτε να κερδίσετε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
∆υστυχώς, όσο περισσότερο χρόνο κερδίσετε εσείς, τόσο χρόνο
χάνει η πατρίδα µας από τα αναγκαία που είναι να γίνουν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θεωρώ κεφαλαιώδους σηµασίας
να ξεκαθαρίσουµε ορισµένες βασικές έννοιες γύρω από τον
ευρωπαϊκό προσανατολισµό της χώρας.
Μεταχειρίζεστε, κύριοι της Κυβέρνησης και κυρίως ο
Πρωθυπουργός, διαρκώς τον όρο της Οικονοµικής και
Νοµισµατικής 'Ενωσης. Θέλω εδώ να ξεκαθαρίσω ότι ο ευρωπαϊκός
προσανατολισµός είναι κάτι το πολύ ευρύτερο. Η ΟΝΕ είναι
πράγµατι ένας στόχος, είναι πράγµατι ένα βήµα. ∆εν είναι, όµως,
ούτε η συνολική αξία, το συνολικό περιεχόµενο του ευρωπαϊκού
προσανατολισµού, ούτε η πεµπτουσία του.
Ευρωπαϊκός προσανατολισµός -και σας το λέµε εµείς αυτό, που τον
υπηρετούµε και τον θεραπεύουµε µε συνέπεια και συνέχεια
δεκαετίες και µε έµπρακτη προσφορά- είναι πριν απ' όλα η
βελτίωση της πραγµατικής οικονοµίας, αυτό που θα αποκαλώ
πάντα "πραγµατική σύγκλιση". Είναι η άνοδος του βιοτικού
επιπέδου του συνόλου των πολιτών, κυρίως των εργαζοµένων.
Αυτός είναι ο δείκτης που πραγµατικά αντανακλά την επιτυχία µιας
προσπάθειας.
Είναι -και είναι εξαιρετικά σηµαντικό αυτό- η πορεία προς την
πολιτική ένωση. Θα δώσω ένα απλό παράδειγµα. Βεβαίως είναι και
οικονοµικοί λόγοι, που επέβαλαν την ιστορική επιλογή της ένταξής
µας στην ευρωπαϊκή οικογένεια. Ο κυριότερος, όµως, λόγος ήταν η
αναζήτηση όρων βελτίωσης της ασφάλειας της Ελλάδος. Γι' αυτό
για µας είναι εξαιρετικά σηµαντική για παράδειγµα, η προώθηση της
κοινής εξωτερικής πολιτικής και της πολιτικής ασφάλειας. 'Εχουµε
πλήρη επίγνωση των δυσχερειών που υπάρχουν. 'Εχουµε, όµως,
ταυτόχρονα πλήρη επίγνωση των ευθυνών της κάθε ελληνικής
κυβέρνησης, κατά µείζονα λόγο της σηµερινής ελληνικής
Κυβέρνησης, που αδυνατεί να προωθήσει, έστω και µε δειλά
βήµατα, την πολιτική αυτή.
Είναι ακόµα -µια και το ζήτηµα είναι επίκαιρο- το κρίσιµο ερώτηµα
των πόρων, µε άλλα λόγια δηλαδή του προϋπολογισµού της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όπου τα µηνύµατα είναι εξαιρετικά
ανησυχητικά. 'Εναντι αυτών βλέπουµε µια κυβέρνηση, η οποία δεν
φαίνεται να είναι διατεθειµένη, δεν φαίνεται να µπορεί να ορθώσει
ουσιαστικό, διαπραγµατευτικό ανάστηµα.
Σε ό,τι αφορά την ΟΝΕ πρέπει να µπούµε, µπορούµε να µπούµε.
Εδώ, όµως, χρειάζεται µία διευκρίνιση, γιατί σας άκουσα και
φοβούµαι ότι θα ακούσω και τον κ. Σηµίτη να επαίρεται για την
επιτυχία της Κυβέρνησής σας στον τοµέα αυτό.
Λάθος και µάλιστα λάθος βαρύ, το οποίο το γνωρίζετε βέβαια,
απλώς υποκριτικά προσπαθείτε να το καρπωθείτε. 'Ο,τι σας λέγαµε
επιβεβαιώθηκε. Σας λέγαµε ότι δεν θα µπορέσετε να είστε παρόντες
στο ραντεβού της Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης, στο
ραντεβού του Μαϊου του 1998 και επιβεβαιωθήκαµε. Αποτύχατε
στην προσπάθεια αυτή. Αποτύχατε, γιατί είχατε τις λανθασµένες
πολιτικές επιλογές, και έτσι επωµισθήκατε το κόστος και τις ευθύνες
από την καθυστερηµένη ένταξη.
Τα έχω πει πολλές φορές αυτά, αλλά είναι σηµαντικό ότι σήµερα και
στον οικονοµικό τοµέα, δηλαδή στις καίριες αποφάσεις γύρω από
το οικονοµικό µέλλον της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, η Ελλάδα, στην
ουσία, είναι εκτός, αλλά και στο επίπεδο των πιέσεων που
δεχόµαστε γύρω από τα µείζονα θέµατα εθνικής ευαισθησίας.
Με απλά ελληνικά, µε δική σας ευθύνη µείναµε µεταξεταστέοι. Και
όταν µε καθυστέρηση θα περάσουµε στην επόµενη χρονιά, αυτός
δεν είναι λόγος, για να πανηγυρίζετε και να θριαµβολογείτε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Υπάρχει, όµως, και ένα αµείλικτο, αδυσώπητο ερώτηµα: Πώς
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µπαίνουµε, τι Ελλάδα βάζουµε; Και εδώ επανέρχοµαι στην τεράστια
διαφορά ανάµεσα σ' αυτό που κάνετε εσείς, δηλαδή την
προσπάθεια προς ονοµαστική σύγκλιση, και στην πραγµατική
κατάσταση της οικονοµίας µας, την πραγµατική δηλαδή οικονοµία.
Είναι αληθές ότι σιωπηρώς έχουν γίνει αποδεκτές οι λογικές των
αλχηµειών ή, όπως εξωραϊσµένα ονοµάζονται, οι πρακτικές της
δηµιουργικής λογιστικής.
Βλέπετε ότι και εµείς δεν σας καυτηριάζουµε, ιδιαίτερα πάνω σ'
αυτήν τη βάση. Κοµµάτια να γίνει, θα έλεγε κανείς, ας επιτευχθεί,
έστω και µε τροµακτική καθυστέρηση, έστω και µε µεγάλες και
σοβαρές συνέπειες, έστω και αν µεταχειρίζεσθε τέτοια τεχνάσµατα.
'Οµως, υπάρχει µια διαφορά. 'Αλλο να γίνεται κάποια δηµιουργική
λογιστική και άλλο να επαίρεσθε ότι τα καταφέρατε καλά. Το
πραγµατικό δηµοσιονοµικό έλλειµµα, το ξέρετε καλύτερα απ' όλους
µας, είναι διπλό απ' αυτό που παρουσιάζετε. Και σας δίνω µόνο
δύο παραδείγµατα. Πρώτον: δεν συµπεριλαµβάνονται σ' αυτό οι
δαπάνες που εµφανίζονται ως κεφαλαιακές µεταβιβάσεις για
απόκτηση στοιχείων ενεργητικού, δηλαδή ποσόν άνω των
πεντακοσίων δισεκατοµµυρίων δραχµών (500.000.000.000).
∆εύτερον, µετατρέπεται το βραχυχρόνιο χρέος σε µακροχρόνιο,
µεταφέροντας δηλαδή την αποπληρωµή των τόκων από φέτος στο
µέλλον, δηλαδή ποσό πάνω από διακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια
δραχµές (250.000.000.000).
Μόνο µε αυτά τα δύο παραδείγµατα η πραγµατική απόκλιση είναι
διπλάσια απ' αυτήν που εµφανίζεται. Είναι πρόσθετα οκτακόσια
δισεκατοµµύρια (800.000.000.000) δραχµές.
Μιλάτε συνήθως για τις ευνοϊκές εκθέσεις των διεθνών οργανισµών.
Πρόσφατη έκθεση της Σάλοµον Μπράδερς προέβλεψε ότι, για το
1999, το έλλειµµα θα είναι πάνω από 5% του ΑΕΠ. Εάν σ' αυτά
προσθέσετε τις εκρηκτικές διαστάσεις του δηµοσίου χρέους και,
βέβαια, κάτι που επιµελώς αποφεύγετε ακόµη και να σχολιάσετε, το
ότι το κρυφό δηµόσιο χρέος έχει φθάσει στα οκτώµισι
τρισεκατοµµύρια (8.500.000.000.000) δραχµές, έχετε µια εικόνα ότι
και στα δηµοσιονοµικά είναι τελείως διαφορετική η πραγµατικότητα,
από όσα παρουσιάζονται σε έναν προϋπολογισµό εικονικής
πραγµατικότητας.
'Ερχοµαι, όµως, στο µείζον ζήτηµα της πραγµατικής οικονοµίας. Η
πραγµατική οικονοµία, κυρίες και κύριοι, έχει άλλους διαφορετικούς
και σηµαντικότερους δείκτες. Πρώτα απ' όλα τους ρυθµούς αύξησης
του εθνικού εισοδήµατος. Ατυχείτε, όταν χαίρεσθε για την ελαφρά
αύξηση του δείκτη, σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια. ∆ιότι η
ουσία είναι η εξής: 'Οπως θα εξηγήσω σε λίγο, οφείλεται σχεδόν
αποκλειστικά στην ελλειµµατική εισροή κοινοτικών πόρων και,
πάντως, υπολείπεται δραµατικά από αυτό που έπρεπε να είναι.
Εάν στοχεύατε στην πραγµατική σύγκλιση, θα γνωρίζατε -και είµαι
βέβαιος ότι, θεωρητικά τουλάχιστον, το γνωρίζετε- ότι η πραγµατική
σύγκλιση δεν επιτυγχάνεται µε τέτοιους ρυθµούς. Εάν συνεχίσουµε
µ' αυτούς τους ρυθµούς, θα µας φάει περίπου µισό αιώνα να
πετύχουµε περίπου το 80% του ευρωπαϊκού επιπέδου.
Χρειαζόµαστε ρυθµούς αύξησης, που, µε σηµερινά δεδοµένα, θα
έπρεπε να είναι πάνω από 5%. Και πάντως σταθερά βγαίνουν στις
µετρήσεις σε ποσοστιαίες µονάδες πάνω από τον κοινοτικό µέσο
όρο. Και απ' αυτό απέχετε παρασάγγας.
'Αλλος δείκτης πραγµατικής οικονοµίας: µονάδες αγοραστικής
δύναµης. Είµαστε οι τελευταίοι στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και
µάλιστα µε απόσταση. Θα σας υπογραµµίσω µάλιστα ότι ο
κατώτατος µισθός σε µονάδες αγοραστικής δύναµης έχει για την
Ελλάδα συντελεστή τρία, για τη Γαλλία πεντέµισι, για το Βέλγιο
επτά.
Παραγωγικότητα: είµαστε στο µισό του ευρωπαϊκού µέσου όρου και
στο '98 η αύξηση για την ελληνική οικονοµία στην παραγωγικότητα
ήταν 1,5%, όταν για την Ιρλανδία ήταν 4% και για την Ισπανία και
Πορτογαλία ξεπέρασε το 2,5%.
Ανταγωνιστικότητα: το WORLD ECONOMIC FORUM, πριν από
έναν περίπου µήνα, µας κατέταξε µεταξύ πενήντα τριών χωρών
στην τεσσαρακοστή τέταρτη θέση. Πάνω από µας βέβαια όλες οι
χώρες της 'Ενωσης συµπεριλαµβανοµένων και των άλλων χωρών

της συνοχής, δηλαδή Ιρλανδία, Πορτογαλία, Ισπανία, πάνω από
µας και η Τουρκία. Και επιµένω στο σηµείο της ανταγωνιστικότητας,
γιατί είναι καίριο σ' ό,τι αφορά το µέλλον του τόπου µας.
'Εχουµε µία δραµατική επιδείνωση στο δείκτη του εµπορικού
ισοζυγίου. Σύµφωνα µε το δείκτh Balasa, έχει το όνοµα του
διάσηµου, οικονοµολόγου Βela Balasa, που είναι το ποσοστό των
εξαγωγών επί του αθροίσµατος των εισαγωγών και των εξαγωγών,
το 1993 ήταν 22,23%, το 1997 ήταν 18,51%, το 1998 µε στοιχεία
του πρώτου εξαµήνου η πρόβλεψη είναι ότι θα πέσει στο 17,5%
περίπου.
Και ο σπουδαιότερος δείκτης της πραγµατικής οικονοµίας:
Απασχόληση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι
βρισκόµαστε σε φάση που χαρακτηρίζεται από δυναµική ανεργίας.
Γνωρίζετε ότι τα στοιχεία του ΟΑΕ∆ είναι ελλιπή. Και αυτά όµως δεν
µπορούν να αποκρύψουν την αυξητική τάση. Κατά το Eυρωπαϊκό
Παρατηρητήριο Aπασχόλησης ήδη το 1996 η ανεργία στην Ελλάδα
ξεπερνούσε το 13%. 'Αρα είναι βάσιµη υπόθεση ότι είναι γύρω στο
14%, η δε υποαπασχόληση στο 25%. Με απλά λόγια, πάνω από
µισό εκατοµµύριο 'Ελληνες είναι άνεργοι και µεταξύ αυτών κυρίως
νέοι και γυναίκες. Και είναι περίπου στον αριθµό των εκατόν
πενήντα χιλιάδων ανθρώπων εκείνοι που συναποτελούν το
ακαδηµαϊκό προλεταριάτο, δηλαδή πτυχιούχοι, οι οποίοι δεν
µπορούν να βρουν δουλειά. Αν προσθέστε σ' αυτό την τραγική
υστέρηση που έχετε και στην απορρόφηση και στην εκτέλεση των
προγραµµάτων για την επαγγελµατική κατάρτιση, θα έχετε µία
εικόνα δραµατική.
Ποια είναι τα αίτια; Απλοποιηµένα: οι χαµηλοί ρυθµοί ανάπτυξης, οι
ανεπαρκείς επενδύσεις και, θα τόνιζα εδώ, ο διωγµός που
υφίστανται οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις στην Ελλάδα, κυρίως
µάλιστα οι εµπορικές.
Θα ήθελα µάλιστα εδώ να κάνω µία αντιπαραβολή, µε το τι
συµβαίνει στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, που αποδεικνύει
ότι πράγµατι η ατµοµηχανή της ανάπτυξης σε µία ανεπτυγµένη και
ώριµη οικονοµία είναι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Είκοσι δύο
εκατοµµύρια µικροµεσαίες επιχειρήσεις λειτουργούν στη χώρα αυτή
και συµβάλλουν κατά 60% στη διαµόρφωση του ακαθάριστου
εισοδήµατος.
Στην Ελλάδα -θα σας δώσω µερικά συνταρακτικά στοιχεία- στο
πρώτο δεκάµηνο του 1998 ογδόντα χιλιάδες µικροµεσαίες
επιχειρήσεις έκλεισαν ή άλλαξαν δραστηριότητα. Η φορολογική
επιβάρυνση, κυρίως λόγω των αντικειµενικών κριτηρίων, τα
τελευταία χρόνια έχει αυξηθεί κατά 250%. Μόνο για το 1998 η
αύξηση της φορολογικής επιβάρυνσης για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις ήταν 27%. Και για το 1999 µε τις τελευταίες
αναπροσαρµογές που κάνατε θα ξεπεράσει το 20%. Σύµφωνα µε
στοιχεία του Εµπορικού και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου οι ιδρύσεις
µικροµεσαίων επιχειρήσεων στην τελευταία πενταετία είναι το 20%,
δηλαδή το 1/5 των αντιστοίχων της προηγούµενης πενταετίας. Και
οι µισές µικροµεσαίες επιχειρήσεις που ανοίγουν δεν επιβιώνουν
ούτε τρία χρόνια.
Προσθέστε σ' αυτό µία πολιτική στον τουρισµό, που είναι εντελώς
ανεπαρκής. ∆εν θα µπω σε λεπτοµέρειες σ' αυτό το τεράστιο
ζήτηµα που µε δική µας πρωτοβουλία θα φέρουµε να απασχολήσει
επισταµένως την Εθνική Αντιπροσωπεία.
Θα πω µόνο ότι δεν έχουµε στρατηγική για τον τουρισµό. Τον
τουρισµό προσπαθούµε να τον αξιοποιήσουµε µε προχειρότητες
δυο ή τρεις µήνες το χρόνο, πουλώντας, απρογραµµάτιστα και
ασυντόνιστα, θάλασσα και ήλιο. Τον τουρισµό, που θα έπρεπε να
είναι η επιδίωξή µας, να τον βάλουµε σε δωδεκάµηνη βάση,
αξιοποιώντας τις τεράστιες δυνατότητες που υπάρχουν και κυρίως
την πολιτιστική φυσιογνωµία και κληρονοµιά αυτού του έθνους.
Θέλω να πω και µια λέξη για την εµπορική ναυτιλία, δύο στοιχεία
εξαιρετικά δυσάρεστα. Πρώτον, ότι στη χρονιά που πέρασε
µειώθηκε το ναυτιλιακό συνάλλαγµα κατά 7% και, δεύτερον, ότι
είχαµε επιδείνωση στην ήδη φθίνουσα πορεία των πλοίων που
φέρουν την ελληνική σηµαία.
Συνδέστε τα όλα αυτά µε το φαινόµενο της δυναµικής της
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ανεργίας και πρέπει να βγάλουµε ένα συµπέρασµα. Και µάλιστα
ένα συµπέρασµα πέρα και πάνω από κόµµατα, ότι µια χώρα, µια
κοινωνία, που δεν δίνει ευκαιρίες στα παιδιά της, είναι µια κοινωνία
που έχει εξαιρετικά επισφαλές το µέλλον της.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο κράτος. Και θα
επιµείνω στο κράτος, γιατί είναι ο µεγάλος ασθενής, είναι αυτό που
χρειάζεται τις βαθιές τοµές και µεταρρυθµίσεις, για τις οποίες δεν
κάνετε τίποτε. Υπεκφεύγετε και δειλιάζετε.
Η ανάγκη των τοµών είναι πανθοµολογούµενη. Ακόµα και σεις το
λέτε. Η ανάγκη της σύγκρουσης µε τη στασιµότητα και την παρακµή
είναι το βασικό αίτηµα όλων των Ελληνίδων και όλων των Ελλήνων
αδιακρίτως πολιτικών προτιµήσεων. ∆εν το κάνετε όµως, γιατί
προφανώς δεν έχετε ούτε την τόλµη ούτε τη βούληση.
Πρώτον, ασφάλεια. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα κράτη
υπάρχουν πριν από όλες τις άλλες υποχρεώσεις τους, για να
εξασφαλίζουν µια προτεραιότητα. Το αίσθηµα ασφάλειας του
πολίτη, την προστασία της ζωής του, της τιµής του, της περιουσίας
του. Αυτό σήµερα αµφισβητείται ολοένα και περισσότερο, για όλους
τους 'Ελληνες, κυρίως εκείνους τους 'Ελληνες, που βέβαια δεν
µπορούν να πληρώσουν για ιδιωτική προστασία, για ιδιωτική
ασφάλεια, και πάνω απ' όλα για τους 'Ελληνες της περιφέρειας,
τους 'Ελληνες ακρίτες των παραµεθορίων περιοχών.
∆εύτερον, η κατάσταση της γραφειοκρατίας έχει φθάσει στο
απροχώρητο. Σας είπα και άλλη φορά ότι, για να λειτουργήσει µια
µεταλλευτική επιχείρηση, χρειάζονται εβδοµήντα µία υπογραφές,
πράγµα που σηµαίνει ότι απαιτείται παραπάνω από ενάµισης
χρόνος, συχνά φθάνει στα τρία, για να φθάσει στο σηµείο έναρξης
λειτουργίας των εργασιών της.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Τρίτον, η κακή ποιότητα υπηρεσιών, που αποδεικνύει και µια
βαθύτερη περιφρόνηση προς τον πολίτη από την παιδεία, στην
οποία βέβαια θα επανέλθω, µέχρι την υγεία την καθηµερινή
συναλλαγή µε τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, είτε αυτό λέγεται εφορία είτε
λέγεται πολεοδοµία ή ό,τι άλλο.
Τέταρτον, η σπατάλη. Σας µίλησα πριν για το αφανές χρέος. Να το
κάνουµε λίγο πιο συγκεκριµένο. Πολλές φορές εγείραµε το θέµα της
Ολυµπιακής Αεροπορίας, αλλά κωφεύετε. Και αν δεν κωφεύετε
τελείως, πάντως σιωπάτε απόλυτα.
Η Ολυµπιακή, γνωστό είναι σε τι κατάσταση βρίσκεται.
Είναι όµως επίσης γνωστό ότι ναυάγησε το πρόγραµµα εξυγίανσης
και φορτώσατε στις πλάτες των Ελλήνων φορολογουµένων
επτακόσια δισεκατοµµύρια. Και ακόµα και τώρα δεν τολµάτε να
κάνετε την εξυγιαντική τοµή, που δεν είναι τίποτε άλλο παρά η
προώθηση της πολιτικής της αποκρατικοποίησης.
Για τις αστικές συγκοινωνίες σεις οµολογήσατε, απ' αυτό το Βήµα,
ότι η συνολική επιβάρυνση ξεπερνάει το ένα τρισεκατοµµύριο. Παρ'
όλα αυτά όµως επιµένετε στην επιλογή, γιατί είναι προφανές ότι
εξυπηρετείτε τα συµφέροντα των λίγων και ευνοούµενων.
Ο Ο.Α.Ε., ο αµαρτωλός Οργανισµός ανασυγκρότησης των
Επιχειρήσεων ξεπερνάει τα εξακόσια δισεκατοµµύρια. Ο ΟΣΕ τα
ίδια.
Και βέβαια οι αγροτικοί συνεταιρισµοί, για τους οποίους τόσο πολύ
σας έχουµε καυτηριάσει και εµείς και άλλα κόµµατα, αλλά τόσο
πολύ αποφεύγετε να αγγίξετε το ζήτηµα, πιστοποιούν απόλυτα ότι
συνεχίζεται η σπατάλη. 'Αλλωστε ακόµα και σ' αυτόν τον
προϋπολογισµό της εικονικής πραγµατικότητας οι δηµόσιες
δαπάνες, κυρίως οι καταναλωτικές, αυξάνονται πέραν του
πληθωρισµού, ενώ είναι γνωστό σε όλους τους 'Ελληνες ότι
βρίθουν οι περιπτώσεις κακοδιαχείρισης.
Σας έχουµε κάνει πολλές φορές την πρόταση για µια ουσιαστική
πολιτική περιστολής της δηµόσιας σπατάλης, που θα στηρίζεται
στον προϋπολογισµό της µηδενικής βάσης, στην αρχή ότι δεν
υπάρχουν ανελαστικές δαπάνες, ότι κάθε δαπάνη χρήζει

επανεξέτασης, στην αρχή ότι όλος ο δηµόσιος τοµέας και κυρίως οι
οργανισµοί και οι επιχειρήσεις του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα θα
υποχρεωθούν να υποβάλουν ισολογισµούς.
∆ιαφθορά. ∆εν έχει ανάγκη καµία Ελληνίδα και κανένας 'Ελληνας να
ακούσει οποιονδήποτε εξ ηµών, ούτε και τον οµιλούντα, να
υπογραµµίζει το φαινόµενο αυτό, γιατί έχει προσωπική εµπειρία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ξέρουν οι 'Ελληνες τι συµβαίνει και το
ξέρουν και στο επίπεδο των αναθέσεων έργων, συµβάσεων ή και
συµβάσεων προµηθειών του δηµοσίου. Το ξέρουν ακόµα και στο
επίπεδο της καθηµερινής συναλλαγής. Το ξέρει πια και η κοµισσιόν
γι' αυτό καταγγέλλουν οι επίτροποι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
τέτοια φαινόµενα, κυρίως σε ό,τι αφορά την εκτέλεση των έργων.
Κι εδώ σας έχουµε κάνει πρόταση, χρόνια τώρα -και µάλιστα µε τη
µορφή πρότασης νόµου- για τη σύσταση ανεξάρτητης διοικητικής
αρχής, που θα ελέγχει τις συµβάσεις και τις προµήθειες του
δηµοσίου. Την απορρίπτετε συστηµατικά. Την επαναφέρουµε, όχι
γιατί ελπίζουµε ότι θα την κάνετε δεκτή, αλλά γιατί το θεωρούµε
θέµα υψίστης εθνικής ευθύνης και µάλιστα όχι µόνο ευθύνης σε ό,τι
αφορά τη διαχείριση και το σεβασµό του χρήµατος των Ελλήνων
φορολογουµένων, αλλά και ζήτηµα που αφορά άµεσα στο γόητρο
και την τιµή του πολιτικού κόσµου και της δηµοκρατίας µας.
'Εκτο κεφάλαιο σε ό,τι αφορά το κράτος: ∆ιαρθρωτικές τοµές. Σας
θυµίζω ότι, όταν αναγκαστήκατε να φτάσετε στην υποτίµηση -και
είναι απάτη να τη συνδέετε µε την εισαγωγή στο µηχανισµό των
ισοτιµιών, αυτό έπρεπε να γίνει έτσι κι αλλιώς, η υποτίµηση ήταν
αποτέλεσµα κακής πολιτικής και µάλιστα αναξιόπιστα
παρουσιαζόµενης, σας θυµίζω τους ισχυρισµούς σας, εδώ σ' αυτήν
την Αίθουσα, και του Πρωθυπουργού και όλων των κυβερνητικών
παραγόντων: στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό, πριν από έναν
ακριβώς χρόνο, παρουσιάσατε µία δέσµη µέτρων, δήθεν τοµών,
που θα ήσασταν διατεθειµένοι να κάνετε, για να προωθήσετε
διαρθρωτικές αλλαγές. Μάλιστα δεσµευθήκατε ότι περίπου ανά
µήνα θα είχαµε και µία αποκρατικοποίηση. Οκτώ µήνες µετά
πηγαίνετε από φιάσκο σε φιάσκο. Από την Ολυµπιακή στην Ιονική.
∆ειλή η τοποθέτησή σας για αποκρατικοποίηση της Ιονικής και
εξαιρετικά καθυστερηµένη, στα µέσα περίπου της θητείας.
'Εστω όµως και σ' αυτή, µε τον ερασιτεχνισµό που σας διακρίνει, µε
την προσπάθεια πολιτικής -µε συγχωρείτε για τον όρο- σπέκουλας
πάνω σε ένα τέτοιο κορυφαίο ζήτηµα διαρθρωτικό, αλλά και
σηµατοδότησης, µηνυµατοδότησης προς τις ελληνικές και τις ξένες
αγορές, βουλιάξατε. Και το ίδιο πάθατε και µε τα Καταστήµατα
Αφορολογήτων Ειδών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι παταγώδης η αποτυχία σας
στον τοµέα των διαρθρωτικών τοµών. Εµείς επαναφέρουµε την
πρότασή µας. Τουλάχιστον ελάτε να συµφωνήσετε στο πλαίσιο για
την αποκρατικοποίηση, που σας έχουµε προτείνει -και σας το
έχουµε υποβάλει και µε συγκεκριµένη πρόταση νόµου- εδώ και
πολλούς µήνες.
'Ενα άλλο τεράστιο κεφάλαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που
αφορά στην πραγµατική οικονοµία, αλλά και στην ανεπάρκεια του
κράτους να αξιοποιήσει ακόµα και τις ευκαιρίες που προσφέρονται:
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. 'Ενας χρόνος µένει για τη λήξη του
δευτέρου, του γνωστού ως δεύτερου Πακέτου Ντελόρ και η
απορροφητικότητά µας είναι κάτω από 50%.
Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η τελευταία στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση από πλευράς απορροφητικότητας. Και µάλιστα,
αποκτά το επιχείρηµα αυτό πολύ µεγαλύτερη βαρύτητα, γίνεται
εξαιρετικά δυσοίωνο, αν λάβει κανείς υπόψη του το εξής: για την
Ελλάδα οι κοινοτικές χρηµατοδοτήσεις είχαν τη µεγαλύτερη
συµµετοχή στην ανάπτυξη απ' όλες τις άλλες χώρες συνοχής στη
περίοδο 1994-1999. Παρ' όλα αυτά η Ελλάδα έχει τη µικρότερη
ανάπτυξη και τη µεγαλύτερη απόκλιση από τον κοινοτικό µέσο όρο.
Το ύψος συµµετοχής για την Ελλάδα ήταν στο 6%, για την
Πορτογαλία στο 5,5%, για την Ιρλανδία στο 3,3% και για την
Ισπανία στο 2,6%. Αυτό είναι άµεσα συνδεδεµένο µε τη
στασιµότητα, µε την εικόνα τέλµατος που παρουσιάζουν σχεδόν
όλα τα µεγάλα έργα υποδοµής.
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Η Εγνατία λιµνάζει. Και, βέβαια, οι ισχυρισµοί ότι θα ήταν έτοιµη το
2000 έχουν από καιρό ξεχαστεί. Μασήθηκαν τα λόγια και οι
δεσµεύσεις. Το ΜΕΤΡΟ της Αθήνας ξέρουµε όλοι τι προβλήµατα
έχει και τελικά, πόσο µεγαλύτερη θα είναι η επιβάρυνση από την
αρχική πρόβλεψη.
Το ΜΕΤΡΟ της Θεσσαλονίκης είναι µια υπόθεση, που εγείρει
τεράστια ερωτηµατικά. Και έρχεστε εδώ να απολογηθείτε, όχι µόνο
για την καθυστέρηση, αλλά και γι' αυτά που φαίνεται ότι µηχανεύετε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Το αεροδρόµιο της Θεσσαλονίκης, ένα έργο κορυφαίας,
στρατηγικής σηµασίας για τη χώρα και µάλιστα στη λογική της
"διείσδυσης" ή καλύτερα συνεργασίας οικονοµικής µε τον ευρύτερο
χώρο της Νοτιοανατολικής Ευρώπης, εξακολουθεί να έχει την
πτωχοπροδροµική, την επαρχιακή του µορφή. Και εδώ οφείλω να
θέσω και δυο θέµατα ακόµα.
Ολυµπιακοί Αγώνες: Πέρασαν δεκαπέντε, δεκαέξι µήνες από την
ανάθεση, που όλοι και όλες µαζί χαρήκαµε. Και σ' αυτούς τους
δεκαπέντε, δεκαέξι µήνες δεν έχετε κάνει τίποτε. Μου θυµίζει η
προχειρότητα και η ανικανότητα, µε την οποία χειρίζεσθε ένα τόσο
κορυφαίο θέµα, σε µεγένθυνση το ναυάγιό σας σε ένα άλλο
σηµαντικό θέµα, το πώς χειριστήκατε την Πολιτιστική Πρωτεύουσα
της Θεσσαλονίκης.
'Ερχεται τώρα η συζήτηση στο τρίτο -και τελευταίο προφανώς-
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, το Πακέτο Σαντέρ.
Ευθέως, λοιπόν, σας λέµε ότι δεν σας εµπιστευόµαστε ούτε τη
διαπραγµάτευση ούτε το σχεδιασµό του, γιατί τα έργα και οι ηµέρες
σας δεν επιτρέπουν στοιχειωδώς τέτοια σχέση εµπιστοσύνης.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και γι' αυτό είναι ανάγκη να κάτσουµε όλοι µαζί από τώρα να
συζητήσουµε και να εξασφαλίσουµε αυτόν τον εθνικό σχεδιασµό.
Θα είναι η τελευταία µεγάλη ευκαιρία που αποκτά ακόµα
µεγαλύτερη σηµασία µετά την αποτυχία του δευτέρου. Και, στο
κάτω κάτω της γραφής, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι της
Κυβέρνησης, το οφείλετε για λόγους δεοντολογίας και πολιτικού
ήθους, γιατί δεν θα είσθε κυβέρνηση, για να το εκτελέσετε το Πακέτο
Σαντέρ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
'Ερχοµαι τώρα σε ένα άλλο τεράστιο ζήτηµα, τους φόρους.
Η αδυναµία συγκράτησης των δαπανών, η αδυναµία επίτευξης
υψηλών ρυθµών ανάπτυξης και η προφανής αδυναµία
εξορθολογισµού του φορολογικού συστήµατος έχουν οδηγήσει και
συνεχίζουν να οδηγούν σε µια άνευ προηγουµένου φορολογική
επιδροµή.
Στην τελευταία πενταετία διπλασιάστηκαν οι φόροι. Aπό 4,5
τρισεκατοµµύρια έχουν φθάσει τα δέκα τρισεκατοµµύρια
(10.000.000.000.000). Ενώ προ πενταετίας, κατά µέσο όρο, το κάθε
ελληνικό νοικοκυριό πλήρωνε ένα εκατοµµύριο διακόσιες πενήντα
χιλιάδες (1.250.000) δραχµές φόρους, τώρα αυτό έχει φθάσει τα
δυο εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες (2.700.000) δραχµές.
Τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχετε ψηφίσει δεκαέξι καινούριους
φορολογικούς νόµους και έχετε επιβάλει ογδόντα τέσσερις νέες
φορολογικές επιβαρύνσεις.
Το 1998, παρά τους ψευδείς ισχυρισµούς σ' αυτήν εδώ την
Αίθουσα, κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού, ότι δεν θα
επιβληθούν νέοι φόροι, επιβλήθηκαν είκοσι έξι νέες φορολογικές
επιβαρύνσεις. Και το 1999 είναι προφανές -και αποδεικνύεται από
στοιχεία- ότι οι 'Ελληνες θα επιβαρυνθούν µε πρόσθετους φόρους
εξακοσίων δισεκατοµµυρίων (600.000.000.000) δραχµών.
Το τερτίπι ότι δήθεν δεν εισάγονται καινούργοι φόροι είναι παλιό και
δεν πιάνει πια, γιατί έχετε µάθει βέβαια το τέχνασµα να αυξάνετε
τους υπάρχοντες φόρους. Το αποτέλεσµα, όµως, είναι ένα και το
αυτό: Οι 'Ελληνες φορολογούµενοι επιβαρύνονται περισσότερο, οι
φορολογικά συνεπέστεροι, δηλαδή οι εισοδηµατικά ασθενέστεροι,
επιβαρύνονται ολοένα και περισσότερο και κλίµα αποθάρρυνσης
για τις επενδύσεις και την ανάπτυξη εξακολουθεί να επικρατεί.
Θέλω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τραβήξω την

προσοχή σας για ελάχιστα λεπτά στο ζήτηµα της φοροδιαφυγής, για
το οποίο τόσα συνήθως έχετε να πείτε.
Σηµείωση πρώτη: Τα έσοδα από τον περιορισµό της φοροδιαφυγής
είναι πενιχρότατα και µάλιστα ως ποσοστό στο σύνολο των
φορολογικών εσόδων µειώνονται. Το 1993 ήταν 2,40%, το 1998
είναι στο 1,89%.
∆εύτερον, οι βεβαιωθέντες ληξιπρόθεσµοι φόροι διπλασιάστηκαν το
1998, έφθασαν τα τρία τρισεκατοµµύρια επτακόσια δισεκατοµµύρια
(3.700.000.000.000) δραχµές και µάλιστα περίπου τα µισά τα
χρωστά το δηµόσιο και ο ευρύτερος δηµόσιος τοµέας.
Τρίτον, επιτέλους τι γίνεται µε το TAXIS; Το λέω αυτό, γιατί θυµάµαι
τη δέσµευση ότι θα είναι σε πλήρη λειτουργία τον Απρίλιο του 1997.
Παρήλθαν έκτοτε είκοσι συναπτοί ολόκληροι µήνες και εµφανίζονται
πού και πού δηµοσιεύµατα και δηλώσεις περί αισιοδοξίας της
Κυβέρνησης ότι το πράγµα προωθείται. Η βασική δέσµευση
ανετράπη πανηγυρικά. Είναι προφανές ότι αποκλείεται µέσα στην
επόµενη διετία να ολοκληρωθεί. Και προκύπτει -και σας εφιστώ την
προσοχή- µείζον ζήτηµα κατά πόσο η εφαρµοσµένη τεχνολογία και
του hardware και του software που προµηθευτήκατε, θα επαρκεί,
θα είναι βιώσιµη, θα είναι συµβατή µε τις ανάγκες και τα δεδοµένα
του χρόνου, που θα αρχίσει να εφαρµόζεται.
Ποιοι είναι απ' αυτήν τη φορολογική επιδροµή οι κυρίως
πληττόµενοι; Οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι, οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες. Και εδώ σας έχουµε
κάνει επανειληµµένα την πρόταση, που βέβαια συνδέεται µε την
πολιτική συγκράτησης των δαπανών, ότι είναι ανάγκη η χώρα να
αποκτήσει σταθερό φορολογικό σύστηµα µε ορίζοντα τουλάχιστον
τετραετίας, για λόγους που δεν χρειάζεται να επαναλαµβάνω.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Οι αιφνιδιασµοί, η κακόπιστη αντιµετώπιση των πολιτών, που
µάλιστα δεν βλέπουν τα χρήµατά τους να µετουσιώνονται σε
πολιτικές και δράσεις υπέρ των συµφερόντων τους, και πάνω απ'
όλα η αναδροµική επιβολή φόρων, αποδεικνύουν κυβέρνηση
κατώτερη των περιστάσεων και κράτος που έχει χαρακτηριστικά
τριτοκοσµικά.
Εµείς επιµένουµε στην πρότασή µας ότι πρέπει να καταργηθούν τα
αντικειµενικά κριτήρια.
Επιµένουµε στην πρότασή µας για την κατάργηση του φόρου δήθεν
µεγάλης ακίνητης περιουσίας, για τον οποίο σας θυµίζω ότι µε δικά
σας στοιχεία απεδείχθη ότι τα έξοδα του δηµοσίου για την είσπραξή
του είναι µεγαλύτερα από τα έσοδα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι επίσης σηµαντική
προτεραιότητα για εµάς ο διπλασιασµός του αφορολογήτου. ∆εν
µπορεί οι ίδιοι -και µάλιστα εκείνοι που δεν µπορούν να αποφύγουν
τη φορολογική επιδροµή- να είναι αυτοί που κυρίως παίρνουν στην
πλάτη τους την αποτυχία της δικής σας οικονοµικής πολιτικής.
'Ερχοµαι σε ένα άλλο µεγάλο κεφάλαιο. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι για µας η µεγαλύτερη, η ουσιαστικότερη διαρθρωτική
τοµή είναι η παιδεία, για λόγους που φαντάζοµαι ότι δεν χρειάζεται
να εξηγήσω. Φαντάζοµαι τουλάχιστον ότι σε επίπεδο αρχής θα
συµφωνούσαµε όλοι. 'Οχι µόνο γιατί ζούµε στην εποχή της
κοινωνίας της γνώσης και αυτό θα βαίνει αυξανόµενο στα χρόνια
και στις δεκαετίες που έρχονται, όχι µόνο γιατί αυξάνεται
κατακόρυφα ο ανταγωνισµός σε διεθνές επίπεδο. 'Οταν λέµε
παγκοσµιοποίηση δεν είναι απλώς τεχνικές οικονοµικών
συναλλαγών ή ταχύτερη διακίνηση, σχεδόν απρόσκοπτη διακίνηση,
ανθρώπων, κεφαλαίων, υπηρεσιών, είναι πάνω απ' όλα αυξηµένος
ανταγωνισµός, µε τα καλά που έχει αυτός σε ό,τι αφορά την
απόδοση του οικονοµικού συστήµατος, αλλά αναµφισβήτητα και µε
τις δυσκολίες που δηµιουργεί, τους κινδύνους κυρίως για εκείνους
που δεν είναι προετοιµασµένοι ως µέλη της κοινωνίας τους
ν'αντιµετωπίσουν τους όρους του αυξανόµενου ανταγωνισµού.
Τρίτη  επισήµανση  είναι  ότι  η  παιδεία  -και  µάλιστα  η  πρόσβαση
στη  σύγχρονη  γνώση,  που  συνδέεται  µε  τις  νέες  τεχνολογίες
και  την  πληροφορική-  µαζί  µε  τις  ευκαιρίες  που
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διανοίγει, αποτελεί και το νέο κριτήριο ανισότητας. Η κατάταξη
µεταξύ των κρατών, αλλά και οι διαχωρισµοί µέσα στις ίδιες τις
κοινωνίες, κυρίως πια θα γίνονται µε κριτήριο ποιος, είτε κοινωνία
αλλά είτε και πολίτης, θα έχει τη δυνατότητα ν' αξιοποιήσει αυτές τις
ευκαιρίες και ποιος θα έχει αποκλειστεί απ' αυτήν, γιατί δεν θα έχει
εφοδιαστεί µε τα αναγκαία και επαρκή εφόδια, άρα θα οδηγείται µε
µαθηµατική ακρίβεια στην περιθωριοποίηση.
Τέταρτον, η παιδεία έχει και έναν αναδιανεµητικό ρόλο. Και τι
εννοώ; Η ευκαιρία των εισοδηµατικά ασθενέστερων να µπορέσουν
να σταθούν στο σύγχρονο κόσµο, να ξεπεράσουν, αν θέλετε, το όχι
ικανοποιητικό σηµείο αφετηρίας τους, είναι οι λεωφόροι που
διανοίγονται από την παιδεία. Και τέλος, ειδικά για την Ελλάδα,
όπου θα επιµείνω πως έχουµε το µεγάλο δυνάµει στρατηγικό και
συγκριτικό πλεονέκτηµα, µπορεί και πρέπει να αποτελέσει
ουσιαστικό συντελεστή ανάπτυξης.
Η σηµερινή εικόνα θυµίζει ναυάγιο. Οι δαπάνες για την παιδεία
υπολείπονται δραµατικά όλων των χωρών της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. Οι απορροφήσεις από το δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης σε ό,τι αφορά την παιδεία κυµαίνονται στο 20%. Η δε
δήθεν µεταρρύθµιση που ορθώς αποκαλείται "απορρύθµιση της
παιδείας" έχει οδηγήσει σε µία άνευ προηγουµένου αναστάτωση.
Αναστάτωση προβλεπόµενη, γιατί έγινε µε προχειρότητα χωρίς
µελέτη, χωρίς σχεδιασµό και στην ουσία κατατείνει στο να
πολλαπλασιάζει τις εξετάσεις για τους µαθητές, να τους γεµίζει µε
άγχος και ανασφάλεια και από την άλλη πλευρά να επιβαρύνει
ιδιαίτερα τους οικογενειακούς προϋπολογισµούς. Με µέτριους
υπολογισµούς να σας πω µόνο ότι µία οικογένεια, που την
σπρώχνετε σήµερα να στείλει την κόρη ή τον γιο που φοιτά στη Β'
λυκείου, στο φροντιστήριο, θα επιβαρυνθεί επιπροσθέτως,
τουλάχιστον µε εκατό χιλιάδες. Θύµατα, λοιπόν, αυτών των
ερασιτεχνισµών είναι τα παιδιά, οι νέοι και οι οικογένειές τους.
∆ηλαδή σχεδόν το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Και το Μάη του
'98, όταν είχαµε προκαλέσει τη συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως
για θέµατα παιδείας, σας τα είχαµε επισηµάνει αυτά. Αλλά δεν
ακούγατε! Μάλιστα, είχατε φτάσει να λοιδωρείτε. Κωφεύατε µε
περίσσια αλαζονεία, απόµακροι από την πραγµατικότητα. Και
σήµερα παρακολουθείτε το ναυάγιο, που εσείς προκαλέσατε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανειληµµένα σάς έχω παρουσιάσει
τις θέσεις µας για την παιδεία. 'Οµως, ειδικά στο ζήτηµα αυτό
επιτρέψτε µου να επιµείνω ενώπιόν σας ότι εκεί που έχει φτάσει το
πράγµα δεν είναι πια τόσο αντικείµενο διαφορετικών θέσεων των
όποιων κοµµάτων, των όποιων προσώπων, όσο καλές και αν είναι
οι προθέσεις. Γιατί έχουµε µία κεκτηµένη, εξαιρετική πραγµατική
κοινή εµπειρία.
∆ηλαδή την εµπειρία ότι εδώ και πολλά χρόνια δήθεν
µεταρρυθµίσεις ή και ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις διαδέχονται η µια
την άλλη, όχι µόνο από κυβέρνηση σε κυβέρνηση, αλλά ακόµα
χειρότερα, από πρόσωπο σε πρόσωπο στην ίδια κυβέρνηση, µε
αποτέλεσµα και αν υπάρχουν ορισµένα θετικά στοιχεία να
πηγαίνουν χαµένα και τελικά να σπρώχνουν τους νέους
ανθρώπους σε αδιέξοδο.
Εµείς πιστεύουµε και το λέµε για µια ακόµα φορά ότι εδώ χρειάζεται
πάνω απ' όλα µεγάλη καρδιά, πάνω από κοµµατικές προτιµήσεις
και προκαταλήψεις. Χρειάζεται µια πολιτική που θα έχει ορίζοντα
εικοσαετίας και θα µας δεσµεύσει όλες και όλους, µια πολιτική που
θα έχει διαχρονικότητα και πάνω απ'όλα θα αποσκοπεί να κτίσει τη
σχέση εµπιστοσύνης µε τους πολίτες και κυρίως τους νέους. Αυτό
σηµαίνει µια διαδικασία απροσχηµάτιστου, απροκατάληπτου,
ουσιαστικού και ειλικρινούς εθνικού διαλόγου, αφού βέβαια
ανασταλούν οι επίµαχες ρυθµίσεις της απορύθµισης που
εισαγάγατε.
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας πω ότι είµαστε διατεθειµένοι να
βάλουµε νερό στο κρασί των δικών µας απόψεων για το τι θα
πρέπει να γίνει στην παιδεία. Και σας το λέω αυτό, γιατί εκτιµούµε
πως η προτεραιότητα να συµφωνήσουµε τουλάχιστον στα βασικά,
στα θεµελιώδη σηµεία σε µια µακρόπνοη πολιτική παιδείας είναι
πολύ µεγαλύτερη προτεραιότητα από τις όποιες σηµαντικές κατά

την άποψή µου και των συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας
επιµέρους απόψεις µας.
Επιτέλους, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κάντε κάτι θετικό.
∆είξτε ότι παίρνετε το µήνυµα τουλάχιστον σε αυτόν τον εθνικά τόσο
κρίσιµο τοµέα. Επιτέλους, ακούστε µας µόνο έστω σ'αυτό.
Σας θυµίζω ότι η δύναµη της αυτοκριτικής, η αναγνώριση του
λάθους, η υποχώρηση από λάθος, δεν είναι απόδειξη αδυναµίας,
αλλά είναι δείγµα δύναµης. Από το αν θα µας ακούσετε ή όχι σ'αυτό
το σηµείο, θα αποδείξετε κατά πόσον είστε οριστικά
προσανατολισµένοι σε µια πορεία διαρκώς µεγαλύτερης
αποδυνάµωσης.
Εδώ θέλω να κάνω µια παρατήρηση. 'Ακουσα τις τελευταίες ηµέρες,
µε λύπη, να επιχειρείται η µετάθεση των ευθυνών από το δραµατικό
ναυάγιο, στο οποίο έχετε σπρώξει την παιδεία, στα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης και µάλιστα στη Νέα ∆ηµοκρατία. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θέλω να σας θυµίσω ότι στη φιλοσοφία µας, στο
σύστηµα αξιών, ιδεών, αρχών που υπηρετούµε, οι διεκδικήσεις και
οι διαµαρτυρίες που αποβαίνουν σε βάρος των συµπολιτών µας,
δεν έχουν χώρο. ∆εν το κάναµε ποτέ, δεν το κάναµε για κανέναν και
για καµία.
Επειδή όµως επιχειρείτε να βρείτε φθηνούς τρόπους, τουλάχιστον
επιµερισµού των ευθυνών, θέλω να σας θυµίσω, ότι "στο σπίτι του
κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί".
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και αυτό, γιατί τις νοοτροπίες των καταλήψεων, του κλεισίµατος των
δρόµων, της περιφρόνησης προς τους συµπολίτες στη δηµόσια
υπηρεσία, του ξεγυµνώµατος συναδέλφων...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και της αµνηστίας µετά, µε
νόµο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): ...της κατάληψης και της καύσης νοµαρχιών, ακόµα
και της καύσης σηµαιών, εσείς τις διδάξατε.
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο µεγάλο ζήτηµα της
ελληνικής περιφέρειας. Και το λέω αυτό, διότι είναι ανιστόρητος
όποιος δεν αντιλαµβάνεται ότι το µέλλον της Ελλάδας είναι άρρηκτα
συνδεδεµένο µε την ισόρροπη ανάπτυξη, µ' άλλα λόγια µε την
ανάπτυξη της ελληνικής περιφέρειας. Εδώ θα θίξω δυο ζητήµατα.
Το πρώτο έχει να κάνει µε την αυτοδιοίκηση πρώτου και δευτέρου
βαθµού, από την οποία εξακολουθείτε να υπεξαιρείτε
θεσµοθετηµένους πόρους. Μιλάτε για αυτοδιοίκηση, αλλά στην
ουσία την υπονοµεύετε έτσι.
Το δεύτερο είναι ότι σ' αυτόν τον τοµέα -και µάλιστα µε πρόσφατες
τις εκλογές για την αυτοδιοίκηση- δίνεται µία µεγάλη ευκαιρία να
στηριχθούµε ως έθνος, ως λαός, ως κοινωνία πάνω της, για να
µπορέσει να διεκδικήσει εκείνα που χρειάζεται για τους πολίτες και
τις τοπικές κοινωνίες.
Θέλω νας σας πω ότι εµείς δεν είδαµε τα αποτελέσµατα των
εκλογών αυτών ως κοµµατική νίκη. Τα είδαµε ως νίκη για την
αυτοδιοίκηση και σας εξηγώ για µία ακόµα φορά γιατί. Γιατί
πιστεύουµε ότι στην αυτοδιοίκηση προέχει και πρέπει να
πρυτανεύει ο διεκδικητικός ρόλος έναντι της κεντρικής εξουσίας, ο
ρόλος της πρόταξης του συµφέροντος της τοπικής κοινωνίας.
Και λίγα λόγια τώρα για ένα τεράστιο ζήτηµα: αγροτικός τοµέας.
Εκεί τα πράγµατα ίσως είναι χειρότερα από όλες τις άλλες
περιπτώσεις ναυαγίου που σας περιέγραψα. Σύµφωνα µε την
EUROSTAT υπάρχει µία συνεχής διαχρονική πτώση του αγροτικού
εισοδήµατος. Το 1996 η πτώση ήταν στο 2,5%, το 1997 στο 2,6%
και το 1998 έφθασε στο 3,8%.
Σύµφωνα µε µελέτη του ΚΕΠΕ, τρία στα δέκα αγροτικά νοικοκυριά
ζουν  κάτω  από  το  όριο  της  φτώχειας.  Και  εδώ  η  πολιτική  σας
παραµένει  εκείνη  που  ήταν  πάντα,  µία  πολιτική  κοντόφθαλµη
που  προτάσσει  τις  κοµµατικές  σας  ή  µικροπολιτικές  σας
προτεραιότητες.  ∆ιακόσια  δισεκατοµµύρια  πεταµένα  για  χρέη
των  αγροτικών  συνεταιρισµών -προσοχή! Χωρίς
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κανένα κριτήριο νοµιµότητας και βιωσιµότητας. Αµετανόητοι
συνεχίζετε. Η ΕΛΑΙΟΥΡΓΙΚΗ έχει ξεπεράσει τα εβδοµήντα
δισεκατοµµύρια χρέος και δεν έχει καµία πιθανότητα, καµία ελπίδα
εξυγίανσης. Επιµένετε όµως.
Για την Αγροτική Τράπεζα ο απελθών πρώην ∆ιοικητής είχε πει το
1997, όταν αποµακρύνθηκε, ότι τα ανεπίδεκτα είσπραξης χρέη της
ΑΤΕ ξεπερνούσαν τα τετρακόσια εβδοµήντα δισεκατοµµύρια
(470.000.000.000) δραχµές. Είναι προφανές ότι τώρα είναι
περισσότερα. Γιατί το λέω αυτό; 'Οχι για να σας κουράσω µε
αριθµούς, αλλά γιατί αυτό αποδεικνύει για ποιο λόγο η ΑΤΕ, από
αρωγός του 'Ελληνα παραγωγού, από µέσο διευκόλυνσης στην
πρόσβασή του στο πιστωτικό σύστηµα, έχει γίνει εχθρός του,
τύραννος και διώκτης του. Ενώ επιδοτούνται τα επιτόκια κατά µία
και δύο ποσοστιαίες µονάδες, τελικά καταλήγουν στον παραγωγό
δύο και τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες πάνω από αυτά των
εµπορικών τραπεζών. Αυτή είναι η εξαθλίωση της αγροτικής σας
πολιτικής. Προσθέστε σ' αυτό ότι χάσαµε στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
όλες τις µάχες για όλα τα προϊόντα, για το βαµβάκι, για τον καπνό,
για το σκληρό σιτάρι, για τα οπωροκηπευτικά, για το ελαιόλαδο, για
το γάλα.
Και εδώ σας έχουµε κάνει προτάσεις, συγκεκριµένες προτάσεις.
Αφού είναι δύσκολο πράγµατι στον ανατέλλοντα πιο ανταγωνιστικό
κόσµο να πολεµήσουµε για αυξηµένες τιµές στήριξης, θα πρέπει να
κατευθυνθούµε σε µία αποτελεσµατική µείωση του κόστους
παραγωγής, κυρίως σε ό,τι αφορά τα καύσιµα, το ρεύµα και το ΦΠΑ
για τα αγροτικά µηχανήµατα.
Επιτέλους, είναι ανάγκη να καταλάβει ο Πρωθυπουργός ότι θα
πρέπει να διαπραγµατευθεί ο ίδιος -και σκληρά- για τα θέµατα που
αφορούν στον ελληνικό πρωτογενή τοµέα. Το κάνει ο Αθνάρ, το
κάνει ο Πορτογάλος, το κάνουν οι Πρωθυπουργοί όλων των
χωρών, που έχουν αγροτικά ενδιαφέροντα. Μόνο ο κ. Σηµίτης
απουσιάζει, µε αποτέλεσµα σήµερα να κινδυνεύουµε. Και δεν είναι
νέα απειλή η σταδιακή επανεθνικοποίηση της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής. 'Ολα αυτά είναι τεράστιας σηµασίας θέµατα, τα οποία
χρήζουν όχι θεωρητικών απαντήσεων, χρήζουν πολιτικών δράσεων
και απο αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν κρίνεσθε µόνο
εσείς, αλλά σε ένα βαθµό -και αυτό είναι το ατύχηµα- κρίνεται η
προοπτική για τους 'Ελληνες παραγωγούς.
Κυρίες και κύριοι συναδελφοι, το είπα και στην αρχή της οµιλίας
µου, θα το επαναλάβω και τώρα. Η κρίση που όλοι βιώνουµε θα
συνεχίσει να υφίσταται, εφόσον η παρούσα Κυβέρνηση παραµένει
στην εξουσία. Μια Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός που είναι
αποκοµµένοι από την κοινωνία, µια Κυβέρνηση και ένας
Πρωθυπουργός που είναι δραµατικά αποδυναµωµένοι, µια
Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός, που έχουν στήριγµά τους ένα
βαθιά διχασµένο κόµµα, µια Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός
που έχουν αποξενώσει το µέσο 'Ελληνα και που υπονοµεύουν
τελικά, µε την αναποτελεσµατικότητά τους, και την κοινωνική
συνοχή. Μια Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός που
καταφεύγουν µε περισσή αυταρέσκεια ολοένα και περισσότερο στη
δεικτολογία, γιατί χάνουν τη µάχη της καθηµερινότητας, τη µάχη της
πραγµατικότητας. Ζητούν από τους πολίτες να εµπιστευθούν τους
δείκτες που τους παρουσιάζουν και όχι εκείνα που οι πολίτες ζουν
στο πετσί τους και βιώνουν καθηµερινά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νεας ∆ηµοκρατίας)
Και έτσι ο µεν 'Ελληνας ζει το δύσκολο πρόβληµα της
πραγµατικότητας, της σκληρής πραγµατικότητας, ενώ οι άνθρωποι
της εξουσίας µε επικεφαλής τον Πρωθυπουργό, ζουν στον κόσµο
της φαντασίας, έναν κόσµο κατά φαντασία, όπου υποτίθεται ότι όλα
πάνε καλά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µας, πρώτη προτεραιότητα µέχρι
να κλείσει η σηµερινή θλιβερή σελίδα της πολιτικής µας πορείας του
τόπου, είναι να σταθούµε δίπλα στον πολίτη και τις αγωνίες του. Να
επισηµαίνουµε καθηµερινά και µε αυστηρότητα τις αδιέξοδες
επιλογές της Κυβέρνησής σας, να προβάλλουµε τις δικές µας
επιλογές. Επιλογές, που έχουν έναν άξονα να είµαστε
ασυµβίβαστοι µε τα φαινόµενα της παρακµής. Επιλογές που
οδηγούν τον τόπο στην αφετηρία για ένα νέο ξεκίνηµα µε
πρωτοπορία τους νέους ανθρώπους, για τους νέους ανθρώπους

στη χώρα µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς κοιτάζουµε προς την Ελλάδα
του αύριο, µία Ελλάδα όχι αγκιστρωµένη στο χθες, στις
προκαταλήψεις του χθες, στα χαρακώµατα του χθες. Τα
πραγµατικά και διογκούµενα προβλήµατα για την Ελληνίδα και τον
'Ελληνα, κυρίως για τους νέους ανθρώπους, δεν έχουν ούτε
χρώµατα ούτε στηρίζονται και κρίνονται σε βάση διχασµών πριν
από τριάντα ή πενήντα ή ογδόντα χρόνια. Εµείς θέλουµε µία
Ελλάδα πραγµατικά ανταγωνιστική, όχι ουραγό στις διεθνείς και
ευρωπαϊκές εξελίξεις, αλλά τουλάχιστον ισότιµη µε τη φιλοδοξία να
γίνει πάλι κάποτε πρωτοπόρος. Μία Ελλάδα, που θα δίνει ευκαιρίες
σε όλα της τα παιδιά, µία Ελλάδα που δεν θα αισθάνεται
αναγκασµένη να υιοθετεί δουλοπρεπείς συµπεριφορές, αλλά µία
Ελλάδα, που θα είναι µέσα στην ευρωπαϊκή οικογένεια, περήφανη,
µε αυτοπεποίθηση να προωθεί τη δική της ταυτότητα, τη δική της
πορεία, τη δική της πολιτική, τη δική της ζωτικότητα.
(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ταιριάζει στο λαό µας, δεν
ταιριάζει στις Ελληνίδες και στους 'Ελληνες η υστέρηση, η έλλειψη
αυτοπεποίθησης, ο ευνουχισµός. Αυτό το έθνος έχει µία πολύ
µακρά πορεία, για να συµβιβάζεται µε τέτοιους όρους. Είναι ανάγκη,
χρειάζεται επειγόντως ένα άλµα εποχής, ένα άλµα ποιότητας,
αποτελέσµατος, αξιοπιστίας.
Και είµαι βέβαιος ότι µαζί µε όλες τις υγιείς δυνάµεις αυτού του
τόπου, στο προσεχές µέλλον θα το επιτύχουµε.
Σας ευχαριστώ.
(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Γιάννος Παπαντωνίου έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω εγώ µετά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, κατά
σειρά, όπως έχουν ζητήσει µέχρι τώρα να µιλήσουν είναι: ο κ.
Παπαντωνίου, ο κ. Αρσένης, ο κ. Κολοζώφ. Εζήτησε τώρα και ο κ.
Σιούφας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Θα υπάρξει αντίλογος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ακούστε, κάποιος
πρέπει κάποτε να υπερασπιστεί και το Προεδρείο και τον
Κανονισµό. ∆εν είναι δυνατόν ο καθένας να βλέπει την πλευρά του,
µόνο αυτό που τον αφορά και τίποτε άλλο. ∆εν λειτουργεί το Σώµα
αλλιώς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΙΑΝNΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά το σύστηµα το
οποίο έχει εφαρµοσθεί από τη Νέα ∆ηµοκρατία στις τελευταίες
αντιπαραθέσεις στην Εθνική µας Αντιπροσωπεία, ο Πρόεδρός της ο
κ. Καραµανλής απέρχεται, επιλέγει τη φυγή από τη συζήτηση, το
διάλογο.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ο Πρωθυπουργός πού είναι;
ΓΙΑΝNΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Είναι αυτό ένα ακόµα δείγµα της πίστης σας στους
θεσµούς της δηµοκρατίας. Ο διάλογος είναι η βάση του
δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. Εσείς αποχωρείτε όταν κάνετε το
µονόλογό σας. ∆εν τολµάτε καν να ακούσετε την απάντηση. Και
είναι χαρακτηριστικό ότι µαζί µε τον Πρόεδρό σας οι περισσότεροι
από τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας έχουν αποχωρήσει
από την Αίθουσα. Είµαι υποχρεωµένος, αγαπητοί συνάδελφοι, να
καταδικάσω αυτήν την αντιδηµοκρατική συµπεριφορά.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Είναι σωστό ο Πρωθυπουργός
να µην παρίσταται όταν µιλάει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης; Είναι ντροπή!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε!
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ΓΙΑΝNΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): ∆εν µπορεί να διεξαχθεί έτσι διάλογος όταν
αποχωρεί η ηγεσία και η πλειοψηφία των Βουλευτών της Νέας
∆ηµοκρατίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Επρεπε να παρίσταται ο
Πρωθυπουργός. Το ήξερε ότι θα µιλούσε. Είναι ντροπή!
ΓΙΑΝNΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Αλλά, σε κάθε περίπτωση ο λαός µας ακούει, ο
λαός είναι ακροατής. Είµαι βέβαιος ότι στη µεγάλη κοινή γνώµη η
οποία είναι κοντά µας απόψε, υπάρχουν ψηφοφόροι της Νέας
∆ηµοκρατίας οι οποίοι κρίνουν και αξιολογούν την ηγεσία της όταν
προσφεύγει σ' αυτήν τη φυγή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Ο κύριος Πρωθυπουργός πού είναι;
ΓΙΑΝNΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Απαντώντας στον κ. Καραµανλή, είµαι
υποχρεωµένος να απαντήσω και σε κάποια συγκεκριµένα θέµατα
που έθεσε σε ό,τι αφορά την οικονοµική πολιτική αµφισβητώντας
πραγµατικότητες τις οποίες θα όφειλε να γνωρίζει εάν απλώς είχε
παρακολουθήσει µε προσοχή τις χθεσινές και προχθεσινές οµιλίες.
Επανήλθε ο κ. Καραµανλής στο θέµα της ένταξης -τη δήθεν
καθυστερηµένη- στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση της
Ευρώπης. Η πραγµατικότητα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πάρα
πολύ απλή: Εµείς στο πρόγραµµα σύγκλισης το οποίο καταρτίσαµε
και καταθέσαµε το 1994 είχαµε καταληκτικό χρόνο το 1998. Οι
άλλες έντεκα χώρες κρίθηκαν το 1998 µε βάση τα στοιχεία του
1997. Εµείς ουδέποτε επιδιώξαµε να µπούµε στην πρώτη ταχύτητα,
και αυτό όχι από καµία ηττοπάθεια. 'Ηταν η απλή αναγνώριση του
γεγονότος ότι το σηµείο εκκίνησης της χώρας µας -το έχω πει
χιλιάδες φορές, θα το ξαναπώ, δεν θα κουράζοµαι να το λέω- το
1993 ήταν τρεις µε τέσσερις φορές χειρότερο σε σχέση µε
οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα.
Να δώσω ένα παραστατικό παράδειγµα: Είχαµε ένα µαραθώνιο. Οι
άλλοι ξεκινούσαν από την Κηφισιά για το στάδιο και εµείς είµαστε
πίσω στο Μαραθώνα. ∆εν µπορούσαµε να τους φθάσουµε στην
πρώτη ταχύτητα. 'Ηταν αδύνατον γιατί αυτοί έπρεπε να κάνουν
δέκα χιλιόµετρα και εµείς σαράντα ή πενήντα χιλιόµετρα σε όλους
τους περίφηµους δείκτες -και θα αναφερθώ σ' αυτούς.
'Ενα δεύτερο σχόλιο αφορά την περίφηµη δηµοσιονοµική
πραγµατικότητα και το θέµα των εθνικών λογαριασµών. Θέλω να
τελειώσει αυτή η µάλλον ανόητη συζήτηση.
Η Ελλάδα, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, -όσοι
ελάχιστοι είστε παρόντες- πρέπει να γνωρίζετε ότι εφαρµόζει πλέον
το σύστηµα των ευρωπαϊκών εθνικών λογαριασµών, τους
ευρωπαϊκούς ορισµούς. Εσείς, η Νέα ∆ηµοκρατία, το ΠΑ.ΣΟ.Κ., το
∆Η.Κ.ΚΙ., το Κ.Κ.Ε., ο Συνασπισµός, µπορεί να έχει ένα δικό του
ορισµό για το δηµοσιονοµικό έλλειµµα. Αυτοί οι κοµµατικοί ορισµοί
δεν έχουν καµία απολύτως αξία, ούτε ο δικός σας ούτε ο δικός µας
ούτε του κ. Τσοβόλα ούτε του Συνασπισµού ούτε του Κ.Κ.Ε. Ο
καθένας µπορεί να ορίζει το έλλειµµα όπως του αρέσει. Αλλά, δεν
είναι εκεί το θέµα. Το θέµα είναι ότι υπάρχουν οι διεθνείς ορισµοί,
υπάρχουν οι ευρωπαϊκοί ορισµοί, και αυτούς εφαρµόζουµε και
είµαστε αναγκασµένοι να εφαρµόσουµε. Και βάσει αυτών
συγκρινόµαστε, βάσει αυτών αξιολογούµαστε και βάσει αυτών θα
ενταχθούµε στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση της
Ευρώπης. 'Οποιος θεωρεί ότι παραβιάζουµε τους κανόνες της
Ευρώπης, ας µας το πει. Αλλά, µας έχουν ελέγξει πριν από αυτόν
δεκάδες, εκατοντάδες στελέχη της Ευρωπαϊκής Στατιστικής
Υπηρεσίας που έρχονται εδώ επί βδοµάδες, επί µήνες και κοιτάνε
τα στοιχεία. 'Αρα, αυτή, επαναλαµβάνω, η ανόητη συζήτηση, ας
τελειώσει. ∆εν υπάρχουν ούτε προσαρµογές ούτε ο,τιδήποτε άλλο.
Υπάρχει απλώς η τήρηση, η ευλαβής, των κανόνων της
Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας.
'Ερχοµαι τώρα στο µείζον θέµα, το θέµα της δεικτολογίας. Η Νέα
∆ηµοκρατία, µε καθυστέρηση πολλών ετών, αναγκάστηκε να
παραδεχθεί την επιτυχία της κυβερνητικής µας πολιτικής. Βεβαίως,
πώς να εξηγήσει αυτό το γεγονός ότι πριν από µερικούς µήνες
έλεγε "αποτύχατε, είσαστε ανίκανοι, δεν θα µπείτε στην ΟΝΕ" µε

την πραγµατικότητα της ένταξης; Και εφεύρε ότι αγωνιζόµαστε για
τους δείκτες και παραλείπουµε να κοιτάξουµε την πραγµατική
οικονοµία.
Αλλά, ερωτώ, αγαπητοί συνάδελφοι, τι σηµαίνει "πραγµατική
οικονοµία"; Το γεγονός ότι ο πληθωρισµός έπεσε από το 14% στο
2% το 1999 δεν είναι ένας δείκτης που αφορά τον 'Ελληνα πολίτη;
∆εν αφορά τη νοικοκυρά, το συνταξιούχο, τον µισθωτό, ο οποίος
πάει στο σούπερ µάρκετ και βλέπει σταθερές τις τιµές, να µην
εξανεµίζονται τα πραγµατικά του εισοδήµατα µέσα από έναν
καλπάζοντα πληθωρισµό;
Ο δείκτης των επιτοκίων: Είναι δείκτης ονοµαστικός, ο οποίος είναι
έργο λογιστών και δεν έχει µία αποτύπωση στην τσέπη του κάθε
φορολογούµενου, του κάθε 'Ελληνα πολίτη; 'Οταν µία οικογένεια
έχει οικογενειακό εισόδηµα, ας πούµε, πεντακόσιες χιλιάδες
δραχµές και έχει ένα στεγαστικό δάνειο το οποίο έχει χρεωλύσιο µε
τόκους εκατόν πενήντα χιλιάδες κι αυτές οι εκατόν πενήντα χιλιάδες
γίνονται εβδοµήντα χιλιάδες µέσα σε λίγους µήνες, χάρη στη
µείωση των επιτοκίων, δεν είναι αυτό µία ουσιαστική αύξηση στο
διαθέσιµο εισόδηµα, στη κοινωνική ευηµερία, στην οικονοµική θέση
του εργαζόµενου, του µισθωτού, του συνταξιούχου, όλων εκείνων οι
οποίοι δεν έχουν πολλά εισοδήµατα και µετράνε και την τελευταία
δραχµή;
Οι επενδύσεις: 'Εχουµε το γεγονός ότι γίνονται δηµόσιες επενδύσεις
σήµερα στον τόπο µας της τάξεως των δύο τρισεκατοµµυρίων
διακοσίων δισεκατοµµυρίων (2.200.000.000.000) δραχµών. Είναι το
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, που παρουσιάζει µια αύξηση
τεράστια σε σχέση µε το παρελθόν, περίπου 18%.
'Εχουµε το γεγονός ότι γίνονται πολύ σηµαντικές ιδιωτικές
επενδύσεις -ο όγκος αυξάνει 10%- και από τις επενδύσεις αυτές εκ
των πραγµάτων δηµιουργούνται νέες θέσεις δουλειάς.
Ο Υπουργός κ. Λαλιώτης θα αναφέρει τις νέες θέσεις δουλειάς που
δηµιουργούνται από τα µεγάλα έργα εδώ στην Αττική και βεβαίως
σε όλον τον ΠΑΘΕ και στην Εγνατία και αλλού. Υπάρχουν χιλιάδες
νέοι και νέες που βρίσκουν δουλειά χάρις ακριβώς στην τεράστια
αύξηση δηµοσίων επενδύσεων.
Επίσης, επαναλαµβάνω ότι γίνονται και σηµαντικές ιδιωτικές
επενδύσεις. Προ ηµερών ήµουν στη Θράκη. Πραγµατικά είδα -δεν
θα έλεγα τη λέξη κοσµογονία, για να µην είµαι υπερβολικός- µία
οικονοµική άνθιση στη Θράκη, που ήταν άγνωστη πριν πέντε
χρόνια.
Ασφαλώς έχουµε πολλά ακόµα να κάνουµε για τη Θράκη και θα τα
κάνουµε, αλλά η πρόοδος τον τελευταίο καιρό είναι πράγµατι
εντυπωσιακή. Αυτή η πρόοδος προήλθε: Πρώτον, από
σηµαντικότατες δηµόσιες επενδύσεις, οι οποίες
πραγµατοποιήθηκαν εκεί. ∆εύτερον, από τις επιχορηγήσεις του
αναπτυξιακού νόµου, ο οποίος έδωσε γενναιόδωρα κίνητρα στη
Θράκη, κινήθηκαν οι ιδιώτες επιχειρηµατίες και υπήρξε αυτή η
θετικότατη εξέλιξη.
Τέλος, υπάρχει ανάπτυξη σε 3,5%. 'Οποιος το αµφισβητεί, νοµίζω
ότι κινείται στο δικό του κόσµο.
Μίλησε κάποιος εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά
αναφέρθηκε και ο κ. Καραµανλής, στη δήθεν έλλειψη πραγµατικής
σύγκλισης. Θα πρέπει να αστειεύεται.
Θυµίζω ότι το 1993 ο ρυθµός ανάπτυξης της Ελλάδας ήταν µείον
1,6%. Με µείον 1,6% θα χρειαζόµασταν εκατοµµύρια έτη, όχι για να
συγκλίνουµε µε την Ευρώπη, αλλά να µη φθάσουµε στον πάτο.
'Αρα, µε τι συγκρίνουµε τις επιδόσεις της σηµερινής Κυβέρνησης;
Με το µείον 1,6% το δικό σας του 1993 ή µήπως µε το 0,6% που
ήταν όλη η περίοδος της Νέας ∆ηµοκρατίας 1989-1993; Τότε δεν
συγκλίναµε καν. 'Ηµασταν κάτω από τον µέσο όρο της Ευρώπης.
'Αρα, πέφταµε στην κλίµακα της σύγκλισης.
Τώρα είµαστε µία µε µιάµιση µονάδα πάνω από την Ευρώπη, που
σηµαίνει ότι πλησιάζουµε. Βεβαίως, θέλουµε κάποια χρόνια για να
φτάσουµε από το 62% στο 100, αλλά µε µιάµιση µονάδα το χρόνο -
που ελπίζω να γίνει δύο και δυόµισι µονάδες τα
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επόµενα χρόνια- είναι θέµα ολίγων ετών.
Αυτό που πρέπει να συνειδητοποιήσετε είναι ότι επί των δικών σας
ηµερών δεν υπήρχε καµία προοπτική σύγκλισης, γιατί απλούστατα
υπήρχε αποµάκρυνση, υπήρχε απόκλιση. ∆εν συζητούσαµε αν θα
πλησιάσουµε γρήγορα ή αργά. Αυτό ήταν πολυτέλεια να το ρωτάµε.
∆εν ετίθετο καν θέµα να πλησιάσουµε, γιατί αποµακρυνόµασταν,
και αυτό λένε τα στοιχεία.
Είναι ντροπή, θα έλεγα, να επαναλαµβάνονται από Αρχηγό
κόµµατος και µάλιστα της µείζονος Αντιπολιτεύσεως, τα ίδια
τετριµµένα επιχειρήµατα, τα οποία έχουν καταρριφθεί κατά σύστηµα
απ' όλους τους οµιλητές της Κυβερνήσεως, αλλά και άλλων
κοµµάτων, θα έλεγα, ως προς το σηµείο της πραγµατικής
σύγκλισης.
'Αρα, πραγµατική σύγκλιση υπάρχει, προχωρεί µε έναν ρυθµό
µιάµιση µονάδα το χρόνο. Εκτιµώ ότι µετά το 2000, που θα πάει
ακόµα ταχύτερα εµπρός η οικονοµία, θα πάµε στις δύο µε διόµισι
µονάδες πάνω από την Ευρώπη. Κατά συνέπεια, αυτή η σύγκλιση
θα προχωρήσει, ελπίζω, µε σταθερό ρυθµό.
'Ερχοµαι τώρα στο θέµα των διαρθρωτικών αλλαγών. Σηµείωσα
στην πρώτη µου παρέµβαση ότι σε ένα πρόγραµµα είκοσι δύο
διαρθρωτικών αλλαγών η Κυβέρνηση ήδη υλοποίησε τις δεκατρείς.
∆εν θα τις επαναλάβω. 'Οµως, κάπου άκουσε, ή κάπου διάβασε ο
κ. Καραµανλής, φαντάζοµαι σε κάποιο περιοδικό, ότι είχε υποσχεθεί
η Κυβέρνηση µία µετοχοποίηση, ιδιωτικοποίηση το µήνα. Και είπε
µε τρόπο ευτελιστικό "τίποτα δεν κάνατε". Απλώς αποδεικνύεται για
µια ακόµα φορά ότι δεν παρακολουθεί τις εργασίες αυτού του
Κοινοβουλίου. Η αποχώρησή του είναι ενδεικτική αυτής της
νοοτροπίας.
Στις δεκατρείς αλλαγές που διάβασα χθες, αγαπητοί συνάδελφοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας -όσοι είστε παρόντες- περιλαµβάνονται επτά
µετοχοποιήσεις, ιδιωτικοποιήσεις. Θα τις διαβάσω πάλι, όχι τις
δεκατρείς, αλλά τις επτά µόνο. Τράπεζα Μακεδονίας Θράκης,
Ελληνικά Πετρέλαια, Τράπεζα Κρήτης, Τράπεζα Κεντρικής
Ελλάδος, ΟΤΕ, η Εταιρεία Χρηµατιστηρίου Αξιών Αθηνών και η
OLYMPΙC CATERING. 'Αρα, σε οκτώ µήνες κάναµε επτά
ιδιωτικοποιήσεις. Μόνο ένα µήνα δεν κάναµε ιδιωτικοποίηση. Αυτό
σας µάρανε; Αυτό το τεράστιο κενό στο πρόγραµµά µας, το οποίο
σας συνεκλόνισε και ανησυχείτε για το κατά πόσο προχωρεί η
Κυβέρνηση γοργά στο δρόµο των ιδιωτικοποιήσεων;
Βεβαίως, να προσθέσω και το εξής: 'Ησασταν Κυβέρνηση τριάµισι
χρόνια, µε µία πολιτική ιδιωτικοποιήσεων, µε µία πολιτική που
ακολουθήσατε από την πρώτη στιγµή. Εµείς µε αυτά που κάναµε
µόνο σε ένα χρόνο πήραµε έσοδα χίλια εξήντα δισεκατοµµύρια
(1.060.000.000.000) δραχµές. Επτακόσια είκοσι τα καθαρά έσοδα
και τα υπόλοιπα είναι τα έσοδα των προµετόχων. Χίλια εξήντα
δισεκατοµµύρια (1.060.000.000) δραχµές είναι 3,7% του
Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος.
Ας δούµε ποια ήταν τα δικά σας έσοδα. Τον πρώτο χρόνο µηδέν,
εκατό εκατοµµύρια (100.000.000) δραχµές. Το δεύτερο χρόνο, το
1991 εννοώ, τριακόσια εκατοµµύρια (300.000.000) δραχµές. Τον
τρίτο χρόνο, το 1992 εκατόν σαράντα δύο δισεκατοµµύρια
(142.000.000.000) δραχµές, ήταν η ΑΓΕΤ κυρίως και το 1993
πενήντα οκτώ δισεκατοµµύρια (58.000.000.000) δραχµές.
'Αρθροισµα, διακόσια δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) δραχµές.
Ακόµα και ανηγµένα σε σηµερινές δραχµές είναι τριακόσια
δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) δραχµές.
'Αρα, σε τέσσερα χρόνια κάνατε το 1/4 του δικού µας έργου σε ό,τι
αφορά έσοδα µετοχοποιήσεων, ιδιωτικοποιήσεων. Να το κάνω
αναλογικά, για να µη µου πείτε για τιµαριθµοποίηση και
πληθωρισµό, 1% του ΑΕΠ εσείς, 3,7% του ΑΕΠ εµείς σε ένα χρόνο.
Εσείς σε τριάµισι χρόνια 1%, εµείς 3,7% σε ένα µόλις χρόνο. Και
αυτό αναδεικνύει κάτι πολύ σηµαντικό. Αναδεικνύει την
αποτελεσµατικότητα της δικής µας προσέγγισης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Ενα χρόνο µόνο κυβερνάτε;
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών): Βεβαίως, η αποτελεσµατικότητα δεν φθάνει στα
άκρα. ∆εν µπορούµε εµείς να πειθαναγκάσουµε ή να
χειραγωγήσουµε τις αγορές. 'Οταν συµβαίνουν διάφορα πράγµατα,
βεβαίως µπορεί να πάµε και σε αναβολές. Κάναµε, όµως, επτά
ιδιωτικοποιήσεις σε οκτώ µήνες. Μία µετοχοποίηση ιδιωτικοποίηση,
κάθε τριάντα πέντε µέρες περίπου, αντί τριάντα που πράγµατι ήταν
στο πρόγραµµά µας, αν αυτό σας ενόχλησε τόσο πολύ.
'Ερχοµαι τώρα στο σηµαντικό θέµα του αγροτικού τοµέα.
∆ηµαγώγησε ο κ. Καραµανλής για τους αγρότες και δηµαγώγησε
για τους αγρότες, όταν είναι γνωστό ότι η κρίση που διέρχεται η
ελληνική κοινωνία είναι µία βαθιά διαρθρωτική κρίση που συνδέεται
µε τις γνωστές παγκόσµιες εξελίξεις της απελευθέρωσης της
αγοράς αγροτικών προϊόντων και του οξύτατου ανταγωνισµού. Η
δική µας Κυβέρνηση, όµως, έχει ασκήσει στο σηµείο αυτό µία πάρα
πολύ θετική και ενεργό πολιτική.
Θυµίζω τα εξής σηµεία: Το πρώτο είναι φορολογικά µέτρα και είναι
η µείωση του φόρου στο πετρέλαιο κίνησης για τους αγρότες, που
είναι µία σηµαντικότατη κίνηση, η οποία πιστεύω ότι έχει εκτιµηθεί
στο σωστό της µέτρο.
Μία δεύτερη κίνηση ήταν η σύσταση ταµείου ασφάλισης για τους
αγρότες. Πρέπει να µας ακούσουν οι αγρότες, να το θυµόµαστε
αυτό. Είναι µία σηµαντικότατη κίνηση που διασφαλίζει την αγροτική
οικογένεια σε όλην τη διάρκειά της, σε όλες τις γενιές.
Μία τρίτη κίνηση ήταν η συνεχής εγγύηση αυξήσεων στις συντάξεις
του ΟΓΑ. Τώρα είναι κατοχυρωµένο αυτό. Παλαιότερα, γνωρίζετε
πολύ καλά, ιδιαίτερα οι συνάδελφοι που είναι από αγροτικές
περιοχές, τι συνέβαινε. Για όλην τη διάρκεια της θητείας µιας
κυβερνήσεως ήταν παγωµένες οι συντάξεις του ΟΓΑ και τρεις ή έξι
µήνες πριν τις εκλογές ο Υπουργός Γεωργίας και ο Πρωθυπουργός
της εποχής έκαναν µία αύξηση καθαρά για προεκλογικούς λόγους.
Αυτά ανήκουν σε ένα παρελθόν, το οποίο δεν θέλουµε να
επαναφέρουµε. Τώρα έχουµε θεσµοθετήσει τις συνεχείς και
ουσιαστικές αυξήσεις στις αγροτικές συντάξεις του ΟΓΑ κάθε χρόνο.
Το επόµενο σηµείο είναι πολύ σηµαντικό επίσης. Ο τοµέας
"γεωργία" είναι ο πρωταθλητής στο ∆εύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης. Γνωρίζετε, υποθέτω, όλοι σας ότι στον τοµέα "γεωργία"
έχουµε απορρόφηση 100% ήδη από φέτος, πριν τελειώσει το
∆εύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο στήριξης. Είναι µία σηµαντική συµβολή
στην ανταγωνιστικότητα της ελληνικής γεωργίας που θέλω να
ελπίζω ότι είναι και ο βασικός µοχλός για να ξεπεράσει η γεωργία τα
µεγάλα της διαρθρωτικά προβλήµατα.
Τέλος αναδιαρθρώνουµε τους συνεταιρισµούς. 'Ολοι γνωρίζουµε ότι
είναι ο µεγάλος ασθενής του αγροτικού χώρου, αλλά µε τις
ρυθµίσεις και της Αγροτικής Τράπεζας και τον εκσυγχρονισµό της
ίδιας της Αγροτικής Τράπεζας της Ελλάδας, πιστεύω ότι θα γίνει ένα
σηµαντικό βήµα και σ' αυτήν την κατεύθυνση.
Φόροι. Επανήλθε ο κ. Καραµανλής, αλλά πιστεύω µε άδειο τουφέκι
χωρίς σφαίρες. Κανένας νέος φόρος, όλοι το αντιλαµβάνονται.
Καµιά αύξηση σε παλαιό φόρο και το απέδειξε ο κ. ∆ρυς στην
παρέµβασή του προχθές, καµιά απολύτως. Κανείς συντελεστής δεν
αυξάνει. Η αύξηση των φορολογικών εσόδων είναι προφανής, όσο
υπάρχει πληθωρισµός και όσο υπάρχει αύξηση των εισοδηµάτων.
Αλλά δεν υπάρχει καµιά απολύτως αύξηση σε συντελεστή.
Τέλος, µείωση φόρων. Είπα στην προηγούµενη οµιλία µου πέρυσι
στον προϋπολογισµό ότι ήθελα να ελπίζω ότι θα ήµουν ο τελευταίος
Υπουργός Οικονοµικών, που θα επέβαλε φόρους. Φέτος αρχίζουµε
να µειώνουµε. Και ξεκινάµε από τους έµµεσους φόρους, τη βενζίνη,
το πετρέλαιο θέρµανσης, το αυτοκίνητο, το τιµολόγιο της ∆ΕΗ.
Χάνουµε εκατόν εβδοµήντα δισεκατοµµύρια (170.000.000.000)
δραχµές από τον Προϋπολογισµό, για να στηρίξουµε αυτήν την
αντιπληθωριστική προσπάθεια.
Αυτό που µπορώ να πω τώρα, είναι ότι εντός του 1999 θα ξεκινήσει
ένας ευρύς διάλογος µε τους κοινωνικούς εταίρους, για να
προγραµµατίσουµε πλέον ουσιαστικές ελαφρύνσεις στη
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φορολογία εισοδήµατος για τον Προϋπολογισµό του 2000.
Φέτος ήταν το έτος µείωσης της έµµεσης φορολογίας, εκατόν
εβδοµήντα δισεκατοµµύρια (170.000.000.000) δραχµές, του χρόνου
θα είναι το έτος µείωσης της άµεσης φορολογίας, της φορολογίας
εισοδήµατος και ο προσανατολισµός βεβαίως θα είναι τα χαµηλά
και τα µεσαία εισοδήµατα, τα οποία πρέπει να κερδίσουν πλέον
µέσα από τη γενικότερη δηµοσιονοµική εξυγίανση και µέσα από την
πρόοδο της οικονοµίας.
'Ερχοµαι τέλος στο θέµα των πόρων από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Ο κ.Πάχτας στη χθεσινή του οµιλία έδωσε στοιχεία, τα οποία δεν
αµφισβητήθηκαν και θέλω να τα επαναλάβω πάρα πολύ συνοπτικά.
Στις δεσµεύσεις πιστώσεων από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, δηλαδή
στα λεφτά τα οποία έχουµε πλέον δεσµεύσει στον κοινοτικό
προϋπολογισµό, φθάσαµε στο 80% του δικού µας προγράµµατος.
Το έχουµε δεσµεύσει ήδη, έχουµε απορροφήσει το 60%, αλλά
έχουµε δεσµεύσει το 80%. Ο µέσος όρος των υπόλοιπων
δεκατεσσάρων χωρών είναι 73%. Είµαστε πάνω από το µέσο όρο,
είµαστε στην τέταρτη θέση από τις δεκαπέντε και έχουµε κάτω από
µας, κάτω από την τέταρτη θέση, τις περισσότερες άλλες χώρες,
προφανώς, και κυρίως τις χώρες της συνοχής, όπως η Ισπανία και
η Πορτογαλία.
Ειδικά στο Περιφερειακό Ταµείο, που είναι το ταµείο των έργων,
που είναι το έργο το ορατό, το παραγόµενο έργο, εκεί είµαστε
ακόµα καλύτερα. ∆εσµεύσαµε το 86%, ο µέσος όρος παραµένει
73% για τους άλλους και είµαστε στη δεύτερη θέση στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Πρώτο είναι το Λουξεµβούργο που
διαχειρίζεται ένα ασήµαντο πρόγραµµα.
'Αρα στις δεσµεύσεις είµαστε οι πρώτοι και στις πληρωµές
ακολουθούµε µε πάρα πολύ µικρή απόσταση. 'Αρα δεν υπάρχει
καµία απολύτως δυνατότητα, κανένα απολύτως περιθώριο να χαθεί
οποιοδήποτε ECU από την απορρόφηση του ∆εύτερου Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης.
Τέλος, όσον αφορά το θέµα του Τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης, είπε ο κ. Καραµανλής ότι δεν έχει εµπιστοσύνη στην
Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. για να διαπραγµατευθεί. Ποιος µιλάει σε
ποιον; Ξεχνάει ο κ. Καραµανλής και η Νέα ∆ηµοκρατία ότι ο
Ανδρέας Παπανδρέου και η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. άσκησαν
βέτο, τότε, στη διεύρυνση της Ισπανίας και της Πορτογαλίας, για να
διεκδικήσουν ένα σηµαντικό µερίδιο από τα Μεσογειακά
Ολοκληρωµένα Προγράµµατα;
Και µέσα από αυτόν το χειρισµό, το θαρραλέο, τον τολµηρό και
αποφασιστικό -και ήµουν παρών τότε σαν σύµβουλός του για
θέµατα Ευρωπαϊκής 'Ενωσης- ουσιαστικά εξαπλασιάστηκε η
προσφορά του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου για να καλύψει τις
ελληνικές απαιτήσεις για τα Μεσογειακά Ολοκληρωµένα
Προγράµµατα;
Ξεχνάει η Νέα ∆ηµοκρατία και ο κ. Καραµανλής ότι τα ίδια στελέχη
ή περίπου τα ίδια στελέχη, ο κ. Πάγκαλος, η κ. Παπανδρέου, ο κ.
Σηµίτης, έχουµε δώσει µάχες συστηµατικά σε συµβούλια Υπουργών
επί σειρά ετών για τα εθνικά µας συµφέροντα και έχουµε πετύχει το
στόχο µας µε την κάλυψη του Ανδρέα Παπανδρέου πριν, του
Κώστα Σηµίτη σήµερα; Αυτή η Κυβέρνηση είναι κατ'εξοχήν
Κυβέρνηση, που δίνει µάχες και τις κερδίζει.
Πιστεύω ότι και τη φορά αυτή θα έχουµε ένα ανάλογο θετικό
αποτέλεσµα. 'Εχουµε συγκροτήσει ένα ισχυρό µέτωπο µε την
Ισπανία, την Πορτογαλία και την Ιρλανδία, έχουµε υποβάλει από
κοινού προτάσεις µε κοινή µας επιστολή προς την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για τα µείζονα θέµατα της διαπραγµάτευσης. 'Εχουµε
δυνατότητα µπλοκαρίσµατος, γιατί η Ισπανία είναι µεγάλη χώρα και
έχει και πολλές ψήφους στο Συµβούλιο Υπουργών και εκτιµώ ότι το
τελικό αποτέλεσµα θα είναι θετικό για τη χώρα µας.
Σε καµία περίπτωση δεν πρόκειται να πάµε κάτω απ' αυτά που
έχουµε. Θα έχουµε αυξήσεις σε σχέση µε τις τρέχουσες εισροές
από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η χώρα βρίσκεται σε µία
δυναµική πορεία. 'Ολος ο διεθνής Τύπος, όλοι όσοι έρχονται στην
Ελλάδα -διότι καµιά φορά εµείς οι 'Ελληνες δεν έχουµε τόσο καλή
οπτική εικόνα όσων συµβαίνουν στον τόπο µας, αλλά έχει σηµασία

πώς µας βλέπουν και οι ξένοι- διαπιστώνουν ότι είναι µία χώρα µε
υψηλούς ρυθµούς αλλαγών. Υπάρχουν επενδύσεις, οι οποίες
γίνονται. Η Ελλάδα είναι ένα εργοτάξιο.
Το επενδυτικό πρόγραµµα, το οποίο εφαρµόζει αυτή η Κυβέρνηση,
είναι ίσως το µεγαλύτερο επενδυτικό πρόγραµµα όλου του 20ού
αιώνα. Υπάρχει ανάπτυξη, το 3,5%, που βαίνει ανοδικά, και
υπάρχουν διαρθρωτικές αλλαγές σε όλους περίπου τους τοµείς της
εθνικής µας οικονοµίας, µεταφορές, ασφαλιστικό, εργασιακά,
δηµόσιες επιχειρήσεις.
Προχωρούµε, όµως, µε διάλογο και µαζί µε την κοινωνία.
Βρισκόµαστε στο κατώφλι µιας νέας εποχής. Ο δρόµος βέβαια ήταν
ανηφορικός, ήταν δύσβατος. Φθάνουµε, τώρα, στο τέρµα και ο
ελληνικός λαός οφείλει να το γνωρίσει. Πέρασε ουσιαστικά η
περίοδος της σποράς και φθάνουµε στην περίοδο της συγκοµιδής
των καρπών αυτής της δύσκολης προσπάθειας.
'Εχω την αίσθηση ότι αυτή η Κυβέρνηση, στην οποία έχω την τιµή
να µετέχω υπό τον Κώστα Σηµίτη και πριν µε τον Ανδρέα
Παπανδρέου, οικοδόµησε µια καινούρια Ελλάδα. Τώρα, στα χρόνια
που έρχονται, θα έχουµε αυξηµένες δυνατότητες για να
ανταποκριθούµε στις προσδοκίες του λαού µας για ευηµερία και
δικαιοσύνη. Μόνο από τη µείωση των τόκων, την οποία ανέφερα, ο
κρατικός Προϋπολογισµός -και µιλάω σαν Υπουργός Οικονοµικών-
θα έχει µία αυξηµένη δυνατότητα περίπου επτακόσια
δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) δραχµές για να στηρίξει τον
προϋπολογισµό της υγείας, της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, των
συντάξεων, της απασχόλησης.
Αλλά κυρίως µπαίνουµε σε µία περίοδο ραγδαίας ανάπτυξης. Μην
ξεχνάµε ότι το κλειδί για την κοινωνική δικαιοσύνη είναι οι πόροι
που προκύπτουν από την αυξανόµενη παραγωγή, από τα
αυξανόµενα εισοδήµατα. Και ήδη φθάσαµε το 3,5%, χωρίς να
έχουµε µπει στην ΟΝΕ και µάλιστα εν µέσω µιας έντονης και
παρατεταµένης διεθνούς κρίσης. Εκτιµώ ότι µετά το 2000 θα πάµε
σε ανώτερους ρυθµούς, στο 4,5% ίσως στο 5%, που θα
δηµιουργήσουν νέες δυνατότητες για ευηµερία και δικαιοσύνη.
Οδηγήσαµε τη χώρα πέντε χρόνια µε επιτυχία και µε βάση αυτήν
την επιτυχία θα διεκδικήσουµε και πάλι την εντολή του ελληνικού
λαού, πρώτον, για να ολοκληρώσουµε το έργο της ανοικοδόµησης,
το οποίο ξεκινήσαµε, αλλά και δεύτερον, για να είµαστε εµείς που
θα διανείµουµε τους καρπούς αυτής της µεγάλης δικής του
επιτυχίας. Και θα κερδίσουµε αυτές τις εκλογές. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Σιούφα, πρέπει να
δώσω το λόγο στον κ. Αρσένη, όπως και θα γίνει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα συνέβη το
πρωτόγνωρο στα είκοσι πέντε χρόνια της µεταπολίτευσης: Την ώρα
που µιλούσε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο
Πρόεδρος της Κυβέρνησης να απουσιάζει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν είναι πρωτόγνωρο
πάντως.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Θέλω να το σηµειώσω και να το
καταγγείλω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Να µας πείτε πότε ξαναέγινε
αυτό. Ο Παπανδρέου ήταν πάντοτε παρών όταν µιλούσα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Η υποβάθµιση του Κοινοβουλίου που
πραγµατοποίησε σήµερα ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης µόνο µία
εξήγηση µπορεί να έχει, κύριε Πρόεδρε. Ο Πρωθυπουργός δεν ήλθε
γιατί δεν άντεχε το σφυροκόπηµα που του έκανε ο Πρόεδρος της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Και πλέον τούτου, κύριε Πρόεδρε, προφανώς
θα ήταν κλεισµένος σ' αυτό που εµείς λέµε "στο γυάλινο πύργο
του".
Αλλά θέλω -και κλείνω µε αυτό- να δώσω και µία απάντηση στον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας που επανέλαβε ...
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Σιούφα, µπορείτε
να αναφερθείτε εν εκτάσει στην κανονική οµιλία σας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα έχετε δέκα λεπτά να
µιλήσετε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Αν δεν µε διακόπτατε, θα είχα τελειώσει.
Επανέλαβε τα γνωστά παραµύθια, αλλά ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα διαµαρτυρηθούν
άλλοι, διότι δεν θα τους δώσω το λόγο ...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όσο καιρό είναι Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας δεν ήλθε ούτε µία φορά στο Κοινοβούλιο να
απαντήσει στις επερωτήσεις όλων των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης. Αυτός είναι ο σεβασµός του κ. Παπαντωνίου στο
Κοινοβούλιο για το οποίο µίλαγε πριν από λίγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων έχει το λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συνηθίζουµε να
υπερβάλουµε σε αυτήν την Αίθουσα.
'Ακουσα µε µεγάλη προσοχή τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Αυτό δεν ήταν σφυροκόπηµα, ήταν µια άψυχη
έκθεση επί παντός επιστητού, αλλά χωρίς να κάνει συγκεκριµένες
προτάσεις και αναφορά στον Προϋπολογισµό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Το σφυροκόπηµα ήλθε µετά όταν µίλησε ο κ. Παπαντωνίου και
προνόησε ο κ. Καραµανλής να φύγει.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Ο Σηµίτης πού είναι;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ τη
συζήτηση επί του Προϋπολογισµού δεκαοκτώ χρόνια και είναι η
πρώτη φορά που αισθάνοµαι τόσο έντονα την αµηχανία που
διακατέχει το χώρο της Αντιπολίτευσης, µια αµηχανία που πηγάζει
σαφώς από την αδυναµία της να αρθρώσει ένα συγκροτηµένο
πολιτικό λόγο, µε τεκµηριωµένα πολιτικά και οικονοµικά
επιχειρήµατα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Οχι και έτσι, κύριε Υπουργέ!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Η συζήτηση δεν είναι συζήτηση επί του
Προϋπολογισµού. Είναι συζήτηση για θέµατα που αφορούν
συγκεκριµένα, µεµονωµένα κεφάλαια, χωρίς καµιά αναφορά στην
εσωτερική οικονοµική συνοχή του Προϋπολογισµού και στις
πολιτικές του διαστάσεις.
Είναι σαφές -και κανείς δεν µπορεί να το αποφύγει αυτό- ότι ο
Προϋπολογισµός είναι επιστέγασµα µιας µακράς, επίπονης, αλλά
αποτελεσµατικής πορείας της Κυβέρνησης προς τη νοµισµατική και
ονοµαστική σύγκλιση, προς την ΟΝΕ.
Υπεύθυνη θέση από τη µεριά της Αντιπολίτευσης θα ήταν σήµερα
να αναγνωρίσει αυτήν την πραγµατικότητα και, στο πλαίσιο αυτής
της πετυχηµένης πορείας, να κάνει τις δικές της παρατηρήσεις και
τη δική της κριτική.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Για µια ακόµη φορά, όµως, η Αντιπολίτευση παίρνει τον ολισθηρό
δρόµο και καταφεύγει στην κινδυνολογία. Παίρνοντας ορισµένα
συγκεκριµένα στοιχεία από εδώ και από εκεί, προσπαθεί να
δηµιουργήσει µία εντύπωση καταστροφής ή ναυαγίων.
Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης βλέπει ναυάγια
παντού. Είναι δικαίωµά του να βλέπει µε τα δικά του τα γυαλιά την
πραγµατικότητα. 'Ισως να εκφέρει τη δική του προαίσθηση και να
βλέπει το δικό του ναυάγιο, έτσι όπως οδηγεί τη Νέα ∆ηµοκρατία
και έτσι όπως απευθύνει τον πολιτικό του λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Ως προς την κινδυνολογία, όµως, που γίνεται εδώ, σε αυτήν την
Αίθουσα, πρέπει να πούµε ότι η Αίθουσα αυτή έχει και µία
συλλογική µνήµη.

Σκεφθήκατε, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, πόσες φορές
έχετε προφητεύσει την κατάρρευση της οικονοµίας, την καταστροφή
όλων των χώρων της οικονοµίας και της κοινωνίας και πόσες φορές
πέσατε έξω;
Θα ήταν, νοµίζω, καλή άσκηση για σας, αν πάρετε τους παλιούς
σας λόγους, αυτούς που κάνατε από το 1993 και µετά, τι λέγατε
κάθε χρόνο ότι θα γίνει και δεν έγινε.
Ε, λοιπόν, η ζωή σας έχει αφήσει πίσω και είναι καιρός επιτέλους
να αφήσετε την κινδυνολογία και να ασκήσετε µία υπεύθυνη κριτική,
έναν δηµοκρατικό έλεγχο σε µια πορεία που είναι σταθερή και είναι
µια πορεία που την έχει ανάγκη ο ελληνικός λαός.
Σε αυτήν την κινδυνολογία θύµα είναι και η παιδεία. ∆ιαισθάνεται
τώρα η Νέα ∆ηµοκρατία ότι ο επόµενος µεγάλος χώρος των
διαρθρωτικών αλλαγών είναι η παιδεία και δεν κάνει
εποικοδοµητική κριτική. Προσπαθεί να κατεδαφίσει την
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, πριν ακόµα εφαρµοστεί µε
καταστροφολογία, προσπαθώντας να βοηθήσει και αυτή να
δηµιουργηθεί ένα αποσταθεροποιητικό περιβάλλον, που θα
αποπροσανατολίσει τον ελληνικό λαό, την εκπαιδευτική κοινότητα
από µία πορεία που ήδη έχει αρχίσει.
'Οπως απέτυχε και στην αποσταθεροποιητική της πολιτική για την
πορεία µας προς την ΟΝΕ, θα αποτύχει και η πολιτική της, όσον
αφορά την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, που προχωράει, θα
προχωρήσει και το 2000, όταν θα παρουσιαστούµε στις εθνικές
εκλογές στον ελληνικό λαό, θα έχουµε ένα σηµαντικό έργο να
παρουσιάσουµε στον 'Ελληνα πολίτη. Θα του παρουσιάσουµε µία
παιδεία που θα είναι η παιδεία για τον 21ο αιώνα.
Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης απήγγειλε ουσιαστικά
το προοίµιο "Παιδεία 2000". Είναι το φυλλάδιο του ΠΑΣΟΚ για τις
διαστάσεις της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. Τον συγχαίρω για το
ότι είναι καλός µαθητής. ∆εν είπε, όµως, σε ποια άλλα πράγµατα
διαφωνεί, τι προτείνει ο ίδιος και πού στέκεται σήµερα απέναντι σε
συγκεκριµένα πολιτικά και κοινωνικά γεγονότα.
Νοµίζω, ότι η ανησυχία της Νέας ∆ηµοκρατίας για το χώρο της
παιδείας, οφείλεται ακριβώς σ' αυτό. Γιατί η παιδεία θα είναι ένας
κεντρικός πολιτικός και κοινωνικός χώρος των εξελίξεων από εδώ
και πέρα.
Πολλοί ρωτάνε, µετά την ΟΝΕ τι; Απαντώ, χωρίς κανένα ενδοιασµό,
µετά την ΟΝΕ: Παιδεία. Τα έθνη θα κριθούν από την
ανταγωνιστικότητά τους και θα κριθούν από την επένδυση που θα
κάνουν στη νέα γενιά και στην παιδεία. Μετά την ΟΝΕ, το ΕURO,
θα έχουµε κοινό νόµισµα. Το νόµισµα θα κυκλοφορεί στην ενιαία
αγορά και µε αυτό το νόµισµα θα πληρώνονται και θα πληρώνουν
οι πολίτες της Ευρώπης. Ο πολίτης που θα έχει το πάνω χέρι, θα
είναι ο πολίτης ο οποίος είναι εξοπλισµένος µε µια σύγχρονη
παιδεία, που θα µπορεί να ανταποκριθεί στις προκλήσεις του 21ου
αιώνα, µέσα σε µία ανταγωνιστική αγορά, µέσα σε µία αγορά που η
τεχνολογία αλλάζει τις παραµέτρους ταχύτατα.
Το Ελληνόπουλο, το δικό µας το παιδί, σε λίγα χρόνια θα έχει να
αντιµετωπίσει το Γαλλόπουλο µε το Μπακαλορεά, το
Γερµανόπουλο µε το Αρµπιτούρ. Και εµείς πρέπει να πούµε την
αλήθεια στη νέα γενιά. Εµείς θα πρέπει να πούµε στα παιδιά ότι
πρέπει και τα ίδια να πάρουν τη δική τους ευθύνη, να τα
βοηθήσουµε να προχωρήσουν σε µία παιδεία που τους αξίζει, σε
µία παιδεία που την έχουν ανάγκη, για να σταθούν στα πόδια τους
και να είναι ανταγωνιστικά. Είναι ωραίο να χαϊδεύεις τα αυτιά των
παιδιών, αλλά είναι επικίνδυνο να τους καλλιεργείς ψευδαισθήσεις,
ότι πηγαίνοντας προς τα πίσω, µην αλλάζοντας, καλλιεργώντας την
κουλτούρα της ήσσονος προσπάθειας, θα µπορέσει αυτός ο τόπος
να πάει µπροστά. Πρέπει να πούµε στα παιδιά την αλήθεια ότι
τώρα, όχι αύριο, πρέπει να αρχίσουµε να αλλάζουµε την παιδεία.
Πρέπει να βοηθήσουµε αυτά τα παιδιά να έχουν το σωστό
εξοπλισµό και µπορούµε να το κάνουµε αυτό, χωρίς να
δηµιουργούνται φοβίες και αβεβαιότητες στα ίδια τα παιδιά. Αυτή
είναι η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση που έχουµε αρχίσει. Η
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση έχει αρχίσει µετά από πολλή µελέτη,
µετά από πολύ διάλογο και τα βήµατά της είναι προγραµµατισµένα
και µελετηµένα.
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Λέγεται, ότι αυτή η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση έγινε έτσι
εσπευσµένα, χωρίς προετοιµασία. Γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι τα στοιχεία της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης
πηγάζουν από προτάσεις του ΠΑΣΟΚ από το 1993. 'Ηταν
πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ το πλαίσιο της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης που εφαρµόζουµε σήµερα. Και ήταν πρόταση του
ΠΑΣΟΚ στις εκλογές του 1996. Και αυτό που εφαρµόζουµε σήµερα
είναι εντολή του ελληνικού λαού, να προχωρήσουµε µε αυτές τις
σταθερές της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆ιάλογος έγινε µε όλους τους εκπαιδευτικούς φορείς. ∆ιάλογο
ζητάει σήµερα ο κ. Καραµανλής. Ο κ. Καραµανλής ζητάει διάλογο
σήµερα, µετά από δεκαπέντε µήνες που η Κυβέρνηση του
απηύθυνε πρόσκληση να συµµετάσχει σε µία διακοµµατική
συζήτηση για την παιδεία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την 1η Αυγούστου του 1997, όταν το
Υπουργικό Συµβούλιο οµόφωνα ενέκρινε το πλαίσιο της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, εκ µέρους της Κυβέρνησης
απηύθυνα επιστολές και στον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και σε όλα τα κόµµατα του Εθνικού Κοινοβουλίου.
Και ζήτησα εκπροσώπηση, σε διακοµµατική επιτροπή, για να
συζητηθεί το πλαίσιο της παιδείας, πριν καταθέσουµε στη Βουλή
νοµοσχέδιο για να προχωρήσουµε.
Η απάντηση των κοµµάτων και συγκεκριµένα του κ. Καραµανλή,
που δίστασε στην αρχή, ήταν αρνητική. ∆εν δέχθηκε τότε, στη
διαµόρφωση µιας πολιτικής, το διάλογο. Και έρχεται τώρα, που
είµαστε στα µέσα του δρόµου, που εφαρµόζουµε µε επιτυχία την
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση και λέει τι; Να γυρίσουµε, λέει, το ρολoί
πίσω. Να πάρουµε πίσω το νόµο, να ξανασυζητήσουµε τα πάντα
και, αν συµφωνήσει, τότε να προχωρήσουµε µπροστά. Ε, βέβαια
δεν θα το κάνουµε αυτό.
Αλλά θα δώσουµε στον κ. Καραµανλή µια δεύτερη ευκαιρία. Θα του
πούµε, ναι, θέλετε διάλογο; Βεβαίως να κάνουµε διάλογο.
Υπάρχουν και πολλά θέµατα ακόµα, τα οποία είναι υπό συζήτηση.
Και ευχαρίστως να κάνουµε διάλογο για πέντε-έξι θέµατα, τα οποία
έθεσα στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Εµείς έχουµε
καταθέσει τις δικές µας προτάσεις και εκεί θέλω να δω την ευθύνη
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και των άλλων κοµµάτων, να
κάνουν πραγµατικά προτάσεις για τη διαµόρφωση µιας
διακοµµατικής συµφωνίας, όχι σε πράγµατα που το Κοινοβούλιο
έχει ήδη αποφασίσει, όχι σε θέµατα που έχει προχωρήσει η
Κυβέρνηση, αλλά σε θέµατα που είναι ακόµα ανοιχτά.
∆εν κάνουµε, λέει, διάλογο µε τους εκπαιδευτικούς φορείς. Επιµένω
και γράφω συνεχώς και στην ΟΛΜΕ και στη ∆ΟΕ, να έρθουν και να
συζητήσουµε θέµατα, που αφορούν το χώρο τους, την
επιµόρφωση, τη λειτουργία των σχολικών µονάδων. ∆εν δεχόµαστε
διάλογο, µόνο, όταν µπαίνει προϋπόθεση ότι πρώτα θα αρθεί η
εφαρµογή του ν. 2525 και µετά θα ανοίξουµε άνευ όρων διάλογο. Ε,
άνευ όρων παράδοση δεν µπορούµε να κάνουµε, υπάρχει
κυβέρνηση εκλεγµένη από τον ελληνικό λαό. Υπάρχει νόµος που
έχει ψηφιστεί από το Ελληνικό Κοινοβούλιο και έχουµε ευθύνη να
εφαρµόσουµε την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση είναι
µια µεγάλη προσπάθεια για να ετοιµάσουµε την παιδεία µας και να
εξοπλίσουµε τους νέους να αντιµετωπίσουν τις προκλήσεις του
21ου αιώνα. Γι'αυτό είναι µία µεταρρύθµιση ριζική και πιάνει όλο το
φάσµα της παιδείας από το νηπιαγωγείο µέχρι και το πανεπιστήµιο.
Θέλω, ιδιαίτερα αυτήν τη στιγµή, να τονίσω τη βαθύτατη κοινωνική
διάσταση της παιδείας. 'Ηταν πάντοτε όνειρο του 'Ελληνα πολίτη,
όνειρο πολλών γενεών, να έχουν µία παιδεία υψηλής ποιότητας,
ανοιχτή σε όλους, χωρίς εκπαιδευτικούς φραγµούς. Ο 'Ελληνας
πολίτης πίστευε πάντοτε, όπως πιστεύει σήµερα και πιστεύει και η
Κυβέρνηση ότι ο εκπαιδευτικός αποκλεισµός είναι η χειρότερη
µορφή κοινωνικού αποκλεισµού. Ε, λοιπόν, η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση ανοίγει όλες τις βαθµίδες της παιδείας στον 'Ελληνα
πολίτη από το νηπιαγωγείο µέχρι και την τριτοβάθµια εκπαίδευση,
καταργώντας τις γενικές εξετάσεις, διευρύνοντας την τριτοβάθµια
εκπαίδευση. Αφήνει ελεύθερη την τριτοβάθµια εκπαίδευση στον

πολίτη που θέλει να δοκιµάσει την πορεία του σε επίπεδο
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Αλλά αναβαθµίζει και τη γενική παιδεία
σε όλες τις άλλες βαθµίδες.
Και αυτό που είναι ιδιαίτερα σηµαντικό και πρέπει να τονίσουµε
είναι ότι δίνει ιδιαίτερη φροντίδα στο παιδί, έτσι που, µέσα στο
σχολείο, να αντισταθµιστεί όποιο πρόβληµα µπορεί να παρουσιάσει
το παιδί. Μαθησιακό πρόβληµα ή έλλειµµα που µπορεί να
προέρχεται από την οικογενειακή του ή την κοινωνική του
προέλευση.
Γι' αυτό έχουµε το ολοήµερο νηπιαγωγείο, γι' αυτό έχουµε το
ολοήµερο δηµοτικό σχολείο, γι' αυτό έχουµε την ενισχυτική
διδασκαλία. Για να βοηθήσουµε µέσα στην τάξη, όχι έξω από το
σχολείο, το παιδί, να καλύψει τα µαθησιακά προβλήµατα που
µπορεί να έχει, να καλύψει τα κενά του.
Είναι αυτό το σώµα της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, που
προωθούµε µε βάση την αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας στον
τόπο µας. Και το πρόγραµµα αυτό δεν άρχισε σήµερα, άρχισε εδώ
και πολύ καιρό.
∆εν υπήρχε, λέει, ενηµέρωση. 'Αλλος µύθος αυτός.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 1996 µιλάµε για το πλαίσιο
της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. 'Εχουν γίνει πολλές συζητήσεις
προ ηµερησίας διατάξεως στη Βουλή. 'Εχουµε κοινοποιήσει τις
δικές µας θέσεις δηµόσια, σε όλους τους φορείς. 'Εχουµε
επιµορφώσει όλους τους εκπαιδευτικούς, που σήµερα διδάσκουν
στα λύκεια για το νέο σύστηµα της εκπαίδευσης. Πέρασαν πέρσι,
στο προηγούµενο σχολικό έτος, επιµορφωτικά προγράµµατα µε
έξοδα του κράτους και τις δύο πρώτες εβδοµάδες αυτού του
σχολικού έτους πέρασαν από επιµορφωτικά προγράµµατα για το
πώς λειτουργεί το νέο σύστηµα.
Το περίφηµο προεδρικό διάταγµα για την αξιολόγηση των µαθητών
στο λύκειο κυκλοφόρησε για σχόλια δηµόσια τον περασµένο
Φεβρουάριο. Και ζητήσαµε συγκεκριµένα τα σχόλια από την ΟΛΜΕ
για το προεδρικό αυτό διάταγµα. Οι φροντιστές ήξεραν τις
διαστάσεις της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης πολύ νωρίς, από το
καλοκαίρι, και όλοι -που είχαν διάθεση ενηµερώσεως- είχαν την
ενηµέρωση, που έπρεπε να έχουν.
Και για τα παιδιά πρέπει να πω ότι διαθέσαµε τις δέκα πρώτες
µέρες αυτού του σχολικού έτους, για να τους γίνει µια συστηµατική
ενηµέρωση από τους εκπαιδευτικούς τους, ποια είναι η
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, τι σηµαίνει το ένα µέτρο και το άλλο,
πώς θα κάνουν τις επιλογές τους και ποιες θα είναι οι συνέπειες
των επιλογών τους.
Η ενηµέρωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γίνει. Αλλά,
παράλληλα µε την επίσηµη ενηµέρωση, υπήρχε και
παραπληροφόρηση. Μέσα στις ίδιες τις τάξεις κυκλοφορούσαν
έντυπα στο µαθητή, που του έλεγαν άλλα πράγµατα. Και ήταν
ψέµατα αυτά που κυκλοφορούσαν. Αυτό που κάνουµε τον τελευταίο
καιρό δεν είναι µια καµπάνια ενηµέρωσης. Είναι µια καµπάνια
αποκατάστασης της αλήθειας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και η ενηµέρωση αυτή αποδίδει.
Εµείς έχουµε ανοίξει διάλογο µε όλους τους φορείς, που θέλουν να
κάνουν διάλογο µαζί µας. 'Εχουµε ανοίξει διάλογο µε τη µαθητική
νεολαία, όχι βέβαια για να αλλάξουµε την πορεία της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης, που είναι αδιαπραγµάτευτη, αλλά για να
κατανοήσουµε τα προβλήµατα, που τυχόν υπάρχουν από την
εφαρµογή της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, για να δούµε µε ποια
µέτρα θα εφαρµόσουµε ακόµα πιο αποτελεσµατικά το πρόγραµµά
µας της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και να προσπαθήσουµε, µε
κάθε τρόπο, να διαλύσουµε τη φοβία που έχει δηµιουργηθεί στις
ψυχές του µαθητικού κόσµου. Και νοµίζω ότι η πρόοδος που
έχουµε κάνει αυτές τις µέρες, θα έχει τα αποτελέσµατά της σύντοµα,
τα σχολεία θα λειτουργήσουν κανονικά και η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση θα προχωρήσει µε παιδιά, που δεν θα είναι πια
φοβισµένα, αλλά µε παιδιά που καταλαβαίνουν ότι είναι µια
µεταρρύθµιση για τα παιδιά, για να τα εξοπλίσει να αντιµε-
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τωπίσουν την πραγµατικότητα της ζωής.
Ο διάλογος αυτός δεν έγινε χωρίς να έχει και κάποια αποτελέσµατα.
Εµείς πράγµατι αποκοµίσαµε πολλά και χρήσιµα στοιχεία και από
τη σχολική µονάδα και από το Σύλλογο ∆ιδασκόντων και από τους
ίδιους τους µαθητές.
Θα δώσουµε ιδιαίτερη σηµασία σε κάθε κίνηση και σε κάθε µέτρο
που θα αµβλύνει αυτήν τη φοβία των µαθητών, που θα προσέλθουν
στο σχολείο µε αισιοδοξία και αυτοπεποίθηση.
'Ενα παράδειγµα µόνο σας δίνω. Τις επόµενες ηµέρες θα
κυκλοφορήσουµε στα σχολεία υποδείγµατα διαγωνισµών που θα
δινόντουσαν στα παιδιά τον Ιούνιο αν η ύλη ήταν µόνο η ύλη που
έχουν καλύψει µέχρι τον Ιανουάριο. Τα υποδείγµατα αυτά θα
καταδείξουν στα παιδιά ότι τους έλεγαν ψέµατα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Θα δουν τα παιδιά ότι αυτοί που παρακολούθησαν την τάξη
προσεκτικά, αυτοί που αφοµοίωσαν το µάθηµα µέσα στην τάξη και
µπορούν να ασκήσουν µία κριτική ανάλυση στις ερωτήσεις, θα
µπορούν να απαντήσουν χωρίς καµία δυσκολία, γιατί τα ερωτήµατα
δεν βγαίνουν από κάποιες προσωπικότητες έξω από τη ζωή του
σχολείου. Τα ερωτήµατα βγαίνουν από τους µαχόµενους
εκπαιδευτικούς που διδάσκουν µέσα στο σχολείο και είναι µε βάση
την εµπειρία της διδασκαλίας µέσα στην τάξη. Και όλα αυτά περί
δύσκολων ερωτηµάτων γενικών εξετάσεων, εξοντωτικών
εξετάσεων, είναι ένας µύθος που καταρρίπτεται και καταρρίπτεται
στην πράξη.
Εµείς θα δουλέψουµε µαζί µε τους µαθητές και τις µαθήτριες, µαζί
µε τα παιδιά για να εφαρµοστεί ένα πρόγραµµα µε αυτοπεποίθηση
από τα ίδια τα παιδιά.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
Μισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και σε αυτήν την πορεία καλώ και τους εκπαιδευτικούς, που ξέρω
ότι αναλαµβάνουν τώρα µία αυξηµένη ευθύνη, να βοηθήσουν και
τους µαθητές, τις µαθήτριες, αλλά να βοηθήσουν και τους εαυτούς
τους και να προχωρήσουν και αυτοί στην υλοποίηση της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης.
Τέλος, θέλω να απευθύνω και µερικά λόγια στους γονείς. Γνωρίζω
ότι οι γονείς ήταν αναστατωµένοι γιατί είχαν την εντύπωση ότι τα
παιδιά µπαίνουν µέσα σε ένα σκληρό εξεταστικό σύστηµα. Αυτό
που θέλω να πω στους γονείς είναι ότι οι καταλήψεις των σχολείων
πρέπει να τελειώσουν γιατί, σε τελευταία ανάλυση, οι καταλήψεις
τιµωρούν τα ίδια τα παιδιά τους που χάνουν πολύτιµο χρόνο και
είναι έξω από τα µαθήµατά τους. Το σχολείο είναι ένα σχολείο που
θα φροντίσει τα παιδιά τους, είναι ένα σχολείο που θα αναβαθµίσει
την παιδεία, που την έχουν ανάγκη τα παιδιά. Και εάν τα παιδιά
έχουν µαθησιακά κενά, υπάρχει πάντοτε η ενισχυτική διδασκαλία
που γίνεται µέσα στο σχολείο, µε έξοδα του κράτους, για να
βοηθήσει τα παιδιά να καλύψουν τα κενά που έχουν.
Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι ετερόκλητες δυνάµεις
που έχουν συσπειρωθεί τον τελευταίο καιρό να ανατρέψουν την
πορεία της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, έκαναν ένα ανεπίτρεπτο
ολίσθηµα. Χρησιµοποίησαν τα παιδιά για τους δικούς τους
αλλότριους σκοπούς. Τα παιδιά καταλαβαίνουν τώρα περί τίνος
πρόκειται και νοµίζω ότι αυτά τα ίδια θα αποκαταστήσουν την
οµαλότητα στα σχολεία για να προχωρήσουµε σε µια παιδεία
υψηλού επιπέδου που σε τελευταία ανάλυση είναι για τα ίδια τα
παιδιά.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, ο
χρόνος που µίλησε ο Υπουργός πέραν του εικοσαλέπτου είναι
χρόνος τον οποίο δικαιούται εκ του Κανονισµού. Προς αποφυγή
παρερµηνείας.
Ο κ. Σιούφας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κολοζώφ.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κολοζώφ έχει το
λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριοι συνάδελφοι, µη φεύγετε έτσι µαζικά
γιατί θα σας µαλώσει ο κύριος Υπουργός. ∆εν είναι σωστή αυτή η
στάση όταν ανεβαίνει ένας οµιλητής στο Βήµα. 'Οχι, κύριοι
συνάδελφοι, το άδειασµα της Αίθουσας όταν ανεβαίνουν ορισµένοι
οµιλητές δεν είναι έλλειψη αγωγής. Είναι πολιτική πράξη. Είναι
πολιτική πράξη και γνωρίζουµε πολύ καλά τι σηµαίνει όταν
ανεβαίνουν στο Βήµα εκπρόσωποι των µικρών κοµµάτων και τα
κόµµατα του δικοµµατισµού σηκώνονται και φεύγουν.
Θέλουν να υπογραµµίσουν και µε αυτόν τον τρόπο ότι αυτός που
µετράει εδώ σ' αυτήν τη χώρα είναι µόνο ο δικοµµατισµός. Και
αυτός είναι και ο λόγος που όταν βρίσκονται και συζητάνε µεταξύ
τους κάνουν ό,τι µπορούν για να αποκλείσουν τους υπόλοιπους
από τη συζήτηση.
Κυρίες και κύριοι, µόλις ακούσαµε τον Υπουργό Παιδείας.
Κύριε Υπουργέ, δεν είχα υπόψη µου να αναφερθώ στο θέµα, αλλά
όλη η εκπαιδευτική οικογένεια βρίσκεται σε αναστάτωση, γονείς,
καθηγητές, µαθητές, φοιτητές. Και σεις τους αντιµετωπίζετε µε
αυτήν τη στάση που µόλις τώρα είδαµε. "Είµαι ανοικτός σε διάλογο,
αλλά να ξέρετε ο νόµος 2525 θα υλοποιηθεί".
Μα πιστεύετε ότι θα σας ακούσουν; Πιστεύετε ότι θα συµφωνήσουν
µαζί σας; Αυτή η κινητοποίηση που γίνεται µε αυτά τα παιδιά και
τους καθηγητές, δεν είναι απλώς µια διαφωνία σε κάποιο νόµο για
τον οποίο έχουν άγνοια, γιατί δεν µπόρεσαν να τον διαβάσουν, δεν
τον ξέρουν. Οφείλεται στην αντίδραση σε αυτά που γνώρισαν στην
αρχή αυτού του ακαδηµαϊκού έτους. Και το ξέρετε όλοι όσοι έχετε
παιδιά σ' αυτήν την ηλικία, ποιες δυσκολίες έχουν οι οικογένειες.
Αυτός είναι ο σπινθήρας που έσπρωξε ιδιαίτερα τα παιδιά στους
δρόµους και πρέπει να το λάβετε υπόψη σας αυτό το πράγµα.
Κύριοι συνάδελφοι, για τέταρτη µέρα συνεχίζεται η συζήτηση για τον
προϋπολογισµό. Μπορεί να εναλλάσσονται οι οµιλητές, µα το
σκηνικό παραµένει το ίδιο. Αυτό που βλέπαµε σε ανάλογες
συζητήσεις τα περασµένα χρόνια, το βλέπουµε και φέτος. Η
Κυβέρνηση και οι Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ. από τη µια συµφωνούν
απολύτως µε τη Νέα ∆ηµοκρατία ότι "εθνικός στόχος" είναι η ένταξη
της χώρας στην ΟΝΕ και από την άλλη διαφωνούν ως προς την
ένταση και τη σκληρότητα των νεοφιλελεύθερων και αντιλαϊκών
µέτρων. ∆ιαφωνούν ως προς τους ρυθµούς εφαρµογής αυτών των
µέτρων, ταυτόχρονα όµως δίνουν και οι µεν και οι δε εξετάσεις στο
ντόπιο και το ξένο κεφάλαιο, στο διευθυντήριο των Βρυξελλών σε
όλους τους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς για το ποιο κόµµα αξίζει
περισσότερη στήριξη για να φέρει σε πέρας πιο αποτελεσµατικά,
πιο γρήγορα µε τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση το αντιλαϊκό
αντικοινωνικό έργο. Και απ' ό,τι φαίνεται µέχρι σήµερα το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
διαθέτει µεγαλύτερη υποστήριξη, όπως γίνεται σήµερα µε όλη τη
σοσιαλδηµοκρατία στην Ευρώπη. Αυτή διαθέτει µεγαλύτερη
επιρροή στην ηγεσία των συνδικαλιστικών οργανώσεων και έτσι
πετυχαίνει το κεφάλαιο να περνάνε τα πιο αντιδραστικά µέτρα, µε
τις λιγότερες δυνατές αντιδράσεις.
Με δραµατικούς τόνους η Κυβέρνηση απευθύνεται στο λαό και του
ζητάει να κάνει νέες θυσίες αυτόν το χρόνο για να επιτευχθεί ο
εθνικός στόχος της ένταξης, φροντίζοντας συγχρόνως να τον βάζει
µε δραµατικό τρόπο µπροστά σε ένα πλαστό δίληµµα: 'Η
µπαίνουµε στην ΟΝΕ ή καταστρεφόµαστε. Η τελευταία ευκαιρία,
άλλος δρόµος δεν υπάρχει, βρισκόµαστε σε υποχρεωτική πορεία. Ο
δρόµος της ένταξης είναι µονόδροµος. Αυτήν τη λογική του
µονόδροµου της ΟΝΕ ενισχύει δυστυχώς και ο Συνασπισµός που
µε το επιχείρηµα ότι µπορεί δήθεν να υπάρξει ΟΝΕ µε κοινωνικό
πρόσωπο, αποδυναµώνει τις αντιστάσεις του λαού µας και στηρίζει
στην πράξη την ΟΝΕ των υπερκερδών για τους λίγους, την ΟΝΕ
της φτώχειας και της ανεργίας για τους πολλούς. Ούτε τα, "ναι µεν
αλλά", του ∆Η.Κ.ΚΙ. για το κεντρικό αυτό ζήτηµα της ΟΝΕ και της
Ευρωπαϊκής  'Ενωσης  βοηθάνε.  Βρισκόµαστε  σε  ένα  σηµείο
όπου  όλοι  όσοι  αντιπαλεύουν  τα  µονοπώλια,  τον  ιµπεριαλισµό,
όσοι  παλεύουν  για  τη  δηµοκρατία  οφείλουν  να  αντιπολιτευθούν,
να  αντισταθούν,  να  παλέψουν  πραγµατικά  από  θέσεις
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που να συµφέρουν στους εργαζόµενους, το λαό και τη χώρα.
Η Κυβέρνηση µιλάει για επιτυχία σε όλους τους στόχους της.
Επιτυχία στη σύγκλιση, επιτυχία στην ανάπτυξη, σοβαρά βήµατα
που έκανε στην διασφάλιση της κοινωνικής δικαιοσύνης. 'Εχουν
όµως έτσι τα πράγµατα;
'Οταν αναφέρεται στη σύγκλιση η Κυβέρνηση, φυσικά εννοεί τους
περιβόητους δείκτες του Μάαστριχτ, τους ονοµαστικούς δείκτες της
σύγκλισης.
'Οµως, µε την προπαγάνδα της, µε την εκλαίκευση της έννοιας
σύγκλισης που κάνει, προσπαθεί να πείσει το λαό µας πως
πλησιάζουµε µε τη σύγκλιση το επίπεδο ζωής και εισοδήµατος των
πλούσιων ευρωπαϊκών χωρών.
Η αλήθεια όµως είναι, πως όταν αναφερόµαστε στους δείκτες της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης, της ΟΝΕ, αναφερόµαστε
στους ονοµαστικούς δείκτες που δεν έχουν άµεση σχέση µε το
επίπεδο ζωής του λαού µας. Πραγµατικά, σε ορισµένους από
αυτούς τους δείκτες η Κυβέρνηση έχει κάνει βήµατα. Πλησιάζει
αυτούς τους δείκτες και γι'αυτό την ενθαρρύνουν και την παινεύουν
οι Ευρωπαίοι ιµπεριαλιστές.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα πρέπει να διευκρινίσουµε όταν λέµε
πως πιάνουµε τους δείκτες της ΟΝΕ, πως αυτό αποτελεί µεγάλη
επιτυχία, θα πρέπει να διευκρινίσουµε για ποιον είναι επιτυχία, για
ποιον η κατάκτηση αυτών των δεικτών είναι θετικό γεγονός, ποιον
ωφελούν.
Η κοινωνία µας, είναι µία ταξική κοινωνία όπου την εξουσία έχει στα
χέρια του το µεγάλο κεφάλαιο, ξένο και ντόπιο, ό,τι είναι καλό για
την πλουτοκρατία συνήθως έρχεται σε πλήρη διάσταση µε τα
συµφέροντα των µισθωτών, των µικρών και µεσαίων αγροτών και
επιχειρηµατιών.
Για να πιαστούν αυτοί οι δείκτες του Μάαστριχτ ο ελληνικός λαός
µπήκε στο τούνελ της συνεχούς λιτότητας και της συνεχούς
µείωσης του εισοδήµατός του. 'Ολα τα στρώµµατα του λαού µας
δέχθηκαν επίθεση στο βιοτικό τους επίπεδο, στα κατακτηµένα µε
πολλούς και συχνά αιµατηρούς αγώνες δικαιώµατα, οι εργάτες, οι
υπάλληλοι, οι µικροµεσαίοι, οι αγρότες, οι γυναίκες, η νεολαία.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο
∆'Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Η µείωση του πληθωρισµού και του ελλείµµατος πέρα από τις
αλχηµείες που γίνονται, επιτεύχθηκαν µέσα από σκληρή,
σκληρότατη λιτότητα. Και φέτος, το εισόδηµα των εργαζοµένων θα
µειωθεί, όπως γίνεται συστηµατικά τα τελευταία χρόνια µέσα από
την εισοδηµατική πολιτική, εφαρµόζοντας τη συνταγή του ∆ιεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου, αυξήσεις κάτω από τον πληθωρισµό. Θα
µειωθεί και µέσα από τη νέα φορολογική επιδροµή των
πεντακοσίων δισεκατοµµυρίων περισσότερων φόρων, κύρια για τα
λαϊκά στρώµατα και µέσα από περικοπές σε όλες τις κοινωνικές
δαπάνες. Οι δαπάνες για την υγεία και την πρόνοια συνολικά
µειώθηκαν µε αυτόν τον Προϋπολογισµό κατά 3,4%.
Μπορούµε να χαιρόµαστε και να καµαρώνουµε επειδή ευηµερούν
οι αριθµοί, όταν χειροτερεύει η θέση της µεγάλης πλειοψηφίας του
λαού µας; Η αλήθεια είναι ότι σε όλους τους κοινωνικούς και
αναπτυξιακούς δείκτες η Ελλάδα είναι ήδη η τελευταία χώρα στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και όλο και περισσότερο αποµακρύνεται από
τις ανεπτυγµένες καπιταλιστικές χώρες.
'Οταν το µεροκάµατο του 'Ελληνα εργαζόµενου είναι το φθηνότερο
στην Ευρώπη, όταν οι συντάξεις και τα επιδόµατα ανεργίας
βρίσκονται "παρασάγγας" πίσω σε σχέση µε άλλες χώρες, όταν η
πραγµατική και όχι η πλαστογραφηµένη ανεργία και η
υποαπασχόληση τραβάνε την ανηφόρα και όταν η παιδεία, η υγεία,
ο πολιτισµός, το περιβάλλον υποβαθµίζονται, για ποια σύγκλιση,
κύριοι της Κυβέρνησης, µπορούµε να µιλάµε;
Πώς συµβιβάζεται το επιχείρηµά σας ότι συγκλίνουµε µε τις
πλούσιες χώρες, όταν αυτά που εισάγουµε σαν χώρα
πολλαπλασιάζονται, ενώ αυτά που εξάγονται µειώνονται;
Εδώ θα ήθελα να κάνω και µία παρένθεση. Κάποτε, ο Ανδρέας
Παπανδρέου µετά από µια Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής

'Ενωσης µίλησε για "διευθυντήριο" και παραδέχθηκε πως το
συνολικό δούναι και λαβείν Ελλάδας και Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι
σε βάρος της Ελλάδας. Το ίδιο παραδέχθηκε προχθές και ο κ.
Σηµίτης πριν λίγες µέρες στη Σύνοδο της Βιέννης. Επιβεβαίωσε
αυτό που πάντα υποστήριζε το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας,
πως, δηλαδή, αυτά που µας δίνει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση στην
Ελλάδα, οι πολυεθνικές της Ευρώπης τα παίρνουν πολλαπλάσια
από τον ελληνικό λαό µε τις µαζικές εισαγωγές των προϊόντων τους
που στραγγάλισαν την εσωτερική παραγωγή, καθώς και από τα
µεγάλα έργα που αναλαµβάνουν να εκτελέσουν αυτοί και από το
ξεπούληµα των δηµόσιων επιχειρήσεων.
Εµείς γνωρίζουµε ότι η ΟΝΕ στοχεύει στη µεγαλύτερη
εκµετάλλευση των εργαζοµένων. Γνωρίζουµε ότι οι οικονοµικές
νοµοτέλειες του συστήµατος οδηγούν σε όλο και µεγαλύτερη
απόκλιση και όχι σε σύγκλιση, ανάµεσα στις πλούσιες χώρες και
στις φτωχές, αλλά και στο εσωτερικό κάθε χώρας, όπως στην
Ελλάδα οδηγεί σε µεγάλη πόλωση µεταξύ πλούσιων και φτωχών.
Οι φτωχοί, όχι µόνο γίνονται φτωχότεροι, αλλά διευρύνεται ο
αριθµός τους, ενώ οι πλούσιοι γίνονται πλουσιότεροι και ο πλούτος
συγκεντρώνεται όλο και σε λιγότερα χέρια.
'Αρχισαν όµως αυτό να το βλέπουν, να το καταλαβαίνουν όλο και
περισσότεροι εργαζόµενοι. Γι'αυτό η αντίθεση στην Οικονοµική
Νοµισµατική 'Ενωση και η αµφισβήτηση σ'αυτήν, όλο και
διογκώνεται, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες, τόσο τις δικές σας,
όσο και όλων που ορκίζονται στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση, να
δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα.
'Αδικη η προσπάθεια να "λουστράρουν" το όραµα της ΟΝΕ που έχει
πια θαµπώσει, και η προσπάθεια να σπείρουν αυταπάτες ότι δήθεν
η ΟΝΕ του κεφαλαίου µπορεί τάχα να γίνει η ΟΝΕ των
εργαζοµένων, ΟΝΕ της εργασίας και όχι της ανεργίας που είναι
σήµερα, ΟΝΕ της δηµοκρατίας και της κοινωνικής δικαιοσύνης. Και
επειδή δεν κρύβεται το λέµε κοµψά "έλλειµµα δηµοκρατίας".
Η Κυβέρνηση κοµπορρηµονεί και για τη δήθεν ανάπτυξη της
χώρας. Σαν βασικό της επιχείρηµα χρησιµοποιεί την αύξηση του
ΑΕΠ και το 3,5%. ∆εν µας λέει όµως ποιοι επωφελούνται απ'αυτήν
την αύξηση. Πώς µοιράζεται ο πλούτος που δηµιουργήθηκε από
τον ελληνικό λαό αυτό το διάστηµα. Ποιοι επωφελούνται απ'αυτήν
την αύξηση του πλούτου στην Ελλάδα.
Οι βιοµήχανοι, οι τράπεζες και οι έµποροι, είχαν σύµφωνα µε την
ΙCAP αύξηση των κερδών τους κατά 40,9% ενώ την αντίστοιχη
περίοδο τα νοικοκυριά, δηλαδή οι οικογένειες, κατά το 1/3 µπήκαν
µέσα. ∆εν µπόρεσαν να ανταποκριθούν στα έξοδά τους, ενώ µια
στις τρεις µόλις και µετά βίας έβγαλε το χρόνο.
Κάθε χρόνος που περνάει, ο αριθµός των Ελλήνων που ζουν κάτω
από το επίπεδο φτώχειας µεγαλώνει. Σήµερα βρίσκεται στο 25%
περίπου του συνολικού πληθυσµού της χώρας µας.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξέρουµε πολύ καλά ότι η ΟΝΕ, είναι
κοµµένη και ραµµένη στα µέτρα του κεφαλαίου της Ευρώπης που
προσπαθεί να γίνει πιο ανταγωνιστικό σε σχέση µε τους
πλουτοκράτες των ΗΠΑ και της Ιαπωνίας. Σ'αυτόν τον αδυσώπητο
ανταγωνισµό που οδηγεί ακόµη και σε υποκίνηση τοπικών
συγκρούσεων και πολέµων, µπορεί κανείς να πιστέψει βάσιµα ότι οι
επιχειρηµατίες θα δώσουν µέρος των κερδών τους ή θα θυσιάσουν
την ανταγωνιστικότητα χάριν µιας πιο κοινωνικής πολιτικής; Είµαστε
σίγουροι πως όχι.
Επικαλείται συστηµατικά τόσο η Κυβέρνηση όσο και όλοι οι
υποστηρικτές της ΟΝΕ ότι η πτώση των επιτοκίων θα οδηγήσει σε
επενδύσεις και ανάπτυξη. Αλλά και αυτό το επιχείρηµα είναι
παραπλανητικό µε στόχο να ενισχύσει προσδοκίες και ελπίδες.
Γιατί άραγε µια σειρά χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, µε
χαµηλά µέχρι σήµερα επιτόκια, δεν έλυσαν το θέµα της ανάπτυξης
αλλά αντίθετα οι επενδύσεις τους καρκινοβατούν και η ανεργία
ανεβαίνει στα ύψη; Και από πού και ως πού η πτώση των
ονοµαστικών επιτοκίων θα οδηγεί τους κεφαλαιούχους σε
επενδύσεις όταν τα πραγµατικά επιτόκια, δηλαδή µε την αφαίρεση
του πληθωρισµού, θα παραµένουν υψηλά;
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Γιατί οι µεγαλοεπιχειρηµατίες να επενδύσουν σε παραγωγικούς
τοµείς εδώ στη χώρα µας τη στιγµή που θα µπορούν να δανείζουν
στο δηµόσιο µε υψηλά πραγµατικά επιτόκια ή θα µπορούν να
τζογάρουν και να κερδίζουν περισσότερα χρήµατα στο
Χρηµατιστήριο;
Γιατί δεν θα προτιµούν να επενδύσουν σε γειτονικές χώρες µε
φθηνότερο µεροκάµατο, αντί να επενδύσουν στην Ελλάδα, όπως
συµβαίνει και σήµερα;
Τρίτη βασική επιτυχία της Κυβέρνησης είναι, όπως η ίδια
υποστηρίζει, η κοινωνική πολιτική. Αυτό δεν είναι απλώς ψέµα,
αλλά µια µεγάλη πρόκληση, κύριοι συνάδελφοι.
'Οταν οι περισσότεροι άνεργοι δεν έχουν ούτε επίδοµα και όσοι
έχουν προσωρινό επίδοµα, αυτό ισοδυναµεί µε ελεηµοσύνη, όταν οι
συνταξιούχοι βρίσκονται συνεχώς στο δρόµο µε τις συντάξεις
πείνας που τους δίνετε, όταν οι µισθωτοί έφτασαν τα τελευταία
χρόνια πάνω από το 20%, 25% της αγοραστικής τους δύναµης,
όταν οι αγρότες ξεκληρίζονται και οι µικροµεσαίοι της πόλης
πτωχεύουν, πραγµατικά τα όσα λέτε για κοινωνική δικαιοσύνη,
αποτελούν πρόκληση και ντροπή.
Υποστηρίζετε µάλιστα ότι στα επόµενα χρόνια µε τη µείωση των
επιτοκίων και συνεπώς µε τη µείωση του δηµοσίου χρέους, θα
περισσέψουν χρήµατα. Επτακόσια δισεκατοµµύρια
(700.000.000.000) δραχµές µας λέτε για την ενίσχυση των
κοινωνικών παροχών. ∆εν θα γίνει αυτό, γιατί οι Ευρωπαίοι θα
επιµείνουν στη συνέχιση της αυστηρής δηµοσιονοµικής πολιτικής,
εκτός και αν συγκυριακά θα χρησιµοποιήσετε αυτά τα χρήµατα για
να δηµιουργηθεί περιστασιακά µια χαλάρωση της λιτότητας λόγω
προεκλογικών αναγκών.
Προωθείτε το ξεπούληµα του δηµόσιου τοµέα και σήµερα πια έχετε
αφήσει στην άκρη κάθε πρόσχηµα. 'Οσα χρήµατα µαζέψετε από
αυτό το ξεπούληµα, αντί να τα χρησιµοποιήσετε όπως
υποσχόσασταν κάποτε στην ανάπτυξη αυτών των επιχειρήσεων τα
χρησιµοποιείτε για να καλύψετε τη µαύρη τρύπα του ελλείµµατος,
παραδεχόµενοι πως αυτό το ξεπούληµα έχει να κάνει µε µια
ταµειακού χαρακτήρα επιχείρηση.
Και καµαρώνετε µάλιστα ότι είσθε πρώτοι στην Ευρώπη σ' αυτόν
τον τοµέα. Καµαρώνετε ότι θα εισπράξετε και το 1999 επτακόσια
δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) απο το ξεπούληµα της δηµόσιας
περιουσίας στα µεγάλα συµφέροντα. 'Εχετε γίνει κυριολεκτικά
πλασιέ αυτών των συµφερόντων.
'Οµως οι ιδιωτικοποιήσεις εξυπηρετούν έναν ακόµη σκοπό, κύριοι
συνάδελφοι. Την αφαίρεση όλων των κατακτήσεων του λαϊκού µας
κινήµατος τα τελευταία ογδόντα χρόνια. Προχωρείτε µε γρήγορους
ρυθµούς στον αφοπλισµό των εργαζοµένων από κατακτήσεις που
τους εγγυώταν ένα κάποιο µίνιµουµ από την ασυδοσία των
εργοδοτών.
Η Νέα ∆ηµοκρατία σας καλεί να πάτε πιο γρήγορα, πιο θαρραλέα
όπως λέει. Νοµίζω πως σας αδικούν. Πιστεύω πως αν στη θέση
σας βρισκόταν η Νέα ∆ηµοκρατία δεν θα µπορούσε να περάσει µε
τόσο γρήγορους ρυθµούς αυτό το ξεπούληµα και δεν θα µπορούσε
να αφοπλίσει το συνδικαλιστικό κίνηµα µε τους ρυθµούς και το
βάθος που το κάνετε εσείς.
Είναι φανερό πως το κεφάλαιο διάλεξε εσάς να κάνετε τη βρώµικη
δουλειά και να είσθε σίγουροι πως µόλις θα την ολοκληρώσετε, θα
σας πετάξει.
Αυτό που ειπώθηκε εδώ από τους εκπροσώπους της Νέας
∆ηµοκρατίας ότι δηλαδή εσείς θα µας βάλετε στην ΟΝΕ, αλλά αυτοί
οι Νεοδηµοκράτες θα διαχειρισθούν τα πράγµατα από εκεί και
πέρα, είναι πολύ χαρακτηριστικό.
Ο κ. Παπαντωνίου καυχήθηκε ότι έχει πάρει εύσηµα από το
διευθυντήριο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και µας αράδιασε τα µέτρα
εκσυγχρονισµού που ήδη πήρε. Μέσα σ' αυτά τα µέτρα περίοπτη
θέση είχαν οι νόµοι που αλλάζουν τις εργασιακές σχέσεις δηλαδή
την είσοδο των ευέλικτων µορφών εργασίας µε τις αοριστολογίες
βεβαίως του Υπουργού Εργασίας και την αποδυνάµωση των
ασφαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων.
'Ετσι είναι πια "καθαρές" όλες οι ∆ΕΚΟ που πρόκειται να πάνε
στους ιδιώτες, χωρίς όλες εκείνες τις "αγκυλώσεις", όπως

ονοµάζουν οι πολυεθνικές τις εργατικές κατακτήσεις.
Ολυµπιακή Αεροπορία, ΟΣΕ, Αστικές Συγκοινωνίες, ΕΛΤΑ κλπ., σε
όλες εισάγονται οι ατοµικές συµβάσεις και εισάγονται οι ευέλικτες
µορφές εργασίας, καταργώντας έτσι οκτάωρα, επτάωρα. Η
Κυβέρνηση παροτρύνει το λαό να κάνει αυτόν το χρόνο που είναι
χρόνος ένταξης στην ΟΝΕ, θυσίες για να πετύχει αυτό το στόχο.
Του κρύβει όµως ποια θα είναι η πραγµατικότητα που θα
συναντήσουν οι εργαζόµενοι, όταν καταφέρουµε να ενταχθούµε
στην Οικονοµική Νοµισµατική 'Ενωση. Θα ισχύει και για την
Ελλάδα, όπως για όλες τις χώρες, το σύµφωνο σταθερότητας που
σηµαίνει διατήρηση και βελτίωση γνωστών δεικτών
σταθεροποίησης, δηλαδή ξανά-µανά σφίξιµο του ζωναριού για τον
ελληνικό λαό, ξανά λιτότητα και θυσίες για να µπορέσουµε να
παραµείνουµε στην ΟΝΕ.
Για ποια κοινωνική δικαιοσύνη µπορείτε να µιλάτε κύριοι της
Κυβέρνησης, όταν βασικός σας στόχος είναι να στηρίζετε µε όλους
τους τρόπους το µεγάλο κεφάλαιο, να ικανοποιείτε τα αιτήµατά του,
να προωθείτε τα συµφέροντά του και µέσα στη χώρα και έξω στα
Βαλκάνια και ακόµα παραπέρα, αγνοώντας τις ανάγκες των
εργατών, των υπαλλήλων, των µικροµεσαίων της πόλης και του
χωριού;
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι τελευταίοι βοµβαρδισµοί στο Ιράκ
πέρα από το γκαγκστερικό τρόπο που ενεργούν οι ΗΠΑ σε διεθνές
επιπεδο, ανέδειξαν ανάγλυφα την πλήρη υποταγή της Κυβέρνησης
στους Αµερικάνους ιµπεριαλιστές. Με δηλώσεις της Κυβέρνησης,
κάλυψε πλήρως µία ενέργεια που κατάφωρα παραβιάζει το διεθνές
δίκαιο. ∆ιεθνές δίκαιο που σύµφωνα µε όλες τις διπλωµατικές της
κινήσεις, αποτελεί βασικό επιχείρηµα της Ελλάδας για την
υπεράσπιση των ελληνικών θέσεων στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και
την προάσπιση της διεθνούς µας θέσης για παραβίαση του
διεθνούς δικαίου από την Τουρκία στο Αιγαίο και την Κύπρο.
∆εν ξέρω ποια αξιοπιστία θα έχει η ελληνική διπλωµατία, όταν
ισχυρίζεται ότι οι Τούρκοι παραβιάζουν το διεθνές δίκαιο στην
Κύπρο και εποµένως πρέπει να ασκηθούν επάνω της πιέσεις, ώστε
να γίνουν πιο διαλλακτικοί, όταν εµείς χειροκροτούµε ανάλογες
παραβιάσεις που γίνονται σε βάρος άλλων χωρών όπως έγινε στο
Ιράκ χθες, προηγουµένως στο Αφγανιστάν και στο Σουδάν.
Αυτή η στάση της Κυβέρνησης βρίσκεται σε πλήρη αρµονία µε τους
µελλοντικούς σχεδιασµούς των ΗΠΑ, σχετικά µε τη δυνατότητα του
ΝΑΤΟ να µπορεί να επεµβαίνει στρατιωτικά όπου θεωρήσει
αναγκαίο, σε οποιοδήποτε σηµείο του κόσµου και χωρίς απόφαση
του ΟΗΕ. Βρίσκεται σε πλήρη αρµονία µε τη συµµετοχή σε κάθε
επιθετική ενέργεια του ΝΑΤΟ και των ΗΠΑ είτε είναι επιχειρήσεις
στη Βοσνία είτε είναι συµµετοχή σε ασκήσεις απειλητικού
χαρακτήρα για το Κοσυφοπέδιο είτε συµµετέχουν σε τµήµατα
στρατιωτικά που βρίσκονται σε ετοιµότητα για επέµβαση στο
Κοσυφοπέδιο.
Ο εξοπλισµός µας γίνεται µε βάση τους σχεδιασµούς του ΝΑΤΟ και
τα συµφέροντα των ΗΠΑ. Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι
η επιλογή των Πάτριοτ σε σχέση µε τους S 300, παρά το γεγονός
ότι οι δεύτεροι, εκτός του ότι είναι φθηνότεροι, ανταποκρίνονται
καλύτερα στις αµυντικές ανάγκες της χώρας. Με το µπαµπούλα του
τούρκικου κινδύνου ξοδεύονται υπέρογκα ποσά, όχι για τη
θωράκιση της αµυντικής ικανότητας της χώρας µας, αλλά για την
ενίσχυση της επιθετικής πολιτικής του ΝΑΤΟ και της ∆ΕΕ.
Καταλαβαίνετε πολύ καλά, κύριοι συνάδελφοι, ότι µετά απ' όσα είπα
δεν µπορούµε να ψηφίσουµε ούτε ένα κεφάλαιο αυτού του
Προϋπολογισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Τσερτικίδης έχει το
λόγο.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΤΣΕΡΤΙΚΙ∆ΗΣ: Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  είναι
η  πρώτη  φορά  που  συζητείται  Προϋπολογισµός  του  κράτους
χωρίς  να  υπάρχει  καµία  κοινωνική  αντίδραση.  Τούτο  σηµαίνει
ότι    όλες    οι    κοινωνικές    δυνάµεις,    όλος    ο    λαός
αποδέχονται    την    οικονοµική    πολιτική    της    Κυβέρνησης,
όπως    αυτή    αποτυπώνεται    στον  Προϋπολογισµό,  που  είναι
ιστορικός,  όχι  γιατί  είναι  ο  τελευταίος  της  χιλιετίας,  αλλά  γιατί
θα  αποτελέσει  το  εισιτήριο  της  χώρας  µας  στην  Οικονοµική  και
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Νοµισµατική 'Ενωση.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι προϋπολογισµός ένταξης στην
ΟΝΕ. Επισφραγίζει τη σειρά των προηγούµενων προϋπολογισµών
σύγκλισης. Αποτελεί το τελικό βήµα για την έγκαιρη συµµετοχή µας
στο κοινό ευρωπαϊκό νόµισµα, ενώ παράλληλα προάγει την εθνική
µας στρατηγική για οικονοµική ανάπτυξη, απασχόληση και
κοινωνική συνοχή. Βασίζεται στη στήριξη του εισοδήµατος των
εργαζοµένων και των συνταξιούχων, ενώ αυξάνει σηµαντικά και
ενισχύει τους χαµηλοσυνταξιούχους και τους οικονοµικά
ασθενέστερους.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι το επιστέγασµα µιας µακράς
πορείας, που ξεκίνησε το 1994, µε στόχο την ανόρθωση της εθνικής
µας οικονοµίας και την εδραίωση συνθηκών σταθερότητας, που
επιτρέπουν την ικανοποίηση των απαιτήσεων του ελληνικού λαού
για ευηµερία και κοινωνική δικαιοσύνη. Τα αποτελέσµατα αυτής της
µεγάλης προσπάθειας, που οφείλονται αποκλειστικά στην ενεργό
στήριξη της ελληνικής κοινωνίας και ιδιαίτερα των εργαζοµένων,
είναι ορατά. Τελικός στόχος του συνόλου των προσπαθειών της
Κυβέρνησης είναι η δηµιουργία µιας ισχυρής και ανταγωνιστικής
οικονοµίας, ικανής να προσφέρει ευηµερία και ασφάλεια στο
σύνολο της ελληνικής κοινωνίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θετική πορεία των εσόδων του
προϋπολογισµού του έτους 1998 δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για
τη σύνταξη του Προϋπολογισµού του 1999, χωρίς να χρειάζεται
επιβολή νέων φόρων ή αύξηση των υπαρχόντων. Αντίθετα,
προβλέπεται σηµαντική µείωση των έµµεσων φόρων και ειδικότερα
εκείνων που επιβαρύνουν το σύνολο των ελληνικών νοικοκυριών,
όπως είναι η µείωση στο φόρο της βενζίνης, στο φόρο του
πετρελαίου θέρµανσης και στο Φ.Π.Α. των τιµολογίων της ∆.Ε.Η.
Αλήθεια, πότε είχαµε µείωση των τιµών στη χώρα µας; Ποτέ! Στα
έσοδα του Προϋπολογισµού του 1999 προβλέπεται αύξηση κατά
6,1%. Η αύξηση αυτή θα προέλθει κυρίως από τη φυσιολογική
αύξηση των εσόδων, ως αποτέλεσµα της αύξησης του Ακαθάριστου
Εγχώριου Προϊόντος και από την εντατικοποίηση των ελέγχων για
την πάταξη της φοροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου. 'Οταν το 1993
και το 1996 ζητήσαµε την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού,
αναφερθήκαµε µε ειλικρίνεια στα προβλήµατά του και στην πολιτική
που θα ακολουθήσαµε και δεν κάναµε τίποτα περισσότερο ή
λιγότερο από εκείνα που υποσχεθήκαµε εκείνη την περίοδο.
∆ηλαδή, να προχωρήσουµε µε θάρρος, αποφασιστικότητα και
υπευθυνότητα στις µεταρρυθµίσεις που είναι απαραίτητο να γίνουν
για τον εκσυγχρονισµό της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας.
Ανεξάρτητα µε το τι λέει η Αντιπολίτευση, σ' αυτήν την προσπάθειά
µας έχουµε αρωγό και συµπαραστάτη τον ελληνικό λαό, ο οποίος
γνωρίζει ότι προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε εκείνες τις
προϋποθέσεις, που θα βελτιώσουν τις συνθήκες ζωής του.
∆ιανύουµε περίοδο κρίσιµη για την οικονοµία της χώρας µας. Το
1999 θα είναι η τελευταία χρονιά µιας προσπάθειας που ξεκίνησε το
τέλος του 1993 για την είσοδό µας στην ΟΝΕ. Απ' αυτήν την ένταξη
θα εξαρτηθεί ποια θα είναι η πορεία της χώρας µας, αν θα πάµε
µπροστά ή όχι. Αυτή είναι η τελευταία µας ευκαιρία.
Η πραγµατοποίηση των στόχων απαιτεί βεβαίως και θυσίες. Θυσίες
έχουν γίνει και µπορούµε να πούµε ότι έχουν πιάσει τόπο, έχουµε
αποτελέσµατα. 'Οµως, για να τα πετύχουµε αυτά, χρειάστηκε να
συγκρουστούµε µε συντεχνιακές αντιλήψεις και µε κατεστηµένα
συµφέροντα. 'Οµως, δεν υπολογίζουµε το πολιτικό κόστος, διότι
πιστεύουµε ότι τελικά θα δικαιωθούµε.
Η Νέα ∆ηµοκρατία µας κατηγορεί ότι ο δρόµος που ακολουθούµε
για την πορεία προς την ΟΝΕ, δεν είναι ο αποτελεσµατικότερος.
Βέβαια, έχει απωλέσει τη µνήµη της. Ξέχασε ή τουλάχιστον
προσποιείται ότι ξέχασε ποια ήταν η κατάσταση της οικονοµίας το
1993, όταν παρέδωσε την ευθύνη της διακυβέρνησης της χώρας
στο ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Το έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης από 13,8% του ΑΕΠ έπεσε
στο 2,2% φέτος. Το δηµόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ µειώθηκε
σηµαντικά τα τελευταία χρόνια. Ο πληθωρισµός από 12,3% το
1993, έπεσε στο 4%. Γνωρίζουµε όλοι τι σηµαίνει αυτή η µείωση. Ο
πληθωρισµός υπονοµεύει τα εισοδήµατα των εργαζοµένων. Τέλος
τα επιτόκια δανεισµού των επιχειρήσεων από 28% έως 30% το

1993, σήµερα έχουν πέσει στο ήµισυ.
Κάνοντας, λοιπόν, µία αντιπαραβολή των στοιχείων, εύκολα µπορεί
κανείς να βγάλει συµπεράσµατα για την κατάσταση της οικονοµίας
το 1993 και για την κατάσταση της οικονοµίας σήµερα. Βέβαια αυτό
µόνο οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης δεν το αναγνωρίζουν. Οι
διεθνείς οικονοµικοί οργανισµοί, όλη η Ευρώπη, όλος ο κόσµος το
αναγνωρίζουν.
Γνωρίζετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι όλα αυτά τα πετύχαµε,
διασφαλίζοντας το εισόδηµα των εργαζοµένων, καλύπτοντας τον
πληθωρισµό, δίνοντας µάλιστα και πραγµατικές αυξήσεις. Βεβαίως
αυτά δεν συγκρίνονται µε την περίοδο 1990-1993.
Η καλή πορεία της οικονοµίας σηµαίνει απελευθέρωση πόρων,
πόρων που προέρχονται κυρίως από τη µείωση των επιτοκίων.
∆ηλαδή, το κράτος δανείζεται πιο φθηνό χρήµα και γι' αυτό µπορεί
και αυξάνει τις κοινωνικές δαπάνες.
Θα µπορούσε να µετατρέψει τον ΟΓΑ σε ταµείο κύριας ασφάλισης
και να καταβάλει το δηµόσιο τα 2/3 της εισφοράς για να µπορέσει ο
αγρότης να ζήσει το υπόλοιπο της ζωής του µε αξιοπρέπεια, αν δεν
είχαµε αυτήν τη θετική εξέλιξη στην οικονοµία; Θα µπορούσε το
Υπουργείο Οικονοµικών να υποσχεθεί την κατάργηση των
αντικειµενικών κριτηρίων το 2000 -σύστηµα που αποδεχόµαστε ότι
δηµιούργησε προβλήµατα, έστω σε λίγους- εάν δεν υπήρχε αυτή η
συγκεκριµένη πορεία της οικονοµίας; Ακόµη χωρίς αυτές τις θετικές
εξελίξεις στην οικονοµία, θα µπορούσε να βελτιωθεί η αναλογία
άµεσων προς έµµεσους φόρους, πράγµα που σηµαίνει καλύτερη
θέση των χαµηλόµισθων στη διανοµή του εισοδήµατος, δηλαδή
δικαιότερο φορολογικό σύστηµα; Θα µπορούσε η Κυβέρνηση να
ανταποκριθεί και να αυξήσει τις παροχές προς το Ε.Σ.Υ.; Θα
µπορούσε να εκπονήσει τα προγράµµατα για τους νέους αγρότες;
Θα µπορούσε η Κυβέρνηση να εξαγγείλει τα µέτρα για την
αντιµετώπιση της ανεργίας, ώστε να ανακουφιστούν οι άνεργοι και
ειδικότερα οι νέοι; Σήµερα είναι σε θέση η Κυβέρνηση να πάρει
µέτρα για τρεις κατηγορίες πολιτών που είναι ευάλωτες, αδύναµες
και έχουν ανάγκη στήριξης. Είναι οι άνεργοι οι χαµηλοσυνταξιούχοι
και οι εργαζόµενες µητέρες.
Ασκείται πολιτική εναντίον της ανεργίας µε το πρόγραµµα των
διακοσίων δισεκατοµµυρίων (200.000.000.000) δραχµών της
διετίας. Αυξάνεται το ΕΚΑΣ κατά 50% που αφορά τριακόσιες
χιλιάδες ηλικιωµένους.
Για τις εργαζόµενες µητέρες η Κυβέρνηση ιδρύει πάρα πολλούς
βρεφονηπιακούς σταθµούς για τη διευκόλυνση της νέας
εργαζόµενης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν λάθος να ισχυριστεί κάποιος
ότι δεν αντιµετωπίζουµε προβλήµατα ότι όλα πάνε καλά και ότι τα
λύσαµε όλα. Μπορεί η χώρα σήµερα να έχει γίνει ένα απέραντο
εργοτάξιο, ο λαός όµως απαιτεί να προχωρήσουν πιο γρήγορα τα
µεγάλα έργα που στηρίζουν την αναπτυξιακή προσπάθεια της
χώρας.
Ο λαός σήµερα απαιτεί να αλλάξει ο χάρτης της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης που, παρά τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες µας, χρήζει
εξυγίανσης και αναδιοργάνωσης. Χρειάζεται ριζικές αλλαγές, όπως
αναβάθµιση των προσφεροµένων υπηρεσιών για καλύτερη
εξυπηρέτηση των πολιτών, µια ∆ηµόσια διοίκηση πιο παραγωγική
και πιο αποτελεσµατική, απαλλαγµένη από παραγοντισµό,
διαφθορά και συναλλαγή.
Στην οµιλία του χθες ο κύριος Υπουργός Γεωργίας πολύ σωστά
είπε ότι πρέπει να δώσουµε µάχη για την ανασυγκρότηση της
υπαίθρου, διότι δεν µπορεί να σταθεί η χώρα µας χωρίς την
ύπαιθρο. Για να κρατήσουµε, λοιπόν, τον κόσµο στην ύπαιθρο
πρέπει να προστατέψουµε µονοκαλλιέργειες σε ορισµένες
περιοχές, όπως είναι ο καπνός στην Πιερία και να µη γίνει
µεταφορά της ποικιλίας σε άλλες περιοχές ή χώρες.
Τελειώνοντας,  κύριοι  συνάδελφοι,  καλώ  όλους  να  ψηφίσουµε
τον  Προϋπολογισµό  του  1999  για  να  µπορέσει  η  πατρίδα  µας
να  ανταποκριθεί  στις  απαιτήσεις  και  προκλήσεις  του  21ου
αιώνα  και  να  καταστεί  η  χώρα  ανταγωνιστική  και  ισχυρή  µέσα
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στην Ευρώπη. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. ∆αβάκης έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Συζητούµε απόψε, κύριοι συνάδελφοι,
τον Προϋπολογισµό του εποµένου έτους, έναν προϋπολογισµό,
που αποκτά ιδιαίτερο ενδιαφέρον καθώς η Κυβέρνηση διατείνεται
ότι µέσω αυτού θα µπούµε ταχύτερα στην ΟΝΕ. Είναι όµως έτσι ή η
Κυβέρνηση στην προσπάθειά της να πείσει ότι η ένταξη στην ΟΝΕ
είναι εξασφαλισµένη προβαίνει σε λογιστικά τεχνάσµατα;
Εµφανίζεται το δηµοσιονοµικό έλλειµµα να πέφτει στο 1,9% του
ΑΕΠ ώστε η Κυβέρνηση να ισχυρίζεται ότι ικανοποιείται ουσιαστικά
το σχετικό κριτήριο για την ένταξη στην ΟΝΕ. Στην πράξη όµως αν
συµπεριληφθούν οι δαπάνες για την απόκτηση στοιχείων
ενεργητικού τότε το έλλειµµα θα διαµορφωθεί στο 3,5% του ΑΕΠ.
Από τις εκτιµήσεις για την εκτέλεση του Προϋπολογισµού του έτους
που διανύουµε και που περιγράφεται στον προϋπολογισµό του
1999 προκύπτει ότι οι πρωτογενείς δαπάνες του τακτικού
προϋπολογισµού παρουσιάζουν υπέρβαση κατά ενενήντα έξι
δισεκατοµµύρια (96.000.000.000) δραχµές, ενώ το σύνολο των
δαπανών υπερβαίνει την πρόβλεψή σας κατά εκατόν σαράντα έξι
δισεκατοµµύρια (146.000.000.000) δραχµές. Υπέρβαση εµφανίζεται
και στις δαπάνες για τόκους και για χρεολύσια, υπολογιζοµένη στα
πεντακόσια δισεκατοµµύρια (500.000.000.000) δραχµές.
Αντί να συγκρατήσετε, κύριοι της Κυβέρνησης, τις δηµόσιες
δαπάνες, αντιθέτως τις αυξάνετε κατά 24,5% περίπου σε σχέση µε
το εθνικό µας εισόδηµα. Εδώ εκτιµάται ότι το ποσοστό των
πρωτογενών δαπανών θα διαµορφωθεί στο 24,34%. Επίσης
µεγάλες αποκλίσεις προβλέπονται στις δαπάνες για τόκους,
αποκρύπτοντας επιµελώς την πραγµατικότητα από τον ελληνικό
λαό. Είναι γνωστό ότι µε µια σειρά λογιστικών πράξεων που έχουν
καταδικαστεί στην οικονοµική πρακτική αποκρύπτονται τόκοι ύψους
ενός τρισεκατοµµύριου (1.000.000.000.000) δραχµές και από το
έλλειµµα και από το δηµόσιο χρέος.
Kύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός αγωνιά και ασφυκτιά
βλέποντας την ανάλγητη συµπεριφορά της Κυβέρνησης, που
προσπαθεί να πείσει ότι η ένταξη της χώρας µας στην Οικονοµική
και Νοµισµατική 'Ενωση είναι µονόδροµος. Τελικώς θα µείνετε στην
ιστορία ως η Κυβέρνηση των λογιστικών τακτοποιήσεων και
παρεµβάσεων.
∆ιακατέχεσθε µονίµως από το άγχος των αριθµών, των τάσεων και
της σύγκλισης, σαν να είστε λογιστές. Τη διαπίστωση αυτή δεν την
κάνουµε εµείς, τη δείχνει ο ίδιος ο Προϋπολογισµός, που πριν λίγες
ηµέρες εσείς οι ίδιοι καταθέσατε.
Είναι ένας προϋπολογισµός στον οποίο δεν περιέχεται καµία τοµή
στο φορολογικό µας σύστηµα, καµία µείωση στις δηµόσιες
δαπάνες. ∆ιατηρούνται τα αντικειµενικά κριτήρια και έτσι
εξακολουθούν να επιβαρύνονται υπερβολικά κυρίως οι
χαµηλοσυνταξιούχοι, οι επαγγελµατίες και οι χαµηλόµισθοι
'Ελληνες.
Επαίρεσθε για την επίτευξη µείωσης του πληθωρισµού και
αποσιωπάτε τις δικές σας πρωτόγνωρες φορολογικές επιθέσεις
στους χαµηλόµισθους πολίτες.
Χορηγείτε χαµηλές αυξήσεις στους µισθούς και στις συντάξεις
ακόµα και κάτω του αναµενόµενου πληθωρισµού, µε αποτέλεσµα οι
δηµόσιοι υπάλληλοι και οι συνταξιούχοι να γνωρίζουν συνεχώς
µείωση του εισοδήµατός τους.
Το αν η σηµερινή Κυβέρνηση κινείται στη σωστή κατεύθυνση
φαίνεται από τις κινητοποιήσεις τόσο στο χώρο της Παιδείας όσο
και στο δηµόσιο τοµέα. Σύντοµα δε, θα δούµε ανάλογες
κινητοποιήσεις και στον αγροτικό τοµέα.
Με την αδιέξοδη πολιτική σας έχετε οδηγήσει την Παιδεία στο
απόσπασµα, τους µαθητές και τους φοιτητές σε καταλήψεις και τους
εκπαιδευτικούς και τους γονείς σε απόγνωση και αγωνία για τα
παιδιά τους. Πώθα υπάρξει, κύριοι Υπουργοί του ΠΑ.ΣΟ.Κ,

ανάπτυξη µε συνεχείς πειραµατισµούς και αµφιταλαντεύσεις στην
Παιδεία, όταν η πρώτη διαρθρωτική αλλαγή που πρέπει να γίνει για
την ανάπτυξη πρέπει να ξεκινήσει από την Παιδεία; Πώς να
παραγνωρίσουµε τώρα τις τεράστιες σπατάλες σε πλήθος
οργανισµών κοινής ωφέλειας;
Ρωτήστε τον κάθε 'Ελληνα πολίτη, βγείτε από τα Υπουργικά σας
γραφεία και δέστε τον 'Ελληνα κατάµατα. Eίναι ευχαριστηµένος από
τις παρεχόµενες υπηρεσίες των κρατικών υπηρεσιών στις
συγκοινωνίες, στις κρατικές τράπεζες, στα δηµόσια νοσοκοµεία, στα
ασφαλιστικά ταµεία, στα µορφωτικά ιδρύµατα, στα πανεπιστήµια; Η
απάντηση θα είναι καταλυτική τόσο για σας όσο και για την πολιτική
σας. Οι πολίτες δεν µπορούν πλέον να σας παρακολουθήσουν τη
µία µέρα να εξαγγέλλετε αποκρατικοποιήσεις και την άλλη να
προκαθορίζετε και το αναµενόµενο τίµηµα εξαγοράς και µετά από
λίγο να οδηγείτε µε την πολιτική σας χιλιάδες µικροεπενδυτές της
κεφαλαιαγοράς στην απόγνωση και στη δραµατική µείωση των
οικονοµικών τους. 'Ολοι γνωρίζουµε το τεράστιο φιάσκο στην Ιονική
Τράπεζα και στα ΚΑΕ.
Γιατί να σας εµπιστευθούν οι µικροεπενδυτές, οι επιχειρηµατίες,
αλλά και οι υγιείς δυνάµεις αυτού του τόπου; Ποια είναι τα εχέγγυα
που δίνετε για να προχωρήσουν οι αποκρατικοποιήσεις;
Τα ίδια και χειρότερα όµως ισχύουν και για τον αγροτικό τοµέα. ∆εν
µπορείτε επιτέλους να αντιληφθείτε ότι η ύπαιθρος ερηµώνεται και
οι αγρότες µας γνωρίζουν τη χειρότερη περίοδο από τότε που η
χώρα µας µπήκε στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση; Τα προβλήµατα έχουν
συσσωρευτεί. Οι επιδοτήσεις απειλούνται και περικόπτονται και ενώ
νέες χώρες µε δυναµικότερη γεωργία από τη δική µας δυστυχώς
χτυπούν τις πύλες της Ενωµένης Ευρώπης, η δική µας Κυβέρνηση,
η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ, στέκει απαθής µπροστά στις εξελίξεις!
Στον αγροτικό τοµέα προσπαθείτε µε αριθµούς δήθεν σηµαντικής
αύξησης κατά 3,2% των ενισχύσεων από το δηµόσιο τοµέα από
εθνικούς πόρους για το 1999 σε σχέση µε το 1998 να πείσετε τον
'Ελληνα αγρότη για το ενδιαφέρον σας. Μάταια όµως! Γιατί οι
'Ελληνες αγρότες σας έχουν εγκαταλείψει οριστικά. ∆εν περιµένει
καµία θετική εξέλιξη ο 'Ελληνας αγρότης, για τον απλούστατο λόγο
ότι έχει δοκιµάσει στο πετσί του, όπως συνηθίζετε να λέτε, την
αγροτική σας πολιτική. Είναι µία πολιτική τόσων χρόνων που δεν
έκανε τη γεωργία µας ανταγωνιστική, απεναντίας η εφαρµογή της
είχε σαν αποτέλεσµα συνεχώς χαµένες ευκαιρίες για τον 'Ελληνα
αγρότη.
Φτάσαµε η ελληνική γεωργία, µία κατ'εξοχήν δυναµική γεωργία
παλαιότερα, να είναι µία κατ'εξοχήν επιδοτούµενη γεωργία, χωρίς
καµία παραλλήλως προοπτική για αναδιαρθρώσεις. Μειώσατε το
εισόδηµα των 'Ελλήνων αγροτών και οδηγήσατε τους παραγωγούς
των εθνικών µας προϊόντων, όπως τους ελαιοπαραγωγούς και τους
εσπεριδοκαλλιεργητές, σε απόγνωση.
'Οσες δήθεν λογιστικές τακτοποιήσεις και αν κάνετε, σε καµία
περίπτωση δεν µπορείτε, κύριοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ, να συγκαλείψετε τις
τεράστιες ευθύνες σας για τους νέους κανονισµούς για το
ελαιόλαδο, που εσείς οι ίδιοι πριν από λίγους µήνες ψηφίσατε στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Ψηφίσατε την κατάργηση της παρέµβασης. Αφήσατε χωρίς δύχτι
ασφαλείας το εισόδηµα των ελαιοπαραγωγών της πατρίδας µας.
Καταργήσατε την επιπλέον επιδότηση στους µικρούς παραγωγούς.
Μειώσατε κατά 14% περίπου την επιδότηση του ελαιολάδου και
εξακολουθείτε να αδιαφορείτε για την εφαρµογή της τυποποίησης
του ελαιολάδου, ενός µέτρου το οποίο θα έδινε ιδιαίτερη ώθηση στο
ελληνικό ελαιόλαδο στις ξένες αγορές, που δυστυχώς σήµερα
βρίσκεται σε δεύτερη µοίρα από τις ανταγωνίστριες σε µας χώρες.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Πηγαίνετε µία βόλτα στη Λακωνία για να δείτε πώς αισθάνονται οι
εσπεριδοκαλλιεργητές και οι ελαιοπαραγωγοί του νοµού µου, ενός
νοµού δυναµικού στην αγροτική καλλιέργεια. Βρίσκονται σε πλήρη
απόγνωση και κατάθλιψη.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΒ' - 20 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 2877

∆εν είστε σε θέση να εφαρµόσετε ούτε τα κίνητρα για τους νέους
αγρότες ενός νόµου, που εσείς οι ίδιοι φέρατε πριν από λίγους
µήνες και δυστυχώς προκαλείτε τον αγροτικό κόσµο, όταν δήθεν
αυξάνετε τα κονδύλια του Προϋπολογισµού για την επιδότηση του
επιτοκίου της ΑΤΕ, που αφορά τους νέους αγρότες από 8,1
δισεκατοµµύρια περίπου στα 8,7 για το 1999. ∆εν µπορεί η
Κυβέρνησή σας να συγκαλύψει την αντιαγροτική της πολιτική µε την
αύξηση της απαλλαγής των αγροτών από τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης για τα καύσιµα. Γιατί η διαφορά των τριών
δισεκατοµµυρίων (3.000.000.000) δραχµών για τα καύσιµα δεν
µπορεί να αντισταθµίσει τις τεράστιες απώλειες που υφίσταται ο
'Ελληνας αγρότης στο εισόδηµά του. Πρόκειται για κοροϊδία.
Στον τοµέα των εξαγωγών τα αγροτικά προϊόντα γνώρισαν µία από
τις χειρότερες χρονιές για το σύνολο των προηγουµένων ετών και
επώδυνες παραλλήλως µειώσεις εισοδήµατος για τους
παραγωγούς µας. Το περίφηµο µητρώο εξαγωγέων, ένα πάγιο
αίτηµα των εξαγωγικών φορέων της χώρας µας παραµένει γράµµα
κενό, παρά τις διαµαρτυρίες τους.
Η εξαγωγική πολιτική της πατρίδας µας, δυστυχώς είναι
ανύπαρκτη. Φθάσαµε η Ελλάς, µια κατ'εξοχήν αγροτική χώρα να
εισάγει περισσότερα αγροτικά προϊόντα απ'ότι εξάγει.
Αυξήσατε παράλληλα κατά 50% τα ασφάλιστρα του ΕΛΓΑ στη
φυτική παραγωγή και µε νέες πρακτικές και αποφάσεις µειώσατε
κατακόρυφα τις αποζηµιώσεις των αγροτών µας. Ξέρετε, κύριοι της
Κυβερνήσεως, πόσο καιρό κάνει ο εκτιµητής του ΕΛΓΑ για να
επισκεφθεί το χωράφι του πληγέντος από χαλαζόπτωση αγρότη;
Πηγαίνετε να ρωτήσετε και θα µάθετε.
Προχωρήσατε στη διάλυση βασικών αγροτικών οργανισµών, όπως
του ελαιολάδου, του καπνού, του βάµβακος, χωρίς µελέτη εντελώς
αποσπασµατικά και τη διάλυση αυτήν την ονοµάζετε
εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα. Ο αγροτικός κόσµος της
χώρας αρνείτε πλέον να παρακολουθήσει τις παλινωδίες και τις
εκσυγχρονιστικές σας πρακτικές. Και να είστε σίγουροι ότι δεν
περιµένει τίποτα απολύτως από την Κυβέρνησή σας. Χάσατε την
εµπιστοσύνη του αγρότη για τον απλούστατο λόγο ότι δεν
αγκαλιάσατε τα προβλήµατά του. ∆εν προβλέψατε τις µεγάλες
ευρωπαϊκές αλλαγές που καθηµερινώς γίνονται και σήµερα
βρίσκεστε ουσιαστικά απαθής στις προκλήσεις του µέλλοντος.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι αυτός ο Προϋπολογισµός
αδυνατεί να σηµατοδοτήσει θετικές εξελίξεις για το µέλλον. Και όσο
στηρίζεται στη φιλοσοφία της λογιστικής τακτοποίησης
αδιαφορώντας για την κοινωνική παρουσία του κράτους είναι
σίγουρα αποτυχηµένος στη συνείδηση του 'Ελληνα πολίτη.
'Αλλωστε είναι βέβαιο, το ξέρετε και εσείς ότι αυτός ο
Προϋπολογισµός είναι ο τελευταίος που καταθέτει η Κυβέρνηση του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. 'Ερχεται η ώρα για την πραγµατική αλλαγή, την αλλαγή
που µε τη βοήθεια του ελληνικού λαού η Νέα ∆ηµοκρατία θα κάνει
σίγουρα πράξη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υφυπουργός
Οικονοµικών κ. Γεώργιος ∆ρυς έχει το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Οι Βουλευτές δεν θα µιλήσουν,
κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Βουλευτές µιλάνε
κύριε Ζαφειρόπουλε. Μόλις κατέβηκε Βουλευτής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα µιλήσουµε στον άλλο
προϋπολογισµό, του χρόνου! Θα γραφτούµε από τώρα για του
χρόνου!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μετά θα
ακολουθήσουν και άλλοι Βουλευτές. Να µη µιλήσει ο αρµόδιος
Υφυπουργός;
Ορίστε, κύριε ∆ρυ, έχετε το λόγο για µισή ώρα ως αρµόδιος
Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε,
κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό
του κράτους αποτελεί την κορυφαία διαδικασία ολόκληρης της
κοινοβουλευτικής Συνόδου.
Από το περιεχόµενο της συζήτησης που διεξάγουµε κρίνεται η
αξιοπιστία των κοµµάτων. ∆εν κρίνεται µόνο η αξιοπιστία της
Κυβέρνησης, που την έχει άλλωστε αποδείξει µε το έργο, τη
συνέπεια και τη συνέχεια της πολιτικής της.
Κρίνεται βεβαίως και η αξιοπιστία της Αντιπολίτευσης, που φαίνεται
ωστόσο ότι αγνοεί επιδεικτικά το γεγονός αυτό. Αν δεν το αγνοούσε
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν θα επαναλάµβανε κριτικές για τις
οποίες έχει ήδη επανειληµµένως διαψευσθεί, όπως για παράδειγµα
την κριτική που ασκούσε πέρσι, διαβεβαιώνοντας την Εθνική
Αντιπροσωπεία ότι δεν επρόκειτο να εκτελεσθεί ο Προϋπολογισµός
ή όπως ακόµη πριν από λίγο ο Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ.
Κωνσταντίνος Καραµανλής επέµεινε ότι η Ελλάδα είναι ουραγός
στις κοινοτικές απορροφήσεις. Ουδέν ψευδέστερον αυτού.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, κύριοι συνάδελφοι, είναι ο πρωταθλητής των
αποτυχιών στους σχεδιασµούς και τις εκτελέσεις των
προϋπολογισµών. Θα σας δώσω ένα διάγραµµα όπου φαίνονται οι
αστοχίες των προϋπολογισµών από το 1988 µέχρι το 1998. Μόνο
το 1998 εκτέλεστηκε επακριβώς ο προϋπολογισµός και θα έχει και
ένα µικρό πλεόνασµα της τάξεως των εκατό δισεκατοµµυρίων
(100.000.000.000) δραχµών.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος ∆ρυς
καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος έχει ως εξής:
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Αλλά µήπως
υπάρχει µηχανισµός ο οποίος θα χρεώνει στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση και στον Αρχηγό της τις αποτυχίες των προβλέψεών
τους; ∆υστυχώς δεν υπάρχει. Αποµένει σε σας, κύριοι συνάδελφοι,
το έργο αυτό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εµπιστοσύνη της Βουλής προς την
Κυβέρνηση θα εκφραστεί στο τέλος της συζήτησης και είµαι
σίγουρος ότι θα ανανεωθεί µε την υπερψήφιση και αυτού του
Προϋπολογισµού. Και είµαι σίγουρος ότι αυτό θα συµβεί, όχι µόνο
γιατί το κόµµα µας διαθέτει την αναγκαία κοινοβουλευτική
πλειοψηφία, αλλά γιατί κυρίως διαθέτει την έξωθεν καλή µαρτυρία
και την εκ των έργων της Κυβέρνησης αποδεδειγµένη αξιοπιστία και
σοβαρότητα.
Γιατί, κύριοι της Αντιπολίτευσης, εξακολουθείτε να επιδίδεσθε σε µία
ανέξοδη µεν, παραπλανητική δε, κριτική σαν να µην είχε
µεσολαβήσει τίποτα από πέρυσι τέτοιον καιρό και επαναλαµβάνετε
τις ίδιες ακριβώς ανακρίβειες για τους βασικούς τοµείς του
κυβερνητικού έργου;
Γιατί, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δεν διστάζετε και πάλι
να εκτίθεσθε µε την ίδια ευκολία σε αφορισµούς, σε µηδενισµούς και
προβλέψεις που δεν έχουν καµιά σχέση µε την πραγµατικότητα;
∆εν έχετε διδαχθεί από τις αστοχίες και τα λάθη σας;
Γιατί, κύριοι της Αντιπολίτευσης, αποκρύβετε τη δική σας πλάνη και
το γεγονός ότι για πρώτη φορά, ύστερα από πολλά χρόνια,
εκτελείται πιστά ο Προϋπολογισµός και µάλιστα εκτελείται
υπερκαλύπτοντας τους στόχους που ήταν ιδιαίτερα φιλόδοξοι το
1998;
Μήπως, κύριοι της Αντιπολίτευσης, εκείνο που σας ενδιαφέρει δεν
είναι η αλήθεια, αλλά είναι η δηµιουργία µιας σύγχυσης, µε
απώτερο σκοπό την κάλυψη της αδυναµίας σας να αντιµετωπίσετε
την πραγµατικότητα και να αποκρύψετε αυτό που κυρίως
πανικοβάλλει τη Νέα ∆ηµοκρατία, δηλαδή το γεγονός ότι την ευθύνη
της διακυβέρνησης έχει επιτέλους µια Κυβέρνηση που δηµιουργεί
στον ελληνικό λαό την ασφάλεια, τη σταθερότητα που χρειάζεται για
να κερδίσει ο λαός µας τη µάχη της απαλλαγής από κακοδαιµονίες
του παρελθόντος και να προχωρήσει στο δρόµο του
εκσυγχρονισµού της οικονοµίας, της κοινωνίας και της
προετοιµασίας, γιατί όχι και στην αποτελεσµατική αντιµετώπιση των
προκλήσεων της νέας χιλιετίας;
Μήπως, κύριοι συνάδελφοι, προσπαθείτε εναγωνίως να µεταθέσετε
το πεδίο της συζήτησης, να αποφύγετε την ουσία και να
υποβαθµίσετε τη σηµασία των επιτευγµάτων της Κυβέρνησης, εν
όψει της σύγκλισης, αλλά και της επίτευξης των στόχων για την
πλήρη ένταξή µας στην ΟΝΕ;
Μήπως, κύριοι της Αντιπολίτευσης, αισθάνεσθε ότι πολύ γρήγορα
θα δικαιωθούν οι προσπάθειες της Κυβέρνησής µας για την αύξηση
της αποτελεσµατικότητας της κοινωνίας µας, την ισχυροποίηση της
χώρας µας και την ευηµερία του ελληνικού λαού, που σήµερα
βεβαίως καταβάλλει ακόµη βαρύ το τίµηµα των αστοχιών δεκαετιών
στη διάρκεια των οποίων και η δική σας παράταξη είχε το δικό της
πρωταγωνιστικό ρόλο;
Μήπως θέλετε απλώς να εκµεταλλευτείτε τις πρόσκαιρες δυσκολίες
του ελληνικού λαού που βλέπει επιτέλους σήµερα να πιάνουν τόπο
οι θυσίες του και χάρη σ' αυτές να ανατέλλει αύριο το καλύτερο
µέλλον για τον ίδιο και για τα παιδιά του;
Μήπως θέλετε να συνειδητοποιήσει ο ελληνικός λαός το γεγονός ότι
σήµερα επιτυγχάνουµε ως χώρα και ως κοινωνία πράγµατα
αδιανόητα πριν από µόλις µερικά χρόνια;
Με την πολιτική που εφαρµόζουµε, τους προϋπολογισµούς που
εκτελούµε θα είναι αύριο ιστορικό γεγονός η αποδοχή µας ως
δωδέκατου µέλους της Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης.
Η καταξίωσή µας ως µίας ισχυρής κοινωνίας και ισχυρής οικονοµίας
θα είναι πλέον δεδοµένη. Η κατοχύρωσή µας ως της ισχυρότερης,
της δυναµικότερης και σταθερότερης χώρας του γεωπολιτικού µας
χώρου θα χαρακτηρίζει τη διεθνή µας θέση.
Πότε άλλοτε, κύριοι συνάδελφοι, στη µεταπολεµική τουλάχιστον
περίοδο βρεθήκαµε τόσο κοντά στην επίτευξη τόσων υψηλών

στόχων και αποκτήσαµε µιας τέτοιας σηµασίας διεθνή καταξίωση;
Πότε άλλοτε µία κυβέρνηση κατάφερε να διαχειρισθεί
αποτελεσµατικότερα και αποδοτικότερα το προϊόν του µόχθου του
ελληνικού λαού και να ανταποκριθεί στις προσδοκίες του χωρίς να
τον εξαπατά ως προς τους τρόπους µε τους οποίους εξασφαλίζεται
η µακροπρόθεσµη ευηµερία του;
Τι από όλα θέλετε επιτέλους να αµφισβητήσετε, κύριοι της
Αντιπολίτευσης; Την ικανότητά µας να σχεδιάζουµε και να
εκτελούµε προϋπολογισµούς; 'Οχι, γιατί σας διαψεύδουν τα
γεγονότα. Τη συµβατότητα του προϋπολογισµού µε τους στόχους
της ένταξής µας στην ΟΝΕ; Ασφαλώς όχι, γιατί µε την εκτέλεσή του
πραγµατοποιούµε το κρισιµότερο και αποφασιστικότερο βήµα για
την ένταξή µας στην ΟΝΕ.
Αµφισβητείτε τέλος την ίδια τη σκοπιµότητα της ένταξής µας στην
ΟΝΕ ως προϋπόθεση για τη δηµιουργία της ισχυρής Ελλάδος;
Ελπίζω όχι. Απλώς κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, λέτε
συνειδητά πράγµατα που δεν πιστεύετε ή πιστεύετε πράγµατα που
δεν τα λέτε διότι δεν εξυπηρετούν το στενό κοµµατικό σας
συµφέρον;
Σήµερα δεν θα έπρεπε να ασκείτε και µάλιστα µε τόσες ανακρίβειες,
σαν αυτές που είπε ο κ. Καραµανλής κριτική στην Κυβέρνηση και
στον Προϋπολογισµό που καταθέσαµε. 'Επρεπε να ασκείτε την
αυτοκριτική σας και να απολογείσθε στον ελληνικό λαό για τα όσα
κατά καιρούς παραπλανητικά διαδίδετε και λανθασµένα
προβλέπετε. Θα έπρεπε να απολογηθείτε κύριοι συνάδελφοι, γιατί
ουσιαστικά µε την τακτική σας παραγνωρίζετε τη συµβολή του
ελληνικού λαού στην πραγµατοποίηση φιλόδοξων εθνικών στόχων
που καµία Κυβέρνηση της παράταξής σας δεν µπόρεσε µέχρι
σήµερα να θέσει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την ευκαιρία να εκθέσω
αναλυτικά τις απόψεις µου για τον Προϋπολογισµό κατά τη διάρκεια
της οµιλίας µου στην οικονοµική επιτροπή της Βουλής. Ο
Προϋπολογισµός του 1999 είναι ο σηµαντικότερος προϋπολογισµός
των τελευταίων χρόνων ακριβώς γιατί διαµορφώνει τις τελικές
προϋποθέσεις για την εκπλήρωση των κριτηρίων ένταξης στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Είναι ένας προϋπολογισµός που προάγει ακόµη περισσότερο την
έννοια της δικαιοσύνης και ταυτόχρονα είναι ένας προϋπολογισµός
που εξυπηρετεί µε συνέπεια τις έννοιες της ανάπτυξης και της
σταθεροποίησης.
Είναι ένας προϋπολογισµός οργανικά συνδεδεµένος µε τις
επιδιώξεις της κοινωνίας µας και πλήρως ανταποκρινόµενος στα
κριτήρια δηµιουργίας µιας ισχυρής Ελλάδος µέσα στο ευρωπαϊκό
και το παγκόσµιο γίγνεσθαι.
Είναι ένας προϋπολογισµός σε απόλυτη αρµονία µε τις εξαγγελίες
µας για τον εξορθολογισµό του δηµοσιονοµικού µας συστήµατος, τη
δικαιότερη κατανοµή των φορολογικών βαρών και τη δροµολόγηση
µιας πολιτικής µε περισσότερα αναπτυξιακά κίνητρα.
Τέλος, είναι ένας προϋπολογισµός του οποίου οι στόχοι γίνονται
εφικτοί ακριβώς επειδή είναι θετική η µέχρι τώρα πορεία της
οικονοµίας µας.
Η θετική πορεία των εσόδων του τακτικού προϋπολογισµού του
1998 και η δηµιουργία για πρώτη φορά κύριοι συνάδελφοι ενός
σηµαντικού πλεονάσµατος που µέχρι το Νοέµβριο ήταν διακόσια
δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) δραχµές, καθώς και η
συγκράτηση των δαπανών στα προκαθορισµένα πλαίσια, καθιστά
επίσης για πρώτη φορά εφικτή την εκτέλεση Προϋπολογισµού
χωρίς την επιβολή νέων ή την αύξηση παλαιών φόρων.
Βεβαίως, δεν µπορεί ο Υφυπουργός Οικονοµικών που οµιλεί τώρα
να αφήσει ασχολίαστη τη νέα αστοχία του κ. Καραµανλή. Είπε
λοιπόν ο κ. Καραµανλής ότι δεν είναι ακριβές αυτό ότι δηλαδή δεν
θα υπάρξουν νέοι φόροι και δεν θα υπάρξει αύξηση των
υπαρχόντων φόρων.
Προκάλεσα χθες τον κ. Σιούφα να φέρει ένα παράδειγµα νέου
φόρου ή ένα παράδειγµα αύξησης υπάρχοντος φόρου. Σιωπή από
τη Νέα ∆ηµοκρατία.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΒ' - 20 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 2881

∆εν µπορείτε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, να κάνετε
αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση µε αυτόν τον τρόπο. 'Εχει γίνει
πλέον κατανοητό ότι ψεύδεσθε συνειδητά.
Τα έσοδα, κύριοι συνάδελφοι, από τους άµεσους φόρους
προβλέπεται να αυξηθούν το 1999 κατά 6,6% και βεβαίως οφείλω
να αναφερθώ στη σχέση των άµεσων προς τους έµµεσους φόρους,
γιατί ο κ. Καραµανλής µίλησε και για έλλειψη φορολογικής
δικαιοσύνης.
Κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε να αισθάνεσθε µία ενοχή, όταν
αναφέρεσθε σ'αυτά τα πράγµατα. Η σχέση εµµέσων προς άµεσους
φόρους έχει βελτιωθεί τα τελευταία τέσσερα χρόνια κατά εννέα
ποσοστιαίες µονάδες υπέρ των αµέσων φόρων και εις βάρος των
έµµεσων φόρων.
Κύριοι συνάδελφοι, όταν µιλάτε για φορολογική δικαιοσύνη, πρέπει
να γνωρίζετε ότι πρέπει να κλείνει προοδευτικά η ψαλίδα εµµέσων -
αµέσων φόρων. Αλλά αυτό δεν µπορεί να γίνει αυτοµάτως.
Χρειάζεται µία διαδικασία επίπονη, διαχρονική, µε συνέπεια και
κυρίως µε πολιτική βούληση για να επιτευχθεί η φορολογική
δικαιοσύνη.
Κύριοι συνάδελφοι, είπε όµως ακόµη ο κ. Καραµανλής ότι κάναµε
φορολογική επιδροµή το 1998 στα εισοδήµατα των µικροµεσαίων,
των µισθωτών, των συνταξιούχων, αυτούς που ανακάλυψε τώρα η
Νέα ∆ηµοκρατία ότι µπορεί να αποτελούν πεδίο νέας πελατειακής
σχέσης µαζί της.
Θα καταθέσω έναν πίνακα, κύριοι συνάδελφοι και θα σας
παρακαλέσω να τον µελετήσετε. Μην το σχολιάσετε αµέσως, γιατί
µπορεί να κάνετε λάθος για άλλη µια φορά. Τι δείχνει ο πίνακας
αυτός, κύριοι συνάδελφοι; Θα αναφέρω δύο παραδείγµατα µόνο:
Στα κατώτερα κλιµάκια, αυτοί που έχουν εισόδηµα από ένα

εκατοµµύριο (1.000.000) έως δύο εκατοµµύρια (2.000.000) δραχµές
-ακούστε το, κύριοι συνάδελφοι και ας το προσέξει ιδιαιτέρως η Νέα
∆ηµοκρατία- είναι οι πλέον χαµηλόµισθοι και οι
χαµηλοσυνταξιούχοι. Αυτοί ήταν στη χώρα µας επτακόσιες εξήντα
πέντε χιλιάδες (765.000) το 1997 και ο µέσος φόρος που
πλήρωσαν το 1997 ήταν οκτώ χιλιάδες διακόσιες επτά δραχµές
(8.207) δραχµές. Ο µέσος φόρος που πλήρωσαν το 1998 οι
επτακόσιες πενήντα επτά χιλιάδες (757.000) χαµηλόµισθοι και
χαµηλοσυνταξιούχοι, ήταν επτά χιλιάδες πεντακόσιες ενενήντα τρεις
δραχµές (7.593) δραχµές. Λιγότερο φόρο πλήρωσαν οι
χαµηλοσυνταξιούχοι το 1998 σε σχέση µε το 1997.
Θα πάω σε ένα µεσαίο κλιµάκιο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΛΙ∆ΗΣ: Και οι αγρότες είναι µέσα, κύριε Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Βεβαίως είναι οι
αγρότες µέσα.
Ας πάρουµε τώρα ένα µεσαίο κλιµάκιο. Θα πάω, κύριοι συνάδελφοι,
στα τέσσερα εκατοµµύρια (4.000.000) µε πέντε εκατοµµύρια
(5.000.000) δραχµές. Θα σας δώσω και τους αριθµούς. Το 1997
ήταν εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες (135.000) και πλήρωσαν µέσο
φόρο τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες πεντακόσιες (353.500)
δραχµές. Το 1998 είναι διακόσιες σαράντα χιλιάδες (240.000) και
πλήρωσαν µέσο φόρο τριακόσιες δεκαεννέα χιλιάδες (319.800)
δραχµές, δηλαδή πλήρωσαν λιγότερο κατά τριάντα τρεις εξακόσιες
εξήντα δύο (33.662) δραχµές. Πού είναι, κύριοι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας, η φορολογική επιδροµή στην οποία
αναφέρεσθε;
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος ∆ρυς
καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
έχει ως εξής:
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Επιτέλους, θα
σεβαστείτε ποτέ τα αποτελέσµατα της στατιστικής και της
µαθηµατικής επιστήµης για να βγάλετε τα αναγκαία συµπεράσµατά
σας; Γιατί φοβάµαι πάρα πολύ ότι εκτός από την πληροφοριακή
αγραµµατοσύνη, που διακρίνει δυστυχώς το κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, σας διακρίνει και έλλειψη µαθηµατικής παιδείας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι και αγραµµατοσύνη.
Αγράµµατο είναι το οικονοµικό επιτελείο, που έχετε. Οι εφοριακοί
σας είναι αγράµµατοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, µη διακόπτετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆εν είναι εκφράσεις
κοινοβουλευτικές αυτές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα το συνιστούσα και
εγώ να έχει άλλο ύφος ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εγώ µίλησα για "πληροφοριακή αγραµµατοσύνη στο
"TAXIS".
Σήµερα άκουσα και πάλι τον κ. Καραµανλή να λέει εξακόσια
δισεκατοµµύρια (600.000.000.000) δραχµές νέοι φόροι το 1999".
Κύριοι συνάδελφοι, είχατε υποχρέωση να διαβάσετε τουλάχιστον
την εισηγητική έκθεση του Προϋπολογισµού; Από πού θα
προέλθουν αυτά τα εξακόσια δισεκατοµµύρια (600.000.000.000) το
1999; Από νέους φόρους; Απαντάµε όχι. Από αύξηση υπαρκτών
φόρων; Απαντάµε όχι. Τότε, από πού;
Πρώτον, θα προέλθουν από νέα έσοδα του ΦΠΑ. ∆ηλαδή από πού;
Από το κτύπηµα της φοροδιαφυγής. Αυτά είναι διακόσια
δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) δραχµές.
∆εύτερον, τα τριακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια (380.000.000.000)
δραχµές που αποµένουν µέχρι τα πεντακόσια ογδόντα
δισεκατοµµύρια (580.000.000.000) δραχµές, θα προέλθουν από τη
φυσιολογική αύξηση των εισοδηµάτων, λόγω της αύξησης του ΑΕΠ
κατά 3,7%, από τον περιορισµό της παραοικονοµίας, της
φοροδιαφυγής, της φοροκλοπής και του λαθρεµπορίου.
Αυτή είναι, κύριοι, η εξήγηση την οποία το Υπουργείο Οικονοµικών
υπεύθυνα σας δίνει για την αύξηση των φορολογικών εσόδων του
1999, εν σχέσει µε το 1998.
Υπάρχουν βεβαίως σηµεία, στα οποία θα µπορούσε να γίνει
καλοπροαίρετη κριτική. Τρία είναι αυτά τα σηµεία.
Πρώτον είναι η µη τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας,
δεύτερον η µη αύξηση του αφορολογήτου και τρίτον είναι η µικρή
αύξηση της φορολογίας των εµπορικών επιχειρήσεων, των
ελευθέρων επαγγελµατιών, που υπάγονται στα αντικειµενικά
κριτήρια.
Σε ό,τι αφορά την τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας και
την αύξηση του αφορολογήτου ή τη µείωση των εµµέσων φόρων, η
επιλογή µας ήταν συνειδητή.
Ακούστε γιατί. Η Κυβέρνηση επέλεξε τη µείωση των εµµέσων
φόρων, η οποία κόστισε στον Προϋπολογισµό εκατόν εβδοµήντα
δισεκατοµµύρια (170.000.000.000) δραχµές, όπως επανέλαβε ο κ.
Παπαντωνίου σήµερα, ενώ η τιµαριθµοποίηση της φορολογικής
κλίµακας και η αύξηση του αφορολογήτου θα κόστιζε στον

Προϋπολογισµό εκατόν εξήντα δισεκατοµµύρια (160.000.000.000)
δραχµές. 'Αρα, δεν είχαµε οικονοµικό όφελος από τη µη
τιµαριθµοποίηση και τη µη αύξηση του αφορολογήτου.
Κύριοι συνάδελφοι, θέλω όµως να σας πω για τα µέτρα που λάβαµε
για τη µείωση της φορολογίας, σε αγαθά και υπηρεσίες µαζικής
κατανάλωσης, όπως η βενζίνη, το πετρέλαιο θέρµανσης.
Επειδή εδώ είναι Βουλευτές από τη βόρειο Ελλάδα, θα τονίσω ότι
το πετρέλαιο θέρµανσης, κύριε Τσακλίδη, πωλείται εξήντα οκτώ
(68) δραχµές το λίτρο και είναι, κύριοι συνάδελφοι, η χαµηλότερη
τιµή από όταν για πρώτη φορά καθιερώθηκε στην ιστορία του το
πετρέλαιο θέρµανσης.
ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ: Πέρσι όµως παγώσαµε µέχρι το
Νοέµβριο, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Είναι βεβαίως και
η µείωση του Φόρου Προστιθέµενης Αξίας στο ηλεκτρικό ρεύµα, η
µείωση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στα αυτοκίνητα. Η
ωφέλεια που θα προκύψει µε τα µέτρα αυτά στους πολίτες είναι
πολλαπλάσια από αυτήν που θα είχαν µόνο οι φορολογούµενοι
από την τιµαριθµοποίηση και το αφορολόγητο. Προσέξτε το αυτό,
διότι από την τιµαριθµοποίηση και την αύξηση του αφορολογήτου
θα είχαν ωφέλεια µόνο οι φορολογούµενοι πολίτες, ενώ µε τα µέτρα
που πήραµε έχει ωφέλεια το σύνολο των ελληνικών νοικοκυριών.
Τα ωφέλη όµως αυτά, κύριοι συνάδελφοι, γίνονται µεγαλύτερα από
το γεγονός ότι η µείωση των εµµέσων φόρων συµβάλλει
αποφασιστικά στη µείωση του πληθωρισµού, που όχι µόνο
απαιτείται για την ένταξή µας στην ΟΝΕ, αλλά ταυτόχρονα είναι
εκείνος ο οποίος κατατρώγει την αγοραστική δύναµη των χαµηλών
και µεσαίων στρωµάτων, ενώ ταυτόχρονα βελτιώνει την
ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας µας.
Τους πρώτους µήνες του 1999 θα αρχίσει ένας ευρύτατος
κοινωνικός διάλογος, ο οποίος θα έχει στόχο την αναµόρφωση και
τον εκσυγχρονισµό του φορολογικού µας συστήµατος.
Για το διάλογο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, είµαστε πλέον ώριµοι.
Είµαστε ώριµοι και ως κοινωνία και ως χώρα. Και είµαστε ώριµοι,
ακριβώς γιατί τα επιτεύγµατα της πολιτικής µας, η απόδοση των
µέτρων που λάβαµε, η βελτίωση των επιδόσεών µας στον
εκσυγχρονισµό των διοικητικών και ελεγκτικών µηχανισµών
καθιστούν τη διεξαγωγή αυτού του διαλόγου εφικτή και χρήσιµη για
την οικονοµία µας.
Σε ό,τι αφορά τώρα τη φορολογία των εµπορικών επιχειρήσεων και
ελεύθερων επαγγελµατιών που υπάγονται στα αντικειµενικά
κριτήρια, οφείλω να σας ενηµερώσω ότι η µεσοσταθµική αύξηση
του φόρου το 1999 θα είναι της τάξεως του 14% και αυτή θα είναι η
µικρότερη, κύριοι συνάδελφοι, των τελευταίων τεσσάρων χρόνων
που εφαρµόζονται τα αντικειµενικά κριτήρια.
Κύριοι συνάδελφοι, σας δίνω τις αυξήσεις της φορολογίας των
µικροµεσαίων τα τέσσερα προηγούµενα χρόνια από τα
αντικειµενικά κριτήρια. Και δίνω και πέντε παραδείγµατα όπου
διαπιστώνεται ακριβώς ποια θα είναι η µεσοσταθµική αύξηση από
την ρύθµιση την οποία κάναµε.
( Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος ∆ρυς,
καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι
έχουν ως εξής:
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριοι
συνάδελφοι, αν δεν κάναµε την παρέµβαση αυτή, αλλά αφήναµε να
εξελιχθεί το αντικειµενικό σύστηµα όπως ακριβώς προβλέπει ο
Νόµος, δηλαδή εφαρµόζαµε τις αντικειµενικές αξίες των ακινήτων
του 1998, τότε η αύξηση στους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους
µικροµεσαίους θα ήταν της τάξεως του 70%.
Η Κυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι, αναγνωρίζει τις δυσλειτουργίες
που έχει προξενήσει το σύστηµα των αντικειµενικών κριτηρίων
φορολόγησης σε ορισµένες µικροµεσαίες επιχειρήσεις και
ελεύθερους επαγγελµατίες.
Η κατάργηση του συστήµατος αυτού, θα πραγµατοποιηθεί το 1999
µε την ολοκλήρωση του προγράµµατος "TAXIS".
Kαι έρχοµαι στις αναφορές του κ. Καραµανλή για το πρόγραµµα
"TAXIS". Είπε επί λέξει, ο κ. Καραµανλής, ότι το σύστηµα "TAXIS"
θα είναι σε πλήρη λειτουργία τον Απρίλιο του 1997. Ουδέποτε η
Κυβέρνηση έκανε τέτοια δήλωση.
Είπε ακόµη, ότι την επόµενη διετία, δεν θα έχει ολοκληρωθεί το
πρόγραµµα "ΤΑΧΙS". ∆ηλαδή το 1999 και το 2000 δεν θα έχει
ολοκληρωθεί το πρόγραµµα "TAXIS". Ουδέν αναληθέστερον και
βεβαίως εσφαλµένη για άλλη µια φορά είναι η πρόβλεψη αυτή του
κ. Καραµανλή.
Οφείλω, λοιπόν, να σας ενηµερώσω και για το πρόγραµµα "TAXIS".
Κύριοι συνάδελφοι, το πρόγραµµα "TAXIS" λειτουργεί σε εκατό
∆ΟΥ µέχρι προχθές που έγιναν τα εγκαίνια στη ∆ΟΥ Αγίας
Παρασκευής. Σ'αυτό το πρόγραµµα έχουν παραληφθεί το σύνολο
του εξοπλισµού και το σύνολο των εφαρµογών και έχει γίνει ο
µέγιστος δυνατός βαθµός εκπαίδευσης προσωπικού. ∆εν µιλάµε για
εκπαίδευση χιλίων ή δυο χιλιάδων εφοριακών, αλλά µιλάµε για την
αναγκαιότητα εκπαίδευσης δέκα χιλιάδων εκ των δεκατεσσάρων
χιλιάδων εφοριακών στο Υπουργείο Οικονοµικών.
Σήµερα έχει ενταχθεί η εκατοστή ∆ΟΥ, µέχρι το τέλος του χρόνου
και τις πρώτες µέρες του Ιανουαρίου του 1999, θα έχουν ανέβει
άλλες δεκαεπτά ∆ΟΥ. Σας διαβεβαιώ ότι το πρόγραµµα TAXIS θα
λειτουργεί πλήρως στο τέλος του 1999.
Γιατί λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, αυτές οι αρνητικές προβλέψεις στο

πρόγραµµα "TAXIS"; ∆εν κατανοείτε ότι αυτό το πρόγραµµα
αποτελεί τη µεγαλύτερη οργανοδιοικητική, εκσυγχρονιστική
παρέµβαση στο Υπουργείο Οικονοµικών τα τελευταία πενήντα
χρόνια; Υπήρχε στο Υπουργείο Οικονοµικών τέτοιο σύστηµα
µηχανοργάνωσης για να ισχυρίζεσθε ότι σήµερα καθυστερεί;
Το µόνο που κάνετε είναι να επιβεβαιώνετε αυτό που είχα πει,
δηλαδή την πληροφοριακή αδυναµία σας. ∆εν θέλετε να
κατανοήσετε το µέγεθος των δυσκολιών που παρουσιάζει το έργο
TAXIS. 'Εχω επανειληµµένα καλέσει τη Νέα ∆ηµοκρατία να
συγκροτήσει µια επιτροπή ειδικών και να επιλέξει όποια εκ των
εκατό ∆ΟΥ θέλει για να διαπιστώσει πώς λειτουργεί το πρόγραµµα
"TAXIS" στη ∆ΟΥ που εσείς θα επιλέξετε. Ουδεµία ανταπόκριση.
Κατόπιν αυτού, δεν είναι δίκαιο να διαµαρτυρόµεθα και εµείς για την
κακοπροαίρετη κριτική την οποία ασκείτε σεις και ο Αρχηγός σας ο
κ. Καραµανλής; Γιατί όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι; Υπάρχει
κάποιος λόγος που υποκρύπτεται η αρνητική σας στάση απέναντι
στο πρόγραµµα "TAXIS"; Φαντάζοµαι ότι δεν πρέπει να υπάρχει.
Αλλά διερωτώµαι.
Κύριοι συνάδελφοι, τι προσφέρει αυτό το ολοκληρωµένο
πρόγραµµα στους πολίτες. 'Εχω εδώ ένα διάγραµµα το οποίο
δείχνει τις εξυπηρετήσεις των πολιτών για µια µόνο εβδοµάδα του
Νοεµβρίου, όταν είχαµε µόνο εξήντα επτά ∆ΟΥ στο σύστηµα.
Περίπου εξήντα χιλιάδες πολίτες εξυπηρετήθηκαν σε µια εβδοµάδα.
Και βλέπετε στο διάγραµµα τις ανά ηµέρα εξυπηρετήσεις. Αυτή η
µικρή εξυπηρέτηση της 18/11/1998, οφείλεται στο ότι την ηµέρα
αυτή οι εφοριακοί είχαν γενική συνέλευση και έκλεισαν στις 10.00' η
ώρα οι εφορίες. To καταθέτω.
( Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος ∆ρυς,
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Παρακαλώ, καταθέτω και αυτό.
( Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος ∆ρυς,
καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
έχει ως εξής:





2892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριοι
συνάδελφοι, η βελτίωση των µεθόδων λειτουργίας, ο
οργανοδιοικητικός εκσυγχρονισµός των υπηρεσιών µας, η αύξηση
της παραγωγικότητας των ελεγκτικών και εισπρακτικών
µηχανισµών, αποτελούν το 1999 στόχους πρώτης προτεραιότητας.
Είπε ο κ. Παπαντωνίου χθες στην οµιλία του ότι µόνο από τη
λειτουργία του Εθνικού Ελεγκτικού Κέντρου, από την 1η Αυγούστου
µέχρι αρχές ∆εκεµβρίου του 1998, εισπράξαµε σαράντα
δισεκατοµµύρια (40.000.000.000) δραχµές, εκ των οποίων τα είκοσι
πέντε δισεκατοµµύρια (25.000.000.000) µόνο από δύο µεγάλες
επιχειρήσεις, εκ των οποίων η µία τα κατέβαλε εφάπαξ στο
Υπουργείο Οικονοµικών. Και αυτό, ύστερα από έλεγχο πλήρη και
αναλυτικό, που είχε να γίνει δεκαετίες στο Υπουργείο Οικονοµικών.
Μόνο από τη λειτουργία των έξι περιφερειακών ελεγκτικών
κέντρων, τα οποία θα αρχίσουν να λειτουργούν από 1η Ιανουαρίου
1999, ελπίζουµε ότι θα βελτιώσουµε σηµαντικά τους εισπρακτικούς
µηχανισµούς στο Υπουργείο Οικονοµικών.
Κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνοµαι, αν θέλετε, απολύτως τις
διαφορετικές αφετηρίες, από τις οποίες ξεκινάει η κριτική των
συναδέλφων του ΚΚΕ, που δεν συµµερίζονται την ευρωπαϊκή µας
προοπτική ούτε αποδέχονται τους στόχους της ΟΝΕ.
Αντιλαµβάνοµαι επίσης τις προσπάθειες, που καταβάλλουν οι
συνάδελφοι του Συνασπισµού να κερδίσουν τη λαϊκή συµπάθεια,
επικαλούµενοι τις θυσίες, στις οποίες αναµφίβολα υποβάλλεται ο
ελληνικός λαός και υπερασπιζόµενοι αιτήµατα, όπως είναι
µεγαλύτερη φορολογική δικαιοσύνη και η προστασία των
κατακτήσεων του κράτους πρόνοιας. ∆εν συµµερίζοµαι βέβαια τις
ανησυχίες τους. Μεσοπρόθεσµα η εξυγίανση του δηµοσιονοµικού
µας συστήµατος και η εκτέλεση του προϋπολογισµού του 1999
δηµιουργεί ακριβώς τις προϋποθέσεις για καλύτερη ανακατανοµή
του εθνικού εισοδήµατος, για δικαιότερη φορολογική πολιτική και
κυρίως για περισσότερες κοινωνικές δαπάνες, όπως είναι αυτές
που εξοικονοµούνται για την παιδεία, την υγεία, την πρόνοια, το
περιβάλλον, την ασφάλιση, την καταπολέµηση της ανεργίας, την
αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού.
Εκείνο όµως που δεν αντιλαµβάνοµαι καθόλου, είναι οι διαρκείς
µεταµορφώσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που ενώ διεκδικεί
την εξουσία, δεν διστάζει να υπονοµεύει την εµπιστοσύνη του λαού
µας σε πρότυπα και µεθόδους, που του επιτρέπουν να ενταχθεί σε
µια αναπτυξιακή τροχιά µακράς πνοής, συµµετέχοντας ισότιµα στο
ευρωπαϊκό και παγκόσµιο γίγνεσθαι.
Κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία γνωρίζει πολύ καλά ότι τόσο
οι προϋπολογισµοί, που καταθέσαµε, όσο και το σύνολο των
πολιτικών, που εφαρµόζουµε, έχουν ως απώτερο και τελικό τους
στόχο τη δηµιουργία νέων αναπτυξιακών προτύπων και τη
δηµιουργία νέων προτύπων κοινωνικής και οικονοµικής
συµπεριφοράς. Τα πρότυπα αυτά προωθούνται µε την εφαρµογή
κανόνων, που επιβραβεύουν τη συνέπεια, την ανταγωνιστικότητα
και την αλληλεγγύη των πολιτών, των συλλογικών και ατοµικών
φορέων παραγωγικής δράσης.
Προϋποθέτουν όµως την εµπέδωση σχέσεων εµπιστοσύνης µεταξύ
κοινωνίας και κράτους µε τη συµµετοχή των ίδιων των πολιτών
στην οικοδόµησή τους.
Αυτές ακριβώς τις σχέσεις εµπιστοσύνης προσπαθεί να
υπονοµεύσει η Νέα ∆ηµοκρατία και εκεί ακριβώς έχει επενδύσει
ολόκληρη την επικοινωνιακή της πολιτική, θεωρώντας ότι έτσι
αποσταθεροποιεί την Κυβέρνηση, µειώνοντας τη λαϊκή στήριξή της.
Αναλαµβάνει όµως η Νέα ∆ηµοκρατία την ευθύνη υπονόµευσης
των εθνικών προσπαθειών, για να ικανοποιήσει τις µικροκοµµατικές
της σκοπιµότητες.
'Ετσι όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πάµε µπροστά,
γυρίζουµε πίσω, στις πιο καταδικασµένες από τον ελληνικό λαό και
ιδιαίτερα από τη νεολαία, σελίδες της πολιτικής ιστορίας του τόπου.
Η Νέα ∆ηµοκρατία θα καταβάλει για άλλη µια φορά το υψηλό
κόστος στις ευρωεκλογές του 1999 και στις εθνικές εκλογές του
2000. Η Νέα ∆ηµοκρατία θα είναι µε εντολή του λαού µας και πάλι
στην αντιπολίτευση. Με την ίδια λαϊκή εντολή το ΠΑΣΟΚ θα είναι
πάλι κυβέρνηση αυτού του τόπου, για να υλοποιήσει τα οράµατα

και τις ελπίδες αυτού του λαού.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Ιωάννης
Ζαφειρόπουλος έχει το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
"παρέλαση" από το Βήµα αρµοδίων Υπουργών µε απαλλάσσει από
την ευθύνη να αναφέρω κατά την οµιλία µου αριθµούς. Αλλά και η
εξέλιξη της συζήτησης µε υποχρεώνει να αλλάξω τη δοµή της.
Υπελόγιζα να µιλήσω στις 18.30' το απόγευµα και ανέρχοµαι στο
Βήµα στις 23.30' το βράδυ. Και θέλω να σηµειώσω ότι δεν ξέφυγε
και φέτος η συζήτηση του Προϋπολογισµού από την πεπατηµένη
των συζητήσεων όλων των Προϋπολογισµών. ∆ηλαδή
διαπιστώνουµε για άλλη µια φορά την επιτακτική ανάγκη
ουσιαστικού εκδηµοκρατισµού των διαδικασιών κατάρτισης,
συζήτησης και έγκρισης του Κρατικού Προϋπολογισµού.
Ως γενικός εισηγητής του κρατικού Προϋπολογισµού του 1997 είχα
επισηµάνει µε επιµονή αυτήν την ανάγκη -και δυστυχώς
επιβεβαιώθηκα- ότι, αν δεν αλλάξουµε ριζικά τη διαδικασία
κατάρτισης συζήτησης και έγκρισης του κρατικού Προϋπολογισµού,
δεν κάνουµε τίποτε άλλο εδώ στη Βουλή παρά να υπηρετουµε τους
στόχους µιας επιβεβληµένης "ελλειπτικής" τηλεοπτικής
δηµοκρατίας.
∆υστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να απευθυνθώ
στους λίγους συναδέλφους που είναι στην Αίθουσα της Βουλής
αυτήν τη στιγµή και στους φίλους και φίλες τηλεθεατές, γιατί αυτοί
είναι περισσότεροι! 'Οµως, πρέπει επιτέλους να κατανοήσουµε όλοι
ότι είναι απαραίτητο να καταστεί κάποτε ο κρατικός
Προϋπολογισµός το νοµοθετικό απαύγασµα της θεσµικής
συνεργασίας ανάµεσα στη κυβέρνηση, το Κοινοβούλιο και τους
συλλογικούς φορείς της Κοινωνίας των Πολιτών. Μόνο τότε, µόνο
αν είναι δηλαδή θετική η εξέλιξη των προσπαθειών µας θα
αισθανθούµε ότι συµβάλλουµε στην ανάκτηση της αξιοπιστίας της
πολιτικής, ως θεσµικής λειτουργίας του πολιτεύµατος και ως
δυναµικού παράγοντα διαµόρφωσης της λειτουργίας της εθνικής
οικονοµίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πωλ Βαλερί στα "∆οκίµιά" του
τονίζει µε ιδιαίτερη έµφαση ότι: "Η ενότητα ενός έθνους
πραγµατοποιείται στον τοµέα της δράσης, όταν εκείνος που
σκέφτεται συµφωνεί µε εκείνον που αισθάνεται, εκείνος που
προβλέπει µε εκείνον που βλέπει, εκείνος που ξοδεύει µε εκείνον
που πληρώνει και εκείνος που πηγαίνει να σκοτωθεί µε εκείνον που
τον στέλνει να σκοτωθεί".
Η συζήτηση του κρατικού Προϋπολογισµού 1999 καταδεικνύει για
ακόµα µια φορά, ιδιαίτερα από τη στάση του κυρίου Προέδρου της
Νέας ∆ηµοκρατίας ότι η πολιτική ηγεσία του τόπου, όλοι εµείς -
χρησιµοποιώ πληθυντικό γενίκευσης και αναφέροµαι ανάλογα µε
την όποια ευθύνη έχει ο καθένας µας, σε συνδυασµό και µε τον
τρόπο που ο ίδιος ή η παράταξή του άσκησε την εξουσία σε αυτόν
τον τόπο- ευθυνόµαστε γιατί έχει διαταραχθεί, έχει πληγεί καίρια η
ενότητα στη δράση και της κοινωνίας και του έθνους µας.
Αποδείχθηκε από την οµιλία του κυρίου Προέδρου της Νέας
∆ηµοκρατίας, ότι προτάσσεται από το κόµµα του το
βραχυπρόθεσµο ίδιο και κοµµατικό συµφέρον και όφελος. Και
αγνοούνται, αν δεν υπονοµεύονται, τα µακροπρόθεσµα συλλογικά,
κοινωνικά και εθνικά συµφέροντα.
Εδώ µέσα -στη Βουλή- ταυτόχρονα ή όχι, κατά περίπτωση
θρηνούµε τάχα για τις αξίες που υπονοµεύονται, τις αρχες που
ποδοπατούνται, τις προοπτικές που ακυρώνονται, τις ευκαιρίες που
χάνονται, τα όνειρα που εξατµίζονται. Ο πολιτικός µας λόγος είναι
κυρίως -και αναφέροµαι στη Νέα ∆ηµοκρατία-θρηνητικός,
πολεµικός, σκοπτικός, αυτάρεσκος, αυταρχικός, υποκριτικός,
βεβαιωτικός, δογµατικός, πλάγιος, υπαινικτικός, δηλαδή ουσιαστικά
κενός! ∆εν είναι ευθύς πολιτικός λόγος.
Εδώ πριν λίγο, παραλίγο να πιστέψουµε πως το ελληνικό κράτος το
ίδρυσε το ΠΑΣΟΚ το 1993, πως δεν υπήρχε τίποτε
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πριν το 1993, πως δεν υπάρχει προηγούµενη θητεία της Ν.∆. για να
συγκριθεί µε τα πολιτικά και οικονοµικά επιτεύγµατα της πενταετίας
1993-1998.
Είναι εν µέρει ορθό να εκφράζονται αµφισβητήσεις, αλλά δεν είναι
δεοντολογικά και πολιτικά επιτρεπτό να µηδενίζεται η όποια
προσπάθεια της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ∆εν υποδεικνύονται
βελτιώσεις, αλλά γίνεται µια απαράδεκτη προσπάθεια ισοπέδωσης
των πάντων.
∆εν πρόκειται για πολιτικό λόγο. ∆εν πρόκειται για αντιπολιτευτικό
λογο. Πρόκειται για άλογο λόγο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο πολιτικός λόγος της Ν.∆. δεν
πλουτίζει. Ακινητοποιεί και δεν συγκινεί τη σκέψη και την ψυχή των
Ελλήνων, των συµπολιτών µας, ιδιαίτερα των νέων µας. Μέσα σε
ένα τέτοιο κλίµα -φορτισµένο και φορτωµένο- από ανούσιες
εντάσεις και ενοχές, µε την πλάτη στραµµένη στο µέλλον και τα
µάτια κλειστά, η Νέα ∆ηµοκρατία θέλει να πείσει το λαό ότι
συµβαδίζει µε τη σύγχρονη "πλανητική σκέψη" που πρέπει να
διέπει τους πολιτικούς για να αντιµετωπίσουν τα περίπλοκα
προβλήµατα της εθνικής οικονοµίας και της κοινωνίας, στη φράση
της παγκοσµιοποίησης τους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός Προϋπολογισµός του
1999, αποτυπώνει και εκφράζει µε συνέπεια την οικονοµική
πολιτική της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ., όπως αυτή εκφράστηκε µε
ενάργεια και σαφήνεια από τον Πρωθυπουργό στις Προγραµµατικές
∆ηλώσεις του, µετά τις εκλογές του 1996. Αυτή η οικονοµική
πολιτική βασίστηκε κύρια στην αντίληψη Σηµίτη, ότι η πολιτική δεν
είναι "τεχνική της εξουσίας". Αυτή η οικονοµική πολιτική επέτυχε σε
µέγιστο βαθµό τους στόχους της και είναι -το θέλετε δεν το θέλετε- ο
Κώστας Σηµίτης ο πολιτικός ηγέτης που πραγµατοποιεί τον εθνικό
στόχο της ένταξης της χώρας στην ΟΝΕ. Εθνικό στόχο, που την
επίτευξή του χαιρέκακα αµφισβήτησε ο κύριος Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας. Οµίλησε ως ένας ξένος προς την προσπάθεια, τη
συλλογική προσπάθεια της κοινωνίας και του λαού µας. Και αντί να
χαιρετίσει µε γενναιότητα και αυτογνωσία τις µέχρι σήµερα επιτυχίες
αλλά και να κρίνει, όπως δικαιούται, τις απογοητεύσεις από την
πολιτική που ασκήσαµε -που όµως όλες µαζί συνθέτουν το µέγα
επίτευγµα που επιτεύχθηκε και αναγνωρίζεται από όλους, ότι η
χώρα είναι προ των πυλών της Οικονοµικής και Νοµισµατικής
'Ενωσης της Ευρώπης- ισοπεδώνει τα πάντα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σηµειώσω ότι θα πρέπει
στην εκτέλεση του Προϋπολογισµού του 1999 να δώσουµε
µεγαλύτερο βάρος από όσο δώσαµε κατά την κατάρτισή του, στην
αύξηση των δαπανών εκείνων, που οι οικονοµολόγοι της
"ενδογενούς ανάπτυξης", ονοµάζουν δαπάνες για το µέλλον.
Αναφέροµαι στην ανάγκη να υιοθετήσουµε µία διαδικασία αυστηρής
αξιολόγησης των δαπανών, για να εξασφαλίσουµε περισσότερους
πόρους που θα υπηρετήσουν και θα ενισχύσουν την προσπάθεια
βελτίωσης της συνολικής ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας και τη
δηµιουργία νέων θέσεων απασχόλησης.
Πρέπει να υπενθυµίσω ότι οι "δαπάνες για το µέλλον" δεν
συµπίπτουν πάντα ή εξ ολοκλήρου µε τις δαπάνες για επενδύσεις
στην υλικοτεχνική υποδοµή. Αναφέρθηκε ο Υπουργός Παιδείας
στην Εκπαιδευτική Μεταρρύθµιση. Θα µπορούσα να σηµειώσω ότι
αυτή η Εκπαιδευτική Μεταρρύθµιση έχει τα χαρακτηριστικά µιας
µαζικής ανάπτυξης, επέκτασης του εκπαιδευτικού συστήµατος της
χώρας µε ό,τι αυτό συνεπάγεται και προϋποθέτει για το µέλλον των
νέων µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον ελάχιστο χρόνο που µου
αποµένει, θα ήθελα να στρέψω την προσοχή σας σε ένα σηµείο,
πως πρέπει δηλαδή, επιτέλους, να πούµε στους νέους µας κάποιες
αλήθειες. Πως ότι δεν είναι δυνατόν στον οικονοµικά ενεργό βίο
τους να έχουν µία και µόνη απασχόληση - εργασία, µπορεί να
αλλάξουν εργασία τέσσερις και πέντε. Πως πρέπει συνεχώς να
καταρτίζονται και να εκπαιδεύονται και πως πρέπει κάποια στιγµή
να σκεφθούν πως θα παραστεί ίσως ανάγκη να στραφούν στο
οικονοµικό περιβάλλον της ευρύτερης περιοχής για να βρουν
εργασία.

Αυτές τις αλήθειες πρέπει να τις πούµε απ'αυτό το Βήµα.
Τελειώνοντας θα ήθελα να σας καλέσω να υπερψηφίσετε τον
Προϋπολογισµό, γιατί µε αυτόν τον Προϋπολογισµό ουσιαστικά η
χώρα κατακτά "το µέλλον του µέλλοντός της", να ενταχθεί δηλαδή
στην ΟΝΕ. 'Ετσι µόνο θα ανοίξουν εκείνοι ορίζοντες της Ελλάδας
και του Ελληνισµού και θα δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις για τον
ελληνικό λαό "να φτιάξει ηµέρες και εποχές στο µπόϊ των ονείρων
του", στο µπόϊ των ονείρων των παιδιών µας.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Αθανάσιος
Γιαννόπουλος, Βουλευτής Φθιώτιδας, έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω
πραγµατικά εάν σε κάποιους συναδέλφους του ΠΑ.ΣΟ.Κ. πρέπει να
ανεβαίνει τόσο πολύ η πίεση για να µας αναγκάσουν και εµάς να
ψηφίσουµε τον Προϋπολογισµό. Σας δηλώσαµε εµείς και όλες οι
πτέρυγες της αντιπολίτευσης ότι δεν πρόκειται να ψηφίσουµε αυτό
τον Προϋπολογισµό, ο οποίος αποτελεί µία φαρσοκωµωδία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχετε κανένα
πιεσόµετρο, ως γιατρός, οραµατικό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η
τέταρτη ηµέρα σήµερα συζήτησης του Προϋπολογισµού. Μήπως
νοµίζετε ότι είµαστε όλοι ευτυχείς, ή και ο ελληνικός λαός που µας
παρακολουθεί, γι' αυτά που συµβαίνουν εδώ µέσα; Καίτοι είναι η
αποκορύφωση και η µεγαλύτερη κοινοβουλευτική λειτουργία η
ψήφιση του Προϋπολογισµού, εν τούτοις όµως έχει καταντήσει µία
επέτειος, η οποία µπαίνει σε πολύ αριθµητικά δεδοµένα.
Μήπως νοµίζετε ότι είναι κανείς έτοιµος να παρακολουθήσει όλους
αυτούς τους δείκτες που αναφέρουµε, αυτά τα νούµερα, αυτά τα
οποία η επιχειρηµατολογία ένθεν και ένθεν φέρνει για να αποδείξει
και να κάνει το µαύρο-άσπρο; Μην έχετε την αυταπάτη αυτή.
Τουλάχιστον εγώ οµολογώ προσωπικά, η ταπεινότητά µου,
αδυναµία. Και αυτήν την αδυναµία την έχει ο ελληνικός λαός.
Ο ελληνικός λαός, κύριοι Υπουργοί του οικονοµικού επιτελείου,
απαιτεί και ζητάει άλλα πράγµατα. Ζητάει να λυθούν βιοτικές
ανάγκες, ζητάει να βρει πως θα πάνε τα παιδιά του στο σχολείο, τι
θα γίνει αύριο µε τις καταλήψεις. Τέσσερις µήνες είναι εκτός
θρανίων.
Η πίεση του εκσυγχρονισµού η οποία ασκείται προς όλους, µε όλην
την επιχειρηµατολογία που θέλει ο κύριος Υπουργός Παιδείας να
µας προσφέρει, που θα οδηγήσει τον τόπο; 'Εχετε αντιληφθεί αυτό
το καπρίτσιο του Υπουργού που θα φθάσει αύριο, µετά τις γιορτές,
τα Ελληνόπουλα;
Ο 'Ελληνας ζητάει αυτήν τη στιγµή να ξέρει το παιδί του τι θα γίνει,
όταν θα πάει στρατιώτης να ξέρει τι ακριβώς θα συµβεί. 'Οχι να έχει
την αγωνία αυτή να απολυθεί µετά από είκοσι τέσσερις µήνες από
τον 'Εβρο και τα παιδιά των δικών µας να είναι µέσα στα επιτελεία.
Αυτές είναι οι αγωνίες του 'Ελληνα. 'Εχει αγωνία για τις
συγκοινωνίες, έχει αγωνία για το πού θα νοσηλευθεί, πού θα
θεραπευθεί, που θα γίνει αποκατάσταση ενός µειονεκτικού ατόµου,
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες που θα πάνε, τι θα γίνουν, έχει αγωνία
για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς. Και ευτυχώς που βρέθηκε ο
µακαριότατος, ο Αρχιεπίσκοπος και είπε ότι θα γίνουν πενήντα
τέσσερις βρεφονηπιακοί σταθµοί για να συµπληρώσει αυτό το
προνοιακό έλλειµµα που υπάρχει. Και είναι αυτό ακριβώς που µας
λέτε εσείς συνέχεια ότι δηλαδή δίνετε και δίνετε και ότι χρήµατα
υπάρχουν και πως ο Προϋπολογισµός βρίσκεται σε ανοδική
πορεία. ∆εν είναι ψέµα αυτό, κύριοι Υπουργοί του οικονοµικού
επιτελείου; Μήπως νοµίζετε ότι ο ελληνικός λαός µπορεί αυτήν τη
στιγµή να αντιληφθεί όλα αυτά τα οικονοµικά µεγέθη;
Και  φθάνω  στον  πειρασµό  να  πω  και  κάτι  άλλο.  Μήπως  είναι
ατυχές  ακόµα  το  ότι  παρουσιαζόµαστε  από  την  ΕΡΤ  τη  στιγµή
που  δεν  µπορούµε  ειλικρινά  να  µιλήσουµε  στον  ελληνικό  λαό;
Και  χρησιµοποιείται  το  κανάλι  το  υπερχρεωµένο,  η  ΕΡΤ  -διότι
υπάρχει  αποστροφή  του  ελληνικού  κοινού  µε  τη
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δυνατότητα του telepilot, κάνει το zapping αµέσως και φεύγει, τα
νούµερα δεν τα καταλαβαίνει- που ζηµιώνεται, χάνει, τη στιγµή που
κάποιες διαφηµίσεις θα έπαιζαν ενδεχοµένως σε ένα πιο προσφιλές
σήριαλ, πράγµα το οποίο εµείς δεν µπορούµε να το δώσουµε στον
ελληνικό λαό.
'Εφθασε ο Υπουργός Πολιτισµού και έκανε την αναφορά ...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μη µιλάτε, κύριοι συνάδελφοι. Ακούστε. ∆εν παθαίνετε τίποτα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, όχι
διακοπές.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: 'Εφτασε ο Υπουργός Πολιτισµού
να µας αναπτύξει τη θεωρία του ωρίµου ή σεσηπότος φρούτου. Ε,
λοιπόν, εµείς απαντάµε ότι εµείς δεν είµαστε φρούτα.
Η Νέα ∆ηµοκρατία είναι ένα επίσηµο κόµµα, είναι ένα κόµµα το
οποίο πραγµατικά θα βγάλει την πατρίδα µας από τη µιζέρια και την
αθλιότητα που εσείς την έχετε οδηγήσει. Θα πρέπει να οµολογήσω
όµως στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι έχετε µία ικανότητα, κύριοι
συνάδελφοι, την οποία δεν έχουµε εµείς. 'Εχετε την ικανότητα το
µαύρο να το κάνετε άσπρο.
Με αυτήν τη δυνατότητα που έχετε σεις να ωραιοποιείτε όλες τις
καταστάσεις, είµαι υποχρεωµένος να σας ξεναγήσω λιγάκι και
νοερά να βρεθείτε στο χώρο της υγείας.
Υπάρχουν τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό. Στον
Προϋπολογισµό που έχετε καταθέσει οι δαπάνες είναι λιγότερες
κατά 33,3% για το προσωπικό των νοσοκοµείων, το οποίο εσείς
επαγγέλλεσθε ότι θα διορίσετε, ή διορίσατε.
Υστερείται η χώρα µας ιατρικού προσωπικού. Ειδικά τα κέντρα
υγείας των µεθοριακών και των υποβαθµισµένων περιοχών
βρίσκονται σε κατάσταση στελεχιακής αναιµίας. Για εκεί τι έχετε να
µας πείτε;
Θα σας πω και κάτι άλλο το οποίο άπτεται του Οικονοµικού
Υπουργείου. Ξέρετε ότι κατά τη χοµεϊνική περίοδο του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
του 1985-1986 που έγιναν οι µαζικές κρίσεις, µπήκαν στο σύστηµα
συνάδελφοι -λυπάµαι που το λέω αυτό- οι οποίοι δεν είχαν επαρκή
βιογραφικά σηµειώµατα; Ξέρετε ότι υπάρχουν σε νοσοκοµεία
διευθυντές, οι οποίοι δεν χειρουργούν και τους πληρώνει το
ελληνικό δηµόσιο; Το ξέρετε αυτό, κύριοι του οικονοµικού
επιτελείου; Ζητήσατε ποτέ πεπραγµένα από συναδέλφους ή από
νοσοκοµεία, να δείτε γιατί υπάρχει η εσωτερική µετανάστευση του
πληθυσµού αυτού, που συνεπάγεται δισεκατοµµύρια στην εθνική
οικονοµία; Είστε όλοι από επαρχίες και γνωρίζετε πολύ καλά το τι
συµβαίνει στα νοσοκοµεία και δεν έχετε µπει ποτέ στη λογική να
εξετάσετε, να δείτε τι µπορείτε να κάνετε και να βελτιώσετε την
υφιστάµενη κατάσταση.
Τελειώνοντας θα ήθελα να πω ότι συµφωνώ µε τη µονιµότητα, αλλά
κάποιοι συνάδελφοι που θα έπρεπε να έχουν επανακριθεί,
µπορούν να µπουν σε άλλες υπηρεσίες, (να θεωρούν π.χ. βιβλιάρια
δηµοσίου) και να στελεχωθούν τα νοσοκοµεία από γιατρούς που
έχουν επιστηµονική επάρκεια, για να έχετε έτσι οικονοµία στους
πόρους. Αυτό δεν σας έχει απασχολήσει καθόλου.
Με το νοσηλευτικό προσωπικό έχετε ασχοληθεί καθόλου; ∆εν
γνωρίζει το θέµα κανείς, διότι πολλοί Υπουργοί που πέρασαν από
το Υπουργείο Υγείας έχουν πάρει διαζύγιο µε την ιατρική. 'Αρα,
λοιπόν, δεν είναι δυνατόν να υιοθετήσουν συγκεκριµένες απόψεις.
'Εχετε µείνει στη λογική της αποκλειστικής νοσηλεύτριας, την οποία
πληρώνει το ελληνικό δηµόσιο και στοιχίζει τριάντα χιλιάδες
(30.000) και δεν µπαίνετε στη λογική ότι πρέπει να διορίσετε
νοσηλεύτριες, νοσηλευτικό προσωπικό.
Σας έχουν παρουσιάσει οι ασφαλιστικοί οργανισµοί πόσα
δισεκατοµµύρια πληρώνουν για τις αποκλειστικές νοσηλεύτριες;
Τίποτε δεν ξέρετε απ' αυτά.
Για τα νοσοκοµεία αυτάρεσκα µας λέτε ότι λειτουργούν, ότι θα
λειτουργήσουν, ότι χτίζονται ή δεν χτίζονται. Να σας τα πω, λοιπόν,
εγώ, για να δείτε ακριβώς τι γίνεται.
Τα τρία πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία, στο Ηράκλειο, στα Γιάννενα
και στην Πάτρα υπολειτουργούν. Το Θριάσιο υπολειτουργεί. Το
νοσοκοµείο "Παπαγεωργίου" δεν έχει λειτουργήσει. Της Λειβαδιάς
υπολειτουργεί. Της 'Αρτας έχει γίνει σαν της 'Αρτας το γεφύρι, δεν

λειτουργεί. Για τα δεκατέσσερα καινούρια, τα οποία µας λέτε και
αυτάρεσκα εµφανίζεσθε ότι θα λειτουργήσουν, δεν µπορείτε να µας
προσδιορίσετε το χρόνο.
Να σας πω εγώ για την ιδιαιτέρα πατρίδα µου, τη Λαµία; Μία
εταιρεία χαµηλής πιστοληπτικής επιφάνειας ανέλαβε ένα
νοσοκοµείο της τάξεως των τριάντα δισεκατοµµυρίων
(30.000.000.000) και αµφιβάλλω εάν την προσεχή δεκαετία θα έχει
ολοκληρωθεί.
Για τις εντατικές µονάδες, τι έχετε να µας πείτε; Το Λαϊκό βρίσκεται
σε απαξίωση εξοπλισµού. Στον Ευαγγελισµό δεν λειτουργούν δέκα
κρεβάτια εντατικής µονάδος. Το Κρατικό λειτουργεί µε τέσσερα
κρεβάτια λιγότερα. Το Ασκληπιείο Βούλας το ίδιο. Το Θριάσιο έχει
µονάδα, αλλά δεν λειτουργεί. Της 'Αρτας δεν λειτουργεί. Της
Κέρκυρας δεν λειτουργεί. 'Εγινε µία µονάδα τότε που έγινε η
Συνδιάσκεψη της Ευρώπης και έκλεισε. Οι γιατροί το ξέρουν πολύ
καλά αυτό. Λειτουργεί;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): 'Οχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί δεν λειτουργεί; Πείτε τα
λοιπόν.
Τα άλλα επαρχιακά νοσοκοµεία, στα οποία θρηνούµε κάθε µέρα
άτοµα, λειτουργούν έστω µονάδες ηυξηµένης φροντίδος;
Για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας ξέρετε τι ψέµατα έχετε πει
στον ελληνικό λαό; Για τον οικογενειακό γιατρό προβλέπετε κανένα
κονδύλι στον Προϋπολογισµό; Τα πρωτοβάθµια δίκτυα υγείας
λειτούργησαν; Τι τα λέτε στον ελληνικό λαό;
Πείτε, λοιπόν, στον ελληνικό λαό ότι µπορούµε να κάνουµε αυτά τα
λίγα, δεν µπορούµε να τα κάνουµε όλα.
Εγώ πραγµατικά ως γιατρός βλέπω τις αδυναµίες, τις γνωρίζω. ∆εν
µπορούµε όµως πια να ανεχθούµε αυτήν την ψευδολογία.
Ο εξοπλισµός των νοσοκοµείων που είναι; Μπορείτε να µας πείτε
για τις δηµόσιες επενδύσεις τι γίνεται;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Εξαγγέλλετε συνέχεια απόκλιση 54% στα χρόνια 1994-1998. Λέτε
ότι κάνετε έργα, λέτε ότι έχετε βγάλει κονδύλια και δεν
εκπληρώνονται ούτε τα έργα ούτε οι εξοπλισµοί αυτοί, τους οποίους
εσείς έχετε περιγράψει.
Ξέρετε τι συµβαίνει, κύριοι Υπουργοί, και πρέπει να σας
απασχολήσει ιδιαίτερα; Ο δηµόσιος τοµέας της υγείας χρηµατοδοτεί
τον ιδιωτικό τοµέα της υγείας και δεν γνωρίζετε ακριβώς που
βρίσκονται τα οικονοµικά µεγέθη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να συστήσετε µία επιτροπή Σ∆ΟΕ
των νοσοκοµείων για να δείτε την οικονοµική αθλιότητα, το τι
συµβαίνει. Η συναλλαγή, η ρεµούλα, η κλοπή, η αδιαφάνεια, αυτά
δεν σας έχουν απασχολήσει; Και βρήκατε µόνο στους γιατρούς να
περικόψετε τους µισθούς αντί να στελεχώσετε τα νοσοκοµεία µε
προσωπικό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Γιαννόπουλε,
δεν έχετε άλλο χρόνο. Παίρνετε χρόνο άλλου συναδέλφου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Πρέπει να σας απασχολήσει
ιδιαίτερα το θέµα και να δείτε ακριβώς πού βρίσκεστε.
Ε, λοιπόν, µην περιµένετε παρά τις κορώνες και την πίεση του κ.
Ζαφειρόπουλου να ψηφίσουµε τον Προϋπολογισµό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κοκκίνης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΚΚΙΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας
φαίνεται πια καθαρά ότι µέχρι τέλους του 1999 θα έχει πετύχει όλα
τα κριτήρια που χρειάζονται για την ένταξη στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση. 'Εχουµε πετύχει τα τέσσερα από τα πέντε
κριτήρια. Το πέµπτο κριτήριο, όπως είναι γνωστό είναι ο
πληθωρισµός, ο οποίος κινείται και αυτός προς τη σωστή
κατεύθυνση.
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Οι δείκτες και οι αριθµοί βελτιώνονται ταχύτατα σε σχέση µε τους
στόχους και αυτό πρέπει να το αναγνωρίσουµε στην Κυβέρνηση και
ιδιαίτερα στην ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών.
Είναι ακόµη αλήθεια ότι καµία χώρα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης δεν
πέτυχε τόσο θεαµατικά αποτελέσµατα σε τόσο µικρό χρονικό
διάστηµα. Είναι η τρίτη συνεχής χρονιά, κύριοι συνάδελφοι, που η
Ελλάδα σε ποσοστά έχει την υψηλότερη ανάπτυξη από τις χώρες
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Είναι, όµως, η ανάπτυξη ή η επιτάχυνση
της ανάπτυξης και η βελτίωση της κοινωνικής προστασίας θέµα
µόνο δεικτών και αριθµών;
Υπάρχουν κατά τη γνώµη µου και άλλοι πολύ σηµαντικοί και
ιδιαίτερα κρίσιµοι παράµετροι, που αφορούν πολιτικές επιλογές και
πολιτικές προοπτικές θεµελιώδους σηµασίας. ∆εν αµφιβάλλει
κανείς σε αυτήν την Αίθουσα ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ιστορικά, πολιτικά, και
τολµώ να πω, και πολιτισµικά, έχει συνδέσει την παρουσία του µε
την αυτοδιοίκηση, το δηµοκρατικό προγραµµατισµό, τον κοινωνικό
διάλογο, την περιφερειακή συγκρότηση της χώρας, την
αποκέντρωση.
'Οµως, η αποκέντρωση, κύριοι συνάδελφοι, παρά τα βήµατα,
παραµένει ακόµη µία πολιτική προσπάθεια όχι πλήρης, που
φαίνεται να έχει δρόµο ακόµα πολύ να διανύσει.
Και αν η προσέγγιση των οικονοµικών δεικτών, ή η οικονοµική
πολιτική γενικά έχει κάποιο κόστος -και έχει κόστος- η
αποκέντρωση δεν έχει κανένα κόστος. Χρειάζεται µόνο πολιτική
βούληση και χρειάζεται µόνο πολιτική απόφαση και πρέπει να
τολµήσουµε, κύριοι Υπουργοί.
Θέλω να πω κάποια παραδείγµατα τα οποία ίσως είναι γνωστά σε
όλους σας. Γνωρίζετε ότι για µια οποιαδήποτε αθλητική τεχνική
παρέµβαση σε ένα γυµναστήριο ή για τη δηµιουργία µιας αθλητικής
εγκατάστασης σε κάποιο νοµό ή στην περιφέρεια πρέπει να
αποφασίσει κυρίαρχα η Αθήνα, το Υπουργείο Αθλητισµού. Θα
πρέπει αν αυτό συµβεί, αν δηλαδή συµφωνήσει στη δηµιουργία
µιας αθλητικής εγκατάστασης, να εγκριθεί από εδώ η σκοπιµότητα
του έργου, να δοθεί εντολή από εδώ για τη µελέτη του έργου και
αφού εγκριθεί η µελέτη να βρεθεί η πίστωση. Και αφού βρεθεί η
πίστωση να εγγραφεί στον Προϋπολογισµό και εν συνεχεία να
υπάρξει απόφαση για τη διάθεση της πίστωσης.
Τελευταία δε, κύριε Υπουργέ της Εθνικής Οικονοµίας -µια που είστε
εδώ-παρατηρείται και µια άλλη συγκέντρωση που έχει συµβεί σε
ένα συγκεκριµένο παράδειγµα που αφορά το νοµό µου. Είχα κάνει
µια ερώτηση εδώ στην Αίθουσα για το κλειστό γυµναστήριο Αγίου
Νικολάου. Αφού είχαν συµβεί όλα τα προηγούµενα ο αρµόδιος
Υπουργός Αθλητισµού µου είπε "κάνε και µια ερώτηση στον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας για να βρεθούν τα χρήµατα".
Θέλω να πω κάποια πράγµατα για το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. σε σχέση µε
την αποκέντρωση, να ασχοληθεί επιτέλους µόνο µε έργα εθνικής
κλίµακας και εθνικής σηµασίας, να αφήσει και να αποκεντρώσει
έργα που έχουν δηµοτική εµβέλειεα, που έχουν τοπική εµβέλεια,
νοµαρχιακή και περιφερειακή, στους κατά τόπους εκλεγµένους, στις
νοµαρχίες, στην περιφέρεια, στο δήµο. Επιτέλους ας
ακουµπήσουµε -και πρέπει να το κάνουµε µε γενναιότητα, µε
εµπιστοσύνη- στους εκλεγµένους αντιπροσώπους της
αυτοδιοίκησης. Ας τους δώσουµε τη δυνατότητα να σχεδιάσουν να
αποφασίσουν και να εκτελέσουν τα έργα που τους αφορούν.
∆ιερωτάµαι συχνά µήπως έχει αναπτυχθεί πολιτικά ένας ιδιότυπος
ρατσισµός ανάµεσα στο κέντρο και στην ελληνική περιφέρεια και
θέλω να σας διαβεβαιώσω -το γνωρίζετε- ότι υπάρχουν πολίτες
στην ελληνική επαρχία που υπηρετούν την πολιτική, που
υπηρετούν τα µαζικά κινήµατα, που υπηρετούν την επιστήµη,
τεχνοκράτες πανάξιοι που µπορούν αν όχι καλύτερα αλλά ισάξια µε
τους συναδέλφους των Αθηνών. Και θα έχουµε προσεγγίσει το
στόχο της πολιτικής αποκέντρωσης που εµείς πιστεύουµε όταν οι
εκλεγµένοι εκπρόσωποι των τοπικών κοινωνιών καλούν τους
Υπουργούς στα εγκαίνια και όχι οι Υπουργοί τους εκλεγµένους
εκπροσώπους.
Θα ήθελα να πω δύο λόγια για τον τουρισµό που αφορά και

ιδιαίτερα το νοµό µου. Εδώ επικρατεί η ίδια γραφειοκρατία και ο
ίδιος συγκεντρωτισµός. 'Εχει πεδίο λαµπρής δράσης η Γενική
Γραµµατεία Τουρισµού για να ασχοληθεί µε τη γενική πολιτική, να
ασχοληθεί µε άλλες µορφές τουρισµού, συνεδριακό, πολιτισµικό,
θεραπευτικό, χειµερινό, να ασχοληθεί µε την εκπαίδευση. Αλλά δεν
µπορεί να ασχολείται µε το παραµικρό τουριστικό θεµατάκι που
αφορά το δήµο ή το νοµό στην ελληνική επαρχία. Σαφέστατα -και
κατανοώ ότι υπάρχουν δυσκολίες, δεν είµαι από εκείνους που
πιστεύω ότι γίνονται όλα µονοµιάς- υπάρχει ∆ηµόσια ∆ιοίκηση µε
µια δεδοµένη δοµή που έχει µια συντηρητική και συγκεντρωτική
θεώρηση για τα πράγµατα. Υπάρχουν αγκυλώσεις και
συµπεριφορές και πρακτικές χρόνων. Υπάρχουν µηχανισµοί.
Υπάρχει όµως και πολιτική. Και υπάρχει επιτέλους -και πιστεύω
πως υπάρχει- πολιτική βούληση. Ε, ας υπάρξει και πολιτική
απόφαση για την αποκέντρωση. Το χρωστάµε αυτό.
Κύριε Πρόεδρε, πέρα από την αποκέντρωση και πάντα σε σχέση µε
την ανάπτυξη οφείλουµε να ενθαρρύνουµε -και χαίροµαι τελευταία
που το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας το κάνει- τη δηµιουργία
υγιών επιχειρήσεων, να συνδέσουµε την αµοιβή µε την
παραγωγικότητα να ανταµείψουµε την επιτυχία, να ενισχύσουµε τη
συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα στην παραγωγή, να υπάρξουν
µέτρα κατάρτισης και εκπαίδευσης, να συναντήσουµε τις νέες
τεχνολογίες στην πληροφορική, στην έρευνα, στην τεχνολογία.
Τώρα, κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφέστατο σε όλους ότι δοµικό
στοιχείο της ανάπτυξης είναι το κοινωνικό κράτος. Μιλάµε όλοι για
κοινωνικό κράτος. Το µέλλον του κοινωνικού κράτους, κατά τη
γνώµη µου, εξαρτάται από δύο παράγοντες.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Ο πρώτος παράγοντας είναι να περιορίσουµε τη δαπάνη στο
δηµόσιο τοµέα, αν θέλουµε να έχει κάποιο µέλλον το κοινωνικό
κράτος. Σπατάλη υπάρχει και το γνωρίζουµε όλοι. 'Εχει να κάνει µε
τον τρόπο που διατίθενται τα χρήµατα, µε τους στόχους και τις
πολιτικές που επιδιώκονται. Υπάρχει σπατάλη στις κατανοµές από
τα Υπουργεία, στα φάρµακα, στη λειτουργία των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου και αλλού.
Ο δεύτερος παράγοντας και πολύ σηµαντικός είναι η αξιοποίηση
προγραµµάτων σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για την ενίσχυση
οικονοµικά ασθενέστερων, ανέργων, προγράµµατα που αφορούν
την ποιότητα ζωής, την εργασία, τους νέους, την τρίτη ηλικία, τον
ελεύθερο χρόνο.
Κλείνοντας θα ήθελα να πω δυο λόγια για τον πολιτισµό και την
παιδεία. Θέλω να ευχηθώ αυτός ο Προϋπολογισµός να είναι ο
τελευταίος προϋπολογισµός που διαθέτει τόσα λίγα χρήµατα για τον
πολιτισµό, γιατί ο πολιτισµός είναι η ιστορία µας, η παρουσία µας,
το παρόν και το αύριο της εθνικής µας ταυτότητας. Είναι η τέχνη και
η κουλτούρα µας, αλλά κυρίως είναι η αισθητική προσέγγιση των
πραγµάτων, των λόγων και των πράξεών µας.
Είναι αλήθεια ότι πραγµατοποιείται µία µεγάλη και αναγκαία
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, η οποία χρειάζεται και τόλµη και όραµα
και βούληση. ∆εν µπορεί παρά να στηρίξει κανείς αυτή την
προσπάθεια. Είναι, όµως, εξ ίσου αλήθεια ότι σήµερα τρεις µήνες
µετά την έναρξη του σχολικού έτους βρισκόµαστε µπροστά σε µια
πραγµατικότητα που δεν µπορούµε να την αγνοήσουµε. Οι µαθητές
είναι στους δρόµους. Η εκπαιδευτική κοινότητα φαίνεται να µην έχει
πεισθεί, από το διάλογο που έκανε ο κύριος Υπουργός. Οι γονείς
ανησυχούν και η κοινωνία είναι προβληµατισµένη.
Εκείνο που µας ενδιαφέρει τώρα πάνω απ'όλα είναι να υπάρξουν εκ
µέρους του Υπουργείου διορθωτικές παρεµβάσεις σε σχέση µε τη
φετεινή χρονιά µια και είναι η πρώτη χρονιά εφαρµογής των νέων
µέτρων. Πρέπει να συζητήσουµε και να ξανασυζητήσουµε. Αυτό
απαιτεί η δηµοκρατία και η πολιτική ευθύνη απέναντι στην
εκπαιδευτική κοινότητα. Είµαστε υπέρ της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης, αλλά πρέπει σωστά να πορευθούµε στο Νέο
Αιώνα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κουναλάκης έχει το
λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
συζήτηση για τον Προϋπολογισµό µας δίνει την ευκαιρία να
µιλήσουµε για το µεγάλο θέµα της παιδείας µε αφορµή και τα
κονδύλια που διατίθενται σε αυτόν τον τοµέα. Η µεγάλη αναταραχή
και οι κινητοποιήσεις µαθητών και φοιτητών, εκπαιδευτικών και
γονέων που εκδηλώνονται αυτήν την περίοδο θέτουν ορθά την
επιδίωξη της αναστολής, της εφαρµογής της κυβερνητικής
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης.
Είναι µία µεταρρύθµιση βαθύτατα λαθεµένη που ψηφίστηκε και
εφαρµόζεται πρόχειρα χωρίς διάλογο, χωρίς προετοιµασία και
ενηµέρωση, χωρίς να αναζητηθούν έγκαιρα ευρύτερες πολιτικές και
κοινωνικές συναινέσεις. Ο κ. Αρσένης µίλησε σήµερα. Είναι κρίµα
που δεν είναι εδώ για να απαντήσει. Τον άκουσα να αναφέρεται
απόψε πάλι στο διάλογο. 'Ολα αυτά είναι για το θεαθήναι. Στην
ουσία ο κ. Αρσένης και το Υπουργείο Παιδείας είναι τελείως
αδιάλλακτοι. 'Εχουν αρνηθεί τελείως το διάλογο και απλώς πότε-
πότε τον αναφέρουν για να καλύπτουν την πραγµατικότητα.
Σας λέω µόνο ένα πράγµα. Ο µόνος θεσµός στον οποίο µπορούσε
να λειτουργήσει συλλογικά ο διάλογος, το Εθνικό Συµβούλιο
Παιδείας, ουσιαστικά καταργήθηκε προχθές από τον κ. Αρσένη,
όταν ο Πρόεδρός του ο κ. Πανάρετος τόλµησε να συγκαλέσει αυτό
το όργανο για τα µέσα Ιανουαρίου. 'Ηλθε ο κ. Αρσένης στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και µας είπε ότι αυτό το όργανο
δεν ισχύει πια και ότι θα το ανασυγκροτήσει και ότι αυτή η
συνεδρίαση δεν πρόκειται να γίνει.
Και να σκεφθείτε ότι το ΕΣΙΠ είναι µια ανεξάρτητη διοικητική αρχή.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα δυστυχώς. Και πρέπει επίσης ο κ.
Αρσένης να γνωρίζει -δεν ξέρω αν διαβάσατε σήµερα
"ΚΥΡΙΑΚΑΤΙΚΗ ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ"- ότι δεν υπάρχουν µόνο οι
αντιδράσεις που ανέφερα, αλλά δεκάδες Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
θεωρούν ότι πρέπει να συζητήσουν ουσιαστικά προβλήµατα που
έχει αυτή η µεταρρύθµιση. Αυτή είναι η αλήθεια. Επίσης και ηγετικά
στελέχη του κυβερνητικού κόµµατος κατ' επανάληψη έχουν ασκήσει
κριτική και δηµόσια στη µεταρρύθµιση του κ. Αρσένη. Νοµίζω ότι
πίσω από τις αντιδράσεις για τη µεταρρύθµιση κρύβεται κάτι
βαθύτερο, η αγανάκτηση ολόκληρης της ελληνικής κοινωνίας
απέναντι στις µεγάλες καθυστερήσεις του συνόλου του
εκπαιδευτικού συστήµατος της χώρας απέναντι στην έλλειψη
στοιχειωδών υποδοµών. Αυτά κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
συµβαίνουν στο τέλος του 20ού αιώνα όταν έχει γίνει συνείδηση σε
όλους ότι η µεγάλη προϋπόθεση για την οικονοµική ανάπτυξη µιας
χώρας είναι η παιδεία υψηλής στάθµης. Η γνώση όµως είναι και το
εφόδιο των πολιτών, ιδιαίτερα των νέων προκειµένου να
αντιµετωπίσουν την ανεργία και την περιθωριοποίηση, τη φτώχεια
που ελλοχεύουν αµείλικτα στις συνθήκες της παγκοσµιοποίησης και
των αλλεπάλληλων οικονοµικών κρίσεων.
Είναι δυστυχώς αποκαρδιωτική η εικόνα της παιδείας στην Ελλάδα.
Η έκθεση του ΟΟΣΑ που είδε πρόσφατα το φως της δηµοσιότητας
αποκαλύπτει µε ανάγλυφο και αναντίρρητο τρόπο την τραγική
κατάσταση. Είµαστε σε όλους τους δείκτες σχεδόν τελευταίοι από
τις τριάντα τέσσερις χώρες - µέλη του Οργανισµού. Η χώρα µας
υστερεί σε όλους τους τοµείς. Ξοδεύουµε πολύ πιο λίγα για την
παιδεία 3,7% επί του ΑΕΠ όταν ο µέσος όρος στις χώρες του ΟΟΣΑ
είναι 5,9%. 'Εχουµε κακοπληρωµένους καθηγητές, δεν
συνδυάζουµε τις σπουδές µε την απασχόληση, δεν φαίνεται πιθανή
η ταχεία προσέγγιση των εκπαιδευτικών συστηµάτων των
προηγµένων χωρών.
Αυτή η θλιβερή εικόνα που εγκυµονεί µεγάλους κινδύνους για το
µέλλον της χώρας και των πολιτών της δεν αφορά βέβαια -για να
είµαι δίκαιος- µόνο την παρούσα Κυβέρνηση. Είναι µακροπρόθεσµη
πολιτική υποβάθµισης και υποτίµησης της παιδείας. Οι ευθύνες
βαρύνουν όλες τις κυβερνήσεις των τελευταίων δεκαετιών.
Θα περίµενε όµως κανείς ότι η κατάσταση αυτή θα άλλαζε ριζικά
στα πλαίσια του εκσυγχρονισµού που επαγγέλλεται η Κυβέρνηση,
των συνεχών επισηµάνσεων για την κρίσιµη σηµασία που έχουν η
παιδεία και η γνώση στα πλαίσια της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης.
Ποια είναι όµως η εικόνα σήµερα; Το ποσοστό που αφιερώνει ο

Προϋπολογισµός στις τρέχουσες δαπάνες και στις δαπάνες
επενδύσεων για την παιδεία βαίνει τα τελευταία τρία χρόνια
µειούµενο. Eίναι µια µελέτη που έκανε ο Μανώλης ο ∆ρεττάκης. Το
1997 ήταν 3,56% επί του ΑΕΠ. Το 1998 ήταν 3,52% ενώ ο φετινός
Προϋπολογισµός προβλέπει 3,44%. Κάθε χρόνο δηλαδή και
λιγότερα. 'Ετσι θα προσεγγίσουµε τις προηγµένες χώρες; 'Ετσι θα
πραγµατοποιηθεί η όποια εκπαιδευτική µεταρρύθµιση;
Η Κυβέρνηση επαίρεται ότι η χώρα συνολικά ξοδεύει διπλάσια για
την παιδεία. Αυτό είναι αλήθεια. Τα τεράστια όµως επιπλέον ποσά
βγαίνουν από το ισχνό βαλάντιο των γονέων για τα φροντιστήρια,
τα ιδιωτικά σχολεία, την εκµάθηση ξένων γλωσσών και τις σπουδές
στο εξωτερικό δεκάδων χιλιάδων νέων που δεν µπόρεσαν να βρουν
µια θέση στα ελληνικά ΑΕΙ και ΤΕΙ. Αυτή η εικόνα να έχουµε
χαµηλότερες δηµόσιες δαπάνες απ' όλες τις άλλες χώρες πλην της
Τουρκίας και πολλαπλάσια υψηλότερες ιδιωτικές δαπάνες απ' όλες
τις άλλες χώρες, ισοδυναµεί ουσιαστικά µε την κατάργηση της
συνταγµατικής επιταγής για την παροχή δηµόσιας και δωρεάν
παιδείας.
Ακούστε τι συµβαίνει στην πραγµατικότητα στη χώρα µας. Στους
µαθητές του νηπιαγωγείου και του δηµοτικού δηµόσιες δαπάνες
ανά µαθητή αναλογούν στο 56,7% των συνολικών δαπανών και
ιδιωτικές δαπάνες στο 43,3%. Στο γυµνάσιο οι δηµόσιες δαπάνες
ανέρχονται στο 40,5% των συνολικών δαπανών και οι ιδιωτικές στο
59,5%, ενώ στα λύκεια µόνο το 27,5% είναι δηµόσιες δαπάνες και
το 72,5% ιδιωτικές. Στην ουσία εδώ έχουµε κατάργηση της
δηµόσιας παιδείας. 'Ολα τα υπόλοιπα χρήµατα ξοδεύονται από τα
βαλάντια και τους µισθούς των γονέων. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα που δεν αλλάζει ούτε κατά κεραία από το φετινό
Προϋπολογισµό.
H κατάσταση αντιθέτως θα επιδεινωθεί, αφού ήδη µε τη σύγχυση
που έχει προκαλέσει η κυβερνητική µεταρρύθµιση έχουµε νέα
άνθιση της φροντιστηριακής παιδείας που προσεγγίζει το 30%. Η
ίδια η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας παραδέχθηκε ότι αυτό
ισχύει.
Τίθεται εποµένως το ερώτηµα, µε ποιους πόρους θα οικοδοµηθούν
τα νέα σχολεία προκειµένου να σταµατήσουν οι διπλές βάρδιες και
να λειτουργήσουν οι θεσµοί του ολοήµερου νηπιαγωγείου, του
δηµοσικού σχολείου και η ενισχυτική διδασκαλία στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, που τόσο πολύ ανέλυσε πριν και διαφήµισε ο κ.
Αρσένης;
'Ερευνα που έγινε στη Νοµαρχία του Πειραιά αποκαλύπτει ότι µόνο
για την περιοχή αυτή απαιτείται η οικοδόµηση εκατόν εβδοµήντα
τριών σχολείων, προκειµένου να αντιµετωπισθεί το πρόβληµα που
προανέφερα, να καταργηθούν δηλαδή οι διπλές βάρδιες. Εκατόν
εβδοµήντα τρία σχολεία χρειάζονται στη Νοµαρχία του Πειραιά.
Με ποιους πόρους θα καλυφθούν τα σηµαντικά κενά σε δασκάλους
και καθηγητές; Με ποιους πόρους θα εξασφαλίσουν τα ΤΕΕ τις
απαραίτητες τεχνικές και κτιριακές υποδοµές;
'Ακουσα πριν τον κ. Κοκκίνη που είναι από το Νοµό Λασηθίου. Σας
πληροφορώ ότι εκατοντάδες παιδιά έχουν εγγραφεί εκεί στο ΤΕΕ,
το οποίο δεν έχει λειτουργήσει ακόµα και κατ' οµολογία του κ.
Ανθόπουλου σαράντα χιλιάδες νέες και νέοι έχουν εγγραφεί στα
ΤΕΕ όλης της Ελλάδας και είναι ελάχιστα εκείνα τα οποία
λειτουργούν. Αυτή είναι η κατάσταση.
Με ποιους πόρους θα αναπτυχθούν σε κτίρια και εκπαιδευτικό
προσωπικό τα ΑΕΙ και ΤΕΙ, προκειµένου να υποδεχθούν τις
δεκάδες χιλιάδες νέους φοιτητές που υπόσχεται η ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας ότι θα έχουν τη δυνατότητα να σπουδάσουν
σε λίγα χρόνια στα ελληνικά ανώτατα και ανώτερα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα;
Είναι σαφές ότι µε τις δαπάνες που προβλέπει ο Προϋπολογισµός
για την παιδεία, παρά τις απορροφήσεις των κοινοτικών κονδυλίων
στο βαθµό που αυτές θα πραγµατοποιηθούν -γιατί πρέπει να πούµε
ότι και εδώ έχουµε σηµαντικές καθυστερήσεις- δεν πρόκειται να
υλοποιηθούν ακόµα και οι θετικές ή ανεκτές διατάξεις του ν.
2525/97.
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Μήπως, παραδείγµατος χάρη, το Υπουργείο Παιδείας σκέφτεται να
εξασφαλίσει τους πόρους για τις µεταπτυχιακές σπουδές, όπως
κάνει µε τα τµήµατα Οικονοµικής Επιστήµης του Οικονοµικού
Πανεπιστηµίου Αθηνών και του Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου
Αθηνών;
∆ιάβασα από την Εφηµερίδα της Κυβέρνησης -ακούστε
καταπληκτικό- για τις µεταπτυχιακές σπουδές. 'Οσον αφορά τα
πιθανά έσοδα, λέει: Χορηγίες συνεργαζοµένων πανεπιστηµίων
τριάντα εκατοµµύρια (30.000.000) δραχµές, χορηγίες από άλλους
φορείς δέκα πέντε εκατοµµύρια (15.000.000) δραχµές, δίδακτρα
εκατόν είκοσι πέντε εκατοµµύρια (125.000.000) δραχµές. ∆ηλαδή
ουσιαστικά εδώ πρόκειται για ιδιωτικές σπουδές, για χρήµατα τα
οποία θα πληρώνουν οι ίδιοι οι φοιτητές. Και ξέρουµε πάρα πολύ
καλά πώς είναι οι µεταπτυχιακές σπουδές στο εξωτερικό, όπου και
δωρεάν είναι στις περισσότερες χώρες αλλά και οι µεταπτυχιακοί
φοιτητές συνήθως παίρνουν και υποτροφίες. Πολλοί από εδώ µέσα
έτσι σπούδασαν στο εξωτερικό.
Θέλω να πω λίγα λόγια για τη µετανάστευση, γιατί είναι το δεύτερο
θέµα.
Πρέπει να σας πω ότι είµαι πολύ απογοητευµένος από τα κονδύλια
που διατίθενται φέτος πρώτον για τους απόδηµους 'Ελληνες.
Υπάρχει στασιµότητα στα κονδύλια της Γενικής Γραµµατείας
Απόδηµου Ελληνισµού. Και όµως τα προβλήµατα είναι πολύ πιο
έντονα και από τις προηγούµενες χρονιές.
∆εύτερον, δίδονται τα µισά χρήµατα από αυτά που απέκτησε το
ΕΙΥΑΠΟΕ για να πραγµατοποιήσει τις δράσεις και τα προγράµµατά
στο εξωτερικό και εδώ όσον αφορά τους παλιννοστούντες.
∆υστυχώς, δεν είδα καθόλου, κύριοι Υπουργοί, να διατίθενται
κονδύλια για τους εκατοντάδες χιλιάδες µετανάστες που ζουν εδώ.
∆εν είναι δυνατόν να µιλάµε για πολιτισµικές κοινωνίες, για εντάξεις
δηµιουργικές στην ελληνική κοινωνία των ξένων µεταναστών και να
µην υπάρχει πουθενά ούτε µία δεκάρα για την ανάπτυξη των
πολιτιστικών, των εκπαιδευτικών και των θρησκευτικών τους
δραστηριοτήτων.
Αυτή δυστυχώς είναι µία απαράδεκτη εικόνα, η οποία πρέπει
ταχύτατα να αλλάξει.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κουλούρης έχει το
λόγο.
ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στο κατώφλι της νέας χιλιετηρίδας και στο κατώφλι της
ένταξης της χώρας µας στο EURO συζητάµε τον Προϋπολογισµό
του 1999. Φοβάµαι πως και φέτος η κάθε πλευρά στην Εθνική
Αντιπροσωπεία προσεγγίζει τα µεγάλα ζητήµατα και τις µεγάλες
πολιτικές που περιγράφει ο νέος Προϋπολογισµός µε το συνήθη
µάλλον άγονο τρόπο. Πανηγυρικά η µία πλευρά, στενόκαρδη
κινδυνολογία από την άλλη.
'Ετσι τα µεγάλα προβλήµατα, φοβάµαι, πως δεν αναδεικνύονται επί
της ουσίας και δεν αντιµετωπίζονται µε τις πράξεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµία αµφιβολία πως ο
Προϋπολογισµός του 1999 υπηρετεί πράγµατι το στόχο ένταξης της
χώρας µας στην ΟΝΕ. ∆εν υπάρχει επίσης καµία αµφιβολία πως
για µας η επιλογή αυτή είναι κεντρική, είναι στρατηγικής εµβέλειας.
Και ακόµη πως σήµερα περισσότερο από ποτέ άλλοτε,
βρισκόµαστε στις πύλες της ΟΝΕ. Η υιοθέτηση του EURO το 2001
θα αποτελεί µια πραγµατικότητα και ένα επίτευγµα όλων των
κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ.
Συγχρόνως, όµως, πρέπει να συµφωνήσουµε πως αυτή η πορεία
προς την ΟΝΕ, συσσώρευσε ένα µεγάλο κοινωνικό και οικονοµικό
κόστος. Και το πρώτο µεγάλο ερώτηµα για µένα είναι: Πώς αλήθεια
κατανεµήθηκε αυτό το κόστος; Πλήρωσαν πράγµατι οι έχοντες ή
πλήρωσαν τα µόνιµα υποζύγια, δηλαδή οι 'Ελληνες εργαζόµενοι, οι
µισθωτοί, οι συνταξιούχοι, οι µικροµεσαίοι και οι επαγγελµατίες; Η
εισοδηµατική πολιτική που ακολουθήθηκε και κυρίως η φορολογική
πολιτική -και το υπογραµµίζω- που εφαρµόστηκε, έκλεισε τις
εισοδηµατικές ανισότητες µεταξύ των εχόντων και των µη
προνοµιούχων;
Και κάτι ακόµα. Η περιοριστική δηµοσιονοµική και νοµισµατική

διαχείριση αύξησε ή µείωσε το ποσοστό των ανέργων, ιδιαίτερα των
νέων που βρίσκονται σήµερα σε µεγάλη αγωνία για το µέλλον τους
για να µην πω σε απόγνωση;
Το δράµα µε τα κριτήρια του Μάαστριχτ ήταν πως αυτά δεν
συνδέθηκαν από τις τότε συντηρητικές κυβερνήσεις της Ενωµένης
Ευρώπης προφανώς κάτω από την πίεση των κεντρικών
τραπεζών, µε την κοινωνική ευαισθησία όπως θα ώφειλαν εκείνες
να το πράξουν. Και δεν θα έλεγα πως είναι τυχαίο πως σήµερα που
η µεγάλη πλειοψηφία των κυβερνήσεων της Ενωµένης Ευρώπης
δεν είναι συντηρητική, αυτές οι κυβερνήσεις βλέπουν σήµερα την
ανάγκη να αναθεωρήσουν πολλές από τις µέχρι τώρα ασκούµενες
πολιτικές.
Βλέπουν δηλαδή την ανάγκη να παρθούν µέτρα φορολογικά υπέρ
των ασθενεστέρων τάξεων, να προχωρήσουν στη µείωση των
κοινωνικών εισφορών, να πάρουν µέτρα υπέρ των ανέργων και να
πιέζουν τις κεντρικές τράπεζες για δραστική µείωση των επιτοκίων.
Βλέπουν την ανάγκη προώθησης συµφώνων για την απασχόληση.
Και αυτά είναι µέρος µόνο από τις σηµαντικές αποφάσεις που
επιτέλους δέχτηκαν να πάρουν πολλές κυβερνήσεις της Ενωµένης
Ευρώπης, όπως αυτές της Γαλλίας, της Ιταλίας, της Γερµανίας και
άλλες.
Στο µέτωπο του πληθωρισµού δεν υπάρχει καµία αµφιβολία πως
αυτός υποχώρησε δραστικά ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια. Και
ασφαλώς θα ήταν πολύ σηµαντικό -και αυτό πιστεύω- αν αυτή η
πτώση είχε αποφασιστικά συνδεθεί µε την ανασυγκρότηση και
επέκταση της παραγωγικής µας βάσης. Τότε, θα ήταν πιο στέρεη
αυτή η αποκλιµάκωση. Αν είχε συνδεθεί δηλαδή πιο αποφασιστικά
µε µια καινούρια, µε µια άλλη φορολογική πολιτική, η οποία να
ευνοεί την παραγωγή και να αναδιανέµει δίκαια το εθνικό προϊόν και
µε κοινωνική ευαισθησία.
Μου είναι, πρέπει να σας οµολογήσω, βαθύτατα ενοχλητικό, θα
έλεγα οδυνηρό, πως η µείωση του πληθωρισµού συνδυάστηκε µε
µια σηµαντική αύξηση των κερδών των τραπεζών, των κερδών του
µεγάλου κεφαλαίου ιδιαίτερα σ'αυτούς τους τοµείς που υπάρχει
µονοπωλιακή και ολιγοπωλιακή κατάσταση.
∆εν έχει παρά να δει κανείς τα αποτελέσµατα των επιχειρήσεων
όλου του φάσµατος των τροφίµων, της κινητής τηλεφωνίας, της
βιοµηχανίας των φαρµάκων, πολλών υπηρεσιών και βεβαίως του
χρηµατιστηριακού κεφαλαίου. Η µείωση των επιτοκίων, η οποία
πράγµατι είναι σηµαντική και αναµένεται να είναι σηµαντικότερη το
1999 και κυρίως µετά την ένταξή µας στη ζώνη EURO, θέλω να
πιστεύω πως αυτό θα είχε συµβεί νωρίτερα και µάλιστα µε
γρηγορότερους ρυθµούς αν οι τράπεζες δεν είχαν ως κύριο στόχο
τους την αύξηση των κερδών τους κατά διψήφιο και πολλές φορές
κατά τριψήφιο ποσοστό. Ακόµη και στο θέµα των διαρθρωτικών
αλλαγών και ιδιαίτερα σε κρίσιµους για το µέλλον της χώρας µας
τοµείς, είναι ανάγκη και θα το πω έντονα απόψε εδώ ξανά, να
επιταχύνουµε τους βηµατισµούς µας για ουσιαστικές διαρθρωτικές
αλλαγές. Γιατί πρέπει να συνειδητοποιήσουµε πως µετά το 2001 θα
ενταθεί ακόµα σκληρότερα ο ανταγωνισµός και θα απειληθούν
σοβαρά σηµαντικοί κλάδοι και επιχειρήσεις που λειτουργούν
σήµερα στην ελληνική οικονοµία.
Για να γίνω απόλυτα κατανοητός και να µη συνθηµατολογώ, θα
έλεγα -και να πάρουµε όλοι µαζί το απλό παράδειγµα του ΟΤΕ και
της Ολυµπιακής- ότι είναι εδώ ανάγκη να γίνουν άµεσες σοβαρές
διαρθωτικές αλλαγές. Αλήθεια, ποιες στρατηγικές συµµαχίες έχουν
συνάψει αυτές οι εταιρείες µε ξένες επιχειρήσεις; Πώς ενίσχυσαν το
στρατηγικό τους σχέδιο για το µέλλον; Είναι σε όλους γνωστό ότι
όλες σχεδόν οι µεγάλες και µικρές ευρωπαϊκές, κι όχι µόνο,
αεροπορικές εταιρείες έχουν αποφασίσει να συνασπιστούν µεταξύ
τους, προκειµένου να ανταποκριθούν καλύτερα στην επερχόµενη
απελευθέρωση της αγοράς, όπως έκανε η "SABENA", η
"SWISSAIR", η "AUSTRIA AIRLINES".
Το ίδιο συµβαίνει και µε τους οργανισµούς τηλεπικοινωνιών.
Γνωρίζουµε το συνασπισµό µεταξύ της "DEUTCH TELECOM" και
της "FRANCE TELECOM". Ποιες είναι αλήθεια οι αντίστοιχες
πρωτοβουλίες και συµφωνίες της Ολυµπιακής και του ΟΤΕ; Και για
να µην υπάρχει καµία παρεξήγηση γι' αυτά που



2898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

λέω, όταν µιλάω για διαρθρωτικές αλλαγές, δεν εννοώ σε καµιά
περίπτωση ιδιωτικοποιήσεις. Πρέπει να σας πω ότι ούτε η
"SABENA", ούτε η Φρανς Τελεκοµ ιδιωτικοποιήθηκαν για να
αντιµετωπίσουν καλύτερα την όξυνση του ανταγωνισµού.
Στρατηγικής σηµασίας επιχειρήσεις οφείλουν να διαρθρωθούν να
ενισχύσουν την κεφαλαιακή τους σύνθεση, να συνασπιστούν µεταξύ
τους, χωρίς υποχρεωτικά να ιδιωτικοποιηθούν, για να
ανταποκριθούν καλύτερα στο νέο ανταγωνιστικό περιβάλλον.
Γι' αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζητούµενο σήµερα είναι
πώς θα αποφύγουµε την παραπέρα επιδείνωση της θέσης των
εργαζοµένων µετά το 2001. Θα έλεγα ότι είναι η τελευταία µας
ευκαιρία για να εντείνουµε τις προσπάθειές µας για την
προετοιµασία µας προς τη µετά ΟΝΕ εποχή, µε στόχο την ενίσχυση
της παραγωγικής βάσης, την ενίσχυση των εργαζοµένων και
ιδιαίτερα των νέων, των συνταξιούχων, των εργαζοµένων, των
µισθωτών σ' αυτή τη χώρα.
Βασική κατεύθυνση της νέας πολιτικής µας, κατά την ταπεινή µου
άποψη, θα έπρεπε να είναι οι εξής άξονες:
Πρώτον, ριζική αλλαγή του φορολογικού συστήµατος, ώστε να
καταστεί δικαιότερο και αποτελεσµατικότερο. Θα πρέπει να
σταµατήσει να πλήττει την παραγωγή και να καταργηθούν µια σειρά
αντιπαραγωγικοί φόροι όπως π.χ. ο ΕΦΤΕ.
∆εύτερον, διαρθρωτικές αλλαγές σε επιχειρήσεις στρατηγικής
σηµασίας του δηµόσιου τοµέα -ανέφερα πριν τον ΟΤΕ, την
Ολυµπιακή, υπάρχουν και άλλες- ώστε να αντιµετωπίσουν τον
επερχόµενο ανταγωνισµό µετά την ένταξή µας στην ΟΝΕ.
Τρίτον, στήριξη του διαθέσιµου εισοδήµατος των εργαζοµένων και
των συνταξιούχων και της εσωτερικής ζήτησης. Είναι αυτό κεντρικό
ζήτηµα.
Τέταρτον, προώθηση, χωρίς άλλες καθυστερήσεις, ενός σύγχρονου
προγράµµατος για την αντιµετώπιση της ανεργίας.
Πέµπτον, αποτελεσµατική διαχείριση των επενδυτικών πόρων του
δηµοσίου, ώστε να σταµατήσουν οι σπατάλες, οι καθυστερήσεις και
οι κακοτεχνίες στα δηµόσια έργα. Γιατί, για µένα, η πραγµατική
σύγκλιση µε την Ευρώπη, πέρα από αριθµούς, θα υπάρχει όταν οι
υποδοµές των δηµοσίων έργων θα θωρακίσουν τη χώρα και δεν θα
πλουτίζουν οι µεγαλεργολάβοι. Οι πολίτες θα κυκλοφορούν στους
δρόµους και θα κοιµούνται στο σπίτι τους µε ασφάλεια, χωρίς φόβο.
Η πολιτική για την απασχόληση θα είναι απόρροια συγκεκριµένου
σχεδιασµού και δεν θα περιορίζεται στα επιδόµατα και στην
πολιτική του ΟΑΕ∆.
Η υγεία: Να προχωρήσει επιτέλους η αναβάθµισή της.
Η παιδεία: Να µην είναι πεδίο µάχης ανάµεσα στην πολιτεία και την
εκπαιδευτική και µαθητική κοινότητα, αλλά πεδίο εθνικής
συνεργασίας για την αναβάθµιση του µέλλοντός µας.
'Ολα αυτά είµαστε έτοιµοι να τα αποφασίσουµε και να δώσουµε
νικηφόρες µάχες, γιατί πιστεύω πως όλοι εµείς στο ΠΑΣΟΚ είµαστε
σταθερά αποφασισµένοι, όχι µόνο να εγγυηθούµε την ένταξη της
χώρας µας στην ΟΝΕ, αλλά να τη χρησιµοποιήσουµε σαν
εφαλτήριο για την οικονοµική πρόοδο του τόπου και του λαού µας.
Και είναι σίγουρο πως εµείς, το ΠΑ.ΣΟ.Κ., αυτό µπορούµε και θα το
κάνουµε, γιατί έχουµε γνώση, έχουµε πείρα, έχουµε ευαισθησία,
γιατί είµαστε Κυβέρνηση σήµερα και να είστε σίγουροι ότι αν
ακολουθηθεί αυτή η πολιτική που ανέλυσα, θα είµαστε Κυβέρνηση
και µετά το 2000 και µετά το 2004. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Λυµπερακίδης έχει
το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΥΜΠΕΡΑΚΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θεωρώ ότι είναι υποχρέωση του κάθε οµιλούντος για τον
Προϋπολογισµό στην Αίθουσα αυτή, να αποφεύγει τις επίµονες και
στενές τοπικιστικές αναφορές σε ανάγκες της εκλογικής του
περιφέρειας.
Πιστεύω ότι θα πρέπει να εξετάζει τα πράγµατα µε µία πανεθνική,
πανελληνική θα έλεγα -αν είναι δόκιµος ο όρος- και όχι απλά
πανελλαδική ευρύτητα. H δε κριτική που θα ασκήσει ή η πρόταση

που θα κάνει θα πρέπει να είναι τέτοια, ώστε να αντέξει σε µία
ανάλυση γενικών συµφερόντων και εθνικού οφέλους.
Πρέπει όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παραδεχθούµε ότι
τα προβλήµατα ορισµένων περιοχών και νοµών ξεπέρασαν τον
εαυτό τους. Βγήκαν έξω από τα όριά τους και γενικεύτηκαν. 'Εγιναν
γενικές ανάγκες και προβλήµατα που καίνε εθνικά. Μην
δυσανασχετείτε, έτσι είναι.
∆εν µπορούµε να πούµε λόγου χάρη ότι αυτά που συµβαίνουν στο
ανατολικό αιγαίο, στην 'Ηπειρο, στη Θράκη είναι προβλήµατα
ρουτίνας τοπικά ούτε µπορούµε να ισχυρισθούµε επίσης, κυρίως
εµείς εδώ µέσα ότι όλα αυτά περί περιφερειακής ανασφάλειας, περί
λαθροµεταναστών και δηµογραφικού, περί αµφισβήτησης περιοχών
και νήσων, περί γκρίζων θαλασσών και γκρίζων λύκων, είναι
ανάγκες σειράς και θα αυτοξεπερασθούν.
Αν πιστεύουµε αυτό, γελιόµαστε οικτρά και χρονοτριβούµε άδικα και
επικίνδυνα. Γιατί, ποιος µας διαβεβαιώνει ότι η καθυστέρηση
αντιµετώπισης των προβληµάτων που προανέφερα δεν προκαλεί
µε τον καιρό τη µετάπτωση αυτών σε χρονίζουσα µορφή, η οποία
υποβοηθούµενη καµία φορά και από τις ανίκανες αντιµετωπίσεις
πιθανόν να εµφανίζει συµπτώµατα σήψης και δυστυχώς υποψίες
επερχόµενης περιοχικής γάγγραινας; Και ξέρουµε όλοι ποια είναι τα
επακόλουθα της γάγγραινας.
Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το πρόβληµα δεν είναι
απλό. Θεωρώ ότι ο Ελληνισµός βρίσκεται σε κρισιοσκόπιο,
βάλλεται, δοκιµάζεται και ίσως κινδυνεύει.
Σίγουρα, θα λέτε µέσα σας τώρα όσοι παρακολουθείτε "Τι µας λέει
ο συνάδελφος; Η συζήτηση είναι για τον Προϋπολογισµό και αυτός
µας το γύρισε στα εθνικά. Αυτά είναι για άλλη ώρα". 'Οχι, αγαπητοί
µου. 'Οταν χαράσσεται κάποιος προϋπολογισµός για τα επόµενα,
σίγουρα προηγείται ένας απολογισµός για τα παλιά και ένας
ισολογισµός για τα σηµερινά.
Θεωρώ, λοιπόν, ότι όταν εξετάζεται η διαχείριση των οικονοµικών
και αριθµητικών µεγεθών σαν πρόβλεψη και σαν αποτέλεσµα δεν
πρέπει να αρκούµαστε στα στενά και στυγνά όρια του υλικού
πλούτου και αυτόν να αποτιµούµε µόνο, αλλά κύρια να
καταµετρούµε και να υπολογίζουµε τα κοινωνικά και εθνικά ωφέλη
και ζηµιές που προκύπτουν από τις πολιτικές και τους χειρισµούς
µας.
Πρωταρχικό µέληµα, λοιπόν, κάθε κυβερνητικού σχήµατος πρέπει
να είναι το εθνικό κόστος και όφελος. Γιατί τι να το κάνω εγώ ο
Εβρίτης, αν πλουτίζει η Αττική όταν τα εθνικά µου όρια στην
'Ηπειρο, στη Θράκη, στο Αιγαίο ξεθωριάζουν;
Εδώ, λοιπόν, για µένα είναι το ζήτηµα και από εδώ αναβλύζει το
καυτό µου ερώτηµα. Στους τοµείς αυτούς µε ποια µεγέθη, κύριοι της
Κυβέρνησης, για χθες, σήµερα και αύριο ήρθατε να παρουσιάσετε
τον Προϋπολογισµό σας; Ποια τελικά είναι τα κοινωνικά και εθνικά
σας ωφέλη και γι'αυτή την ετήσια παραµονή σας στην εξουσία; Να
σας πω εγώ. Αρνητικά έως τίποτα. Ζηµιά, τεράστια ζηµιά και
ακαταλόγιστο κόστος. Γιατί πώς θα µπορούσε να ονοµάσει ένας
πρόγονός µας ή να το χαρακτηρίσει απόγονός µας το γεγονός ότι
επιτρέπουµε εµείς οι 'Ελληνες να φοβίζουν, να λεηλατούν, να
βιάζουν και να δολοφονούν εν ψυχρώ τους λίγους εναποµείναντες
κατοίκους της ακριτικής µας περιφέρειας οι Αλβανοί, οι
λαθροµετανάστες και οι σπείρες χωρίς να παίρνουµε σαν εξουσία
δρακόντια µέτρα;
Πώς θα µπορούσαν να ονοµάσουν οι 'Ελληνες εργαζόµενοι το
γεγονός ότι πλέον του ενός εκατοµµυρίου εργατικά χέρια,
παρανόµως εισαχθέντα, χαίρουν του στοργικού ενδιαφέροντος του
σηµερινού κράτους, ενώ οι γνήσιοι 'Ελληνες, από γεννήσεώς τους,
φορολογούµενοι άµεσα και έµµεσα, ηλικίας άνω των σαράντα πέντε
ετών, αδυνατούν να βρουν µεροκάµατο, να κολλήσουν ένσηµο,
ώστε να συµπληρώσουν το δικαίωµα της ασφάλισής τους;
Πώς άραγε θα χαρακτήριζε ένας πατριώτης της περιφέρειας την
πολιτική  αυτή  για  τη  γεωργία,  µε  το  κόστος  παραγωγής  στα
ύψη,  το  κόστος  ζωής  ψηλότερα,  τις  τιµές  των  αγροτικών
προϊόντων  µηδαµινές,  την  ενηµέρωση  απούσα,  το  µέλλον
αβέβαιο,  αν  όχι  Γολγοθά  του  αγρότη,  µε  σκόπιµη  προσπάθεια
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εκτροπής του από τον πρωτογενή τοµέα και εξώθησης του
ακριτικού πληθυσµού στο ξεσπίτωµα, στην περιπέτεια, στη
µετανάστευση;
Πώς θα ονόµαζε κανείς το µεγάλο ζήλο, µε τον οποίο
δολοφονήθηκε το ζωϊκό κεφάλαιο του 'Εβρου, εξαιτίας του
αφθώδους πυρετού και της ευλογιάς, για να αφήσει (ο ζήλος) και
από τον τοµέα αυτόν αναπασχόλητους τους χιλιάδες κτηνοτρόφους
του Νοµού µου έτσι, ώστε ευκολότερα να βρουν το δρόµο της
ξενιτιάς;
Μη µου πείτε το γνωστό ρεφραίν "φταίει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση και οι
οδηγίες της", γιατί θα σας πω ότι στις διαπραγµατεύσεις της
'Ενωσης οι άλλες χώρες έχουν τα µάτια τους ανοιχτά και φεύγουν
από εκεί µε τα χέρια γεµάτα και εν πάση περιπτώσει, µε
περισσότερα απ' όσα πήγαν, πάντως όχι ζηµιωµένοι όπως εµείς και
κάθε φορά µε παραχωρήσεις χωρίς αντάλλαγµα... βαµβάκι ούτε µε
το σκληρό σιτάρι τη φέτα και τα κρασιά ούτε να σας φέρω στο νου
τώρα τι µπορούσαµε να πετύχουµε σαν χώρα, όταν γινόντουσαν οι
συζητήσεις για την τελωνειακή σύνδεση της Τουρκίας µε την
Ευρώπη ή για την αντίληψη του διεθνούς εµπορίου και τις
συµφωνίες της GATT, ή για την ανάγκη προστασίας των
παραγωγών, ιδίως των ανατολικών παραµεθορίων περιοχών, οι
οποίες αποτελούν και τα σύνορα της Ευρώπης;
Τι να απαντήσω, λοιπόν, στον άνεργο πολίτη, που προκύπτει από
την πιο πάνω πολιτική; Να του πω ότι η ανεργία είναι στο 13%; Μα,
αφού άλλα βλέπει και ξέρει. Τι βλέπει; Τα 4/5 των νέων ανδρών και
γυναικών εγκατέλειψαν το χωριό του και κατοικούν, τα µεν 2/5 στις
πόλεις του νοµού, ξεχειµωνιάζοντας και ψάχνοντας για κανένα
ψιλοµεροδούλι, ενώ τα υπόλοιπα 2/5 έφυγαν στη Γερµανία.
Σηµασία έχει ότι καµία από τις δύο οµάδες δεν δηλώνεται στον
ΟΑΕ∆ και δεν συνυπολογίζεται στο δείκτη, που µας λέτε.
Θα ήθελα να σηµειώσω εδώ ότι στην εκλογική µου περιφέρεια
ανθίζει το παράξενο φαινόµενο -και µπορεί να καυχάται, αν έχει το
θράσος και η πολιτεία γι' αυτό- ότι πλέον του 1/3 του ενεργού της
πληθυσµού είναι εργαζόµενοι ευρωπαϊκά και άνεργοι ελληνικά.
Τώρα ποιος είναι κερδισµένος από την πραγµατικότητα αυτή, ποιος
είναι ικανοποιηµένος και ποιος τελικά θα πληρώσει το κόστος, θα
µας το γράψει σύντοµα η ιστορία.
∆ηλωµένοι άνεργοι στον ΟΑΕ∆ είναι µόνο οι παλιννοστούντες, οι
νεοπρόσφυγες, όπως τους λέει ο κ. Κηπουρός, από τα πρώην
κοµµουνιστικά καθεστώτα, οι Αλβανοί και οι λαθροµετανάστες, οι
οποίοι τελευταία απόκτησαν και πράσινη κάρτα. Οι παραδοσιακοί
κάτοικοι της Ελλάδας δεν χωρούν πια στον τόπο τους, είναι
Ευρωπαίοι. Και όσων τα κότσια βαστούν ακόµη, βγήκαν και
ψάχνουν δουλειά στη Γερµανία. Τους χάσαµε κι εµείς και
περιµένουµε µήπως µε καµιά εικονική επιστράτευση το ελληνικό
φιλότιµο τους οδηγήσει πάλι εδώ.
Υπό αυτές τις συνθήκες, τι να απαντήσετε στο µετανάστη από την
πατρίδα µου στη ∆υτική Γερµανία, ο οποίος µε αγωνία µε ρωτά
κάθε φορά που µε βλέπει, αν έστρωσαν τα πράγµατα στην Ελλάδα,
ή αν δηµιουργήθηκαν οι προϋποθέσεις για την επιστροφή του,
αφού όλα γίνονται λάθος;
Να του πω για τις επενδύσεις στη Θράκη, το µεγαλεπήβολο
πρόγραµµα µε τις ευλογίες της Βουλής, τη µεγαλοψυχία της
Ευρώπης και τις µεγάλες οικονοµικές δυνατότητες, που θα
τολµήσω να πω ότι ξεγέλασε και τους εµπνευστές του ακόµη και
πάγωσε τελείως το λαό της Θράκης;
Λάθος επιλογές, λάθος πρόσωπα, λάθος χώροι, λάθος επενδύσεις,
λάθος έλεγχοι, λάθος αποτέλεσµα. Στον 'Εβρο λένε το εξής, σε ό,τι
αφορά τις επενδύσεις, ότι µε πολλά λεφτά σε λίγο χρόνο
αποκτήσαµε πολλούς επενδυτές, λιγότερους εργάτες και καθόλου
ελπίδα.
Επιτέλους, κύριοι Υπουργοί της Οικονοµίας, µαθαίνω ότι
πειστήκατε για το µεγάλο φαγοπότι στις επενδύσεις της Θράκης.
'Οµως, σας προειδοποιώ ότι βρίσκεσθε µόνο στην αρχή και
πιθανόν εκτός ορθής πορείας. Θέλω να σας πω επίσης ότι δεν
γίνεται κάθαρση µε το βελόνι, έτσι για να βουλώσουµε τα µάτια ούτε
µπορούµε να χειρουργούµε στο νύχι, όταν ο καρκίνος είναι στο
κεφάλι.

Και θέλω τελικά να σας πω ότι δεν αντιδρώ και δεν οργίζοµαι έτσι
µόνο γιατί µε τσούζει το οικονοµικό έλλειµµα. 'Οχι, αρρωσταίνω
όµως και πονώ, γιατί καθηµερινά µετρώ, ζυγίζω και υπολογίζω το
δυσαναπλήρωτο εθνικό πληθυσµιακό έλλειµµα της περιοχής µου
που αναφανδόν από τους κακούς χειρισµούς, χειροτερεύει.
Για όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι και για πολλά άλλα που θα
µπορούσε κανείς να πει, αν είχε το χρόνο, καταψηφίζω απόλυτα
ενσυνείδητα αυτόν τον Προϋπολογισµό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Λωτίδης έχει το
λόγο.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΛΩΤΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε χρόνο τις
ίδιες µέρες, τις µέρες συζήτησης του Προϋπολογισµού του
επόµενου έτους, κινούµαστε όλοι στους ίδιους γνώριµους ρυθµούς,
επαναλαµβανόµενοι µονότονα. Οι µεν συµπολιτευόµενοι στηρίζουν
και υπερθεµατίζουν συνολικά και άκριτα πολλές φορές τις επιλογές
της Κυβέρνησης, οι δε αντιπολιτευόµενοι απορρίπτουν συλλήβδην
τον Προϋπολογισµό, χρησιµοποιώντας µάλιστα τις ίδιες
στερεότυπες εκφράσεις, όπως αντιλαϊκός, ανειλικρινής,
αναποτελεσµατικός, αντιαναπτυξιακός, ανάλγητος κ.ο.κ.
'Ετσι το µόνο που επιτυγχάνουµε είναι να προκαλούµε σύγχυση
στον ελληνικό λαό και να επιτείνουµε έτι περαιτέρω την
αναξιοπιστία και αφερεγγυότητα του πολιτικού µας λόγου και του
πολιτικού µας συστήµατος.
Πρέπει να προσεγγίσουµε το θέµα χωρίς κορώνες, χωρίς
υπερβολές, µε ψυχραιµία και νηφαλιότητα. Ο έντονα
συγκρουσιακός και αντιπαραθετικός λόγος που αναπτύσσεται σ'
αυτήν την Αίθουσα, πρέπει να δώσει τη θέση του σε ένα λόγο
υπεύθυνο, σοβαρό, µε διαφωνίες, προτάσεις και συνθέσεις, γιατί ο
ρόλος του Κοινοβουλίου είναι ο έλεγχος, ο δηµιουργικός διάλογος,
οι προτάσεις, η επιχειρηµατολογία, η αναγνώριση των επιτυχιών
του "αντιπάλου" και η επισήµανση των λαθών του.
Βεβαίως, υπάρχει ένα έλλειµµα στην οργάνωση της συζήτησης του
Προϋπολογισµού. Παράλληλοι µονόλογοι, χωρίς κανένας είτε
συµπολιτευόµενος είτε αντιπολιτευόµενος, να µπορεί να επηρεάσει
και να αλλάξει προσανατολισµούς και κονδύλια.
Ακόµη και η σωστότερη και η σοφότερη θα έλεγα πρόταση, έτσι
όπως γίνεται η συζήτηση δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή από την
Κυβέρνηση και αν ακόµα αυτή το θέλει. Είναι ένα πρόβληµα που
κάθε χρόνο τονίζεται από πολλούς συναδελφους, απ' όλες τις
πτέρυγες και χωρίς να απορρίπτεται ευθέως δεν γίνεται αποδεκτό.
Πώς µπορεί, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας να είναι
αξιόπιστος ο λόγος σας, όταν παρά το ότι καταρρίφθηκαν ένα προς
ένα τα επιχειρήµατά σας και οι θέσεις σας, εσείς συνεχίζετε να
επιµένετε σ' αυτά; Τι χρεία άλλων αποδείξεων έχουµε, όταν πριν
ένα χρόνο αυτό που υπερτονίζατε περί αναποτελεσµατικότητας και
αδιεξόδου της πολιτικής µας, διαψεύδεται σήµερα από τα
πράγµατα;
Λέγατε ότι µε την πολιτική που ακολουθούµε, η ένταξη στην ΟΝΕ
είναι µακρινό όνειρο, γιατί δεν θα επιτύχουµε τα κριτήρια που έθετε
η Συνθήκη του Μάαστριχτ. Σήµερα προεξοφλώντας τη βέβαιη
ένταξή µας στην ΟΝΕ, δεν έχετε το στοιχειώδες πολιτικό θάρρος να
αναγνωρίσετε τουλάχιστον το λάθος στις εκτιµήσεις και στις
προβλέψεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, η
πραγµατικότητα πολλές φορές είναι αµείλικτη και δεν βολεύεται
ούτε σε ρητορικές κορώνες ούτε σε ισοπεδωτικούς χαρακτηρισµούς
και λογικές.
Ο Προϋπολογισµός αντανακλά την οικονοµική φιλοσοφία της
Κυβέρνησης και τις ευρύτερες πολιτικές της στοχεύσεις και
επιδιώξεις. Συνεπώς δεν είναι µια σειρά αριθµών και δεν σκοπεύω
να συµβάλω σ' αυτήν τη συζήτηση, παραθέτοντας αριθµούς.
Ο  φετινός  Προϋπολογισµός  είναι  από  τους  πιο  σηµαντικούς
στην  ιστορία  του  τόπου.  Είναι  το  επιστέγασµα  µιας  µακράς,
επίπονης  και  δύσκολης  πορείας  µε  τεράστια  εµπόδια,  που
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ξεκίνησε το 1994 και ολοκληρώνεται το 1999.
Τα αποτελέσµατα αυτής της προσπάθειας είναι θετικά, γιατί αυτός ο
Προϋπολογισµός επιτυγχάνει τη σύγκλιση. Ο λαός δικαιούται να
µιλάει για δικαίωση των επιλογών του, για ευόδωση της
προσπάθειας που εχει καταβάλει, για συνευθύνη στην επιτυχία,
µέσω της συναίνεσης που έδειχνε και δείχνει και που ήταν
θεµελιώδης προϋπόθεση για την επιτυχία.
Ουδείς µπορεί σήµερα να αµφισβητήσει την επιτυχία της
Κυβέρνησης και κανένας δεν µπορεί να µην αποδεχθεί την άκρως
ικανοποιητική εκτέλεση του κρατικού προϋπολογισµού του 1997.
Ουδείς εκτός κοντόφθαλµων και πολιτικά µικρόψυχων που
δυστυχώς, είναι ένα είδος που ευδοκιµεί και σε αυτήν την Αίθουσα.
Οι προσεκτικοί χειρισµοί, η σοβαρή αντιµετώπιση των
προβληµάτων, η συνέπεια απέναντι στις δεσµεύσεις µας, είναι
συστατικά αυτής της πορείας. Βάσει των εκτιµήσεων των αρµοδίων
οργάνων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και άλλων διεθνών έγκυρων
οργανισµών βαδίζουµε σταθερά και εκτός εξαιρετικού απροόπτου,
επιτυγχάνουµε τη σύγκρουση.
Μοναδικός ανεκπλήρωτος στόχος παραµένει η µείωση του
πληθωρισµού που γίνεται στόχος ύψιστης προτεραιότητας και θα
τον πετύχουµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι συνδεδεµένο
ιστορικά µε µεγάλες επιλογές και µεγάλες αλλαγές από το 1974
µέχρι και σήµερα στον τόπο. Με τον φετινό Προϋπολογισµό
µπαίνουµε στην ΟΝΕ.'Οµως, είναι επιτακτική ανάγκη να κάνουµε
ορατά τα αποτελέσµατα αυτής της επιλογής στον ελληνικό λαό. Να
απαντήσουµε σε αυτό που ρωτάει ο πολίτης. Μετά την ΟΝΕ τι; Ποια
θα είναι τα οφέλη για το λαό; Οι θυσίες του θα έχουν αντίκρισµα; Οι
πολίτες περιµένουν ανταµοιβή για την υποµονή και επιµονή που
επέδειξαν, περιµένουν να δουν προτάσεις που να προσβλέπουν
στην άνοδο του βιοτικού τους επιπέδου σε εισοδηµατική και
φορολογική σταθερότητα. Η θέση τους στις νέες συνθήκες
διαµορφώνεται στο καινούριο ευρωπαϊκό περιβάλλον. Πρέπει να
προετοιµαζόµαστε για να υλοποιήσουµε δοµικές αλλαγές µεγάλου
βάθους µε δικαιότερη κατανοµή στα φορολογικά βάρη, διεύρυνση
της φορολογικής βάσης, κλείσιµο της ψαλίδας, µεγαλύτερη ακόµη
ανατροπή της αναλογίας άµεσης και έµµεσης φορολογίας, υπέρ της
πρώτης βεβαίως.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νέες αναπτυξιακές συνθήκες που
διαµορφώθηκαν µε την επιτυχία στην υλοποίηση του στόχου της
ΟΝΕ, µας αναγκάζουν να σχεδιάσουµε ένα νέο φορολογικό
σύστηµα δικαιότερο, αποτελεσµατικότερο, προοδευτικότερο, χωρίς
πολυπλοκότητα, αγκυλώσεις, απαρχαιωµένα συστήµατα και
πολυνοµίες.
Το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης δεν πρέπει να αναπαυθεί
στις δάφνες της επιτυχίας. Με γνώµονα τη συνθήκη ότι "ο εχθρός το
καλού είναι το καλύτερο", πρέπει να προχωρήσει σε ριζοσπαστικές
παρεµβάσεις και σχεδιασµό για το µέλλον για ταχύτερους ρυθµούς
ανάπτυξης. Οι πολίτες περιµένουν να δουν το 2000 πιο καθαρά το
κοινωνικό µας πρόσωπο. Με προγραµµατισµό και σύνεση πρέπει
να θέσουµε minimum κοινωνικούς στόχους ανταποκρινόµενοι
θετικά στο αίτηµα των χαµηλόµισθων των συνταξιούχων, των
ελεύθερων επαγγελµατιών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει η Κυβέρνηση από τώρα να
δει τις δυνατότητες που υπάρχουν στους αµέσως επόµενους
προϋπολογισµούς για µέτρα που θα ανακουφίσουν, όπως η
αύξηση του αφορολόγητου, η τιµαριθµοποίηση της φορολογικής
κλίµακας στα πρώτα κλιµάκια.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ήδη παίρνει µεγάλες πολιτικές και κοινωνικές
πρωτοβουλίες διαβλέποντας ότι οι άνεργοι και οι νεόπτωχοι
αποτελούν βραδυφλεγή βόµβα στα θεµέλια της χώρας, ανακοίνωσε
διά στόµατος Πρωθυπουργού σειρά µέτρων που θα ανακουφίσουν
αυτές τις κατηγορίες πολιτών.
Παράλληλα, όµως, πρέπει να δώσουµε τη µάχη της
παραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας, να αυξήσουµε ακόµα
περισσότερο την απορροφητικότητα των κοινοτικών πόρων, να
σχεδιάσουµε την ανάπτυξη της περιφέρειας.

Βεβαίως, οι τελευταίες εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε τις
θέσεις της Γερµανίας, ίσως µας υποχρεώσουν να
επαναπροσδιορίσουµε τις συµµαχίες µας, ώστε να προλάβουµε να
ισχυροποιήσουµε τη θέση µας στη διαφαινόµενη σύγκρουση
Βορρά-Νότου.
Ο χρόνος περνάει, αγαπητοί συνάδελφοι, και έχω να πω αρκετά
ακόµα.
∆υο κουβέντες για τον αγροτικό τοµέα.'Ολοι οι αγρότες
διακατέχονται από µεγάλη αγωνία για το µέλλον.'Ολοι οι αγρότες
είναι υποψιασµένοι, δεν είναι όµως κατάλληλα ενηµερωµένοι και
πληροφορηµένοι για το πού πάει η κατάσταση.
Οι εξελίξεις που φαίνεται ότι έρχονται από τις Βρυξέλλες, µόνο
ευχάριστες δεν είναι. Η αγροτική οικονοµία αρχίζει να
αποµακρύνεται από τις συνθήκες του θερµοκηπίου και του
προστατευτισµού που ήταν µε την Κοινή Αγροτική Πολιτική.
Οφείλουµε, λοιπόν, µε ιδιαίτερη προσοχή, επιµέλεια και επιµονή να
προστατεύσουµε τον αγροτικό κόσµο, να τον ενισχύσουµε για να
ξέρει πού και πώς πορεύεται.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να δώσουµε τη µάχη στο
επίπεδο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για να µην είναι η Ευρωπαϊκή
'Ενωση µόνο ένας ενιαίος οικονοµικός χώρος, να µην είναι µόνο
εσωτερική αγορά, αλλά για να γίνει ενιαίος κοινωνικός χώρος.
Πολλές φορές το να φθάσεις στην κορυφή είναι ευκολότερο από το
να καταφέρεις να διατηρηθείς σ' αυτήν. 'Ετσι ο µονόδροµος του να
µπούµε στην ΟΝΕ, πρέπει να γίνει µονόδροµος, να µείνουµε στους
ισχυρούς της Ευρώπης. Και για να επιτευχθεί αυτός ο στόχος
χρειάζεται ισχυρή ελληνική παρουσία παντού, αφύπνιση και
ενότητα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να δώσουµε ιδιαίτερο βάρος -
και δίνουµε βάρος- για να φτιάξουµε την Ελλάδα ισχυρή. Να
δώσουµε ιδιαίτερο βάρος στην ισχυρή κοινωνία και όχι όπως η Νέα
∆ηµοκρατια επιδιώκει στην κοινωνία των ισχυρών συνθλίβοντας
τους αδύνατους.
Πρέπει και µπορούµε να δώσουµε ελπίδα και προοπτική στον
ελληνικό λαό σ' αυτόν τον τόπο, στο ελληνικό έθνος. Πρέπει και
µπορούµε ψηφίζοντας αυτό τον Προϋπολογισµό και ακολουθώντας
την πολιτική που προηγουµένως ανέφερα όχι µόνο εγώ, αλλά και
πολλοί άλλοι συνάδελφοι, να οδηγήσουµε τη χώρα µε συνέπεια στο
2000 και ακόµη παραπέρα. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Καλαντζής έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Πρόεδρε, τέτοιες στιγµές είναι ιδιαίτερα έντονο το αίσθηµα της
µοναξιάς που νοιώθουµε εµείς οι πολιτικοί, όταν θέλοντας να
επιτελέσουµε το καθήκον µας, βρισκόµαστε εδώ, καθώς η νύχτα
τρέχει είναι περασµένα µεσάνυχτα, κι ενώ όλοι µας θα θέλαµε να
είµαστε σε ανθρώπους αγαπηµένους κοντά, αλλά καλή τη τύχη
αντικατέστησα στο Βήµα ένα φίλο Βουλευτή και στρέφοντας το
βλέµµα βλέπω φίλους συναδέλφους να βρίσκονται µέσα στην
Αίθουσα. Είµαστε λίγοι, θα έπρεπε να ήµασταν περισσότεροι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Λίγοι, αλλά καλοί, κύριε
Καλαντζή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Μέ λίγους η Ελλάδα έγινε µεγάλη και
χαίροµαι που µπορώ να πω ότι η µοναξιά φαίνεται από το
αποτέλεσµα και µεταφράζεται σε έργο και αυτό θα προσπαθήσω να
κάνω σήµερα.
Θα προσπαθήσω να το κάνω, όχι χρησιµοποιώντας νούµερα, γιατί
θεωρώ ότι τέτοιες στιγµές τα νούµερα είναι κρύα πράγµατα. Θα
προσπαθήσω να µιλήσω και να αποδείξω ότι την πραγµατικότητα
σήµερα τη γνωρίζει καλύτερα από όλους µας ο ελληνικός λαός, κι
αυτό είναι κάτι το οποίο δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε.
Και αλήθεια τι χρειάζονται τα νούµερα; Χρειάζεται να πούµε εµείς
αυτά και εσείς εκείνα, όταν ο 'Ελληνας και η Ελληνίδα µε το χέρι
στην τσέπη γνωρίζει καλύτερα από µας αν οι δείκτες είναι
πραγµατικοί, αν ευηµερεί, αν περνάει καλύτερα ή αν έχει προοπτική
αύριο να περάσει καλύτερα από ό,τι περνάει σήµερα;
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'Οµως πέρα και πάνω από όλα αυτά -όλοι µας λέµε και όταν
κατατίθεται ο προϋπολογισµός το λέει πρώτα η Κυβέρνηση- πρέπει
ο προϋπολογισµός, λέτε και λέγαµε και εµείς όταν ήµασταν
κυβέρνηση, να είναι ισολογισµένος. Αλήθεια, πως ώρέπει να είναι
ισολογισµένος; Ως προς τα νούµερα και πάλι;
Η άποψή µου είναι κατ' αρχήν ότι ο Προϋπολογισµός θα πρέπει να
είναι ισολογισµένος ως προς το αίσθηµα δικαίου, θα πρέπει να είναι
ισολογισµένος προς την κατεύθυνση του δικαίου, ώστε να ξέρει ο
κάθε 'Ελληνας και η κάθε Ελληνίδα, να αισθάνεται µέσα του ότι ο
φτωχός και ο πλούσιος έχει το µερίδιό του, ο πλούσιος πληρώνει
αυτά που πρέπει να πληρώσει και ο φτωχός αυτά που του
αναλογούν. ∆εν γίνεται όµως κάτι τέτοιο. Γι' αυτό και από αυτόν τον
Προϋπολογισµό λείπει το αίσθηµα δικαίου και λείπει και το αίσθηµα
εµπιστοσύνης.
Οι Κυβερνήσεις Καραµανλή κάποτε πετύχαιναν τους στόχους τους
και πολύ περισσότερους από αυτούς που έθεταν όταν γινόταν
συζήτηση στον προϋπολογισµό, γιατί ενέπνεαν αίσθηµα
εµπιστοσύνης. 'Ηξερε ο ελληνικός λαός ότι αυτές οι κυβερνήσεις και
αυτός ο Πρωθυπουργός θα φέρουν το καλύτερο δυνατό
αποτέλεσµα. Και πάνω σ' αυτό το αίσθηµα, σ' αυτή την προοπτική
επένδυαν και επένδυε ο ελληνικός λαός και µεταφορικά και
πραγµατικά. 'Ετσι στήθηκε και έτσι δηµιουργήθηκε η µεγάλη
Ελλάδα. ∆ηµιουργήθηκε από το αίσθηµα εµπιστοσύνης, από το
αίσθηµα του νοικοκυριού.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Να σταµατήσει αυτός ο
διακοµµατικός θόρυβος, κύριοι συνάδελφοι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Αν υπήρχε πάντοτε διακοµµατική
πορεία, κύριε Πρόεδρε, είναι βέβαιο ότι και η πορεία της Ελλάδας,
θα ήταν καλύτερη και σήµερα είναι καλό που υπάρχει αυτή η
διακοµµατική ζεστή συντροφιά, η οποία µπορεί να συζητάει, αλλά
αυτό δεν πρέπει να είναι µονόπλευρο, κύριε Πρόεδρε. Θα πρέπει
να είναι αµφίδροµη η σχέση από όλους.
Κύριε Υπουργέ, η οικονοµία και τα οικονοµικά µεγέθη, για να
φέρουν αποτέλεσµα, πρέπει κατ' αρχήν να υπάρξει η
προνοητικότητα και η πρόβλεψη. Εάν δεν προβλέψουµε, δεν
αισθανθούµε το κλίµα που επικρατεί στην αγορά, είναι βέβαιο ότι
δεν θα φέρουµε ποτέ τα καλύτερα δυνατά αποτελέσµατα. Και εσείς,
είναι γεγονός ότι δεν προβλέψατε, παρά τις προειδοποιήσεις µας
από τον Ιούνιο του 1997 ότι επέρχεται διεθνής κρίση, που θα βρει
τη δραχµή εξασθενηµένη, λόγω της πολιτικής της σκληρής δραχµής
που η Κυβέρνηση ακολουθούσε και ακολουθεί. Εσείς κωφεύατε.
Είναι χαρακτηριστικό ότι πέρσι στην εισηγητική έκθεση του
Προϋπολογισµού δεν έγινε καµία αναφορά, εάν θέλετε καµία
σηµειολογία, πάνω στη διεθνή οικονοµική κατάσταση. Αντίθετα, ο κ.
Παπαντωνίου πέρσι, κατά τη συζήτηση του Προϋπολογισµού έλεγε
και επέµενε ότι ο ακρογωνιαίος λίθος της πολιτικής είναι η πολιτική
της σκληρής δραχµής. Και µόνο το Μάρτιο κατάλαβε η Κυβέρνηση,
κάτω από την πίεση των διεθνών εξελίξεων, το σφάλµα της και
υποτίµησε, όπως ενθυµείστε, τη δραχµή κατά 14%. Και τότε µε
περισσό θράσος µετονόµασε την αποτυχία της σε επιτυχία. Και
σήµερα, βλέποντας ότι δεν µπορεί να ελέγξει τον πληθωρισµό -
έπρεπε να ακολουθήσει άλλη στράτα και άλλη ρότα- αλλάζει
πορεία, ανατιµώντας τη δραχµή, µε αποτέλεσµα να βρισκόµαστε
σήµερα µπροστά σε οξύµωρα γεγονότα. Να έχουµε δηλαδή κάνει
υποτίµηση και η δραχµή να βρίσκεται στην ίδια ισοτιµία µε τα
αντίστοιχα ευρωπαϊκά και διεθνή νοµίσµατα, που ήταν πριν.
'Οµως, κύριοι συνάδελφοι, η προσπάθεια όλων µας είναι -και αυτό
το αναγνωρίζει η Κυβέρνηση- τέτοια ώστε να επιτευχθεί η ένταξη
της χώρας µας στην ΟΝΕ. 'Ηµασταν η µόνη χώρα, ήσασταν η µόνη
Κυβέρνηση που δεν µπόρεσε, ενώ ήθελε, να βάλετε τη χώρα στην
ΟΝΕ. Είµαστε η µόνη χώρα που έµεινε απέξω, ενώ το
επιζητούσαµε µε όλες µας τις δυνάµεις. ∆εν πέτυχε η προσπάθειά
µας αυτή, διότι επιδιώξαµε να πετύχουµε τους στόχους µε
αλχηµείες και τεχνάσµατα. Αυτά µπορούµε να τα λέµε στον
ελληνικό λαό, πλην όµως στους Ευρωπαίους θα πρέπει να
παρουσιάζουµε όλα τα στοιχεία τεκµηριωµένα.

Για µας οι προϋποθέσεις εντάξεως της χώρας µας στην ΟΝΕ ήταν
τέσσερις. Μια προϋπόθεση είναι ότι το έλλειµµα πρέπει να είναι
κάτω από το 3% του ΑΕΠ. Για να µειωθεί το έλλειµµα από το 5,8%
του ΑΕΠ στο 1,9%, προβαίνετε σε λογιστικές αλχηµείες της τάξεως
του ενός τρισεκατοµυρίου διακοσίων δισεκατοµµυρίων
(1.200.000.000.000) δραχµών. Η Κυβέρνηση πρώτα µειώνει τις
δαπάνες των επενδύσεων κατά εξακόσια είκοσι δισεκατοµµύρια
(620.000.000.000) αυξάνοντας αντίστοιχα τα κεφάλαια των ∆ΕΚΟ.
Επιπλέον αφαιρεί οκτακόσια δισεκατοµµύρια (800.000.000.000)
δραχµές από το έλλειµµα, µε το αιτιολογικό ότι το ποσό αυτό
αποτελεί ταµειακά διαθέσιµα των ασφαλιστικών ταµείων.
Η Κυβέρνηση δεν θέλει να αντιληφθεί ότι οι συνεχείς αλλαγές του
φορολογικού συστήµατος προξενούν µεγάλο κακό στην οικονοµία
και δηµιουργούν κλίµα αβεβαιότητος.
Η δεύτερη προϋπόθεση είναι το δηµόσιο χρέος. Από το 110% του
ΑΕΠ θα έπρεπε να πέσει στο 60%. Βέβαια από την ώρα που έγινε
δεκτό το Βέλγιο µε δηµόσιο χρέος 127% του ΑΕΠ και η Ιταλία µε
122%, πιστεύω ότι η Ευρώπη θα δει µε κατανόηση την προσπάθειά
σας και θα είναι ένα από τα στοιχεία που θα βοηθήσουν στην
ένταξή µας.
Η τρίτη προϋπόθεση είναι -και δεν πιστεύω σ' αυτό να διαφωνείτε-
ότι ο µέσος προϋπολογισµός στην Ελλάδα δεν θα πρέπει να είναι
µεγαλύτερος του 1,5%. Βέβαια αυτόν το στόχο προσπαθείτε µε όλα
αυτά τα µέσα να τον πετύχετε. 'Οταν τον πετύχετε, θα δούµε τι
αποτελέσµατα θα έχει.
Και η τέταρτη προϋπόθεση είναι το επιτόκιο, κατά την άποψή µας,
των δεκαετών οµολόγων να µην είναι µεγαλύτερο του 2% του
επιτοκίου των δεκαετών οµολόγων των τριών χωρών µε το
µικρότερο επιτόκιο. 'Ολα αυτά τα µέτρα είναι αυτά τα οποία θα
πρέπει να πετύχετε και θα πρέπει προς αυτή την κατεύθυνση να
καταβάλετε µεγάλη προσπάθεια. Βέβαια, θα πρέπει να στηριχθείτε
και στην κατανόηση και στη µεγάλη καρδιά, αν θέλετε, των
Ευρωπαίων εταίρων µας, προκειµένου να δεχθούν όλα τα στοιχεία
τα οποία θα τους παρουσιάσετε.
Βεβαίως, θα µου πείτε, ποιος ευθύνεται για το γεγονός ότι εµείς
ζητούσαµε επιµόνως να µπούµε και δεν µπαίναµε; Μα, ποιος άλλος
από τις αντίστοιχες δικές σας κυβερνήσεις της δεκαετίας του '80,
όπου µε την αλλοπρόσαλλη πολιτική σας, την πολιτική µε την οποία
δεν γνωρίζατε τι θέλετε, µε το ότι έπρεπε σήµερα να κάνουµε αυτό
και αύριο εκείνο και µε την αλόγιστη γενικότερα πολιτική, χάσαµε το
τρένο και δεν µπορέσαµε να ενταχθούµε ισότιµα στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, όπως το θέλαµε, όπως το ζητούσαµε, όπως ήθελε ο
ελληνικός λαός. Ακολουθείτε σήµερα έναν τέτοιο δρόµο, αλλά αυτόν
το δρόµο τον ακολουθείτε όχι γιατί τον πιστεύετε, αλλά τον
ακολουθείτε εξ ανάγκης. Είναι ένας δρόµος που σας υποχρέωσαν
να τον ακολουθήσετε. ∆εν είναι ένας δρόµος που τον πιστεύετε.
Και αλήθεια σήµερα άκουσα να µιλάνε για την αγροτική πολιτική.
Μήπως εµείς ήµασταν αυτοί οι οποίοι λέγαµε ότι δεν θέλουµε τιµές
Βρυξελλών, αλλά τιµές Αθηνών; ∆εν είπατε την αλήθεια. Σήµερα
γιατί δεν δίνετε τιµές Αθηνών στα προϊόντα µας, τα οποία
καθηµερινά φθίνουν, στους αγρότες µας που καθηµερινά
ξεσηκώνονται; Μπορείτε;
∆εν είπατε, λοιπόν, την αλήθεια. Και αυτήν την αλήθεια και αυτήν
την υποκρισία σήµερα, δυστυχώς, πληρώνουµε όλοι µας.
Μας λέγατε και µας λέτε ότι είσαστε µία Κυβέρνηση µε κοινωνική
ευαισθησία. Εγώ δεν θα σταθώ σε πολλά σηµεία. Σε ένα θα σταθώ.
Οι συνταξιούχοι, οι οποίοι είναι οι µόνοι που ωφελήθηκαν και
ιδιαίτερα οι µικροσυνταξιούχοι από το ΕΚΑΣ, πήραν κάποια
χρήµατα της τάξεως των έντεκα χιλιάδων τετρακοσίων (11.400)
δραχµών, κατά µέσο όρο το µήνα. Και ήρθε στο τέλος του χρόνου η
ίδια η Κυβέρνηση να τους πάρει εξήντα χιλιάδες (60.000) από αυτό
το νούµερο. Τους πήρε τα µισά πίσω.
Για  την  παιδεία.  Τα  νούµερα  σας  τα  παρουσίασαν  όλοι  οι
προηγούµενοι  συνάδελφοι.  Είναι  βέβαιο  ότι  αν  όλα  αυτά  που
λέγατε  είναι  αλήθεια,  σήµερα  δεν  θα  ήταν  ξεσηκωµένη
ολόκληρη  η  εκπαιδευτική  κοινότητα,  δεν  θα  ήταν  ξεσηκωµένος
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ολάκερος ο κόσµος και δεν θα διεκδικούσε αυτό που διεκδικούσατε
και εσείς, κύριε Υπουργέ, όταν τη δεκαετία του 70 βρισκόµασταν
πιθανόν µαζί στο ίδιο µετερίζι, να φωνάζουµε και να διεκδικούµε
πράγµατα για την παιδεία, τα οποία ούτε σήµερα έχουν επιτευχθεί.
Αυτήν την ελπίδα, λοιπόν, δεν µπορείτε να τη δώσετε. 'Ενα είναι
βέβαιο, ένα γνωρίζουµε όλοι µας. Οτι είµαστε σε µία εποχή που
τελειώνει το µέτριο, τελειώνει η ισοπέδωση. Τελειώνει το ότι όλοι
είµαστε ίδιοι. Ε, όχι, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Υπάρχουν οι καλοί,
υπάρχουν και οι κακοί.
Είναι βέβαιο, λοιπόν, ότι ξεκινάει η αναγέννηση. Ο 21ος αιώνας δεν
θα είναι ο αιώνας του µέτριου, δεν θα είναι ο αιώνας του µικρού, του
λίγου. Θα είναι ο αιώνας, όπου οι νέοι και οι νέες µας, όλοι αυτοί οι
οποίοι ελπίζουµε και προσδοκούµε και προσβλέπουµε, είναι βέβαιο
ότι θα µπουν µε καλύτερες προϋποθέσεις.
'Ενα θέλω να πω και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 'Οτι αυτή την
ανηφόρα, την ανηφόρα της ισότιµης ένταξης της πατρίδας µας στην
Ο.Ν.Ε. πρέπει να την ανεβούµε όλοι µαζί και εκεί στην κορυφή η
σηµαία που θα στήσουµε δεν πρέπει να έχει χρώµατα γαλάζιο ή
πράσινο ή κόκκινο. 'Ενα χρώµα πρέπει να έχει, το χρώµα της
Ελλάδας. Και αυτό για να το πετύχουµε και αυτήν τη σηµαία για να
τη στήσουµε θα πρέπει να ξεκινήσουµε και να ακολουθήσουµε
αυτήν τη ρότα να προσπαθήσουµε όλοι µαζί. Oι διαχωριστικές
γραµµές έπεσαν. Ας βρούµε επιτέλους αυτά που µας ενώνουν. Και
αυτά που µας ενώνουν είναι πολύ περισσότερα από αυτά που µας
χωρίζουν.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχαριστώ, κύριε
Καλαντζή.
Χειροκροτήθηκε και διακοµµατικά ο κ. Καλαντζής.
Ο συνάδελφος Αντιπρόεδρος κ. Κατσαρός έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ (∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε δύο παρατηρήσεις.
Παρακολούθησα από την 'Εδρα ή από τα έδρανα της Βουλής όλες
σχεδόν τις οµιλίες των Υπουργών, αλλά και πολλών Βουλευτών του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Είδα να επιτίθενται όλοι, χωρίς σχεδόν καµία εξαίρεση,
εναντίον του Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας. Η εξήγηση είναι
πάρα πολύ απλή και πάρα πολύ εύκολη. Φαίνεται ότι εκείνα τα
οποία είπε ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας σας ενόχλησαν και
σας πόνεσαν ιδιαιτέρως. Φαίνεται ότι οι αλήθειες τις οποίες χθες
εξέθεσε προς το Σώµα και οι διαπιστώσεις για την ανικανότητά σας
να κυβερνήσετε τον τόπο "σας περόνιασαν µέχρι το µεδούλι", για να
θυµηθώ και µία θεσσαλική φράση.
Είναι η πρώτη παρατήρηση, την οποία θέλω να κάνω,
προσθέτοντας ότι δεν µε εξέπληξε αυτό το γεγονός. Ο λαός µας λέει
ότι "οι κεραυνοί κτυπούν τις κορυφές από τα έλατα και όχι τις
φτέρες". Επαληθεύεται φαίνεται αυτή η ρήση του λαού µας και σε
αυτήν την περίπτωση.
Η δεύτερη παρατήρηση την οποία θέλω να κάνω: Είπε ο κ.
Παπαντωνίου, αναφερόµενος στα αγροτικά θέµατα, ότι
δηµαγώγησε ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας ισχυριζόµενος ότι
δεν επεδείχθη από την πλευρά της Κυβερνήσεως του ΠΑ.ΣΟ.Κ. το
ανάλογο ενδιαφέρον και δεν επελύθησαν τα προβλήµατα του
αγροτικού κόσµου. Και για να αντικρούσει και να θεµελιώσει αυτό
τον ισχυρισµό του για δηµαγωγία, ανέφερε τρία επιχειρήµατα:
'Αδικα µας κατηγορεί ο κ. Καραµανλής, γιατί εµείς λύσαµε τα
προβλήµατα των αγροτών. Μειώσαµε την τιµή του πετρελαίου
θέρµανσης. Ρυθµίσαµε το θέµα της ασφάλισης των αγροτών.
H γεωργία είναι ο πρωταθλητής, είπε ο κ. Παπαντωνίου, στον τοµέα
της απορρόφησης κοινοτικών κονδυλίων από το δεύτερο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης.
Για το πόση σοβαρότητα έχουν αυτά τα επιχειρήµατα, σας
παρακαλώ, κύριοι Υπουργοί, να µε προσέξετε.
Ξέρετε τι σηµαίνει µείωση του πετρελαίου θέρµανσης; Στο ένα
εκατοµµύριο (1.000.000) δραχµές κατανάλωση ο αγρότης παίρνει
πίσω και µάλιστα µε πάρα πολύ µεγάλη καθυστέρηση, δυόµισι

χιλιάδες (2.500) δραχµές έως τρείς χιλιάδες (3.000) δραχµές. Αυτή
είναι η σηµαντική µείωση για τον κ. Παπαντωνίου.
Ξέρετε πως ρυθµίσατε το θέµα των συντάξεων του Ο.Γ.Α.; Ενώ µε
το παλιό σύστηµα η πρώτη ασφαλιστική κλάση πλήρωνε ογδόντα
έξι χιλιάδες (86.000) δραχµές ετησίως εισφορά και σε δέκα χρόνια
όταν έβγαινε στη σύνταξη ο ασφαλισµένος, θα έπαιρνε σύνταξη
εξήντα εννέα χιλιάδες (69.000) δραχµές, τώρα µε τις επτά
ασφαλιστικές κλάσεις η τρίτη ασφαλιστική κλάση που είναι η
αντίστοιχη της πρώτης του παλιού συστήµατος, πληρώνει ογδόντα
χιλιάδες (80.000) δραχµές για ασφάλιστρα και δεκαεπτά χιλιάδες
(17.000) δραχµές για ιατροφαρµακευτική περίθαλψη σύνολο
ενενήντα επτά χιλιάδες (97.000) δραχµές και πάλι σε δέκα χρόνια
θα πάρει σαράντα έξι χιλιάδες (46.000) δραχµές. Πληρώνει,
δηλαδή, πολύ περισσότερα και θα πάρει λιγότερα. Και αυτό είναι η
επιτυχία για τον κ. Παπαντωνίου.
Ως προς δε το πρωτάθληµα της γεωργίας στην απορρόφηση
κοινοτικών κονδυλίων, του χαρίζω του κ. Παπαντωνίου αυτό το
έπαθλο. Ποιο είναι, όµως, το έπαθλο για τους αγρότες; Τι
εισέπραξαν; Εισέπραξαν 3,8% µείωση του αγροτικού εισοδήµατος.
Και νοµίζω ότι δεν µπορεί να υπάρξει κανένας απολύτως αντίλογος.
Το δέχθηκε και ο Υπουργός Γεωργίας.
Κάνω την εξής σκέψη, κύριοι Υπουργοί: Αν όλα τα επιχειρήµατα τα
οποία µας εξέθεσε ο κ. Παπαντωνίου για να µας αποδείξει την καλή
πορεία της ελληνικής οικονοµίας, έχουν τη βαρύτητα αυτών των
τριών επιχειρηµάτων που ανέφερε για τους αγρότες, τότε αλίµονο
στην ελληνική οικονοµία και τρις αλίµονο για τους 'Ελληνες πολίτες.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, τόσο ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας, όσο και οι Βουλευτές, οι οποίοι αναφέρθηκαν σε
αγροτικά κυρίως θέµατα, αλλά και σε άλλα θέµατα, µου στέρησαν
τη δυνατότητα να πω εκείνα τα οποία είχα σκεφθεί. Και αυτό για να
µην επαναλάβω πράγµατα τα οποία ελέχθησαν γιατί πάντοτε µε
ενοχλεί η επανάληψη. Γι'αυτό θα κάνω πέντε επισηµάνσεις µε την
ελπίδα πάντοτε ότι και µε αυτόν τον τρόπο θα είµαι χρήσιµος στον
ελληνικό λαό.
Η πρώτη επισήµανση την οποία θέλω να κάνω είναι η εξής:
Συζητούµε τον Προϋπολογισµό του 1999 και τον Απολογισµό του
1998. Θα παρακολουθήσατε όλοι σας ότι όλοι µιλούν για τον
Προϋπολογισµό του 1999. ∆εν αναφέρεται κανείς σχεδόν, εκτός
από τους εισηγητές, µε κάποιες γενικές αναφορές, στον
Απολογισµό του 1998. Και όχι όλοι. Οι περισσότεροι δεν
αναφέρονται. Και όσοι αναφέρονται ελάχιστα λέγουν.
Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι δεν µπορούµε να αλλάξουµε τίποτα
από τον Προϋπολογισµό. 'Οπως κατατίθεται, έτσι και θα εκτελεστεί.
Μάλιστα, θα καυχάται η Κυβέρνηση σε περίπτωση που επιτύχει την
πιστή εκτέλεση του Προϋπολογισµού.
Για τον Απολογισµό δεν λέγεται απολύτως τίποτε. Η προσωπική
µου άποψη είναι πως είναι πάρα πολύ µεγάλη υπόθεση η συζήτηση
του Απολογισµού. 'Ισως είναι και σοβαρότερη ακόµη της συζήτησης
του Προϋπολογισµού, διότι µπορούν να διαπιστωθούν κατά τη
συζήτηση ορισµένα λάθη τα οποία έγιναν, θα τονιστεί η πορεία της
εκτέλεσης του Προϋπολογισµού, θα δούµε που κάναµε λάθη, που
είχαµε επιτυχίες και τι πρέπει να γίνει στον καινούριο
Προϋπολογισµό. Να µεταφερθεί δηλαδή το κλίµα και τα
συµπεράσµατα του εκτελεσθέντος Προϋπολογισµού στον
καινούριο.
∆υστυχώς δεν γίνεται τίποτα προς αυτήν την κατεύθυνση και όλα
αυτά, γιατί ο Κανονισµός της Βουλής επέβαλε την από κοινού
συζήτηση. ∆εν είναι σύµφωνη µε το Σύνταγµα η από κοινού
συζήτηση Προϋπολογισµού και Απολογισµού. Το άρθρο 79
παράγραφος 7 του Συντάγµατος κάνει τη διάκριση. Για τον
Απολογισµό λέει ότι εξετάζεται από ειδική επιτροπή Βουλευτών,
ενώ ο Προϋπολογισµός εξετάζεται από την κοινοβουλευτική
επιτροπή και εννοεί τη ∆ιαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων.
Κάνω  πρόταση  συγκεκριµένη:  Τροποποίηση  του  Κανονισµού,
διαχωρισµός  των  δύο  συζητήσεων.  Ο  απολογισµός  να
συζητείται  δύο  τουλάχιστον  µήνες  προς  της  κατάθεσης  του
προϋπολογισµού,  εις  τρόπον  ώστε  τα  πορίσµατα  και  οι
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συζητήσεις επί του απολογισµού να λαµβάνονται υπόψη κατά τη
σύνταξη και να αποφεύγονται µοιραία λάθη, αφού τίποτα δεν
µπορούµε να αλλάξουµε στον προϋπολογισµό.
'Ενα δεύτερο ζήτηµα το οποίο θέλω να θίξω αφορά την πολυνοµία
και την κυβερνητική βουλιµία παραγωγής νοµοθετικού έργου.
Τα τρία τελευταία χρόνια ψηφίσαµε τριακόσιους νόµους και είχαµε
τετρακόσιες οκτώ ηµέρες νοµοθετικής εργασίας. ∆ηλαδή κάθε µία
ηµέρα και δύο ώρες παρήγαγε η Βουλή και ένα νόµο. Και ένα
µεγάλο µέρος από αυτούς είναι οι φορολογικοί νόµοι.
Πρέπει να περιορίσουµε αυτή την πολυνοµία, διότι πέρα από τα
προβλήµατα τα οποία δηµιουργεί στους εφαρµοστές των νόµων,
δηµιουργεί και πάρα πολλά άλλα προβλήµατα. Ιδιαίτερα οι
φορολογικοί νόµοι δηµιουργούν ανασφάλεια δικαίου. ∆εν ξέρει ο
πολίτης τι ισχύει σε κάθε δεδοµένη στιγµή. Πέφτει θύµα επιτηδείων,
οι οποίοι του λένε τι ισχύει. Και αντί οπωσδήποτε γενναίων αµοιβών
γίνονται παρεµβάσεις, συνεπεία αυτής της πολυνοµίας, γιατί
κανένας δεν ξέρει τίποτα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του Αντιπροέδρου της Βουλής κ. Νικολάου Κατσαρού)
Πρέπει, λοιπόν, να περιορίσουµε την πολυνοµία και ιδιαίτερα στους
φορολογικούς νόµους.
'Ενα τρίτο θέµα το οποίο θέλω να τονίσω µε δύο λέξεις, γιατί
δυστυχώς ο χρόνος είναι αµείλικτος είναι το εξής: η χώρα µας
κατάφερε από ελλειµµατική που ήταν σε γεωργικά προϊόντα να γίνει
αυτάρκης. Και αυτό οφείλεται βεβαίως και στις τεχνολογικές
εξελίξεις, στα λιπάσµατα κλπ., αλλά οφείλεται και στην ευφυϊα του
'Ελληνα αγρότη, ο οποίος αρπάζει πάρα πολύ εύκολα τις καινούριες
ιδέες, τις υποδείξεις της επιστήµης. Και πράγµατι απέδειξε ότι έχει
πάρα πολλές ικανότητας προσαρµογής στις νέες καλλιέργειες.
Αύξησε την παραγωγή, περισσεύει η παραγωγή. Πρέπει να εξαχθεί.
Κύριοι Υπουργοί, δεν υπάρχει απολύτως καµία υπηρεσία που να
βοηθά τον 'Ελληνα αγρότη, για να µπορέσει να βρει στο εξωτερικό
τόπους τοποθέτησης των προϊόντων του. Επιχειρήθηκε αυτό να
λυθεί µε τους γεωργικούς ακολούθους επί Νέας ∆ηµοκρατίας σε
ορισµένες πρεσβείες και προξενεία που καταλήγουν εκεί τα
ελληνικά προϊόντα και δυστυχώς τους καταργήσατε. Εδώ πρέπει
οπωσδήποτε να ληφθεί η απαραίτητη µέριµνα, διότι όπως
εξελίσσονται τα πράγµατα θα παράγουµε ξοδεύοντας, θα εγγίζει το
κόστος καµία φορά και την αξία των αγροτικών προϊόντων και
δυστυχώς θα µένουν στις αποθήκες, όπως πάρα πολλά από αυτά
µένουν τώρα.
'Ενα τέταρτο θέµα είναι η αναδιάρθρωση των καλλιεργειών. Μιλάει
η Κυβέρνηση για αναδιάρθρωση. Λέγει ότι έχουµε πλεονασµατικό
σιτάρι, βαµβάκι κλπ., αλλά δεν είπε σε κανέναν αγρότη, περιόρισε
το προϊόν αυτό, και θα καλλιεργήσεις κάποιο άλλο αντ'αυτού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ (∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τίποτα
απολύτως, καµµία υπόδειξη. Υπάρχουν, όµως, δυνατότητες να
ξανοιχτούµε προς την παραγωγή νέων προϊόντων. Η
σποροκαλλιέργεια επί παραδείγµατι προσφέρεται. Θα µπορούσαµε
να είµαστε το σπορόκεντρο της Ευρώπης και το φυτώριο εξαγωγής
φυτών προς την Ευρώπη. Τίποτα δεν γίνεται προς αυτήν την
κατεύθυνση.
Το τελευταίο το οποίο θέλω να πω είναι ότι δεν λύσατε το
πρόβληµα των πανωτοκίων µε το άρθρο 12 του αναπτυξιακού
νοµοσχεδίου. ∆υστυχώς καταστήσατε χείρονα τη θέση των
δανειοληπτών, διότι νοµιµοποιήσατε όλα τα πανωτόκια από το
1981 µέχρι το 1998 και βάλατε σαν χρόνο εκτοκισµού των τόκων το
εξάµηνο, που είναι η εξαίρεση στον Αστικό Κώδικα, ενώ ο κανόνας
είναι το έτος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.
NIKOΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ (∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: ∆υστυχώς φοβούµαι
ότι αυτές οι προτάσεις µου δεν θα προσεχθούν, όπως και πάρα
πολλές άλλες που γίνονται εδώ µέσα και δεν τις προσέχει κανένας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Οικονόµου έχει το
λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητάµε τέσσερις µέρες τώρα τον Προϋπολογισµό
του 1999, έναν προϋπολογισµό που φέρεται σαν ενταξιακός της
χώρας µας στην Ευρώπη, στην ενοποιηµένη οικονοµικά και
νοµισµατικά Ευρώπη. Τα στοιχεία αυτά του Προϋπολογισµού
δίνουν απαντήσεις προς πολλές κατευθύνσεις.
Στους πρώτους που δίνουν απάντηση, είναι σ' αυτούς, στις
Κασσάνδρες, που από το 1993 µας έλεγαν ότι τα µέτρα που
παίρνουµε για την οικονοµία -µέτρα τα οποία συµβιβάζονταν µε τις
αρχές µας, µέτρα για τα οποία έπρεπε να ρωτήσουµε τους
εργαζόµενους- δεν είναι ικανά και γρήγορα να µας πάνε στην ΟΝΕ.
∆ίνουν απάντηση, λοιπόν, ότι µε αυτά τα µέτρα που έλαβε το
ΠΑΣΟΚ, η Κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου στην αρχή και
κυρίως η Κυβέρνηση του Κώστα Σηµίτη, σήµερα είµαστε δύο
βήµατα µπροστά από την ενοποιηµένη νοµισµατικά και οικονοµικά
Ευρώπη. ∆ίνουν και µια άλλη απάντηση. ∆ίνουν κυρίως απάντηση
στο Συνασπισµό, που ο Πρόεδρός του ζήταγε από τον Πρόεδρό
µας τον περασµένο Γενάρη να υποβάλει αίτηση στην Κοµισιόν να
µπούµε στην κοινότητα µε πολιτικούς όρους. Και απάντησε τότε ο
Κώστας ο Σηµίτης ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει από µένα, αυτό δεν
µπορεί να γίνει από τη χώρα µας, γιατί αυτό θα το βρούµε µπροστά
µας. Και είπε ότι µε αυτήν την πολιτική που κάνουµε, θα πάµε στην
ΟΝΕ. Και έτσι έγινε.
Ακόµη, κύριοι Υπουργοί και κύριε Πρόεδρε, δίνουν απάντηση σε
πολλούς διανοητές, σε πολλούς φιλοσόφους που λένε ότι ο
ελληνικός λαός δεν µπορεί να µονιάσει, να οµονοήσει και να
αγωνιστεί για ένα σκοπό. Στην Ελλάδα λένε -και έτσι είναι- που
γεννήθηκε ο Σωκράτης και υπερτιµήθηκε το άτοµο σε βάρος του
συνόλου ότι επικρατεί ο ελληνικός τρόπος σκέψης και παραγωγής,
που έχει πρωταγωνιστή το άτοµο, ενώ ο ανατολικός τρόπος
παραγωγής και σκέψης έχει πρωταγωνιστή την οµάδα. 'Ελα ντε
που ο Σηµίτης είπε ότι όταν αυτός ο λαός πεισθεί ότι οι θυσίες του
δεν πάνε χαµένες, ακούνε την Κυβέρνησή του. Και σήµερα έχουµε
τον ελληνικό λαό µε την Κυβέρνησή του, να είναι µπροστά ένα δύο
βήµατα από την Ενοποιηµένη Ευρώπη.
Βεβαίως, δεν πρέπει να εφησυχάζουµε. Ο πατριώτης µου ο
Κονδύλης έλεγε ότι οι 'Ελληνες σκοντάφτουν στο τελευταίο σκαλί...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Εξ ιδίων.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ακριβώς εξ ιδίων είπε.
Αν σκοντάψεις στο τελευταίο σκαλί θα πέσεις και θα πάθεις
κάταγµα. Χρειάζεται επαγρύπνηση.
Υπάρχουν εδώ µε τον Προϋπολογισµό του 1999 µερικά ερωτήµατα,
τα οποία πρέπει να απαντήσουµε. Το πρώτο που µου έρχεται στο
µυαλό είναι το εξής: Αν δεν υπήρχαν οι δείκτες του Μάαστριχτ, η
Ελλάδα θα έκανε αυτή την πολιτική; Και βέβαια θα έκανε αυτή την
πολιτική.
∆εν µπορείς να κάνεις κοινωνικό κράτος -το είπε και ο Υπουργός
και το σηµείωσα- χωρίς εξυγίανση του οικονοµικού συστήµατος.
'Ηµασταν υποχρεωµένοι να ακολουθήσουµε αυτόν το δρόµο. Και ας
τα αφήσουν πολλοί -και µερικοί δικοί µας- να λένε ότι φταίει η
Κοινότητα. Γιατί φταίει η Κοινότητα; Μας αναγκάζει, µας παίρνει απ'
το αυτί για να εξυγιάνουµε την οικονοµία µας; Για όνοµα του Θεού!
XΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Γιατί υπάρχουν τα κριτήρια, αφού
ούτως ή άλλως θα τα κάνετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τα κριτήρια µπαίνουν ώστε, αν δεν τα
ακολουθήσεις, να µην µπεις. ∆εν επαφίενται, όπως στο άρθρο 114
του Συντάγµατος, στο λαό. Η Κοινότητα είναι οικονοµική αυτήν τη
στιγµή. Ελπίζουµε να γίνει και πολιτική. Αυτό θα είναι το πλέον
σηµαντικό.
Υπάρχει και ένα άλλο ερώτηµα, αν η ΟΝΕ είναι πανάκεια. 'Οχι
βέβαια. Ποιος το είπε; Θα συνεχισθεί βέβαια η σωστή
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οικονοµική πολιτική όταν µπούµε στην Κοινότητα. Η Κοινότητα
όµως σου δίνει µερικά συγκριτικά πλεονεκτήµατα, σου δίνει µία
οικονοµία σταθερή, σου δίνει χαµηλά επιτόκια για την ανάπτυξη,
σου δίνει -και αυτό είναι το σηµαντικότερο- τη δυνατότητα να µην
κλυδωνίζεσαι στην παγκοσµιοποιηµένη σήµερα οικονοµία. Ο
παραµικρός κλυδωνισµός στην Νοτιοανατολική Ασία έφερε την
καταστροφή. Τι έδειξαν οι δείκτες τελικά; 'Οτι µόνο ισχυρά
νοµίσµατα σταµατάνε. Μόνο το δολάριο και το µάρκο δεν είχαν
δονήσεις. 'Ολοι οι άλλοι πήγαν να κρυφθούν, ακόµη και το γαλλικό
φράγκο. Αυτά σου δίνει η ΟΝΕ.
Επιπλέον όµως, έστω και αν δεν γίνει πολιτική ενοποίηση της
Κοινότητας, όταν τα οικονοµικά σύνορά της είναι και δικά σου
σύνορα, προστατεύονται τα σύνορά σου. Γι' αυτό λέω και
επισηµαίνω ότι η πολιτική Σηµίτη που έλεγε ότι πρώτος εθνικός
στόχος είναι να µπούµε στην ΟΝΕ γιατί έτσι στηρίζουµε και τα
σύνορά µας προς ανατολάς, είναι πάρα, πάρα πολύ σωστή. Καµία
επίθεση δεν µπορούµε να υποστούµε γιατί ξέρουν τι σηµαίνει
σύνορα Ευρωπαϊκής 'Ενωσης έστω οικονοµικής. Αλλά η Ευρώπη
δεν έγινε µόνο για Νοµισµατική και Οικονοµική οντότητα. Είναι για
πολιτική οντότητα γι' αυτούς που την οραµατίστηκαν. Και κυρίως
εµείς, το ΠΑΣΟΚ που πήγαµε εκεί, θα αγωνιστούµε για να υπάρξει
και πολιτική ένωση. ∆ηλαδή τα σύνορα της Ευρώπης, που πρέπει
να είναι και σύνορα ελληνικά, θα είναι και σύνορα της Γερµανίας,
της Γαλλίας και της Αγγλίας.
Θέλω να πω δυο κουβέντες ακόµη για την ταµπακέρα, για τα
στοιχεία του Προϋπολογισµού. Αναφέρει ο Προϋπολογισµός ότι
είµαστε µπροστά στην είσοδο στην ΟΝΕ. Είναι έτσι τα πράγµατα;
Ας πάρουµε το πρώτο στοιχείο, το έλλειµµα του δηµόσιου τοµέα, το
έλλειµµα της κεντρικής κυβέρνησης. Το παραλάβαµε 12%, το
πήγαµε 2,4% δηλαδή κάτω από τα κριτήρια του Μάαστριχτ που
είναι 3%.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το πήγαµε 2,2%.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Παραλάβαµε τον πληθωρισµό πάνω από 13%. Με αυτή την
πολιτική του Σηµίτη που είναι περιοριστική -δεν µπορούµε να την
πούµε µονεταριστική- δεν µπορώ να ακούω τις φωνές που µιλάνε
για σκληρή συντηρητική πολιτική. Είναι σίγουρα περιοριστική.
Σήµερα στο τέλος του έτους ελπίζουµε να είναι γύρω στο 4%. Και
αναγκάζονται όλοι οι Ευρωπαίοι να οµιλούν για ελληνικό θαύµα. Και
έτσι είναι.
Να πούµε για το χρέος της κεντρικής κυβέρνησης. Και αυτό βαίνει
καλώς. Αυτήν τη στιγµή είναι στο 105 του ΑΕΠ, πηγαίνει de greido
έχει όλα τα στοιχεία εκείνα που δείχνουν πως του χρόνου θα
είµαστε στη µονάδα, θα είµαστε στο 100. Και αυτό είναι σηµαντικό,
άσχετα αν άλλες χώρες µε 122 και 125 του ΑΕΠ µπήκαν στην ΟΝΕ.
Και θέλω τώρα να κάνω µία πρόταση για την ανεργία που είναι η
µεγαλύτερη πληγή για τις κοινωνίες µας. Κύριε Υπουργέ της
Εργασίας στο εθνικό πρόγραµµα της ανεργίας πράξτε αυτό που
κάνει σήµερα η Αυστρία και κάνει από πολλού η Ελβετία. 'Ανεργοι
πάνω από 45 ετών να γυρίζουν στα χωριά τους και κάνουν κάθε
εργασία εκεί να παίρνουν 120 χιλ. µηνιαίως και την ασφάλισή τους.
Αυτό αργά ή γρήγορα θα το κάνουµε, ας το κάνουµε σήµερα.
Θέλω να πω δύο κουβέντες για την περιοχή µου, οι οποίες
αφορούν τη Θεσσαλία. ∆υστυχώς, είµαστε Βουλευτές όχι νοµού
αλλά περιφέρειας. 'Οποιος δεν το κατάλαβε αυτό, είναι εκτός
πραγµατικότητος. Οι Βουλευτές νοµού έπαψαν να υπάρχουν. Ο
Βουλευτής στηρίζει την κεντρική κυβέρνηση. ∆εν υπάρχει θεσµός
στο νοµό µε τον οποίο να αναφέρεται στην κυβέρνηση.
Μόνο στην περιφέρεια υπάρχει θεσµός µε τον οποίο µπορούµε να
συνεννοηθούµε και να δράσουµε. Η δυτική Θεσσαλία, λοιπόν, είναι
στο περιθώριο. Πρέπει να φύγει από την αποµόνωση. Η Ε-65, που
υποσχέθηκε ο κ. Λαλιώτης ότι θα µπει στο τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης, είναι θεµελιώδους σηµασίας για µας.
∆εύτερον, πρέπει το γρηγορότερο να τεθεί σε λειτουργία το
υδροηλεκτρικό εργοστάσιο Μεσοχώρας. 'Εχουµε δαπανήσει εκεί
εκατόν εικοσι πέντε δισεκατοµµύρια (125.000.000.000) δραχµές

αλλά κάθονται. Το γρηγορότερο, η δυναµική Υπουργός Ανάπτυξης
πρέπει να βάλει χέρι στις αποζηµιώσεις. Εµείς, είµαστε στο πλευρό
της για να µπορέσουµε να το δώσουµε στην εθνική οικονοµία χωρίς
όµως να βλαβούν τα συµφέροντα του Λαού της περιοχής.
Το τρίτο και κυριότερο, αφορά τον αγροτικό τοµέα. Πάσχουµε στον
αγροτικό τοµέα. Είναι ένα καζάνι που βράζει. Πρέπει το
γρηγορότερο να δράσουµε, από το λεγόµενο πακέτο Σηµίτη. 'Ενα
µεγάλο τµήµα του πρέπει να διατεθεί για τους αγρότες σε υποδοµές
και σε αποζηµιώσεις. Είναι πράγµατα που µπορούν να γίνουν.
Υπάρχουν αποφάσεις που λιµνάζουν στο Υπουργείο Γεωργίας επί
έξι µήνες. Αυτά είναι απαράδεκτα πράγµατα. Τα εξέθεσε ο κ.
Κατσαρός και έχει δίκιο. Ελάχιστα ευνοούνται από τις ρυθµίσεις που
κάναµε οι αγρότες. Προτείνω να µπουν οι αγρότες στο Ε.Κ.Α.Σ.
Αυτό είναι, µία λύσηικανοποιητική και είµαι βέβαιος θα γίνει
αποδεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. Αράπη έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το τέλος του 1998 βρίσκει την Κυβέρνηση
αντιµέτωπη µε ισχυρές κοινωνικές πιέσεις εξ αιτίας της ασάφειας
των πολιτικών επιλογών της και της εξόφθαλµης επιπολαιότητας
που επέδειξαν οι Υπουργοί της.
∆εν θα µιλήσω για την αύξηση των φόρων κατά πεντακόσια
δισεκατοµµύρια (500.000.000.000) που θα τα φορτωθούν στις
πλάτες τους οι ασθενέστερες κοινωνικές οµάδες, όπως είναι οι
εργάτες, οι συνταξιούχοι, οι µικροµεσαίοι και οι συνταξιούχοι. Σ'αυτά
αναφέρθηκε και ο Πρόεδρός µας ο κ. Τσοβόλας.
Εγώ θα σταθώ στο χώρο της παιδείας που έχω την τιµή να τον
εκπροσωπώ στο Κοινοβούλιο διότι µέχρι πριν από δύο χρόνια
ήµουν στο χώρο της µαχόµενης παιδείας. Ποιος µπορεί να έχει
βιώσει καλύτερα τα εκπαιδευτικά θέµατα, περισσότερο από µένα
που έχω περάσει είκοσι δύο χρόνια ως καθηγήτρια;
Κύριοι Υπουργοί, ψηφίζοντας τον ν.2525, ο Υπουργός Παιδείας ο κ.
Αρσένης στο Θερινό Τµήµα, δεν γνώριζε φυσικά τις αντιδράσεις
που θα έφερνε αυτός ο νόµος κατά την εφαρµογή του, όταν θα
άρχιζαν πλέον τα σχολεία. Φυσικά, πριν από δύο µήνες, όταν
ξεκίνησαν τα σχολεία, άρχισαν οι καταλήψεις. Γιατί συνέβη αυτό;
Μήπως οι µαθητές, ανίδεοι όσον αφορά το νόµο, δεν τον
κατάλαβαν, δεν τον εµπέδωσαν και αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε
έξαρση οι καταλήψεις των σχολείων σε όλη την Ελλάδα;
'Οµως, για να µη ρίχνουµε όλες τις ευθύνες στα παιδιά και για να
µην αδικούµε τους αγώνες των παιδιών που δικαιολογηµένα ίσως
αγωνίζονται αυτήν τη στιγµή, καλό θα είναι να αυξήσουµε τις
δαπάνες για την παιδεία στο 5% και φυσικά να δώσουµε κονδύλια
για την αύξηση του προσωπικού της πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, για την κατασκευή αιθουσών, για να
µειώνεται σταδιακά το µεγάλο ποσοστό των σχολείων που
δουλεύουν µε διπλή βάρδια. Κατά τα άλλα θέλουµε εκσυγχρονισµό.
Επίσης πρέπει να διατεθούν κονδύλια. Για την πρόσληψη
γραµµατέων, επιστατών, φυλάκων. Υπάρχουν σχολεία στο κέντρο
της Αθήνας, που δεν έχουν ούτε επιστάτες ούτε φύλακες. Μπορεί
παραδείγµατος χάριν να µπει ο εξωσχολικός, να πάρει τη µαθήτρια
µε το µαχαίρι και να την οδηγήσει έξω από το σχολείο, διότι δεν
υπάρχει ένας φύλακας. Επιπλέον, έξω από το σχολείο, δεν υπάρχει
ούτε ένα φως σε χώρο όπου τα παιδιά τελειώνουν το µάθηµα στις
επτά-οκτώ η ώρα, σε µια περιοχή όπου µένουν πάρα πολλοί ξένοι.
Για το διορισµό ψυχολόγου, κοινωνιολόγου και θεατρολόγου σε
κάθε σχολική µονάδα, εάν θέλουµε να εκσυγχρονίσουµε το σχολειο.
Για τα λειτουργικά έξοδα των σχολείων, µια και ξέρουµε ότι πολλά
σχολεία δεν έχουν να πληρώσουν ∆ΕΗ και ΕΥ∆ΑΠ. Για την
ανάπτυξη του κέντρου εκπαιδευτικής πολιτικής, κέντρου στήριξης
εκπαιδευτικού έργου και κέντρου επιµόρφωσης, κάτι που εµείς εδώ
δεν  το  υπολογίζουµε.  Μην  ξεχνάµε  ότι  επιµορφωνόµαστε  την
τελευταία  στιγµή  µε  ταχύρυθµα  σεµινάρια  για  τα  πάντα.
Φυσικά,  για  να  επιµορφωθεί  ένα  καθηγητής  µε  τα  µέχρι  τώρα
δεδοµένα  χρειάζεται  κάθε  χρόνο  αίτηση  -αυτό  έκανα  και  εγώ
επί  είκοσι  δύο  χρόνια-  και  δεν  κληρωνόµουν  ποτέ.  'Ετσι
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λειτουργεί η παιδεία µέχρι σήµερα.
Ακόµα, για την αύξηση των θέσεων συµβούλων µε αυξηµένα
προσόντα. Για τη λειτουργία κέντρων επαγγελµατικού
προσανατολισµού. Για την έρευνα, χωρίς να συνυπολογίζονται τα
κονδύλια για τις δαπάνες στα πανεπιστήµια, γιατί τα περισσότερα
ερευνητικά κέντρα κινδυνεύουν να κλείσουν, όπως είναι το εθνικό
κέντρο έρευνας.
Κύριε Υπουργέ, να διορίσετε περισσότερους δασκάλους στα
σχολεία για να λειτουργήσουν καλύτερα, γιατί ακούσαµε τον
πρόεδρο της ∆ΟΕ στην επιτροπή ότι φέτος διορίστηκαν δύο
χιλιάδες λιγότεροι δάσκαλοι στα σχολεία.
Πρέπει να ετοιµαστούν ακόµα τα βιβλία και να µην αλλάζουν τα
εξώφυλλα των βιβλίων, όπως έγινε µε τη µαθήτρια σε τηλεοπτικό
κανάλι µε τον Υπουργό, όπου διάβαζε το ίδιο βιβλίο µε άλλο
εξώφυλλο της Β' Λυκείου και ήταν ίδιο µε της Γ' Λυκείου. Βέβαια ο
Υπουργός προσπαθούσε να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα.
Πρέπει να σας πω ότι συνάντησα µια καθηγήτρια πεπειραµένη µε
είκοσι δύο χρόνια υπηρεσία και µου είπε ότι για να διαβάσει µια
διδακτική ώρα και να βρει διδακτικό τρόπο µετάδοσης της ύλης,
χρειάζεται τρεις µε τέσσερις ώρες. Από κει και πέρα, καταλαβαίνετε
πόσο χρειάζεται ένας µαθητής, που δεν είναι τόσο καλά
κατατοπισµένος, ούτως ώστε να µπορέσει να απορροφήσει την
ύλη.
Είναι πάρα πολύ δύσκολο να µπορέσουµε να εφαρµόσουµε µόνο
στις εξετάσεις ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που έχει σχέση µε τη
µεταρρύθµιση. Επίσης, καθηγητές άλλης ειδικότητας, όπως είπε ο
κ. Ανθόπουλος, όπου φιλόλογοι, θεολόγοι και γυµναστές κάνουν
µαθήµατα πληροφορικής, ενώ υπάρχουν καθηγητές ειδικευµένοι και
είναι αυτήν τη στιγµή αδιόριστοι. Φυσικά δεν είναι µόνο ζήτηµα της
σηµερινής Κυβέρνησης, ήταν και άλλων κυβερνήσεων, αλλά µια
τώρα και µιλάµε για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, βλέπουµε καθαρά την
αδυναµία της Κυβέρνησης να απορροφήσει τον πακτωλό των
χρηµάτων που έρχονται. Και αυτό, για να στηριχθεί η παιδεία µας.
Οι δαπάνες για την παιδεία είναι στο 3,4% σε σύγκριση µε το µέσο
όρο που είναι 5,2% της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Και φυσικά η χώρα
µας στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση δίνει µόνο
το 2,8% του ΑΕΠ, ενώ για την τριτοβάθµια δίνει µόνο 0,8%. Και
αυτό πάει µε πτωτική τάση, στα άλλα κράτη του ΟΟΣΑ, όπως είναι
η Ισπανία, που διαθέτει 20% από το 1990 και µετά η Ιρλανδία µε
30%.
Πάντως για να ικανοποιηθούν οι απαιτήσεις των καθηγητών που
έχουν πολύ χαµηλούς µισθούς, καλό θα ήταν ο Υπουργός να
κοιτάξει ειδικότητες που χρειάζονται αυξηµένες γνώσεις και να
δώσει κάποια κονδύλια για να µπορέσουν να αγοράζουν βιβλία οι
καθηγητές.
'Ενα µεγάλο θέµα που καίει την παιδεία µας είναι η επαγγελµατική
εκπαίδευση. 'Εχουµε τα λεγόµενα ΤΕΕ. 'Εχουµε την εντύπωση ότι
το θέµα δεν αντιµετωπίζεται µε σοβαρότητα. 'Ηδη µπαίνουµε σε
καινούριο χρόνο και ακόµη τα µισά ΤΕΕ δεν έχουν ιδρυθεί, διότι δεν
έχει δηµοσιευθεί η προβλεπόµενη από το νόµο υπουργική
απόφαση. Αυτό αποτελεί παγκόσµιο ρεκόρ και θα πρέπει να
γραφτεί στο βιβλίο Γκίνες, να λειτουργούν δηλαδή σχολεία
ανύπαρκτα. 'Εχετε καταστήσει πρόσφυγες τους εκπαιδευτικούς, οι
οποίοι πάνε από το ένα σχολείο στο άλλο. Τα ΤΕΕ είναι σχολεία-
τούνελ χωρίς διέξοδο, εµπαίζοντας τους µαθητές, τους γονείς και
τους καθηγητές, θα έλεγε κανείς, λες και είναι παιδιά ενός
κατώτερου θεού τα παιδιά των ΤΕΕ, λόγω της κοινωνικής και
οικονοµικής τους προέλευσης. Βλέπουµε ότι οι δαπάνες για τα ΤΕΕ
δεν υπογράφτηκαν ακόµα από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.
Φυσικά, είναι περιττό να συζητήσουµε για ωρολόγια προγράµµατα,
βιβλία και διατάγµατα, διότι υπάρχει εκεί ένα αλαλούµ. Και φυσικά,
τα παιδιά που τελειώνουν από τα ΤΕΕ, τα οποία είναι η πλειονότητα
των παιδιών αυτήν τη στιγµή, στερούνται από το να µπαίνουν στην
ανώτατη εκπαίδευση και µπαίνουν µόνο στα ΙΕΚ. 'Ετσι, ζητάµε από
τα παιδιά αυτά µία προϋπόθεση, δεκαοκτάµηνη προϋπηρεσία σε
ένα επάγγελµα. Και καλά η Αθήνα, η Θεσσαλονίκη και τα µεγάλα
αστικά κέντρα που µπορούν να απορροφήσουν τους µαθητές, τους
αποφοίτους των ΤΕΕ να κάνουν αυτήν την εξάσκηση για να

µπορέσουν να µπουν µετά στο ενιαίο λύκειο για να περάσουν στο
πανεπιστήµιο, όπως είπε ο κύριος Υπουργός, στη Ζάκυνθο όµως ή
στην 'Αρτα ή σε κάποιο άλλο µέρος που πολλοί γνωρίζουµε ότι
υπάρχει µεγάλη ανεργία και δεν υπάρχουν θέσεις εργασίας, εκεί τι
θα γίνει;
Επίσης, ένα άλλο θέµα πολύ σπουδαίο είναι η ειδική αγωγή.
Είπε ο κύριος Υπουργός ότι θα φέρει το νοµοσχέδιο για την ειδική
αγωγή, όµως ακόµα είναι στα συρτάρια των Υπουργείων και είναι
ένα σοβαρό θέµα.
Επίσης, όσον αφορά την ενισχυτική διδασκαλία, γιατί τα κονδύλια
που παίρνουµε από την ΕΟΚ να µην εφαρµόζονται από την αρχή
του έτους; Να οργανωθεί η ενισχυτική διδασκαλία διότι έχουν
περάσει τρεις µήνες και δεν έχει εφαρµοσθεί ακόµη τίποτα. Η
Κυβέρνηση έχει πάρει είκοσι δύο δισεκατοµµύρια (22.000.000.000)
δραχµές από τα προγράµµατα της ΕΟΚ για την ενισχυτική
διδασκαλία. Ακόµη δεν έχει γίνει. Φυσικά έτσι στερούνται τα παιδιά
µέσα στο σχολείο την ενισχυτική διδασκαλία.
'Οσον αφορά τη νυκτερινή εκπαίδευση, εκεί είχαµε προβλήµατα. Θα
πρέπει οι ανάγκες και η κοινωνία µας να επιβάλουν τη λειτουργία
των νυκτερινών σχολείων.
Επίσης, εκείνο που θέλω να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, είναι να
δηµιουργήσουµε έναν οργανισµό προστασίας των πτυχιούχων και
των ειδικευµένων νέων που αυτήν τη στιγµή αναζητούν εργασία και
ένα εθνικό σχεδιασµό εργασίας.
Θα πρέπει να δώσουµε πολύ µεγάλη σηµασία στα παιδιά του
εξωτερικού, γιατί αντιµετωπίζουν φοβερά προβλήµατα και µε τους
δασκάλους και µε τα κτίρια κλπ. και αναγκάζονται τα παιδιά να
πηγαίνουν σε ξενόγλωσσα σχολεία.
'Αρα -καταλήγω- θα πρέπει να απαλλάξουµε την παιδεία από τις
µικροκοµµατικές µας σκοπιµότητες και τα µικροκοµµατικά ωφέλη,
διότι είναι εθνικό το θέµα. Να ανοίξουµε την πόρτα του σχολείου
στην κοινωνία, να µιλήσουµε µε όλη τη σχολική κοινότητα για τις
ανάγκες και την προοπτική της, άρα έτσι να δώσουµε ελπίδα στους
νέους για να σέβονται τα οράµατα και τις επιδιώξεις τους.
Φυσικά, δεν πρόλαβα, κύριε Πρόεδρε, να πω για την ανώτατη
παιδεία!
Καταθέτω αυτό το δηµοσίευµα εφηµερίδας για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Αράπη-Καραγιάννη, καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της ∆ευτέρας 7 ∆εκεµβρίου 1998 και
ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ:Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της ∆ευτέρας 7 ∆εκεµβρίου 1998 επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 01.45', λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα ∆ευτέρα 21 ∆εκεµβρίου 1998 και ώρα 10.00', µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: Α) Ψήφιση
στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Οργανωτική και λειτουργική
αναδιάρθρωση των φορέων κοινωνικής ασφάλισης και άλλες
διατάξεις".
Β) Συνέχιση της συζήτησης επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου
Οικονοµικών:
α) Κύρωση του Γενικού Προϋπολογισµού του Κράτους και των
Προϋπολογισµών ορισµένων Ειδικών Ταµείων και Υπηρεσιών για
το οικονοµικό έτος 1999.
β) Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
γ) Κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
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